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FORORD
Den 29. februar 1989 kan Sergentgruppens Fællesorganisation, Hæren, fejre sit 50 
års jubilæum.

I den anledning har organisationen besluttet at udgive nærværende jubilæumsbog, 
der forsøger at give et tidsbillede af udviklingen i organisationens lokalafdelinger, fra 
den første opstart den 29. februar 1939, hvor 11 lokalafdelinger stiftede »Dansk Un
derofficersforening af 1939 - UF«, til i dag, hvor organisationen består af 36 lokalafde
linger og 8 kontaktområder.

Jubilæumsbogen skildrer såvel arbejdet i lokalafdelingerne, samt de mange dygtige 
mellemledere, der på bedste vis gennem 50 år har holdt sammen om organisationen, 
mange gange under selv meget vanskelige vilkår.

Endvidere skal der fra hovedbestyrelsens side rettes en varm og dybfølt tak til organi
sationens æresmedlem, Børge Jensen, for arbejdet med at samle dette omfattende 
materiale samt skrive jubilæumsbogen om organisationens lokalafdelinger gennem 
50 år.

Ove Christiansen
Formand
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Indledning

Den 27. februar 1939 samledes en kreds af un
derofficerer til en stiftende generalforsamling på 
Høegh Guldbergsgades kaserne i Århus, og her 
stiftedes »Dansk Underofficersforening af 1939« 
-UF.

Der blev udarbejdet nogle foreløbige love, og 
arbejdet med oprettelse af lokalafdelinger blev 
sat i gang.

Der blev endvidere udarbejdet en skrivelse, 
der tilsendtes alle tjenstgørende underofficerer 
med anmodning om at tilslutte sig organisatio
nen.

De første lokalafdelinger blev dannede og det 
første repræsentantskabsmøde blev afholdt i Kø
benhavn i dagene 5.-7. maj samme år.

Ved dette møde var følgende lokalafdelinger 
repræsenterede:

Fredericia
Haderslev
Holbæk
Odense
Randers
Roskilde
Sønderborg
Tønder
Viborg
Værløse 
Aarhus

De første love i organisationens historie blev 
vedtaget på dette møde og indeholdt bl.a. føl
gende om lokalafdelingerne:

§ 3. Foreningen optager som Medlem igennem 
Lokalafdelingerne enhver Oversergent og Reser- 
vehaandværker I, saavel tjenstgørende, hjem
kommanderede som afskedigede.

§ 4. Som Kontingent svarer Lokalafdelin
gerne Kr. 1,00 pr. Maaned for hver tjenstgørende 
Medlem og Kr. 0,50 pr. Maaned for hvert hjem
kommanderet og afskediget Medlem. - Ved Ind
meldelse betales Indskud paa Kr. 1,00, som til- 
gaar Hovedbestyrelsen. Kontingentet samt nye 
Indskud skal være Hovedkassereren i Hænde se
nest den 8. i hver Maaned.

§ 5. Foreningen ledes af et Repræsentant
skab, der bestaar af 1 Repræsentant for hvert 
paabegyndt 25 Medlemmer i Lokalafdelingerne. 
Formanden i Lokalafdelingerne er selvvalgt til 
Repræsentantskabet. - Repræsentantskabet er 
Foreningens højeste Myndighed i alle anliggen
der, og kun af dette kan Foreningens Love og 
Formaal forandres og ophæves, ligesom det har 
den udøvende Myndighed.

§ 15. Hver Garnison kan danne en Lokalaf
deling, som ledes af en Lokalbestyrelse (normalt 
paa 3 Medlemmer; dog bør det tilstræbes, at 
samtlige Vaabenarter er repræsenteret i Besty
relsen).

Denne ordner sine indre Sager og økonomiske 
Forhold selvstændigt, men kan søge Bistand hos 
Hovedbestyrelsen.

Lokalbestyrelsens Sammensætning skal med
deles til Hovedbestyrelsen senest 8 Dage efter, 
at Forandring foreligger.

§ 23. Rejseudgifter til ordinære Repræsen
tantskabsmøder afholdes af respektive Lokalaf
delinger.
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Det er bemærkelsesværdigt at læse, at disse før
ste love for organisationen jævnfør § 3 tilsynela
dende ikke optager sergenter som medlemmer. 
Dette er naturligvis en forglemmelse, alene af den 
grund at den første bestyrelse består af 5 sergen
ter af res. og 2 oversergenter af res. endvidere er 
stifteren, den første formand sergent af res.

Der blev fra alle sider arbejdet ihærdigt på at 
oprette flere lokalafdelinger, ligesom man natur
ligvis forsøgte at opnå dialog med krigsministe
riet.

Den 9. april 1940 skete det tyske overfald på 
Danmark. Det skabte mange vanskeligheder for 
den unge organisation - arbejdet gik simpelthen 
helt i stå.

De opståede vanskeligheder var naturligvis 
først og fremmest af økonomisk art. Det var næ
sten en uløselig opgave at holde sammen på 
medlemmerne, der var spredt ud over det ganske 
land.

Det blev nødvendig at gennemføre en rekon
struktion samt at forsøge at samle sammen på 
lokalafdelingerne for at undgå en fuldstændig 
opløsning.

Initiativet udgik denne gang fra Holbæk og 
det lykkedes at få indkaldt til en generalforsam
ling i oktober måned 1941.

Denne generalforsamling blev afholdt i Hol
bæk og det lykkedes at få dannet en ny besty
relse og at få vedtaget nye love.

I disse love er § 3 blevet ændret og har nu føl
gende indhold:

§ 3. Foreningen optager som Medlem enhver

Oversergent, Sergent, Reservehaandværker I 
samt Elever paa Sergentskole, saavel tjenstgø
rende, hjemkommanderede som afskedigede.

De nye love indeholdt derimod ingen bestemmel
ser om dannelse af lokalafdelinger, men taler 
ifølge § 5 kun om tillidsmænd ved regimenterne:

§ 5. Hver Regiment vælger 2 repræsentanter 
mellem sine tjenstgørende Underofficerer. Re
præsentanterne vælges for 1 Aar ad Gangen, og 
Meddelelse om Repræsentanternes Navne skal 
være Foreningen i Hænde senest 15. Maj. Repræ
sentanterne staar til Raadighed for Foreningen 
og har Mødepligt paa Generalforsamlingen.

I dagene den 13. til 14. juni 1942 blev der afholdt 
generalforsamling i Odense og her var 22 af regi
menternes 25 tillidsmænd til stede. På dette 
møde blev der af tillidsmændene på Sergent & 
Oversergentskolen i Sønderborg fremsat et lov
forslag.

Dette forslag gik ud på, at man igen skulle 
vende tilbage til den oprindelige ordning med lo
kalafdelinger.

Det havde vist sig at være meget vanskelig for 
tillidsmændene at fastholde kontakten med de 
underofficerer, der enten var hjemkommande
rede eller afskedigede. Af hensyn til økonomien 
var det vigtigt af fastholde medlemsskabet for 
disse personer. Ved afstemningen blev dette lov
forslag vedtaget og de første standardlove for lo
kalafdelingerne blev udfærdigede:

Love for 
Lokalforeninger under »D. U. af 1939«

§ 1. Foreningens Navn er »Dansk Underoffi
cersforening af 1939«, Lokalafdeling X . . . .

Lokalforeningen skal indregistrere Navn og 
Adresse paa det stedlige Postkontor.

§ 2. Lokalforeningen er tilsluttet »Dansk 
Underofficersforening af 1939« og underlagt 
dennes Love og Bestemmelser.

Som Medlemmer optages de i Foreningens 
Love § 3 nævnte.

§ 3. Lokalforeningen ledes af en Lokalbe
styrelse paa 5 Medlemmer (det bør tilstræbes, at 
samtlige Vaabenarter bliver repræsenteret i Be
styrelsen).

Endvidere vælges 3 suppleanter og 2 Reviso
rer.

§ 4. Lokalforeningens Bestyrelse er alle 
som een og een som alle ansvarlige for Lokalfor
eningens Forretningsførelse.
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§ 5. Lokalforeningen modtager hvert Kvar
tal Kr. 1,50 pr. Medlem (Opgørelse regnes den 1. 
i hvert Kvartal og udlignes ikke i indeværende 
Kvartal ved Flytning). Lokalforeningen tilstiller 
Hovedforeningen Opgørelse over Medlemstallet 
inden den 5. og modtager Kontingentet inden 
den 15. i Kvartalets første Maaned.

§ 6. Generalforsamling afholdes 2 Gange 
aarligt, nemlig i April og Oktober Maaned.

Sager, der ønskes behandlet paa Generalfor
samlingen, skal være Formanden i Hænde senest 
8 Dage før Generalforsamlingens Afholdelse.

Generalforsamlingen skal indkaldes med 14 
Dages Varsel og er altid beslutningsdygtig.

§ 7. Ekstraordinær Generalforsamling kan 
indkaldes, naar 34 af Medlemmerne indgiver 
skriftlig Fordring derom eller saafremt Lokalbe
styrelsen mener det paakrævet.

Ekstraordinær Generalforsamling er beslut
ningsdygtig, naar a/4 af Medlemmerne er til 
Stede.

§ 8. Ethvert Medlem er pligtig til at holde 
sin Lokalafdeling underrettet om sin Adresse, li
gesom Lokalforeningen er pligtig til at holde for
eningen underrettet om Medlemmernes Adres
ser.

§ 9. Saafremt en Lokalafdeling midlertidigt 
er ude af Drift, opbevares dens Arkiv og Midler 
ved Hovedbestyrelsen.

Lokalforeningen kan kun ophæves, naar 3/4 af 
dens Medlemmer stemmer for dens Opløsning.

§ 10. Eventuelt Tillæg til Lokalafdelingens 
Love skal godkendes af Hovedbestyrelsen.

Ovennævnte Love er paa »Dansk Underofficers
forening af 1939«s Repræsentantskabsmøde i 
Dagene 13.-14. Juni 1942 vedtaget som gæl
dende for Lokalafdelinger under »Dansk Under
officersforening af 1939«, dog træder § 5 ikke i 
Kraft før efter % 1943.

Umiddelbart efter denne generalforsamling 
skrev hovedforeningens næstformand sergent af 
reserven O. A. Olsen et indlæg i organisationens 
blad »Underofficeren«. Indlægget drejede sig om 
oprettelsen og driften af de nye lokalafdelinger.

Jeg har valgt at bringe det i uddrag:

Naar Valget af Bestyrelse skal finde Sted, vil der 
sandsynligvis være Folk, der har givet Indtryk af 
at de mestrer dette Arbejde og som Valget derfor 
vil falde paa. Det maa i den Forbindelse kraftigt 
paapeges, at der til Bestyrelsen vælges Folk, 
som har Rod paa Stedet, f. Eks. hjemkommande
rede eller afskedigede. De praktiske Fordele her
ved er det vel ikke nødvendigt af omtale. Pas
sende vilde det være, om i det mindste Sekretær, 
Kasserer og Formand eller Næstformand falder 
her ind under, saaledes at pludselig Bortrejse af 
en tjenstgørende, ikke betyder, at det rent prak
tiske Arbejde uden Forberedelse skal overdrages 
en anden.

Til Slut maa Rammerne for Foreningens lokale 
Arbejde fastlægges. Her maa hver enkelt af de 
tilstedeværende yde deres Bidrag gennem Ideer 
og Forslag, som Bestyrelsen tager op, saaledes

at dens Arbejde bliver baseret paa Medlemmer
nes Interesser og Ønsker. Bestyrelsen maa her 
skelne imellem det, der angaar Hovedforenin
gens Interesser og det rent lokale Arbejde. Det 
første maa som Forslag og Andragender tilstilles 
Hovedbestyrelsen, der efter yderste Evne maa 
fremme saadanne Spørgsmaal, som kræver hele 
Foreningens Autoritet sat bagved. Der maa i det 
hele taget mellem Lokalforeningernes Bestyrel
ser og Hovedforeningens Bestyrelse opstaa et 
imtimt Samarbejde for at styrke Foreningen som 
Helhed og forøge dens Medlemstal til det højest 
mulige.

Arbejdet, der tager Sigte paa at opfriske og ved
ligeholde Kundskaber samt oplyse om nye Ting 
af Interesse, kan tages op gennem Foredrag, In
struktionskursus, evt. Studiekredse, afpasset ef
ter de Forhold og Ønsker, der gør sig gældende 
indenfor vedkommende Lokalforening. Under 
henvisning til, at vi alle stræber mod det samme 
Maal, vil det temmelig sikkert være muligt af faa 
Officerer og Befalingsmænd af Officiantgruppen, 
til at stille sig til Raadighed herfor. Hvad Dag, 
det skal være, kan vort Fædreland kalde os til at 
gøre vor Pligt i Hæren, hvad nytte er det da, om
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hjemkommanderede Reservebefalingsmænd har 
glemt den uddannelse, de engang fik.

Ønsket maa være, at Underofficersforeningen 
maa blive Underofficersstanden til Gavn, og der
med den Hær den tilhører, for i første Række at 
tjene det fædreland, vi aldrig vil miste, hvis Fri
hed og Lykke er vort højeste Maal. Det for hvilket 
vi, naar det kalder, maa være rede til ofre alt, om 
det kræves vort Liv.

Sit Fædreland skylder man alt, hvad man kan 
udrette.

Dette indlæg skrevet i juni måned 1942, i en tid 
hvor Danmark var besat af fremmede tropper gi
ver et klart indtryk af en patriotisme og en for
svarsvilje blandt underofficererne, som mange i 
dag vil have vanskeligt ved helt at forstå.

I august måned 1942 gav Generalkomman
doen tilladelse til at organisationen fik udleveret 
våben til undervisningsbrug for hjemkommande
rede underofficerer, korporaler og underkorpo
raler.

De våben der i første omgang var tale om, var 
maskinpistol og 20 mm maskinkanon.

Undervisningen foregik ved lokalafdelinger
nes foranstaltning og underviserne var tjenstgø
rende underofficerer.

Den 29. august 1943 blev det danske forsvar 
nedlagt af besættelsesmagten og personellet 
blev interneret indtil den 21. oktober samme år. 
Trods disse begivenheder og en kraftig indsats i 
modstandsarbejdet, lykkedes det for organisa
tionen at overleve.

Da freden kom til Danmark og underoffice
rerne påny meldte sig til tjeneste ved deres afde
linger, var hovedbestyrelsen klar til at påbe
gynde arbejdet med de mange opgaver, der fo
relå.

For lokalafdelingerne gjaldt det først af alt om 
at skabe sammenhold. De problemer der kom på 
tjenestestederne kunne lokalafdelingerne ikke 
løse lokalt. De blev indberettet til hovedforenin
gen, som skridt for skridt vandt større og bedre 
muligheder for en løsning.

I juni måned 1951 kom den længe ventede lov 
om forsvarets ordning, den første efter besættel
sestidens ophør.

Ved denne lov afskaffedes underofficeren. Ser
genter blev nu værnepligtige befalingsmænd og 
oversergenter kunne ansættes på kontrakt.

Organisationen skiftede navn til »Foreningen 
for Oversergenter og Underofficerer« - FOU.

I Hovedforeningen blev det vedtaget ikke at 
optage værnepligtige sergenter som medlem
mer, denne bestemmelse blev dog ændret i 1953. 
I lokalafdelingerne optog man derimod ikke 
alene værnepligtige sergenter som medlemmer, 
men også korporaler. Delingsførere fra Hjemme
værnet kunne også i visse tilfælde blive medlem
mer.

Med den nye forsvarslov opstod flyvevåbnet 
som en selvstændig forsvarsenhed. Oversergen
terne og senere de værnepligtige sergenter blev 
optaget som medlemmer i de efterhånden 
mange nyoprettede lokalafdelinger.

11956 indtrådte »Søværnets Oversergent For
ening« som en selvstændig lokalafdeling under 
FOU og den første tre værns hovedbestyrelse 
blev valgt.

Der blev nu arbejdet langt mere målbevidst i 
lokalafdelingerne, man var nået frem til selv at 
kunne løse mindre lokale problemer.

I året 1961 påbegyndte hovedforeningen af
holdelse af kurser for lokalafdelingsformænd m. 
fl. Der blev ligeledes afholdt formandsmøder.

I 1966 ændrede hovedforeningen påny sit 
navn. Denne gang var det i anledning af en ny 
personellov, der indførte betegnelsen stamperso
nel, der i begyndelsen omfattede oversergenter, 
sergenter på kontrakt og de tre konstabelgrup
per. Senere indgik seniorsergenten under 
samme betegnelse. Organisationens nye navn 
blev »Sergentgruppens Fællesorganisation« - 
SFO.

Hovedorganisationens love havde gennem 
årene været ændret flere gange og benævnelsen 
lokalafdelinger var blevet til lokalforeninger. 
Samtidig med ændringen af hovedorganisatio
nens navn blev betegnelsen lokalafdelinger gen
indført.

En toporganisation for stampersonellet blev 
stiftet i 1967, først under navnet »Centralfor
eningen for Seniorsergenter og Stampersonel« - 
CSS, senere ændret til »Centralforeningen for 
Stampersonel« - CS.

1. januar 1984 blev navnet ændret til »Central
foreningen for kontraktansat Stampersonel« -
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CS. Den 1. januar 1987 ændredes navnet påny til 
»Centralforeningen for Stampersonel« - CS.

De vigtigste forhandlinger med forsvarsmini
steriet blev nu ført gennem CS. Det mest betyd
ningsfulde ved disse forhandlinger har uden tvivl 
været den stadige kamp for forhandlingsretten.

Den 9. september 1969 opnåede CS en aftale 
om ret til at forhandle løn og andre ansættelses
vilkår. Den 27. oktober 1970 opnåede CS en 
yderligere ret til forhandling og endelig den 23. 
november 1973 kom KfF B 38, der gav fuld for
handlingsret, samarbejdsaftale og bestemmelser 
om tillidsrepræsentanter på tjenestesteder og 
lignende. Bestemmelsen om tillidsrepræsentan
ter var gældende, når der var mindst 5 medlem
mer af CS til tjeneste ved enheden, og hvis der 
ved en enhed var mere end 2 tillidsrepræsentan
ter, kunne der vælges en fælles tillidsrepræsen
tant.

Endelig efter 34 års organisationsarbejde lyk
kedes det at opnå rettigheder, der kunne sam
menlignes med det civile arbejdsmarkeds.

Herefter skiftede lokalafdelingsarbejdet fuld
stændig karakter. Det blev til tillidsmandsområ
der. Der var nu kraft bag de ønsker man havde 
om bedre arbejdsvilkår, miljø og samarbejde.

Disse resultater ville ikke være opnåede uden 
mange dygtige lederes store indsats gennem 
årene, ligesom det ikke må glemmes den meget 
store betydning samarbejdet med de øvrige or
ganisationer har haft og stadig har i arbejdet for 
den fælles sag.

Det har været en kamp for at overleve, og vi er 
i stor gæld til de hovedbestyrelser og bestyrelser 
i lokalafdelingerne, der har været i frontlinien 
gennem de mange år.

Ved afslutningen på organisationens første 50 
års beståen er det mit håb, at det er lykkedes for 
mig at give et indtryk af lokalafdelingernes virke 
gennem dette halve århundrede, så kommende 
medlemmer af Hærens Sergentgruppe vil glæde 
sig over at eje disse minder.
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Hovedporten til Avedørelejren.

Avedørelejren ligger tæt bag den gamle »Københavns Landbefæstning« eller »Vestencienten«, som den 
også blev kaldt.

Lejren ved Avedøre senere kaldet Avedørelejren blev færdigbygget i 1913. I sine tidligste år blev 
lejren benyttet af både artilleri 3. Artilleribataillon og af fodfolk 13. Bataillon. 1. regiment har også 
benyttet lejren i vintermånederne til rekrutskole.

Senere var det Sjællandske Luftværnsregiment, der havde en afdeling udlagt der, indtil koncentre
ringen af luftværnsartilleriet på Sjælland på Sjælsmark kaserne.

Herefter blev Avedørelejren uddannelsessted for HMAK’s sergentskole, senere kom HMAK’s rekrut
skole til, dog kun indtil sidst i 1976.

Som næste lejer kom Motorskolen, således at det i dag er HMAK’s sergentskole og Motorskolen, der 
benytter Avedørelejren under navnet Hærens Materiel og Færdselsskole.
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Lokalafdeling HMFS/Avedørelejren

Der var ved disse skolers indflytning skabt mu
lighed for oprettelse af en lokalafdeling under 
SFO Hæren, og den 5. maj 1975 blev der afholdt 
en stiftende generalforsamling.

På denne generalforsamling blev den første 
bestyrelse valgt og kom til at bestå af:

Formand SSG P. H. Larsen 
Næstformand OS P. E. Sørensen 
Kasserer SG Petersen

Den 1. november 1979 ønskede P. H. Larsen at 
fratræde som formand. Han blev afløst af SSG O. 
Jensen indtil 1. juli 1980.

Generalforsamlingen valgte herefter SSG B. 
A. Christiansen tü ny formand, og han blev på po
sten indtil 1. marts 1985.

Fra denne dato har SSG Erik Jørgensen passet 
formandshvervet, og i sommeren 1987 har besty
relsen følgende sammensætning:

Formand 
Næstformand 
Kasserer

SSG Erik Jørgensen
SSG S. T. Madsen 
OS F. R. Sørensen

Siden 1982 har lokalafdelingen - når der har væ
ret tilstrækkelig tilslutning - afholdt en fest en 
gang om året for medlemmer med ledsager.

Lokalafdeling HMFS/Avedørelejren har ikke 
med sin korte levetid indført særlige traditioner.

SSG BA. Christiansen.
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Hovedporten til Almegaards kaserne. (Foto: Algot Lindan)

Fra ældgammel tid har Bornholm haft sit hjemmeværn, men først i 1613 blev dette fast organiseret som 
Bornholms Milits.

Da Bornholm i februar 1658 var blevet afstået til Sverige, generobrede militsen under Jens Kofoed 
atter øen i december samme år, og et svensk landgangsforsøg ved Allinge blev afslået den 4. juli 1659.

I 1809 reorganiseredes og udvidedes militsen, der som hidtil omfattede alle våbenarter. 1 1867 om
dannedes den til Bornholms Væbning, hvilket navn i 1923 ændredes til Bornholms Værn.

11951 oprettedes 12. artilleri-afdeling under Bornholms Værn. Senere er direkte under Værnet op
rettet en let kampvognseskadron, et ingeniørkompagni og et telegrafkompagni.

På værnets fanebånd står henholdsvis: Neksø 1645, Torsebro 1710, Gadebusch 1712 og Fredericia 
1849, Frederiksstad 1850, Dybbøl 1864.
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7. bataillon, der hører til de ældste afdelinger i den danske hær, blev oprettet som marinekompagni, da 
Christian V i 1670 besteg Danmarks trone. Kongen fandt hæren for svag til at løse de forestående 
opgaver i krigen mod Sverige og gik derfor i gang med at udvide og styrke den på forskellig måde. Der 
blev bl.a. oprettet et marinekompagni, der skulle bruges som Soldateske (gammel betegnelse for en 
med orlogsskibe udkommanderet afdeling af fodfolkssoldater) på orlogsskibene og til at forrette vagt
tjeneste på marineetablissementer. Soldatesken blev i daglig tale benævnt marinere i modsætning til 
søfolkene: Orlogsgasterne, og ombord udførte de vagttjeneste, udgjorde landgangskompagni og andre 
mere soldatermæssige opgaver.

Marinekompagniet blev sat under flådens styrelse, det bestod af hvervet mandskab, og styrken var i 
1672 150 mand. Oprindelig havde det garnison i Glückstadt, hvor en mindre del af flåden havde station, 
men senere flyttedes det til flådens hovedstation på Holmen.

Efter krigen 1675-79 blev forsvaret indskrænket, men marinekompagniet vedblev at bestå og i 1680 
bestemtes, at det skulle forøges med 2 regimenter (1 i Danmark og 1 i Norge), men i 1681 fandtes der 
dog kun eet regiment på 1200 mand, som den 4. maj 1682 fik navnet marinekompagniet.

Dette regiment fik garnison i København og underlagdes kommandanten her, men vedblev iøvrigt at 
henhøre under flåden. Dets organisation var som fodfolkeregimenternes, men kompagniantallet vok
sede hurtigt, og i 1684 var der således 12 kompagnier à 124 mand.

Som skik og brug var den gang, havde hvert kompagni sin fane, ved marineregimentet var disse 
oprindelig røde med hvide skibe og tårne.

I 1684, da befæstningsarbejderne påbegyndtes på Christiansø, de små klippeholme NE for Born
holm, forlagdes 2 kompagnier hertil, dels for at deltage i byggearbejderne, dels for at udgøre besæt
ning på flådens nye støttepunkt.

Den 12. december 1691 overførtes marineregimentet til hæren, men helt op til 1741 bevarede det sit 
navn og blev stadig benyttet til tjeneste om bord i orlogsskibene. På den tid tjente danskerne og udlæn
dinge side om side i vor hvervede hær og omkring 1700 udgjorde de fremmede elementer en meget stor 
del af befalingsmænd og menige, men marineregimentet var dog stadig den afdeling, der havde det 
største nationale element i sine rækker.

I krigen 1700 blev regimentet regnet for et af vore bedste og forøget til 16 kompagnier, hvoraf de 11 
gik om bord i flådens skibe. Der fremkom i denne krig kun ganske få småtræfninger mellem den danske 
og den forenede svensk-engelsk-hollandske flåde, men ved en given lejlighed blev marineregimentet 
landsat for sammen med andre afdelinger under kommando af regimentets chef, oberst Lave Hohen
dorf, at hindre svenskerne, som var gået i land ved Humlebæk, i at trænge frem mod København.

Efter krigen havde landet ikke brug for eller råd til at holde de mange hvervede soldater, og nogle af 
dem blev derfor lejet ud til andre lande, som var i krig. 5 kompagnier af marineregimentet blev lejet ud 
til den tyske kejser; de indgik i et korps på i alt 6000 mand. Særlig i vinteren 1701-02 under kampene 
ved Mantua og i sommeren 1702 i slaget ved Luzzara udmærkede dette korps sig under kommando af 
prins Eugen af Savoyen. Senere kæmpede de danske soldater andre steder i Norditalien, Østrig og Un
garn og vandt megen berømmelse for endelig at vende hjem, man da var rækkerne stærkt udtyndede.
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Kampe og sygdomme havde gjort store indhug, men korpset havde hævdet sin plads blandt Europas 
bedste soldater.

Marineregimentet bestod på den tid af 12 kompagnier, hver på 3 officerer, 7 underofficerer, 2 tam- 
bourer og 100 menige. Hovedparten af de menige var som musketerer bevæbnet med gevær og bajonet, 
medens de 8 bedste folk i kompagnierne var udrustet som grenaderer med gevær, kårde og håndgrana
ter.

I krigsårene 1709-20 deltog regimentet i utallige kampe og udmærkede sig særligt i træfningen ved 
Torsebro 23. januar 1710 og ved Gadebusch 20. december 1712. Marineregimentet havde skiftevis gar
nison i Fredericia, Nyborg og Oldenborg, indtil det i 1737 kom til Kronborg fæstning, hvor det forblev 
de sidste få år under sit første navn.

Den 30. januar 1741 skiftede marineregimentet navn til Bornholmske regiment uden dog at få nær
mere tilknytning til klippeøen. Forbindelsen med orlogsflåden tabtes ganske, og med skiftende navne 
som Aarhuske regiment, 1. jydske regiment, 7. linie infanteribataillon og endelig som 7. bataillon har 
den gamle marineafdeling fortsat sit liv indenfor den danske hærs rammer. Historien viser en omflak
kende tilværelse fra garnison til garnison, men taler også om en hæderfuld krigsdeltagelse gennem 
tiderne. Ikke mindst i krigen 1807-14, hvor tropper af det gamle marineregiment mødtes med sit oprin
delige værn, flådens mandskab, i det desværre forgæves, men heltemodige forsøg på generobring af 
Anholt i marts 1811. Deltagelsen i Fredericia-slaget 6. juli 1849 og i Dybbøls forsvar i foråret 1864, men 
ganske særligt kampen om Frederiksstad i 1850 hører til 7. bataillons stolteste minder. Netop i Frede- 
riksstads omegn havde marineregimentet 137 år tidligere på udmærket måde deltaget i kampen ved 
Koldenbüttel mod svenskerne, som under Stenbock trak sig tilbage til fæstningen Tønningen.

Efter krigen 1864 fulgte 48 års garnisonstjeneste i Nyborg som led i det daværende 5. regiment, og 
fra 1913 havde 7. bataillon garnison i Vordingborg. Den 1. januar 1952 kom afdelingen til Bornholm.

Lokalafdeling Bornholm

Det var en meget optimistisk handling af hoved
bestyrelsesmedlem i »Dansk Underofficersfor
ening af 1939« - UF - OS af res. Kn. Særmark 
Thomsen midt under den tyske besættelse af 
Danmark at ville stifte en lokalforening på Born
holm.

Den 26. september 1942 på Kong Christian den 
10,’s 72 års fødselsdag indkaldte Særmark Thom
sen til en stiftende generalforsamling, der blev 
afholdt på »Villa Nova« i Rønne.

OS Særmark Thomsen bød Velkommen og ud
bragte et Leve for Kongen samt meddelte, at der 
var afsendt et Hyldesttelegram til Majestæten i 
Anledning af Fødselsdagen.

Oversergenten blev valgt til Dirigent og tog 
Ordet for at redegøre for Generalforsamlingen i 
Odense i Juni Maaned.

Denne Beretning blev eenstemmigt godkendt 
uden Diskussion.

Derefter redegjorde han for Lokalforeningens 
Oprettelse og dens fremtidige Arbejde og slog 
stærkt til Lyd for Medlemmernes energiske Ar
bejde for at skaffe nye Medlemmer og Abonnen
ter på Medlemsbladet »Underofficeren« samt 
Deltagere i de paatænkte Kurser. Til Ledere af 
disse blev valgt:

Oversergent K. S. Thomsen,
hjs. Sergent, Kystbetjent M. A. Matthiesen 
samt
Skytsmekaniker Carlsen, Bornholms Værn.
Sidstnævnte fortrinsvis Maskinpistolen samt 
Vaabenlære.

De paatænkte Kurser skal afholdes hver anden 
Søndag Formiddag, og paabegyndes saa snart 
fornøden Deltagelse er tilmeldt.

Lokalforeningens Standardlove blev gennem- 
gaaet og vedtaget uden Diskussion.
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Valg af Bestyrelse gav følgende Resultat:

Formand og Sekretær: Oversergent K. S. Thom
sen, Bornholms Værn.

Næstformand: Sergent A. A. Nielsen, Born
holms Værn.

Kasserer: hjk. Sergent B. Andersen.
Bestyrelsesmedlemmer:

hjk. Sgt. M. A. Matthiesen.
hjk. Sgt. A. Haagensen.

Suppleanter:
hjk. Sgt. K. B. Arvidsen.
Sergent P. H. Holmkvist, Bornholms Værn.

Valget af de i Lovene fastsatte Revisorer blev ud
sat til næste Generalforsamling.

Under »Eventuelt« blev det vedtaget at op
tage Terrainsport blandt Medlemmer og Abon
nenter (Kpl. og Ukpl.), samt at deltage i kom
mende Terrainsportskonkurrencer paa Øen.

Desuden drøftedes Muligheden for, at Hoved
foreningen skulde ansætte en Forretningsfører 
for derved at undgaa de Vanskeligheder, der al
tid har hersket, naar Formanden og øvrige Be
styrelsesmedlemmer blev nødsaget til at trække 
sig tilbage p. G. af Overgang til Officiantklasse, 
andre Skoler eller civilt Erhverv, hvor Tiden ikke 
tillader det store og krævende Arbejde, som det 
er at være Formand o. 1. for Foreningen.

Formanden takkede derefter for god ro og Or
den under Mødet og sluttede med Ønsket om, at 
Lokalforeningen maa blomstre til Gavn for Ho
vedforeningen og til Gavn for Underofficersstan- 
den og den danske Hær i sin Helhed. Dette Øn
ske blev beseglet med et kraftigt Leve.

Generalforsamlingens Deltagere var iøvrigt 
indbudt til Kongefest, som »Forsvarsbrødrene« 
paa Bornholm afholdt, og Invitationen blev mod
taget af samtlige Deltagere. For det første blev 
det en helt igennem vellykket Aften, og for det 
andet fik man fra Starten etableret et godt For
hold til de øvrige Soldaterforeninger paa Øen.

Under Spisningen benyttede Formanden Lej
ligheden til at takke for Indbydelsen og sluttede 
med at udbringe et Leve for Soldaterforenin
gerne. Dette blev efterfulgt af gode Ønsker for 
den nye Forening fra saavel Forsvarsbrødrenes 
Formand som Formanden for »Samvirkende 
bornholmske Soldaterforeninger«.

OS Knud Særmark Thomsen.

Fra 1943 findes følgende referat fra to af lokal
foreningens aktiviteter:

Bornholms Underofficersforenings Præmieskyd
ning paa Bolsterbjerg forleden blev en stor Suk
ces. Allerede Kl. 9.00 løsnedes de første Skud, 
og derefter gik det Slag i Slag hele Dagen paa 4 
Skydebaner. Der blev i alt skudt ca. 2200 Skud, 
fordelt paa 70 Skytter, saa der har været Fart 
paa.

Kl. ca. 16.00 var man igennem alle de tegnede 
Serier, hvorpaa der blev taget fat paa Omskyd
ningerne, idet en hel Del Skytter havde opnaaet 
samme Pointstal.

I Løbet af en halv Time var Spændingen udløst 
og Resultatet blev følgende:

Hovedskydningen
1. Præmie: Carl Olesen

Festskydningen
1. Præmie: Elmer Hansen

Skyttepræmier
1. Præmie: Elmer Hansen

Om Aftenen samledes Medlemmerne til Fest paa 
Bolsterbjerg, hvortil Medlemmer af Aarsballe 
Boldklub var inviteret. Der var ca. 120 Deltagere.

Oversergent K. S. Thomsen bød Velkommen, 
idet han udtalte en Tak til alle, der havde bidra
get til Skydningens gode Forløb, og haabede, at 
Aftenen maatte forløbe lige saa godt. Overser
genten hyldede derefter Hans Majestæt Kongen, 
idet han udtalte sin Glæde over, at Majestæten 
igen havde overtaget Regeringen, og de traditio
nelle 9 Hurraraab, efterfulgt af Kongesangen, 
lød ud over Salen.
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Der blev derefter fremvist en national Film fra 
Sønderjylland, fra Danebod Højskole og fra Bøf
felkobbel. Det var en herlig Film, der desværre 
var alt for kort, men Tilskuerne fik alligevel et 
lille Indblik i de danske »Jenser«s Popularitet i 
Sønderjylland, og ikke mindst, da Militærmusik
ken kom tilbage. Oversergenten ledsagede Fil
men med de fornødne Forklaringer, og da Danne
brog som sidste Billede kom frem paa Lærredet, 
udtalte han Ønske om, at dette snart maatte veje 
over et frit og selvstændigt Danmark. Ønsket 
blev af Forsamlingen beseglet med et kraftigt: 
»Dannebrog leve!«

Herefter blev Salen ryddet til Dans til Tonerne 
af Fru Schous Orkester. I Pausen foretoges Præ
mieuddelingen af de mange dejlige Ting.

Kl. 23.30 sluttede Oversergenten af med en 
Tak til alle, som havde medvirket til Dagens gode 
Forløb.

Underofficersforeningen paa Bornholm havde 
den 22. August Udflugt med Damer.

I et pragtfuldt Sommervejr og med ægte Un
derofficershumør samledes man i Aarsballe, 
hvor der Kl. 10.00 paabegyndtes en Præmi
eskydning paa Skydebanen ved Eriksholm. Hver 
Deltager skød 10 Skud med Gevær, hvoraf de 6 
var Magasinskydning efter en ‘/4 Figur paa 250 
Meters Afstand og paa 25 Sekunder. Den bedste 
Skytte i denne Skydning var Sergent A. Haagen
sen, der fik ikke mindre end 3 Fuldtræffere. Det 
var et meget fint Resultat. - Derefter skød man 
12 Skud med Pistolen, fordelt paa 2 Skydninger.

Kl. 12.00 havde Damerne dækket Frokostbord 
i den herlige Skov lige ved Skydebanen paa rigtig 
Skovtursmanér, og med en forbavsende Hurtig
hed tømtes Pakkerne for deres Indhold.

Her bød Formanden velkommen og udtrykte 
Ønsket om en fornøjelig Dag, hvor det gode Hu
mør og et godt Kammeratskab maatte herske, 
saa Damerne rigtigt kunde finde sig godt tilpas. 
Derefter uddeltes Præmier til de to bedste Skyt
ter, Sergenterne R. Andersen og K. B. Arvidsen, 
som sammenlagt havde de to bedste Resultater. 
Endvidere fik Sergent A. Haagensen en Trøst
præmie.

Kl. 13.30 samledes man ved Vagten, hvor der 
holdt Biler til at føre Styrken videre paa den

store »Øvelse«. Formanden gav Ordre til videre 
Fremrykning mod Hotel »Helligdommen« som 
næste foreløbige Maal. - Ved Ankomsten hertil 
blev der bestilt Kaffe, og en Del af Deltagerne fik 
sig et Bad, som i den dejlige Varme gjorde godt. 
Efter Kaffedrikningen blev der givet Ordre til vi
dere Fremrykning med Sandvig som Maal, men 
»Fjenden« tvang Styrken til at gøre Holdt ved 
Stammershaide i en lille Time. Tiden blev brugt 
til at indtage en Forfriskning og faa en lille Svin
gom. - Saa gik Turen videre, og Kl. 17.00 blev 
Styrken afleveret paa Torvet i Sandvig til Kom
mandomester K. F. Petersen ved Udrykningsko
lonnen, der som Medlem af Foreningen havde lo
vet at forevise Kolonnens Kaserne og Materiel. 
Det var meget interessant, og særlig var Da
merne begejstret for den pinlige Orden, der her
skede overalt, og over at se, hvor vel rengjort og 
pudset alt Materiellet var.

Man var nu ved at blive sulten og marcherede i 
Selskabskolonne til Hotel »Sandvig«, hvor der 
blev spist Middag. Her saa man, at det var Un
derofficerer der var mødt op, thi Fadene blev 
tømt, lige saa hurtigt de kom ind. Den rigtige 
Soldats Appetit fornægtede sig ikke. Under 
Spisningen takkede Formanden for det gode Hu
mør og udbragte et »Leve Dansk Underofficers
forening af 1939«. Resten af Dagen tilbragte man 
paa Hotellet, hvor der blev danset til Arvidsens 
Orkester. - Kl. 23.30 kørte den ene Bil med Læs 
til Rønne og den anden til Aarsballe. - En herlig 
Dag var Slut. - Underofficersforeningens første 
Udflugt blev en stor Succes, hvor Kammeratska
bet og det gode Humør sad i højsædet fra først til 
sidst.

Umiddelbart efter denne sidste begivenhed blev 
det danske forsvar nedlagt af de tyske besættel
sesstyrker.

Fra den 29. august og frem til den 21. oktober 
1943 var det danske militære personel interne
ret.

Herefter var lokalforeningens medlemmer na
turligvis spredt rundt i landet, hvor de nu havde 
deres civile tilhørssteder.

I septembernummeret af medlemsbladet fin
des et notat om, at politibetjent SG af res. 
K. B. H. Arvidsen fra Rønne er blevet formand 
for lokalforeningen.
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Der har uden tvivl været store vanskeligheder 
med at samle medlemmerne; men fra 1944 fin
des følgende referat:

Lokalforening Bornholm afholdt den 15. Maj et 
helt igennem vellykket Gevinstkeglespil i »Villa 
Nova«, Rønne. Der var stor Tilslutning lige fra 
Kl. 10 om Formiddagen, da Spillet begyndte. I 
Løbet af Dagen blev der slaaet 600 Serier, og 
Keglekonge blev Sergent Knud Arvidsen med en 
Serie paa 25 Point. Efter at Omslagene Kl. 
22.15 var sluttet, talte Formanden for Præmie
tagerne og takkede for den gode Tilslutning. 
Hver af præmietagerne fik et trefoldigt Leve 
med paa Vejen, og Kl. 22.45 sluttede den helt 
igennem vellykkede Dag med et: »Leve Under
officersforeningen paa Bornholm«. - Til Oplys
ning for andre Lokalforeninger kan oplyses, at 
Lokalforeningen havde et Overskud paa ca. 150 
Kr.

I august 1944 er der igen formandsskifte. SG af 
res. B. Andersen fra Rønne er blevet ny formand.

Den 5. maj 1945 kapitulerede de tyske styrker i 
Nordeuropa til de engelske styrker og Danmark 
blev påny et frit land.

Dette gjaldt dog ikke Bornholm, der blev holdt 
uden for disse festlige begivenheder.

Den tyske kommandant på Bornholm nægtede 
at kapitulere.

Sovjetunionen betragtede rensningen af Born
holm for fjendtlige styrker som deres område. 
Begrundelsen var den, at Bornholm geografisk lå 
bag den linie, som var Sovjetunionens okkupa
tionsområde.

Medens det øvrige Danmark fejrede befrielsen 
med store festligheder, blev Rønne og Neksø den 
7. og 8. maj udsat for meget kraftige sovjettiske 
flyangreb. Den materielle skade var meget vold
som og 10 personer mistede livet. Herefter ind
stillede den tyske kommandant de tyske styrkers 
modstand, og den 9. maj blev Bornholm besat af 
sovjettiske styrker.

De tyske styrker blev herefter hurtig fjernede, 
men der gik ca. 11 måneder før den sovjettiske 
besættelse ophørte - først da begyndte friheden 
for de bornholmske beboere.

Den 20. marts 1946 ankom de første danske

soldater. Det var mandskab fra 15. bataillon. Den 
4. april kom 5. artilleriafdeling til øen.

De sidste sovjettiske styrker forlod Bornholm 
den 5. april 1946.

Et referat fra 1945 fortæller lidt om, at lokal
foreningen så småt er begyndt at virke påny:

Lokalforeningen afholdt Søndag den 5. August 
1945 en Skarpskydning med tysk Riffel og ameri
kansk Karabin paa Skydebanen ved Stavsdal i 
Aarsballe. Der var mødt ret pænt op, 15 Medlem
mer. Vi samledes Kl. 8.30 og gik straks igang 
med Skydningen, først med den tyske Riffel 3 
Prøveskud, derefter 3 Skud liggende, knælende, 
staaende og tilsidst en Magasinskydning 5 Skud 
i 24 Sekunder, derefter med Karabinen, med 
hvilken hver Mand skød 5 Skud. Ringskiven be
nyttedes og Afstanden var 250 m. Planen var, at 
vi ogsaa skulde have haft en Pistolskydning, men 
Klokken var efterhaanden blevet saa mange, at 
vi maatte udsætte Pistolskydningen til en anden 
god Gang. Derefter samledes Medlemmerne til 
en medbragt Frokost i det Grønne. De bedste tre 
Skytter blev: Sgt. A. A. Nielsen med 101 P., Poli- 
tiass. Hansenmed 99 P. og Sgt. B. Andersen med 
97 P.

Dette er det sidste referat i en lang periode helt 
frem til 1955. Lokalforening Bornholm måtte 
simpelthen stille sine funktioner i bero. Alme- 
gårds kaserne var endnu ikke opført og indkvar
teringen foregik i et lej rområde.

Der gik en tid frem til den nye lov om forsva
rets ordning så dagens lys i juni måned 1951. 
Herefter indledtes en fast garnisonering af mili
tære enheder.

Vi skal dog helt frem til 1955, før der sker no
get afgørende for lokalforeningen. I maj måned 
indkaldes til en møde i sergent og oversergent- 
messen på Almegårds kaserne. På dette møde 
blev man enige om at puste nyt liv i den 13 år 
gamle lokalforening.

Der var stor enighed om foreningens genop
rettelse, og et efterfølgende valg til bestyrelsen 
gav følgende resultat:

Formand: OS P. Kragh Petersen, ST BHV. 
Sekretær: OS T. P. Hansen, RKS/BHV.
Kasserer: OS S. E. Mortensen, 3. KMP I/BHV. 
Bestyrelsesmedlemmer:
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SG A. Thønnings, 2. KMP I/BHV.
SG G. A. Plambeck, 2. BT ART AFD 12.

Efter dette møde blev gjort et stort arbejde for at 
skaffe medlemmer, og et af forsøgene udmøn
tede sig i følgende propagandeskrivelse:

Til oversergenter og sergenter ved Bornholms 
værn.

Emne: Indmeldelse i »Foreningen af Overser
genter og Underofficerer«, lokalforening Born
holm.

Undertegnede, som er formand for lokalfor
eningen her på Bornholm, henleder hermed din 
opmærksomhed på foreningens eksistens.

Da foreningen ikke har ret mange medlem
mer, håber vi, at du også vil være medlem, og jeg 
anmoder dig derfor om at søge yderligere oplys
ninger om foreningen ved messemanden i Ser
gentmessen. Du kan hos ham låne foreningens 
love til gennemlæsning og indmeldelsesblanket
ter vil også kunne fås.

Du vil sikkert være enig med mig i, at det er i 
alles interesse, at der er så mange medlemmer 
som muligt, idet man så har mulighed for at stå 
stærkere sammen.

Det skal bemærkes, at du fortsat er medlem i 
foreningen selv om du bliver hjemsendt, og at du 
på den måde vil være i stand til at holde kontakt 
med dine soldaterkammerater, der ellers bare 
før eller senere vil blive glemt.

Undertegnede står gerne til rådighed med 
hensyn til besvarelse af eventuelle spørgsmål om 
foreningen og dens formål daglig på telefon 
Rønne 42, ligesom jeg som regel vil kunne træf
fes på nedennævnte adresse udenfor normal tje
nestetid.

De venligste hilsner.
Oversergent P. Kragh Petersen, Nordlyst, St. 

Torvegade 125, Rønne, den 16. juni 1955.
Formand for »Foreningen af Oversergenter og 

Underofficerer«, lokalforening Bornholm.

Den 8. november 1956 indkaldte lokalforeningen 
til generalforsamling, hvorfra foreligger føl
gende referat:

Mødet var fastsat til kl. 19.00, på hvilket tids
punkt næsten ingen var mødt, så vi kom først i 
gang kl. ca. 19.30.

Formanden OS Kjerulff Hansen bød velkom
men til de 16 medlemmer og 5 ikke-medlemmer, 
som var mødt.

OS T. B. Andersenblev valgt til dirigent og gav 
ordet til OS Koefoed, som gav en kort beretning 
af messens forhold og regnskab.

Forslaget om fælles bestyrelse for messe og 
F. O. U. blev forkastet med 10 stemmer mod 5, en 
undlod at stemme.

Bestyrelsen for messen kom til at se således ud:

Formand: OS Sode.
Bestyrer: OS Koefoed.
Sekretær: OS T. B. Andersen.
Revisorer:
OS Østergård og SG K. E. Hansen.

Bestyrelsen for F. O. U. kom til at se således ud:
Formand: OS Kjerulff Hansen.
Næstformand: OS R. Rostø.
Kasserer: OS T. M. Olsen.
Sekretær: OS T. B. Andersen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS Heri og SG E. B. J. Thomsen.
Revisorer:
OS Østergård og SG K. E. Hansen.
Suppleanter:
OS Koefoed og S. G. Nielsson.

Under eventuelt blev det enstemmigt vedtaget at 
indføre en bødekasse, til hvilken der skulle beta
les 2 kr. i bøde for ulovlig udeblivelse fra F. O. U.s 
generalforsamlinger og arrangementer.

Endvidere blev det vedtaget at lave »Præmie
whist« med en spilleaften om måneden. Over
skuddet herfra skulle naturligvis tilfalde lokal
foreningen.

Endvidere blev der behandlet et par sager 
vedrørende messens rent interne forhold, dag
blade til messen samt en henvendelse til kaser
nekommandantskabet vedrørende en telefon til 
brug for messens deltagere. Denne er påkrævet, 
da den telefon, som er til fælles brug for fenrik- 
ker og overs ergenter, findes i en box, hvortil nøg
len findes i fenrikmessen. For at få denne, må 
man henvende sig til det i fenrikmessen ansatte 
civile personale.

Der blev på slutningen af mødet valgt et fest
udvalg, der kom til at bestå af følgende:
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OS Koefoed.
OS Herl.
OS T. M. Olsen (kasserer).

Siden generalforsamlingen den 19/10 er der til
gået foreningen 23 nye medlemmer.

Generalforsamlingen sluttede med kammerat
ligt samvær.

Det er stadig småt med meddelelser fra den ree- 
tablerede lokalforening, i februar 1958 er for
mandens navn OS T. M. Olsen og i januar 1960 er 
der følgende meddelelse:

Lokalforening Bornholm har på en generalfor
samling valgt OS O. R. Rasmussen, Almegårds- 
lejren, til formand.

Som kasserer valgtes OS J. E. Ostergaard, 
motorkontoret, Almegårdslejren.

Vi skal nu helt frem til 1965, før der påny er et 
lille livstegn:

Ved møde i C messen den 19. juni 1965, blev der 
med flertal af stemmer vedtaget, at lokalforenin
gen overtog messen fra 1. juli 1965, men at mes
sens udsalg stadigvæk skulle drives af SG 
B. J. Olesen, medens fornyelser til messen fast
sættes af lokalforeningens bestyrelse.

Da der ved adskillige lejligheder, fra flere 
messedeltagere, ikke har været vist særlig god 
opførelse i messen, henstiller bestyrelsen herved 
til FOU’s medlemmer om at hjælpe til, at der 
igen bliver indført almen dannelse i messen, og 
at vi i lokalforeningen foregår de øvrige messe
deltagere med et godt eksempel.

Efter dette er det åbenbart kun referatskriveren, 
der ikke er særlig aktiv.

Fra lokalforeningens fest i 1967 for 25 året si
den stiftelsen er der beklageligvis kun følgende 
beskedne meddelelse:

Lokalafdeling Bornholm har afholdt 25 års stif
telsesfest den 26. september. Hovedbestyrelsen 
var repræsenteret ved næstformanden. Endvi
dere deltog stabschefen ved Værnet og chefen 
for dækningsbataljonen samt et af de første be
styrelsesmedlemmer i lokalafdelingen. Da det 
tidligere har skortet noget på samarbejdet mel

lem lokalafdelingen og Værnet, var det en glæde 
at konstatere, at såvel stabschefen som lokalaf
delingsformanden i taler afgav løfte om samar- 
bejdsvillighed fremover.

Lokalafdelingen afholdt generalforsamling den 
6. februar 1968. På generalforsamlingen valgtes 
ny formand, kasserer samt et nyt bestyrelses
medlem.

Bestyrelsen fik følgende sammensætning:

OS B. J. Olesen
OS H. H. R. von Rosen
SSG O. Petersen
SSG H. P. Christiansen
SSG H. A. B. Andersen

Bestyrelsen takker på medlemmernes vegne den 
afgående formand og kasserer for det arbejde, de 
har udført.

I en periode fra 1966 og frem til 1972 havde ho
vedforeningen hvis navn i 1951 var ændret til 
»Foreningen af Oversergenter og Underoffice
rer« - FOU, påny i 1966 ændret dette til »Ser
gentgruppens Fællesorganisation« - SFO, tillige 
indgået samarbejde med de 3 konstabelforenin
ger i en topsammenslutning, der havde fået nav
net »Centralforeningen for Seniorsergenter og 
Stampersonel« - CSS.

Blandt denne organisations aktiviteter indtog 
faglig uddannelse en særdeles høj prioritet. Fra 
et kursus afholdt på Bornholm foreligger føl
gende interessante referat:

Tillidsmænd under Centralforeningen på Born
holm deltog i dagene 16. og 17. december i et 
grundlæggende kursus på Almegårds Kaserne. 
Den lokale forening under SFO-Hæren deltog 
dog ikke med repræsentanter, hvilket gav de øv
rige lokale repræsentanter anledning til at over
veje den fremtidige form for samarbejde mellem 
personelgrupperne på Bornholm.

Kursuslederen havde bedt oberst S. A. Larsen 
om at indlede. Han tog udgangspunkt i den aktu
elle uro på tillidsmandsområdet inden for bl.a. 
værftsarbejdsområder. Obersten gik på det be
stemteste imod strejker som middel og ønskede
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alle konflikter løst »i helhedens interesse«. 
Obersten sluttede med nogle personlige betragt
ninger om samarbejdsordningens indførelse i 
forsvaret. Oberstens indledning virkede dernæst 
som debatoplæg - og man havde derfor kunnet 
ønske sig en efterfølgende debat om mange af de 
kontroversielle synspunkter, han lagde for da
gen. Vi håber, at der vil blive lejlighed hertil en 
anden gang.

Fra kursusledelsens side - og det vil i hoved
sagen sige S. E. Larsen (HKKF) - havde man an
givet formålet med kurset som, at give den en
kelte tillidsmand et kendskab til forhandlings
teknik og forhandlingsbeføjelser samt at give til- 
lidsmændene et kendskab til de mest elemetære 
regler for valg m. v. I kurset var tillige indlagt en 
debataften med deltagelse af officerer og organi
sationsfolk fra Bornholms Værn og Flyvestation 
Bornholm.

Bjarne Johansen (CSS) og E. Jacobsen (FTF) 
var instuktører og gennemførte dette med vanlig 
ekspertise.

Som forberedelse til debataftenen var panel
deltagerne blevet bedt om at gennemlæse KKF B

2-1971, og det var også dette emne, der kom til at 
præge diskussionen. Personelofficeren, major 
K. E. Jacobsen, der tillige er konservativ politi
ker, mente nok, at der kunne skabes forlig mel
lem regeringen og oppositionen om forsvaret. 
Major E. C. Lerche, kompagnichef, understre
gede, at der må skabes bedre forhold for perso
nellet, hvis man skulle gøre sig håb om at få mere 
stampersonel. Løjtnant N. F. Iversen, der repræ
senterede den lokale B-officersorganisation, gik 
ind for mere medbestemmelse og medindfly
delse fra de ansattes side. Seniorsergent 
F. D. Hansen (SFO-Flyvevåbnet) fremhævede be
tydningen af en revision at hele bedømmelsessy
stemet og gik ind for et åbent system.

Debataftenen sluttede med en bid mad og en 
øl, hvorefter man gik mere i dybden med proble
merne.

Kurset efterlod det generelle indtryk, at et 
stort og længe næret behov var blevet godt dæk
ket. Der er nu dyrket en sund grobund for videre 
udvikling at tillidsmandssystemet inden for Cen
tralforeningsområdet på Bornholm.

Paneldeltagerne i det grundlæggende kursus på Almegårds 
kaserne. Fra venstre: F.D. Hansen, K.E. Jacobsen, N.F. Iver

sen og E. C. Lerche.
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I året 1972 indførte lokalforening Bornholm en 
festlig tradition, som ikke alene stadig bevares, 
men også er et tilløbsstykke med gæster fra nær 
og fjern. Lokalforeningsformanden beskriver 
den selv således:

Sergentgruppens fugleskydning første lørdag 
i juni er blevet tradition. Det er en familiefest 
uden sidestykke. Fra morgenstund til morgen
stund uden andre afbrydelser end de kulinariske 
og præmieuddeling. Med Bornholms værns Tam
bourkorps i spidsen og afgående fuglekonger på 
en blomsterprydet vogn, begiver deltagerne sig 
ud på march fra sergentmessen til Ådalen, hvor 
skydningen foregår. Fuglen, møjsommeligt sam
mentømret at ét af medlemmerne, beskydes med 
salongevær på en afstand af ca. 25 m. I år skulle 
der omkring 700 skud til, for at få den ned.

Under en pause i skydningen er der frokost i 
det grønne, og de børn, der er med, morer sig 
med pølseristning og bagning af snobrød.

Når skydningen er slut, begiver deltagerne sig 
til sergentmessen, hvor uddeling af præmier og 
medaljer finder sted. Når uddelingen er over
stået, er der mulighed for at klæde om og nette 
sig.

Det næste indslag er middagen, som messens 
damer fremtryller på bedste vis.

Efter middagen er der hyggeligt samvær og 
dans til ud på de små timer.

Fugleskydningen trækker flere og flere delta
gere, hvilket kun gør det endnu mere sjovt for 
disse.

I forbindelse med fugleskydningen har vi be
søg fra vor svenske broderforening ved Kungliga 
Karlskrona Kustartilleriregiment, i daglig tale 
KA-2. I år havde vi den glæde at se 17 »sven
skere« hos os. Også for dem er det blevet en årlig 
tilbagevendende begivenhed, hvor hele familier 
kommer hertil for at deltage i vor fugleskydning. 
Navne som: Rolf, Jan-Olav og Lasse vækker glade 
minder, og som ældste deltager Tage, der kom
mer fra KA - 2’s pensionistrækker, ja, så ved vi, at 
det er en helt rigtig fugleskydning.

Vore svenske kollegaer indlogeres hos med
lemmer af lokalforening »Bornholm«, og disse 
har fået gode venner på denne måde. Flere øn
sker at huse dem og dermed være med i fugle
skydningens fornøjelser!

Præmierne er almindeligvis Søholm Keramik 
i bedste udførelse.

Medaljerne i rent sølv med rødt-hvidt bånd. 
Forsiden er mærket med årstal og på bagsiden er 
angivet, hvilken del af fuglen, der er fældet.

I sergentmessen er ophængt et stort skjold 
med keramikplatter, hvorpå årets fuglekonge er 
angivet. Endvidere er Fuglekongekæden op
hængt samme sted.
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I november 1973 opnåede »Centralforeningen 
for Stampersonel« - CS, som toporganisationen 
nu hed, fuld forhandlingsret iflg. KFF B 38 og 
tillige retten til en tillidsmandsordning.

På Almegårds kaserne blev den første fælles
tillidsmand SSG Henning Larsen., senere afløst af 
SSG Aa. Due Larsen.

I 1975 modtog lokalforeningen en fane fra 
Danmarkssamfundet. Fra denne faneoverræk
kelse foreligger følgende referat:

Den 26. september, på SFO lokalafdeling Born
holms 33 års stiftelsesdag, fik lokalafdelingen af 
Danmarks Samfundets repræsentant på Born
holm, OB S. A. Larsen, overrakt en smuk fane. 
Grundet øsende regnvejr fandt overrækkelsen 
sted i Almegårds kasernes gymnastiksal.

Ved overrækkelsen, der blev overværet af ca. 
30 medlemmer samt H. K. Jeppesen for SFO, 
sagde OB S. A. Larsenbl.a.: »Vort Flag er og bli
ver et symbol og et samlingsmærke for alt, hvad

der er dansk, og med disse ord har jeg den glæde 
og ære på Danmarks Samfundets vegne at over
række denne smukke fane til Bornholms Værns 
Sergentforening.

Samtidig med overrækkelsen er det mig magt
påliggende som chef for Bornholms Værn at ud
trykke min store glæde over, at værnets sergent
forening har ønsket at få en dannebrogsfane som 
samlingsmærke - og jeg er overbevist om, at den 
eksemplariske gode ånd og tone samt den sam- 
hørighedsfølelse, jeg altid har fundet blandt vore 
sergenter, i endnu højere grad vil trives under 
vort smukke gamle symbol til gavn for vort land, 
vort forsvar, værnet og hver især, der i sergent
foreningen samles under »Dannebrog«.

OB S. A. Larsen omtalte vort kongedømme og 
med ordene »Dronningen er Danmark her og i ud
landet« slog obersten den første søm i fanen.

Seniorsergent H. K. Jeppesen var næste taler, 
og sagde: »I håbet om, at denne fane for stedse 
må veje over et frit, selvstyrende og trygt Dan-

Fra Faneindvielsen.
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mark, har jeg den glæde, som repræsentant for 
Sergentgruppens Fællesorganisation, at slå 
dette søm i for fædrelandet.«

Det tredie søm blev islået af Fællestillidsman
den for Sergentgruppen, SSG Henning Larsen, 
der omtalte det gode samarbejde ved Bornholms 
Værn mellem sergentgruppen og alt øvrigt per
sonel.

Efter overrækkelsen var der en lille reception i 
Sergentmessens lokaler.

Om aftenen var der arrangeret Fanefest med 
stort »koldt« bord. Blandt gæsterne sås J. Rot- 
bøll og H. K. Jeppesen med fruer samt repræsen
tanter for øvrige personelorganisationer.

Lokalforening Bornholm fejrede sin 35 års fød
selsdag på værdig vis.

Lokalforeningens stifter afsk. oversergent af 
res. Knud Særmark Thomsen blev udnævnt til 
æresmedlem.

Programmet for dagen var udover cermonien 
ved udnævnelsen af æresmedlemmet en recep
tion i Sergentmessen kl. 10.00 til 13.00. Der 
mødte mange gæster og naturligvis modtog lo
kalforeningen mange gaver.

Lørdag den 1. oktober blev afholdt en fødsels
dagsfest for lokalforeningens medlemmer med 
damer og indbudte gæster.

I anledning af jubilæet havde lokalforeningen 
udgivet festskrift med forord og lykønskninger:

Chefen for Bornholms Værn OB I. Jersing ud
talte følgende:

Bornholms Værn lykønsker sergentgruppen 
med lokalforeningens stiftelse for 35 år siden 
den 26. september 1942. Det var i et af ufredens 
år, at foreningen blev til. Det var i en tid, hvor 
samling var ønskelig.

For mig at se var det et typisk træk for det, der 
den gang hed Underofficersforeningen, at lade 
stiftelsen ske på Kong Christian X fødselsdag. 
Kongens fødselsdag var under krigen en af de få 
lejligheder, hvor Danmarks befolkning kunne 
manifestere sin samhørighed. Denne ånd har væ
ret karakteristisk for sergentgruppen her ved 
Bornholms Værn; gruppens virke har altid været 
præget af loyalitet, ligesom foreningen altid ak
tivt har kaldt til samling.

Når man ser indholdet af dette festskrift, får vi

et tydeligt indtryk at den udvikling, sergent
gruppens organisatoriske forhold har gennemlø
bet, hvad der er vigtigere, så fremtræder de op
nåede resultater for de enkelte medlemmer også 
tydeligt. Der er altså også her noget at fejre.

Bornholms Værn har været den til enhver tid 
siddende bestyrelse taknemlig for det arbejde, 
den har ydet for sammenholdet ved værnet. Men 
det er også til hver enkelt sergent, oversergent 
og seniorsergent, at værnet ved denne lejlighed 
retter sin tak for vel udført gerning gennem 
årene og gratulerer med dagen.

SSG Jørn Kristensen.

Forbundsformanden SSG Jørn Kristensen i Cen
tralforeningen for Stampersonel skrev:

Der er vel ingen steder i Danmark, hvor forsvaret 
spiller en så stor rolle, som det gør på Bornholm.

Under svenskekrigene befriede øen sig selv. 
Tyskerne vurderede dens militære værdi så højt, 
at det var det sidste sted, de kapitulerede. Og i 
dag er forsvaret Bornholms største arbejds
plads, samtidig med at man vist godt tør sige, at 
det er NATO’s mest udsatte arbejdsplads.

Vi ved jo, at det bornholmske forsvar har løst 
sine opgaver godt. Der står international respekt 
omkring det. Jeg er derfor glad for på Centralfor
eningen for Stampersonels vegne at kunne ønske 
tillykke med 35 års jubilæet og med det arbejde, 
som lokalafdelingens medlemmer gennem disse 
mange år har gjort. Men det forpligter også at 
blive 35. Og det forpligter at samarbejde med folk, 
der som organisation nu er 35 år gammel.

I dagens anledning sender jeg Centralforenin
gens bedste hilsener og siger tillykke med ju
bilæet.
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SSG H. K. Jeppesen.

Formanden for Sergentgruppens Fællesorgani
sation SSG H. K. Jeppesen skrev følgende:

Som formand for Sergentgruppens Fællesorga
nisation Hæren, er det mig en glæde herigennem 
at kunne lykønske SFO lokalafdeling Bornholm 
med 35 års jubilæet.

En organisation er til for medlemmernes 
skyld og ikke omvendt. Her er et meget vigtigt 
led lokalforeningerne, deres bestyrelse og tillids
repræsentanter, hvis dette ikke virker, virker or
ganisationen heller ikke, og medlemmernes in
teresser bliver ikke plejet.

Det er mig derfor en stor glæde at kunne kon
statere, at lokalafdeling Bornholm er en særde
les aktiv lokalafdeling, både lokalt og når hoved
organisationen kalder til møde, løsning af pro
blemer m.m., holder traditionerne vedlige og 
skabe nye.

Jeg vil gerne takke for det gode samarbejde, 
jeg gennem tiden har haft med bestyrelse og til
lidsrepræsentanter, og muligheden for kontak
ten med medlemmerne, der har været.

Med kraftig opfordring til medlemmerne om 
at støtte tillidsrepræsentanterne, på alle led, i 
det daglige arbejde for medlemmerne, lokalafde
lingen og organisationen, ønsker jeg held og 
lykke med fremtiden.

Formanden for lokalforeningen SSG H. E. Lar
sen havde valgt følgende indhold i sine forord:

35 år er lang tid, når et menneske ser tilbage, 
men for en forening er det meget kort tid. Det 
varer længe, inden en personelgruppe opnår, at 
der bliver taget hensyn til dens synspunkter.

Samtidig skifter opgaverne ustandseligt og der
med medlemmernes interesser.

Jeg vil håbe, at vi også i den tid, der kommer, 
vil forstå nødvendigheden i at stå sammen. Både 
for at varetage vore egne interesser, men også 
vort samfunds interesse i at have et effektivt for-

SSG H. E. Larsen.

svar. Endvidere at vi står sammen om at hæve 
befalingsmændenes anseelse i og udenfor forsva
ret.

Af de problemer, jeg mener, der først og frem
mest må tages fat på, er vores uddannelse. For
svaret af idag er baseret på hvervet hær, m.v., 
hvor personellet tegner kontrakter på 3-6 år (hå
ber man). Hvis dette ønske skal opfyldes, må der 
nødvendigvis gives det kontraktansatte perso
nel en fortløbende og relevant uddannelse i kon
traktperioden. Og en sådan uddannelse kræver 
endnu bedre uddannelse af de instruktører og 
hjælpeinstruktører, som sergentgruppen udgør. 
Med alt det nye og bedre materiel, der kræver 
mere teknisk viden hos instruktører og hjælpein
struktører, må vi også stille krav om bedre efter
uddannelse samt krav om en løn, der svarer til de 
krav, man stiller til personel i sergentgruppen.

Også i fremtiden er der behov for, at vi står 
sammen og støtter hinanden for at få opfyldt 
vore ønsker til den arbejdsplads, vi befinder os 
på.
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Mandag den 7. november 1977 stiftedes »For
eningen for tidligere Stregbefalingsmænd«.

Hvorfor vil man starte en forening?
Fordi de »gamle dage« er forsvundet. Hvor er i 

dag de festlige arrangementer, såsom klubafte- 
ner, foredrag, film, bankospil, kortspil, juletræs
fest, fisketure, udflugter, besøg etc. Hvor kan 
hjemsendte og tjenstgørende i dag mødes i kam
meratligt og selskabeligt samvær?

Hvem kan optages som medlem?
Enhver hjemsendt og tjenstgørende KP, SG, 

OS, SSG eller hertil tidligere svarende grader.
Interesserede kan henvende sig til K. J. Jen

sen på tlf. 95 12 00, lokal 57.

Referatet fra den ordinære generalforsamling i 
1979 har følgende indhold:

Lokalafdeling Bornholm afholdt den 29. januar 
generalforsamling, hvor 23 mødte op - en frem
gang på 50% i forhold til 1978.

Igen i år havde foreningen den glæde at have 
formanden for SFO-Hæren H K. Jeppesen til 
stede, som ind imellem kunne komme med sin 
faglige støtte, eller med sidste nyt fra SFO-Hæ- 
ren.

Formanden SSG H. E. Larsen, indledte sin 
årsberetning med at nævne, at det var kedeligt at 
se så få medlemmer møde op, og det værste var, 
at de medlemmer, der i dagligdagen gik og ud
spredte mest misnøje, ikke mødte op til general
forsamlingen. Måske de kan hidse sig selv op til 
at møde i 1980!

Formanden kom i sin beretning ind på ret så 
væsentlige punkter, som kasernen som arbejds
plads, underbemanding, grad og løn, miljø- og 
sikkerhedsproblemer samt befalingsmandsud
dannelse.

SSG H E. Larsen kom ind på, at vi ikke hele 
tiden må gå og forestille os alt i forhold til det 
civile liv, for dette er en militær arbejdsplads, og 
det hverken kan eller må komme til at blive en 
civil arbejdsplads. Men arbejdsforholdene skal 
være menneskelige.

Bemandingsproblemet vedrørende befalings- 
mænd var alt andet end tilfredsstillende. Der 
mangler befalingsmænd på mange poster, og det 
resulterer i, at en del laver flere mands arbejde, 
uden at få mere i løn. Dette er besparende for 
staten, men ikke menneskeligt.

Det blev endvidere oplyst, at emnet løn og 
grad var noget, der stod højt på forhandlingspro
grammet for tiden.

Sikkerhedsforanstaltningerne ved underafde
lingerne kører ikke, som de skal. Tillidsmanden 
(sikkerhedsrepræsentanten) kan ikke bryde ind, 
hvis regler overtrædes.

Generalforsamlingen afsluttede med et ømt 
punkt: mere i løn!

Noget reelt svar på dette kunne ikke gives - 
men de generelle krav til overenskomsterne er 
udtaget.

Den bedste måde, befalingsmandskorpset 
kunne kræve en god lønstigning på, er ved at 
lade sig dygtiggøre på kurser. Da vil vi inden for 
en overskuelig årrække kunne overbevise folke
tinget om, at befalingsmænd ikke kun er førere, 
men også lærere.

Vi må tænke på, at den professionelle soldat i 
dag kræver mere af sin fører, end for 10 år siden, 
men ikke desto mindre får den professionelle sol
dat og føreren lige meget i løn i mange tilfælde - 
dette virker ikke realistisk.

Efter generalforsamlingen inviterede forman
den de fremmødte til en dram og en god bid mad 
i de tilstødende lokaler.

Som tidligere omtalt inviterer lokalafdelingen 
svenske kolleger til at deltage i den årlige fugle
skydning, der afholdes den 1. lørdag i juni. En 
lignende tradition har svenskerne, idet de indby
der medlemmer fra lokalafdeling Bornholm til at 
være gæster ved deres årsfest.

Fra besøget i 1979 findes følgende referat:

Man kan efterhånden sige, som traditionen by
der, inviterede POF (plutonofficersforeningen) 
to repræsentanter med damer - fra SFO Born
holm - til deres 52 årsfest. Efter opfording - hvil
ket ikke krævede megen overtalelse - tilkom det 
i år OS Svend Erik Rasmussen med frue og OS 
Axel Bistrup med frue at repræsentere lokalafde
ling Bornholm.

Rejsen startede fra Bornholm fredag den 2. 
marts kl. 8.00, og med en times forsinkelse på 
grund af isen, nåede vi Ystad, hvorfra vi i bil 
kørte de 200 km til Karlskrona.

Efter at være blevet trakteret med kaffe og 
blødt brød hos fam. Rasmussens værter, Arne og 
Ingrid Holgersen, kørte fam. Bistrup med Jørgen
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og Pia Bengtsson til deres hjem for at nyde godt 
af den udsøgte svenske gæstfrihed.

Lørdag blev vi på fortræffelig vis underholdt 
af vore værter, hvilket for undertegnede bestod i 
forevisning af byen - besøg i forretninger - for 
sluttelig at aflægge Marinemuseet et særdeles 
interessant besøg. Karlskrona er foruden at 
være garnisonsby for KA 2, også flådebase med 
tilhørende orlogsværft, hvorfor byen har en me
get lang maritim tradition.

Lørdag aften kl. 19.00 oprandt turens højde
punkt, hvor vi mødtes i regimentsofficersmes
sen, der var udlånt p.g.a. sergentmessens om
bygning. Her blev vi præsenteret for de 60 gæ
ster, der var mødt, deriblandt vennerne fra tidli
gere års fugleskydninger på Bornholm. Selve 
festen startede med et glas, hvorefter vi blev 
budt velkommen af sekretæren, Rolf Sveberg. 
Herefter førte man sin borddame til bords og 
startede på middagen, hvor forretten bestod af 
vestkystsalat. Derefter hovedretten, en dejlig pe
bersteg, der krævede et ekstra glas for at klare 
stemmen. I pausen mellem retterne fik den ord
førende (formanden for POF) Bengt Jacobsson 
ordet. Formanden takkede for fremmødet, her
under repræsentanterne fra Bornholms Værn, 
hvor han udtrykte håbet om, at den snart mange
årige tratition med at mødes ved festlige lejlig
heder, måtte bestå. Herefter fik Svend Erik Ras
mussen ordet, hvor han på fortrinlig vis repræ
senterede SFO Bornholm. Han takkede for invi
tationen og udtrykte ligesom sin kollega ønsket 
om, at vi snart måtte ses igen. Ved slutningen at 
talen overrakte han de medbragte gaver, der be
stod i den store jubilæumsplatte fra Rønnes 650 
års jubilæum, hvor Ramussen udtrykte håbet om, 
at den ville få en plads i den nyindrettede ser
gentmesse. Derudover overrakte Rasmussen 8 
slips, hvorpå der var fastgjort en grif, til bestyrel
sesmedlemmerne. Det var Bornholms Værns 
slips.

Efter desserten, der bestod af is, fik øversten 
(regimentschefen) Stefan Furenius, ordet. Han 
orienterede i talen om aktuelle udflytningspla
ner for KA 2, han omtalte det gode samarbejde 
mellem personelgrupperne, med håbet om at 
dette måtte fortsætte. Til stor morskab for fest
deltagerne sluttede øversten talen med at aftage 
sit slips, hvorefter han henvendte sig til Bistrup 
for at bytte regimentsslips. Efter middagen blev

der budt på kaffe og cognac, hvorefter et 4 
mands orkester spillede op til dans, og som det 
danseglade folk svenskerne er, blev der af alle 
danset til kl. 02.00.

Søndag formiddag blev brugt til at genvinde 
den svigtende opfattelsesevne, og det gjorde 
fam. Rasmussen ved at tage med deres værter i 
kirke, hvorimod fam. Bistrup var inviteret til en 
dejlig middag hos Jan Olaf og Monika Petterson.

Hjemrejsen startede fra Karlskrona søndag 
kl. 15.00, hvor alt gik godt indtil vi kl. 18.30 rul
lede ind på havnen i Ystad, for at konstatere, at 
færgen ikke var afgået fra Rønne pågældende 
dag.

Men trods det at rejsen ufrivilligt blev forlæn
get næsten et døgn, ser vi alle fire tilbage på en 
spændende og oplevelsesrig weekend blandt 
vore gæstfri svenske venner, som vi glæder os til 
at gense den første lørdag i juni.

Ved generalforsamlingen i 1980, der blev afholdt 
den 22. januar havde lokalafdelingen inviteret 
den nye formand for SFO-HRN K. E. Jensen som 
gæst. Lokalafdelingens formand SSG H. E. Lar
sens beretning havde følgende indhold:

Personalesituationen ved Bornholms Værn har 
ændret sig til det bedre, men det må desværre 
konstateres, der fortsat er en mangel i alle tre 
grupper KS, SG og OS, hvor KS-situationen er 
den værste, her mangler ca. 40-45 mand, i de to 
øvrige grupper er der mangel på ca. 5 i hver 
gruppe. Den store mangel skyldes selvfølgelig 
den meget dårlige løn der tilbydes CS-medlem- 
mer, samt at der stadig ikke er udarbejdet et til
fredsstillende uddannelsesprogram for KS-grup- 
pen efter gennemgang af den indledende og vide
regående uddannelse.

Den fremtidige rekruttering af KSE er nu 
overdraget til KVO, som dog ikke kan stille noget 
op, hvis ikke lønproblemet løses.

Noget positivt var der dog i formandens beret
ning. Han kunne med glæde konstatere, at sam
arbejdet og samarbejdsklimaet ved Bornholms 
Værn var bedret væsentligt, især i sidste halvdel 
af 1979.

Der er udarbejdet et nyt samarbejdscirku- 
lære, der er trådt i kraft 1. januar 1980. Dette er 
dog ikke tilgået Bornholms Værn endnu.

Med hensyn til de nye arbejdstidsregler, må
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det desværre konstateres, at ændringerne i reg
lerne, der trådte i kraft 1. januar 1980, ikke har 
givet det forventede resultat. Arbejdet på dette 
område må nu foretages ved UAFD, hvor man 
skal være med i planlægningen og sørge for, at 
de 40 timer i gennemsnit om ugen overholdes. 
Med hensyn til 32 timers reglen, er der ingen æn
dringer.

Men hensyn til arbejdssikkerhedsreglerne kan 
det oplyses, at disse nu er godkendt i Hærens 
samarbejdsudvalg. Reglerne omfatter ikke 
HMAK.

Formanden mente ikke, at det er forsvarligt at 
pålægge tillidsrepræsentanterne opgaven som 
sikkerhedsrepræsentanter, inden de har modta
get den nødvendige uddannelse. FKO arbejder i 
øjeblikket sammen med CS på at opstille en så
dan uddannelse.

Folketinget har vedtaget nye regler for beskat
ning af kapitalpension. Det er således, at der fra 
1. januar 1980 vil ske en beskatningsforøgelse 
fra de nuværende 25% til 40%.

Til slut blev forslag til ny personelstrutur kort 
ridset op. Problemet med en sådan struktur er, 
at der nok må stilles spørgsmål ved, om man er i 
stand til at rekruttere og fastholde tilstrækkeligt 
med kvalificeret personel til at en sådan ordning 
kan gennemføres.

På et møde der blev afholdt den 6. marts 1980 
var formanden for værnsgruppe Hæren under, 
Centralforeningen for Stampersonel major 
N. G. R. Nielsen til stede, Bladet »Griffen« brin
ger et referat fra et interview med N. G. R. Niel
sen. Dette indlæg rummer så mange aktuelle 
problemer ved indgangen til de såkaldte »fattig 
firsere«, at jeg finder det rimeligt at medtage 
dette, selv om det ikke er et specielt bornholmsk 
problem:

Strejker, faglige møder eller andre civile meto
der vil skabe tvivl om det militære personels re
elle holdning, siger værnformanden i sin af
standtagen til de nævnte pressionsmidler.

Ca. 150 medlemmer var mødt op for at møde 
repræsentanter for Centralforeningen for Stam
personel samt personer fra Handelsbanken.

Efter halvanden times redegørelse og oplys
ning fra panelet, blev der lejlighed til at stille

spørgsmål, og i sandhed må det siges, at det blev 
udnyttet - på et tidspunkt stod 21 på venteliste 
for af få ordet.

Major N.G.R. Nielsen.

Under mødet fik »Griffen« lejlighed til at stille 
værnsformanden for hæren, N. G. R. Nielsen 
nogle spørgsmål:

- Hvorledes er det at blive konfronteret med med
lemmerne »i felten«?

- Jeg synes, det er en god ting - jeg kan godt 
lide det. jeg føler, der bliver gjort et lille stykke 
arbejde. Det er godt at få snakket ud med med
lemmerne i de tider, hvor vi møder modgang på 
nogle områder fra politikernes side.

Det er befriende i disse situationer at høre, 
hvad der rører sig i medlemmerne og få snakket 
ud om sagerne.

Det at der er nogle områder, der ikke kan gø
res noget ved, fører jo ikke til, at vi ikke har no
get at bestille, snarere modsat. Der skal udøves 
langt større anstrengelse fra vores side, hvis eks
empelvis lønnen går i stå.

34



- Allerede på nuværende tidspunkt midt under mø
det har medlemmerne fået en masse oplysninger og 
fået en del spørgsmål besvaret. Har I fået noget væ
sentligt med hjem til bearbejdelse?

- Ja, der er overraskende overenstemmelse 
mellem det materiale vi møder ved dette møde 
og andre steder. Det er generelle ting, der går 
igen ved alle tjenestesteder, og det fører til at 
eksempelvis personelstrukturen skal ændres - 
og store overordnede ting går igen fra sted til 
sted.

- Er der noget specielt ved turen til Bornholm, der 
har overrasket dig?

- På trods af de problemer, personellet sidder 
med, så mærker man det gode klima, der er på 
Bornholm - ikke alene grupperne imellem - men 
også ledelsen. Jeg vil ikke kalde det nogen over
raskelse i den forstand, da jeg havde en anelse 
om det, inden jeg kom!

Det er en god bornholmsk ting!

-1 Stampersonel december 79 giver værnsformand 
Ib Vindelev en personlig udtalelse om pressions
midler mod regeringen. Går du ind for pressions
midler, hvis myndigheder og politikere fortsat ikke 
behandler os anstændigt?

- Ja, jeg går ind for pressionsmidler. I det øje
blik politikerne blander sig i lønspørgsmålene, 
må man anvende politiske pressionsmidler. Den 
eneste mulighed for at få politikerne i tale er, at 
man taler et sprog politikerne kan forstå.

Så kan vi diskutere, hvilke pressionsmidler 
det skulle være, og det er en anden sag.

1) Det er et politisk pressionsmiddel at holde 
et møde med politikerne.

2) Det er et politisk pressionsmiddel at orien
tere politikerne om, at hvis de ikke snart får set 
på lønningerne, så har vi ingen sergentgruppe 
mere.

Jeg lægger eventyrlig meget vægt på, at vi an
vender nogle pressionsmidler over for politi
kerne, der ikke skaber usikkerhed om det mili
tære personales tilstedeværelse.

- Du går ikke ind for en aktion som for eksempel 
fagligt møde?

- For mig at de, så er de ting der foregår, hvor 
der holdes møde med politikerne, hvor vi gør op
mærksom på alle de ting her, nok til at gøre et

voldsomt indtryk. Dermed mener jeg, vi allerede 
er ude i konfrontation om disse ting.

Jeg tror, hvis man begynder at strejke og hol
der faglige møder i tjenestetiden og andre meto
der, kendt fra det civile liv, så opnår vi ikke mere 
good-will af den grund, snarere tvivl om perso
nellets reelle holdning.

Vi skal jo hele tiden benytte de mest effektive 
metoder til at gøre opmærksom på problemerne.

Det ville være vanvittigt at benytte et pres
sionsmiddel, der kan komme til at skade os selv. 
- Selvfølgelig er der forskellige meninger om det 
inden for CS, hvordan vi skal bære os ad, men det 
er da kun en demonstration af, at det er en demo
kratisk forening. Vi er jo ikke ensrettet inden vi 
kommer ind.

- Lønningsproblemet har selvfølgelig været meget 
aktuel på generalforsamlingerne her for nylig, og 
der skal ikke lægges skjul på, at sergentgruppen un
dersøgte meget nøje, hvilke muligheder de havde for 
at markere deres utilfredshed med lønningerne!

- Jeg synes da, at de forskellige grupper skal 
markere sig så godt de kan rundt omkring.

Jeg mener, jeg var med til at markere grup
perne i Skjern sidste gang for forsvarsudvalget, 
og der er ingen i udvalget dér, som er i tvivl om, 
at der er problemer.

På samme måde kan man inden for sin egen 
gruppe og sit område markere sig. Hvis politi
kerne vil tage ansvaret for, at vi ikke har en for
nuftig lønudvikling, så er det nødvendigt, at vi 
følger det op med at give dem informationer om 
konsekvenserne af deres indgreb.

Det kan vi alle sammen være med til. Det be
høver da ikke betyde, at vi skal marchere rundt 
på gaderne om natten.

- Er vi på vej til en ny stillingtagen til medlemsskab 
af LO - jeg tænker på tegn som solidaritetsfonden 
og værnsformand Vindelevs udtalelser om pres
sionsmidler?

- Jeg sagde på sidste kongres i bemærkninger 
til forbundsformandens beretning, at der kan 
være behov for, at vi i perioder tilslutter os en 
hovedorganisation. Dette er sket med piloterne 
nu, da de har tilmeldt sig CO2.

Der er ingen grupper i CS, der har tilsluttet 
sig CO2. Sådan kan vi godt opnå, at grupper til
slutter sig andre hovedorganisationer, men om
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det ender med, at en eller anden gruppe i CS til
slutter sig LO, er jeg meget i tvivl om. Jeg mener 
eksempelvis, at CO1 er lige så naturligt for ho
vedparten af vore medlemmer som LO.

Hvis sergentgruppen føler, den hører til i CO1 
og en gruppe korttidsansatte føler, de hører 
hjemme i LO, så mener jeg, de vil få mulighed for 
at tilslutte sig, uden at andre føler de bliver på
tvunget noget de ikke er klar til.

Det er en kongresbeslutning, at de enkelte 
grupper kan tilslutte sig rundt omkring, så CS 
bliver mere en paraply, der samler sammen og 
yder sekretariatsstøtte til de forskellige ting,

men det hænger jo vældig sammen med, hvordan 
personalestrukturen kommer til at se ud. Jeg er 
ikke med på, at nogen skal tvinges ind i nogen 
hovedorganisation, som de ikke er klar til.

- Så du gerne, vi kom ind i LO?
- Nej, det tror jeg nu ikke. Jeg tror, medlems

skab af LO vil føre til nogle indre stridigheder i 
CS, som vi ikke kan være tjent med. Det kan godt 
være, vi på nogle specielle områder vil stå stær
kere, men vi må betale med en indre splid, som vi 
først skal sidde og underholde hinanden med!

Stifteren af lokalforening Bornholm afsk. OS af res. Knud Særmark Thomsen, ved hans udnævnelse til lokalforeningens 
æresmedlem den 1. oktober 1977.
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Den 24. august 1980 døde lokalafdelingens æres
medlem. Følgende mindeord var i den anledning 
at læse i »Griffen«:

DIGNUS MEMORIA

Vort æresmedlem i SFO Bornholm, Knud Sær
mark-Thomsen, afgik ved døden søndag den 24. 
august, 71 år gammel.

Oversergent Knud Særmark-Thomsen var - 
som nyvalgt medlem af hovedbestyrelsen i 
Dansk Underofficersforening af 1939 - initiativ
tager og medstifter af denne forenings lokalfor
ening Bornholm i september 1942. Og meget na
turligt blev han valgt til lokalforenings formand, 
hvilket skete på kong Christian X’s fødselsdag.

Særmark-Thomsens tjeneste ved Bornholms 
Værn sluttede efter det tyske overfald på Stavs
dal Magasiner den 29. august 1943. Han blev in
terneret sammen med det øvrige tjenstgørende 
personel og kom aldrig til tjeneste her mere. Men 
Bornholm var ikke glemt!

I bladet »Underofficeren« 1943-44 skrev Sær- 
mark-Thomsen »Blade af Bornholms Værns hi
storie«, der af gode grunde sluttede hin 29. au
gust 1943. Begivenhederne på denne dag og den 
følgende interneringsperiode blev beskrevet i en 
artikelserie i Bornholms Tidende i september
oktober 1974, hvorved Særmark-Thomsens bi
drag til BV’s historie sluttede. Men med venne
kredsen fra tjenestetiden var det ikke slut. I åre
nes løb aflagde Særmark-Thomsen med sin fami
lie flere besøg herovre, og det var derfor med 
glæde, at han modtog udnævnelsen til æresmed
lem i SFO Bornholm ved 35 års jubilæet i 1977. 
Ved et besøg i forbindelse med fugleskydningen i 
1978 takkede han for udnævnelsen og skænkede 
samtidig »SÆRTHO-kruset« til vandrepræmie 
blandt foreningens medlemmer, der på en særlig 
måde har gjort et stykke arbejde, der ønskes be
lønnet.

Lad Særmark-Thomsens pionerånd, æres- og 
samhørighedsfølelse stå som et minde, til efter
levelse i tiden der kommer.

SFO Bornholm

I sergentgruppens messelokale er ophængt en 
mindetavle med følgende inskription:

Oversergent
KNUD SÆRMARK-THOMSEN

* 22. august 1909 i Hjørring 
t 24. august 1980 i Helsingør

STOD I NUMMER HER VED BORNHOLMS VÆRN:
01. november 1937 - 30. april 1949

OG HAVDE TJENESTE HER I 3 PERIODER:
07. september 1937 - 06. oktober 1937

01. september 1939 - 13. maj 1940
27. april 1941 -11. oktober 1943.

Som nyvalgt medlem af hovedbestyrelsen for Dansk Underofficersforening af 1939 var K. Sær
mark-Thomsen initiativtager og medstifter af denne forenings lokalafdeling »Bornholm« 26. 
september 1942. Interneret efter det tyske overfald pi STAVSDAL 29. august 1943. Skrev 
»Blade af Bornholms Værns historiée, bragt i Underofficeren 1943-44. Overfaldet og begiven
hederne, der fulgte, beskrevet i Bornholms Tidende september - oktober 1974. Udnævnt til 
æresmedlem i SFO Ika. BORNHOLM 26. september 1977. Skænkede »SÆRTHO-kruset« til 
vandrepræmie blandt lokalafdelingens medlemmer 03. juni 1978.
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Den årlige invitation til Plutonofficersforenin- 
gens årsfest udeblev heller ikke i 1981. Da refera
tet fra dette besøg har et særligt indhold, har jeg 
valgt også at medtage dette:

Turen startede med en personlig invitation til 
formand og næstformand for lokalafdeling Born
holm om at deltage i Plutonofficersforeningens 
årsfest i Karlskrona. Begrundelsen for at man 
gerne ville se disse repræsentanter er, at de har 
en foreningssammenlægning mellem Plutonoffi- 
cersforeningen og kompagniofficersforeningen, 
der træder i kraft i efteråret 1981.

Turen til Karlskrona forløb planmæssigt med 
båd til Ystad og derefter i bil (med Aa. D. Larsen 
som chauffør) til Karlskrona. Vel ankommet til 
staden fik vi en fin og hjertelig velkomst hos Ralf 
og Leiela, og efter en kaffetår og et enkelt glas, 
drog vi ud for at se på staden. Denne tur endte 
hos Tage og Iris (mangeårige deltagere i fugle
skydningerne ved SFO/Bornholms Værn). Også 
her fik vi som sædvanlig en hjertelig velkomst. 
Efter endnu en gang at have drukket kaffe med 
tilbehør, set farmen o.s.v., drog vi tilbage til en 
dejlig middag hos Ralfog Leiela. Derefter skulle 
jeg (H. E. Larsen) afgå til mine værter under be
søget, hvor jeg endnu engang fik en enestående 
velkomst, hos Grazyna og Ulf Olsson.

Lørdagen gik med at se på Karlskrona og 
være på besøg på kasernen, hvor jeg havde lejlig
hed til at hilse på Plutonofficerernes formand og 
regimentschefen. Derefter gik turen til Marine
museet i Karlskrona, et meget interessant og 
veludbygget museum, som vi danskere kan mis
unde dem.

Årsfesten startede lørdag kl. 19.00 med en 
velkomstdrik, og efter at alle var ankommet, blev 
vi budt til bords til en herlig middag. Da vi var 
nået til hovedretten, fik formanden for Pluton- 
foreningen ordet, hvorunder han takkede SFO/ 
Bornholm for det gode kammeratskab, der var 
opstået mellem vore organisationer. Han hå
bede, at dette må bestå i fremtiden, og som et 
bevis herpå overrakte han en guldplakette til 
SFO/Bornholm (guldplaketten er ikke tidligere 
uddelt til andre organisationer, og det er den 5., 
der er udleveret i organisationens mangeårige 
historie).

Under spisningen fik jeg ordet, hvorunder jeg 
takkede for invitationen og fortalte om opstarten

af vores venskab, som startede i 1973 under et 
svensk flådebesøg, det tilfældigvis faldt sammen 
med vores fygleskydning. Da spisningen var slut, 
blev der gjort klar til dans og kaffedrikning med 
tilbehør.

Søndagen brugte vi til afslapning og hyggeligt 
samvær med vores værter indtil vi atter skulle 
sætte kursen mod Bornholm.

Jeg vil gerne takke Plutonofficerforeningens 
værter samt regimentet for en dejlig oplevelse, 
og jeg håber, at vi må ses til fugleskydningen på 
Bornholm 6. juni 1981.

Guldplaketten der blev overrakt lokalafdelingen.

I 1982 opnåede 2 af sergentgruppens medlem
mer ved Bornholms Værn en særlig hædersbe
visning:

Ved faneparaden 15. juni 82 blev Bornholms 
Værns hædersgrif af chefen for BV overrakt til 
seniorsergent J. P. Rasmussenmed følgende ord:

- Bornholms Værns hædersgrif er indstiftet af 
værnets tidligere chef, oberst Jersing; det er en 
vandrende hædersbevisning, der tildeles for en 
personlig indsats, der på afgørende måde eller 
på en væsentligt område har fremmet militær 
aktivitet eller militære færdigheder ved værnet.

Til denne hædersbevisning er i år udpeget se- 
niorsergent-1 Jens Peter Rasmussen ved I batail
lons stabskompagni, også kaldet kompagni Wolf- 
sen.

SSG Rasmussen er en central figur i kompag
niets daglige mangeartede stabsvirksomhed, 
hvor han løser alle tildelte opgaver perfekt og 
med stor rutine.

Han er en udmærket idrætsmand, særlig in
den for orienteringssporten, og han udfører des
uden i sin fritid en stor og højt anerkendt indsats 
som instruktør i hjemmeværnet.
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Når dertil kommer, at SSG Rasmussen har en 
særdeles positiv holdning til hele tjenesten og en 
væremåde, der gør det naturligt og let for perso
nel af alle grader at søge hans råd og støtte, vil 
alle forstå, at SSG Rasmussen til fulde opfylder 
kravene for tildeling af værnets hædersgrif for 
1982.

SSG J.P. Rasmussen modtager Hædersgriffen.

Ved uddelingen af BV’s hædersmanchetknapper 
ved faneparaden 15. juni 82 udtalte chefen for 
BV:

- Værnets hædersmanchetknapper kan tilde
les som synligt bevis på værnets påskønnelse af 
en særlig fortjenestfuld indsats ved en enkelt lej
lighed eller gennem en periode.

De er i år tildelt seniorsergent-1 Hans Peter 
Christiansen, der er leder af værnets uddannel
sesmaterielkontor.

SSG Christiansen har gennem 25 år ydet en 
glimrende og utrættelig støtte på uddannelses
materielområdet såvel til værnets daglige bru
gere som til gæstende enheder, kurser og for
eninger.

Hans indsats har gang på gang givet anled
ning til særdeles rosende omtale - både skrifligt 
og mundtligt - af den modtagne støtte og såle
des i høj grad bidraget positivt såvel til uddan
nelsens effektivitet som til styrkelse af værnets 
almindelige omdømme.

SSG H.P. Christiansen modtager Hædersmanchetknap
perne.

Den 3. september var lokalafdeling Bornholm re
præsenteret med 10 medlemmer af sergentgrup
pen med damer ved et stående taffel ombord på 
en af de tyske marine strygere, der lå i Rønne 
havn under et venskabsbesøg.

Den 26. september 1982 fejrede lokalafdelin
gen sin 40 års jubilæumsdag. Denne begivenhed 
fik ifølge det foreliggende referat følgende for
løb:

Sergentgruppens Fællesorganisation på Alme
gårds Kaserne kunne den 27. september 1982 
fejre sit 40 års jubilæum, og i denne anledning 
var venner og bekendte inviteret til en reception i 
sergentmessen.

Ca. 170 mødte op i dagens anledning, og dette 
med blomster i større eller mindre omfang.

Næstformanden for Centralforeningen for 
Stampersonel (CS), Jens Rotbøll, mødte med en 
sammenplantning i en kurv af stort format - im
ponerende og storslået i udførelse og opsætning. 
Derudover var Hærens Konstabel- og Korporal
forening ligeledes repræsenteret ved jubilæet 
med formand, korporal H. H. S. Hansen og den
nes sekretær OKS H. H Brandt-Sørensen.

Den mere festlige side af sagen var henlagt til 
lørdag den 2. oktober, hvor 35 tilmeldte satte sig 
til bords for således at fejre jubilæet på mere be
hørig vis.

Blandt gæsterne lørdag den 2. oktober 1982 
var repræsentanter fra Kiistartilleriet i Karls
krona, som står i meget nært venskab til sergent
foreningen, lokalafdeling Bornholm.
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Ligeledes skal nævnes, at oberst Heiberg-Iür- 
gensen med frue, oberstløjtnant og næstkom
manderende ved Bornholms Værn, K. J. Funch 
med frue var blandt de indbudte gæster.

Obersten overrakte formanden for sergent
gruppen, seniorsergent H. E. Larsen et 105 mm 
granathylster med inskription og Grif-mærke.

I september 1985 tiltrådte SSG Aa. Due Larsen som ny 
fællestillidsrepræsentant.

Som afslutning på dette afsnit har formanden for 
lokalafdeling Bornholm, fællestillidsrepræsen
tanten på Almegårds kaserne SSG Aage D. Lar
sen givet følgende omtale af lokalafdelingen og 
Messens drift gennem de seneste år:

Efter udsendelsen af Kundgørelse om Forsvaret 
B 38-1973 ændredes strukturen for lokalafdelin
gen. Den gav mulighed for at vælge tillidsrepræ
sentanter ved enhederne, og snart blev det disse, 
der udgjorde bestyrelsen for lokalafdelingen. Og 
sådan er det stadig. Omkring 8-9 tillidsrepræ
sentanter udgør den nuværende bestyrelse og 
dermed ledelsen SFO Ika. »Bornholm«. At antal
let ikke ligger fast skyldes de bestemmelser, der 
er nedfældet i førnævnte kundgørelse og som 
blandt andet siger, at der skal være mindst fem

befalingsmænd af sergentgruppen ved en enhed 
for at udgøre en valggruppe. De valgte tillidsre
præsentanter vælger af deres midte en fællestil
lidsrepræsentant. Når der ses bort fra benævnel
serne, er der ikke den store forskel fra starten i 
1942. Der er stadig en »bestyrelse« for lokalafde
lingen.

Hvad der var utænkeligt i 1942, var udvekslin
gen med befalingsmænd i det neutrale Sverige 
og i Tyskland. De sidste var Renden, og græn
serne var lukkede. Det har ændret sig. Nu har 
SFO Ika. »Bornholm« venskabelige forbindelser i 
Sverige, hvor vi mødes med kolleger fra Karls
krona (KA-2) og til Vesttyskland, hvor vi har kon
takt til 7. Minesøgereskadre i Neustadt i Hol
sten. Begge kontakter giver lokalafdelingens 
medlemmer muligheder for faglig udvekslinger 
og selskabelige sammenkomster.

En årlig begivenhed er fugleskydningen for 
medlemmer og venner af lokalafdeling »Born
holm«. Den finder sted første lørdag i juni og 
samler interesserede til en festlig dag. Det er en 
nyere tradition, der her er skabt, idet den første 
gang fandt sted i 1972. Første skud til »fuglen« 
sker med en modelkanon, som blev skænket til 
lokalafdelingen af Plutonofficererne ved KA-2 i 
1977. Det er den samme kanon, som udlånes til 
artilleristernes store festdag i december, når de 
fejrer Set. Barbara.

Efter at lokalafdelingen havde drevet Messen 
en kort periode i 60’erne fik denne selvstændig 
status med egne vedtægter for driften. Lokalaf
delingen havde intet ansvar for messens drift.

Sergentmessen eller Messe B, som den kaldes 
i daglig tale, måtte dog ophøre den 4. november 
1985, efter at der var konstateret et større un
derskud. Det blev af Bornholms Værns chef på
lagt lokalafdelingen af udrede trådene og forestå 
en afviklingsplan af Messen.

Lokalafdelingen magtede ikke denne opgave, 
men søgte bistand hos hovedforeningen SFO- 
Hæren. Afviklingsplanen var klar i foråret 1986 
og efter aftale med chefen for Bornholms Værn 
kunne de tjenstgørende medlemmer af lokalaf
delingen danne en selvstændig forening med 
vedtægter godkendt af en advokat. Foreningen 
fik navnet »Bunker 86« og driver nu kantinevirk
somhed i de opholdslokaler, der er stillet til rå
dighed for sergentgruppen på Almegårds ka
serne.
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Lokalafdelingen hæfter ikke for driften af 
denne private kantine, men har tilsynsret og 
pligt med lokalerne. Lokalafdelingens medlem
mer kan ikke komme i den situation at skulle på
tage sig noget ansvar, udover hvad der kan frem
komme ved de beslutninger, der træffes i besty
relsen.

»Bunker 86« påbegyndte sit arbejde den 11. 
juni 1986 med åbning af kantinedriften. Dette 
blev markeret med en reception i de nyindret
tede lokaler. Der kom mange gæster og mange 
gaver.

Tillidsmandsgruppen i okt. 1987: Bagerst fra venstre: Benny Andersen, B.T. Nielsen, O. Andreasen, L.H. Sprogel, forrest 
fra venstre: FTR Aa. Due Larsen, Bruno Hansen, C. Knudsen og Lars Thisted, K. Højmark Nielsen var fraværende.

41



Gaven fra Plutonofftcererne i Karlskrona.

Formandsliste

26. sep. 1942 - sep. 1943 OS af res. Kn. Særmark Thomsen
sep. 1943- aug. 1944 SG af res. K. B. H. Arvidsen
aug. 1944- SG af res. B. Andersen

2. maj 1955- nov. 1956 OS P. Kragh Petersen
nov. 1956- feb. 1958 OS Kjærulff Hansen
feb. 1958 - feb. 1960 OS T. M. Olsen
feb. 1960 - feb. 1961 OS 0. R. Rasmussen
feb. 1961 - feb. 1968 SSG Willy Christiansen
feb. 1968 - OS B. J. Olesen

OS H. H. von Rosen
SSG I. Thomsen
OS H. V. Rabæk Jensen

feb. 1975 - feb. 1985 SSG H. E. Larsen
feb. 1985- sep. 1985 OS K. F. Nielsen
sep. 1985 - SSG Aa. D. Larsen
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Hovedindgangen til Borrislejren.

Borrislejren blev oprettet i 1903 og blev fra begyndelsen anvendt som en skydelejr.
Det var en teltlejr med enkelte træbygninger, der anvendtes til kvarterer for det tjenstgørende perso

nel, til depoter og kontorer.
Alle fra de skydende afdelinger blev indkvarterede i telte. Mandskabet spiste i fri luft. Der var intet 

køkken og tilberedningen af måltiderne skete ved brug af feltkostinventaret. Vandforsyningen blev kla
ret ved et par brønde med håndpumper.

I tiden fremover skete mange forbedringer, der blev opstillet flere træbarakkker til forskellig anven
delse, blandt andet blev indrettet en spisebarak for mandskabet.

I årene fra 1932 til 1940 blev forholdene væsentlig forbedrede for både indkvartering og kostforplej
ning.

Efter 1945 er gennemført en modernisering af lejrområdet og kun i situationer med mange skydende 
enheder benyttes den nu permanent oprettede teltlejr, der kan rumme ca. 400 mand.

Lokalafdeling Borris

I en periode frem til 1982 var sergentgruppens 
medlemmer tilknyttet lokalafdelingerne først i

Varde, senere i Viborg og senest i Holstebro.
Det var naturligvis en ikke særlig god ordning,
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hvor alene afstanden til lokalafdelingen gav pro
blemer når der skulle mødes til de forskellige ar
rangementer.

SSG J. K. Jensen der var fællestillidsrepræ
sentant og formand for lokalafdeling Holstebro, 
anbefalede overfor ledelsen i hovedorganisatio
nen at Borris skulle danne sin egen lokalafde
ling.

Den 1. april 1982 blev lokalafdeling Borris op
rettet med 7 medlemmer og SSG Therkel Ho
strup Therkelsen som den første lokalafdelings
formand. Denne funktion bestred Therkelsen 
frem til den 18. december 1986, hvor han op
nåede at få orlov fra sin tjeneste i forsvaret.

Herefter blev SSG Jørn Linddal ny fællestil
lidsmand og formand for lokalafdeling Borris.

Tillidsmandsgruppen i december 1986. Fra venstre: O. Selvejer, KJFR - J. Linddal, FLR - Th. Therkelsen, JDR - 
H. Henriksen, GHR - H.C. Pedersen, JDR - B. Madsen, HMAV- fraværende var A. Hansen, HJAR.
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Hovedvagten Itzehoe kaserne.

Den danske Brigade senere Det danske Kommando i Tyskland

Ved besættelsestidens ophør den 5. maj 1945, var det danske forsvars genopbygning en meget vanske
lig opgave. Besættelsesmagten havde fjernet så godt som al dansk militært materiel og udrustning.

Amerikansk våbenhjælp gjorde det dog muligt at komme igang med genopbygningen langt tidligere 
end forventet.

Under modstandskampen havde ledende modstandsfolk afgivet løfte overfor England, at Danmark, 
når vi var blevet en fri nation, ville deltage i besættelsen af det Tyskland, der efter de allieredes endelige 
sejr måtte være tilbage.

Dette løfte måtte den danske rigsdag - trods vanskeligheder med genopbygningen af forsvaret og de 
ekstraordinære opgaver med bevogtning af flygtningelejre - holde, og den 15. maj 1947 blev loven om 
den danske besættelsesstyrke vedtaget.

Den 1. juni 1947 oprettedes den danske Brigade med en styrke på ca. 4000 mand sammensat af forskel
lige våbenarter og den 25. juni samme år passerede hovedstyrken den dansk-tyske landegrænse.

Indkvarteringen af de danske styrker skete på følgende kaserner:

Aurich - Jever - Oldenburg - Varel og Wilhelmshafen.
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Hovedvagten Wilhelmshafen kaserne.

Til anvendelse som betalingsmiddel i den danske Brigades afsnit af besættelseszonen var udstedt nogle 
specielle pengesedler, der benævnedes »BRIGS« en forkortelse af Brigadesedler.

Disse Brigs blev fremstillede med pålydende 10 kr., 5 kr., 25 øre, 10 øre og 5 øre.
Sedlerne kunne anvendes som betalingsmidler i messer, udsalg og lignende indenfor Brigadens om

råde samt til alle arrangementer, der var foranstaltede af Brigaden for eksempel forlystelser, post og 
telegrafstationer med videre.

I det engelske område af besættelseszonen fandtes også særlige betalingsmidler, disse kaldtes 
»BAFSV«.

Efter den danske Brigades/Kommandoets ophør fordeltes der i 1962 til hver af de tre befalings
mandsorganisationer en procentvis andel i det overskud, der var konstateret i kantiner, udsalg med 
videre.

Foreningen for Oversergenter og Underofficerer modtog ca. 30% eller ca. 27.000,- kr. som deres 
andel.

Allerede fra april måned 1949 påbegyndte en nedtrapning af Brigadens talmæssige styrke og i takt 
hermed blev kasernerne rømmede af de danske soldater:

Varel fra 22. april 1949
Oldenburg fra 31. maj 1949

Wilhelmshafen fra 31 maj 1949
Aurich fra 26. november 1949

Jever fra 15. april 1950
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»Brigs«.

»Bafsv«.

I januar 1950 var den danske styrke nedbragt til ca. 1000 mand og blev samlet indkvarteret på kasernen 
i Itzehoe. Senere blev styrken dog udvidet påny med et par special kompagnier.

Ved forlægningen til Itzehoe ændredes Brigadens navn til Det Danske Kommando i Tyskland.
Den 25. marts 1958 blev afholdt en officiel afskedsparade og den endelige afvikling af Det Danske 

Kommando tog sin begyndelse. I de 11 år de danske besættelsesstyrker havde opholdt sig i Tyskland 
havde ca. 45.000 mand forrettet tjeneste i henholdsvis Brigaden og Kommandoet.

Lokalafdeling Brigaden

Allerede så tidligt som i august 1947 stiftedes lo
kalafdeling Brigaden med OS af res. V. B. Lund
berg som den første formand, han blev senere af
løst af OS af res. K. J. Jørgensen.

Lokalafdelingsformanden var af hensyn til 
visse forhandlinger medlem af hovedbestyrel
sen.

Der var et rimeligt godt samarbejde mellem 
lokalafdelingen og Brigadestaben. Der blev gjort 
meget for samarbejdet med de øvrige besættel
sesstyrker. Der blev f.eks. arrangeret fælles

skyttestævner, fodboldkampe og festlige sam
menkomster.

Den stadige udskiftning af styrkerne gjorde 
naturligvis arbejdet meget vanskeligt.

Da styrken blev indkvarteret på kasernen i It
zehoe, blev åbnet en underofficersklub i Poel- 
strasse nr. 17. Klubbens navn var »Kronborg«.

Til varetagelse af velfærd fandtes en organisa
tion under navnet FOVA, det betød Folk og 
Værns Afdelingen.

FOVA sørgede for udførelsen af mange for-
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skellige opgaver. Den udgav en avis »Brigade 
Kurereren«, senere fik bladet navnet »Kom
mando Kurereren«. Den ordnede udflugter, 
hjemrejser, filmforestillinger og meget andet. 
FOVA havde også et kontor med en socialkonsu
lent. Det var også FOVA, der drev mandskabs
klubben »Holger Danske« og underofficersklub
ben »Kronborg«.

Underofficersklubben »Kronborg«, der holdt 
indvielsesfest den 21. februar 1950, virkede som 
en restauration med bar samt koldt og varmt 
køkken. Det var et sted, hvor man var lige vel
kommen om man bare ønskede en sludder eller 
ville læse, eller man ville invitere gæster til 
drinks eller spisning.

I november 1957 måtte »Kronborg« af hensyn 
til den forestående afvikling flytte til Kolberg- 
strasse nr. 19.

Den 25. marts 1958 modtog landsformanden 
for FOU følgende telegram:

Sergent S. E. R. Kofoed Hovedgaden 18 Birkerød 
• Sergenter og Oversergenter som tidligere har 
gjort tjeneste ved Den Danske Brigade og Det 
Danske Kommando i Tyskland sender hermed en 
hilsen fra Oversergentmessens afskedsfest den 
15. marts 1958.

Hermed afsluttede lokalafdeling Brigaden sin 
tilværelse.
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Hovedindgangen til Farum kaserne. (Foto: Peter Eilertsen).

Den 15. marts 1956 blev den nybyggede Farum Kaserne overdraget til Sjællandske Ingeniørregiment af 
Forsvarsministeriet. Man var allerede efter 2. Verdenskrig klar over, at man manglede et egnet uddan
nelsessted for ingeniørtropperne til sprængningsøvelser, men først i slutningen af 1953 bevilgedes der 
penge til arealanskaffelse og byggeprojektet. Bygningerne er alle lave betonbygninger, der på ingen 
måde skæmmer landskabet, men passer ind i naturen, dette også fordi regimentet fra starten gik igang 
med beplantning med læhegn og mindre plantager, og der er plantet mere end 70.000 træer af varie
rende arter i samarbejde med Farum skovdistrikt.

Kasernen huser Sjællandske Ingeniørregiment og Hærens Ingeniør- og A. B. C. -skole og fra 1985 
Sjællandske Trænregiment.
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Lokalafdeling Farum

Lokalafdelingen udgjorde oprindelig en del af lo
kalafdeling Københavns område.

Den 19. november 1963 afholdt hovedorgani
sationen »Foreningen af Oversergenter og Un
derofficerer« - FOU møder på 3. tjenestesteder 
som led i bestræbelserne på at afgrænse lokalaf
deling Københavns område.

Møderne blev afholdt således: kl. 10.00 på Fa
rum kaserne, kl. 13.00 på Høvelte infanterika
serne og kl. 15.30 på Sjælsmark kaserne.

Resultaterne af disse møder blev oprettelsen 
af 4 nye lokalafdelinger: 1 for Farum, 2 for Hø
velte og 1 for Sjælsmark kaserne.

Den nye lokalafdeling i Farum fik som sin før
ste formand OS A. R. Kivsmose fra Sjællandske 
Ingeniørregiment.

Herudover findes ingen særlige oplysninger 
om lokalafdelingens drift i de nærmeste år, bort
set fra en enkelt omtale om, at lokalafdelingerne 
Farum og Sjælsmark indbyder til et fællesmøde 
på infanterikasernen i Høvelte den 13. december 
1966.

Hensigten med dette møde var at drøfte en 
eventuel sammenlægning af de to lokalafdelin
ger. Resultatet af dette møde blev, at lokalafde
ling Sjælsmark blev overført til lokalafdeling Hø
velte i en periode indtil den 7. januar 1970.

Efter indførelsen af tillidsmandsordningen i 
november 1973, udgjorde lokalafdeling Farum et 
tillidsmandsområde under lokalafdeling Nord
sjælland, hvor fællestillidsrepræsentanten var 
tjenstgørende.

Den første tillidsrepræsentant blev SSG 
E. E. Jacobsen, der senere blev afløst af SSG 
L. A. Hansen, der begge fungerede for sergent
gruppen i henholdsvis Sjællandske Ingeniørregi
ment og Hærens Ingeniør- og ABC-skole.

Efterhånden som medlemstallet i lokalafde
ling Farum blev forøget, skete en opdeling af fæl- 
lestillidsmandsområdet i lokalafdeling Nord
sjælland, og den 1. januar 1975 blev Farum et 
selvstændigt område.

Den første fællestillidsrepræsentant var SSG 
P. B. Trap, som fungerede, indtil han i september 
1978 opnåede en midlertidig kontrakt-ophæ
velse.

SSG LA. Hansen.

Som ny fællestillidsrepræsentant blev heref
ter valgt SSG B. G. Surel, som stadig fungerer på 
denne post.

I 1982 besluttede »Centralforeningen for 
Stampersonel« - CS, at lokalafdelingen for Sjæl
landske Trænregiment måtte anses som en vide- 
reførsel af lokalafdeling København, der var stif
tet i 1942.

Fra den 1. december 1985 blev Regimentet 
garnisoneret på Farum kaserne, der herefter fik 
to fællestillidsmandsområder.

Fællestillidsrepræsentanten for Sjællandske 
Trænregiments område var SSG J. Hervik-Jen- 
sen, der den 1. oktober 1987 blev afløst på denne 
post af SSG Jørgen Reddig.
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SSGP.B. Trap. SSG B. G. Surel.

Tillidsrep. i STRR. Bagerst fra venstre: J. Reddig, A. Olsen, P.C. Schou, Julsmann-Hansen og 
J. Heruik-Jensen. Forrest fra venstre: P.A. Christiansen, E. Hansen og F. G. Frederiksen.
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Ryes Kaserne (Roto Lars Lindskou).

Kongens Jyske Fodregiment 
Oprettet 29. april 1657

Navne: 1657 Lübbes Regiment, 1662 Rüses Regiment, 1673 Weyhers Regiment, 1676 Prins Frederiks 
Regiment, 1699 Prins Christians eller Kronprinsens Regiment, 1747 Kronprinsens Regiment, 1748 
Kongens Regiment, 1764 Norske Livregiment til Fods, 1819 2. Livregiment til Fods, 1842 2. Linie Infan- 
teri-Bataillon, 1848 2. lette Infanteri-Bataillon, 1855 2. Linie-Infanteri-Bataillon, 1860 2. Infanteri-Ba- 
taillon, 1863 2. Infanteri-Regiment, 1865 2. Infanteri-Bataillon, 1867 2. Bataillon, 1. november 1951 
9. Regiment, 31. oktober 1966 Kongens Jyske Fodregiment.
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Regimentet har haft garnisoner i Holsten, Syd-Jylland og på Sjælland, fortrinsvis i København, hvorfra 
det i 1923 kom til Tønder; i 1939 flyttedes regimentet til Fredericia, den 1. januar 1952 atter til Tønder 
og 1. november 1961 garnisoneredes regimentet igen i Fredericia.

Regimentets bataljoner I og II er de i 1937 oprettede to fodfolkspionerbataljoner, henholdsvis 1. og 
2., af hvilke enkelte enheder deltog i kampene i Sønderjylland den 9. april 1940.

Regimentet har i øvrigt deltaget i krigene 1657-60,1675-79,1801,1807-14,1848-50 (2. Lette Bataillon, 
Sjællændere) og 1864. Dele af regimentet har desuden været i fremmed krigstjeneste 1701-09.

På regimentets fanebånd står: Bremerförde 1657, Wismar 1675, Christiansstad 1676, Stralsund og 
Rügen 1715, København 1801, Fredericia 1849, Isted 1850, Dybbøl 1848 og 1864.

Bülows kaserne.
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Lokalafdeling Fredericia

Lokalafdeling Fredericia er en af de 11 lokalafde
linger, der blev stiftet i 1939, og som er i stand til 
at føre dokumentation for sin stiftelsesdag, den

1. maj 1939. Dette fremgår helt klart af følgende 
skrivelse til Dansk Underofficersforening af 
1939:

Lokalafdelingens dåbsattest.
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Ved afholdelsen af hovedforeningens første dele
geretmøde i København i dagene 5.-7. maj deltog 
formanden for lokalafdelingen SG af res. 
K. H. Eriksen, der således var medunderskriver 
af organisationens første love.

Af lokalafdelingens kassebog fremgår, at de 
første medlemmer betalte 1,- kr. i indskud, og 
det månedlige kontingent udgjorde 2,- kr.

Frem til november 1940 lykkedes det for kas
sereren at få indkasseret kontingent fra medlem
merne trods de store vanskeligheder efter be
sættelsen. Den sidste postering i kassebogen er 
indført den 23. november. Herefter går arbejdet i 
lokalafdelingen i stå.

Der sker herefter intet før 1942, hvor man kan 
se følgende referat i et lokalt blad:

Herboende Medlemmer af »Dansk Underoffi
cersforening af 1939« stiftede Torsdag den 8. 
Oktober paa »Fremad« en lokal Forening.

Foreningens Formaal er at højne Underoffi
cersstanden og paa alle Maader at støtte Med
lemmerne, endvidere er det Tanken at oprette 
smaa Kursus, for derigennem at gøre de hjem
sendte Underofficerer bekendt med de nye Vaa- 
bentyper.

Foreningen optager Oversergenter, Sergenter 
og Reservehaandværkere som Medlemmer, og 
det er Foreningens Haab, at endnu mange vil 
være delagtige i Foreningens Bestræbelser for at 
gøre den saa stærk som muligt.

Den lokale Bestyrelse, der blev valgt paa Mø
det, er Følgende:

Formand: Assurandør O. H. Smed, Fredericia.
Kasserer: Meldeleder H. Eriksen, Fredericia.
Sekretær: Ekstraarbejder S. A. Hansen, 
Fredericia.
Revisor og suppleant:
Ejendomsmægler Th. Sørensen, Fredericia.
Sergent J. J. Jørgensen, Fredericia.

Foreningens første Opgave bliver at agitere for 
Medlemstilgang.

At der her er tale om en rekonstruktion og ikke 
en nydannelse fremgår med al tydelighed af lo
kalafdelingens kassebog. Bogføringen viser, at 
den afsluttende kassebeholdning på kr. 68,52 
den 23. november 1940 er til stede og overtages

den 15. oktober 1942. Endvidere er kassereren 
SG af res. H. Eriksen den samme som i 1940. Den 
samme kassebog benyttedes iøvrigt helt frem til 
1962.

Selvom tiderne er vanskelige, og nedlæggel
sen af det danske forsvar den 29. august 1943 
gjorde problemerne med at holde sammen på 
medlemmerne endnu sværere, overlevede lokal
afdeling Fredericia og afholdt Torsdag den 3. Fe
bruar 1944 Generalforsamling med god tilslut
ning; kun eet medlem var fraværende.

Formanden aflagde beretning for den forløbne 
periode, hvorefter Kassereren oplæste det revi
derede Regnskab. Derefter oplæste Sekretæren 
Forhandlingsprotokollen.

Da Formanden skulde flytte til København, 
skulde der vælges en ny Formand, og valgt blev 
den tidligere Sekretær Sv. Aa. Hansen, og som 
Sekretær valgtes Politibetjent, Overssgt. 
H. E. J. Jensen.

Da Foreningens egentlige Opgaver ikke kan 
ske Fyldest under de nuværende Forhold, enedes 
man om fortsat at søge større Tilslutning af nye 
Medlemmer.

Aftenen fortsattes i kammeratligt Samvær.

På en ekstraordinær generalforsamling den 28. 
juni 1944 blev der vedtaget at optage passive 
medlemmer og at afholde en månedlig kamme
ratskabsaften i vinterhalvåret.

I maj 1945 tiltræder SG af res. Th. Sørensen 
som ny formand, men da hovedforeningen i no
vember samme år skal afholde sit ordinære re
præsentantskabsmøde, må lokalafdeling Frede
ricia melde afbud.

Dette afbud kan være et svaghedstegn, men 
der er dog intet der tyder på at arbejdet i lokalaf
delingen har været gået i stå.

I 1946 giver følgende 2 referater klart udtryk 
for, at der stadig arbejdes på at holde sammen på 
medlemmerne:

Tirsdag den 29. Januar afholdtes paa »Fremad« 
en Kammeratskabsaften. Der var mødt 14 Med
lemmer.

Formanden bød velkommen og gav nogle Op
lysninger Foreningen vedrørende.

Flere af Medlemmerne havde ordet for at 
fremhæve Betydningen af Sammenholdet i For
eningen, ligesom der blev fremdraget nogle
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Træk fra Tjenesten. Disse var ikke alle lige flatte
rende set med en ældre Underofficers Øjne.

Man gik derefter over til de mere materielle 
Nydelser, idet der blev serveret Smørrebrød med 
diverse Øller og Snapse. Der blev af et Medlem 
skænket ’/i FL. Taffel, der blev modtaget med al 
den Honnør, en saadan »Gut« nu en Gang tilkom
mer.

Kl. godt 22.00 blev der voldsom Røre i Selska
bet, idet Pligten kaldte ikke saa faa af Medlem
merne til Visiteringen paa Kasernen.

Der blev iøvrigt paa Mødet vedtaget omkring 
Midten af Januar at afholde en Spisning med Da
mer og en efterfølgende Svingom, samt fra Be
gyndelsen af Marts Maaned at afholde en maa- 
nedlig Kammeratskabsaften med lidt Kortspil og 
lign.

Først ved Lukketid brød Resten af Selskabet 
op, og alle var enige om, at det havde været en 
hyggelig og fornøjelig Aften.

Tirsdag den 13/8 afholdtes Udflugt for Forenin
gens Medlemmer med Damer til Hyby Lund Ba
dehotel.

Festen skulde begynde Kl. 19.00 præcis, men 
først Kl. 19.30 var man saavidt samlet, at man 
kunde gaa til Bords, hvor Sgt. H. Petersen i For
mandens Fravær bød Selskabet velkommen.

Menuen bestod af 2 Stk. med Sild, Medister
pølse og Ribbensteg samt Islagkage og tilsidst 
en lille Kaffe.

Da vi ikke havde Lokalet for os selv, var forhol
dene ikke gode for Taler, men Sgt. Geertsen holdt 
dog en Tale for de tjenstgørende, ligesom han 
sagde nogle smukke Ord for Damerne.

Under Kaffen, der blev indtaget i et tilstø
dende Lokale, var vi os selv og Stemningen steg 
straks et Par Grader, da man gik over til Afhol
delse af amerikansk Lotteri med derefter føl
gende Auktion over nogle Ting, der var skænket 
Forening, Købelysten var stor.

Resten af Aftenen blev benyttet til en 
Svingom. Ind imellem fortalte vort ca. 60-aarige 
Medlem Sgt. Geertsen nogle morsomme Hi
storier og slog et Par Kraftspring. Selv om Kraft
springene ikke var til ug, saa var det flot præste
ret naar man tager Alderen og det glatte Gulv i

Betragtning. Fru Sgt. S. A. Nielsen gav nogle 
Sangnumre og høstede stort Bifald herfor. Sgt. 
A. Olsen oplæste til stor Glæde for vi lidt ældre 
Medlemmer et Digt paa Jydsk.

Sgt. Sørensen afsluttede Festen ved at bringe 
alle og specielt de optrædende en Tak for deres 
Bidrag til underholdningen og Festens gode For
løb. Man udbragte en Leve for Foreningen.

Osgt. Rasmussen bragte paa de tjenstgørendes 
Vegne en Tak til Lokalforeningen for den udmær
kede Maade Festen var arrangeret paa.

Jeg tror alle herefter gik Hjem i Bevidstheden 
om, at man havde haft nogle fornøjelige Timer i 
kammeratligt Samvær.

Fra 1948 sker en mærkbar ændring i lokalafde
lingens virke. Der blev på generalforsamlingen 
den 17. april valgt en ny formand. Det var tilsyns
førende afsk. SG af res. A. P. Villadsen.

A.P. Villadsen.

Villadsenkom i høj grad til at præge lokalafde
lingens arbejde fremover, ikke alene ved at be
sætte formandsposten i 5 år, men også i mange 
år herefter nød lokalafdelingen store fordele af 
den senere kostforplejningsforvalters organisa
toriske evner og kærlighed til sin gamle organi
sation.

På den ordinære generalforsamling den 16. 
marts 1949 drøftedes under eventuelt blandt an
det anskaffelsen af en fane. Resultatet af disse 
drøftelser endte med, at man af økonomiske år
sager sikkert kom til at vente længe med at få det 
ønske opfyldt.
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Den 15. juni 1949 altså allerede samme år 
skænkede Danmarkssamfundet lokalafdelingen 
en fane og fra indvielsen foreligger følgende refe
rat:

Efter en minde- og festgudstjeneste i Trinitatis 
kirke deltog foreningens medlemmer i en af Dan
markssamfundet arrangeret faneindvielse på 
K. F. U. M. s soldaterhjem.

Foruden foreningens medlemmer, der var 
mødt ret talrigt, deltog medlemmer af svømme- 
klubben »Fredericia« og medlemmer af »Solda
tervennekredsen«, idet hver af disse foreninger 
ligeledes var tildelt en fane.

Danmarkssamfundets repræsentant, assuran
dør Dahl Madsen bød velkommen og gav en kort 
oversigt over aftenens program.

F. D. F. s orkester gav et par numre, hvorefter 
skoledirektør Vestergaard talte om vort flag gen
nem tiderne.

Efter dette udmærkede foredrag og en sang 
gik vi i gang med det af soldaterhjemmet arran
gerede kaffebord.

Til tonerne af »Vaj højt, vaj stolt« førtes de tre 
nye faner ind i salen, og de tre foreningers re
spektive formænd talte. Overbetjent Gydesen, 
der er formand for »Soldatervennekredsen«, 
talte for kongen, slog det første søm i fanerne og 
motiverede et 9-foldigt leve kongen. Efter hurra
råbene sang man første vers af kongesangen.

Sergent Villadsen, Underofficersforeningens 
formand, talte for fædrelandet og slog det andet 
søm i fanerne, hvorpå han udbragte et kraftigt

Faneindvielsen 15. juni 1949.

leve for Danmark, og forsamlingen sang »Der er 
et yndigt land«. Endelig talte overbetjent Kong- 
stad-Kristensen for flaget og slog det sidste søm i. 
Også for Dannebrog blev der udbragt en leve, og 
man sang »Der er ingenting der maner«. De tre 
foreninger vil siden få overrakt et bevis for deres 
ejendomsret til fanerne samt en sølvplade.

Inden den stilfulde sammenkomst sluttede, 
var der underholdning ved Holger Wesenberg og 
F. D. F. s orkester, der også spillede før sammen
komsten begyndte.

Referatet fra den ordinære generalforsamling i 
1950 beretter videre om denne begivenhed:

Formanden åbnede generalforsamlingen og ud
bad sig forslag til dirigent. Man foreslog forman
den, der blev valgt.

Dirigenten konstaterede, at generalforsamlin
gen var lovlig indvarslet og gav ordet til sekretæ
ren, der oplæste protokollen, som godkendtes.

Formandens beretning gav en fyldig oversigt 
over lokalforeningens virke i det forløbne år. Han 
omtalte vor smukke faneindvielse og mindede 
medlemmerne om, at det at have en fane forplig
ter. Han bad medlemmerne slutte op om fanen, 
når der blev kaldt, hvad enten det var til sorg el
ler glæde. Formanden meddelte, at lokalforenin
gen som en foræring havde modtaget et fanehyl
ster af sadelmagermester Jensen.

Efter et referat af lokalforeningens deltagelse 
i skydningen i Randers, en kort omtale af skyd
ningen med 10. bataillons soldaterforening og 
festen på kongens fødselsdag, sluttede forman
den sin gode og fyldige beretning med at med
dele, at hovedforeningen i år skulle afholde dele
geretmøde her i Fredericia, men det var udsat, 
idet man håbede at kunne få den nye hærlov ved
taget forinden. Denne kunne komme til at berøre 
vor forening ganske følelig, og det var ikke utæn
keligt, at der var noget, der straks skulle tages 
stilling til. Efter nogle få bemærkninger god
kendtes beretningen.

Kassereren oplæste det reviderede regnskab, 
der balancerede med kr. 458,65, og formuen var 
kr. 391,57. Regnskabet godkendtes.

Man gik derefter over til valg og valgt blev:

Kasserer: Th. Sørensen genvalgtes.
Til bestyrelsen: K. Stokholm, idet H. Petersen
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ikke ønskede genvalg.
Suppleant: C. M. M. Christensen.
Revisor: P. O. Pedersen genvalgtes.
Suppleant: H. Petersen.
Fanebærer: A. P. Geertsen.
Suppleant: E. Petersen.
Delegeret: A. P. Villadsen og A. P. Geertsen.
Suppleant: Th. Sørensen.
Skydeudvalg: A. P. Villadsen, E. Petersen og 
Brandt.

Under eventuelt drøftede man hjemmeværnet 
ret indgående. Man drøftede ligeledes anskaffel
sen af en fanesko. Et medlem tilbød af betale 
halvdelen, hvis de øvrige ville give 2,00 kr. hver. 
Dalerne faldt omgående. Man var klar over, at 
der manglede et mindre beløb, og man vedtog, at 
dette beløb skulle betales af sgt. Geertsen, fordi 
han, der næsten aldrig svigter vore møder, var 
gået med sin hustru i biografen for at se »De 
røde Heste« i stedet for at komme til generalfor
samlingen.

Dette var aftenens sidste vedtagelse, og diri
genten sluttede generalforsamlingen.

1950 blev for lokalafdelingen på en anden måde 
også et mærkeår.

Hovedforeningen beder lokalafdeling Fredericia 
om at arrangere det tredie landsskyttestævne. 
Det viste sig at forholdene for afholdelsen af 
disse skyttestævner var så ideelle, at man fra ho
vedforeningens side ønskede at fortsætte med 
Fredericia som skyttestævne-by. Denne ordning 
holdt helt frem til 1967 med undtagelse af stæv
net i 1953, der blev holdt i Århus. Årsagen til 
denne ændring var et ønske fra lokalafdelingen i 
Århus, der på denne måde ville markere deres 10 
års jubilæum.

Til de i Fredericia afholdte 17 skyttestævner 
skal tillægges stævnet i 1973, der var 25 års ju
bilæumsstævne.

Disse stævner havde alle det tilfælles, at der 
fra lokalafdelingens medlemmer blev gjort en 
meget stor indsats for at afviklingen kunne blive 
perfekt og heri havde kostforplejningsforvalter 
Villadsen en meget stor andel.

Lokalafdelingen afholdt ordinær generalforsam
ling den 10. marts 1953. Formanden A. P. Villad

sen åbnede og bød velkommen og udtalte sin 
glæde over, at så mange var mødt.

Til dirigent valgtes osgt. E. J. Pedersen. For
handlingsprotokol, regnskab og beretning god
kendtes enstemmigt. Formanden gav i sin beret
ning fyldestgørende oplysninger om arbejdet i 
det sidste år. I en særlig omtale gav han en rede
gørelse af det arbejde, der udføres i hovedbesty
relsen og påpegede de resultater, der var nået. 
Den nye hærlov har skabt mange problemer at 
arbejde med, og det må nødvendigvis tage sin tid 
at få dem bearbejdet. Han kunne dog betro os, at 
forretningsudvalget arbejdede støt, og at man 
kunne forvente tilfredsstillende resultater på 
mange områder.

Forslaget om værnepligtige sergenters opta
gelse i hovedforeningen som B-medlemmer ved
toges enstemmigt.

Formanden A. P. Villadsen var på valg, men 
ønskede ikke at modtage genvalg. Han motive
rede dette med, at yngre kræfter burde til styret 
i lokalafdelingen for af få bedre indsigt i og inter
esse for arbejdet og lovede at støtte den nye for
mand, så godt han kunne. End ikke forplejnings
forvalter J. Jørgens en formåede at få Villadsen tid 
at virke endnu en periode.

Materielforvalter osgt. K. E. A. Thrane og sgt. 
H. Petersen blev foreslået. K. E. A. Thrane blev 
valgt og takkede for valget, han lovede at gøre sit 
bedste for foreningen.

Nyvalgt blev osgt. N. K. Skamrits, suppleant 
blev sgt. K. E. B. Frantsen.

Vort mangeårige bestyrelsesmedlem E. Peder
sen ønskede ikke at modtage genvalg på grund af 
sygdom, men Pedersen påtog sig hvervet som fa
nebærer.

Til revisor valgtes forplejningsforvalter J. Jør
gensen og købmand Thv. Sørensen.

Til F. O. U. s repræsentantskabsmøde den 2. 
maj 1953 valgtes K. E. A. Thrane og 
K. E. B. Frantsen.

Til Skydeudvalget valgtes: A. P. Villadsen, 
K. E. A. Thrane og G. F. M. Brandt.

Thv. Sørensen rettede i velvalgte ord en tak til 
Villadsen og E. Pedersen for det arbejde, de 
havde udført for »Fredericia«.

Villadsen takkede for den tillid, der var vist 
ham og for det gode kammeratskab, der altid har 
været grundpillen i vor forening.
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Selvom oplysningerne om lokalafdelingens ar
bejde gennem halvtredserne er sparsomme, sker 
der dog alligevel mange ting udover landsskytte- 
stævnerne.

Et generalforsamlingsreferat fra den 22. 
marts 1955 beretter følgende:

Formanden, materielforvalter K. E. A. Thrane, 
åbnede generalforsamlingen med at byde vel
kommen til de fremmødte 14 medlemmer, hvoraf 
kun de 5 var tjenstgørende, hvilket var os en 
skuffelse,når vi tager i betragtning, at der er ca. 
60 tjenstgørende medlemmer i foreningen.

Efter at materielforvalter E. J. Petersen var 
valgt til dirigent, oplæste formanden forhand
lingsprotokollen, som blev godkendt.

I sin beretning beklagede formanden, at det 
kun var ganske lidt, der var sket i det forløbne år, 
idet der kun havde været afholdt en fest i april 
måned sidste år, men på grund af den dårlige til
slutning, havde dette arrangement givet under
skud. Forslaget til den nye personelordning for 
sergenter og oversergenter blev dårligt nok be
rørt.

Beretningen godkendtes.
Kassereren oplæste derefter regnskabet, som 

viste en balance på kr. 548,63 og en formue på kr. 
440,36, og regnskabet godkendtes.

Der var indkommet følgende 2 forslag:

1) Lokalforeningen foreslår, at der skal betales 
tilskud til den forening, hvor den tjenstgørende 
OS eller SG er blevet indmeldt, hvis OS eller SG 
stadig hører til derværende garnison.
2) Lokalforeningen foreslår ligeledes, at der bli
ver opkrævet kontingent til hovedforeningen 
gennem de respektive regnskabsførere den 1. i 
hver måned for OS og SG, således at det ikke kan 
ske, at de bliver bagud og pludselig bliver truk
ket i en måned for 1-9 måneder.

Disse forslag blev godkendt til indsendelse til 
hovedforeningen.

Valgene fik følgende udfald:

Til formand genvalgtes materielforvalter 
K. E. A. Thrane, og til bestyrelsen nyvalgtes OS 
A. Mogensen i stedet for den afgående OS 
N. K. Skamrits.

Som bestyrelsessuppleanter nyvalgtes OS 
K. E. Petersen og OS K. P. Jensen.

Revisorerne, SG Th. Sørensen og forplejnings
forvalter J. J. Jørgensen genvalgtes, medens OS 
T. I. Hansen nyvalgtes til revisorsuppleant.

Som lokalforeningens repræsentanter valgtes 
formanden og OS N. P. J. Jørgensen med afsk. 
SG H. Petersen og OS K. P. Jensen som supplean
ter.

Til skydeudvalget genvalgtes SG A. P. Villad
sen til formand og OS K. E. Petersen og OS 
K. P. Jensen nyvalgtes i stedet for materielforval- 
trene K. E. A. Thrane og G. Brandt.

Referatet taler kun om een fest afholdt i april 
1954, men hertil kommer, at landsskyttestæv
nerne altid afsluttedes med en festmiddag hvori 
lokalafdelingens medlemmer med damer deltog.

I 1956 tog lokalafdelingen initiativ til at invitere 
kolleger fra søværnets fartøjer, der anløber Fre
dericia havn, til en sammenkomst.

Således afholdt lokalafdelingen en kegleaften 
om hvilken OS Ingvar Rudolfsson fra lokalafde
ling Søværnet skriver i organisationens blad:

Må jeg her igennem vort foreningsblad rette en 
tak til lokalforening Fredericias udmærkede for
mand, materielforvalter K. E. A. Thrane og vor 
egen formand for den gode aften i Fredericia. 
Det startede med, at Preben Andersen fik den idé 
at kontakte lokalforening Fredericias initiativ
rige formand, som derefter satte den udmær
kede aften i scene.

Om samværets forløb henviser jeg til forman
dens indlæg, der giver et godt resumé af begiven
hederne.

Alt i alt en virkelig god aften, som sikkert i 
mange har tændt en ild, der vil blusse op, hver 
gang der i vore lokalforeninger bliver arrangeret 
noget.

Ligeledes synes jeg, at det var et udmærket 
initiativ for andre lokalforeninger. Således at for
stå, at når søværnets skibe kommer rundt i for
skellige byer, lad så jeres kontaktmand, - for så
dan en har I vel? - kontakte lokalforeningens for
mand i den pågældende by og arranger tilfælles 
med ham en kegleaften eller en anden festlig 
sammenkomst. Det frisker altid op at vide, at 
man har kolleger og bekendte i de forskellige
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byer, man anløber, ligesom det er rart at være 
sammen i et muntert lag.

Og det styrker i høj grad sammenslutningen 
omkring vor forening.

Jeg håber derfor, at samværet i Fredericia er 
begyndelsen til et større samarbejde mellem hær 
og flåde, ikke alene det rent festlige, men også 
foreningesmæssigt.

At alt ikke var lutter idyl, men at der også kunne 
opstå meningsforskelligheder fremgår med stor 
tydelighed af følgende referat:

Lokalforeningen afholdt ordinær generalforsam
ling den 15. marts 1957 med følgende dagsor
den:
1. Valg af dirigent.
2. Formandens beretning, herunder forhand

lingsprotokollen.
3. Regnskab.
4. Valg af:

a. Formand, afgår materielforvalter K. E. A. 
Thrane.

b. Kasserer, afgår materielforvalter H. Pe
tersen.

c. 3 bestyrelsesmedlemmer, afgår hjem
sendt sergent V. Nielsen, materialforval
ter G. Brandt og materielforvalter E. J. 
Petersen.

d. Suppleant, afgår OS A. Mogensen (.elev på 
fenrikskolen).

e. Revisor og revisorsuppleant, afgår hjem
sendt sergent Th. Sørensen og forplej
ningsforvalter J. J. Jørgensen.

f. Fanebærer, afgår hjemsendt sergent V. 
Nielsen.

g. Skydeudvalget, afgår forplejningforvalter 
A. P. Villadsen, materielforvalter H. Peter
sen og OS K. P. Jensen.

5. indkomne forslag.
6. Eventuelt.

ad. 1. Formanden bød velkommen og udbad 
sig forslag til dirigent. Foreslået og valgt blev 
formanden, der takkede forvalget og oplæste 
dagsordenen.

ad. 2. Formandens beretning var som følge af 
den nylig indkaldte ekstraordinære generalfor
samling ikke lang og omhandlede kun en genta
gelse af de ting, der var gennemgået på repræ
sentantskabsmådet. Beretningen blev godkendt.

ad. 3. Kassereren oplæste regnskabet, der ba
lancerede med kr. 473,78. Regnskabet blev een- 
stemmigt godkendt.

Inden man gik over til valget oplyste forman
den, at samtlige medlemmer af bestyrelsen 
havde nedlagt deres mandater som følge af kon
tingentforhøjelsen inden for F. O. U.

ad. 4. Valg af formand; foreslået blev OS 
Th. Hansen og OS E. R. Olesen. OS Olesen blev 
valgt med 11 stemmer mod 1.

Valg af kasserer; foreslået blev A. P. Villadsen, 
OS K. P. Jensen og OS L. H. Thomsen.

Villadsen nægtede at modtage valg, og en ef
terfølgende afstemning gav 7 stemmer til OS 
Thomsen og 5 stemmer til OS Jensen.

Valg af 3 bestyrelsesmedlemmer; foreslået og 
valgt blev OS Th. Hansen, OS K. P. Jensen og KP 
E. V. Jensen.

Valg af suppleanter udgik, da der ikke var 
mødt flere medlemmer.

Valg af revisor; foreslået og valgt blev 
A. P. Villadsen. Der var ingen medlemmer at 
vælge som revisorsuppleant.

Valg af fanebærer; valgt blev OS Th. Hansen.
Valg af skydeudvalg; foreslået og valgt blev 

OS K. P. Jensen, OS E. R. Olsen og OS 
L. H. Thomsen.

ad. 5. Indkomne forslag. Dette punkt blev hur
tigt overstået, da der ikke var tilgået bestyrelsen 
noget forslag.

ad. 6. Under eventuelt beklagede medlem
merne, at den gamle bestyrelse gik, og man opfor
drede samtlige til fortsat at stå som medlem af 
foreningen, da man ellers forudså en evt. ophæ
velse af lokalforening »Fredericia«; det var jo 
trods alt altid de ikke-tjenstgørende, der hver 
gang måtte spytte i næverne, når noget særligt 
skulle ske, men de gamle stod fast ved deres, men 
lovede dog at hjælpe den nye bestyrelse i gang ved 
at blive siddende til udgangen af indeværende må
ned, og efter denne tid altid af være behjælpelig 
med små private råd til gavn for den nye besty
relse; dette sidste blev hilst med håndklap.

Efter nogen diskussion om den forestående 15 
m skydning takkede formanden for god ro og or
den og sluttede generalforsamlingen.

Den 10. december samme år kunne lokalafdelin
gen indvie sin messe. Sekretær SG L. Nielsen gi
ver følgende beskrivelse af festlighederne:
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For 2 måneder siden fik vi her i Fredericia stillet 
et lokale til rådighed for lokalforeningen. I tiden, 
der er gået indtil nu, har vi arbejdet med indret
ningen og den 10. december afholdt vi indviel
sesfest.

Kl. 16.00 var der reception for regimentskom
mandøren OL E. Bassing, adjudanten og flere af 
regimentets officerer. Der blev budt velkommen 
med et glas sherry og en tale af formanden OS 
K. T. Larsen, der takkede for den støtte, lokalfor
eningen havde mødt hos regimentet. Efter den 
formelle del af receptionen fik de indbudte fore
vist lokalet, og der gik ca. en times tid med et 
hyggeligt samvær og snakken om det smukt ind
rettede lokale. Vi har fået opstillet fjernsyn og 
bar, desuden er lokalet udsmykket med en 
mængde dejlige grønne planter og lampetter.

Til eftermiddagens reception var kun forenin
gens bestyrelse til stede, men kl. 19.30 var der 
indvielsesfest for alle foreningens medlemmer. 
OS K. T. Larsen indledte aftenen med en lille 
velkomsttale, og derefter gik vi ind i et andet lo
kale, hvor der blev serveret smørrebrød og øl.

Efter spisningen var der frit og hyggeligt sam
vær i messen ved bar og fjernsyn. Det blev tem
meligt sent, inden de sidste brød op, men hen på 
natten kunne vi i bestyrelsen takke hinanden for 
godt samarbejde, vi var enige om, at aftenen 
havde været en succes.

☆

Endnu et udtryk for, at lokalafdelingen stadig 
var i fremgang, kan ses i et referat fra generalfor
samlingen den 18. april 1958:

På grund af det store medlemsantal var general
forsamlingen arrangeret i vort udmærkede audi
torium, men det havde ikke været nødvendigt, 
for der mødte kun 12 medlemmer. Hvad grunden 
er til dette, vides ikke, men det er en skuffelse, at 
foreningens medlemmer ikke er mere interesse
ret i lokalforeningens arbejde fremover. En over
gang troede man, at det kun var fester, der kunne 
samle medlemmerne, men ikke engang det 
kunne lade sig gøre.

Formanden åbnede generalforsamlingen og 
bød den store forsamling velkommen, hvorefter 
der blev udbedt forslag til dirigent. Foreslået og 
valgt blev OS K. E. Buus.

2 fotos fra sergentmessen fra 1987.

Formanden aflagde derefter beretning og gav 
en kort oversigt over foreningens arbejde i det 
forløbne år, bl.a. vort 10. landsskyttestævne, 
hvor formanden gav udtryk for bedre tilslutning 
fra lokalforeningens side i år. Desuden blev er
hvervelsen af underofficersmessen fremhævet 
som et længe næret ønske, der var gået i opfyl
delse. Beretningen blev godkendt.

Ordet blev derefter givet til kassereren, men 
regnskabet var ikke fuldstændig afsluttet.

Derefter var der valg til bestyrelsen, som kom 
til at se således ud:

Formand: OS G. Jensen.
Kasserer: OS A. B. Kristensen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS P. K. Honum,
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OS E. Hansen,
SG A. R. Crenzien.
Revisorer:
OS L. H. Thomsen,
SG P. Hansen.

Under eventuelt kom formanden med forskellige 
praktiske bemærkninger. Der var kun eet spørgs
mål, dette blev besvaret, hvorefter generalfor
samlingen blev afsluttet.

Derefter samledes man i messen.

Trods alt viste der sig i 1959 en stagnation i 
lokalafdelingens virke, dette var dog ikke værre 
end, at nogle begivenheder i 1960 kan refereres 
på følgende måde:

Efter mange genvordigheder lykkedes det os 
da endelig at få lokalforeningen i gang igen, - få 
medlemstallet bragt på fode og genoprettet det 
hyggelige messeliv. Vi kan i den måned, der er 
gået, glæde os over stor fremgang.

Torsdag den 31. marts. Første arrangement var 
et møde med GAZA, - via OS B. L. Christensens 
mange gode lysbilleder og muntre kommentarer, 
- alle fremmødte fik en yderst fornøjelig aften ud 
af det. Aftenen var så vellykket, at den ugen efter 
måtte gives »da capo«.

★

Tirsdag den 5. april. På denne dag afholdt mes
sen en hyggelig påskefest. Vi ønskede hinanden 
»glædelig påske« i årstidens øl. Der uddeltes for
skellige hædersbevisninger bl. a. til OS K. L. Ras- 
mussenior lang og god interesse for foreningen - 
og for messen!!

Fredag den 19. april. Generalforsamling. Efter at 
forsamlingen havde godkendt de forskellige be
retninger, - med kommentarer, valgtes følgende 
bestyrelse:

Formand: OS B. L. Christensen.
Kasserer: OS H. M. Bjerre.
Bestyrelsesmedlemmer:

SG F. Thomsen, 
SG C. Sejersen.

Lokalforeningen afholdt den 18. maj en meget 
vellykket indendørs fodboldturnering, der for
mede sig som en konkurrence mellem de enkelte 
kompagnier.

Efter nogle drabelige dyster med mange for
nøjelige indslag måede man frem til finalen, hvor 
STKMP/BDE efter en god kamp trak det læng
ste strå, og MTKMP/BDE måtte se sig slået med 
11-6.

Det var populære vindere, som efter slaget 
blev hyldet over en kop kaffe hos »tuttemor«.

Med 14 dages mellemrum havde vi fornøjelsen 
at have hele to udenlandske flådebesøg. Først 
den 24. maj af en afdeling tyske kystbevogtnings
enheder og den 7. juni af to engelske minestry
gere, som begge aflagde byen officielt besøg. Der 
var i besøgenes anledning arrangeret forskelligt, 
bl.a. sportskampe, og regimentet forsvarede 
sine farver godt. I fodbold tævede vi først ty
skerne 8-1 og gav siden englænderne en dukkert, 
som kunne måles med bæltets temperatur, idet 
de blev slået 23-1! Begge aftener var regimentet 
vært ved spisningen i de respektive messer.

Besøget kom som et forfriskende pust i hver
dagen, som vil vare langt ud i fremtiden.

Mindedagen 6. juli blev som sædvanlig yderst 
begivenhedsrig, og skønt den danske sommer 
viste sig lunefuld, blev det dog en dag, som er 
værd at mindes. Samtlige af regimentets 1400 
soldater blev dyngvåde, allerede inden marchen 
gennem byen begyndte, og regnen kunne ikke 
undgå at sætte sit præg på dagen. Ved Landsol
daten talte statsminister Kampmann om »For
svaret og dets betydning«, og ved rådhuset min
dedes garnisonskommandanten, oberst F. B. 
Larsen, general Bülow, som var taktikeren bag 
sejren i 1849.

Og så begynder vi efterhånden at glæde os til at 
se rigtig mange kammerater fra hele landet til 
landsskydningen den 27. august. Vi bringer på 
forhånd et hjerteligt velkommen til alle.
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Som en følge af de nye love om forsvarets ord
ning skulle der ske en sammenlægning af 2 regi
menter. Om denne sammenlægning følgende:

Paraden, der overværedes af hele regimentets 
styrke, fandt sted på Østervold i overværelse af 
mange Fredericia-borgere, som trods polare 
temperaturer fik en smuk og velgennemført pa
rade at se. Efter generalmajor O. Nørbergs tale 
førtes de to regimenters faner frem, og Jyske 
Fodregiments tidligere chef, oberst C. G. U. Grü
ner, fjernede fanebånd og fanering fra Jyske Fod
regiments fane og overrakte dem til kong Frede
rik, der straks videregav dem til de sammenlagte 
regimenters chef, oberst I. Hoffmann med disse 
ord:

Som symbol på sammenlægningen af de to re
gimenter er fanebåndene fra Jyske Fodregi
ments fane nu overført til Kongens Fodregiments 
fane. Begge regimenter har store og smukke tra- 
ditoner. Pligt, troskab og loyalitet over for konge 
og Fædreland har altid præget dem begge. Som 
disse egenskaber hører fortiden til, håber jeg, at 
de også vil blive ført ud i fremtiden.

Moderne forsvar er kostbart, og for at få penge 
til de nye panserinfanteribrigader har der måttet 
nedlægges ikke færre en to infanteriregimenter. 
Det er faldet i det jysk-fynske forsvars lod at 
skulle afgive dem begge. Vi adlyder loyalt rege
ringens ordre, men vi vil på denne dag give ud
tryk for den vemod, der besjæler os, nå vi skal 
tage afsked med to af kongens tro regimenter.

Med disse ord indledte chefen for Vestre Lands
delskommando, generalmajor O. Nørbergkonge- 
paraden i Fredericia den 13. december, som mar
kerede sammenlægningen af Jyske Fodregiment 
og Kongens Fodregiment til et nyt regiment, som 
under navnet Kongens Fodregiment har fået gar
nison i Fredericia.

gen blev med såvel gaver som ord hyldet stærkt 
og fik ligeledes de bedste ønsker om fortsat 
fremgang i fremtiden.

Lørdag den 2. maj inviterede lokalforeningen 
på festmiddag i kostforplejningen på Ryes Ka
serne. I spidsen for de ca. 100 gæster mødte regi
mentskommandøren OL E. Bassing med frue, 
samt landsformanden SSG Chr. Sørensen med 
frue. Menuen, som bestod af 3 retter mad med 
diverse vine, var som sædvanlig meget fint tilla
vet og serveret under forplejningsforvalter Vil- 
ladsens dygtige ledelse, og vi kan endnu engang 
benytte lejligheden til at sige kostforplejningen 
tak for det fine arrangement.

Landsformanden SSG Chr. Sørensen.

Fredag den 1. maj 1964 fejrede lokalforening Fre
dericia 25 års jubilæum, der blev markeret ved 
en reception i messen på Ryes Kaserne. Til stede 
var repræsentanter for forskellige organisatio
ner og enheder i garnisonen med regimentskom
mandøren OL E. Bassingi spidsen. Lokalforenin

Under middagen blev der holdt forskellige ta
ler, og dette i forbindelse med den gode mad og 
vin satte den i starten lidt forsigtige stemning 
adskillige streger i vejret. Efter middagen hyg
gede vi os i messelokalerne, hvor vi også fik lej
lighed til en svingom.
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Af generalforsamlingsreferatet fra den 10. marts 
1965 fremgår, at lokalforening Fredericia vedtog 
en samlet indmeldelse i Fredericia Skyttefor
ening. Endvidere fremgår det, at omsætningen i 
messen er steget fra ca. 9.000,- kr. til ca. 24.000,- 
kr.

På et bestyrelsesmøde i maj vedtog man at ud
betale messemændene 60,- kr. til køb af sko, 
samt at betale en forsåling pr. halvår. Messe
mændene var værnepligtige, der blev afgivet af 
regimentet til de tre messer.

Senere på året blev en ansøgning om telefon 
opstillet i messen godkendt af regimentet.

På generalforsamlingen i marts 1966 vedtog man 
at ansætte en dame - fru Madsen, gift med kaser
nearbejderen - til hjælp i messen, endvidere 
skulle ansættes en revisor fra Fredericia til at 
tage sig af det rengskabsmæssige.

I december arrangeredes en bustur til Flens
borg for juleindkøb. I denne tur deltog damerne, 
og man spiste middag på Fjordhotellet i Kollund.

På generalforsamlingen den 18. april 1967 viste 
messens omsætning at være steget til ca. 
160.000,- kr., og at lokalafdelingen havde om
trent samtlige tjenstgørende fra sergentgruppen 
som medlemmer.

En anden vigtig ting fra denne generalforsam
ling var, at man vedtog at afholde medlemsmø
der en gang hver måned for drøftelse af faglige 
problemer.

Den 7. maj 1968 vedtog bestyrelsen, hvis for
mand var SSG E. A. Lauridsen, at overtage et 
sommerhus ved Bøgeskov strand.

Huset var ca. 250 m2 og indeholdt 9 værelser 
med tilsammen 26 køjepladser, samt et ekstra 
værelse med 2 sengepladser.

Huset lå på en stor grund og rummede tillige 
en kiosk, som kunne drives sammen med udlej
ningen af køjepladserne. Der var ca. 100 m til ba
destranden.

Købsprisen var ansat til 45.000,- kr. for hus og 
kiosk, der lå på en lejet grund, der kostede 400,- 
kr. i årlig leje på en 10 årig kontrakt.

Finanseringen kunne ordnes ved overtagelse 
af et eksisterende lån i Landmandsbanken på 
16.000,- kr. og et nyt lån i Handelsbanken på 
20.000,- kr., og for restbeløbet ville sælgeren

tage et tre årigt pantebrev med almindelig bank
rente.

Til at passe kiosk og tilsyn med huset blev an
sat SG J. C. Pedersen.

Vinterlukningen det første år skete den 20. 
november.

Samme år vedtog man at overdrage arbejdet 
med lokalforeningens regnskaber til materielfor
valter K. E. A. Thrane for at spare den efterhån
den ret kostbare revisor fra Fredericia. Som ve
derlag for dette arbejde skulle Thrane have 
1.500,- kr. årligt.

Samme år blev SSG E. A. Lauritsenvalgt som re
præsentant i samarbejdsudvalget for både ser
gentgruppen og konstabelgruppen.

SSG E.A. Lauritsen der beundrer en nyerhvervet sabel, 
der har tilhørt general OlafRye.
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På et møde i maj 1969 vedtog man følgende tak
ster for leje af værelser i sommerhuset. Værelse 
med 2 køjepladser skulle koste 8,- kr. og værel
ser med 4 køjepladser 12,- kr. Betalingen skulle 
falde når nøglerne udleveredes.

I huset fandtes en bog man skulle notere i, når 
man tog drikkevarer, som så senere skulle afreg
nes med messen.

På et senere møde i maj var det nødvendigt på 
grund af nogle uheldige episoder ved en pinse
fest afholdt i messen af indføre visse - af besty
relsen fastsatte karantænebestemmelser - i gen
tagelsestilfælde.

I årene 1969-70 foretog man forskellige udvidel
ses og vedligeholdelsesarbejder i messen, der 
blev endvidere anskaffet nye tæpper og forskel
ligt udstyr og inventar.

På et møde i oktober 1970 kunne formanden OS 
A. Sørensen oplyse, at lokalafdelingen havde 70 
af 71 mulige fra sergentgruppen som medlem
mer.

Samme år afgik materielforvalter K. E. A. 
Thrane ved døden, Thrane havde gennem ca. 20 
år gjort et stort arbejde for lokalafdelingen.

På generalforsamlingen den 16. februar 1971 
blev drøftet mange faglige emner, men navnlig 
kom til udtryk en utilfredshed med den form ho
vedorganisationen CSS repræsentantskabsmø
der blev afviklet. Der ønskedes et møde med til
stedeværelse af CSS formanden Chr. Sørensen 
og SFO formanden SSG Bendixen.

Den 17. oktober 1972 afholdt lokalforeningen sit 
1. tillidsmandsmøde med følgende dagsorden:

1. Drøftelse af tillidsmandens opgaver og befø
jelser, herunder hans repræsentation i regi
mentets samarbejdsudvalg, kontaktudvalg 
og cafeterieudvalg.

2. Kommunikation fra medlem - tillidsmand - 
fællestillidsmand - bestyrelse og omvendt.

3. Oplæg til regionstillidsmandsmøde i Frede
ricia tirsdag den 24. oktober kl. 13.00.

4. Eventuelt.

KfF B 38, der i november 1973 bragte fuld for
handlingsret og en tillidsmandsordning sva
rende til det private arbejdsmarked, kom således 
ikke bag på lokalafdeling Fredericia, allerede 
den 4. december 1973 indkaldtes samtlige til- 
lidsmænd til kursus.

Kurset fik sin start den 11. december kl. 19.00- 
22.00 på Ryes kaserne og blev afviklet over 15 
tirsdage.

Den første fællestillidsmand under den nye 
ordning var lokalafdelingens formand SSG 
A. Sørensen, og der var i garnisonen 10 tillidsre
præsentanter med hver en stedfortræder.

Der foreligger referater fra talrige tillids
mands- og medlemsmøder, der alle bærer præg 
af en dygtig ledet lokalafdeling som en velfunge
rende fagforening.

Den 1. maj 1979 fejrede lokalafdelingen sit 40 
års jubilæum ved en reception i sergentmessen 
på Ryes kaserne, og samme aften blev der for 
indbudte gæster og medlemmerne med damer 
afholdt en festmiddag.

I en lille folder, der var fremstillet i anledning 
af jubilæet, skrev regimentschefen oberst Ib Vase 
følgende lykønskning:

Sammenholdt med den lange tid i hvilken der 
har været soldater i Fredericia Fæstning og med 
den tid, i hvilken fæstningen kan regne sig som 
garnison, er 40 år kun en kort periode. Til trods 
herfor har sergentgruppen netop i denne periode 
fået mere indflydelse på egne forhold, end tidli
gere tiders underofficerer havde det. Hertil har 
jo blandt andet Sergentgruppens Fællesorgani
sation ydet sit bidrag.

Lokalafdelingen blev stiftet i en udenrigspoli
tisk farlig periode, som på dette område har en 
del til fælles med vor tid. I dens levetid er flere 
gange indført uddannelsesmæssige og organisa
toriske ændringer, der har været til gavn for ser
gentgruppen. Vi står nu igen overfor ændringer i 
uddannelsen og rekruteringen af befalings
mandskorpset.

Idet jeg gratulerer på jubilæumsdagen, ønsker 
jeg for gruppen, at dens medlemmers personlige 
arbejdsindsats samt dens lederes forhandlings
evner sammen må bidrage til at styrke den tillid, 
der er en forudsætning for, at man får indflydelse 
på sin egen skæbne.
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Fællestillidsrepræsentanten SSG Finn Hansen 
havde følgende indlæg:

Jubilæums-receptionen er blevet financieret 
med støtte af SFO-fonden og annoncører, hvor
for lokalafdelingen siger hjertelig tak.

Vi vil også i dag gerne sige tak til de mere eller 
mindre kendte personer, der banede vejen for os, 
der er medlemmer af lokalafdelingen her i Frede
ricia i dag, og lad os sammen gøre det muligt for 
kommende generationer også at sige os tak for 
veludført arbejde i lokalafdeling Fredericia.

Til Kongens Jyske Fodregiment’s 325 års ju
bilæum den 29. april 1982 skænkede lokalafde
lingen et tilskud til en samlet gave på kr. 325,-.

På det ordinære årsmøde i januar 1983 blev 2 
forslag om dannelsen af et jubilæumsfond til lo
kalafdelingens 50 års jubilæum i 1989 forkastet.

På årsmødet den 22. februar 1984 blev der al
ligevel dannet et jubilæumsfond, hvis stamkapi
tal skulle fremkomme ved salg af 4 geværer.

I sin beretning på årsmødet den 5. februar 
1985 meddelte fællestillidsrepræsentanten SSG 
Bent Oehlenschlæger, at lokalafdelingen havde 
fået en ny fane. Broderiet på denne fane var 
skænket af Zelaw’s fond.

Som en afslutning på beretningen om den snart 
50 årige lokalafdeling Fredericia har jeg valgt at 
bringe en beskrivelse af sergentmessen på Rye’s 
kaserne fortalt af SSG E. A. Lauridsen, der fun
gerede som formand for lokalafdelingen i to pe
rioder fra 1962 til 1970:

Sergentmessen blev startet op den 1. december 
1957 på initiativ af befalingsmænd, der i det 
store og hele kom fra 7 REG. PVKMP. Forøvrigt 
var PVKMP det første KMP, der rykkede ind og 
satte flaget over Ryes Kaserne.

Det var en beskeden start for sergentmessen, 
man »lånte« ved Carlsbergdepotet 6 kasser øl og 
3 kasser sodavand. Betalingen skulle afdrages 
med et passende beløb af overskuddet.

Efter et års tid fik man tildelt en fast messe
mand. Fra et beskedent lokale, fik man nu rådig
hed over fire lokaler.

Omsætningen i den første del af tresserne, var 
så god, at man ansatte en dame på fast løn. Da
men skulle styre den daglige drift, hvor der sam-

Lokalafdelingens nyerhvervede fane.

tidig var 3 menige messemænd. Der var dagligt 
åbent fra 08.00-22.00 samt skiftende lørdags- og 
søndagsvagt for messemændene.

Den ansatte dame, der styrede messen med en 
fast, dygtig og kærlig hånd, var gift med kaserne
arbejder H. Madsen. Fru Madsen var den bæ
rende kraft, der ved sit initiativ, råd og vejled
ning, skabte det gode grundlag for messens drift.

Den 13. februar 1967 blev Lissy Poulsen og El
linor Lauritsen ansat i messen. For den daglige 
drift, stod nu tre damer og en messemand fra 
GKMP. Forbud mod at benytte menigt personel 
kom i 1968, det gav en kortere åbningstid (søn
dagen blev sløjfet).

Takket være nogle dygtige messedamer kørte 
messen så godt, at medlemmerne elskede deres 
messe højere end deres mor! Befalingsmændene 
var en flok livlige knægte, der respekterede da
merne, så det sprog, man brugte i messen, blev 
holdt på et sobert plan.

Økonomisk var man så godt kørende, at der 
blev råd til køb at et sommerhus i Bøgeskov, som 
blev købt på grundlag af, at 50% af styrken ikke 
måtte forlade en zone på 5 km. fra garnisonen. 
Det blev et yndet sted for de unge befalings
mænd. (Sommerhuset blev købt den 31/5 1968 
for et beløb af 42.000,00 kr.)

Sommerhuset er den 15/6 1984 blevet solgt til 
en sammenslutning af tidligere og nuværende 
medlemmer af messen for et beløb af 120.000,00 
kr.
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Fru Madsen af gik efter eget ønske i 1968, hvor
efter Lissy Poulsen rykkede op som førstedame. 
Som afløsning for fru Madsen ansatte messen 
Meta Paloposki, der kort efter blev afløst af Anna 
Hansen, og i 1969 afgik Elinor Lauritsen, der blev 
afløst af Alice Møller.

Med den udvikling der har fundet sted gen
nem de sidste år, hvor styrkerne er blevet ned
skåret, har det været nødvendigt at afskedige 
den trofaste stab af messedamer gradvis.

Året 1984 blev så det år, hvor stolen blev stil
let for døren! Efter det notat, der kom fra FKO og 
det medfølgende udkast til KFF B.l 1984, var 
der ingen anden udvej, messen skulle underlæg
ges cafeteriet med udsalg i messens lokale. Be
slutningen om at gå over til caferetiadrift blev 
truffet på ordinær generalforsamling februar 
1984.

Messebestyrelsen kontaktede REG, hvorefter 
der blev nedsat en arbejdsgruppe på følgende 5 
mand:

KASOF B. Østergaard
KASM H. Pedersen
Arkitekt Christoffersen
SSG E. A. Lauritsen
SSG O. Seistrup

Efter møder i udvalget den 7. marts og 27. marts 
1984 var man enige om arbejdsplanen og indret
ningen af messens lokaler.

Arbejdsplanen var således tilrettelagt, at cafe
teriet skulle åbne udsalget den 3. januar 1985.

Takket være nogle dygtige håndværkere og ar
kitekt Christoffersen blev lokalerne færdige til ti
den. Tilbage var nogle udsmykningsproblemer, 
der var på plads i april 1985.

Sergentmessen har gennem årene erhvervet 
mange klenodier, der vidner om en udadvendt og 
aktiv gruppe, hvor kammeratskabet og sammen
holdet har stået i højsæde. Man kan kun ønske, 
at dette kan fortsætte under de nye forhold. Det 
sidst modtagne klenodie beviser, at en kontakt 
og venskab ud over egne rækker kan medføre no
get positivt. Sergentmessen har af MJ J. Jørgen
sen CH/HJVD/Nordvestfyn modtaget en sabel, 
der med 99,9% sikkerhed har tilhørt Generalma
jor OlafRye. Følgende beretning, som fulgte med 
sablen, gør det sandsynligt, at påstanden er rig
tig:

»Under stormen på Treide Skanse faldt OlafRye 
ramt af en kugle. Historiebøgerne fortæller, at 
han først blev fundet sent på eftermiddagen. Li-
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get blev fundet af marodører. Hans oppasser 
havde forinden bjerget en del af hans ejendom og 
våben og gemt dem hen, hvis byen skulle blive 
krigsbytte.

Beretningen lyder endvidere, at sablen blev 
fundet hængende på et skorstensrør i et udhus i 
Dalegade i Fredericia, der tilhørte en sønnesøn 
af den oprindelige oppasser, som har solgt den i 
vinteren 1943 for 1 ton brunkul«.

Klenodierne kan vi nu glæde os over samtidig 
med, at vi tænker tilbage på 28 års selvstyre og 
messedamerne, der med deres venlighed og smil

stod for den daglige drift. Lissy Poulsenmåtte be
klageligvis afskediges p.g.a. messens overgang 
til cafeteriedrift, hun var en trofat og loyal mes
sedame, der med sin venlighed og sit smil gav en 
følelse af velvære og varme i messen.

Ser man tilbage i tiden, er der mange, der skal 
have tak for den hjælp og støtte, der er ydet ser
gentmessen. Der er en, der skal have messens 
personlige tak. KASM H. Pedersen har gennem 
samtlige 28 år ydet en hjælpsomhed, der har 
medvirket til messens indretning og udvidelse. 
»Undskyld alt det rod vi lavede med dit inventar i 
1957 Pedersen!«

Lokalforeningens sommerhus ved vintertid.
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Lokalafdelingens tillidsrepræsentanter: Fra venstre Finn Hansen, E.A.B. Hansen, FTR Bent 
Oehlenschlæger, I.H. Madsen, P.B. Nielsen og B. C. Nielsen

Formandsliste

1939 SG af res. K. H. Eriksen

8. okt. 1942 - 3. feb. 1944 SG af res. O. H. Smed
3. feb. 1944 - 17. apr. 1948 SG af res. Sv. Å. Hansen

17. apr. 1948 - 10. mar. 1953 SG af res. A. P. Villadsen
10. mar. 1953 - 15. mar. 1957 Matrforv. K. E. A. Thrane
15. mar. 1957 - 4. aug. 1957 OS E. R. Olesen
4. aug. 1957 - 18. apr. 1958 OS K. T. Larsen

18. apr. 1958 - 29. apr. 1960 OS G. Jensen
29. apr. 1960 - 13. dec. 1960 OS B. L. Christensen
13. dec. 1960 - 2. mar. 1961 OS O. B. J. Steffensen

2. mar. 1961 - 8. feb. 1962 SG H. J. T. Jensen
8. feb. 1962 - OS E. A. Lauritsen

21. mar. 1968 - 7. apr. 1970 SSG E. A. Lauritsen
7. apr. 1970 - 17. apr. 1976 SSG A. Sørensen

17. apr. 1976 - 29. apr. 1977 SSG K. Fohlmann
29. apr. 1977 - 14. aug. 1978 SSG A. Sørensen
14. aug. 1978 - 29.sep. 1983 SSG F. Hansen
29. sep. 1983 - SSG B. Oehlenschlæger
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Hovedporten til Odense kaserne (Foto Nils Rosenvold).

Fynske Livregiment. 
Oprettet 17. november 1614.

Navne: 1614 Fynske Kompagni af Jyske Regiment Knægte, 1661 Fynske Landregiment til Fods, 1679 
Fyenske Regiment, 1729 Prins Frederiks Regiment, 1730 Fyenske geworbne Regiment, 1749 Kronprins 
Christians Regiment, 1766 Kongens Regiment, 1808 Kronens Regiment til Fods, 1839 3. Livregiment 
til Fods, 1842 4. Linie Infanteri-Bataillon, 1860 4. Infanteri-Bataillon, 1863 4. Infanteri-Regiment, 1865 
4. Infanteri-Bataillon, 1867 4. Bataillon, fra 1. november 1951 6. Regiment.
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Regimentet har hovedsageligt ligget på Fyn i de første 100 år af sin levetid og har haft styrker i Nakskov 
og Nyborg fæstninger. Fra 1723-1803 i København, 1803-42 i Helsingør (med sjællandsk mandskab), 
derefter atter i København indtil 1861. Fra 1861-64 i Eckernførde, 1864-1932 igen i København, fra 
1932 garnison i Odense.

Foruden at en del af regimentet har været i fremmed krigstjeneste 1689-1714, har det deltaget i alle 
vore krige lige fra 1625.

På regimentets fanebånd står: Lutter am Barenberg 1626, Wismar 1675, Christiansstad 1677-78, Stral
sund 1715, Dybbøl 1848, Isted 1850, Dybbøl 1864, Sønderjylland 9. april 1940.

Lokalafdeling Fyn

Lokalafdelingen er blandt de 11 lokalafdelinger, 
der blev stiftede inden Dansk Underofficersfor
ening afholdt sit første delegeretmøde i maj må
ned 1939.

Stifterne valgte, at den nystiftede forening 
skulle have navnet »Lokalforening Odense«.

Lokalforeningens første formand var SG af 
res. B. Johansen, sekretær var SG af res. C. Pe
tersen, og kasserer var SG af res. V. Mortensen.

Fra denne første tid findes intet arkiv, der kan 
fortælle os noget om lokalforeningens drift. En 
kort meddelelse fortæller dog, at lokalforenin
gen stadig fungerede i marts måned 1940.

Tiden under den tyske besættelse var meget 
vanskelig - og det at holde liv i en underofficers
forening under de betingelser var en særdeles 
svær opgave. Det må derfor antages, at lokalfor
eningen ganske langsomt er gået i opløsning.

Den 13. november 1942 findes følgende an
nonce i Fyns Stifttidende:

Mødebefaling

Alle danske Underofficerer opfordres herved til 
at give møde paa Industripalæet Tirsdag den 17. 
November Kl.20.00 pre. til stiftelse af en Lokal
forening for Fyen under »Dansk Underofficers
forening af 1939«.

P.U.V.
Jul. Rasmussen, 
Christiansgade 15, 
Odense.

Lokalafdelingens stifter OS af res. Jul. Rasmussen.

Dagen efter dette møde bragte Fyns Stiftti
dende en lille omtale af bestræbelserne for at 
danne en lokalforening for Fyns underofficerer:

Som meddelt har der været Bestræbelser i Gang 
for at faa dannet en’ Lokalforening for Fyen un
der »Dansk Underofficersforening af 1939«.

I Gaar blev der holdt et Møde paa Industripa
læet, hvor Foreningen blev stiftet. Der var mødt 
ca. 40 Deltagere, og til Bestyrelsen valgtes:
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Formand: Oversergent Jul. Rasmussen.
Næstformand: Sergent Chr. Pihl.
Kasserer: Sergent O. Skov.
Bestyrelsen bestaar endvidere af: 
Oversergent A. Weng Chritiansen, 
Sergent K. E. Asaa.
Til suppleanter valgtes Sergenterne Hilmer 
Hansen og H. P. Rasmussen og til Revisorer 
H. P. Dyhr og P. B. Nielsen alle Odense.

Foreningens Formaal er gennem Kursus og lig
nende at holde den danske Underofficersstand 
samt Korporaler og Underkorporaler underret
tet om alt nyt, der sker indenfor Hæren.

Baade blandt de afgaaede Underofficerer og 
indenfor Hæren anser man et Arbejde af denne 
Art som værende af meget stor Betydning. Der 
kommer jo stadig mange nye Vaaben frem, som 
Folk, der ikke dagligt gør Tjeneste i Hæren, ikke 
har nogen Mulighed for at lære at blive fortrolige 
med, og ved Genindkaldelser staar alle de »af
gaaede« i den Situation, at de skal til at have Un
dervisning før de han kommandere deres Under
givne. At dette er hæmmende for hele Arbejdet i 
Hæren er givet, og nu vil der blive raadet Bod 
paa denne Tingenes Tilstand. Krigsministeriet 
har nemlig givet Tilladelse til, at Foreningens 
Medlemmer kan laane Vaabnene og benytte Sky
debanerne ved Kursus, der skal holdes med Mel
lemrum.

Kurserne vil blive ledet af tjenestgørende Un
derofficerer og vil blive paabegyndt saa snart Til
slutningen er stor nok.

Der er utvivlsomt flere Underofficerer uden 
for Tjenesten paa Fyen end de 40, der meldte sig 
i Aftes, men der er intet i Vejen for, at nye med
lemmer kan blive optaget ved henvendelse til Be
styrelsesmedlemmerne.

Det viste sig meget hurtigt, at lokalforening Fyn, 
som blev navnet ved den nye start, ville overleve. 
Referaterne fra lokalforeningens aktiviteter i 
årene 1942-43 og 44 frem til befrielsen den 5. 
maj 1945, fortæller med al tydelighed, at her var 
skabt en lokalforening, som ønskede at arbejde, 
men tillige fik medlemmerne et ståsted under 
modstandskampen. Lokalforening Fyn er måske 
den lokalforening, der har gjort den største ind
sats under denne periode.

I Henhold til udsendte Mødebefaling samledes 
for første Gang, Søndag den 6. December 1942. 
Underofficererne paa Fyn til en aftenøvelse, 
hvori deltog ca. 100.

Øvelsesleder var Sergent Pihl, der ledede 
Øvelserne med en fast og myndig Haand.

Ved et fælles Kaffebord bød Formanden, Over
sergent Jul. Rasmussen, velkommen og udtalte 
følgende:

»Naar danske Underofficerer samles, gaar vor 
første Tanke altid til Danmarks første Soldat, 
Hans Majestæt Kong Christian X. Hvad han er og 
har været for det danske Folk - og ikke mindst 
for Hæren - i disse Prøvelsens Aar er alle danske 
Underofficerer bekendt. Enhver Underofficer 
bør sætte sig som Maal at føre sig med samme 
Værdighed og Forstaaelse som vor høje Chef, 
Kongenl«

Der udbragtes et 9-foldigt Leve for Kongen - 
og Deltagerne sang »Kong Christian«.

Senere talte Formanden om Finland, der paa 
Festdagen fejrede sin 25 Aars Selvstændighed. 
Forsamlingen mindedes de, der for 25 Aar siden 
faldt for Finlands Sag, med 1 Minuts Stilhed.

Søndag den 7. Februar 1943 Kl. 9.00 samledes 
ca. 70 Medlemmer af Lokalforeningen paa Fyn til 
en demonstration af de nye Vaaben.

I en forrygende Blæst foregik Demonstratio
nen paa Pladsen ved Fyns Væddeløbsbane. Øvel
sesleder var Officiant S. Aa. Koch og Overser
genterne Christiansen og Dolleris. Officianten 
havde velvilligst stillet sig til Raadighed, da der 
kun er de to ovennævnte underofficerer tjenstgø
rende ved 6. Regiment.

Efter et Par Timers Øvelse begav Deltagerne 
sig til Restaurant »Bondestuen«, hvor den med
bragte Mad blev spist. Ved Spisningen takkede 
Formanden Oversergent Jul. Rasmussen Instruk
tørerne og Deltagerne for, at de var mødt saa tal
rigt op. Sergent L. M. Petersen takkede Bestyrel
sen for det store Arbejde, den lægger for Dagen 
og udtalte Haab om, at man ogsaa vilde opfriske 
Mindet om de ældre Geværer, især ved Skyd
ning.

Derefter tog Næstformanden ordet. Efter en 
kort Omtale af Foreningens Økonomi, gik Ser
gent Pihl over til at tale om Underofficererne i
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Hæren. Han lagde særlig Vægt paa det nødven
dige i, at Underofficeren suger al den Viden til 
sig, som det er ham mulig, idet Dygtighed er den 
eneste Vej for at skabe den rigtige Forstaaelse 
mellem Hæren og Folket. Han bad derefter Med
lemmerne vise Foreningen saa stor Interesse, 
som den fortjente, da det var med til at lette Be
styrelsens Arbejde. Til Slut bad Sergent Pihl 
Deltagerne med ham udbringe et »Underoffi
cersforeningen Leve«.

Ved Sammenkomsten om Aftenen paa »Park 
Hotel« bød Formanden velkommen og udtalte 
bl. a.: »Siden vi sidst var samlet her i foreningen, 
har vi fejret Aarsskiftet. Vi hørte vor Konge tale i 
Radioen Nytaarsdag, og paa den særegne og li
gefremme Maade, der kendetegner Danmarks 
Monark, Ønskede Majestæten Velsignelse over 
alle »Danske« ude og hjemme. Vi véd, at Kon
gens første Tanke altid gælder Danmark og det 
danske Samfund, og vi vil af hele vort Hjerte øn
ske, at han snart igen maa regere over et frit 
Danmark.« Forsamlingen udbragte et ni-foldigt 
»Leve Kongen« og sang Kongesangen.

Derefter viste Officant Sinding Hærfilmen og 
umiddelbart efter holdt Premierløjtnant Brock 
Andersen et klart og tankevækkende Foredrag, 
der blev hilst med stormende Bifald. Efter at for
manden havde takket, samledes man om de vel
dækkede Kaffeborde, hvor der blev holdt forskel
lige Taler. Saaledes talte Sergent Asaa for Da
merne og af samme var i Dagens Anledning for
fattet en Sang. Kassereren, Sergent Skov, talte 
for Kammeratskabet. Efter Kaffen traadtes Dan
sen til Lukketid og Aftenen bar Præg af, at alle 
fandt Behag i den første Sammenkomst i For
eningen.

Dette var kun begyndelsen. Den 3. april 1943 
passerede følgende:

Der var Feltøvelse i Seden, og Hæren havde stil
let de fornødne Vaaben til Disposition, for at de 
mange tidligere Sergenter og Oversergenter 
kunde faa Lejlighed til at prøve at behandle de 
forskellige Vaaben i Terrænet.

De fleste af Deltagerne var paa Cykle, og der 
stilledes KL. 8 om Morgenen ved Viadukten i 
Set. Jørgensgade. Herfra kørte man i sluttet 
Trop under Ledelse af Formanden, Oversergent 
Jul. Rasmussen, til Seden, hvor et Øvelsesterræn 
var stillet til Rådighed paa Sognefoged H. Han
sens Ejendom.

Flaget vajede fra Gaardens høje Flagstang 
som en Velkomst til Underofficererne, da de 
svingede ind i Gaarden, og kort efter tog man fat 
paa Øvelsen.

6. Regiment havde stillet Instruktører til Dis
position, det var Oversergent Dolleris og Sergent 
Jensen, og en af Hærens Vogne var mødt med 
Vaabnene - en 37 mm Antitankkanon, et Rekyl
gevær i Treford og et Antal af de glimrende fin
ske Maskinpistoler. Formaalet med Øvelsen og i 
det hele taget med Foreningens Virksomhed er 
som bekendt at holde de tidligere Underofficerer 
paa Fyen i nøje Kontakt med Hærens nye Vaa
ben, saaledes at de ikke staar fremmede overfor 
dem, hvis de en Dag skulde blive indkaldt til Tje
neste.

Deltagerne i Øvelsen blev ikke sparet i nogen 
Henseende for Strabadser. De blev under In
struktørernes Ledelse kommanderet paa Frem
rykning med Kanonen og Patruljer, de maatte 
langt ud over Markerne, og i et Skovbryn foran- 
staltedes der Angreb. Endvidere demonstrere
des baade Lyssignaler og Røgbomber til Fryd for 
Børnene i Seden, der paa ærbødig Afstand beun
drede de farvede Raketter, der steg til Vejrs, og 
undrede sig over Røgen, der næsten helt skjulte 
Sognefogedens Gaard. Folk fra Nabogaardene 
kom farende i den Tro, at der var Brand paa 
Gaarden.

Endelig var der Instruktion i Beregning af Ter
rænvinkler m.m.

Øvelsen varede hele Formiddagen, og ved 11- 
Tiden var Deltagerne »lige til« Middagsmaden, 
som morgenduelige Medlemmer under Ledelse 
af Sergent Pihl havde tilberedt og stuvet i Koge-
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kasser, der var udlaant af 6. Regiment. Menuen 
lød paa gule Ærter og Flæsk, og inde i Sognefo
gedens Lade havde de, der ikke deltog i Øvelsen, 
bygget en helt smart spisesalon. Nogle Cemen
trør var stillet paa Højkant og Vognfjæle lagt 
ovenpaa. Tallerkener var medbragt fra Odense, 
og Underofficererne havde selv taget Spisebe
stik med sig. Det var alt, hvad der behøvedes. At 
drikke af Flasken er ingen Kunst for en gammel 
Soldat - i hvert Fald er det ikke saa anstren
gende, at man viger tilbage for det. Ogsaa en en
kelt Snaps kunde man faa.

To store Kedler med gule Ærter blev tømt til 
Bunden at de halvthundrede Deltagere, der for
øvrigt var suppleret med enkelte Gæster. Gule 
Ærter er en herlig Ret og ikke mindst paa Felt
fod i Mandfolkeselskab.

Ved Bordet blev der talt af Formanden, Over
sergent Rasmussen, Sergent Pihl, Overbetjent 
Skov, Løjtnant Manfred Jørgensen og Redaktions
sekretær Borre.

Man indledede med et nifoldigt leve for Kon
gen, og derefter hyggede man sig i det udmær

kede, kammeratlige Samvær. Sluttelig blev der 
foretaget en Indsamling til en Krans, der den 9. 
April vil blive nedlagt af to af Bestyrelsens Med
lemmer paa Sergent Vbus’Grav i Rudkøbing i an
ledning af en Højtidelighed, der skal finde Sted.

Hen paa Eftermiddagen drog Deltagerne hver 
til sit, men de skal snart mødes igen til en ny og 
interessant Øvelse.

Efter denne øvelses afslutning skrev Fyns Stiftti
dende følgende:

Men Dansk Underofficersforening er for øvrigt 
ikke en Sammenslutning, der indskrænker sig til 
paa selskabelig Vis at fejre Minderne om den 
glade Tid i Kongens Klæder. Den er i høj Grad en 
Chance for enhver fynsk Underofficer, som øn
sker at bringe sine militære Kundskaber paa 
Højde med den aldrig hvilende Udvikling inden 
for Vaabnene, og her har man mødt den mest 
imødekommende Hjælpsomhed baade fra Gene
ralkomm. og Garnisonschefernes Side.

Deltagere i øvelsen den 3. april 1943.
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Lokalforeningen »Fyn« afholdt den 4. Maj 1943 
Generalforsamling paa »Bristol«, hvor Forman
den, Oversergent Jul. Rasmussen, kunde byde en 
talrig Forsamling af Underofficerer velkommen. 
Med Sergent P. Hansen som Dirigent aabnede 
Formanden Generalforsamlingen, idet han med 
god Samvittighed kunde erklære, at den korte 
Tid siden Foreningens Start i November i Fjor, 
havde lovet ualmindeligt godt. De forløbne Maa- 
neder har ganske vist været præget af Forbere
delser, Forbedringer og Forhandlinger, men 
»Fyn« staar nu som Landets næststørste Lokal
forening, og allerede til Efteraaret har Fynbo
erne en god Chance for at have det største Ord at 
sige blandt de danske organiserede Underoffice
rer. 106 Sergenter og Oversergenter er tilsluttet 
Lokalforeningen »Fyn« i Øjeblikket, som des
uden har ca. 50 Abonnenter i Korporaler og Un
derkorporaler. Baade Instruktionsøvelser og 
Festligheder havde været begunstiget af god Til
slutning, som opmuntrede til at fortsætte ad de 
gamle Baner.

Lokalforeningen kunde ved Repræsentant
skabsmødet i København den 5. og 6. Juni lade 
sig repræsentere af 5 Mand, der mødte som Tals
mænd for tidligere indsendte fynske Lovæn
dringsforslag. Bortset fra de forestaaende store 
Øvelser byder det foreløbige Program paa 5 Sky- 
dedage, nemlig den 27. Juni, 8., 22. og 29. Au
gust og 12. September, hvor der skal skydes paa 
de militære Baner ved Seden med Gevær 1889, 
Finskydningsgevær og Pistol. Officant S. A. 
Koch har velvilligst stillet sig til raadighed som 
ansvarshavende Befalingsmand.

Sergent Hilmar Hansen oplæste Protokollen 
og Kassereren, Sergent O. Skov, gennemgik 
Regnskabet, som slutter med en mindre Kasse
beholdning. Derefter gik man over til Valg. For
manden valgtes med Akklamation og til Besty
relsen valgtes Sergenterne Ørsager, Aage Mad
sen, P. Hansen og V. Jensen med Sergenterne 
E. A. J. Rasmussen og Hilmar Hansen som Sup
pleanter.

Bestyrelsen konstituerede sig saaledes:

Formand: Oversergent Jul. Rasmussen. 
Næstformand: Sergent Chr. Pihl.
Kasserer: Sergent O. Skov.
Sekretær: Sergent P. Hansen.
Repræsentanter:
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Sergent Ørsager,
Sergent Aage Madsen,
Sergent P. Jensen.

Aftenen sluttede med det traditionelle Stykke 
Mad og 1 01, formedelst 1 Daler.

Tirsdag den 1. Juni afholdt Foreningen sin Som
merudflugt til Klintebjerg.

Trods Vejrgudernes uvenlige Indstilling fik 
Udflugten et helt igennem godt Forløb takket 
være det gode Humør og Kammeratskeb.

Evakueringen, der foregik pr. »Skiv«, fandt 
Sted i øsende Regn, men dette formaaede ikke at 
nedslaa Humøret, saa da vi ankom til Klinte
bjerg, traadte vi an og i sluttet Trop marcherede 
vi i et mildt Styrtebad uden Galoscher til Kroen, 
hvor vi blev afleveret til værtinden, og efter hen
des Velkomst tog vi fat paa Dagens Fornøjelser.

Paa 3 hurtigt arrangerede Baner i Salen tog 
Skydningen sin Begyndelse, idet een Bane var 
reserveret Damerne, een blev occuperet af Her
rerne, medens Pilekastning blev foretaget af 
begge Parter i skøn Forening paa den tredie 
Bane.

Ved en Pause i skydningen gik man til Bords 
og lod den medbragte »Ma« vederfares Retfær
dighed. Under Spisningen blev der holdt flere 
Taler og der herskede den mest fornøjelige 
Stemning.

Senere var der fælles Kaffebord og Præmieud
deling, og til Slut fik vi en lille Svingom til »Skip- 
perklaveret«s Toner.

Klokken godt Midnat gik vi ombord i Baaden, 
og i dejligt stille Vejr sejlede vi hjem, medens 
Sang og Spil vekslede og vore gamle, men evigt 
unge Fædrelandssange lød smukt ud over det 
stille Vand - og da tror jeg nok, at vi alle var 
enige om, at vi havde haft en god og fornøjelig 
Dag.

Da der endvidere var blevet et lille Overskud 
til Foreningen, var selv Festudvalget tilfreds.

Lokalforening »Fyn« lagde den 27. Juni ud med 
sin første Skydedag paa de mititære Baner ved 
Seden. Skydningen tog sin Begyndelse Kl. 8.00,



hvor Formanden bød deltagerne Velkommen og 
afleverede Styrken til Lederen af Skydningerne 
Officiant Sv. Aa. Koch.

Der var samlet ca. 100 Deltagere, der gik til 
Sagerne med godt Humør, hvilket de gode Resul
tater giver Udtryk for. Kl. 10.30 blev Skydnin
gerne afblæst for en lille Frokostpause paa ‘/2 
Time. Under denne gav Formanden forskellige 
Oplysninger om Bestyrelsens Maal i Fremtiden, 
bl.a. om et Arrangement, som er under Udarbej
delse. Det gaar ud paa, at Lokalforeningerne i 
Jylland, der i Øjeblikket arbejder under vanske
lige forhold, da disse hverken kan faa Demon
strationer af nye Vaaben eller Skydninger, skal 
indbydes til en Dag med Lokalforening »Fyn«s 
Medlemmer, hvor der saa vil blive Skydning med 
Morter-Kanon og Kast med Haandgranater.

Jyderne vil være »Fyn«s Gæster saaledes, at 
naar de ankommer Lørdag Aften, vil der være ar
rangeret en Kammeratskabsaften, hvor Medlem
merne fra Hovedlandet og Fyn faar Lejlighed til 
at lære hinanden at kende, og naar dette er Slut, 
tager Fynboerne hver en Jydekammerat med 
hjem til vi atter stiller Søndag Morgen for at af- 
gaa til Skydebanerne. Der vil paa Skydebanen 
blive serveret gule Ærter og Flæsk, inden Gæ
sterne atter afgaar, og vi haaber da, at alle har 
haft en god Dag, som, naar Tiden kommer, vil 
blive efterfulgt af »Fyn«s Besøg hos Jyderne.

Dette udmærkede forslag blev fulgt op af føl
gende indbydelse i bladet »Underofficeren«:

Lokalforening »Fyn«

Gode Kammerat! Efter Opfordring fra flere Kam
merater i de jyske Lokalforeninger, der paa 
Grund af de herskende Forhold er afskaaret fra 
at afholde Skarpskydning med moderne Vaaben, 
indbyder Lokalforening »Fyn« herved sine Med
lemmer samt Medlemmer fra de jydske Lokalfor
eninger i Sønderborg, Haderslev, Fredericia, 
Aarhus og Randers til at møde i Odense Lørdag 
den 31. August eller Søndag Morgen den 22. Au
gust 1943.

Der vil Lørdag Aften blive arrangeret Kamme
ratskabsaften paa Restaurant »Bristol«, hvor der 
vil bliver forevist Film og foretaget gratis Ind
kvartering af Gæsterne fra Jylland.

Søndag den 22. August Kl. 7.00 stiller alle paa 
Albanitorv, hvorfra vi afgaar til Seden Skyde
bane. Fra Kl. 8.00 til 13.00 afholdes Skarpskyd
ning med følgende Vaaben: 37 mm Antitankka- 
non, 20 mm Mk., 81 mm Fodfolksmorter, Maski- 
gevær, Maskinpistol (Suomi), Pistol M. 1910 
samt Kast med skarpe Haandgranater og 
Haandbomber. Alle Deltagerne kan faa Lejlighed 
til at skyde eller kaste, da al Ammunition er stil
let til Raadighed af Hæren.

Kl. ca. 13.00 feltmæssig Spisning (Gule Ærter 
og Flæsk), som tilberedes af fynske Lotter 
(D. K. B.). Pressen og Billedbladet er indbudt. 
Medbring Spisegrejer og godt Humør.

Vi anmoder om at faa Meddelelse fra de jyd
ske Lokalforeninger, om hvilke Arrangementer 
de har truffet i Henhold til ovenstaaende, sna
rest, særlig Antal Deltagere og Ankomst

Med kammeratlig Hilsen
Bestyrelsen

Dette arrangement blev dog aldrig ført ud i livet. 
Den 29. august blev det danske forsvar nedlagt 
af besættelsesmagten og personellet blev inter
neret indtil 21. oktober samme år.

Lokalforening Fyn havde dog ikke tabt modet. 
Kunne man ikke skyde med skarpt, så kunne 
man anvende luftbøsser og bue og pil.

Fyns Stifttidende, som havde dækket lokalfor
eningens udfoldelser og ofret megen spalteplads 
gennem perioden frem til 29. august 1943, 
bragte følgende indlæg fra henholdsvis 10. ja
nuar og 12. februar 1944:

Gamle Underofficerer fester 
Vellykket sammenkomst i aftes

Underofficersforeningen holdt i Aftes en vellyk
ket Sammenkomst paa Hans Larsens Restaurant 
i Albanigade. Der var mødt 70 Mennesker i de 
smukt og originalt pyntede Lokaler, og man 
havde medbragt Maden, som spistes i Fælles
skab, Bagefter var der forskellig underholdning, 
amerikansk Lotteri og en anden Bortlodning og 
sluttelig Dans.

Ved Bordet blev der holdt en Række Taler. 
Formanden, Julius Rasmussen, talte for Kongen, 
Pihl for Foreningen og »Onkel Hans« for Da-
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merne. Det gik meget gemytligt og kammeratligt 
til, og man enedes om snart at mødes til en Sam
menkomst igen.

Odense Underofficersforening

Underofficersforeningen »Fyen« har holdt den 
maanedlige Sammenkomst i Fyens Forum, hvor 
der var Skydning med Luftbøsse, Pilekast og 
Keglespil. Der var Mødt 70 Deltagere, som fik en 
god Aften, og Resultaterne blev:

Skydning: Sgt. Aage Madsen ved Chr. Pihl 30 
P., K. Petersen ved Kpl. Bech 29 P., Ovsgt. Krogh 
v. eget Skud 29 P.

Keglebanerne: 1. Sgt. Ørsager v. Pihl, 2. Sgt. 
Pihl, 3. Officiant Koch, 4. Sgt. Aage Madsen v. 
Jul. Rasmussen.

Pilekastning: 1. Pihl 42 P., 2. M. Hansen 42 P, 
3. Skov 41 P.

Flidspræmie tilfaldt Sgt. H. C. Hansen.
Næste Sammenkomst finder Sted i Marts.

Den 4. juni samme år havde lokalforeningen fa
neindvielse. Fra denne festlighed foreligger føl
gende referat:

De, der deltog i Indvielsen af vor Fane, har sik
kert ikke fortrudt det, thi det var en Oplevelse, 
man aldrig glemmer, jeg tror ikke en Fane kan 
blive indviet paa en smukkere Maade, end vor 
blev det.

Ca. 230 feststemte Deltagere havde efter- 
haanden taget Plads ved Bordene, der var over- 
daadigt pyntede med Blomster og Flag. Det var 
et smukt Syn, og man kunde ligefrem mærke, at 
saavel Gæsterne som Medlemmer af Lkf. »Fyn« 
var oplagte til en rigtig Festaften.

Formanden for »Fyn«, Osgt. Jul. Rasmussen 
bød velkommen, og rettede en særlig Velkomst 
til Aftenens Æresgæster med Chefen for Fodfol
kets Kornet- og Løjtnantskole, Oberst H. E. Chri
stensen, i Spidsen.

Formanden gav derefter Ordet til Sergent 
Chr. Pihl, der fungerede som Festinspektør. 
Denne redegjorde for Aftenens Program, der 
indledtes med Faneindvielsen, og gav straks Or
det til Oberst H. E. Christensen, der skulde slaa

det første Søm i for Hans Majestæt Kongen. Paa 
sin sædvanlige djærve og dansksindede Maade 
talte Obersten for Kongen, og sluttede, efter at 
have slaaet Sømmet i, med at udbringe et ni-fol- 
digt Leve Hans Majestæt, hvorefter Forsamlingen 
sang Kongesangen.

Derefter blev Ordet givet til Hovedforenin
gens Æresmedlem, Osgt. F. O. Nielsen, der paa 
en smuk og gribende Maade talte for Fædrelan
det, og jeg er overbevist om, at der var mange 
vaade Øjne, da »F. O.« slog det andet Søm i Fane
stangen. Efter Afsyngelse af een af K. E. Asaa 
forfattet Sang, blev Ordet og det tredie Søm gi
vet til Hovedforeningens Formand, Sgt. H. E 
Schourup Sørensen, der i faa, men velvalgte ord 
talte for Kammeratskabet og Foreningen. Efter 
et Leve for Foreningen sang man den af 
K. E. Asaa forfattede Sang: »Dannebrog, fold dig 
ud«, herefter traadte Frk. Asaa frem klædt i rødt 
og hvidt, og med Fanen ved sin Side fremsagde 
hun paa en meget smuk Maade den Fanen tileg
nede Prolog, hvorunder Fanen langsomt blev 
hævet, saa alle kunde se den. Det var virkeligt en 
smukt Syn.

Dermed var første Del af Programmet udtømt, 
og Festmiddagen tog sin Begyndelse. Denne ind
ledtes med, at Chr. Pihl meddelte, at der var af
sendt et Hyldesttelegram til Hans Majestæt Kon
gen, og Forsamlingen paahørte staaende dettes 
Indhold.

Under spisningen blev der holdt en Del Taler, 
saaledes talte Oberst H. E. Christensen for Un
derofficerene, Særmark Thomsen for Hovedfor
eningen. A. E. Sørensen, lokalforening Helsigør 
caucerede meget spøgefuldt over sine Oplevelser 
under Besøget, Marius »Post« talte for Arrangø
rerne, »Onkel Hans« for Damerne og endelig 
talte »Fyn«s Formand for Gæsterne. Der blev 
sunget en morsom Sang med smaa »Hip« til 
Medlemmer af Hovedbestyrelsen og Lkf. »Fyn« 
samt en Sang for vore Damer. Begge Sange 
gjorde stor Lykke.

Chr. Pihl bød nu Velbekomme, idet han med
delte, at Kaffen vilde blive serveret i de smaa Sel
skabslokaler, og imedens vilde Salen blive ryd
det til Dans. Anden Afdeling af Festen var slut, 
og var, ligesom første Del, forløbet paa en meget 
smuk Maade, en Del af Æren herfor tilkommer 
Orkesteret, der havde valgt et overordentligt 
smuk Program.
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Forinden sidste Afdeling, Dansen, tog sin Be
gyndelse, blev der afholdt en meget gemytlig 
Auktion, der med »Onkel Hans« som Auktiona
rius fik udsolgt paa forbavsende kort Tid.

Saa spillede Orkesteret op til Dans, og der 
blev danset, saa Sveden haglede ned over Delta
gerne. Som rigtige Underofficerer svang man 
Damerne i saavel »Gammeldavs« som Swingpjat, 
og de fleste tabte det meste af det, der var taget 
paa under Middagen. Under Ballet blev der op
læst et Takketelegram fra Hans Majestæt Kongen,

hvilket foraarsagede et bragende Bifald. Kl. 
22.45 sluttede Formanden for »Fyn« Festen, idet 
han takkede for den glimrende Tilslutning og 
den gode Stemning, der havde hersket saavel i 
Alvor som i Lyst, og udbragte et tre-foldigt Leve 
for »Dansk Underofficersforening af 1939«.

Vor Fane fik en værdig Indvielse, der passede 
til Oberst H. E. Christensens Yndlingscitat:

Højt, højt hæver vi vor Fane,
frem gennem Tiden bærer vi vort Land.

Tilegnet vor Fane ved Indvielsen 
den 4. juni 1944

Tekst: K. E. Asaa.

Rødhvide Dug, 
vort ældgamle Flag, 
samler som før 
os til Sejr en Dag. 
Ingen har lyst 
over Danmark som du - 
i Glæde, i Sorg 
og ikke mindst nu. 
Et sagn vil fortælle, 
du samled', gav Mod - 
med Slægter det glemtes, 
først sent man forstod. 
Du er en Arv 
en dyrebar Skat, 
der ikke alene 
paa en Flagstang er sat. 
Dit lysende Kors 
har med flammende Skrift 
malet paa Himlen Danskens Bedrift.

Rødhvide Fane - 
hvis Sønners Blod 
viste en Verden, 
hvor Danskhed har Rod. 
I dig bor Haabet, 
ny Tid gror, - en taabet - 
dør - og svinder i Taagen; 
(men) blev du end 
af Tiden bleget, 
da gør det vel - ej saa meget; 
thi er det ikke 
som vi i Dag 
lettere faar Øje 
paa Danmarks Flag.
Stolt vajer du og aner, 
at du som Midtpunkt maner 
»Til Samling som aldrig før«.

En uplettet Fane 
begynder i Dag 
sin ukendte Bane 
som Foreningens Flag. 
For dig vil vi ønske, 
du bliver en Arv, 
en dyrebar Skat, 
der ikke alene 
paa en Flagstang blev sat, 
dit lysende Kors 
skal med flammende Skrift 
tale engang om »U.-F.s« Bedrift.

Denne faneprolog blev fremsagt af K. E. Asaa’s 
datter Sally, der var klædt i rødt og hvidt. Asaa 
skriver selv, at hun så meget sød og naturlig ud, 
som man i fantasien forestiller sig en ren dansk 
Pige.

Tekstforfatteren SG af res. K.E. Asaa.
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Mel.: Du Danske Mand.

Som danske Mænd vi sammen staar, 
om Danskhed et fælles Sprog, 
med Varme vore Hjerter slaar, 
for Konge og Dannebrog, 
af Fortiden skal vi lære, 
og Moder Danmark ære, 
fast staar vi Kammerater, 
:/: om Danskhed i Danmarks Gaard. :/:

Som danske Mænd vi bygger Bro, 
om Danskhed og Modersmaal, 
og ædle Tanker de vil gro, 
vil sejre foruden Staal, 
omend det Kamp saa gælder, 
blot Dannebrog fortæller, 
fast staar vi Kammerater, 
:/: om Danskhed vor Konge Tro. :/:

Som danske Mænd vi værne maa, 
om hvad der er dit og mit, 
som Kammerater sammen staa, 
skal Dannebrog veje frit, 
vil Fædres Arv vi eje, 
skal Byrder ej vi veje, 
fast staar vi Kammerater, 
:/: thi Danskhed skal ej forgaa. :/:

K. E.

Mel.: Høje Nord.

Dannebrog, fold dig ud, 
lad din Dug for Vinden smelde, 
lad dit lyse Kors fortælle, 
du er »U. F.’« Samlingstegn, 
naar din Dug for Vinden bølger, 
gennem Glæde Sorg og Savn, 
vi dig følger, 
aldrig plettes skal dit Navn.

Dannebrog, Danmarks Flag, 
du os skænker Heltedøden, 
samler os til Sejr i Nøden, 
i vor kamp for Danmarks Sag. 
Derfor over Danashave, 
skal dit lyse Samlingstegn, 
Himlens Gave, 
bæres højt, os vise Vej’n.

Dannebrog, Konge, Land, 
tre Ting, hvorom alles Mening 
samled’ os i en Forening, 
passende for Rang og Stand. 
Kammeratskabsaand her fødes, 
her skal Sproget være frit, 
Mænd her mødes 
under Flaget, dit og mit.

K. E. Asaa.

Endelig oprandt befrielsesdagen den 5. maj 
1945, og med den et tilbageblik over lokalfor
ening Fyns, man kan med fuld ret kalde det, be
drifter under besættelsen.

Allerede da tyskerne rykkede over landegræn
sen, var lokalforeningens medlemmer aktive
rede, idet 4. batallion var forlagt til Søgaard og 
herfra den 9. april 1940 kl. 04.10 blev alarmeret 
til at indtage deres forudbestemte pladser.

Under kamphandlingerne faldt sergent af res. 
Carl Henrik Vous i den træfning, der fandt sted 
ved Hokkerup.

Lokalforening »Fyn«s Indsats som regulær Mod
standsstyrke begyndte allerede i 1943. Optakten 
var en Henvendelse fra Modstandsbevægelsens 
odenseanske Byledelse til Lokalforeningens For
mand, Ovsgt. Jul. Rasmussen, som straks gen
nem personlige Samtaler foretog en nærmere 
Stemningsorientering blandt Medlemmerne. In
tetsteds hørtes to Meninger om den Ting, og i 
Løbet af meget kort Tid stod 90 fynske Underof
ficerer organiseret i 12 Grupper.

En lang Række af Lokalforening »Fyn«s Med
lemmer var forøvrigt allerede da traadt an an
detsteds i Modstandsstyrkerne, de fleste som 
Delings- eller Gruppeførere, og en af dem, Ser
gent Thorkild Hansen, kommanderede endog en 
større Styrke, som hurtigt tilsluttedes Lokalfor
eningens tolv Grupper, hvorved Kompagniet for 
fuld Styrke blev bragt op paa 185 Mand - startet, 
organiseret og gennem alle senere Aktioner ude
lukkende ført af fynske Underofficerer. Ved sam
menlægningen blev Kommandoen - Chef: Thor
kild Hansen. Næstkommanderende: Jul. Rasmus
sen.

Efter en kort, men omhyggeligt udnyttet For
beredelsestid med Vaabendemonstrationer og 
»Kortspilaftner« (til Styrkelse af kammeratligt 
Vaabenbroderskab) gik Størsteparten af de fyn
ske U. F.-Grupper aktivt ind i Modstandskampen 
og deltog i Sabotage af enhver Art, »Beslaglæg
gelse« af Biler og andre nødvendige Ting, Likvi
deringer, Modtagelse og Opbevaring af Vaaben 
m.m.

Styrken blev efterhaanden et Skytskompagni
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med svær Udrustning som Raketkanoner, Morte
rer, Maskingeværer samt naturligvis Rifler, Ka
rabiner, Pistoler, Haandgranater, »Gammons«, 
»Tyrebørster« og Plastica-Sprængstof.

Paa D-Dagen 5. Maj deltog Størsteparten af 
Kompagniet under Kampene med Hipo forskel-

lige Steder i Odense. Tabene var før D-Dagen: 1 
død (.Harry Cecil Hansen), 1 Mand i tysk Koncen
trationslejr, 3 saarede - og paa D-Dagen: 3 saa- 
rede - alt i alt en meget lille Tabsprocent i Be
tragtning af Styrkens omfattende virksomhed.

SG af res. Carl Henrik Vous faldt den 9. april 
1940 under kampen ved Hokkerup.

SG af res. Harry Cecil Hansen faldt i kamp 
med HIPO i Odense.

Lederne i lokalafdelingens modstandskompagni fra venstre: Peder Jensen, Jul. Rasmussen, 
Samms, Ørsager, Jeppe Hansen, kompagnichefen Thorkild Hansen (onkel Hans) og Gun

nar Larsen.
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Ogsaa inden for det odenseanske Politi var der 
naturligvis Folk, som følte U. F.-Emblemets sær
lige Forpligtelse, da Tyngden af det tyske Aag be
gyndte at blive uudholdeligt. Syv U. F.-Betjente 
gik allerede i Foraaret 1944 med ved Dannelsen 
af Politiets første Modstandsdeling.

Det begyndte saa smaat med, at bevæbnede 
Frihedskæmpere, der under Patruillering i Ga
derne efter Schalburgtage var blevet arresteret 
af mindre aktuelt indstillede Politikolleger, blev 
ført ind gennem Politistationens Fordør og fik 
lov til frejdigt, omend diskret at marchere di
rekte ud gennem Bagdøren.

Saa kom Tyskernes Overrumpling af Politiet i 
September, men alle syv U. F.-Betjente slap lyk
keligt gennem Edderkoppespindet og naaede ud 
i Landsbyer i den odenseanske Omegn, hvor man 
holdt sammen i Grupper og fik udleveret Vaaben 
og Sprængstoffer. Og saa tog de fat. De brave Be
tjente startede saaledes med at stjæle deres 
egen Stations Motorcykler og Biler, som i land
lige Omgivelser forsvandt i vældige Halmlæs, 
specielt opbygget til Formaalet med en snes løse 
Knipper som Indgang. løvrigt sprængte man 
Sporskifter af Hjertens Lyst - til en enkelt betyd
ningsfuld Jernbanesabotage ved Holmstrup an
vendtes en Sprængladning paa 110 Kilo Plastica, 
der blev rullet frem paa Hjul! Og da Flyveplads- 
foretagenet ved Beidringe begyndte at blomstre 
lidt for hektisk, stoppede U. F.-Betjentene hele 
virksomheden ved en rask lille Spekulation i alle 
»danske« Værnemageres velkendte mangel paa 
Mod i afgørende Øjeblikke. Man skød simpelthen 
paa Hestene foran værnemagernes Køretøjer. 
Samtlige 40 Vognmænd indstillede omgaaende 
Kørslen og turde endog ikke indlade sig paa at 
gaa hen til Tyskerne for at faa afregnet. Deres 
sidste Judaspenge blev afhentet af en lejet Hjæl
per!

Overalt i Politiets farefulde underjordiske ar
bejde var Underofficererne i Spidsen og tonean
givende.

En enkelt U. F.-Betjent, Sergent Poul Ørsager, 
følte sig muligvis stærkest knyttet til Kammera
terne fra Khaki-Tiden. I hvert Fald gik han aktivt 
ind i Underofficerenes Modstandskompagni, hvor 
»Store Poul«s Navn havde en saadan Klang, at

han uden Risiko for Misundelse kan udnævnes til 
den største blandt alle Kompagniets store Akti
vister. Under alle Omstændigheder var han Man
den, som i aaben Mark baade før og efter D-Da- 
gen trak det tungeste Læs. Rask, uforfærdet og 
dygtig, men ogsaa saa fuld af 100 Procent-Mand- 
folkets ægte Beskedenhed, at Spørgsmaalet »- 
Dit mest spændende Øjeblik« gør ham fuldkom
men stum.

Først efter ligefrem udmattende Overtalelser 
bøjede Poul Ørsager sig og lader forstaa, at han - 
vistnok alligevel havde det værst ved Middagstid 
19. September 1944.

SG af res. Poul Ørsager.
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- Jeg gjorde tjeneste paa Politikontoret i 
Lumby, hvor der netop havde været Attentat 
mod Politistationen. Vi vidste ikke noget om, at 
Tyskerne samme Formiddag havde »overtaget« 
Politiets Arbejde i Odense, da vi pludselig faar 
øje paa ca. 30 grønne soldater, som nærmede sig 
Politikontoret. De gik, li’som de skulde i krig, en
keltvis inde ved Vejsiden, og saa troppede de op 
inde paa Kontoret.

- Hvor mange telefoner har De? spurgte Anfø
reren.

- To, svarede jeg og mønstrede denne helt 
usandsynlige overmagt. De pillede omgaaende 
Telefonerne af Gaflerne, hamstrede min Tjene
stepistol og startede en omhyggelig Husunder
søgelse. Selv blev jeg under lyskernes timelange 
Rumsteren i Huset sat til noget Arbejde ved Kon
torets Skrivemaskine, men har maaske virket en 
Smule adspredt. Jeg var nemlig Vaabeninstruk- 
tør dengang, og lige ude i Entreen laa den nyde
ligste lille Taske med en engelsk Maskinpistol, 
en Haandgranat af samme anerkendte Fabrikat 
og en amerikansk 11 mm Pistol .... !

Naa ... de oversaa heldigvis det vigtigste, 
men jeg skal villigt indrømme, at jeg hverken før 
eller siden har oplevet to skrappere Eftermid
dagstimer.

Resten af den spændende underjordiske Tids 
mange Oplevelser betragtede Ørsager knap nok 
som Samtalestof. Hverken dette med, at han un
der Storaktionen mod Lunde Flyveplads laa med 
sin Sprængladning oppe i en dødsdømt Gravko, 
da lyskerne pludselig startede en Øvelse og lod 
Projektørerne spille over Frihedskæmperne.

Eller dengang han under Vaabentransport ba- 
ade prøvede at gaa i Grøften med Vogn og Mand
skab og en anden Gang pludselig saa tyske Sol
dater danne Kæde over Vejen for Lastbilen, hvor
efter Ørsager roligt drejede om ad en Bivej og 
forsvandt.

Dette er kun nogle få eksempler på den store 
indsats, der af lokalforening Fyns medlemmer 
blev ydet under den 5 år lange modstandskamp 
mod den tyske overmagt.

Den første generalforsamling efter befrielsen 
blev afholdt den 23. juli 1945.

Formanden OS Jul. Rasmussen aflagde beret
ning og mindedes de kammerater, der havde sat 
livet til under frihedskampen.

Lokalforeningen havde nu ca. 100 aktive og ca. 
100 passive medlemmer.

Da Jul. Rasmussen, der havde fungeret som 
formand siden lokalforeningens start i 1942, nu 
ønskede at trække sig tilbae, skulle der vælges 
en ny. Poul Ørsager blev valgt som ny formand - 
en post han bestred indtil april 1957 uden afbry
delse.

Den 26. september 1945 måtte lokalforenin
gen for anden gang afholde faneindvielse. Den i 
1944 indviede fane var under de vanskelige for
hold i krigens sidste år gået tabt. Fra denne ind
vielse foreligger følgende:

Dansk Underofficersforening af 1939, Lokalafde
lingen for Fyen, holdt en straalende Kongefest 
og Faneindvielse. 160 medlemmer og Damer var 
samlet, da Formanden, Sergent Poul Ørsager, 
bød Velkommen, idet han samtidig mindedes 2 
medlemmer, der havde mistet Livet under Fri
hedskampen (en 3. Kammerat, der endnu ligger 
paa Sygehuset, havde faaet overrakt Blomster).

Efter Formandens Velkomst blev Foreningens 
nye Fane indviet, idet Kaptajn M. L. Lauesen som 
Repræsentant for Garnisonen slog første Søm i, 
medens han i smukke Ord talte for Hans Maje
stæt Kongen.

Sgt. A. F. Andersen, Svendborg, slog det 2. 
Søm i og talte for Fædrelandet, medens Sgt. Poul 
Ørsager slog det 3. Søm i for Foreningen.

Der afsendtes et Lykønskningstelegram til 
Kongen, og under Spisningen indløb Svartele
gram.

Fanen, som er skænket af Danmarkssamfun
det, var overrakt foreningen af Prins Knud, som 
har udtalt, at den var skænket som Tak for For
eningens glimrende Indsats under Frihedskam
pen.

Efter Faneindvielsen fremsagde Sgt. K. E. 
Asaa en af ham selv skrevet Prolog.

Ved den efterfølgende Middag talte Sgt. Poul Ør
sager for Kongen og Foreningen. Sgt. Aage Mad
sen talte for Kammeraterne, hvorefter en smuk 
Sang for disse, skrevet af »Onkel Hans« blev sun
get.

Kaptajn M. L. Lauesen tolkede Glæden over 
det gode Kammeratskab, der havde hersket un
der de svære Tider, og haabede, at dette vilde 
fortsætte i Fremtiden.
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Prolog

Under blaanende Himmel 
der saa jeg et flag 
der talte et Sprog 
det talte en Sag 
Min Moders Sprog 
thi det var Danmarks Flag. 
En graatung Morgen 
den niende April 
da stormedes Borgen 
da stivned mit Smil 
i Stedet for Danmarks 
rød - hvide dug 
da toges en anden 
en snavset i Brug 
da listed en Taare 
sig ned af min Kind 
jeg ønsked kun eet - 
Gud, gid jeg var blind 
Mens Timerne gik 
jeg tror nok et døgn 
jeg søgte at forklare 
mig selv, det var Løgn 
men som Dagene gik 
sloges Sandheden fast 
Mor Danmark var lænket 
i Baand og i Bast. 
Paa Flaget der trædes 
af Tysken i Flæng 
i Hjemmene grædes 
det forbandede Slæng 
har gjordt sig til Herre 
ved Terror og Mord 
thi hist faldt en Ven 
og her faldt en Bror 
hvor førhen var Venner 
traadte Judasen frem 
med blodstængte Hænder 
man vidste ej hvem. 
Jeg følte mig simpel 
jeg følte mig svag 
jeg følte en Skamplet 
gik over mit Flag 
I et eneste Nu 
jeg Flaget forstod 
dets flammende Toner 
opildned mit Mod, 
thi Flaget er Lyset 
der drager og samler 
naar i Mørket 
vi søger og famler 
dets lysende Kors 
blev vort Samlingstegn 
i Sorg og i Glæde 
i Solskin og Regn 
det hviskede til mig 
hvad Frihed betød 
det hviskede til mig 
hjælp, Danmark i nød 
Som Søn og som moder 
hinanden vi fandt 
vi hævned en Broder 
og Sejren vi vandt

en aarie Morgen 
efter 5 lange Aar 
Mor Danmark sig ranked’ 
med Løvkrans i Haar 
med Haanden hun skygged 
for Øjnene blaa 
mod 5te Majs Himmel 
hun stirred og saa 
den rød - hvide Dug 
til Fredsklokkens Klang 
sig foldede ud 
fra en nymalet Stang 
Den Glæde skal fylkes 
vore voksende krav 
vi vogter vor Fane 
fra Vugge til Grav.

K. E. Asaa

Mel.: »Du skønne Land -«.

Der er et navn, som klinger stolt i Glæde, 
men ogsaa bringer Trøst til dem som græde. 
En Navn, som altid borger 
for rette Troskabs Aand, 
som altid gennem Sorger 
bestyrker Venskabsbaand.
Æresnavn, der er stolt at bære, 
Kammerat, hold det Navn i Ære, 
Kammerat.

At bære Navnet »Kammerat« forpligter 
til Troskab selv om alle andre svigter. 
Og navnet festligt klinger 
og bringer hver Soldat 
et væld af glade Minder 
om mangen Kammerat.
Vore Tanker gaar tit tilbage - 
Kammerat, det var glade Dage - 
Kammerat.

I Modgang lærer man sin Ven at kende 
og skelner hurtigt Kammerat fra Fjende.
1 Lykkens lyse Dage, 
da har man Venner nok;
i Modgang er tilbage 
kun Kammeraters Flok.
Lyt til Mindernes stille Stemme, 
Kammerat, lad os ikke glemme 
Kammerat.

Det Land er rigt, hvor Kammerater gerne 
vil deres Tro paa Ret og frihed værne.
Det Land kan ikke bindes 
i Fjendens Baand og Bast, 
hvor Kammeratskab findes 
og knyttes stærkt og fast. 
Lad det bryde, og lad det gære. 
Kammerat, du vil altid være 
Kammerat.

»Onkel Hans«.
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Den 14. december afsløredes på Odense kirke
gård en smuk mindesten på sergent Harry Cecil 
Hansens grav. Ved mindestenen, som var skæn
ket af Dansk Underofficersforening, stod æres
vagter med faner fra forskellige soldaterforenin
ger m.fl. Denne meget smukke højtidelighed 
sluttede med afsyngelsen af »Kongernes 
Konge«.

Den 9. april havde der siden 1940 hvert år væ
ret afholdt en mindehøjtidelighed ved sergent 
Vous grav på Langeland, i hvilken lokalforening 
Fyn havde deltaget. 1946 var den 9. april den før
ste efter Danmarks befrielse, og der blev her som 
mange andre steder i landet, hvor der var begra
vet modstandsfolk, afholdt en mindehøjtidelig
hed.

Ved denne højtidelighed på Humble Kirke
gård på Langeland var fremmødt repræsentan
ter fra flere soldaterforeninger, fra forsvaret, fra 
menighedsrådet og fra Forsvarsbrødrene på 
Langeland, der havde skænket en flagstang og et 
flag, der for første gang flagede på halv stang. 
Med ordene »I taknemmelighed for din indsats« 
nedlagde sergent Pihl en krans for underofficers
foreningen.

løvrigt blev de to gravsteder gennem mange 
år besøgt den 9. april af repræsentanter for lo
kalforening Fyn.

Det var igen blevet hverdag for lokalforeningens 
medlemmer, der stadig var den største og mest 
aktive lokalforening indenfor Dansk Underoffi
cersforening af 1939.

Der var mange aktiviteter igang. Der blev af
holdt fester med og uden damer. Der var lokale 
skyttestævner, der blev spillet kegler, afholdt an
despil, juletræsfester og meget andet.

Den 6. og 7. April vovede Festudvalget sig, paa 
»Den nye Forsamlingsbygning«, for første Gang 
ud paa de »skraa Brædder« ved Opførelse af et 
Sangspil, Hostrups »Soldaterløjer«.

I 1948 kunne man læse nedenstående i med
lemsbladet »Underofficeren«:

Aftenunderholdning Onsdag den 7. April 1948 
Kl. 19.30 pr. paa den nye Forsamlingsbygning. 
(Teatersalen, .Asylgade).

Program:
19.30: Velkomsttale af Formanden.

19.30—20: Musik af 10 Mands Harmonikaorkester 
fra Odense Harmonikaklub under Ledelse af 
Børge Priesner (kendt fra Radioen).
Danmarks Brigade (Bjarne Højer).
Min Harmonika og jeg (Jac. Jørgensen)
Der Student geht vorbei (Ilbauez).
American Patrol (Arr. Frosini).

20—20.15: Musik 6 Mands Strygeorkester under 
Ledelse af Kapelmester Harding Larsen. 
Fantasi over danske Soldatersange 
(Karl Hansen).

20.15—21.50: Hostrups Sangspil »Soldaterløjer«.
Iscenesættelse: Alfred Brynée.

Personerne:
Lange. Gaardejer paa Fyn - Carl David Larsen 
Emilie, hans Datter .......... Anne Lise Brynée
Barding, Prokurator .......... Kaj Ove Jensen
Magister Jens Glob. hans

Søstersøn, Historiker . . . Hugo Rasmussen 
Løjtnant Vilmer .................. Kjeld Rasmussen
Landskabsmaler Anker,

menig Soldat .................... Alfred Brynée
Mads, Karl hos Lange .... H. Thyge-Hansen

Handlingen foregaar paa Langes Gaard under 
Krigen 1848—50.

21.50: * • * Riberhusmarch (Frølich).

22—24: Bal.
(Musik: Harding Larsens Danseorkester).

Da Garnisons komm an dan ten, Borgmesteren 
m. fl. samt Soldaterforeningerne er inviteret, og 
det er et stort og lødigt Program, der bydes paa. 
forventer vi. at samtlige Medlemmer vil gøre 
deres Pligt og møde fuldtalligt op med Paa
rørende. saa de ca. 800 Pladser i Salen kan blive 
fyldt til sidste Plads.

Det vil blive en dejlig Aften, og vi skylder de 
Folk, der har lagt et stort Arbejde i Arrangemen
tet, at der bliver fuldt Hus.

Harmonikaorkestret vil spille og »Soldater- 
løjer« opføres Tirsdag den 6. April Kl. 19.30 for 
Byens gamle og Soldaterne i samme Sal gratis.

Billetsalget sker fra Politikens Kiosk i Klare- 
gade fra Torsdag den 1. April, samt ved Indgan
gen, og Prisen er 2,50 Kr. for Underholdning og 
Bal. Bestyrelsen.

Referatet fra denne begivenhed lyder således:

Den 6. afholdtes Generalprøve, hvortil man 
havde indbudt Garnisonens Soldater samt Al
ders- og Invaliderentenyderforeningen.

Tilslutningen blev saa stor, at man beklageligt 
maatte lukke Dørene, thi Salen, hvori der var 
Plads til godt 800 Mennesker, var mere end fyldt 
til sidste Plads.

Formanden Poul Ørsager bød Velkommen og
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udtalte Ønsket om, at alle maatte more sig. Efter 
forestillingen takkede Kaptajn Bahnsen paa Gar
nisonens Vegne for den ganske udmærkede og 
særdeles fornøjelige Forestilling, Underofficers
foreningen havde betænkt Garnisonens Soldater 
med, hvorefter han bad Publikum med ham ud
bringe et Leve for Skuespillerne.

Flere Ældre, der ydermere havde været paa 
Teateret samme Eftermiddag, udtalte, at dette 
her var meget bedre, og at det var det bedste, de 
havde set længe.

Med denne Succes saa man den kommende 
Aften i Møde med stor Tillid, i hvert Fald hvad 
Spillet angik. Og da man Dagen efter i de tre fø
rende Odense-Blade fik en hæderlig Omtale, bar 
Vinden den rigtige Vej; saaledes kunde man paa 
Premiereaftenen faktisk ogsaa melde »alt ud
solgt«.

Til denne Aften var indbudt samtlige Solda
terforeninger, og den indledtes med Velkomst
tale af Formanden og bød desuden paa:

Musik med et 10 Mands Harmonikaorkester 
fra »Odense Harmonikaklub« under Ledelse af 
Kjeld Malling. Orkestret høstede velfortjent Bi
fald.

Derefter Musik af et 6 Mands Strygeorkester 
under Ledelse af Harding Larsen. Ogsaa dette or
kester havde stor Succes.

Kl. 20.15 gik Tæppet for Hostrups »Soldater
løjer«, iscenesat af Alfred Brynee.

Enestaaende gik hver enkelt op i sin Rolle og 
bar den, som om de havde været scenevant de 
sidste 20 Aar. Fremdrage den ene frem for den 
anden skal jeg ikke indlade mig paa.

Folk morede sig og gav de Medspillende ved 
»Tæppe« et saa enestaaende bragende Bifald, 
som kun et begejstret og tilfreds Publikum kan 
give det.

Efter endt Forestilling spillede Harding Lar
sens Orkester op til Dans, der varede til kl. 1.00.

En anden meget stor begivenhed blev grundlagt 
den 7.-8. august dette år. En begivenhed, som er 
blevet gentaget år efter år.

Dansk Underofficersforening startede sit før
ste landsskyttestævne. Dette stævne tilbød lo
kalforening Fyn at afholde på skydebanerne ved 
Seden. Der deltog 90 skytter fra 13 lokalforenin
ger, og lokalforeningen havde meget stor ære af 
dette store arrangement.

Skydedagen blev indledt med en parade på Al
bani Torv og med et stort hornorkester og 5 fa
ner i spidsen, marcherede styrken gennem byen 
til ventende busser med afgang til skydebanerne.

Kl. 15.00 på den første dag blev afholdt en 
mindehøjtidelighed på Odense kaserne, hvor en 
deputation med 2 faner stod opstillet foran min
derelieffet for 6. regiments faldne. Der blev af
lagt honnør og OB O. Holbek hilste på de frem
mødte.

Obersten havde velvilligst og trods ombyg
ning på kasernen skaffet sengepladser til 60 af 
de deltagende skytter, endvidere havde Ober
sten fremskaffet en ærespræmie - et smukt sølv
fad - til mesterskabsskytten.

Lørdag aften var der kammeratligt samvær på 
»Ambassadør«.

Søndagen var den egentlige skydedag og 
stævnet afvikledes iøvrigt efter følgende kondi
tioner:

1. Landsskydningen er aaben for alle Medlem
mer af »Dansk Underofficersforening af 
1939«.

2. Skriftlig Anmeldelse sker til Lokalforening 
»Fyn« senest den 15. Juli 1948. Dog skal 
Medlemmer, der er tilknyttet en Lokalfor
ening, tilmeldes gennem denne. Antal Delta
gere og Ankomsttid bedes ligeledes meddelt 
Lokalforening »Fyn«.

3. Skydningen bestaar af Hovedskydning, Me
sterskabsskydning, Festskydning og Pistol
skydning. Hovedskydningen bestaar af en 
Enkeltmandskonkurrence og en Holdkon
kurrence.

HOVEDSKYDNINGEN
er paa 10 Skud: 4 liggende uden Anlæg, 3 knæ
lende og 3 staaende. Rækkefølgen af de 3 Stillin
ger er fri. Der gives 3 Prøveskud. Der udsættes 
indtil 10 Præmier i Enkeltmandskonkurrencen.

Der betales 5 Kr. pr. Hovedskydningskort incl. 
Ammunition.

De 4 bedste Resultater fra hver Lokalforening 
er gældende til Holdkonkurrencen, hvortil der 
vil blive udsat en Vandrepokal.

MESTERSKABSSKYDNINGEN 
afgøres paa følgende Maade: De 10 bedste Resul
tater i Hovedskydningen og de med samme Point
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som Nr. 10 skyder 10 Skud liggende uden Anlæg. 
Den Skytte, der i denne Skydning plus Hoved
skydningen opnaar bedste Resultat, er U. F.-Me- 
ster for 1948 og faar Mesterskabspladen, deref
ter kommer i Rækkefølge 2. og 3. Mester, der li
geledes faar Mesterskabsplade.

Denne Skydning er kun for aktive Medlem
mer.

Kan der paa Grund af samme Point ikke afgø
res Rækkefølgen af de 3 Mesterskaber, finder 
Omskydning Sted med 10 skud, saafremt der 
endnu er Pointlighed regnes efter sidste, næst
sidste o.s.v. Skud. Dette sidste er for øvrigt gæl
dende ved alle øvrige Skydninger.

FESTSKYDNING
Der skydes 4 Skud i fri Stilling uden Anlæg. Dert 
maa skydes saa mange Numre, der ønskes, dog 
kun to Numre af Gangen. Der betales 2,50 Kr. pr. 
Festskydningskort incl. Ammunition. - Der ud
sættes en Præmierække, men ingen Deltagere 
kan erholde mere end een Præmie.

PISTOLSKYDNING
Der skydes 10 Skud (2 prøveskud og 8 gældende) 
mod Pistolskive Nr. 1 (Ringskive), Afstand 25 m. 
Der skydes kun med 9 mm Pistol. Pris 2,00 Kr. 
pr. Kort. Der udsættes en Præmierække. Egen 
Pistol kan anvendes.

Bemærkninger: Til Hovedskydningen benyt
tes saa vidt muligt svensk Gevær. Til Festskyd
ning tysk Karabin. Der skydes kun med de paa 
Banen udleverede Geværer. Ammunition udleve
res paa Banen af Listeføreren. Privat Ammuni
tion maa ikke anvendes.

Samtlige Geværskydninger udføres paa 200 m 
mod 10-delt Ringskive, Skive Nr. 1.

Alle Tvivlsspørgsmaal afgøres af Skydeudvalget. 
Fra Krigsministeriet havde organisationen mod
taget en vandrepokal, som skulle tildeles det sej
rende hold, der på dette stævne blev lokalfor
ening Holbæk med Fyn på andenpladsen.

Den første landsskytte blev reservehåndvær
ker H. Bøtcker ira Århus.

Stævnet forløb uden vanskeligheder og en tra
dition var skabt.

I 1949 havde lokalforeningen påny sine dilet
tanter på de skrå brædder:

Man organiserede sig med den stedlige kreds af 
»De danske Forsvarsbrødre«, og festen blev lagt 
op i det helt store plan med 4 spilleaftener. De to 
foreninger stod last og brast i enhver henseende, 
og samtlige spilleaftener forløb programmæs
sigt og kulminerede lørdag aften med en succes 
langt over forventning.

De 4 aftener i den nye forsamlingsbygning:
Onsdag den 16. februar opførtes soldaterfar

cen »Alle mand i trøjen« gratis for alders- og in- 
validerenteforeninger. »U. F.«s formand, Poul 
Ørsager, indledte med velkomsttale til den fyldte 
sal.

Efter forestillingen takkede formanden for al
dersrenteforeningen de to foreninger for deres 
betænksomhed over for de gamle og udtalte et 
kompliment for det gode spil, hvorefter han invi
terede samtlige skuespillere på en kop kaffe i re
staurationen.

En orkanagtig klapsalve lød som bifald fra sa
len.

Et eksempel på, hvor godt de gamle havde mo
ret sig, gav sig udtryk derved, at en »lillemor« 
stillede samtlige spilleaftener og selvfølgelig fik 
fribillet hver aften.

Torsdag den 17. opførtes stykket for den sted
lige garnison. Da ca. 500 soldater med obersten i 
spidsen havde taget plads i salen, bød »U. F.«s 
formand, Poul Ørsager, velkommen, hvorefter 
»Accordeon-kvartetten« gav en flot harmonika
koncert. Derpå tog de flinke dillettanter fat, og 
den muntre forestilling i Alf. Brynees udmær
kede iscenesættelse vakte mægtigt bifald.

Efter forestillingen takkede obersten for den 
dejlige aftenunderholdning og beklagede, at sol
daterne ikke i år fik lejlighed til at opleve et kan
tonnement som forestillingen symboliserede, 
men håbede, de senere ville få lejlighed dertil.

Fredag den 18. og lørdag den 19. var officielle 
spilleaftener for de to foreningers medlemmer 
med pårørende.

Fredag indledtes med velkomsttale af For
svarsbrodrenes formand, salgsinspektør Georg 
Jensen.

Musikunderholdningen lededes af musikdi
rektør Haar. Efter forestillingen var der dans til 
kl. 24.

Lørdagen indledtes underholdningen med vel
komsttale af formanden for Forsvarsbrødrenes 
festudvalg, hr. Stagil. Taleren bød særlig velkom-
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men til landsformanden for »U. F.«, oversergent 
A. Nissen, der på denne vor sidste spilleaften 
havde gjort os den ære at være til stede.

Vi var glade for landsformandens tilstedevæ
relse, men jeg formoder, at han i lige så høj grad 
som vi nød netop denne aften, hvor alt kulmine
rede, en stuvende fuld sal, et sydende hav af pub
likums stemmer, der kort tid efter i dybeste beta
gethed nød den herlige musik over danske solda
ter- og fædrelandssange.

Vore skuespillere var i den grad i deres es, at 
man en overgang var alvorligt bange for følgerne. 
Publikum morede sig, latter og klapsalverne var 
næsten endeløse.

En herlig følelse for arrangører og skuespil
lere. Sidst og ikke mindst en herlig lyd for den 
kasserer, der nede i forhallen sad på en tyndslidt 
kasse.

Aftenunderholdningen sluttede med dans til 
kl. 1.00.

Et stort arbejde udført af nogle få medlemmer 
var tilendebragt, til glæde for flere hundrede til
skuere, lokalforeningen »Fyn« til ære.

Også fra 1950 foreligger et referat fra opførelsen 
af en forestilling:

Den spanske flue
Den interesserede kreds af medlemmer og flere 
andre scenevante fra Underofficersforeningen 
og Forsvarsbrødrene har atter i år forlystet vore 
medlemmer. Det var en stor »mundfuld«, men 
vore amatører, der snart virker som helt profes
sionelle skuspillere, henrev aften efter aften det 
talrige publikun. De indhøstede ved deres vel
oplagthed og gode humør dundrende klapsalver 
og en mængde blomster.

De smukke dekorationer og ikke mindst Alfred 
Brynee’s fremragende iscenesættelse kan ikke 
påskønnes nok. Han har det hele i sin hule hånd. 
Generalprøven afholdtes fredag den 17. marts, 
hvor man havde inviteret Aldersrenteforening- 
nes medlemmer. Sergent Lund bød velkommen. 
De gamle morede sig fortræffeligt, og efter fore
stillingen takkede formanden for aldersrenteny
derne dilettanterne for deres gode spil.

Den 18. og 19. marts indledede kapelmester Har
ding Larsens 6 mands orkester med koncert,

hvorefter henholdsvis salgsinspektør Georg Jen
sen og sergent Ørsagerbøå velkommen. De to af
tener var for foreningernes medlemmer, der flit
tigt benyttede sig af de billige billetpriser (2 kr.) 
både for forestilling og bal. De, der ikke nåede at 
komme, har snydt sig selv for en virkelig fornøje
lig aften. At opførelsen fik så stor succes, er gi
vet, når man kaster blikket på personlisten, hvor 
vi finder så gamle »rotter« som Hugo Rasmussen, 
der med sin dramatiske sans vil kunne mestre 
enhver rolle. Karen K. som hans kone, deres afliv 
sprudlende datter Irma, er begge uforlignelige. 
Den joviale, stoute Carl David (rigsdagsmand) og 
Kaj Ove som den morsomme Wimmer, høster al
tid fortjent bifald. Keld Rasmussens spil som den 
erfarne sagfører virkede ægte. Harald Jacobsen 
overraskede og morede med sit virkeligt fine spil 
og originale stemmeføring.

Annelise Brynée og Ernst Grünwalds unge kær
lighed virkede så ægte, at hvis det var kunst, må 
den betragtes som helt professionel. Helle Høje- 
rup som stuepige førte sig både moderne og kvik. 
Revelius og Viola Hansen var gode typer på apo
tekerægteparret. Suffløsen fru Bryneé var en god 
støtte, hvad vi også kan sige om vore annoncører. 
Uden deres støtte havde det været ugørligt at 
opføre stykket.

Generalforsamlingsreferatet fra 1951 fortæller 
en del om de forskellige aktiviteter, lokalforenin
gen har haft i det seneste år:

Tirsdag den 10. april afholdtes vor generalfor
samling »hos Pihl«. Efter nydelsen af de traditio
nelle gule ærter, der som altid var meget deli
kate, begyndte generalforsamlingen. Dagsorde
nen var følgende:

1. Valg af dirigent.
2. Formanden aflægger beretning.
3. Kassereren fremlægger regnskabet.
4. Valg af kasserer.
5. Valg af bestyrelse, afgået var sergenterne 

E. J. Lund, Thorkild Hansen og August Jør
gensen.

6. Valg af suppleanter.
7. Valg af 2 revisorer.
8. Valg af repræsentanter til et evt. repræsen

tantskabsmøde.
9. Indkomne forslag.

10. Eventuelt.
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Formanden bød velkommen til de fremmødte 
(30) og foreslog på bestyrelsens vegne Chr. Pihl 
som dirigent. Han valgtes, takkede for valget og 
gav ordet til formanden, der så aflagde beret
ning.

Året havde været lidt »tørt«. Vi havde ikke 
indbudt til nogen fester udover juletræet, der 
som sædvanlig havde været en god fest. En lille 
fremgang i medlemstallet. Der var sendt forskel
lige telegrammer i årets løb, bl.a. til landsfor
mandens 40 års fødselsdag, hvem man tillige 
havde skænket en bog, »Anders Lassen«. Besty
relsen havde fra landsformanden modtaget en 
takkeskrivelse herfor.

9. april i Humble havde været særlig højtide
lig, idet det var 10 årsdagen. Fra 6. regiment var 
mødt oberst Holbeck, fra hovedforeningen, for
manden og næstformanden. »Fyn« var repræ
senteret ved sin formand, Chr. Pihl og Hugo Ras
mussen. Endvidere var mødt en æresdeling fra 
det stedlige hjemmeværn, og sergent 
H. V. R. Hansen, Tønder.

Den 11. november havde vi haft aftenunder
holdning i »Fyns Forum« med ringe tilslutning. 
Den 14. februar var der som sædvanlig nedlagt 
kranse på sgt. Cecil Hansens grav.

I juni var der svensk flådebesøg i Odense, hvor 
vi var inviteret ombord. Det var meget interes
sant, og blev trakteret med kaffe m.v. i messen 
der.

Skydningen havde gået nogenlunde, idet vi 
havde haft et fortrinligt samarbejde med 4. ba
taillons soldaterforening og skydekl. »49« til vin
terskydningen i Forum. Der havde været 38 del
tagere, og af gevinsterne havde vi fået de 5. Nu 
havde 2. bataillons soldaterforening anmodet 
om at måtte være med, så der skulle være mulig
hed for en god skydning til sommer.

Da ingen ønskede ordet til beretningen, god
kendtes den enstemmigt.

3. Kassereren fremlagde regnskabet, der god
kendtes.

4. Kassereren, sgt. Hugo Rasmussen, genvalg
tes.

5. Da Lund og Th. Hansen ikke ønskede at 
modtage genvalg på grund af manglende tid, 
valgtes sgt. Harry Petersen og delingsfører i 
hjemmeværnet Arthur Mundt Hansen, August 
Jørgensen genvalgtes.

6. Som suppleanter valgtes sgt. P. A. J. Niel

sen og sgt. V. Mortensen.
7. Revisorerne genvalgtes. Som revisorsup

pleant valgtes sgt. Aksel Hansen.
8. Repræsentanter til repræsentantskabsmø

det vælges inden for bestyrelsen.
9. Ingen.
10. Formanden indledte med at henstille til 

medlemmerne, at de meldte sig ind i hjemme
værnet, idet vi, som gamle underofficerer, ikke 
kan være bekendt, at ikke flere har meldt sig. 
Dette gav anledning til en meget stor diskussion, 
hvor der var mange delte meninger, men det 
endte dog med, at vi forsøger oprettet en deling 
inden for U. E, der så bliver tilmeldt hjemmevær
net. Lund blev takket for sit store arbejde som 
formand for skydeudvalget i de år, han har været 
i bestyrelsen, og det har han også fortjent, idet 
det er en utaknemlig post at have, fordi møde
procenten er meget ringe.

Dirigenten udbragte til slut et leve for U. F. og 
erklærede generalforsamlingen for hævet.

Samme år er der andre begivenheder. Der er ved
taget en ny lov om forsvarets ordning. Hovedfor
eningen ændrede navn til »Foreningenen af 
Oversergenter og Underofficerer« - FOU og får 
samtidig ny formand sergent af res., politiassi
stent Ejnar Kofoed.

Lokalforening Fyn erhverver en grund og et 
sommerhus ved Aa strand, som forbliver i lokal
foreningens eje indtil 1961.

Den 16. november 1952 fejrede lokalforening Fyn 
sin 10 års stiftelsesfest.

Selvom ti år ikke er en særlig stor fødselsdag, 
havde »Fyn« megen glæde og ære af den smukke 
og vel tilrettelagte fest.

Allerede fra formiddagen modtog foreningen 
mange telegrammer, blomster og gaver, dels fra 
mange lokalforeninger og dels fra venner rundt i 
landet, som på en eller anden måde har været 
tilknyttet lokalforening »Fyn«.

Efter at de ca. 200 deltagere havde taget 
plads, førtes fanen op af Højerup Sørensen, hvor
efter den udmærkede ceremonimester Corny 
Poulsen bød velkommen. En særlig velkomsthil
sen blev rettet til oberst O. Olesen og frue, Vous 
fra Humble, disponent Hansen, Odense (Harry 
Cecils far) og landsformanden S. E. Kofoed, som i 
dagens anledning var inviteret. Oberst O. Olesen
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talte for kongen, sergent Pihl for fædrelandet, 
sergent Ørsager for foreningen. Ørsager minde
des de faldne og døde kammerater, medens del
tagerne rejste sig. Som sædvanlig talte Carl Da
vid for damerne.

Sergent Asaa havde i dagens anledning forfat
tet de mange gode sange, samt en ualmindelig 
smuk prolog, som han selv læste op. For det ud
mærkede arbejde fik han senere overrakt en buket 
blomster. Landsformanden bragte en hilsen fra 
hovedforeningen med en smuk prolog af Sam Jen
sen samt sig egen personlige hilsen. Kun den, der 
kender landsformandens oratoriske begavelse, 
kan forstå, hvor pænt han udtrykte sig. Sergent 
Pihl bragte en hilsen og lykønskning fra redaktør 
Særmark-Thomsen, og fondsformand, osgt. A. Nis
sen, Hørup Hav, overrakte foreningen en mindre 
gave fra fondet som en ringe tak for den store in
teresse, »Fyn« altid har vist, når der skulle sælges 
lodsedler. Vous fra Humble takkede for indbydel
sen og overrakte foreningen en gæstebog, hvori 
alle deltagerne skrev deres navne.

Der herskede en udmærket stemning under 
festmiddagen. Forinden vi forlod festbordene, 
takkede Ørsager alle, der på en eller anden måde 
havde bidraget til at gøre festen så stilfuld, som 
tilfældet havde været. Fanen førtes ud.

I de tilstødende lokaler var kaffen serveret. 
Længe havde vi ikke siddet, før den engagerede 
professor, kommerceråd, causør Hugo Rasmus
sen holdt sin populære foredrag - »Løst og fast, 
skrevet i hast« - hvor alle fik et lille aktuelt, men 
velment hip.

Så spillede orkestret op, og jeg må sige, der 
blev danset, så sveden haglede af deltagerne. 
Som rigtige underofficerer svang man damerne i 
»Gammeldaws« og moderne. De overskydende 
kalorier fra middagen fik ikke tid at sætte sig.

Den 2. maj 1953 afholdt hovedforeningen sit tre
die repræsentantskabsmøde i Odense. Det første 
møde blev afholdt den 13.-14. juni 1942 i restau
rant Lidos lokaler, altså på et tidspunkt da lokal
afdelingen på Fyn endnu ikke var stiftet.

I dagene 4.-5. juni 1944 blev det andet repræ
sentantskabsmøde (det fjerde i organisationens 
historie) afholdt i Fyns Forum. Tilrettelæggelsen 
af dette møde var foretaget af hovedbestyrelsen. 
Dette møde faldt sammen med lokalforeningens 
faneindvielse.

Repræsentantskabsmødet i 1953 blev afholdt 
på Odense kaserne, og i alle disse forberedelser 
til dette møde havde lokalforeningens bestyrelse 
og medlemmer i høj grad været delagtige.

Det var iøvrigt på dette repræsentantskabs
møde, det blev vedtaget at optage værnepligtige 
sergenter som medlemmer dog uden stemmeret.

På generalforsamlingen i marts 1954 aflagde for
manden P Ørsager en beretning for perioden si
den sidste generalforsamling. Herefter blev Otto 
Pedersen, som havde haft sæde i bestyrelsen gen
nem 10 år, hyldet for sin gode indsats og fik over
rakt en gave fra medlemmerne.

Formanden omtalte sommerhuset ved Aa 
strand. Her var nu installeret gas og mange 
havde allerede reserveret plads for den kom
mende sommer.

Sommerhuset ved Aa.

Skydeudvalget var mindre tilfreds. Delta
gerne i skydearrangementerne svigtede. Iøvrigt 
syntes aktiviteten i lokalforeningen ikke at være 
dæmpet på andre områder.

1955 er 10 året for befrielsen og referaterne fra 
højtidelighederne ved lokalafdelingens faldne 
har deres plads i lokalforeningens historie:

Mindehøjtidelighed for Harry Cecil Hansen (fal
det den 14. februar 1945 under likvidering af 
stikkere) på Odense kirkegård mandag den 14. 
februar.

Tilstede var Harrys hustru og grosserer 
Schaubo-Olsen, hans far og søster samt repræ
sentanter for F. O. U.: P. Ørsager, Hugo Rasmus
sen og Chr. Pihl.
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Ørsager indledte med at sige: »Der er nu gået 
10 år, siden Harry måtte give livet for sit land, for 
friheden og for det, han holdt så meget af. Det får 
mig til at tænke på den tid, der er gået og den tid, 
der vil komme. Tiden er gået nogenlunde; men 
forude hænger mørke skyer og truer, og ingen af 
os er vel helt upåvirket deraf. Vi har dog ikke lov 
at sætte os hen og gruble; men være forberedte, 
hvis noget skulle ske.

Vi bør stræbe efter at holde idealerne højt, 
som Harry gjorde. Vi bør have hans lyse humør 
og lyse sind. Han var sit land og sine forældre en 
god søn og en omsorgsfuld mand i sit hjem. Vi, 
hans kammerater, vil mindes ham og dvæle en 
stund ved hans grav.«

Derefter nedlagdes krans fra F. O. U., blom
ster fra hans hustru, søster, far og venner fra 
modstandsbevægelsen.

Harry Cecil Hansens gravminde på Odense 
Kirkegård.

Fru Schaubo-Olsen bad os bringe F. O. U. en 
tak, fordi de altid huskede denne dag. Hans far, 
bogholder Hansen, mindedes sin dreng og sagde 
bl.a.: »Du skal ikke blive glemt, så længe vi le
ver.« Han takkede for, at kammeraterne altid 
møder op og mindes hans dreng.

Den 9. april blev også i år en smuk og minderig 
dag, hvor repræsentanter fra lokalforeningen 
mødtes med sergent Vous’s pårørende, repræ
sentanter fra sognet, soldaterforeningen og 6.

regiment ved sergent Vous’s grav på kirkegården 
i Humble på Langeland.

Man samledes ved graven, hvorover Danne
brog vajede på halv stang, og på lokalforening 
Fyns vegne sagde Poul Ørsager.

»Går vi vort lands tusind-årige historie tilbage, 
er der mange mærkedage.

For den nye tid og for os er den 9. april brændt 
ind i sjælen - det var en sorgens dag, en beskæm
melsens dag - den morgen husker jeg, som var 
det i gar. lyskerne kom som en tyv om natten til 
trods for en ikke-angrebspagt. Hele det danske 
folk var uforberedt, den danske hær ligeså. Kun 
en lille skare var foreberedt, idet den dagen før 
blev informeret om, hvad der kunne forventes, 
den lille skare blev sendt ud for at sætte sig til 
modværge - kampen var kort og bitter - vi led 
tab - smertelige tab. For det danske folks sjæl 
var det godt, at hæren viste, at det ikke var den, 
der havde svigtet. Der fulgte en ond tid, og 
mange faldt, kendte og ukendte, i kampen mod 
uretten. Det må man gøre sig klart, at friheden 
ikke er en selvfølge, men et uvurdeligt gode, der 
må kæmpes for atter og atter.

Carl Henrik Vous har kæmpet for vor frihed og 
har skrevet sit navn ind i vort lands historie, han 
har givet det største offer, der kan gives, nemlig 
livet. Vor kollega K. E. Aså har i et vers i det lille 
mindeskrift givet udtryk herfor:

Tak for din dåd til det sidste 
alt gav du for intet at miste.
Du ofred dit liv, 
hvorfor, blot fordi 
vi andre ku’ leve 
da alt var forbi.
Tak, Vous -
Tak for din dåd til det sidste.

Vi, der har kendt dig Vous, som en god kamme
rat, et mandfolk, og med de bedste soldateregen
skaber, vi vil ære dit minde.

Foreningen af oversergenter og underoffice
rer, der har sendt mig hertil i dag med denne 
krans, ærer dig.

Idet vi bøjer vort hoved i ærbødighed, vil jeg 
udtale:

Æret være dit minde.«
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Carl Vous’ gravminde på Odense Kirkegård.

Derefter talte oversergent P. Bærentsen på 
oberst O. Olsens og 6. regiments vegne og ned- 
lagde en krans, ligesom der fra soldaterforenin
gerne og soldaterkammerater ved IV bataillon 
nedlagdes krans.

Herefter talte sognepræsten, pastor Lindeboe, 
som har kendt Vous fra dennes unge år, og på en 
smuk og gribende måde mindedes han sin gamle 
konfirmand som det gode, rettænkende, hjælp
somme og venlige menneske, har var, og med or
dene: »Æret være dit minde« nedlagde pastoren 
en buket røde og hvide nelliker. På familiens 
vegne takkede en broder til afdøde, og sogne
præsten sluttede den smukke højtidelighed med 
en lille andagt, hvorefter man sang: »Altid frej
dig, når du går«.

Deltagerne samledes derefter til en frokost 
hos hr. og fru Vous, i hvis hyggelige og kærne
danske hjem mindedagen fik en højtidelig afslut
ning.

Lørdag den 5. november 1956 holdt lokalfor
ening »Fyn« efterårsfest i »Røde Hus« i Odense, 
hvortil var mødt ca 50 medlemmer med damer. 
Festen skulle forme sig som en pakkefest med 
medbragt madkurv, og det blev en dejlig fest.

Formanden, Poul Ørsager, bød velkommen, og 
derefter gik vi igang med spisningen. Herunder 
rejste kassereren, Hugo Rasmussen, sig og sagde 
følgende:

»Når vi i aften har den glæde at se så mange, der 
har fulgt opfordringen og er mødt frem til fest,

mener bestyrelsen, at tiden er inde til at fejre en 
beskeden mands jubilæum.

Manden er Poul Ørsager, som har været for
eningens formand i over 10 år. Stod det til ham, 
var jubilæet gået upåagtet hen, men vi er af en 
anden mening.

Husker jeg ret, blev Poul valgt til formand i 
maj 1945, lige efter besættelsen, og over 10 år er 
nu forløbet. Hvorledes er disse 10 år gået? Vor 
forening har jo som alle andre foreninger haft 
både modvind og medvind.

De første år efter besættelsen mødte så godt 
som alle til vore møder og sammenkomster. Det 
var, da vi kunne spille dilettantforestilling i 3 
dage i træk, og endda få overskud, arrangerede 
udflugter, foredrag og filmaftener m.m. Derefter 
kunne spores en vis mødetræthed, hvor det var 
meget svært at samle medlemmerne til større ar
rangementer. Når formanden så ovenikøbet har 
en nærig rad til kasserer, forstår man jo, at det 
ikke altid er let at være formand, da det jo altid 
er ham, der skydes på. Jeg tror trods alt, at vi 
kan være enige om, at de 10 år er forløbet godt.«

»Kære PouR Jeg vil gerne, som den ældste i 
din bestyrelse, sige dig tak for de 10 år, der er 
gået. Vi har taget vore diskussioner som det sig 
hør og bør, men altid har vi haft et godt sammen
hold, og altid skiltes vi som venner. Vi er glade 
for, at vi er den første lokalforening, der kan 
prale af at have haft samme formand i 10 år. En 
formand, som har et sjældent navn, der vil blive 
husket i lange tider fremover. Ikke på grund af 
navnets sjældenhed, men for det arbejde, der 
blev gjort for vor forening i almindelighed, og for 
vort sommerhus i særdeleshed. Ideen dertil var 
din, og mange er de timer, du har arbejdet på at 
få det at glide på bedste måde. Derfor vil dit navn 
altid være knyttet til vort sommerhus.

Vor forening er en lille fattig forening, men 
trods det synes vi ikke, at dette jubilæum skal gå 
upåagtet hen. Bestyrelsen er derfor blevet enige 
om at give dig en lille erindringdgave for det 
store arbejde. Gaven er ikke stor, men den vil al
tid erindre dig om en forening, som du var glad 
for og om kammerater, som var glade for dig.

»Formandinden« siger vi ligeledes tak til for 
årene, der gik, og tak for det arbejde, du gjorde 
for vor forening. Altid var du rede, når vi bad dig 
om noget. Derfor fortjener du til fulde den lille 
hilsen, vi har tiltænkt dig.«
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Herefter overrakte han Poul Ørsager et sølvci- 
garetskrin med inskription og fru Ørsager en bu
ket blomster.

SG af res. Hugo Rasmussen, lo
kalforeningens kasserer i 12 år.

Efter spisningen var der dans, og alle morede 
sig til festen sluttede kl. 01.00.

I referatet fra generalforsamlingen der blev af
holdt den 10. april 1957 fremgår det, at der ikke 
er helt den samme indhu og gnist over lokalfor
eningsarbejdet som tidligere:

I forbindelse med generalforsamlingen var der 
indbudt til kammeratligs samvær med gule ær
ter, men desværre mødte kun 20 medlemmer op, 
og det må siges at være for lidt.

Som gæst var foreningens revisor gennem 10 
år, Bjørn Rasmussen mødt, og formanden, Poul 
Ørsager, rettede en tak til Rasmussen for hjælp
somhed med regnskaberne for såvel lokalfor
eningen som sommerhuset og overrakte ham en 
papirkniv som tak for de 10 år.

Med Chr. Pihl som dirigent indledte forman
den generalforsamlingen med at mindes forenin
gens medlem, sergent Gormsen, der i året løb var 
afgået ved døden.

Under sin beretning meddelte Ørsager, at han 
ønskede at trække sig tilbage som formand, idet 
der nu måtte nye kræfter til.

Som ny formand valgtes oversergent K. G. An
dersen, idet Ørsager overtaltes til at forblive i be
styrelsen, der fik følgende sammensætning: Poul 
Ørsager, Højerup Sørensen, E. H. Hansen og C. D. 
Larsen.

Til suppleanter valgtes C. J. Sand og P. Hansen, 
og revisorer blev E. J. Lund og Thorkild Hansen.

Som repræsentant for de ekstraordinære 
medlemmer genvalgtes Otto Petersen.

Under eventuelt fik Hugo Rasmussen ordet og 
udtalte til den afgåede formand, Poul Ørsager:

»Når du her i aften har nedlagt dit hverv som 
formand for vor forening i næsten 11 år, føler jeg 
trang til rent personligt at sige dig tak for de år 
vi har været i bestyrelsen sammen. For mig har 
det været gode år i godt samarbejde, det be
gyndte som godt kollegialt samarbejde, udvik
lede sig til godt kammeratskab og tilsidst til et 
nært venskab som ikke alene omfatter os to, men 
også vore hjem.

Det er derfor med stor sorg, jeg i aften tager 
afsked med dig som vor forenings formand. Det 
sker efter dit personlige ønske og jeg forstår 
også godt dine grunde, og de skal selvfølgelig re
spekteres fuldt ud.

Et er jeg dog glad for at kunne sige her i aften. 
Du forlader ikke en synkende skude, din for
mandsperiode kan du være stolt af og se tilbage 
på med rolig samvittighed.

Du begyndte den i en periode i vor forenings 
historie, hvor alle, der overhovedet kunne det 
ville være medlemmer. Det var en god tid for os 
alle og for vor forening.

Årene gik og efterhånden opstod en vis møde- 
og foreningstræthed, som ikke alene gjaldt os, 
men mange store foreninger. Selv nogle af de 
meget store foreninger måtte se den situation i 
øjnene, at flere og flere medlemmer meldte sig 
ud eller blev hjemme, så de forskellige arrange
menter gav underskud. Vi kom også ned i denne 
bølgedal, så vi valgte, da vi er en lille fattig for
ening, at gå stille med dørene med hensyn til for 
mange fester. Jeg tror det var klogt.

Så prøvede vi igen, og det er nu atter opgangs
tid. Det så vi sidst til vor pakkefest, hvor vi valgte 
at fejre dit 10 års formandsjubilæum og fik et 
overskud på 210,50 kr. Vi ser det i vort medlems
kartotek. Indmeldelserne går nu godt, og det er 
de unge tjenstgørende, der efterhånden får øj
nene op og indtager deres plads i rækkerne.

Kaster vi et blik på foreningens regnskab gen
nem årene, ser vi også, at der i din formandspe
riode intet er formøblet. Tværtimod afleverer du 
ikke så lidt mere end du modtog, så denne side af 
sagen er også i dit favør.
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Rent personlig skal formanden for vor for
ening være en mand, der er ærlig og redelig i al 
sin færd, samt nyder ikke alene medlemmernes 
fulde tillid, men også agtelse udadtil. Det er nød
vendige forudsætninger, og spørger jeg da mig 
selv, om du, Poul, har indfriet disse forudsætnin
ger, så er jeg glad for, at jeg med rolig samvittig
hed han sige: Ja, tilfulde.

Med disse ord siger jeg dig tak for årene som 
vor formand.«

C. D. Larsen omtalte sommerhuset som er et 
aktiv for foreningen, når det engang kommer så 
langt, at den kan overtage det. Han henstillede, 
at hver især gjorde sit til, at det ret hurtigt kunne 
ske, f.eks. ved at yde et lån, stort eller lille. 
Chr. Pihl anbefalede det samme og takkede slut
teligt for god ro og orden ved generalforsamlin
gen.

Den 26. november 1958 måtte lokalforeningen 
indkalde til en ekstraordinær generalforsamling 
for at vælge en ny bestyrelse.

OS H. P. Bærentsen blev valgt til formand, re
stauratør Chr. Pihl som næstformand.

OS H. P. Bærentsen.

Generalforsamlingsreferatet fra 1961 viser sta
dig at lokalforeningen er i en nedgangsperiode:

Den ordinære generalforsamling blev afholdt 
hos Pihl den 4. april kl. 18.30. Der var mødt 15 
medlemmer til gule ærter m.v., og kl. 20 be
gyndte generalforsamlingen, hvortil yderligere 
var mødt 3 tjenstgørende OS.

C. D. Larsenblev valgt til dirigent. Formanden

Bærentsen, aflagde en ganske kort beretning, 
hvori han beklagede, at det var gået så dårligt 
med foreningen, der havde nemlig ikke været 
sammenkomster eller møder af nogen art det 
sidste år. Formanden ville gerne trække sig til
bage fra denne post.

Kassereren fremlagde regnskabet, der god
kendtes.

Poul Ørsager havde efter henstilling fra mange 
indvilget i at lade sig vælge som ny formand for 
lokalforeningen.

Bestyrelsen består nu af følgende:

Formand: Poul Ørsager.
Kasserer: C. J. Sand (genvalg).
Næstformand: Chr. Pihl (.genvalg).
Sekretær: C. D. Larsen (genvalg).
Bestyrelsesmedlemmer:
OS P. C. Andersen (genvalg).
OS Jensen (nyvalg).
Holmøe (genvalg).

Der havde været nogle misforståelser ang. en ud
talelse fra lokalforeningens formand på sidste el
ler forrige repræsentantskabsmøde.

Generalforsamlingen sluttede dog i al fordra
gelighed med selskabeligt samvær.

Lokalforeningen har været nede i en bølgedal i 
flere år. Nu får tiden vise, om foreningen er leve
dygtig.

Da lokalforeningen den 17. november 1962 
kunne fejre sin 20 års fødselsdag, var der ihvert- 
fald liv og glade dage:

Lokalforeningens 20 års fødselsdag blev fejret 
med en festlig og fornøjelig aften, der indledtes 
med spisning i den nyrestaurerede parolesal. Da 
alle var på plads, blev fanen ført ind.

Aftenens ceremonimester, OS C. F. Thaulow, 
bød velkommen til de 55 deltagere og rettede en 
særlig velkomst til gæsterne, oberst O. Blixen- 
krone-Møller og oberstinden, til landsformanden 
S. E. R. Kofoed med frue og til bladets redaktør 
K. Særmark-Thomsen, der alle havde glædet lo
kalforeningen med deres tilstedeværelse.

Under middagen talte obersten for Hans Maje
stæt Kongen og udbragte Majestætens skål. Der
efter talte Særmark-Thomsen for Danmark, me
dens OS K. E. Hansen talte for Dannebrog.
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Landsformanden gratulerede »Fyn« med de 
20 år og takkede for godt samarbejde. Landsfor
manden omtalte den nye ordning med seniorser
genter og beklagede, at sagen endnu ikke var i 
orden for hærens og søværnets vedkommende.

Slutteligt omtalte Kofoed, at lokalforeningen 
havde fødselsdag på samme dato som regimen
tet, og motiverede et trefoldigt leve for de to fød
selsdagsbørn og et hjerteligt til lykke.

Oberst Blixenkrone-Møller takkede på oberst- 
indens og egne vegne for invitationen til denne 
værdige og højtidelige fest samt for de pæne ord 
til regimentet. Obersten omtalte også seniorser
gentordningen og oplyste, at denne ville blive 
godt modtaget ved regimentet.

»Regimentet har mange sergenter og overser
genter til frivillig tjeneste på kontrakt«, sagde 
obersten, »men vi vil gerne have endnu flere og 
håber på en stigning i antallet, da det ikke lader 
sig gøre at dække befalingsmandsbehovet med 
tjenestemandsgrader. Vi påkalder organisatio
nens hjælp til, at endnu flere søger frivillig kon
trakt, og vi mener at kunne sige, at regimentet 
gør sit bedste for sine befalingsmænd, der lidt 
efter lidt får forbedrede kaserneforhold«. Ober
sten sluttede: »Skal vi nå et godt resultat, er det 
nødvendigt med samarbejde, der bl. a. opnås ved, 
at vi taler sammen om tingene. Jeg håber, lokal
foreningen her vil se et stadigt stigende med
lemstal, og beder forsamlingen med mig ud
bringe et leve for lokalforening »Fyn« og for et 
godt samarbejde med de militære styrker på 
Fyn, som er »Fynske Livregiment«.

Næste taler var Chr. Pihl, der selvfølgelig talte 
for damerne, og gjorde det på sin sædvanlige 
muntre og ligefremme måde. Talen hilstes med 
langt bifald og efterfulgtes af en sang til da
merne.

Særmark-Thomsen rettede en personlig tak og 
lykønskning, ligesom han overbragte FOU-bla- 
dets lykønskning og tak for godt samarbejde i de 
forløbne 20 år.

Endelig overbragte Særmark en versifiseret 
hilsen fra Ikf. »København« og overrakte fødsela
ren »Fyn« en faneplade som en hilsen fra kam
meraterne i hovedstaden.

Et lykønskningstelegram fra »Søværnets Ser
gent- og Oversergentforening« blev oplæst, 
hvorefter formanden, Poul Ørsager, takkede for 
den hyldest, der fra så mange sider var bragt lo

kalforeningen. Ørsager omtalte foreningens start 
- dens deltagelse i modstandsbevægelsen og ti
den derefter, og udtrykte sin store glæde over, at 
medlemmerne i dag kunne samles på kasernen. 
Ørsager sagde bl.a.: »Det er glædeligt at se så 
mange unge medlemmer til festen. Slut op om 
foreningens arbejde, og vær rede til af afløse vi 
gamle«. Formanden takkede derefter obersten 
og oberstinden for fremmødet og for den måde, 
hvorpå vi altid bliver behandlet. Takkede Sær
mark for mødet og talen for Danmark og sendte 
en hilsen med hjem til »København« med tak for 
den smukke hilsen og for fanepladen.

Landsformanden og frue fik en tak for frem
mødet trods travlhed, og for Kofoeds smukke ord 
til lokalforeningen, medens OS K. E. Hansen fik 
en tak for talen for flaget, OS Thaulow og SG Ni
elsen for det store slæb med arrangementet, og 
til slut rettede han en tak til »Danmarks Pihl« for 
hans smukke og morsomme tale til damerne.

Inden deltagerne forlod salen, blev fanen ført 
ud, og alle gik ned i fritidslokalerne, hvor et godt 
orkester sørgede for dansemusikken i de af ku
lørte lamper oplyste lokaler.

OS af res. Kn. Særmærk Thomsen, F.O.U. bladets redaktør.
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Den versifiserede hilsen fra lokalafdeling Køben
havn havde følgende indhold:

Til lokalforening »Fyn« 
på 20 årsdagen 

den 17. november 1962

Vær hilset på dagen, I gutter på Fyn 
til lykke med snesen I fylder.
Hav tak fordi I vil se os i byen, 
på festdagen her vi jer hylder.

Lokalforening »Fyn«

Du fødtes i en alvorstid med truende skyer grå, 
dog satte mange til dig lid - din fremtid man stolede på. 
Du lære tog af tidens krav og voksed' stor og stærk, 
for andre Du eksempel blev - et godt kammeratskabs værk.

Til modstand mod en fremmed magt selvfølgelig Du rede 
stod, 
for Danmarks frihed er Du vagt - nu med gevær ved fod. 
Du var den første som tog op, en landsskydnings store pligt, 
til skydning Du en flok opdrog med træning på længere sigt.

Hav tak for tiden der er gået i samarbejds gode ånd, 
hav tak for al Din gæstfrihed og for knyttede venskabsbånd. 
Vel har Du været stille en tid - men aldrig helt Du gav op, 
Du vidste hvor Du hørte til - i FOU's faste trop.

Fra FOU i Kongens by er denne hilsen sendt, 
thi også der er eders ry og indsats vidt bekendt.
Her er en plade - rent af sølv - den skal Jer fane bære, 
thi altid holdt I fanen højt til værn for standens ære.

Lokalforening »Fyn«! Tag denne plade med Dit navn, 
til minde om - og hilsen fra - kammerater i »København«.

Den 27. marts 1963 afholdt lokalafdelingen sin 
ordinære generalforsamling i sergent messen på 
Odense kaserne.

Af formanden P. Ørsagers beretning fremgik 
det, at lokalafdelingen havde 50 tjenstgørende 
medlemmer, 19 hjemsendte og 8 ekstraordinære.

Formanden beklagede iøvrigt det dårlige 
fremmøde til de arrangementer, lokalafdelingen 
lavede for medlemmerne og at kun den fest, der

var blevet afholdt i anledning af lokalafdelingens 
20 års fødselsdag havde været en succes.

P. Ørsager ønskede at fratræde som formand, 
og i stedet blev valgt OS C. F. Thaulow. Under 
eventuelt blev medlemsbladet »FOU Bladet« ud
sat for en meget kraftig kritik.

På generalforsamlingen den 8. april 1964 kunne 
formanden i sin beretning meddele, at lokalfor
eningen pr. 1. januar havde i alt 81 medlemmer.

Interessen for at deltage i lokalafdelingens ar
rangementer var stigende, og formanden så me
get optimistisk på fremtiden og mente, at med
lemstallet meget snart ville stige til 100.

Traditionen med kransenedlægning på SG 
Vous grav på Langeland den 9. april blev stadig 
overholdt.

Der var navnlig 2 spørgsmål, der optog medlem
merne meget stærkt.

For det første havde man gennem de seneste 2 
til 3 år forsøgt at opnå bedre opholdslokaler for 
sergentgruppen - dette spørgsmål fandt faktisk 
først sin løsning engang i 1965.

Det andet var situationen omkring dannelsen 
af en toporganisation i fællesskab med de tre 
konstabelforeninger.

Til dette spørgsmål var den almindelige opfat
telse meget negativ, og særdeles fremtrædende i 
så henseende var OS N. G. Bøgen, der var tiltrådt 
som formand ved generalforsamlingen den 29. 
marts 1965.

Sagen omkring sammenslutningen med kon
stabelforeningerne tilspidsede sig mere og mere. 
På et medlemsmøde den 6. januar 1966 med
delte OS Bøgen, at denne sammenslutning alle
rede var en realitet, således vedtaget på et for
mandsmøde, der var blevet afholdt i Skrystrup 
den 10. november 1965. Fra dette møde oplyste 
Bøgen, at der manglede formænd fra 11 lokalaf
delinger og at Ålborg, Vedbæk og Fyns formænd 
havde stemt imod vedtagelsen.

OS Bøgen havde i protest mod denne vedta
gelse fremsendt et indlæg til medlembladet, men 
dette indlæg var blevet nægtet optagelse i bla
det.

Da det ikke havde været muligt for Bøgen at 
komme til orde på denne måde, sendte han en 
skrivelse til landsformanden SSG Chr. Sørensen 
med følgende indhold:
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FOU
Lokalforening
FYN 17. december 1965

Til
Emne:
Ret:

Alle lokalforeninger under FOU samt hovedbestyrelsen 
Formandsmødet 6. november 1965 i Skrydstrup 
(a) Lkf. FLY-AALBORGs resolution af 2/12 1965 
(b) Lkf. FLY-SKRYDSTRUPs skrivelse af 8/12 1965 
(c) Lkf. VÆRLØSEs skrivelse af 13/12 1965

Da det åbenbart er kommet på mode, at udsende resolutioner og kommentarer, mener lkf. FYN, at også 
den må give sine meninger til kende. Lkf. FYN har jo også spillet en fremtrædende rolle i debatten om 
sammenslutningen til konstablerne. Undertegnede har ganske vist forsøgt at få et indlæg optaget i 
FOU-bladet, hvilket desværre mislykkedes.

1. Den af FLY-AALBORG udsendte resolution kan vi i princippet tiltræde, set udfra den betragtning, 
at vi faktisk ligger på linie med det, resolutionen udtrykker. Dog vil vi give en kontingentforhøjelse 
en forsigtig anbefaling, hvis forhøjelsen sker på et fornuftigt grundlag.

2. Den af FLY-SKRYDSTRUP udsendte skrivelse er ret intetsigende. FLY-SKRYDSTRUP finder en 
medlemsafstemning urealistisk! Hvorfor gives der ingen begrundelse? Er det fordi man inderst 
inde har på fornemmelsen, at en medlemsafstemning vil give bagslag.
Når FLY-AALBORGs formand ikke fremsatte ønsker og tanker, som man så smukt udtrykkker sig, 
hænger det muligvis sammen med, at han kender resultatet på forhånd og derfor undlod at kom
mentere.

3. Det er fantastisk, at lkf. VÆRLØSE finder, at repræsentantskabet er den højeste myndighed, og i 
samme øjeblik godkender, at en kreds af lokalforeningsformænd godkender og vedtager en så vig
tig beslutning, som sammenslutningen til konstablerne i virkeligheden er. Det må siges at være en 
modsigelse af rang!

Når vi i lkf. FYN i første omgang har deltaget højlydt i protesterne, så skyldes det ikke så meget 
sammenslutningens realitet, men proceduren hvorunder den er realiceret. Det skal her bemærkes, at 
lkf. FYN altid vil bøje sig for en flertalsbeslutning, hvis det vel at mærke sker på demokratiskvis.

Vi må og skal være objektive, og derfor skal vi tænke tilbage, og derved vil vi konstatere, at et så 
afgørende spørgsmål har været drøftet alt, alt for lidt. Det har uden tvivl været drøftet i hovedbestyrel
sen, men det er aldrig blevet gjort til genstand for en intens gennengrøftelse på formandsmøder e. 1. - 
Derfor er det betegnende, at allerførste gang forslaget foreligger på tryk, bliver det vedtaget, ganske 
vist manglede 11 lokalforeninger i at være repræsenteret, der i øvrigt ikke anede noget som helst om, at 
forslaget skulle vedtages, men skidt med det, ikke sandt? Ikke svindel, kun behændighed, ja, måske! 
Det der her er sket, vil langt ud i fremtiden skade FOUs gode omdømme.

Når vi i lkf. FYN i anden omgang endnu mere højlydt vil deltage i protesterne, så skyldes det, ikke 
mindst den omstændighed, at formålet med sammenslutningen er et andet end det, vi hele tiden har 
ment. Af loyalitetshensyn vil undertegnede ikke for nærværende uddybe de samtaler, jeg har haft med 
landsformanden om dette emne, men jeg kan kun beklage, at landsformanden faktisk har tilsløret det 
egentlige formål. Vi må derfor håbe, at landsformanden vil tilkendegive sine synspunkter over for samt
lige FOUs medlemmer.

Lkf. FYN vil slutte med at opfordre alle demokratiske kræfter i FOU til øget samarbejde, således at 
splittelsespolitik i fremtiden undgås.

På lokalforeningens vegne 
G. Bøgen
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Allerede samme dag, som denne skrivelse var 
modtaget i hovedforeningen, blev OS Bøgen ind
kaldt til en samtale med landsformanden i Her
ning.

Landsformanden meddelte Bøgen, at han be
tragtede den modtagne skrivelse som et person
ligt og ærerørigt angreb.

Herefter indkaldte hovedbestyrelsen til et 
ekstraordinært repræsentantskabsmøde i Hol
stebro. På dette møde, der blev afholdt den 8. ja
nuar 1966, havde den samlede hovedbestyrelse 
stillet deres mandat til rådighed for forsamlin
gen. Udover valg af dirigent og stemmetællere 
var der kun et punkt på dagsordenen, det havde 
følgende ordlyd:

Behandling af dagsordenforslag vedr. lokalfor
ening Fyns skrivelse af 17. december 1965 til 
samtlige lokalforeninger og hovedbestyrelsen, 
hvori bl.a. er fremsat ærerørige beskyldninger 
mod hovedbestyrelsen og landsformanden for 
FOU.

OS Bøgen havde forud for dette repræsentant
skabsmødes afholdelse haft indkaldt til et med
lemsmøde i lokalafdelingen, og efter det forelig
gende referat fra dette møde opnåede han fuld 
opbakning hos sine medlemmer for sine syns
punkter.

På det ekstraordinære repræsentantskabs
møde fik hovedbestyrelsen det ønskede tillidsvo
tum og et dagsordensforslag fra FLY Ålborg blev 
nedstemt ved samme lejlighed. Hovedbestyrel
sen kunne herefter fortsætte med det påbe
gyndte arbejde med dannelsen af en toporgani
sation.

Stemmefordelingen var for de 100 stemmebe
rettigede således:

Ja 81
Nej 13
Blanke 6

I lokalafdeling Fyn var man herefter indstillet på 
at ville udtræde af FOU og forsøge dannelsen af 
en organisation for Hærens lokaldelinger.

Den 3. februar var Chr. Sørensen gæst ved et 
medlemsmøde i lokalafdelingen. Han redegjorde 
her for planerne om toporganisationen. Helt na
turlig opstod der en meget følelsesladet diskus

sion om hele spørgsmålet, og stemningen for en 
udmeldelse af FOU var på dette tidspunkt den 
mest fremherskende.

OS Nis Georg Bøgen.

Den 18. februar var arrangeret et møde i Her
ning, hvori deltog formændene for hærens lokal
afdelinger og hovedbestyrelsen.

OS Bøgen mente, at landsformanden havde 
udvist en taktisk manøvre ved at ankomme over 
en time efter mødets åbning.

Dirigenten afsluttede mødet kl. 18.00 med den 
begrundelse, at lokalet kun var lejet til kl. 19.00. 
Herimod protesterede Bøgen og forlangte, at 
mødet skulle fortsætte på FOU’s kontor, så en 
gennemdrøftelse af de foreslåede lovændringer 
kunne færdiggøres.

Under det genoptagne møde forivrede OS Bø- 
hen sig, idet han mente, at formændene for de 
øvrige lokalafdelinger ikke havde sat sig til
strækkelig ind i stoffet.

Herefter gik landsformanden på talerstolen 
og udtalte, at Bøgen med sine udtalelser påny 
mistænkeliggører ledende personer og tillids- 
mænd.

Han fik herefter 5 minutter til at betænke sig 
i, og hvis han herefter ikke ville give forsamlin-

98



gen en undskyldning, ville han blive ekskluderet. 
Bøgen ville ikke undskylde og måtte herefter for
lade mødet.

I lokalafdelingen fik Bøgen stort set rygdæk
ning af medlemmerne og på generalforsamlin
gen den 15. marts blev han genvalgt som lokal
foreningens formand.

På hovedforeningens repræsentantskabsmøde 
på Nørre Uttrup kaserne den 18.-19. marts var 
OS Bøgen ledsaget af 2 bestyrelsesmedlemmer 
fra lokalafdelingen. Repræsentantskabsmødet 
vedtog ekskluderingen og hermed ender beret
ningen om den første og hidtil eneste lokalafde
lingsformand, der trods sine medlemmers god
kendelse af hans standpunkter, er blevet eksklu
deret.

Herefter måtte OS C. F. Thaulow påny over
tage formandsposten indtil næste ordinære ge
neralforsamling.

OS Carl Flemming Thaulow.

På den generalforsamling, der blev afholdt den 
15. marts, blev Poul Ørsager udnævnt til æres
medlem som en påskønnelse for det meget store 
arbejde, han havde udført for lokalforeningen 
gennem mange år.

Ved en senere afholdt festlighed i »Den gamle 
Kro« i Odense fik han overrakt sit æresbevis.

Ved samme festlighed var den ekskluderede 
OS Bøgen inviteret som lokalafdelingens gæst.

På den ordinære generalforsamling den 18. 
august 1966 fratrådte den konstituerede for
mand OS Thaulow, og som ny formand tiltrådte 
OS T. Schmidt.

OS T. Schmidt.

Den 17. november 1967 kunne lokalforeningen 
fejre sit 25 års jubilæum. På grund af tjenstlige 
forhold blev jubilæumsfestlighederne udsat til 
den 9. december. Noget referat fra denne festlig
hed foreligger ikke, men efter middagen var der 
dans til ud på de små timer.

Der er for perioden fra 1967 og frem til novem
ber 1973, hvor tillidsmandsordningen indføres, 
meget få oplysninger om lokalafdelingens tilvæ
relse.

I 1969 afgår lokalafdelingens æresmedlem ved 
døden, og tidligere medlem af såvel lokalafdelin
gens som hovedforeningens bestyrelse Chr. Pihl 
skriver følgende mindeord:
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Det er med stor sorg, vi har modtaget meddelel
sen om kriminalassistent Poul Ørsagers død.

Poul Ørsager, der blev 55 år, blev sergent ved 
Infanteriet i 1936, og blev senere hjemsendt. 
Blev indkaldt i begyndelsen af krigen, men fik så 
ansættelse ved politiet i Odense. Der var derfor 
for Poul Ørsager en selvfølge at medvirke ved 
starten af lokalafdeling Fyn i 1942-43.

Ved sine gode menneskelige egenskaber, par
ret med evnen som foreningsleder og parlamen
tarisk forståelse, var han den fødte formand gen
nem mere end 20 år. Ved lokalafdelingens 25 års 
jubilæum udnævntes han til afdelingens eneste 
æresmedlem - en titel han virkelig fortjente og 
satte pris på.

rede til indsats ved befrielsen den 5. maj 1945.
Lige til sin død virkede Ørsager som efterret

ningsofficer for Hjemmeværnet.
Kort tid før sin død udnævntes Ørsager til kri

minalassistent.
Vi er mange, som gerne ville have sagt ham 

tak for hans arbejde - for venskabet og kamme
ratskabet.

Vi fatter ikke, at han skulle gå så tidligt bort, 
og vor sympati og medfølelse samler vi hos hans 
hustru, som vi ved har mistet meget ved hans 
død.

Vi vil huske ham og udtale et »ære være hans 
minde«

Poul Ørsager. OS K. E. Hansen.

Som politimand gjorde han tjeneste ved Bel- 
dringe flyveplads, som tyskerne anlagde ved 
Odense, og da han forstod at bruge øjnene, var 
han den naturlige leder af mange sabotageaktio
ner, som blev foretagét mod flyvepladsen.

Da det danske politi blev interneret af ty
skerne, var Ørsager allerede »under jorden«, og 
soldaten fornægtede sig ikke. Sammen med 
kammerater fra Underofficersforeningen foretog 
han mange aktioner og våbenmodtagelser og 
samlede samtidig sine gamle underofficerskam
merater til et modstandskompagni, som stod

Efter fremsendelsen af K. f. F. B 38 i november 
1973, der omhandlede fuld forhandlingsret for 
alt stampersonel i forsvaret og samtidig indførte 
en tillidsmandsordning, overgik lokalafdelingen 
til at være mest præget at det faglige arbejde.

Den første fællestillidsrepræsentant var SSG 
K. E. Hansen, der fungerede frem til sin død den 
26. november 1976.

Fællestillidsrepræsentanten er p. t. SSG 
H. Holst Lehn, der har virket, siden han den 1. 
februar 1986 afløste SSG O. J. Hovmand, der 
havde haft denne post i ca. 5% år.
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Et udvalg, der var nedsat af Forsvarskomman
doen til at udarbejde et forslag om hvilke af lan
dets garnisoner, man ville kunne undvære, afle
verede i 1987 en skriftlig rapport.

Blandt de kaserner udvalget havde foreslået 
nedlagt, var også kasernen i Odense. Dette for
slag gav røre i den fynske befolkning og ikke 
mindst blandt den del, der havde deres arbejde 
på Odense kaserne.

Lokalafdelingen tog naturligvis levende del i 
den proteststorm, der rejste sig, og gjorde på 
mange måder en stor indsats for at bevare garni
sonen i Odense. Lokalafdelingen lod fremstille 
1000 runde klæbemærker med indskriptionen

søgt Danmarkssamfundet om at måtte få tildelt 
en ny fane.

Den 19. juni 1987 kunne lokalafdeling Fyn for 
tredie gang afholde faneindvielse. Denne højti
delige begivenhed skete ved en faneparade, der 
blev afholdt på kasernens paradeplads.

Det første søm i den nye fane blev af regi
mentschefen OB E. M. Veisig slået i for Dronning 
Margrethe den 2.

Det andet søm blev slået i af formanden for 
Soldaterforeningernes Fællesrepræsentation Fyn 
P. A.P. Jacobsen.

Det tredie søm blev slået i af SSG G. B. Simon
sen på S. F. O. Hærens vegne.

Disse klæbemærker blev sammen med ca. 
14000 postkort, der var påtrykt Fynske Livregi
ments historiske regimentsmærke, fordelt over 
Fyn.

I fællesskab med Fynske Soldaterforeninger 
blev arrangeret en stor demonstration den 21. 
april, hvori deltog ca. 5000 personer.

Denne store demonstration, hvori indgik 13 
orkestre, marcherede ind mod Odense centrum, 
hvor der blev holdt taler af flere politikere her
iblandt tidligere forsvarsminister Poul Søgaard. 
Herefter deltog samlige deltagere i et fakkeltog 
til kasernen.

I december måned 1986 havde lokalafdelingen

Hovedbestyrelsesmedlem SSG G. B. Simonsen overræk
ker den nyindviede fane til FTR SSG Henrik Holst Lehn.

Efter afslutningen på denne højtidelighed var 
der fanemarch gennem byen til Rådhuset, hvor 
den nye fane skulle præsenteres for Odense by.
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Ved denne lejlighed modtog rådmanden for de 
kulturelle anliggender Søren Møller på borgme
sterens vegne lokalafdelingens nye fane.

Lokalafdelingens formand overrakte et SFO 
skjold og takkede for Odense Bys store indsats 
for bevarelsen af Fynske Livregiment i Odense.

Rådmanden gav udtryk for Byens fortsatte 
støtte på trods af politiske tilhørsforhold. Byen 
var herefter vært ved et mindre traktement. He
refter marcherede musikkorps, tamburkorps og 
alle øvrige deltagere tilbage til kasernen, hvor 
der blev afholdt en forud planlagt reception.

Ved den tilsluttende festlighed blev lokalafde
lingens stifter og første formand tidligere OS af 
res. Jul. Rasmussen udnævnt til lokalafdelingens 
æresmedlem.

Som afslutning på denne festlige begivenhed

afholdt lokalafdelingen den 20 juni en festmid
dag hvori deltog 42 personer, medlemmer med 
damer.

Festmiddagen indledtes med, at den nye fane 
blev ført på plads i salen, og efter middagen var 
der musik og dans.

Den næste begivenhed lokalafdeling Fyn øn
sker at fejre, bliver 45 års stiftelsesdagen den 17. 
november 1987.

Lokalafdeling Fyn har gennem årene helt frem til 
nutiden haft mange dygtige ledere. Der har væ
ret stærke meninger, megen kamp og stor offer
vilje. I dag er det problemerne om bedre ansæt
telsesforhold, arbejdsmiljø og bedre aflønnings
former, der er de mest fremtrædende spørgsmål.
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Formandsliste

Lokalafd. Odense:

1939 - 1940 SG af res. B. Johansen

Lokalafd. Fyn:

17.nov. 1942 - 23jul. 1945 OS af res. Jul. Rasmussen
23. jul. 1945 - 10. apr. 1957 SG af res. Poul Ørsager
10. apr. 1957 - 26. nov. 1958 OS K. G. Andersen
26. nov. 1948 - 4. apr. 1961 OS H. P. Bærentsen

4. apr. 1961 - 27. mar. 1963 SG af res. Poul Ørsager
27. mar. 1963 - 29. mar. 1965 OS C. F. Thaulow
29. mar. 1965 - 18. mar. 1966 OS N. G. Bøgen
18. mar. 1966 - 18. aug. 1966 OD C. F. Thaulow (konst.)
18. aug. 1966 - 6. maj 1968 OS T. Schmidt
6. maj 1968 - 6. apr. 1970 OS K. E. Hansen
6. apr. 1970 - maj 1972 OS P. Andersen

maj 1972 - 22. nov. 1976 SSG K. E. Hansen (afg. v. døden)
22. nov. 1976 - 13. jan. 1977 OS B. L. Madsen (konst.)
13. jan. 1977 - 23. okt. 1980 SSG M. E. Olsen
23. okt. 1980 - l.feb. 1986 SSG O. J. Hovmand
l.feb. 1986 - SSG H. Holst Lehn
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SSG O. J. Hovmand og lokalafdelingens stifter og nyudnævnt æresmedlem, tidligere OS af res. Jul. Rasmussen.
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Haderslev kaserne.

Slesvigske Fodregiment.
Oprettet 1. oktober 1778.

Navne: 1778 Fyenske Infanteri-Regiment, 1785 Slesvigske Infanteri-Regiment, 1842 13. Linie Infanteri- 
Bataillon, 1863 13. Infanteri-Regiment, 1865 13. Infanteri-Bataillon, 1867 13. Bataillon, fra 1. november 
1951 2. Regiment.

Regimentet fik sit udskrevne mandskab fra Nordslesvig og det sydlige Nørrejylland, senere fra Sydsles
vig til 1864. Regimentet havde garnison i Slesvig til 1842, til 1854 i Fredericia, til 1823 i København, 
derefter i Viborg for i 1932 at flytte til Haderslev. Det har deltaget i krigene 1848-50 og 1864.

På regimentets fanebånd står: Boden 1813, Isted 1850, Haderslev 9. april 1940.
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Slesvigske fodregiment er kendt af mange mennesker over det ganske land for sine meget smukke 
traditioner.

Den mest kendte af regimentets traditioner er lysfesten, der afholdes på kasernen hvert år den 4. maj 
og overværes af et tusindtal af byens indbyggere.

Arrangementet blev til ved en tilfældighed i 1950. En lokal journalist beklagede sig over, at der 
sjældent skete noget, der var værd at skrive om, i Haderslev. Beklagelsen kom regimentschefen OB 
Gab el-Jørgens en for øre, og allerede to dage senere løb den første lysfest af stabelen. Indledningsvis var 
det hele lidt improviseret, men som årene gik, blev programmet strammet op og i 1955 fandt den store 
folkefest den form, der har holdt til i dag. For værtsskabet står Haderslev kommune og regimentet i 
forening.

Forberedelserne til den store folkefest er mange og omfattende. Alle tjenstgørende må tage et ekstra 
tag for at få det hele til at klappe på dagen. En god uges tid i forvejen vil man i hovedparten af landsde
lens byer og landsbyer kunne se Haderslev-kunstneren Lillian Martinusens smukke lysfestplakat, der 
kalder til samling på Haderslev kaserne.

Over festen er en sælsom, ligesom fortættet stemning. Man fornemmer, mere end man ser, de 
5-7.000 mennesker i tusmørket. Klokken 22.00 tændes 400 lys i vinduerne i kasernens sydfacade. Mel
lem de store lindetræer langs muren tændes fakkelskåle, hvis flammer slikker op mellem de mørke 
stammer. Så tændes projektørerne, der er rettet mod flagstangen højt til vejrs mellem kasernens to 
tårne. I stilhed glider flaget til tops i forårsnatten. Så falder musikkorpset ind med frihedssangen. Alle 
synger med efter evne. Den store mur kaster sangen tilbage - ud over byen og videre sydpå.

Taler af regimentschefen, af aftenens hovedtaler og af borgmesteren veksler herefter med fællessang 
og korsang med kor fra lokale skoler. Arrangementet på kasernepladsen slutter med »den store tappen
streg« udført af regimentets musikkorps og et kommando bestående af soldater fra Slesvigske Fodregi
ment, hjemmeværnet og fra en gæstende britisk enhed. Mere end 150 unge spejdere med fakler slutter 
op bag tappenstregen, når den marcherer fra byens torv til kasernepladsen.

Som punktum for den stemningsfyldte aften nedhales flaget. Projektører, fakkelskåle og fakler sluk
kes. Lysfesten er forbi.

»Den store tappenstreg« udførtes sidst i 1772 i København, indtil ceremonien blev genoptaget ved 
lysfesten i Haderslev.

Her hovedpunkterne i, hvad der sker og korte forklaringer herpå:

- Paraden opmarcherer på esplanaden med front imod kasernepladsen.
Slesvigske Fodregiments kendingssignal blæses, og paraden afleveres til regimentschefen.

- Der udføres forgattering. (Ordet »gatter« betyder måske gitter, idet forgattering bestod i en march 
rundt til porte og gitre i fæstningen, som lukkedes af. Senere blev forgattering til en symbolsk 
march rundt om vagtstyrken).

- Musikkorpset spiller tappenstreg af 1728.
- Trompetere og hornblæsere blæser »Signal til bøn«.
- Musikkorpset spiller »Kongernes Konge«.
- Musikkorpset spiller »Solen er slukket«.
- Lys og fakler befales slukket.
- Musikkorpset »slår af«. Der rykkes i kvarter.

Den 5. maj afsluttes festlighederne omkring minderne fra befrielsen i 1945 med en mindegudstjeneste i 
Haderslev Domkirke.

Denne gudstjeneste indledes med, at regimentets fane føres ind, og regimentschefen byder velkom
men, foretager navneoplæsning, kransenedlægning og beder indgangsbønnen. Domprovsten holder en 
prædiken, og ind imellem er der salmer og musik ved Slesvigske Fodregiments musikkorps.
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Udgangsbønnen, der bedes af en menig soldat, er soldatens bøn. Til slut føres fanen ud, medens 
musikkorpset spiller »Prins Jørgens march«.

Domkirken er fyldt til sidste plads, og har man een gang overværet denne begivenhed, vil den aldrig 
glemmes.

Soldatens bøn

Min Gud og Fader ved Jesus Kristus! Mit fædreland har kaldt mig til tjeneste for dets frihed og fred. 
Hjælp mig at tjene det oprigtigt, du, som i dette land har velsignet vort folk fra slægt til slægt. Bevar os 
fra krig; men kommer den, så hjælp mig til modigt at gøre min pligt!

Herre, giv mig et godt forhold til mine kammerater og alle, jeg har med at gøre; fri os fra indbyrdes 
strid og ondskab, fra al dårlig tale og misbrug af dit navn. Betror du mig myndighed over andre, så 
hjælp mig at bruge den med fasthed og mådehold under ansvar over for dig.

Nådige Fader, bevar mig fra alle fristelser, nu jeg er borte fra mit hjem og mine kære. Forlad mig mine 
synder, rejs mig op, når jeg falder, og giv mig daglig frimodighed til at leve af din nåde. Und mig hjælp af 
dit ord og ro til at søge dig. Lad mig ikke gøre dit navn skam, men bekende dig, hvor det er gavnligt og 
nødvendigt.

Min Gud, lad mit liv være i din hånd og min sjæl bevaret i din frelse.
Ved Jesus Kristus, vor Herre. Amen.

En anden meget smuk tradition er »Fredagsparaden«, en begivenhed som hver fredag eftermiddag 
samler et utal af tilskuere.

Denne tradition samler sig om regimentets Mindebog i Haderslev Domkirke.
For at skabe regimentets faldne et varigt minde lod regimentschefen for ca. 25 år siden fremstille en 

mindebog. Bogen er for hver side med de faldnes navne forsynet med en tegning, der har tilknytning til 
regimentets historie.

11961 fik mindebogen sin plads i et kapel »Slesvigske Fodregiments Mindekapel« i domkirken. Med 
regimentets gamle faner samt andre gamle trofæer anbragt omkring pulten med Mindebogen er dannet 
en meget smuk ramme.

Hver fredag kl. 16.00 afmarcherer paraden, der består af musikkorpset og 21 geværbevæbnede sol
dater under kommando af en officer fra kasernen. Ruten går ad byens forretningsstrøg til domkirken. 
Medens paraden venter antrådt ved kirkens hovedindgang, går officeren ind i mindekapellet, hvor han 
vender et blad i Mindebogen. Sideantallet i Mindebogen svarer til årets ugetal. Når dette sker vil alle de 
faldnes navne, som det er lykkedes at drage frem, en uge hvert år være synlige i Domkirken.

Dette er blot nogle ganske enkelte af de mange smukke traditioner, som regimentet holder i hævd.

Lokalafdeling Haderslev

Lokalafdeling Haderslev blev stiftet den 20. 
marts 1939 med OS af res. H. W. Rasmussensom 
formand, sekretær var SG af res. Chr. Ramsing 
og kasserer var OS af res. H. Larsen.

Lokalafdelingen var repræsenteret ved det 
første delegeretmøde, som blev afholdt i dagene 
5.-7. maj 1939, men kom dog til af dele skæbne 
med flere af de andre nystartede lokalafdelinger,
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som måtte standse deres aktiviteter, da de tyske 
tropper besatte Danmark. Det var ikke muligt at 
holde sammen på medlemmerne, og arbejdet i 
lokalafdelingen gik i stå.

Den 14. maj 1943 kom der gang i arbejdet påny.
Ved et Møde paa Soldaterhjemmet i Haders

lev den 14. Maj blev Lokalforening »Haderslev« 
stiftet for anden gang.

Følgende blev indvalgt i Bestyrelsen:

Formand: hjk. OS, Kriminalbetjent H. J. Poul
sen.
Sekretær: hjk. OS, Inspektør J. Jensen. 
Kasserer: hjk. SG, Mejerist N. P. Madsen. 
Bestyrelsesmedlem: hjk. SG, Politibetjent 
K. H. D. Bosack, Toftlund.
Revisorer:
Afsk. SG, Formand L. K. Eriksen, Haderslev.
Afsk. SG, Købmand P. M. Gadebjerg, Toftlund.

Den 29. august 1943 blev det danske forsvar ned
lagt af besættelsesmagten, og personellet blev 
interneret indtil den 21. oktober samme år.

Disse begivenheder kunne dog ikke stoppe lokal
foreningens aktiviteter, og fra 1943 foreligger 
følgende referat:

Onsdag den 27. Oktober afholdt Lokalforenin
gen paa Soldaterhjemmet i Haderslev sin ordi
nære halvaarige Generalforsamling, og det var 
ved denne Lejlighed lykkedes at faa trommet 
omtrent samtlige Medlemmer sammen. Efter 
Lodtrækning afgik Formanden, der dog blev gen
valgt med Akklamation. Endvidere udvidedes 
Bestyrelsen med eet Medlem, Motorordonans 
H. J. C. Andersen. Som Repræsentanter for de 
passive Medlemmer valgtes som overtallige Be
styrelsesmedlemmer Korporalerne Chr. Lorent
zen og Johs. Jensen.

Der blev nedsat et Festudvalg, som fik til Op
gave at tilrettelægge Foreningens Nytaarsfest, 
og endvidere blev der udtaget Ledere til Ter
rænsporten.

Det var en særlig Glæde for os at se en hel Del 
af vore Medlemmer fra Toftlund, idet det er no
get af en Sjældenhed at være sammen med disse. 
Afstanden er med de nuværende Trafikforhold 
for stor til, at de normalt kan deltage i Forenin

gens Arbejde, vi haaber dog, at vi snart faar dem 
at se igen.

Under Generalforsamlingen blev der foretaget en 
Indsamling til Mindestene for vore faldne Kam
merater. Resultatet af denne Indsamling overgik 
langt vore mest dristige Forventninger, idet vi op- 
naaede det straalende Resultat af 71 Kr.

★

Søndag den 7. November afholdt vi paa Soldater
hjemmet i Haderslev en Præmieskydning med 
Luftbøsse og Pistol.

Dagen fik et udmærket Forløb, og der var god 
Søgning ved Skydningen, idet der blev afgivet 
over 1500 Skud. Vi fik herigennem suppleret vor 
minimale Kassebeholdning væsentlig, Men dette 
skyldtes dog særlig den Omstændighed, at to af 
vore Medlemmer, Vinhandler M. O. Damkjær og 
Købmand Max Mikkelsen, havde foræret os Stør
steparten af Præmierne.

For at Medlemmerne i Toftlund kunde faa lej
lighed til at deltage, var der ordnet Indkvarte
ring for dem hos Medlemmerne her i Byen, men 
desværre var de fleste af dem forhindret i at 
komme til Stede.

Dagen var imidlertid saa vellykket, at vi tæn
ker paa at gentage den til næste Aar.

Onsdag den 17. November havde vi en hyggelig 
Klub- og Kammeratskabsaften paa Thedes 
Gæstgivergaard, hvor vi underholdt os paa for
skellig Maade enten ved at spille Kort, Skak eller 
andet, eller ved at opfriske gamle Soldaterhi
storier og -erindringer.

Med Terrænsporten har vi desværre været no
get uheldige, idet der indtil nu altid er kommet 
forhindringer, naar vi er gaaet i Gang med det. 
Efter alle Solemærker at dømme, skulde det dog 
lykkes os at faa begyndt nu i December Maaned.

Tirsdag den 30. November afholdt vi en Film- og 
Underholdningsaften paa Thedes Gæstgiver
gaard. Formanden for dansksindede sønderjyske 
Krigsdeltagere, Anton Houborg, holdt et over-
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maade interessant og morsomt Foredrag om 
Erindringer fra sin Soldatertid og fra sin Delta
gelse i Verdenskrigen, som blev paahørt med 
stor Interesse fra Forsamlingen. Man fik et tyde
ligt Indtryk af, at selv om mange af os andre og
saa har været soldat i lige saa lang Tid som An
ton Houborg, saa overgaar disse gamle Verdens
krigsdeltageres Oplevelser dog langt vore. Som 
et Kuriosum fra Foredraget kan anføres, at An
ton Houborgi 1895 blev indkaldt som tysk Soldat 
i Altona, i hvilken By hans Fader nogle Aartier i 
Forvejen havde været dansk Soldat.

Derefter var der fælles Kaffebord, og til Slut 
foreviste Trafikassistent Dyhr først »Sønder- 
borgfilmen« og derefter en film fra Statsba
nerne, hvor man saa Ingeniørtropperne foretage 
nogle Sprængninger i en Mose i Nordjylland. I 
øvrigt den største Sprængning, der nogensinde 
er foretaget herhjemme. Til Slut saa vi en Film 
fra en Drengelejr ved Holbæk. Denne sidste Film 
viste paa en meget morsom Maade nogle raske 
Drenges Liv i en Sommerferielejr.

Vi havde for første Gang inviteret Damerne 
med, og for at bøde paa vort lave Medlemsantal 
havde vi endvidere inviteret enkelte Gæster 
med, og der er ingen Tvivl om, at vi havde en ual
mindelig fornøjelig Aften i hinandens Selskab.

Søndag den 13. Februar 1944 afholdt Lokalfor
eningen sin første Fest, der paa alle Maader blev 
yderst vellykket. Formanden bød velkommen, 
hvorefter der serveredes Aspargessuppe og Ko
teletter med Rødkaal. Der blev talt for Damerne 
samt afsunget en af Osgt. H. H. Jensen forfattet 
Sang, der omhandlede Underofficerernes Over
gang fra Befalingsmænd til »menige i Hjemmet«, 
og paa en morsom Maade skildrede de forhenvæ
rende »Rekrutternes Skræk«, der nu ydmygt og 
forsagt skiftede Bleer og vaskede op. Efter Mid
dagen dansedes der til Kl. 22.45, og alle var 
enige om, at Festudvalget havde Ære af dette Ar
rangement.

Det skal lige nævnes, at Korporal, Grønthand
ler Lorentzen havde skænket Naturalierne (med 
Undtagelse af Kød) til Middagen, og dette i For
bindelse med et »Amerikansk Lotteri« havde 
stor Indflydelse paa Festens økonomiske Resul
tat.

Foreningen takker hermed alle, som medvir
kede til Festens absolut gode Resultat.

Søndag den 20. Februar 1944 afholdt vi en Trave
tur rundt om Haderslev Dam under Ledelse af 
Officiant E. T. C. Jensen, der paa en glimrende 
Maade indflettede smaa Terrainsportsøvelser, 
som gjorde Turen særlig vellykket. Den med
bragte Frokost nød vi i »Kristiansdal«, hvor vi, 
paa Grund af Luftalarm i Haderslev, fordrev en 
god Times Tid ekstra med Kortspil.

Næste Gang vi arrangerer en saadan Travetur, 
bør der møde mange flere Deltagere, idet en saa
dan Tur er den bedste Maade til at udvikle et 
godt Kammeratskab.

Den maanedlige Kammeratskabsaften blev i 
Marts Maaned afholdt paa Schmidts Gæstgiveri 
i Nørregade. Aftenen var ret godt besøgt, og vi 
havde en gemytlig Aften sammen. I Aftenens 
Løb opstod der en livlig Diskussion om forskel
lige aktuelle emner, og der var en Del Uenighed 
om eet af disse. Da der har vist sig, at det fra 
forskellig side er blevet ment, at det var Forenin
gens Standpunkt, der gjorde sig gældende i det 
ene Spørgsmaal, vil jeg gerne her igennem gøre 
opmærksom paa, at de Synspunkter, der blev 
fremført, selvfølgelig staar fuldstændig for de 
paagældende Medlemmers Regning, og at For
eningen selvsagt ikke indtager noget Stand
punkt i denne Sag.

I øvrigt forløb Aftenen udmærket paa sædvan
lig Vis med noget Kortspil og anden underhold
ning, og Johannes brillerede som sædvanligt 
med sit ubegrænsede Antal af historier.

Torsdag den 23. Marts havde vi inviteret Premi
erløjtnant S. A. Larsen og B. Mejgaardîra 3. Ba
taillon til en Diskussionsaften paa Thedes Gæst
gi ver gaard.

Der blev her drøftet en Mængde Ting vedrø
rende Hæren, som den var tidligere, og som de 
forskellige kunde tænke sig, at den kommer til at 
se ud i Fremtiden, og baade de to inviterede Gæ-
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ster og samtlige Medlemmer, der var til Stede, 
deltog med stor Iver i denne interessante Dis
kussion.

En Ting der særligt blev drøftet, var hvorledes 
Befalingsmandsspørgsmaalet skulde ordnes i 
den fremtidige Hær, men det viste sig dog, at der 
i det store og hele var Enigehed om, at den gamle 
Ordning under ingen omstændigheder maatte 
genindføres, hvorimod man ikke var helt enige 
om, hvorledes Ordningen saa skulde gennemfø
res. Særlig Sekondløjtnantsordningen blev 
stærkt kritiseret, og der herskede i al Alminde
lighed Enighed om, at alle Befalingsmandselever 
fra Starten skulde have lige Chancer for at 
komme frem, og ikke saaledes som nu, hvor 
Mandskabet efter ca. 3 Maaneders forløb bliver 
udtaget til Befalingsmandselever og udskildt i to 
Grupper efter deres Forhaandskundskaber paa 
det boglige Omraade. Det eneste rigtige var efter 
de deltagendes Mening, at alle Befalingsmænd 
maatte begynde på lige Fod som Gruppeførere, 
og først derefter skulde der foretages en Ud- 
skildning efter disses militære Evner, hvorunder 
der ikke maatte tages hensyn til den boglige Vi
den, som nogen af Gruppeførerne maatte være i 
Besiddelse af i Forvejen.

Alt i alt var det en glimrende Aften, og der er 
ingen Tvivl om, at det har haft stor Betydning for 
de deltagende at udveksle Meninger med Folk 
fra andre Grupper og høre deres Meninger om 
Forholdene.

Efter regimentets opløsning i 1943 deltog adskil
lige befalingsmænd og værnepligtige i mod
standskampen.

Navnene på de faldne fra denne periode er 
sammen med de fire soldater, der satte livet til 
under kamphandlingerne på Sønderbro i Ha
derslev den 9. april 1940, foreviget på mindetav
len på Haderslev kasernes sydmur og i mindebo
gen i Domkirken. Blandt disse var en af lokalfor
eningens medlemmer SG af res. Hans Christian 
Andersen, der faldt den 26. september 1944 ved 
Vedsted.

Lørdag den 7. juli 1945 afholdt lokalforeningen 
sin første generalforsamling i et frit Danmark. 
Mødet blev afholdt på Krauses Hotel.

Der var mødt 15 Medlemmer, og Formanden 
indledte med at byde de mødte Velkommen,

hvorefter Forsamlingen som Dirigent valgte Kri
minalbetjent Skibelund, Toftlund. Han oplæste 
Dagsordenen og gav derefter ordet til Forman
den til Beretningens Aflæggelse. Som Indled
ning mindedes Formanden vort afdøde Medlem, 
Hans Christian Andersen, der den 26. September 
1944 faldt paa Ærens Mark for en Gestapokugle 
i Vedsted Forsamlingshus, hvor der den paagæl
dende Aften blev foretaget en Razzia og som 
bl.a. havde til Følge, at Forsamlingshuset kort 
efter blev sprængt i Luften af Tyskerne. Hans 
Christian Andersen blev af Forsamlingen mindet 
ved 1 Minuts Stilhed.

SG af res. Hans Christian Andersen faldt 
den 26. september 1944 ved Vedsted.

Derefter aflagde Formanden Beretning, hvil
ket dog ikke kunde blive i det store, eftersom han 
i ca. 6 Maaneder havde været fraværende, idet 
ogsaa han, som saa mange andre, var blevet ja
get af Tyskerne og maatte flygte til Sverige. Han 
sluttede med at haabe paa, at Foreningen nu igen 
maatte trives godt, og at godt Kammeratskab 
maatte herske indenfor Foreningens Medlem
mer.

Derefter gav Dirigenten Ordet til Kassereren, 
hvilket dog ikke var nemt, eftersom han ikke var 
mødt. Formanden oplyste hertil, at han et Kvar
ter før Tiden for Forsamlingens Afholdelse 
havde modtaget telefonisk Besked om, at Kasse
reren var syg og saaledes ikke kunde give Møde.
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Regnskabet havde han dog ikke modtaget, og 
dette kunde saaledes ikke fremlægges, hvilket 
var meget uheldigt. Dette gav sig da ogsaa til 
Kende ved stærke Mishagsytringer fra Forsam
lingens Side, og der blev kraftigt protesteret 
imod, at dette gentog sig oftere. Formanden 
meddelte dog, at Regnskabet var i sin fulde or
den, og at der ikke fra den Side var noget at 
frygte, idet han faa Dage forinden havde gen
nemgået dette med Kassereren. Han lovede at 
lade Regnskabet dublikere og udsende til Med
lemmerne.

Man gik derefter over til Valg af Formand. Di
rigenten gav straks Ordet til den afgaaende For
mand, der meddelte, at han, hvor nødigt han end 
vilde, maatte frasige dig dette Hverv, idet han 
som Grund gav, at hans Tid for Øjeblikket var 
meget kostbar og kunde derfor ikke tilfulde hel
lige sig Foreningens Tarv.

Trods flere Henvendelser til ham blev han 
ikke til at formaa til at modtage Genvalg. I hans 
Sted blev derefter Mester i C. B. U. Hans Haakon 
Jensen valgt.

Som Bestyrelsesmedlemmer valgtes Politibe
tjent Bosack, den afgaaede Formand, Kriminal
betjent Hans Iver Poulsen.

Som Repræsentant for passive Medlemmer 
valgtes Politibetjent H. P. Jørgensen.

Som Revisorer valgtes Kriminalbetjent Skibe
lund og OS H. P. Petersen.

Angaaende Sommerfestens Afholdelse blev 
det eenstemmigt vedtaget at lade dette Spørgs- 
maal stilles i bero indtil videre, hvorefter man 
gik over til sidste Punkt paa Dagsordenen: 
»Eventuelt«.

Under dette Punkt var der mange, der havde Or
det, og der blev drøftet meget frem og tilbage, 
hvorledes Underofficerens Stilling efter den nye 
Hærlov mon vilde komme til at se ud. Blandt an
det havde OS O. A. Olesen Ordet og fremkom 
med nogle højst interessante Bemærkninger. 
Endvidere slog han til Lyd for, at et Samarbejde 
med Officantforeningen kunde have stor Betyd
ning, eftersom han for kort Tid siden havde over
været en Generalforsamling i denne Forening, 
hvorunder der var blevet indvalgt nogle forholds
vis unge Officianter i Bestyrelsen, og han mente, 
at disse unge Officianter havde adskilligt mere 
tilovers for »Underofficeren« end de ældre. End

videre anmodede han om, at der maatte blive 
sendt en Henstilling til Hovedbestyrelsen om 
snarest muligt at afholde Repræsentantskabs
møde for at drøfte eventuelle Forslag, som 
skulde forelægges, naar den ny Hærlov skulde 
endelig vedtages.

Der foreligger ikke yderligere om sommerfesten. 
Det er vel sandsynligt, at denne fest ikke har fun
det sted.

Den 26. maj 1946 sker en begivenhed, som ef
ter det foreligggende referat ikke er gået i glem
mebogen lige med det samme:

Lokalforeningens Faneindvielse blev afholdt i 
Harmoniens hvide Sal og formede sig som en 
festlig og national Aften.

Ved Bordene var der fuldt besat af Medlem
mer - med Damer - særlig indbudte Gæster 
samt Deltagere fra samtlige Soldaterforeninger i 
Byen.

Formanden, Mester H. H. Jensen, indledte 
Festen med at byde hjertelig velkommen til den 
store Forsamling i Særdeleshed til Oberst Bjerre
gaard, Politimester Hartmann og Hovedbestyrel
sesmedlem SG Chr. Pihl, Odense, og meddelte, 
at den Fane, der nu skulde indvies, var en 1. Præ
mie fra Hovedforeningen for Salg af de fleste 
Lodsedler ved Landslotteriet sidste Aar i For
hold til Lokalforeningernes Medlemstal.

Det er en Dag, vi har ventet længe paa, sagde 
Formanden, en Mærkedag i Foreningens Hi
storie, idet vi gerne vilde have haft vor egen Fane 
med ved Afsløring af to Mindestene, nemlig for 
OS Hans Andersen, der blev dræbt i Vedsted den 
26/9 1944 af Tyskerne, og for SG G. H. Simonsen, 
der havde paadraget sig Tyfus under sit Arbejde 
paa Karantænestationen i Padborg. De to Mænd 
skylder vi meget, og vi vil ære deres Minde. (For
samlingen rejste sig).

Efter et Musikstykke af 2. Regiments Musik
korps, blev der slaaet an til Fanemarchen, og ind 
førtes 10 Soldaterforeningsfaner i Spidsen for 
den endnu sammenrullede Fane.

Oberst Bjerregaardtog nu Ordet og udtalte sin 
Glæde over at være til Stede ved denne Lejlighed 
og i denne Forening af ansvarsbevidste Mænd. 
Obersten talte derefter meget smukt for Kongen, 
hvis Valgsprog: »Min Gud, mit Land, min Ære«, 
var en Realitet. Kong Christian har i høj Grad ef-
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terlevet disse Ord. Vi takker Kongen for gode 
Dage og strenge Dage, og jeg udtrykker det Øn
ske, idet jeg slaar det første Søm i denne Fane, at 
det maa forundes Kongen at arbejde og virke 
længe endnu for vort Land. Kongen leve! (9 fol- 
digt Hurra og Kongesangen).

Politimester Hartmann slog 2. Søm i for Dan
mark, idet han i smukke og varme ord priste vort 
gamle Fædreland og udtalte sin Forvisning om, 
at det Foraar, der brød ud den 5. Maj i Fjor, nok 
skulde blive efterfulgt af en god Sommer, og at 
de Brydninger, som nu foregaar, og som er natur
lige efter alt hvad der er foregaaet, skal nok føre 
til det bedste. Danmark leve! (3 foldigt Hurra og 
»Der er et yndigt Land«).

Næste Taler SG Pihl, der var mødt som Re
præsentant for Hovedbestyrelsen, takkede Lo
kalforeningen for sin store Indsats ved Lodsed
delsalget. Han fremhævede stærkt Betydningen 
af Loyalitet og Ansvarsbevidsthed opad og ne
dad. Idet han slog det tredie Søm i, udtalte han 
Haabet om, at Foreningen maatte ære og værne 
om den nye Fane, saa den uplettet kan gives vi
dere til Efterfølgerne. (3 foldigt Hurra og »Der er 
ingen Ting, der maner«).

Hovedforeningens repræsen
tant ved faneindvielsen, SG af 

res. Chr. Pihl.

Regimentsmusikken underholdt nu i over en 
Time Deltagerne med en Koncert, hvor Musik
stykkerne fulgte hurtigt efter hinanden, og som 
belønnedes med meget og stærkt Bifald.

Ved Kaffebordet holdtes en Række Taler.
Obl. Elmgreen talte om Underofficersforenin

gens faglige og kammeratlige Opgaver, men an
befalede ogsaa at tage det nationale med og hen
stillede til alle Underofficerer om at slutte op om 
Foreningen.

SG Pihl overrakte Formanden en Lysestage fra 
Hovedbestyrelsen som Tak for hans personlige 
Indsats ved Lodseddelsalget - 1400 Lodsedler.

Formanden for 2. Regiments Soldaterfor
ening, Købmand S. K. Kristensen, bragte For
eningens Lykønskning og overrakte en Fane
plade med Ordene »Alt for Danmark« indgrave
ret. Han hilste ligeledes den nye Fane velkom
men ind i den store Kreds af Foreningsfaner, som 
især i Krigsaarene er blevet indviet her i Byen.

Møllermester Houborg bragte en Hilsen fra 
dansksindede sønderjydske Krigsdeltagere og 
hyldede i en hjertevarm Tale den danske Soldat. 
Han fremdrog Træk fra sine unge Dage og kom 
herunder ind paa en Omtale af Mottoet »For 
Kongen og vort Land«, under hvilket de danske 
Soldater havde kæmpet under Bülow og Schlep
pegrell, og som ogsaa var blevet vist af den nuvæ
rende Generation den 9. April 1940.

Paa Grund af Regimentsmusikkens Afrejse til 
Sønderborg maatte Fanerne nu føres ud, inden 
Festen havde faaet sin Afslutning.

Formanden for Forsvarsbrødrene for Haders
lev og Omegn, Redaktør Nielsen, som selv er 
gammel Korporal af 2. Regiment, bragte ligele
des en Lykønskning i Dagens Anledning. Han 
omtalte Underofficerernes mange Gange vanske
lige Opgave med at uddanne Mandskabet. Han 
havde i sin Tid haft den bekendte Krenchel i sit 
Korporalskab, og denne havde allerede den Gang 
været en daarlig Soldat, og havde altsaa ikke for
bedret sig i Manddoms aarene derefter, men væ
ret blandt dem, der svigtede, da Landet var i sin 
dybeste Nød. I sin Tale kom han iøvrigt ind paa 
General Essemanns Udtalelse efter 9. April 1940, 
hvor denne havde sagt, at den 9. April var Ser
genternes, Kornetternes, Korporalernes og de 
meniges Dag, idet det var dem, der tog Stødet af.

Endelig overbragtes en Lykønskning af SG Pe
der Jensen, Lokalforening »Fyn«, inden Forman
den kunde slutte den dejlige Aften med en Tak til 
alle og især til Aftenens Hovedtalere. En særlig 
Tak blev rettet til SG M. A. Madsen og Kpl. Han
sen for deres store Arbejde ved Tilrettelæggel
sen af Festen.

Med Afsyngelsen af »Kongernes Konge« slut-
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tede Festen, som var blevet en i sønderjydsk For
stand rigtig national Aften, som Foreningen kan 
være stolt af.

Digt fremsagt af Møllermester Anton Houborg 
ved Haderslev Underofficersforenings Faneind
vielse den 26. Maj 1946.

For Kongen og vort Land 
der toner over Vangen, 
og Dannebroge folder ud 
sin røde Dug ved Sangen. 
I Tro og Lid til Gud 
drog Danmarks Sønner ud, 
da 48 kom med Bud 
fra Thyras gamle Vold, 
hvor Fjenden drev sit lumske Spil 
og haanede vort Skjold.

I Mindet gemmer vi de svundne stolte Dage, 
da Landsoldaten frejdig jog 
hin Oprørsflok tilbage, 
man naar han fremad drog 
og naar han saadan slog 
for Arnestedets brudte Fred, 
da Mindet straale kan, 
en Tanke kun besjæled ham 
for Kongen og vort Land.

Da hist Sønder det atter trækker sammen, 
og tvende store Magter kom 
at dele Hæderstammen.
Da gik han frem paany 
mod Fjenden uden sky 
vel var vi kun de smaa og faa, 
men ingen Danemand 
vil søge Skjul, naar han skal slaa, 
for Kongen og sit Land.

Bag Dannevirke Vold i Vinternattens Kulde 
ved Sankelmark, hvor Blodet flød, 
saa Fjenden standse skulle, 
og hist bag Dybbøl By, 
det Vidne bad mod Sky, 
der vidne skal til sene Slægt, 
at Landsoldaten kan 
med Ære sænke Dannebrog 
og falde for sit Land.

Søndag den 6. Oktober foranstaltede Lokalfor
eningen efter adskillige Opfordringer en Fest 
med Spisning paa »Ulvelyst«.

Fra Bestyrelsens Side havde man været noget 
betænkelig med at foranstalte en saadan, men 
naar man var blevet opfordret til det, maatte 
man jo regne med, at de paagældende ogsaa 
vilde give Møde, med dette blev en stor Skuf
felse.

Selvfølgelig kan man blive forhindret, men 
naar Foreningen i god Tid havde adviseret Fe
sten, maatte man nok kunde regne med en større 
Tilslutning. Man saa overhovedet ikke nogen af 
de tjenstgørende Sergenter og Oversergenter 
ved Festen, og det er da især dem vi tænker paa, 
fordi de gerne skulde lære os at kende, og vi 
dem.

Det var derfor en lille Flok, der Kl. 19.15 
kunde sætte sig ved de festligt pyntede Borde.

Efter en Velkomst af Formand H. Poulsen 
kunde Spisningen tage sin Begyndelse. Maden 
var god og velsmagende og Underholdningsmu
sikken, som blev leveret af Kapelmester Harald 
Jensens Orkester, behøver ikke yderligere Kom
mentarer.

Under Spisningen blev der af SG M. A. Mad
sen holdt en Tale for Damerne, som vi ikke godt 
kan undvære ved en saadan Lejlighed, og Frank 
talte om Kammeratskabet indenfor Lokalfor
eningen.

Forinden Formanden kunde hæve Bordet, for 
at man kunde gaa over til den mere fornøjelige 
Del af Aftenen, nemlig Dansen, konstaterede 
man, at Humøret var højt blandt alle Deltagere, 
hvori det fortræffelige Orkester ogsaa havde sin 
Andel.

Under Dansen blev der bortloddet 14 x *4 Pd. 
Kaffe samt 100 engelske Cigaretter. Der var ri
vende Afsætning paa Lodsedler.

Til Afslutning sang man under Ledsagelse af 
Orkestret »Der er et yndigt Land«, og alle kunde 
gaa hjem i forvisning om, at de havde haft en 
hyggelig og fornøjelig Aften sammen.

Hvis der er een, som skal fremhæves, saa er 
det Kpl. Hansen, som igen havde gjort et stort 
Stykke Arbejde, og som var Manden med Kaffen 
og Cigaretterne.

Generalforsamlingen i 1946 blev afholdt den 1. 
November paa Restaurant »Kino« Nørregade.

Efter at Formanden, Kriminalbetjent H. Poul
sen, havde budt velkommen, blev Mester H. Jen
sen valgt til Dirigent.

Dirigenten oplæste Dagsordenen, som var paa 
8 Punkter og gav derefter Ordet til Formanden, 
som dog ikke havde meget at fremkomme med, 
da der ikke var sket andet, end at man i Oktober
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Maaned havde afholdt en Fest med saa ringe Til
slutning, at det vil vare længe, før man laver no
get igen.

Det meddeltes, at man havde tilsluttet sig de 
Samvirkende Soldaterforeninger i Haderslev.

P. Hansen aflagde Beretning fra Skyde- og 
Festudvalget, under hvilken han beklagede den 
ringe Tilslutning til Skydningen. Da Kassereren 
var forhindret, aflagde han samtidig Regnska
bet, hvilket blev godkendt.

Næste Pkt. var Eksklusion af 2 passive Med
lemmer. Da den ene var kommet til Stede, lod 
man paagældende fremkomme med en Redegø
relse over sine Forhold under Besættelsen. Da 
dette var i Samklang med det, som J. Jensen var 
blevet afskediget paa, vedtog man at udelukke 
Manden, hvilket han ogsaa bøjede sig for, selvom 
han den 5. Maj var iblandt dem, der havde Arm
bind paa. Den anden, som ikke var mødt, blev 
uden videre Diskussion ekskluderet. Der ud
spandt sig under dette pkt. en større Diskussion, 
hvorunder adskillige havde Ordet.

Man gik derefter over til Valg. Til Formand fore
sloges fra Bestyrelsen M. A. Madsen, andre fo
reslog H. Dall. M. A. Madsen blev valgt ved 
Haandsoprækning. Til Bestyrelsen blev yderli
gere valgt H. Dall og Thorsen. Som Suppleanter 
til Bestyrelsen: Mester Steen og Postbud Ben- 
dorff. Til Revisorer valgtes Johs. Christensen og 
Aug. Petersen.

S G af res. M. A. Madsen.

Under Eventuelt drøftedes forskellige For
hold. Man kom ogsaa ind paa den manglende In
teresse, der vistes Foreningen fra de tjenstgøren- 
des Side. Det er saadan i Dag, at man af de aktive 
Medlemmer, der mødte til Møderne, stadig 
maatte skifte med hensyn til Pladserne indenfor 
Bestyrelsen.

Klokken var blevet saa mange, at Mester Jen
sen, efter at han havde manet Medlemmerne til 
at slutte op om Foreningen, sluttede Generalfor
samlingen.

For året 1947 foreligger kun referat af en enkelt 
begivenhed:

Den 13. Marts afholdtes en Kammeratsskabsaf- 
ten paa »Harmonien«, men en forrygende Sne
storm satte Bom for den store Tilslutning, man 
havde regnet med. Der var dog en Del, der satte 
Livet paa spil og forcerede de store Snedriver, 
der laa overalt i Byen, og ingen af de fremmødte 
fortrød det, thi det blev en mægtig god Aften.

Vor gode Kollega O. Petersen (Bubbi) fremvi
ste hogle morsomme og interessante Film. Der
efter kom Raffelbægerne i Sving for at afgøre, 
hvem der skulde betale et Par Stykker Smørre
brød med Tilbehør, for Hjemturen krævede no
get at styrke sig paa. Jeg skal tilføje, at Retsbe
tjent Thorsen tog vel rigeligt til sig af »Stik
kerne«, men der var jo ogsaa Brændselsmangel 
hos ham. Det gemytlige Samvær sluttede først, 
da vi blev »sat ud i den kolde Sne«, men vi tog 
Hjemturen i Forvisning om, at have tilbragt en 
god Kammeratskabsaften sammen.

Hjemturen mellem meterhøje Snebarikader 
foregik nærmest som en stor Sneboldkamp, og vi 
fik en glimrende Træning i »Snekamp i Byer«, 
saa vi helt glemte den forrygende Snestorm.

Vi skal herefter helt frem til året 1949, før der 
påny foreligger et referat fra en generalforsam
ling. Det fremgår heraf, at lokalafdelingen ikke 
er særlig aktiv:

Foreningen har den 20/6 1949 afholdt general
forsamling i underofficersmessen på kasernen 
med følgende dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Formanden aflægger beretning.
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3. Kassereren aflægger regnskab.
4. Valg af formand.
5. Valg af kasserer.
6. Valg af bestyrelsesmedlemmer, 3 aktive, 2 

passive samt suppleanter.
7. Eventuelt.

Da bestyrelsen nu har siddet i to år uden valg, 
tog man den beslutning, at hele bestyrelsen 
skulle på valg.

Som dirigent valgte man OS Harry Dall, som 
oplæste dagsordenen og gav ordet til formanden, 
der i sin beretning redegjorde for arbejde i det 
forgangne år. Han beklagede, at medlemmerne 
ikke viste deres forening mere interesse og ikke 
mødte, når der blev kaldt til møde eller skydning 
eller hvad der ellers blev indkaldt til.

Kassereren oplæste det reviderede regnskab, 
der ligeledes blev enstemmigt vedtaget.

Valg af formand. Da nuværende formand ikke 
ville modtage valg, blev der foreslået følgende: 
L. K. Jensen (tilsynsførende), OS Harry Dall 
(gruppefører ved C. B. U.), valgt blev L. K. Jen
sen.

Som bestyrelsesmedlemmer blev følgende ak
tive valgt:

Kasserer: SG Frank.
Bestyrelsesmedlemmer:
SG M. A. Madsen, Rasmussen og H. Dall.
Passive bestyrelsesmedlemmer:
Kpl. P. Hansen og Kpl. C. Lorentzen.
Aktive suppleanter:
OS N. P. Madsen og OS Nielsen, tjenstgørende. 
Passive suppleant: Kpl. J. Christensen.
Revisorer:
Kpl. A. Petersen og J. Christensen.

Ved loven om forsvarets ordning, der blev vedta
get den 18. juni 1951, sker mange betydnings
fulde ændringer i det danske forsvar. Underoffi
cersgruppen bliver nedlagt. Sergenterne bliver 
værnepligtige. Oversergenterne kan kontraktan
sættes. Flyvevåbnet, der hidtil har været flyve
tropperne i henholdsvis søværnet og hæren, bli
ver et selvstændigt værn - »Flyvevåbnet«. Dette 
sidste medfører, at der fra flyvestation Skryd- 
strup tilgår nogle oversergenter som medlem
mer af Lokalforening Haderslev.

Det må iøvrigt konstateres, at lokalforeningen 
har haft en periode fra 1947 til 1952, hvor arbej
det har været meget beskedent, og medlem
merne har svigtet, når bestyrelserne havde for
søgt at arrangere aktiviteter. Herudover var lo- 
kalforenigen kommet i gæld til hovedorganisa
tionen, og skulle lokalforeningen fortsætte, var 
en rekonstruktion nødvendig. I 1952 den 21. ok
tober blev indkaldt til et medlemsmøde, der blev 
afholdt i Fenrikforeningens lokaler.

Der var mødt en lille snes medlemmer, da ser
gent M. A. Madsenbød velkommen og rettede en 
speciel velkomst til Særmark-Thomsen fra ho
vedbestyrelsen samt til medlemmerne fra Skryd- 
strup.

M. Madsen blev valgt til dirigent, hvorefter 
sergent S. Olesen redegjorde for årsagen til og 
forarbejdet med mødet, der gerne skulle resul
tere i foreningens rekonstruktion. Særmark- 
Thomsen redegjorde for hovedforeningens øko
nomiske krav til lokalforeningen, idet han dog 
oplyste, at dette ikke måtte blive nogen hindring 
for rekonstruktionen, idet man først og frem
mest måtte gøre sig klart, om der var interesse 
for lokalforeningens virke. Hvis dette var tilfæl
det, var hovedforeningen villig til en tilfredsstil
lende løsning. Særmark-Thomsen foreslog, at 
man gik frem efter følgende dagsorden, idet han 
dog gjorde opmærksom på, at mødet ikke måtte 
betragtes som nogen generalforsamling, men 
skulle efterfølges af en sådan:

1. Er der stemning for lokalforeningens fort
satte beståen?

2. Hovedbestyrelsens forslag til en løsning af 
det økonomiske mellemværende til hoved
foreningen.

3. Valg af foreløbig bestyrelse.
4. Optagelse af ekstraordinære medlemmer.
5. Orientering om hovedbestyrelsens arbejde 

og problemer.
6. Eventuelt.

Denne dagsorden blev eenstemmigt vedtaget, 
hvorefter punkt 1 omgående blev sat under de
bat. Resultatet blev en eenstemming vedtagelse 
af arbejdets genoptagelse, idet man vedtog, at 
medlemmerne fra Skrydstrup og Toftlund hen
hører under Haderslev, samt at møder og festlig
heder m.v. skulle afholdes skiftevis i Haderslev
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og Skrydstrup. Et forslag om en selvstændig lo
kalforening i Skrydstrup blev trukket tilbage, 
idet forslagsstillerne indså fordelen ved een stor 
i stedet for to små foreninger.

ad 2. Efter at have gennemgået det fra hoved
bestyrelsen fremsatte forslag om sagens løsning, 
akcepterede man det fine tilbud, og forsamlin
gen bad Særmark-Thomsen bringe hovedbesty
relsen en tak for hjælpen til foreningens videre 
drift.

ad 3. Fra Skrydstrup stillede man forslag om, 
at mindst 2 bestyrelsesmedlemmer skulle være 
fra flyvepladsen, hvilket blev vedtaget, hvorefter 
valget faldt således ud:

Formand: sergent S. Olesen, Haderslev.
Næstformand og sekretær: forplejningsforval

ter Julius Christensen, Skrydstrup.
Kasserer: OS H. P. Schmidt, Haderslev.
samt tilsynsførende M. A. Madsen, Haderslev, 
og OS, vagtmester A. Arildsen, Skrydstrup.
Endvidere valgtes som tillidsmænd for eks
traordinære medlemmer:
Kip. P. Hansen og Kpl. H. N. Simonsen.

ad 4. Særmark-Thomsen redegjorde for bestem
melserne for optagelse af ekstraordinære med
lemmer, og rettede en kraftig appel til den nye 
bestyrelse om at arbejde for optagelse af de vær
nepligtige sergenter. Dette vedtoges.

M. A. Madsen indbød herefter de tilstedevæ
rende til smørrebrød, idet han foreslog, at pkt. 5 
og 6 henlagdes, til den værste sult var overstået. 
Dette vedtoges, hvorefter man gik til bords i Fen- 
rikforeningens spisestue. Her gav Særmark- 
Thomsen en kort redegørelse for hovedbestyrel
sens arbejde i de sidste måneder, og efter for
skellige indlæg hertil takkede sergent Olesen for 
denne udmærkede orientering.

M. A. Madsenbad Særmark-Thomsenhdse ho
vedbestyrelsen med forslag om, at man i så vid 
udstrækning som muligt lod hovedbestyrelses
medlemmerne besøge lokalforeningerne, idet et 
sådant besøg altid vakte glæde og var med til at 
give bestyrelserne nyt mod og initiativ, og med
lemmerne var altid glade for at stifte bekendt
skab med foreningens hovedledelse. Særmark- 
Thomsen kunne hertil oplyse, at dette forslag 
faktisk kom for sent, idet man havde påbegyndt 
sådanne besøg og fortsat ville opretholde disse,

så tit som økonomien tillod. Dette vakte bifald 
hos samtlige deltagere.

OS af res. Kn. Særmark Thomsen, hovedbe
styrelsens repræsentant ved generalforsam

lingen.

Under eventuelt fremlagde Særmark-Thomsen 
de nye emblemer, hvoraf en del medlemmer 
straks sikrede sig et, og lokalforeningen overtog 
en mindre beholdning.

Den udmærkede aften sluttede med en tak for 
arrangementet og et trefoldigt leve for lokalfor
ening »Haderslev«.

Lad os endnu en gang udtrykke ønsket om, at 
lokalforening »Haderslev« snarest muligt må 
leve op til »fortids storhed«, så garnisonens unge 
befalingsmænd igen får en initiativrig forening 
at holde sig til.

Sluttelig bringes en tak til garnisonskomman
danten, oberst Gabel-Jørgensen, ikke alene for 
tilladelsen til, at mødet kunne afholdes på kaser
nen, men specielt til de ord, som obersten ud
talte til Særmark-Thomsen, at lokalforeningen al
tid var velkommen på kasernen. Det lover godt 
for den nye bestyrelses fremtidige arrangemen
ter. Også til Fenrikforeningen skal lyde en tak for 
gæstfriheden i dens smukke lokaler, og vi tror på 
et godt samarbejde mellem de to foreninger.

Efter dette møde begyndte lokalforeningen at ar
bejde igen, og selvom det stadig var småt med 
tilslutningen til arrangementerne tyder refera
terne fra 1953 på en stigende aktivitet.
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Den 12. januar indkaldtes til en ekstraordinær 
generalforsamling, der blev afholdt i Fenrikfor- 
eningens lokaler:

Der var mødt 33 medlemmer, bestyrelsen ind., 
hvoraf Skrydstrup var repræsenteret med halv
delen. Det skal også bemærkes, at over halvdelen 
af samtlige mødte var tjenstgørende.

Der var opstillet følgende dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Beretning ved formanden.
3. Beretning om regnskabet ved kassereren.
4. Sager, der ønskes behandlet ved formanden.
5. Valg af formand.
6. Valg af kasserer.
7. Valg af 3 ordinære bestyrelsesmedlemmer.
8. Valg af 2 ekstraordinære bestyrelsesmed

lemmer.
9. Valg af 2 suppleanter samt 2 revisorer og 2 

revisorsuppleanter.
10. Eventuelt.

Formanden, SG S. Olesen, bød velkommen og op
fordrede herunder alle at medvirke til at få valgt 
en bestyrelse, der fortsat kan føre arbejdet med 
lokalforeningen fremad og opad.

Derefter gik man over til dagsordenens første 
punkt.

ad 1. OS B. J. Rasmussen, Skrydstrup, blev fore
slået og eenstemmigt valgt til dirigent; han gav 
straks ordet til formanden.

af 2. I beretningen redegjorde formanden for 
foreningens arbejde siden medlemsmødet den 
21. oktober 1952 og oplyste endvidere, at med
lemstallet i det forløbne tidsrum var blevet for
doblet fra 30 til 60 medlemmer, og mente derfor, 
at lokalforening »Haderslev« nu igen kunne be
tragtes som en kendsgerning. Beretningen blev 
eenstemmigt godkendt.

ad 3. Kassereren oplæste derefter regnskabet, 
som også blev godkendt.

ad 4. Punktet udgik, da der ikke var indkom
met noget til behandling.

ad 5. Inden vi gik over til punkt 5, fremkom 
der et forslag, som blev støttet fra flere af med
lemmerne, om, at den siddende bestyrelse blev 
ved til den ordinære generalforsamling i april,

den havde gjort et godt stykke arbejde, der 
havde givet resultater, men hertil svarede næst
formanden, SG J. Kristensen, Skrydstrup, at den 
nuværende bestyrelse bestod udelukkende af 
»gamle« underofficerer, og det sikkert ville være 
gavnligt, om nogle at de unge og nye kom i besty
relsen, for at de også kunne få lejlighed til at 
gøre en indsats for foreningen.

Forslaget blev derefter trukket tilbage, og 
man gik over til punkt 5. Formanden, SG S. Ole
sen, Haderslev, blev eenstemmigt genvalgt, hvil
ket han modtog med tak.

ad 6. Kassereren, OS H. P. Schmidt, kasernen, 
blev ligeledes genvalgt, hvilket også modtoges 
med tak, og han lovede at gøre sit bedste.

ad 7. Der fremkom 5 forslag, og man enedes 
om, at de 3 med flest stemmer blev ordinære be
styrelsesmedlemmer, og de 2 laveste skulle være 
suppleanter, og det endelige resultat blev:

Næstformand og sekretær: OS A. K. Pedersen, 
samt OS S. J. Jespersen og A. Saabye, alle fra 
Skrydstrup.
Suppleanter: OS Jacobsen og P. Møller, kaser
nen, Haderslev.

ad 8. Der var også flere forslag, og resultatet 
blev, at SG Quist og Kpl. P Hansen, Haderslev, 
blev valgt til ekstraordinære bestyrelsesmed
lemmer.

ad 9. Som revisor blev valgt forplejningsfor
valterne, OS L. K. Jensen, Haderslev, og SG 
J. Kristensen, Skrydstrup.

Suppleanter for revisorer blev SG M. Madsen 
og Kpl. Lorentzen, Haderslev.

ad 10. Herunder fremlagde formanden for
skellige skrivelser fra hovedforeningens møder, 
men blev gjort opmærksom på, at samme var at 
finde i messerne. Forskellige problemer blev 
drøftet, og der blev solgt en del emblemer.

Dirigenten takkede herefter for god ro og orden, 
og vi gik ind til det festligt dækkede bord med 
smørrebrød og diverse, det sidste sørgede Fen- 
rikmessens formand for, men det skal dog tilfø
jes, at selvom der var en god forsyning, blev mes
sen dog tildels tørlagt, så aftenen sluttede med 
sodavand og højt humør i kammeratligt samvær, 
og hanerne var begyndt at »hilse« på den nye 
dag, inden den sidste mand kom i seng i Haders-
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lev og Skrydstrup med mindet om en vellykket 
aften.

★

Lørdag den 28. marts holdt lokalforening »Ha
derslev« en fest for medlemmerne med damer i 
Skrydstrup.

Der var mødt 48 deltagere, hvoraf hovedpar
ten var fra Haderslev, og såvel civile som tjenst
gørende var repræsenteret med ca. halvdelen til 
hver; sagt i al beskedenhed havde vi en knippel
god fest.

Deltagerne fra Haderslev ankom i en bus kl. 
15.00 præcis, og efter at vi havde hilst på hinan
den, kørte vi en rundtur på flyvepladsområdet, 
hvor selskabet havde lejlighed til at se flyvesta
tionen, de nye kasernebygninger m.m. Derefter 
kørte vi op og beså motor-depotets vognpark og 
værksteder, som blev studeret med megen inter
esse. Turen endte kl. 17.00 i lejren, hvor damerne 
fik køkkenet forevist ved »Julie«, medens mæn- 
nerne hvilte sig og fik en sludder inden spisnin
gen.

Enkelte civile medlemmer, som havde været 
forhindret i at møde om eftermiddagen, ankom 
kl. 18.30, og vi samledes om et yderst velpyntet 
og veldækket bord, som Julie og hans piger ikke 
kan få ros nok for. Under spisningen holdt for
manden festtalen og motiverede et leve for for
eningen. Efter spisningen blev der fortalt muntre 
historier i en halv times tid, og derefter gik vi 
over til små borde, hvor vi nød kaffen og de for
friskninger, som kunne købes ved Julies velforsy
nede bar, alt imedens grammofonen spillede op 
til dans i »studiet«.

Festen sluttede kl. 1.30.

Den 11. maj 1954 kl. 20.00 holdt lokalforeningen 
ordinær generalforsamling i »Underofficersklub
ben« på flyvestation Skrydstrup med følgende 
dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Beretning ved formanden.
3. Beretning af regnskab ved kassereren.

4. Sager, der ønskedes behandlet.
5. Valg af 2 ordinære bestyrelsesmedlemmer.
7. Valg af 2 ekstraordinære bestyrelsesmed

lemmer.
8. Valg af 2 suppleanter.
9. Valg af 2 revisorer.

10. Valg at 1 revisorsuppleant.
11. Eventuelt.

Formanden åbnede generalforsamlingen med at 
byde de 28 mødte velkommen, og derefter blev 
der straks taget fat på dagsordenen.

ad pkt. 1. Forplejningsforvalter Julius Kristensen 
blev enstemmigt valgt som dirigent. Han tak
kede for valget og håbede, at han kunne røgte sit 
hverv på tilfredsstillende måde.

ad pkt. 2. Derefter fik formanden igen ordet 
for at aflægge beretning. Det var kun ganske lidt, 
der var sket i det forløbne år. Deltagelsen i sidste 
års træningsskydning havde været for sløj, og 
bedre havde det ikke været med deltagelsen i 
landsskyttestævnet i Århus.

Der havde været holdt en enkelt udflugt sidste 
sommer »Ud i det blå«. Det var en tur til »Vester- 
ris« (fodtur fra Haderslev). Det har sikkert været 
grunden til, at der var en sløj deltagelse, men de 
der var med, morede sig dog ganske udmærket, 
på nær een, han »sov«, dog kun den sidste time.

Den 9. april var der blevet nedlagt krans ved 
mindesmærket for de faldne den 9. april 1940 på 
Sønderbro i Haderslev. Der havde været forskel
lige sammenkomster i årets løb, henholdsvis i 
Haderslev og Skrydstrup. Der var ingen kom
mentarer til formandens beretning, og den blev 
enstemmigt godkendt.

af pkt. 3. Kassereren aflagde beretning, hertil 
var der ingen bemærkninger. Beretningen blev 
godkendt.

af pkt. 4. Der var ikke indkommet sager, der 
ønskedes behandlet.

Derefter tog man fat på valgene og bestyrel
sen kom til at se således ud:

Formand: SG S. Olesen, Haderslev.
Kasserer: OS H. P. Schmidt, Haderslev.
Næstformand og sekretær: Materielforvalter 
OS N. Just Nielsen, Skrydstrup.
Bestyrelsesmedlem: OS J. Schultz, Skryd
strup.
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Ekstraordinære: SG S. Å. Jessen, Skrydstrup, 
KP Otto Petersen, Haderslev og KP P. Hansen, 
Haderslev.
Suppleanter: OS P Møller, Haderslev og for
plejningsforvalter J. Kristensen, Skrydstrup.
Revisorer: OS B. Trøster, Skrydstrup og KP 
H. Simonsen, Haderslev.
Revisorsuppleant: OS Skougaard, Haderslev.

ad pkt. 11. Her blev fra Haderslev forespurgt, om 
der kunne gøres noget ved messeforholdene. Der 
blev svaret, at disse forhold ville komme for ved 
repræsentantskabsmødet i Næstved den 15. maj,

hovedforeningen havde sat det på dagsordenen, 
da det var et problem for næsten alle landets lo
kalforeninger.

Et andet spørgsmål om, hvorvidt det var mu
ligt at hjælpe de unge sergenter, der ikke kunne 
hævde sig overfor mandskabet uden hjælp og 
støtte fra deres kompagnichefer. Sergenterne 
klagede over, at de sjældent fik den støtte. Sagen 
blev henvist til i første omgang at skulle søges 
løst lokalt. Mange andre spørgsmål var fremme 
og blev belyst.

Generalforsamlingen sluttede kl. 23.15, og di
rigenten takkede for god ro og orden.

Mindesmærket for de faldne på Sønderbro. (Foto: Olav B. Hansen)
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Søndag den 4. september 1955 havde lokalfor
eningen udflugt til Syd-Slesvig pr. omnibus. Tu
ren startede fra Haderslev søndag morgen kl. 8 
til Skrydstrup, hvor nogle deltagere blev taget 
op, og så gik turen til Graasten, hvor vi beså min
desmærket for oberst Paludan-Müller, der faldt i 
kampen mod tyskerne. Videre gik turen over Kol- 
lund til Flensborg, hvor vi gjorde ophold på en 
kro. Her benyttede vi lejligheden til forskellige 
indkøb, beregnet til frokosten, som vi indtog ved 
Øvere sø.

Herfra fortsatte turen til Rendsborg, hvor tra
fikken på Kieler-kanalen tiltrak vor opmærksom
hed. Her var der samtidig lejlighed til at nyde en 
kop kaffe og et lille spil kort, inden vi fortsatte 
direkte til Slesvig. Her var der stort marked med 
meget gøgl, og vi benyttede lejligheden til at 
overvære en stor international revy, der varede 
2'/2 time. I pauserne var der dans, så vi svang 
vore damer og havde det virkelig hyggeligt, og 
priserne var efter danske restaurationsforhold 
meget billige.

Efter en rundtur på markedspladen gik turen 
til »Sleihalle«, hvor vi kl. 19.30 fik en god mid
dag, overværede en meget fin artistoptræden og 
dansede. Det hyggelige samvær, der var præget 
af højt humør, varede til kl.2, og så var det på 
tide at komme hjemad. Der var forholdsvis stille 
i vognen hjemad, det havde jo været en lang og 
anstrengende dag, men vor energiske formand 
og den ligeså energiske kasserer benyttede lej
ligheden til at vise deres evner som underhol
dere.

Kl. 4.45 var vi igen hjemme, meget trætte, 
men en stor oplevelse og en god dag rigere.

Vi, der var med, var alle enige om, at det 
havde været en helt igennem vellykket tur, og vi 
vil herigennem takke vort medlem, fiskehandler 
Otto Petersen, for det store arbejde med tilrette
læggelse og ledelse af udflugten, og vi kan kun 
beklage, at ikke langt flere medlemmer og damer 
deltog. 22 var vi, men det er jo alt for lidt i for
hold til det store forarbejde, der var udført, og 
beklager de mange medlemmer, der snød sig 
selv for en virkelig god dag.

Den 8. april 1955 afholdt hovedforeningen sit re
præsentantskabsmøde på Haderslev kaserne. 
Tilrettelæggelsen af dette arrangement var helt 
overladt til lokalforeningens medlemmer.

Lokalforening »Haderslev« havde ære af til
rettelæggelsen af årets repræsentantskabsmøde 
på Haderslev kaserne. Rammerne om mødet var 
den smukkest tænkelige, idet officers- og fenrik- 
foreningernes hyggelige lokaler og den lyse og 
venlige parolesal var stillet til rådighed af garni
sonen.

Også indkvartering og forplejning var i møn
sterværdig orden, og mødedeltagerne skylder 
formanden for lokalforening »Haderslev« og 
hans flinke hjælpere en tak for det gode arrange
ment.

47 repræsentanter for hovedbestyrelse og lo
kalforeninger samledes langfredag til møde og 
blev budt velkommen at OS Just Nielsen og 
landsformanden på henholdsvis lokalforening 
»Haderslev«s og hovedforeningens vegne.

Garnisonskommandanten, oberst Gabel-Jør- 
gensen kom ved mødets begyndelse til stede og 
bød i en smuk og manende tale repræsentantska
bet velkommen til garnisonen i det gamle græn
seland. Oberstens tale påhørtes i dybeste stil
hed, alle lyttede til denne velkomst, og ikke alene 
under oberstens tale, men under hele opholdet 
på Haderslev kaserne, havde deltagerne en vir
kelig følelse at, at her var de velkomne.

I 1956 afholdt lokalforeningen den årlige gene
ralforsamling i underofficerernes opholdsstue i 
Skrydstrup.

Formanden bød forsamlingen velkommen, og 
derefter valgtes OS Beringskjold til dirigent. For
manden fik straks ordet og aflagde beretningen 
for året, der var gået. Foreningen havde haft et 
tilfredsstillende arbejdsår og havde pr. 31.-12.- 
1955 84 medlemmer, en fremgang på 40. For
manden omtalte derefter foreningens arrange
menter, der alle var forløbet på bedste måde, 
skønt tilslutningen var for lille.

Formanden takkede Otto Pedersen og Peter 
Hansen for deres store arbejde med tilrettelæg
gelsen af repræsentantskabsmødet, og forplej
ningsforvalter L. K. Jensen for den fine tilrette
lægning af spisningen. Formanden omtalte der
efter, at foreningen havde været ude for kritik, 
idet nogle medlemmer mente, at foreningen ikke 
gjorde nok ved messeforholdene, men dette
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kunne foreningen afvise. Formandens beretning 
blev enstemmigt godkendt.

Derefter aflagde kassereren, Peter Hansen, be
retning om regnskabet, der endelig viste, at der 
var ved at være fremgang i foreningens økonomi. 
Kassererens beretning blev enstemmigt god
kendt.

Ved valg til bestyrelsen skete der ikke store 
ændringer. Nyvalgt blev OS Skovgaard Sørensen, 
forplejningsforvalter J. Kristensen og SG 
K. K. Kobberup.

Under eventuelt fremlagde formanden plan 
for sommerens skydninger og arrangementer, og 
til at tilrettelægge dette valgtes OS Skovgaard 
Sørensen og OS P. J. Johansen. Messeforholdene 
blev igen diskuteret, da disse ikke er tilfredsstil
lende, og det blev vedtaget at henstille til hoved
foreningen at ordne disse forhold.

Endvidere blev det kommende repræsentant
skabsmøde drøftet, og det blev vedtaget at sende 
ændringsforslag til hovedforeningens lov § 9, 
der lyder: »Hovedbestyrelsen består af landsfor
manden, hovedkassereren og ni bestyrelsesmed
lemmer.«

Vort forslag lyder således:

»Hovedbestyrelsen består af landsformanden, 
hovedkassereren, ni hovedbestyrelsesmedlem
mer, heraf mindst 2 mand, der skal være tjenst
gørende.«

Vi beder vore kammerater, der skal deltage i det 
kommende repræsentantskabsmøde i Køben
havn, om nøje at overveje dette forslag, således 
at vi kan få de tjenstgørende ind i hovedbestyrel
sen, og husk så, at jo flere tjenstgørende der 
kommer med til repræsentantskabsmødet, jo 
større chancer har vi for at få dem ind. Det skulle 
ikke gerne gå som sidste gang, da der blev fore
slået for mange. Foreslå 2-3 mand, og det vil lyk
kes for os.

Derefter afsluttede formanden og meddelte, 
at der var serveret smørrebrød, og aftenen slut
tede traditionen tro med et spil »spar bonde«, og 
det var hen på de små timer, inden deltagerne i 
dette spil var færdige.

Lokalforeningens arbejde var nu blevet godt og 
varieret. Medlemmernes interesse for at deltage 
i de forskellige arrangementer var steget betyde

ligt, og som det fremgik af generalforsamlingsre
feratet fra 1955 var medlemtallet stadig sti
gende. Også interessen for skydning var sti
gende. Her er nogle referater fra forskellige akti
viteter i 1956 og 57:

Den 2.-7.-1956 afholdtes parole for SG og OS i 
Slesvigske fodregiment. Parolen var arrangeret 
som en rundtur på flyvestation Skrydstrup, hvor 
der blev forevist såvel luftfartøjer som rednings
materiel.

Ved kaffebordet i fritidshjemmet gav flyvesta
tionens chef, oberst E. C. T. Jensen, en redegø
relse i korte træk for flyvestationens opbygning.

Oberst Gabel-Jørgensen takkede for den givne 
redegørelse og udtalte samtidig sin beundring 
for det arbejde, der var udført på flyvestationen i 
løbet af de sidste 3 år.

Lokalforeningen afholdt den 30. juni og 1. juli en 
korporationsskydning på Slesvigske Fodregi
ments skydebane i Vesterskoven, Haderslev.

Til deltagelse i skydningen var inviteret solda
terforeningerne i Haderslev, det maritime hjem
meværn, hjemmeværnet, lottedistrikt Haders
lev, kvindeligt flyvekorps, flyverhjemmeværnet, 
Haderslev garnisons idrætsforening, flyvesta
tion Skrydstrup’s idrætsforening, F. O. U. i Fre
dericia, Sønderborg, Tønder og Varde, samt poli
tiets idrætsforening, Haderslev.

Der var tilmeldt 19 hold, heraf 1 fra Fredericia 
og 1 fra Sønderborg, hvilket glædede os meget.

Resultaterne:
Hovedskydning. (Point, maximum 400).
1. Forsvarsbrødrene Haderslev.......... 386 point
2. Hjemmeværnskompagni 3310........  361 point
3. F. O. U. Sønderborg......................... 358 point
4. Haderslev garnisons 

idrætsforening...............................  344 point
5. Hjemmeværnskompagni 3322......... 339 point
6. Hjemmeværnskompagni 3319......... 337 point
7. Politiets idrætsforening 

Haderslev.........................................331 point
8. F. O. U. Haderslev..............................331 point

121



Lørdag den 20. oktober holdt lokalforeningen et 
særdeles vellykket skyttestævne med deltagelse 
af 61 skytter fordelt på 8 hold. Vejret var dårligt 
med tåge og regnbyger, men skydningen blev 
dog gennemført, takket være det gode humør og 
den fine sportsånd.

Hovedskydningen var delt i 2 skydninger: 10 
skud liggende mod ringskive, og 6 skud på ter
rænskiven, liggende på tid. Endvidere var der se
rieskydning på 20-delt oval norsk skive, samt sa
lonskydning.

Der blev skudt med Garant- eller Enfield-ge- 
værer, og til holdkonkurrencen var de seks bed
ste resultater gældende. Maximumpoint pr. 
skytte 133.

Skydningen var arrangeret som en tak til de 
indbudte foreninger, der i sommerens løb havde 
inviteret os til såvel trænings- som konkurrence
skydninger, og dens forløb var en glimrende re
klame for lokalforeningens virke og for FOU i sin 
helhed.

Som en festlig afslutning på den travle dag var 
der arrangeret aftenfest, hvortil alle skydedelta- 
gerne og FOU’s medlemmer med damer var invi
teret. Festen blev afholdt i opholdslokaler og kaf
festuer for SG og OS, og i samarbejde med kost
forplejningen havde OS Skovgård Sørensen ud
ført et fint stykke borddækningsarbejde.

115 deltagere havde taget plads ved bordene, 
da formanden, OS Just Nielsen, bød velkommen 
og rettede en speciel velkomst til flyvestationens 
chef, oberst E. T. C. Jensen og oberstinden samt 
til Stationsintendanten KL C. C. Christensen med 
frue.

Efter spisningen foretog obersten præmieud
delingen og sluttede denne med at udtale sin 
glæde over det store arbejde, der af foreningen 
bliver udført til gavn for sergenter og overser
genter. Obersten nævnte ligeledes, at der næsten 
i hvert »FOU-bladet« fandtes noget med »Ha- 
derslev«s arbejde, og obersten sluttede med øn
sket om, at OS P. J. Johansen ville melde sig ind i 
flyvestationens idrætsforening.

Frisørmester A. Krebs, formand for Vojens 
skytteforening, takkede for invitationen til skyd
ning og fest, medens Otto Petersen på sin sæd
vanlige galante måde talte for det smukke og 
uundværlige køn. Den hyggelige og muntre fest 
sluttede med nogle timers dans, og det gode hu
mør varede til ud på de små timer.

Lkf. »Haderslev« kunne sætte punktum for en 
sportslig fin eftermiddag og en på alle måder god 
og vellykket aften.

Præmielisten:
1. hold Flyvestationens 

idrætsforening............................... 686 point
2. hold Vojens skytteforening, 

hold 2................................................ 671 point
3. hold FOU Haderslev, hold 1..............638 point
4. hold Flyverhjemmeværnet................ 616 point
5. hold FOU Haderslev, hold 2............  566 point
6. hold Vojens skytteforening, 

hold 1................................................542 point
7. hold Vestre flyvestationsdistrikt.... 483 point
8. hold Forsyningssektionen................  463 point
Der var en pokal til 1. hold.

Individuelle præmier i hovedskydning:
1. præmie OS P. J. Johansen,

FOU Haderslev..................................123 point
2. præmie Lykau, 

Vojens skytteforening..................123 point
3. præmie P. Juhl, 

Flyverhjemmeværnet...................121 point
4. præmie Chr. Hove, 

Vojens skytteforening..................117 point

Serieskydning:
1. præmie OS P. J. Johansen,

FOU Haderslev..................................... 59 point
2. præmie Harald Petersen, 

Flyverhjemmeværnet....................  56 point
3. præmie Fl. (s) Mathiesen, 

idrætsforeningen.............................. 55 point
4. præmie FR S. V. Friis, 

idrætsforeningen.............................. 55 point

Salonskydning:
1. præmie Henry Hove, 

Vojens Skytteforening.................... 28 point
2. præmie Kurt Hove, 

Vojens skytteforening..................... 27 point
3. præmie OS P. J. Johansen, 

FOU Haderslev................................. 27 point

Lokalforeningen afholdt den 2. marts 1957 en 
vellykket fastelavnsfest i »Underofficersmessen«
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på flyvestation Skrydstrup, hvor der blev budt på 
spisning, underholdning og dans.

Kl. 19 havde 160 deltagere taget plads ved de 
smukt pyntede borde og blev budt velkommen af 
Otto Petersen, der på bestyrelsens vegne udtalte 
sin glæde over den store tilslutning. Han ud
trykte ønsket om, at man ville få nogle fornøje
lige timer sammen, hvorefter der blev serveret 
en dejlig aspargessuppe.

Peter Hansen talte for Hans Majestæt Kongen 
og motiverede et nifoldigt leve.

Næste ret var hamburgerryg med gemyse.
OS P. Møller talte derefter for foreningen og 

manede til fortsat sammenhold, så FOU kunne 
arbejde med de store opgaver, der i øjeblikket var 
på trapperne specielt erhvervelse af en passende 
formue til et »FOU-hus«.

Så stod desserten på bordene.
Det er en selvfølgelighed, at der under desser

ten rettes et par pæne ord til vore damer, og li
geså selvfølgelig var det »Julie«, der skulle tolke 
vor taknemlighed til det smukke køn. Han benyt
tede lejligheden til at bede damerne give deres 
mænd fri, når FOU kaldte, og sluttede med at ud
bringe en skål og tre kraftige hurraer for den 
danske kvinde.

Lokalforeningens gode ven, PL(S) H P. Pe
dersen fra 2. regiment, talte for foreningen og 
udtrykte ønsket om, at der stadigvæk måtte her
ske der sammenhold, som altid havde kendeteg
net FOU. Dermed havde man nået det første »fo
reløbige mål«, og samværet, der var yderst vel
lykket, sluttede med nogle timers fornøjelig 
dans. Først kl. 4 sluttede den yderst vellykkede 
aften.

Et sikkert tegn på, at lokalforeningen også havde 
kraft til at beskæftige sig med det rent faglige 
arbejde, kan ses i en meddelelse om, at man 
havde dannet en kontaktmandsordning.

Til at tage sig af de mange problemer på tjene
stestederne var der nu etableret en ordning med 
stedlige kontaktmænd, hvor lokalforeningens 
medlemmer kunne henvende sig med deres pro
blemer. Disse kontaktmænd ville så sørge for, at 
lokalforeningens bestyrelse tog sig af løsningen, 
eventuelt ved at forelægge spørgsmålene for ho
vedforeningen. De første kontaktmænd efter 
denne ordning var:

Skrydstrup:
Esk 728 SG M. Igor.
Esk 729 OS B. A. Ørnsted.
Esk 730 OS W. Knudsen.
FMVK OS E. Pedersen.
FDT-602 OS Jespersen.
B og R OS Reahder.
O afd. OS F. Hauge Nielsen.
Kup esk OS S. B. Christensen.
VH II-III OS B. A. Trøster.

Haderslev:
II/2 regiment SG Randlev.
Regimentet SG Kobberup.

Lørdag den 10. maj 1958 afholdt lokalforeningen 
en meget vellykket fest i »Slesvigske Fodregi- 
ment«s smukke parolesal på Haderslev kaserne.

Ved indgangen til officersforeningens lokaler 
stod 2 soldater med gule hjælme, livrem, gama- 
scher og våben, og her blev de 56 deltagere mod
taget.

Da alle var ankommet, bød formanden vel
kommen, og kl. 19 åbnedes dørene til parolesa
len, hvor oversergent Ikast med stor dygtighed 
havde pyntet bordene. Den veltillavede middag 
bestod af aspargessuppe, stegt svinekam og is. 
Endnu engang bød formanden velkommen og 
rettede en særlig velkomst til de indbudte gæ
ster fra regimentet og flyvestation Skrydstrup. 
Senere under spisningen talte oberstløjtnant 
M. Tønsberg og overfenrik E. Hjortshøj samt for
manden.

Efter spisningen samledes man i Officers- og 
fenrikforeningernes lokaler, hvor der blev serve
ret kaffe. Imedens blev paralosalen ryddet, og til 
et 4-mands orkester, blev der nu danset på livet 
løs.

Senere på aftenen ankom regimentschefen, 
oberst H. A. I. Petersen, der desværre var forhin
dret i at deltage i middagen.

Hen på de små timer blev der serveret pølser, 
hvorefter dansen fortsatte indtil kl. 1.30, hvor 
»Godnatvalsen« satte punktum for en virkelig 
god og fornøjelig fest.

Den gode tilslutning og den kammeratlige 
stemning var en god propaganda for foreningen, 
og alle var enige om, at den havde været særde
les vellykket.
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Den 12. december 1958 blev der indkaldt til en 
ekstraordinær generalforsamling i OS messen 
med 2 punkter på dagsordenen:

1 Udskillelsen af medlemmerne fra Flyve
station Skrydstrup til dannelse af selvstændig 
lokalforening.
2 Valg af 2 nye bestyrelsesmedlemmer i lo
kalforening Haderslev.

Sergentgruppen i flyvevåbnet ønskede, at alle 
tjenstgørende fra denne gruppe på de forskellige 
flyvestationer skulle danne selvstændige lokal
foreninger under hovedorganisationen FOU.

Det blev på generalforsamlingen vedtaget, at 
bestyrelserne fra lokalforening Haderslev og 
Skrydstrup skulle mødes i Haderslev den 19. de
cember for at blive enige om fordelingen af akti
verne.

Bestyrelsen i lokalforening Haderslev fik føl
gende sammensætning:

Formand: OS T. Rasmussen.
Næstformand: OS W. Schmidt.
Kasserer: OS J. S. Domino.
OS J. B. Nielsen.
OS K. J. Brammann.
SG G. Jørgensen.
SG P. Hansen.

Som aftalt mødtes de to bestyrelser den 19. de
cember for at foretage forelingen af aktiverne.

Det blev vedtaget, at lokalforening Hadeslev 
skulle have:

Fanen.
1 stk. 7,62 mm gevær.
1 stk. Salongevær.
120,- kr. i kontanter.

Den 19. marts 1959 afholdt lokalforeningen sin 
ordinære generalforsamling. Formanden T. Ras
mussen udtalte blandt andet i sin beretning, at 
lokalforeningen havde haft en fremgang på 34 
aktive og 4 passive medlemmer. Lokalforeningen 
havde fået overdraget nye lokaler i kasernens 
vestfløj.

På et bestyrelsesmøde den 2. april blev blandt 
andet behandlet følgende:

Efter anmodning fra overfenrik E. Hjortshøj og 
fenrik M. O. Hansen om at blive optaget i lokalaf
delingen som B medlemmer blev dette efter en 
kort drøftelse vedtaget af den samlede besty
relse.

Der blev endvidere vedtaget regler for mes
sens drift, hvori man bestemte, at lokalforenin
gens medlemmer alle som een og een som alle 
var ansvarlig for inventaret samt for opretholdel
sen af ro og orden.

Den 23. april 1959 havde lokalafdeling Sønder
borg på en generalforsamling vedtaget, at man 
skulle nedlægge lokalafdelingen og overføre re
sten af medlemmerne til lokalafdeling Haders
lev. Årsagen var ganske enkelt, at der kun var få 
tjenstgørende fra sergentgruppen tilbage på 
Sønderborg kaserne.

På generalforsamlingen den 12. november 
samme år vedtog de fremmødte medlemmer, at 
kassereren skulle have et honorar på 150,- kr. pr. 
år.

Der var fremkommet et forslag om, at lokal
foreningen skulle melde sig ud af hovedforenin
gen. Formanden oplyste dog straks, at dette ikke 
var muligt, at hovedforeningen i så fald havde 
krav på samtlige lokalforeningens aktiver. For
slaget faldt til jorden.

På generalforsamlingen den 6. april 1960 kunne 
formanden under sin beretning meddele, at OB 
H. A. I. Petersen havde fået en stander i fødsels
dagsgave. Det samme havde messemanden fået 
ved sin hjemsendelse for sit gode arbejde i mes
sen.

Endvidere måtte formanden oplyse forsamlin
gen om, at der fra messekassen var stjålet 215,- 
kr.

Fredag den 24. februar 1961 afholdt lokalafdelin
gen den årlige generalforsamling i oversergent- 
messen på kasernen.

Næstformanden bød velkommen, da vor tidli
gere formand, OS T. Rasmussen, er rejst til Gaza.

Fuldmægtig P. Hansen overtog dirigentpo
sten. Næstformanden aflagde derefter beretning 
for året, der var gået. Lokalforeningen havde 
holdt en forårs- og efterårsfest med nogenlunde
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tilslutning. Landsformanden havde aflagt lokal
foreningen et besøg efter en parole, hvor lands
formanden talte om foreningen. Foreningen 
havde været repræsenteret i Holbæk ved repræ
sentantskabsmødet med 2 mand; ligesom vi 
havde et hold med ved landsskydningen i Frede
ricia. Næstformanden beklagede, at vor formand 
var rejst til Gaza, og foreningen skænkede ham 
et sølvfad som tak for det store arbejde, han 
havde udført. Beretningen blev enstemmingt 
godkendt.

Kassereren aflagde derefter beretning om 
regnskabet, og det viste en god fremgang. Det er 
vores messe, som er et godt aktiv for foreningen. 
Kassererens regnskab blev enstemmigt god
kendt.

Under eventuelt blev det vedtaget, at der 
skulle ansættes en messeforstander, og det blev 
OS Rotbøll.

Næstformanden sluttede generalforsamlin
gen med at takke for god ro og orden. Derefter 
var foreningen vært ved et stykke smørrebrød og 
en dram.

Bestyrelsen fik følgende sammensætning:

Formand: OS P. G. Møller.
Næstformand: OS K. J. Brammann.
Sekretær: OS K. J. Brammann.
Kasserer: OS T. Olsen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS Karstensen,
OS Rotbøll,
OS Jessen,
Fuldmægtig P. Hansen.

Det blev pålagt OS Jens Rotbøll at udarbejde nye 
messebestemmelser:

Åbningstider for messen:
Mandag til fredag: 19.00-23.00
Lørdag og søndag: 14.30-15.30 og 19.00-23.00

Messebestemmelser

1. Den daglige ledelse af messen varetages af 
messeforstanderen.

2. Evt. indskud fastsættes af bestyrelsen. For ti
den er indskud 0,00 kr.

3. Adgang til F. O. U.-lokalerne har alle sergen

ter og oversergenter samt civile medlemmer 
med gæster.

4. Foreningens medlemmer er alle ansvarlige 
for inventaret i lokalerne.

5. Støvler, livrem og hue må ikke bæres i loka
lerne. Overtrædelse koster 10,00 kr. til mes
sekassen.

6. Alle varer skal betales kontant ved serverin
gen. Ingen udskænkning ved disken.

7. Messemanden må ikke bruges til private 
ærinder.

8. Smørrebrød bestilles hos messeforstanderen 
eller messemanden inden kl. 16.00 på leve
ringsdagen.

9. Alle drikkevarer skal nydes i messelokalerne.
10. Påklædningen skal være sømmelig. Overtøj 

må ikke medtages i messelokalerne, men an
bringes på de opsatte knagerækker.
Morgensko eller anden form for »sutter« er 
ikke tilladt.
Overtrædelse i gentagelsestilfælde kan med
føre karantæne.

11. Ødelæggelse af glas betales med 1,00 kr. pr. 
stk.

12. Det er TH tilladt at bære støvler i messen.

J. C. Rotbøll Messeforstander.

Til at deltage i hovedforeningens repræsentant
skabsmøde i Holstebro den 29. marts 1961 var 
udtaget tre repræsentanter:

OS P. G. Møller
OS T. Olsen
OS K. J. Brammann

Deres beretning fra dette repræsentantskabs
møde indeholdt blandt andet følgende udtalelse:

»I det hele taget er der megen splid indenfor hæ
rens afdelinger, vi kan intet blive enige om. Hvor
imod flyverne ved hvad de vil. De holdt sig forøv
rigt meget i ro denne gang, hvem ved hvilke tan
ker de går med.«

På et bestyrelsesmøde den 21. september blev 
det vedtaget at optage værnepligtige sergenter 
som medlemmer af lokalafdelingen.
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Ved en storstilet fest lørdag den 11. november 
sagde lokalforeningen farvel til regimentets tid
ligere chef, oberst H. A. I. Petersen og oberstin- 
den, der få dage efter flyttede til hovedstaden.

Mon nogen af de øvrige lokalforeninger kan 
feste under så smukke og stilfulde forhold, som 
»Haderslev« kan?

»Gottorp-salen« og de tilstødende lokaler er 
noget for sig, det kan ikke beskrives, det skal op
leves, og når så bordene er dækket med knip
lingsduge, masser af levende lys, et væld af fri
ske blomster og broderede mellemlægsserviet
ter, så er feststemningen til stede fra det øjeblik, 
man kommer ind i salen.

Et vel- og altspillende orkester fuldendte bille
det, og det havde sin store andel af aftenens suc
ces.

Da samtlige ca. 75 deltagere var placeret, bød 
formanden, OS P. G. Møller, velkommen og ret
tede en særlig velkomst til FOU-bladets redak
tør, Særmark-Thomsen og irue, som lokalforenin
gen var glade for at se ved denne lejlighed.

Formanden henvendte sig derefter til aftenens 
æresgæster, oberst H. A. I. Petersen og oberstin- 
den, som for sidste gang var i vor midte, inden 
flytningen til København var en kendsgerning.

Møller bragte obersten en tak fra samtlige ser
genter og oversergenter og beklagede, at man 
skulle sige farvel til en chef, som man holder af, 
men udtalte håbet og ønsket om, at obersten og 
oberstinden måtte få nogle gode og lykkelige år 
på »Slottet«. Møller overrakte obersten en for
seglet konvolut, som ikke måtte åbnes før næste 
dag. Henvendt til oberstinden udtalte Møller en 
hjertelig tak for de mange dejlige smil, som 
oberstinden altid havde til overs, og som vi alle 
har været så glade for. Han overrakte oberstin
den en smuk blomsterbuket og sluttede med en 
skål for æresgæsterne.

Til den festlige lejlighed havde to af regimen
tets tidligere oversergenter, Bjerre og Petersen, 
bosiddende i Aarhus sendt en gæstebog med bil
leder fra givernes tjeneste i Haderslev, og Møller 
anmodede obersten og oberstinden om at indvie 
denne gave til lokalforeningen.

Middagens første ret, kogt laks, blev nu serve
ret, og den lækre fisk blev skyllet godt ned til to
nerne af diverse oprettemelodier. Da fisken var 
vel anbragt, talte OS Carstensen for damerne, 
hvorefter man sang en til dagens anledning for

fattet hyldest til »det svage køn«. Den efterføl
gende helstegte oksefilet med alt tænkeligt godt 
fik også sin bekomst.

Obersten tog nu ordet, takkede for den gene
røse indbydelse og mindedes sin tid som vpl. be
falingsmand i Sønderborg ved Slesvigske Fodre
giment. Omtalte derefter sergenters og overser
genters betydning for forsvaret, og det gode 
kammeratskab ved regimentet, hvor man har det 
sådan, at når man arbejder, så arbejder man, og 
når man fester, så fester man, så det slår gnister.

Obersten sluttede med at takke for godt sam
arbejde, for den forseglede kuvert og blomsterne 
til oberstinden, og bad forsamlingen være med i 
et trefoldigt leve for de evigunge, raske og brand
stærke værnepligtige og kontraktansatte befa
lingsmænd.

OS T. Rasmussen, der lige var hjemkommen 
fra Gaza, takkede for de gange, hvor obersten 
havde båret over med de unge befalingsmænd, 
og fortalte specielt om ét af tilfældene. Rasmus
sen sluttede med at udbringe et leve for den 
»gamle« oberst og oberstinden. SG Lund bragte 
en frisk hilsen fra kammeraterne i Gaza og øn
skede obersten og oberstinden alt vel fremover.

Særmark bragte en hilsen fra landsformanden, 
takkede for invitationen til festen her på Haders
lev kaserne og berettede om forholdene for un
derofficerene, da han selv gjorde tjeneste på ka
sernen. Særmark mindede om, at de gode for
hold, der i dag bydes SG og OS skyldes FOU, der 
i snart 23 år har arbejdet for deres interesser og 
manede til fortsat sammenhold om organisatio
nen, der altid er rede til at varetage medlemmer
nes tarv og standens højnelse. Leve FOU.

En fornøjelig sang fra damerne til herrerne 
blev sunget, og enkelte medlemmer tog ordet for 
at hylde obersten og oberstinden. Da alle var vel 
forsynet med den lækre dessert, blev der rettet 
en fortjent tak til festudvalget og bestyrelsen, 
hvorefter formanden bød på mokka i de tilstø
dende lokaler.

Der var straks fart i afdækningen af bordene 
og snart gik dansen lystigt til det muntre orke
ster, der nu var flyttet ind i salen, hen på de små 
timer blev der serveret natmad, og det var hen 
på morgenstunden, inden de sidste havde forladt 
salen - en dejlig fest var slut, og deltagerne 
havde fået et minde mere at værne om. På en 
smuk og værdig måde sagde man farvel til en af-
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holdt chef, der sammen med sin frue har efter
ladt et smukt minde og vil blive husket i lokalfor
eningen lang tid fremover.

Et hjørne af»Gottorp salen«. På væggen et maleri afJ. Sonne, der skildrer slaget ved 
Isted 1850, hvori regimentet deltog.

I 1962 kom den personellov, der indførte senior
sergenter.

Referaterne fra generalforsamlingerne i 1962 
og 1963 fortæller om de sædvanlige tildragelser 
med fester, deltagelse i repræsentantskabsmø
der. Det er stadig OS T. Rasmussen, der er lokal
foreningens formand.

I 1964 fejrer hovedforeningen sit 25 års ju
bilæum. I den anledning havde lokalforeningen 
gjort noget særligt ud af sin forårsfest på kaser
nen lørdag den 7. marts, der blev en meget stor 
succes med 72 deltagere. Man samledes i offi
cerslokalerne, hvor formanden, OS Tage Rasmus
sen, bød velkommen ved en liflig drik, hvorefter 
dørene blev slået op til Gottorp-salen, der dan
nede de smukke og festlige ramme om en yderst 
vellykket middag. I et af sidelokalerne sad et vel
spillende orkester og slog tonen an med kendte 
melodier.

Formanden bød igen velkommen, idet han ret
tede en særlig velkomst til aftenens gæster, 
oberst R. M. Larsen og oberstinden samt FOU- 
bladets tidligere redaktør, K. Særmark- 
Thomsen. Også de mange damer fik en ekstra tak 
for fremmødet.

Middagen lød på aspargessuppe - tarteletter 
- svinekam og cocktailfromage med diverse vine.

Under middagen talte obersten for FOU og 
sammenholdet og rettede her en appel til de 
unge sergenter, for hvem det burde være en selv
følge, at de var medlemmer at deres organisa
tion FOU, hvor sammenholdet har givet så 
smukke resultater.

I anledning af organisationens jubilæum 
havde obersten sendt en meget smuk skriftlig 
hilsen til landsformanden og havde her givet i 
udsigt, at regimentet ville betænke lokalforenin
gen med en jubilæumsgave. Denne, en meget 
smuk malm-dirigentklokke med inskription
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samt en udskåret træfod med regimentmærket, 
overrakte obersten til lokalforeningens formand 
med de bedste ønsker fremover, og sluttede med 
et trefoldigt leve for sammenholdet.

Særmark-Thomsen takkede for invitationen og 
for det samarbejde, der gennem hans redaktør
tid havde været med lokalforening Haderslev og 
udtrykte håbet om, at også den nye redaktør må 
få gavn af lokalforeningens medarbejderskab og 
samarbejde.

Særmark-Thomsen overbragte endvidere en 
frisk hilsen fra lokalforening København, og slut
tede med et leve for lokalforening Haderslev.

Under stor jubel oplæste et medlem, gennem 
højtaleranlæget, en i dagens anledning forfattet 
festavis - SOS avisen - og her var der mor
somme hip til adskillige af regimentets befa
lingsmænd.

»Tanker om tingene« var denne gang helliget 
damerne i en dang, hvorefter Særmark-Thomsen 
talte for »De søde ting«, specielt de mange, som 
havde nær tilknytning til FOU-medlemmer.

Til orientering, specielt for de mange damer, 
gav obersten en kort, men let fattelig orientering 
om Gottorp-salen og dens mange kostbare og 
smukke udsmykningsgenstande, spejle, lysekro
ner, malerier, ure, faner o. m. a., alt sammen uer
stattelige kostbarheder, som han bad alle værne 
om.

Formanden, Tage Rasmussen, takkede ober
sten og regimentet for den storslåede gave og lo
vede at værne om den, ligesom han takkede for 
de smukke ord.

Han gav derefter en kort redegørelse for FOU 
og mindede de unge medlemmer om, at man var i 
stor gæld til de mange gamle underofficerer, som 
havde startet og ført FOU gennem 25 år, frem til 
en stor og stærk organisation, hvis resultater 
alle så op til.

Rettede sluttelig en særlig tak til den afgåede 
redaktør for 20 års virke i bladets tjeneste og 
den måde, hvorpå lokalforening Haderslev altid 
var blevet godt behandlet af bladets redaktion. 
Formanden bad forsamlingen rejse sig og takke 
redaktøren med et trefoldigt leve.

Endnu en sang blev afsunget, hvorefter for
manden bød på kaffe i de øvrige lokaler. Medens 
denne blev nydt, blev salen ryddet til dans, og så 
blev der danset - ih, hvor man dansede. Alt blev 
prøvet fra Skomagerpolka, Boggi-Woggi, Charle

ston til Den toppede Høne, og de små timer var 
borte, da formanden brød af og sagde tak for en 
dejlig aften.

I foråret nedlagdes den hidtidige FOU messe. 
Messen skal herefter drives som messe for ser
gentgruppen og bære navnet »Sergent og Over- 
sergentmessen« (SOS messen).

I anledning af hundredåret for slaget ved Dyb
bøl blev der afholdt en stort anlagt mindehøjti
delighed i Sønderborg. I denne højtidelighed del
tog oversergenterne T. S. L. Pedersen, O. Ander
sen og E. A. Jensen med lokalafdelingens fane.

På lokalafdelingens ordinære generalforsamling 
i 1965, der blev afholdt den 2. marts, fik bestyrel
sen følgende sammensætning:

Formand: OS J. Rotbøll.
Kasserer: OS T. R. Olsen.
Bestyrelsesmedlemmer:
SN C. V. Hansen,
OS E. A. Jensen,
OS O. Christensen,
OS J. Johansen,
OS J. O. G. Nielsen.
Suppleanter:
SN T. Rasmussen,
SN J. T. Nielsen.

Den 6. maj afholdt lokalafdelingen med god til
slutning et medlemsmøde på kasernen i Haders
lev i SOS-messen.

Formanden OS Jens Rotbøll startede med at 
byde velkommen og redegjorde derefter for bag
grunden for indkaldelse til dette medlemsmøde. 
Baggrunden er, at lokalafdelingen vil udvide 
kontakten med sine medlemmer for på den måde 
at få dem med i foreningens arbejde, og det er 
meningen, at der skal afholdes et sådant møde 
hvert kvartal.

Der blev aflagt beretning om repræsentant
skabsmødet i Herning, og de trufne beslutninger 
diskuteret. Desuden redegjorde formanden for 
FOU’s opbygning, og hvad man stræbte efter. 
Herunder kom han ind på forhandlingsretten og 
sagde, at man måtte gøre, hvad der var muligt 
for at få denne, selvom foreningen ikke havde 
forhandlingsproblemer.
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En topsammenslutning mellem FOU og KS- 
foreningerne blev belyst, og formanden rede
gjorde for bestyrelsens betænkeligheder ved en 
sådan sammenslutning, og ved en efterfølgende 
diskussion om dette emne, sluttede medlem
merne énstemmigt op om bestyrelsens stand
punkt.

Næste punkt var problemerne omkring de for
skellige spisemesser, opholdslokaler m.v., og 
herunder gjorde formanden opmærksom på de 
gode forhold man havde i Haderslev, i forhold til 
de elendige lokaler, som findes i mange andre 
garnisoner. Der blev redegjort for de forskellige 
fonds, der findes inden for FOU, og den »forvir
ring«, der tilsyneladende råder på dette område. 
Dødsrisikoforsikringen, der er indført fra den 1. 
april, blev omtalt og fremhævet som et stort 
fremskridt.

Formanden oplyste, at istandsættelsen af op
holds- og spiselokalerne snart ville være tilende
bragt, og herefter lagde formanden op til spørge
time og diskkussion om spørgsmål.

Til slut takkede formanden for interessen for 
mødet og for den gode og saglige debat, der 
havde været. OS Jens Rotbøll.

Den 25. maj blev der på kasernen i Haderslev 
holdt et møde mellem SSG Ulstrup, SSG 
Johs. Jørgensen repræsenterende hovedbestyrel
sen, og lokalafdelingens bestyrelse. Her diskute
rede man lokalafdelingens standpunkt til bl.a. 
den evt. sammenslutning på topplan med KS- 
foreningerne, og dette møde må siges at have 
været til stor gavn for vor forening, og da mødet 
sluttede, var vi enige om, at vi alle havde noget 
med hjem fra denne aften, og at et sådant møde 
burde finde sted noget oftere.

Den 8. januar 1966 var det nødvendig for hoved
bestyrelsen i SFO at indkalde til et ekstraordi
nært repræsentantskabsmøde for at få afklaret 
problemerne, der var opstået omkring dannelsen 
af CSS. Dette møde blev afholdt i Holstebro. Ho
vedbestyrelsen fik den nødvendige tilslutning til 
dannelsen af denne toporganisation, som også 
lokalafdeling Haderslev havde valgt af støtte.

På lokalafdelingens generalforsamling den 8. fe-

bruar samme år indeholdt formandens beretning 
blandt andet en omtale af de festlige sammen
komster, der havde været afholdt. Endvidere på
pegede han, at et resultat af forhandlingerne 
med regimentschefen var, at der nu var indrettet 
større omklædningsrum for de tjenstgørende, 
der boede udenfor kasernens område, samt at 
der var kommet varmt vand til brusebadene. Der 
var endvidere givet en gave på kr. 250,- til hjælp 
til en fane til 2. regiments soldaterforening, og 
der var afsat et beløb til ombygning af et gevær 
til HGI.

Der var også en omtale af de nye forsikrings- 
og låneordninger.

Den 21. april afholdt lokalafdelingens bestyrelse 
et møde hvortil OB R. M. Larsen og major Frede
riksen var indbudt.

Under eventuelt var fremsat en række spørgs
mål, som man ønskede at drøfte med regiments
chefen. Selvom der ikke umiddelbart kunne spo
res nogle resultater, skiver sekretæren i afslut
ningen at sit referat følgende:
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»Nu da dette skrives, kan jeg godt føje til, at vi fik 
noget ud at dette møde. Mange af de mangler, vi 
omtalte, er nu blevet rettede.«

Fra generalforsamlingen den 28. februar 1967 fo
religger den oplysning, at lokalafdelingen gen
nem det sidste år har haft 60-70 aktive og 20 
passive medlemmer.

Endvidere var det formandens opfattelse, at 
arbejdet i lokalafdelingen var blevet meget mere 
fagligt betonet, men beklagede samtidig, at der i 
årets løb ikke havde været afholdt festlige sam
menkomster.

Der blev vedtaget en midlertidig lokal kontin
gentforhøjelse på kr. 5,- pr. medlem pr. måned. 
Denne kontingentandel skulle udelukkende være 
til anvendelse for afholdelse af lokalafdelingens 
25 års jubilæum i 1968.

Det fremgår meget klart, at OS Jens Rotbølls 
formandsperiode i høj grad bærer præg af hans 
medlemsskab af SFO’s hovedbestyrelse. Dette 
har givet en bedre kommunikation og en langt 
mere udvidet drøftelse af de rent faglige spørgs
mål.

Generalforsamlingen i februar 1968 omhandlede 
bestemmelserne om den nye talsmandsordning 
og reglerne om samarbejde.

På samme generalforsamling vedtog delta
gerne at optage korporaler som medlemmer af 
lokalafdelingen. Den skriftlige afstemning viste 
25 stemmer for og 23 imod optagelsen, endvi
dere var der 3 blanke stemmer.

Det blev endvidere vedtaget, at jubilæumsfe
sten skulle afholdes på hotel »Norden« den 11. 
maj, og at der skulle afholdes en reception i SOS 
messen.

Efter afholdelsen af jubilæumsfesten var lo
kalafdelingens midler opbrugte, og der blev gjort 
mange anstrengelser for at rette økonomien op.

Også den store spredning af medlemmerne ca. 
150 var meget belastende for den slunkne kasse. 
Der var på dette tidspunkt medlemmer til tjene
ste i Sønderborg, Tønder, Søgaard og Rends
borg.

Der var iøvrigt gennem årene 1968 og 1969 
mange faglige spørgsmål, der skulle løses.

Arbejdstiden var nedsat til 42% timer om 
ugen - det gav problemer med afspadsering.

Messeforholdene blev ændrede. Messemands

ordningen blev afskaffet, og skulle man fremover 
drive messevirksomhed, måtte det ske ved løn
net medhjælp udefra.

Bonusordningen og disse midlers anbringelse 
gav også anledning til mange overvejelser. Se
niorsergenternes kapitalpension gav også pro
blemer.

Kontraktforholdene var ændrede og nye løn
systemer var indført.

Der var med andre ord meget arbejde og 
mange spørgsmål til bestyrelsen.

Som tidligere omtalt var formanden som med
lem at hovedbestyrelsen i CSS til megen hjælp 
for lokalafdelingen i alle disse sager.

I juni måned 1969 afholdt Deutscher Bundes- 
wehr-Verband repræsentantskabsmøde i Bad 
Godesberg. Til dette møde var inviteret repræ
sentanter fra en lang række militære organisa
tioner blandt andet Danmark.

CSS bestemte, at lokalafdelingens formand 
OS Jens Rotbøll skulle deltage for denne organi
sation.

Senere i 1971 dannedes Euromil med forman
den for CSS Chr. Sørensen som den første præsi- 
dant. Også i denne organisations arbejde blev 
Rotbøll stærkt engageret, og fra 1984 har han 
været præsident for Euromil.

På generalforsamlingen den 22. april 1971 kunne 
formanden berette om den nye cafeteriaordning. 
Efter meget drøje forhandlinger var det blevet 
bestemt, at sergentgruppen måtte bære sel
skabsuniform, men det skulle kun være senior
sergenter tilladt at bære denne efter afgang fra 
forsvaret.

Formanden omtalte også KFF B2/71, der om
talte forhandlingsret for gruppen, og han lovede, 
at der ville ske mange interessante ting i årets 
løb. På samme møde vedtog lokalforeningen at 
gå ind for afskaffelse af SFO bladet og alene ud
give »Stampersonel« som et fælles blad.

På bestyrelsesmødet den 18. november 1971 
måtte formanden beklage, at hans arbejde i ho
vedbestyrelsen var blevet så omfattende, at han 
ikke længere kunne påtage sig formandshvervet 
i lokalafdelingen på en forsvarlig måde. Han var 
blandt andet i færd med at besøge samtlige lo-
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kalafdelinger indenfor hæren, idet han var valgt 
til formand for SFO HRN.

Der blev herefter opnået enighed om at kon
stituere OS Ove Christiansen som formand indtil 
næste generalforsamling.

På generalforsamlingen den 14. april 1972 
blev beretningen aflagt med halvdelen af Rotbøll 
og den anden halvdel af Ove Christiansen.

Mange sager var til debat, men de fleste om
handlede de tidligere nævnte. OS Ove Christian
sen blev valgt til ny formand for lokalafdelingen. 
Til Rotbøllvar der megen tak for 6% års godt for
mandsskab.

På generalforsamlingen den 29. maj 1973 kunne 
formanden Ove Christiansen berette føldende 
forbedringer siden sidste generalforsamling:

Der kunne ydes flyttegodtgørelse.
Der kunne opnås lån til boligtilskud (ikke hus
køb) på op til 10.000,- kr. over 6 år rente 4%.
Efter 4 års frivillig tjeneste er der nu mulighed 
for kontraktansættelse indtil 40 eller 60 år.
Der er fastsat højere natpengetillæg. 
Indtjening af døgntillæg ned til 16 timer. 
Endvidere har lokalafdelingen ladet installere 
telefon hos formanden.

OS Ove Christiansen.

Den 23. november 1973 blev en dato, der vil hu
skes længe. På den dato kom bestemmelsen ud
formet i KFF B 38 om fuld forhandlingsret og til
lidsmandsordning på tjenestestederne. 34 års 
hård kamp for at opnå disse goder var afsluttet. 
Som den første fællestillidsmand virkede Ove 
Christiansen.

På CS kongressen i 1973 blev det vedtaget at 
oprette en arbejdsløshedskasse.

Det var også i 1973, at lokalafdeling Tønder 
blev genoprettet.

Den 14. august 1974 genoprettedes lokalafde
ling Sønderborg.

På et bestyrelsesmøde den 30. oktober 1975 
skulle bestyrelsen blandt andet tage stilling til et 
tilbud om at være arrangør af landsskyttestæv
net i Haderslev. Lokalafdelingen ville gerne have 
arrangeret dette stævne, men måtte på grund af 
manglende samarbejde med regimentet afslå.

Fra bestyrelsesmødets referat fra den 16. januar 
1976 fremgår det:

Lokalafdelingen er fra CH/SLFR blevet fore
spurgt, om lokalafdelingen kunne deltage i SU/ 
SLFR. Dette blev forkastet, da CH/SLFR ikke 
havde udsendt, hvad der var aftalt på et møde 
parterne imellem.

Ved årsmødet, der blev afholdt i Haderslev den 
3. februar 1976, skulle der blandt andet tages 
stilling til, om CS skulle indmeldes i LO.

Denne afstemning gav følgende resultat, at 3 
stemte for, og 28 stemte imod. Der var derimod 
flertal for, at spørgsmålet blev udsendt til uraf
stemning.
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Ove Christiansen virkede som lokalafdelingsfor
mand og fællestillidsrepræsentant frem til de
cember 1979. Han blev senere formand for SFO 
Hæren, og er som sådan p. t. i sin anden 4-årige 
periode.

Lokalafdelingen i Haderslev har gennem årene 
haft mange dygtige ledere, hvor af flere har for
mået at markere sig ikke alene indenfor lokalaf
delingen, men også i det fagpolitiske arbejde 
som gøres indenfor hovedorganisationen.

Formandsliste

1939

14. maj 1943 - 7. jul. 1945
7. jul. 1945 - l.jul. 1946
1. jul. 1946 - 1. nov. 1946
1. nov. 1949 - 2O.jun. 1949

2O.jun. 1949- 21. okt. 1952
21. okt. 1952- 21. mar.1957
21. mar. 1957 - 25. mar.1958
25. mar. 1958 - 19. dec. 1958
19. dec. 1958- 24.feb. 1961
24.feb. 1961- 22. jan. 1963
22. jan. 1963 - 2. mar.1965

2. mar. 1965 - 18. nov. 1971
18.nov. 1971 - 14. apr. 1972
14. apr. 1975 - 10. dec. 1979
10. dec. 1979- 4. mar. 1987
4. mar. 1987 -

OS af res. H. W. Rasmussen

SG af res. H. J. Poulsen
Mester i CBU Hans H. Jensen
Krimin.betjent H. J. Poulsen
Tilsynsførende M. A. Madsen
Tilsynsførende L. K. Jensen
SG S. Olesen
OS E. C. Pedersen
OS P. G. Møller
OS Tage Rasmussen
OS P. G. Møller
OS Tage Rasmussen
OS Jens Rotbøll
SSG Ove Christiansen (konst.)
SSG Ove Christiansen
OS Jørgen Fugl Hansen
SSG Chr. H. Hoffbeck

Mindebogen i Slesvigske Fodregiments min
dekapel i Haderslev Domkirke.
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Hovedvagten Holbæk kaserne.

Artillerikasernen i Holbæk har fra 1914 været hjemsted først for 5. artilleriafdeling og fra 1922 tillige, 
for 12. artilleriafdeling, endvidere blev 4. og 11. artilleriafdeling, der havde garnison i Ringsted, umid
delbart før 2. verdenskrig forlagt til Holbæk, alle 4 afdelinger hørte herefter under 2. feltartilleriregi
ment, som efter besættelsens ophør indgik i Sjællandske Artilleriregiment.

Da de tyske tropper besatte Danmark, blev Holbæk kaserne ikke som mange andre kaserner overtaget 
af besættelsesmagten.

Den 29, august 1943 blev det danske forsvar nedlagt af det tyske militær. Holbæk garnison var rede 
til at gøre modstand overfor det tyske indgreb, men fik ordre til ikke at gøre modstand. Et batteri 
syntes ikke om denne ordre og valgte at køre til Gilleleje, hvorfra de blev indskibet til Sverige.

Efter besættelsens ophør blev 2. artilleriregiment i lighed med øvrige regimenter udrustet med ameri
kansk skyts og udrustning.

Sofielundlejren blev taget i anvendelse i samme periode. Denne lejr var opbygget af svenske barak
ker og fungerede i ca. 25 år.

Artilleriets befalingsmandsskoler har også været kaserneret i Holbæk kaserne.
Herudover var Holbæk garnisonsby for fodfolk - 8. Bataillon - der hørte under det senere Sjælland

ske Livregiment i Slagelse.
Den 1. august 1982 blev Sjællandske Artilleriregiment sammenlagt med Kronens Artilleriregiment i 

Sjælsmark. Disse regimenter fik efter sammenlægningen navnet Kongens Artilleriregiment med garni
son i Sjælsmark. Fra dette tidspunkt ophørte Holbæk med at være Garnisonsby.
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Lokalafdeling Holbæk

Lokalafdelingen indtog fra sin oprettelse en pla
cering som en af de først stiftede. Den var stiftet, 
før det første delegeretmøde i hovedforeningen 
blev afholdt, og dens formand var sekretæren i 
den først valgte hovedbestyrelse OS af res. 
H. O. A. Poulsen.

OS af res. H. O. A. Poulsen.

H. O. A. Poulsen fik etableret et samarbejde 
med lokalafdelingen i Århus, hvor hovedforenin
gens første formand tillige var formand.

I det nummer af bladet »Underofficeren« der 
udkom i august 1939, kan man læse følgende om 
samarbejdet mellem de to lokalafdelinger:

Lokalafdeling Holbæk og Lokalafdeling Aarhus 
har indledet Studiekredsarbejde til Uddybelse af 
saavel Foreningsarbejder som rent militære fag
lige Spørgsmaal. Medlemmerne samles i disse 
Lokalafdelinger 1 ä 2 Aftener ugentlig, og det vi
ser sig, at Studiekredsarbejdet indebærer store 
Muligheder til at skabe den Kontakt og det kolle
giale Forhold Medlemmerne imellem, som i flere 
Tilfælde har vist sig tiltrængt.

Ideéen om en videre Udbredelse af Studie
kredsarbejdet til de forskellige Lokalafdelinger 
er overbragt Forretningsudvalget, og vil sikkert 
fra dettes Side blive bragt videre til de forskel
lige Lokalafdelinger.

Skulde Lokalafdelinger imidlertid allerede 
paa nuværende Tidspunkt ønske at optage 
nævnte Arbejde, staar Lokalafdeling Aarhus og 
Holbæk til Tjeneste med Vejledning med Emne

foredrag, ligesom man med Glæde vilde modtage 
lignende fra andre Lokalafdelinger.

Lokalafdeling Holbæks første sekretær var 
OS af res. O. Skafsgaard.

Efter den tyske besættelse af Danmark den 9. 
april 1940 gik det for lokalafdeling Holbæk som 
for de fleste nydannede lokalafdelinger, arbejdet 
gik i stå.

Kaptajn, tidligere OS af res. F. O. Nielsen.

Pensioneret kaptajn F. O. Nielsen, der i en pe
riode fra juni 1942 til juni 1943 var landsformand 
for Dansk Underofficersforening af 1939, beskri
ver begivenhederne således:

Den tyske besættelse medførte, at der skete en 
voldsom omrokering af de danske enheder, end
videre hjemkommanderedes mange befalings
mænd af reserven. Denne situation ramte særlig 
hårdt blandt de ældre underofficerer og med
førte en så stærk svækkelse af lokalafdelingen, 
at det i meget høj grad var medvirkende til en 
opløsning.

Også garnisonen i Holbæk fik en stor andel i 
disse problemer. Med dags varsel skulle fod
folkskasernen skaffe indkvarteringsmulighed for 
1. telegraf og 1. ingeniørkompagni, og artillerika
sernen skulle have 6. artilleriafdeling og Artille
riets befalingsmandsskoler (ABS).
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Alle disse indflytninger gav en hidtil ukendt 
form for indkvartering og kasernetilværelse.

Allerede den 3. maj 1940 blev der ved ABS op
rettet en 1 årig oversergentskole. Alle artilleriets 
sergenter blev stærkt opfordrede til at søge 
denne skole. Alternativet kunne let blive hjem- 
kommandering til arbejdsløshed. Indkvarterin
gen skete på byens hoteller og undervisningen 
foregik på byens tekniske skole.

Skolens time og undervisningsplan stillede 
store krav, så der var ikke mange af eleverne, der 
havde overskud af tid og kræfter til at beskæftige 
sig med organisationsarbejde.

Efter skolens afslutning den 30. april 1941 
kom mange af de nyudnævnte oversergenter til 
tjeneste ved enheder i Holbæk garnison.

Lokalafdelingen i Holbæk blev dog først gene
tableret i december 1942 med følgende besty
relse:

Formand: Oversergent P. H. Sørensen. 
Næstformand: Sergent H. Gade.
Kasserer: hjk. Sergent V. A. Rasmussen. 
Sekretær: Oversergent H. Wilfing.
Bestyrelsesmedlem: Oversergent 
K. G. S. Mortensen.

De begivenheder, der indtraf den 29. august 
1943, gav påny lokalafdelingen nogle store van
skeligheder. I første række var det naturligvis in
terneringen, der varede til 21. oktober, men her
efter var det meget svært at holde forbindelsen 
vedlige, efter at medlemmerne var spredt til de
res hjemstedsadresser over det meste af landet. 
Endelig var det forhold, at lokalafdelingens med
lemmer stort set alle var tjenstgørende, meget 
uheldigt. I de fleste andre lokalafdelinger deltog 
hjemkommanderede ofte i bestyrelsesarbejdet, 
og det var folk, som havde deres bopæl i lokalaf
delingens område.

Der gik en periode frem til den 13. januar 
1944, før det påny lykkedes at få afholdt en gene
ralforsamling. Tilslutningen var over forvent
ning, idet man kun savnede en underofficer af de 
tidligere tjenstgørende.

Et referat fra en sammenkomst knap en måned 
senere beretter følgende:

Fredag den 11. Februar afholdt Lokalafdelingen

her sin 2. Kammeratskabsaften. Aftenens Pro
gram var Terrainsport, og i den Anledning var 
Roland-Hansen, der staar som Leder af den civile 
Terrainsportsforening her i Byen, indbudt. Ro- 
land-Hansen gennemgik Terrainsportsforenin- 
gens Arbejde og Retningslinier paa en underhol
dende og interessant Maade.

Da Underofficersforeningen her ikke har Med
lemmer nok til selv at drive Terrainsport af Be
tydning, og da Terrainsportsforeningen gerne 
saa Underofficerer som Instruktører og Gruppe
førere, blev det besluttet at dyrke Terrainsport i 
Fællesskab. For at faa Føling med Terrainsports- 
foreningens Uddannelsesstandpunkt og for at 
komme alle Disciplinerne igennem blev det be
sluttet, at Underofficererne i den første Tid 
skulde deltage i Grupper for sig for saa senere at 
indtage de Pladser, deres Uddannelse skulde 
gøre dem selvskrevne til. I det hele lovede Afte
nen godt for et frugtbringende Samarbejde i 
Fremtiden.

Herefter arbejdede lokalafdelingen rimeligt godt 
i resten af besættelsesperioden, og fra referatet 
fra den første generalforsamling efter befrielsen 
foreligger følgende:

I Stedet for Formanden Reshv. I. Larsen, der lig
ger paa Sygehus i København, bød F. O. Nielsen 
Velkommen og aflagde Beretning.

Hovedforeningen har bedt om Udrensning in
den for Lokalforeningen, hvilket der allerede var 
taget Skridt til ved at ekskludere udanske Ele
menter indenfor Foreningen.

Formanden og F. O. Nielsenblev Genstand for 
en meget stærk Hyldest for deres Indsats i Kam
pen for Danmarks Befrielse.

Der blev afsendt en Buket Blomster til For
manden.

Paa Grund af Sygdom Csaaret under Flugt fra 
Gestapo) kunde Formanden ikke modtage Gen
valg, og i Stedet valgtes Redaktør August Peter
sen, Amtsavisen, Holbæk, der takkede for at 
maatte deltage i Arbejdet for Underofficersstan
den. Derefter udbragtes et Leve for den nye For
mand.

Kasernearbejder Vang udbragte en Hyldest til 
Hans Majestæt Kongen, hvorefter F. O. Nielsen 
sluttede Generalforsamlingen med et Leve for 
Dansk Underofficersforening.
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Den 12. januar 1946 afholdt lokalforeningen sin 
første festlige sammenkomst som en nytårsfest i 
Sofielundslejrens lokaler.

Kl. 19 samledes de ca. 70 Deltagere i Lejrens 
Spisesal, hvor Formanden, Overbetjent Jørgen
sen, Nykøbing S., bød velkommen og udbragte en 
Skaal for Hans Majestæt Kongen.

Derefter serveredes Sild, Ungarsk Gullasch, 
Saltmad og Ost. Efter at den værste Sult var stil
let, holdt Formanden Nytaarstalen. Han omtalte 
det svundne Aar som et Aar, der vil blive husket i 
Danmarks Historie i Lighed med 1848, 1864 og 
andre Aarstal, der læres i Skolen. Han omtalte 
Underofficerernes Indsats i Danmarks Friheds
kamp og udtalte, at det for Underofficeren var en 
ganske selvfølgelig Sag at indtage sin Plads i den 
danske Frihedshær. Formanden mindedes de 
Kammerater, der havde givet Livet som Indsats 
for Danmarks Frihed og udtalte, medens For
samlingen rejste sig, et Æret være deres Minde.

Om det nye Aar udtalte Formanden, at det for- 
haabentlig havde noget godt at bringe, ogsaa for 
Underofficeren. Han ønskede, at det maatte lyk
kes at hæve Spørgsmaalet om Danmarks Forsvar 
op over partipolitisk Diskussion, saaledes at vi 
faar en Hær og Flaade, der er Fælleseje for hele 
det danske Folk og har en Plads i Folkets Hjerte.

Formanden sluttede sin Tale med at motivere 
et kraftigt besvaret Leve for den danske Hær og 
Flaade.

Hovedforeningens Æresmedlem, Officiant 
F. O. Nielsen, talte om Sammenholdet inden for 
Underofficersforeningen, Oversergent Morten
sen takkede Arrangørerne af Festen og Overser
gent Plet Hansen sluttede Talernes Række ved at 
holde en munter Tale for Damerne.

Næste Akt foregik i Lejrens Biograf, hvor 
»Dykkerfilmen« og »Postbudet ringer altid to 
Gange« forevistes.

I Mellemtiden var Kaffebordet blevet dækket i 
Spisesalen. Efter Indgalelse af Kaffen foregik 
sidste Del af Festen i Biografen, der nu var gjort 
klart til Dans. Her morede Deltagerne sig til ud 
paa de smaa Timer og aflagde flittigt Besøg i for
skellige Boder, der var arrangeret i Salen, bl. a. 
Pølsebod, »Ølsted«, »Indisk Bar« o. a.

Det var en hyggelig og fornøjelig Fest, der for
løb til alles fulde Tilfredshed. Der blev et pænt 
Overskud til Foreningens slunkne Kasse. 
Lokalafdelingen levede videre, om ikke med den 
allerstørste aktivitet. Det var dog lokalafdeling 
Holbæk, der, efter at landskyttestævnet var ind
ført af hovedforeningen i 1948, hjemførte den af 
krigsministeriet udsatte vandrepokal »UF Poka
len«.

Den 31. maj 1950 måtte formanden R. Plet 
Hansen på generalforsamlingen beklage, at det 
var 2 år siden, sidste generalforsamling var af
holdt.

Samme år indledte lokalafdelingen en tradi

Lokalforeningens vinderhold. Fra venstre: SG af res. K. M. Kristensen, Jens Vang, OS af res. Plet Hansen og SG af res. 
S. A. Kristensen.
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tion, som levede helt frem til 1968. Referatet fra 
denne begivenhed har fået følgende omtale:

Som en fortræning til landsskyttestævnet den 
16.-9. inviterede lokalforening »Holbæk« til en 
konkurrenceskydning på skydebanerne ved Bre- 
detved, søndag den 6. august, hvor man ville 
kåre den uofficielle sjællandsmester såvel i hold
som enkeltmandsskydning med gevær samt en
keltmandsskydning med pistol. Endvidere bød 
dagen på festskydning med gevær og salonge
vær.

Dagen oprandt med et meget fint sommervejr, 
og ikke mindre en 57 mandlige skytter fra Næst
ved, Slagelse, Ringsted, Roskilde, København og 
Holbæk havde givet møde til denne spændende 
dyst, endvidere deltog 9 damer i en skydning 
med salongeværer. Allerede kl. 9.00 begyndte 
skuddene at knalde, og først ved ca. 16-tiden var 
vi færdige. Arrangementet var udmærket, og vi 
skylder »Holbæk« en tak for dette initiativ og for 
det store arbejde, som her var lagt for dagen.

Det var for så vidt i sin orden, at »Holbæk« 
hjemførte en del gevinster fra skydningen, men 
også resultaterne viste, at de havde gjort sig for
tjent til de mange præmier, thi de hjemførte 
samtlige 3 mesterskaber samt alle de udsatte 
præmier i salonskydningerne. Ikke mindre end 
10 enkeltmandspræmier samt vandrepokalen og 
4 sølvplader forblev i arrangørernes varetægt, 
medens vi andre måtte dele de resterende 7 præ
mier. Det var godt præsteret.

Vi bringer »Holbæk« vor fulde anerkendelse 
for såvel arrangementet som skyderesultaterne, 
og håber så på, at denne »Sjællandsskydning« 
må blive en årlig tilbagevendende begivenhed, så 
vi kan opnå at få revanche.

Efter skydningernes afslutning var »Holbæk« 
vært ved en kop »Fælleskaffe«. Ved bordet bød 
formanden, osgt. Plet Hansen, velkommen og 
takkede for den store tilslutning og den måde, 
hvorpå skydningerne var afviklet. Landsforman
den, osgt. A. Nissen, takkede »Holbæk« for ini
tiativet og tilrettelæggelsen og udbragte et leve 
for den initiativrige forening. Derefter uddelte 
han de mange dejlige præmier til vinderne, der 
alle fik et hurra med på vejen.

Vinderne i denne konkurrence, der blev afhol- 
det for første gang, men fortsatte gennem 18 år 
bortset fra 1966, blev følgende:

Holdkampen:
1. Holbæk................................................318 point

(Vandrepokal samt et sølvplade 
til sgt. J. Vang, off. F. O. Nielsen, 
osgt. Plet Hansen og sgt. S. M. Jørgensen).

2. København......................................... 302 point
3. Roskilde..............................................251 point

Enkeltmandsskydning:
Gevær:
1. Sgt. J. Vang, Holbæk 

(Sjællandsmester)............................ 83 point
2. Officiant F. O. Nielsen, Holbæk.........82 point
3. Sgt. B. Lund, Ringsted 

(»Vestsjælland«)............................... 82 point
4. Sgt. C. H. Christiansen, Roskilde......80 point

Pistol:
1. Osgt. K. R. Petersen, Roskilde 

(Sjællandsmester)............................ 66 point
2. Osgt. Plet Hansen, Holbæk................64 point
3. Osgt. J. Nielsen, København..............61 point

Festskydning:
Gevær:
1. Sgt. B. Lund, Ringsted........................ 47 point
2. Sgt. Schourup Sørensen, København. 45 point

Pistol:
1. Sgt. S. M. Jørgensen, Holbæk...........42 point
2. Osgt. J. P. Jelen, Næstved................... 41 point
3. Osgt. K. R. Petersen, Roskilde...........41 point

Salonskydning:
Damer:
1. Fru J. Vang, Holbæk............................ 45 point
2. Fru F O. Nielsen, Holbæk................... 44 point

Herrer:
1. Officiant F. O. Nielsen, Holbæk.max. 50 point
2. Sgt. J. Vang, Holbæk........................... 49 point

Drenge:
1. Ole Vang, Holbæk (ekstrapræmie).... 44 point

Det var også lykkedes for initiativtagerne at få 
forretninger i Holbæk til at skænke præmier.

Hermed var »Sjællandsskydningen« en tilba
gevendende realitet.
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Fra de følgende år foreligger ikke referater om 
andre særlige begivenheder.

Der blev dannet en »Oversergentklub« i Holbæk 
garnison. Denne klubdannelse var uden tvivl en 
udløber af bestemmelsen i loven om forsvarets 
ordning fra 1951, hvor underofficersgraden ned
lægges, og der indføres værnepligtige sergenter.

Et referat fra generalforsamlingen i 1958 be
retter følgende:

Torsdag den 17. april afholdt lokalforeningen sin 
generalforsamling i oversergenternes lokaler på 
kasernen.

På dagsordenen var bl. a. forslag om sammen
smeltning af den stedlige »Oversergentklub« og 
lokalforeningen, hvis medlemmer i realiteten var 
de samme, hvorfor man mente, tiden var inde til 
en ændring.

Et udvalg med repræsentation fra begge par
ter havde forhandlet om sagen, hvilket var resul
teret i det forslag, som nu var sat på dagsorde
nen.

For at kunne give de mange tjenstgørende 
oversergenter en orientering om organisationen 
og dens arbejde, havde man anmodet forret
ningsudvalget om at sende en mand til mødet, og 
da landsformanden var til møde på Bornholm, 
blev det Særmark-Thomsen, der repræsenterede 
forretningsudvalget.

Formanden, materielforvalter E. Axelsen, bød 
de fremmødte medlemmer, 23 af i alt 29, velkom
men og rettede en tak til Særmark, - der var 
kommet for at give en orientering om FOU, og da 
dette var tænkt før generalforsamlingens afhol
delse, fik han straks ordet. I et foredrag på ca. 3 
kvarter fik medlemmerne en kort orientering om 
organisationens tilblivelse, dens opnåede resul
tater og de fordele, som i dag bydes de mange 
medlemmer.

Også vore ønsker og tanker om fremtiden blev 
strejfet, og Særmark slog til lyd for et endnu 
stærkere sammenhold, idet en organisation må 
have det størst mulige antal medlemmer for at 
stå stærkest muligt i kampen for standens frem
tidige kår. Det er enhver tjenstgørende overser- 
gents pligt at være medlem af den organisation, 
der arbejder for at bedre hans tjenstlige og so
ciale ansættelsesvilkår, og den kommende æn
dring af personelloven kræver en stor indsats,

hvis resultatet er afhængig af den støtte, som or
ganisationen får af de tjenstgørende oversergen
ter.

»Hvad fremtiden bringer, ved vi ikke,« udtalte 
Særmark, »men vi ved så meget, at vi får ikke no
get forærende, men må kæmpe for blot den 
mindste forbedring. Derfor må alle slutte op om 
FOU, der alene er i stand til at forhandle på 
Tinge.«

Også FOU’s økonomiske forhold er blevet 
klarlagt, og når denne er så fin, som tilfældet er, 
skyldes det først og fremmest sammenhold og 
kammeratskab i forbindelse med en fornuftig 
økonomisering af de til rådighed værende mid
ler.

Formanden takkede Særmark for det udmær
kede og tankevækkende foredrag og gjorde op
mærksom på, at der senere ville blive lejlighed til 
at stille spørgsmål til foredragsholderen.

Derefter påbegyndtes generalforsamlingen, 
og formanden forslog, at man benyttede lejlighe
den til at bede Særmark overtage dirigentposten, 
hvilket blev enstemmigt vedtaget.

Dirigenten takkede for valget, konstaterede 
generalforsamlingens lovlige indvarsling, og op
læste dagsordenen, hvortil ingen havde noget at 
indvende.

Første punkt var forslaget om »Oversergent- 
klubben«s sammensmeltning med FOU, der 
samtidig var ensbetydende med, at man måtte 
ændre de bestående bestemmelser for driften af 
messens udsalg, der tidligere blev varetaget af 
»Klubben«.

Det fremlagte forslag blev oplæst af dirigen
ten og blev drøftet punkt for punkt, men da for
slaget havde været opslået i lokalerne og drøftet 
mand og mand imellem, var der ikke større di
vergenser mellem forslag og ønsker.

Der blev foretaget et par enkelte, men uvæ- 
sentlige ændringer, hvorefter forslaget blev en
stemmigt vedtaget, og man kunne gå over til næ
ste punkt: Valg.

Til kasserer genvalgtes med akklamation OS 
Daugaard.

Bestyrelsen blev udvidet med 2 mand, der 
sammen med kassereren blev et stående festud
valg, som iflg. de nye bestemmelser skal have 
75% af messeudsalgets overskud til sin fulde rå
dighed. De øvrige 25% indgår i lokalforeningens 
kasse til brug for den almindelige drift. Yder-
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mere valgtes 2 suppleanter, 2 revisorer og 2 revi
sorsuppleanter. Lokalforeningens 3 repræsen
tanter blev genvalgt.

Sidste punkt på dagsordenen var: Eventuelt.
Her rettedes en del spørgsmål til organisatio

nens repræsentant, og Særmark svarede på de 
fleste af disse. Et par spørgsmål ville han dog 
mene burde indsendes til besvarelse af landsfor
manden, idet de krævede en undersøgelse.

Da de rejste spørgsmål var besvaret, takkede 
formanden for god og saglig behandling af dags
ordenen og lovede på bestyrelsens vegne, at der 
skulle blive arbejdet kraftigt for at løse de kom
mende problemer, men håbede så til gengæld, at 
medlemmerne ville slutte op om de fremtidige 
arrangementer. Formanden sluttede med en tak 
til dirigenten, hvorefter denne takkede for god ro 
og saglig drøftelse og sluttede med at motivere 
et leve for lokalforening »Holbæk«.

På en god og værdig måde havde man løst et 
af de problemer, der gennem en tid havde skabt 
vanskeligheder for lokalforeningens drift, men 
rådet af sund fornuft kan man nu igen trække i 
den samme hammel, hvilket nok skal vise sig at 
være til medlemmernes bedste. Samværet fort
satte endnu en tid, idet lokalforeningen var vært 
ved en kop kaffe med »Basser«.

I 1960 den 24. april arrangerede lokalforenin
gen hovedforeningens - der nu efter 1951 havde 
taget navneændring til »Foreningen af Overser
genter og Underofficerer« - repræsentantskabs
møde. Det var et stort arrangement, der krævede 
indsats af de fleste af lokalafdelingens medlem
mer.

Det må være relevant at medtage landsfor
mandens - det var politiassistent S. E. R. Kofoed 
- tanker om forholdene, navnlig i 1987 hvor disse 
linier skrives, hvor forholdene stadig er usikre 
for mange af sergentgruppens medlemmer:

Repræsentantskabsmødet 1960 er overstået.

Organisationens højeste myndighed har været 
samlet for at høre ledelsens forskellige beretnin
ger for 1959 samt tage stilling til de mange pro
blemer, der givetvis vil være i en organisation af 
befalingsmænd i forsvaret.

Kun to lokalforeninger manglede i den repræ
sentative forsamling, og de fremmødte repræ

senterede 99 stemmer, hvilket tydeligt viser den 
store interesse for vor organisations ve og vel.

Landsformanden, S. E. R. Kofoed.

Om dette mødes standard vil man kunne sige, 
at vi har haft dem ringere - men har også haft 
dem bedre, og det er givet, at en del repræsen
tanter er rejst skuffet hjem til deres lokalforenin
ger, fordi de ikke fik gennemført deres forskel
lige forslag.

Mødets forhandlinger gav på mange måder 
udtryk for en stigende skepsis for fremtiden, idet 
man stadig venter på den forlængst lovede per
sonellov. Særlig de ældre oversergenter, der for
længst har giftet sig og har stiftet hjem, føler sig 
utrygge ved situationen. Vil forsvaret give dem 
sådanne ansættelsesforhold, at de kan forsvare 
at blive i tjenesten, eller skal de belave sig på at 
søge ud i det civile liv? For manges vedkom
mende haster det med en afgørelse, da de nær
mer sig den farlige alder, hvor de er afskåret fra 
at søge gode, faste stillinger.

Vel vidende, at forsvaret har god brug for 
disse trænede og rutinerede befalingsmænd, må 
man fra myndighedernes side kunne indse, at 
men ikke kan blive ved at holde dem hen med løf
ter om bedre forhold og ansættelsesvilkår.

Der må realiteter til, og man må håbe, at den 
lovede personelordning kommer inden for længe 
- og at den får en sådan udformning, at de kon
traktansatte befalingsmænd kan forsvare at fort
sætte fremover.

Den kommende tid vil sikkert kræve et stort 
antal rutinerede oversergenter til uddannelse af 
det foreslåede faste mandskab, der på frivillig 
basis skal antages til langtidstjeneste. Skal et så-
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dant behov dækkes, må der skabes grundlag for 
en større arbejdsglæde, end man hidtil har budt 
oversergenterne, og man bør gøre sig klart, at 
det ikke alene er et lønspørgsmål. Der må skabes 
mere trygge ansættelsesforhold, messe- og be
lægningsforhold, og det må være en selvfølgelig
hed, at der gives dem en langt bedre uddannelse, 
end tilfældet har været de sidste 10-15 år. Ud
dannelsen må baseres på korporal-, sergent- og 
oversergentskoler i lighed med, hvad man gav 
underofficerene før den sidste krig.

Først da er befalingsmændene modne til at 
klare tjenesten ved afdelingerne med langtidsan
satte soldater.

Der kan herefter bortset fra Sjællandsskydnin
gerne indtil 1968 ikke berettes meget mere om 
lokalafdeling Holbæk.

I 1973 kom bestemmelserne om, at den nye 
toporganisation CS opnåede fuld forhandlings
ret og bestemmelserne om tillidsmandsordnin
gerne på tjenestestederne.

1. august 1982 ophørte Holbæk efter 68 år 
med at være garnisonsby, og lokalafdeling Hol
bæk var på samme tid slettet af hovedforenin
gens medlemsregister.

Artillerikasernen, i Holbæk.
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Hovedindgangen til Holstebro kaserne.

Jyske Dragonregiment 
oprettet 1. august 1670

Jyske Dragonregiment er dannet ved sammendragning af to gamle rytterregimenter, 3. og 5. Dragonre
giment.

3. Dragonregiment er oprettet 1. august 1670.

Navne: 1670 Slesvigske nationale Rytterregiment, 1675 Holstenske nationale Rytterregiment, 1678 
Slesvigske nationale Rytterregiment, 1681 2. Fynske nationale Rytterregiment, 1763 Fyenske Dragon
regiment, 1772 Fyenske Regiment Ryttere, 1785 Fyenske Regiment Dragoner, 1796 Fyenske Regiment 
lette Dragoner, 1842 6. Dragonregiment, 1865-1932 3. Dragon Regiment.

Regimentet har haft adskillige garnisoner såvel i Jylland som på Øerne, fra 1865 til 1932 i Aarhus.
Regimentet har deltaget i alle vore krige lige fra 1675.11932 indgik det i Jyske Dragonregiment som 

dettes 3. og 4. Eskadron.

5. Dragonregiment er oprettet 1. november 1679.
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Navne: 1679 5. Jydske nationale Rytterregiment, 1748 3. Jydske Rytterregiment, 1863 Jydske Rytter
regiment, 1771 Jydske Regiment Ryttere, 1785 Jydske Regiment Dragoner, 1796 Jydske Regiment lette 
Dragoner, 1842-1932 5. Dragonregiment.

Regimentet har haft adskillige garnisoner fortrinsvis i Jylland, fra 1772 i Randers. Regimentet har 
deltaget i alle vore krige fra 1686.1 1932 indgik det i Jyske Dragonregiment som dettes 1. og 2. Eska
dron.

Jyske Dragonregiment fik ved dets oprettelse i 1932 garnison i Randers og blev i 1953 garnisoneret i 
Holstebro.

På dets estandartbånd står: Rosengarten og Alt Rahlstedt 1813, Sehested 1813 og Aarhus 1849.

Lokalafdeling Holstebro

Efter regimentets flytning fra Randers til Holste
bro, var der i sergentgruppen enighed om sna
rest mulig at etablere en lokalafdeling.

På initiativ af materielforvalter Hans Broder
sen, der tidligere havde virket som lokalafde
lingsformand i Randers, blev der sammenkaldt 
til et stiftende møde på Dragonkasernen den 29. 
oktober 1953.

Til dette møde var der ankommet en hilsen fra 
lokalafdelingen i Randers ledsaget af en meget 
smuk dirigentklokke, der skulle minde den nye 
lokalafdeling om tiden i dragonernes by Ran
ders.

Lokalafdelingen viste sig meget hurtigt at 
være særdeles livskraftig.

Der blev udvist meget stor fantasi i bestræbel
serne på at få samlet alle i sergentgruppen som 
medlemmer.

Der blev arrangeret medlemsmøder, små og 
større festlige sammenkomster, med eller uden 
damer.

Meget snart kom også skyttestævner på pro
grammet. Allerede i juli 1955 blev afholdt et 
større stævne med deltagelse af 2. regiments sol
daterforening og marineforeningen, senere på 
året i oktober måned deltog lokalafdelingen i 
den årlige skydning i Randers om en vandrepo
kal udsat af Randers Andelsmejeri. I denne skyd
ning deltog også officersforeningen og fenrikfor- 
eningen fra Randers. Lokalforeningerne fra Ran
ders og Holstebro, der deltog som et samlet hold 
vandt konkurrencen for 2. gang.

Interessen for skydesagen holdt sig og i 1956

OS Hans Brodersen.

dystede lokalafdelingen mod dragonforeningen 
og 2. regiments soldaterforening.

En anden form for konkurrence blev spillet 
skak. Der blev indledt et samarbejde med Hol
stebro Skakklub, hvorfra en af Danmarks store 
skakspillere Bent Larsen kom.

Ved generalforsamlingen i februar 1956 blev der 
oprettet et fond, der skulle være en hjælp til an
skaffelse af en Estandart. Det blev givet bestyrel
sen som opgave at nå dette mål.

Den 5. februar 1957 kunne formanden i årsberet
ning oplyse, at ca. 90% af samtlige sergenter og 
oversergenter i Holstebro garnison var medlem
mer af lokalafdelingen.
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Den 10. februar samme år indledte lokalafdelin
gen en ny tradition.

Under ledelse af skydeudvalgets energiske 
formand oversergent J. K. Jensen startedes en 
fugleskydning med følgende:

En ny epoke begynder i dag 
en yderst alvorlig og spændende sag. 
Een konge - tre prinser og knægt vil vi kåre, 
og kongen i aften skal lægges på båre.

Den første fuglekonge blev oversergent Aage Sø
rensen, der som den første fik overrakt »Konge
kæden«.

Denne skydning blev meget populær og »Kon
gekæden« et eftertragtet klenodie.

I løbet af dette vinterhalvår var spillet i alt 236 
skak-partier i en turnering, der var inddelt i 3 
klasser. Vinderen i hver klasse fik en præmie, og 
i messen blev ophængt et skjold med en sølv
plade med vindernes navne indgraverede.

problem ved, at hver deltager betalte kr. 10,- pr. 
måned, og der blev indkøbt de nødvendige duge, 
servietter, service, bestik og glas.

Dette arrangement vakte stor opmærksom
hed ved andre garnisoner og var naturligvis til 
stor glæde for de tjenstgørende sergenter og 
oversergenter i Holstebro garnison.

løvrigt fortsatte lokalafdelingen med at gen
nemføre arrangementer gennem årene - først og 
fremmest skydekonkurrencer, men også konkur
rencer i skak og bordtennis hørte til de fore
trukne fritidsbeskæftigelser.

11959 indkøbte lokalafdelingen for midler fra fa
nefonden en Estandart

Forud for selve indvielsen blev der afholdt en 
fest aftenen før, hvori deltog damer og forskel
lige gæster.

Søndag den 1. november foregik den meget 
højtidelige indvielse. Forud havde Estandarten 
fået sin kirkelige indvielse ved sergent Dyrholm 
Kristensens begravelse.

Interiør fra Sergentmessen 1987.

En for medlemmerne meget stor sag fik sin af
slutning i 1957. Der havde siden regimentet blev 
forlagt til Holstebro været meget dårlige spise- 
forhold for sergentgruppen. Spørgsmålet havde 
været forhandlet både lokalt og gennem hoved
foreningen.

Det var dog sluttelig regimentschefen oberst 
Aage Jansens velvilje overfor gruppen, der løste 
problemet, det måtte dog ikke koste forsvaret 
penge.

Messedeltagerne løste selv det økonomiske

Indvielseshøjtideligheden er refereret såle
des:

Højtideligheden indledtes med en kort vel
komsthilsen af formanden for lokalforeningen 
H. Brodersen.

Derefter talte regimentschefen, oberst Aage 
Jansen, der blandt andet udtalte, at så længe der 
har eksisteret et samfund, har der været en 
trang til at finde et symbol at samles under.

Et sådant samlingsmærke havde FOU nu i den 
nye estandart.
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Obersten slog derefter det første søm i estan- 
darten og udbragte et trefoldigt leve for Hans 
Majestæt Kongen.

Materielforvalter H. Brodersen berettede om 
flagets historie, hvorefter han slog det andet 
søm i estandarten.

Materielforvalter Hans Brodersen slår det andet søm i 
estandarten. Estandartvagt er OS J. H. K. Jensen.

Og til sidst blev der talt af vor landsformand 
S. E. R. Kofoed, der slog det tredie søm i estan
darten.

Han overrakte derefter estandarten til estan- 
dartvagten, trådte frem foran denne og oplæste 
den gamle fanebærerbefaling, som lyder således:

»Jeg betror dig denne fane, fordi jeg ved, at du er 
en ærlig og modig mand.

Du skal føre den, som det sømmer sig en ærlig 
kriger.

Du skal værne den, som en dannemand vær
ner sin ægtehustru.

Du skal svinge den over ærlige folk og ikke 
lade den vaje over forræddere.

Under march og på vagt, under storm og strid 
skal du stå som et mønster for tapre soldater.

Ingensinde må du vige, aldrig må du give an
ledning til, at hæren bliver modløs og flygter.

Skulle det ske, at en fjende afhugger din højre 
hånd, skal du gribe fanen med din venstre.

Mister du begge hænder, skal du slå tænderne 
i fanen.

Du skal værne den, så længe du lever og ån
der.

Må du opgive kampen - det Gud forbyde - skal 
du vikle dig i flaget og dø.«

Efter indvielsen samledes de indbudte gæster i 
»FOU-bar«, hvor materielforvalter Kroner Søren
sen rettede en tak til oberst Aage Jansen, lands
formanden og de øvrige gæster, fordi de ville 
være med til at danne rammen om indvielsen.

Efter et kvarters samvær sluttede oberst Aage 
Jansen højtideligheden med at bringe regimen
tets tak for, at det var blevet overdraget ham at 
slå det første søm i estandarten.

På generalforsamlingen i 1961 fratrådte materi
elforvalter Hans Brodersen, efter at han gennem 
8 år havde været lokalafdelingens formand.

Der var stadig meget stor aktivitet i lokalforenin
gens arbejde for at holde sammen på medlems
skaren. Således afholdt man den 17. januar 
samme år et stævne i holdkapskydning, hvori 
deltog forsvarsbroderforeningen, Hjemmevær
nets politikompagni, landsjagtforeningen af 
1923 og idrætsforeningen Posten. I dette stævne 
deltog 75 skytter.

Som et meget festligt indslag foretog lokalafde
lingen en udnævnelse af hovedforeningens for
mand S. E. R. Kofoed til udenbys »Toastmaster« 
for lokalafdeling Holstebro. Denne udnævnelse 
skete i forbindelse med overrækkelse af et kunst
nerisk udført udnævnelsesbrev og en gave.

Det engelske regiment »The Queens Dragoon 
Guards« med 500 mand var på besøg hos Jyske 
Dragonregiment.

Dette besøg gav muligheder for gensidige be
søg mellem de danske og de engelske befalings-
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mænd af sergentgruppen, og der opstod mange 
varige forbindelser. Udover det rent selskabelige 
samvær, blev der også arrangeret konkurrencer i 
skydning og idræt.

Den 29. april afholdt hovedforeningen sit repræ
sentantskabsmøde i Holstebro.

Det arrangement lokalafdelingen havde foran
staltet, vakte den dybeste respekt og beundring 
hos deltagerne, og fra hovedbestyrelsen kom en 
meget hjertelig tak for det store arbejde, der var 
udført af lokalafdeling Holstebro.

Den 11. december 1962 samledes nogle ældre 
medlemmer af lokalafdelingen for at drøfte dan
nelsen af en klub, hvor disse medlemmer kunne 
mødes for at få en sludder om gamle dage, et spil 
kort, skak eller lignende.

Der blev opnået enighed om dannelsen af for
eningen »Gamle Drenge« under lokalafdeling 
Holstebro.

En af de gamle drenge, SSG J. K. Jensen, be
skriver denne særlige klubdannelse således:

Nogle ældre og let gråhårede medlemmer at lo
kalafdeling »Holstebro« havde i længere tid ar
bejdet med tanken om at få dannet en sammen
slutning af de ældste medlemmer, der stille og 
roligt kunne samles til en sludder, et spil kort el
ler lignende. Når man var nået op i årene kunne 
det være svært at holde trit med den yngre gene
ration, hvor man delvis følte sig som udrangeret.

Nogle stykker af disse »FOU-pionerer« sam
menkaldte til stiftende generalforsamling, der 
var motiveret med dannelsen af en »gammel
mandsforening« eller lignende.

Den 11. december 1962 samledes en flok af 
mere eller mindre grånede personer (dog ingen 
med krykker), og efter at lokalafdeling »Holste
bro« havde været vært ved en let frokost, gik 
man over til den mere alvorlige del nemlig stiftel
sen og tilrettelæggelsen af en klub.

Forsøget lykkedes 100%, og det blev til:
FOU »Gamle Drenge« under lokalafdeling 

»Holstebro«.
Af særlige lovuddrag skal kun nævnes eet, 

nemlig at man for at blive optaget som medlem 
skulle være tilsluttet FOU lokalafdeling »Holste
bro« og være fyldt 30 år.

FOU »Gamle Drenge« var hermed en realitet 
med et medlemstal på 15, hvilket dengang ud
gjorde lige ved 100% af »kvalificerede« beretti
gede. Af »ukvalificerede« var der ingen.

SSG J. K. Jensen.

Klubben har således i år 25 års jubilæum. For 
tiden er der 20 medlemmer, og af disse har de 7 
været med fra starten. På stiftelsesdatoen i 1962 
blev L. Højland valgt som formand, og det har 
han været uafbrudt lige siden.

Hvert år bliver der udpeget en oldermand for 
hver måned, som så står for månedens arrange
ment. For at alle kan se hvem der er oldermand, 
bærer han en tung og flot smykket kæde af ster
lingsølv. Denne kæde gav lokalforening »Holste
bro« til »Gamle Drenge« på deres 5 års stiftel
sesdag for at vise samhørigheden mellem disse 
to foreninger.

Det er månedens oldermand der indkalder til 
aftenens arrangement. Der startes med at alle 
danner kreds, tager hinanden i hånden og synger 
følgende vers på melodien »Vi er Danmarks blå 
dragoner«:

Denne kreds af »Gamle Drenge«, som er samlet 
af en flok,
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der af alderen er præget, men som ej vil gå i stok. 
Sammen vil vi stå og værne, så en fremtid lys vi 
se,
og de unge venter længselsfuldt på en plads hos 
»Drengene«.

Formanden for FOU Gamle Drenge, materielforvalter 
L. Højland.

Det er så op til oldermanden hvad der skal laves 
denne aften. Af eksempler kan nævnens virk
somhedsbesøg, fisketure, svømning, skydning 
og foredrag, der spænder fra orientering om Si- 
rius-patruljen til orientering om krydderier. Af
tenen kan også foregå som en ganske almindelig 
kammeratskabsaften hvor der snakkes soldater
minder, gamle traditioner, billard, rafling og me
get mere.

Inden man går hjem, dannes der igen kreds, 
og der synges følgende afslutningssang:

FOU-Broder her er min hånd, fat i kæden slutter, 
ingen strid, avind og splid sammen i broder
skabsånd.
Smedet er kæden af stærke arme, gennemstrøm
met af hjertets varme,
øst eller vest, syd eller nord, i klubben er hver 
BROR.

Når der er en, der ønsker at blive medlem, sen
der vedkommende en ansøgning til bestyrelsen, 
der så behandler denne.

Såfremt vedkommende godkendes, bliver han 
optaget i foreningen ved et særlig optagelsesri
tual og betaler et årligt symbolsk beløb til for
eningen samt til lokalafdeling Holstebro.

Foreningens faste tilholdssted er Sergentmes
sen på Dragonkasernen i Holstebro.

Der er endvidere udarbejdet et sæt vedtægter, 
der i den sidste artikel bestemmer, at klubben 
ikke under nogen form kan opløses, så længe 
blot 3 medlemmer ønsker at føre den videre.

Samtidig med lokalafdelingens 10 årige beståen 
den 29. november 1963 overtog lokalafdelingen 
nye messelokaler på Dragonkasernen.

Fra denne dobbelte festlige begivenhed er et 
uddrag af referatet:

Lokalforening »Holstebro« overtog lørdag den 
26. oktober de nye messelokaler på Dragonka
sernen, efter at chefen for regimentet OB 
K. A. Krarup i en tale havde overdraget dem til 
lokalforeningen ved formanden OS M. H. Mad
sen.

Til stede ved overdragelsen var mange gæster, 
bl. a. general Jansen, landsformanden seniorser
gent Chr. Sørensen, byens borgmester P. Funder 
Larsen, folketingsmændene Kr. Østergaard og 
Poul Nilsson.

Generalen ledsagede sin lykønskning med en 
kompliment til den foretagsomhed, der altid 
prægede lokalforeningen.

Også chefen for regimentet ydede lokalfor
eningen megen anerkendelse og adresserede 
den til formanden OS M. H. Madsen. Sergenter 
og oversergenter er de befalingsmænd, der er 
placeret i den vanskeligste situation, sagde ober
sten med henvisning til, at disse befalings
mandsgrupper kan komme i den stilling at skulle 
kommandere over folk, der er ældre i tjenesten 
end de. På denne baggrund ser regimentet med 
megen tilfredshed på det store arbejde, lokalfor
eningen har gjort for at skabe den meget smukke 
ramme om medlemmernes tilværelse udenfor 
tjenesten.

Ved den efterfølgende frokost for de indbudte 
gæster blev der talt af borgmesteren, de to folke- 
tingsmænd og mange andre, og alle gav de ud-
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tryk for den respekt, der stod om det arbejde, 
der udføres af lokalforening »Holstebro«.

Om aftenen samlede lokalforeningen sine 
medlemmer med damer og enkelte indbudte til 
en stor middag i kasernens kostforplejning. Kl. 
18.30 samledes 250 feststemte mennesker i den 
smukt pyntede spisesal, og efter at regiments
chefen havde udbragt en skål for Hans Majestæt 
Kongenblev estandarten ført ind.

Der blev derefter serveret en meget elegant 
middag. Efter den meget vellykkede middag gik 
dansen lystigt til langt over midnat, hvorefter 
der serveredes en dejlig skildpadderet til at gå 
hjem på.

Da lokalforening »Holstebro« den 29. novem
ber 1963 fylder år, var det jo naturligt, at denne 
mærkedag var tilknyttet indvielsen. Det gav sig 
bl.a. udslag i, at »Gamle Drenge« overrakte et 
smukt barometer ved formanden, materielforval
ter L. Højland, medens sergenter og oversergen
ter ved sergent A. Mikkelsen overrakte et tinfad.

I beretningen for 1965/66 fremgår, at lokalafde
lingen har fået et haveanlæg til rådighed, som 
den 30. august 1965 blev indviet og forevist for 
medlemmerne med damer.

I samme måned får oversergent M. H Madsen 
overrakt et guldur med inskription som tak for 
hans på utallige måder store indsats for lokalaf
delingen.

OS M. H. Madsen.

Den 8. januar 1966 var det påtrængende nød
vendigt for hovedforeningen at afholde et ekstra
ordinært repræsentantsskabsmøde i anledning 
af en voldsom kritik af beslutningen om at danne 
en toporganisation, hvori konstabelgrupperne 
også skulle være medlemmer.

Lokalafdelingen tilbød at være arrangører af 
dette møde. Det lykkedes for lokalafdelingen at 
skabe gode forhold for repræsentanterne og 
endnu vigtigere - det lykkedes for hovedbestyrel
sen at opnå et tillidsvotum, så organisationsdan
nelsen kunne fortsætte uændret hvilket resulte
rede i Centralforeningen for Seniorsergenter og 
Stampersonel - CSS, senere Centralforeningen 
for Stampersonel - CS.

Foreningen »Gamle Drenge« fyldte den 11. de
cember 1967 5 år.

I den anledning overrakte lokalafdelingens 
formand seniorsergent J. K. Jensen en older- 
mandskæde som gave til foreningen. Kæden, der 
er et smukt håndarbejde i sterling sølv og rigt 
dekoreret med symbolske figurer, skulle være en 
tak fra lokalafdelingen for det store pionerar
bejde forskellige af »Gamle Drenge«s medlem
mer havde udført gennem tiderne.

Kæden blev straks taget i brug af formanden 
materielforvalter L. Højland.

I referatet fra generalforsamlingen i 1968 er no
teret, at lokalafdelingen pr. 1. januar har 114 A 
medlemmer, 29 B medlemmer og 76 C medlem
mer. Selv om der ikke er nogen egentlig forhand
lingsret, giver det dog lokalafdelingen en stærk 
position, når spørgsmål skal forhandles med re
gimentet.

Estandarten havde i årets løb været med i fa
neoptog på Valdemarsdag og ved forplejnings
forvalter J. Oves bisættelse.

Det bliver mere og mere tydeligt, at den efter
hånden meget stærke position toporganisatio
nen CSS har opnået i meget høj grad præger lo
kalafdelingsarbejdet. Udover de mange selska
belige sammenkomster, skyttestævner og mange 
andre aktiviteter finder der en stadig stigende 
faglig aktivitet sted.

Bestyrelse og medlemmer deltager i med
lemsmøder, foredrag og kurser. Blandt andet kan 
nævnes et orienterende foredrag med sekretær
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Hovgaard Christiansen som foredragsholder. Det 
kunne også mærkes, at civilundervisningen satte 
sit præg på den del af medlemmerne, som deltog 
i denne undervisning.

I årene 1968-69 arbejdede lokalafdelingen for at 
få forbedringer indført i messelokalerne. Den 1. 
april 1969 blev det hidtidige marketenderi-lo
kale stillet til rådighed, og man ønskede tillige at 
indrette et anretterkøkken, således at man 
kunne køre en privatkantine.

Den 24.-26. februar 1972 var lokalafdelingen 
vært for et tillidsmandskursus. Der var mange 
emner, og navnlig var det tillidsmandens pligter, 
opgaver og forhandlingsteknik, der var det mest 
fremtrædende i undervisningen. Den sidste dag 
var optaget at en paneldiskussion, hvor navnlig 
viljen eller snarere den manglende vilje til sam
arbejde var det væsentligste i denne diskussion.

Fra årsberetningen i 1975 opgives medlemstallet 
pr. 1. januar til at være i alt 146 - kun 8 tjenstgø
rende var ikke medlemmer. Året efter var der 
kun 3 ikke medlemmer.

På SFO-Holstebro’s generalforsamling den 14. 
februar 1977 kunne formanden, J. K. Jensen, i 
sin beretning oplyse, at regimentet er holdt op 
med at presse mere arbejde ud af de ansatte, end 
der er hjemmel til i aftalerne. Det har videre be
virket, at »tingene er gået på plads«, og at tillids
mændene nu får mulighed for at øve indflydelse 
på planlægningen. Samtidig får ledelsen »hvad 
der tilkommer dem«, så man derved både tilgo
deser sergentgruppens og forsvarets tarv. Alt i 
alt skyldes denne positive udvikling det besøg 
stabschefen ved Chefen for Hæren, oberstløjt
nant A. A. Rye Andersen, aflagde ved regimentet 
i august måned forrige år.

Om samarbejdet ved regimentet sagde for
manden, der iøvrigt blev genvalgt, at idéen med 
samarbejdsudvalg forekommer at være god og 
sund, men det er nødvendigt, at alle kan og vil 
samarbejde. J. K. Jensen sluttede dette punkt: 
»Modvægten herimod vil være at analysere, 
hvad der på lang sigt - og i egentligste forstand - 
er i medlemmernes virkelige interesse.«

1978 var lokalafdelingens jubilæumsår. Den 29.

oktober blev de første 25 år fejret med et vel til
rettelagt program.

Der blev afholdt en reception i messen, hvor 
venner og forretningsforbindelser mødte op - 
gaverne var talrige.

I dagens anledning blev udgivet et jubilæums
skrift. En meget fiks tryksag indeholdende hi
storiske betragtninger gennem de 25 år, endvi
dere havde tidligere seniorsergent, nu assistent i 
Hærens arkiv E. Borgstrøm skrevet et historisk 
indlæg om tobak og krigsfolk.

Indledningen i jubilæumsskriftet var en lyk
ønskning fra regimentschefen oberst H. P. C. Lund, 
forbundsformand for CS J. Kristensen og lokalaf
delingsformanden seniorsergent J. K. Jensen.

Til festmiddagen var regimentschefen med 
frue blandt de mange gæster, i alt deltog ca. 150 
personer. En stor fest og en stor succes.

En anden begivenhed lokalafdelingen fejrede li
geledes med regimentschefen med frue som gæ
ster, var Jydske Dragon Regiments 300 års ju
bilæum den 27. oktober 1979.

På det faglige område er lokalafdelingen også 
meget aktiv. Der var arbejdet med at få en filial af 
Handelsbanken på Dragonkasernen, denne åb
nedes den 2. april 1979. Det nedsatte beboerråd 
fungerede efter hensigten.

Navnlig var 4 mands udvalget, som havde ar
bejdet siden 1975, af meget stor betydning for 
samarbejdet. Udvalget bestod at 2 chefer for 
henholdsvis administration og regnskabsvæsen 
samt formændene for lokalafdelingen og for den 
lokale forening for HKKF. Det lykkedes for dette 
udvalg at behandle sagerne og afgive enstemmig 
indstilling til regimentschefen og samarbejdsud
valget om en lang række sager, der på den måde 
var blevet afklarede ved samarbejde i dette ords 
egentlige betydning.

En anden opgave i disse år var det, der handlede 
om fastholdelse af stampersonellet i hæren. 
Dette spørgsmål var genstand for mange under
søgelser, og mange statistiker blev udfærdiget til 
belysning af emnet, hvori også forsvarets »Cen
ter for Lederskab« tog del.

I fællesskab med HKKF udarbejdede lokalaf
delingen en lønrapport, som fremsendtes til CS, 
og denne rapport indgik i lønforhandlingerne.
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Etableringen at et jubilæumsfond var en anden 
af de mærkesager, lokalafdelingen fik afsluttet. 
Fonden blev stiftet den 12. februar 1982, og 
stamkapitalen et beløb på kr. 50.000,- blev over
ført fra messen og henlagt i et særligt depot i 
Handelsbanken.

Kapitalen skulle være urørlig, hvorimod ren
teafkastet og eventuelle yderligere tilskud skulle 
være driftmidler, der kunne anvendes i forbin
delse med lokalafdelingens stiftelsesdag, endvi
dere kunner der ydes støtte til tillidsmandsud
dannelser eller andre uddannelsesformål.

Den 1. marts 1982 fratrådte seniorsergent 
J. K. Jensen sin post som afdelingens formand 
og som fællestillidsmand.

J. K. Jensen havde haft en meget stor andel i 
lokalafdeling Holstebros trivsel. I 18 år var han 
medlem af bestyrelsen. J. K. Jensen har uden 
tvivl tegnet sig for hovedparten af de aktiviteter, 
der gennem årene har gjort lokalafdelingen til en 
at de stærkeste og mest driftige indenfor Ser
gentgruppens Fællesorganisation.

Blandt de afskedsgaver J. K. Jensen modtog 
var 2 gamle, men restaurerede trommer skænket 
ham af regimentschefen for hans arbejde i sam
arbejdsudvalget. Disse 2 trommer danner i dag 
en del at udsmykningen i messen.

Den 26. februar 1984 aflagde J. K. Jensen beret
ning og regnskab for messen for sidste gang ef
ter 16 års virke som messeforstander.

De nye bestemmelser for cafeteriedrift gav 
ved samme lejlighed en stor ændring i den hidti
dige messedrift. Derfor er det en god informa
tion om disse ændringer at medtage afslutnin
gen på denne årsberetning:

»Jeg vil gerne slutte min årsberetning med øn
sket om, at den nye epoke må blive til glæde og 
gavn for os alle. Udnytter cafeteriet de mulighe
der, der ligger i overtagelsen af vort hidtidige 
marked, vil den service, der fremover tilbydes os, 
ligge langt over, hvad vi selv kunne have præste
ret.«

Ved generalforsamlingen i marts 1985 aflagde 
formanden SSG H. E. Juulsen en velforberedt 
skriftlig beretning for året 1984.

I denne beretning beskæftigede han sig med

SSG Hans Ejner Juulsen.

mange af de problemer som året igennem havde 
optaget tillidsmændene.

Det var forsvarsforliget og dettes betydning 
for sergentgruppens medlemmer som en mere 
overordnet betragtning.

De nære ting, der var arbejdet med, gjaldt 
blandt mange andre - arbejdstidsreglerne, mer
udgiftsgodtgørelsen (eller mangel på samme) - 
samarbejdsaftalerne med befalingsmændene i 
Civilforsvaret og det eventuelle samarbejde med 
de værnepligtige sergenter.

Der var også en redegørelse for det lokale 
samarbejde, som formanden fandt, havde funge
ret tilfredsstillende.

Ligeledes ytrede han tilfredshed med funktio
nerne i det nedsatte bankudvalg og beboerrådet.

Sluttelig kunne fællestillidsmanden redegøre 
for, at medlemstallet pr. 1. februar 1985 udgjorde 
137 medlemmer.

Der forelå også en beretning for messens drift. 
Det første år med cafeteriedrift havde været til 
stor fordel for alle. Den tidligere messeforstan
der SSG J. K. Jensens gode ønsker var gået i op
fyldelse.
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Der havde været afholdt forskellige arrange
menter i årets løb.

Der havde også været afholdt en afskedsfest i 
forbindelse med regimentschefens afgang. Ober
sten og frue medbragte en gave - et ur til opsæt
ning i kaffestuen.

Der blev valgt en ny fællestillidsmand, idet 
SSG Juulsen havde modtaget en stilling udenfor 
forsvaret.

Den nye fællestillidsmand og formand for lo
kalafdelingen blev SSG O. E. Clausen.

I det af formanden SSG O. E. Clausen udarbej
dede skriftlige referat for 1985 fremgår, at lokal
afdelingen pr. 1. marts 1986 har 125 medlemmer, 
og at der er 5 fra sergentgruppen, der står uden
for medlemsskabet.

På tillidsmandsområdet har der i samarbejds
udvalget været en del spørgsmål til behandling.

Det blev særlig fremhævet, at der havde været 
megen utilfredshed med regimentets behandling 
af sagen omkring bemandingsreglementet. 
Dette spørgsmål fik dog den afslutning, at der 
blev udarbejdet en rettelse til det af regimentet 
fremsendte, der ikke tog noget hensyn til de af 
regimentet fremsendte bemærkninger.

Ved CS landsskyttestævne i Vingsted Centret 
havde det fra lokalafdelingen fremsendte hold 
klaret sig udmærket.

I fugleskydningen med »Gamle Drenge« 
havde Sergentgruppen vundet.

Der havde i årets løb været afholdt forskellige 
sammenkomster med og uden damer, og navnlig 
havde børnejuletræet været særdeles vel besøgt.

Også for året 1986 har formanden, fællestillids
repræsentanten O. E. Clausen, afgivet en skrift
lig beretning.

SSG O. E. Clausen.

Selvom han indleder denne beretning med at 
give udtryk for, at året har været præget af uro 
både internt og externt, må han dog erkende, at 
de afsluttende lønforhandlinger har givet et 
bedre resultat, end man havde forventet.

I beretningen kommer han tillige ind på den i 
november fremkomne garnisoneringsrapport, 
som efter de flestes mening rummer en del fejl 
og mangler, og som samtlige fællestillidsrepræ
sentanter i Vestre Landsdels Kommandos om
råde i en pressemeddelelse har taget afstand fra.

Spørgsmålet om stillingskvoteringer, mener 
formanden, skulle kunne fungere gnidningsfrit 
ved regimentet i årene fremover.

Det selskabelige samvær indenfor lokalafde
lingen er naturligvis også omtalt.

Det er ikke muligt at medtage denne for
mandsberetning i sin fulde ordlyd, men den - li
gesom de tidligere årsberetninger - fremtræder 
som en dokumentation for, at man i lokalafdeling 
Holstebro har forstået at udnytte bestemmel
serne om fri forhandling og tillidsmandsordnin
gen mest mulig.

Formandsliste
29. okt. 1953 - 24. maj 1961
24. maj 1961 - 21. aug. 1965
21. aug. 1965 - 23. okt. 1969
23. okt. 1969 - 16. jul. 1970
16. jul. 1969 - 6. nov. 1972
6. nov. 1972 - 19. feb. 1975

19. feb. 1975 - 24. feb. 1982
24. feb. 1982 - 18. mar. 1985
18. mar. 1985 -

Materielforv.
OS 
SSG 
OS 
SSG 
OS 
SSG 
OS 
SSG

Hans Brodersen
M. H. Madsen
J. K. Jensen
O. M. Nørgaard
O. Pedersen
S. Ståhl
J. K. Jensen
H. E. Juulsen
O. E. Clausen
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HQ BALTAP skitse udført af orlogskaptajn Sven Voxtorp.

Atlantpagten - NATO - blev underskrevet den 4. april 1949.
Som et led i denne defensive militæralliance indgår Nordregionen, der omfatter Norge, Danmark og 

Slesvig-Holsten indtil floden ELBEN, med hovedkvarter i Kolsås nær Oslo.

I 1962 blev der oprettet en enhedskommando i Karup for den sydlige del at Nordregionen.
Denne enhedskommando benævnes COMBALTAP (Commander Allied Forces Baltic Approaches) og 

chefen er altid en dansk general eller admiral.

Under denne kommando findes 4 kommandomyndigheder:
Hærstyrker i Jylland-Fyn og Slesvig-Holsten COMLANDJUT (Commander Allied Land Forces
Schleswig-Holstein and Jutland).
Hærstyrker øst for Storebælt COMLANDZEALAND (Commander Land Forces Zealand).
Flådestyrker COMNAVBALTAP (Commander Allied Naval Forces Baltic Approaches).
Flystyrker COMAIRBALTAP (Commander Allied Air Forces Approaches).
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Lokalafdeling HQ Baltap

Til SFO Hærens repræsentantskabsmøde den 2.- 
3. december 1987 var fremsendt en anmodning 
om dannelse af en lokalafdeling for HQ Baltap, 
tillige omfattende tjenstgørende af sergentgrup
pen ved:

LCO Viborg (Local Control Organisation i HQ 
AFNORTH og endvidere en del NATO Integrated 
Communication System).
COF DEN (Chef Operational Forces Denmark). 
TAC DEN (Tactical Air Command Denmark).

Ifølge de fremsendte oplysninger var der på 
dette tidspunkt 35 af sergentgruppen tjenstgø
rende ved disse fire tjenestesteder.

Denne store gruppe havde hidtil været repræ
senteret ved en kontaktperson idet bestemmel
serne i tillidsmandsreglerne ikke muliggør valg 
af tillidsrepræsentanter ved internationale 
stabe. Der var imidlertil intet til hinder for dan
nelsen af en lokalafdeling til varetagelse af med
lemmernes interesser overfor hovedorganisatio
nen.

Andragendet blev af repræsentantskabet be
handlet og godkendt den 3. december. Som lo
kalafdelingens første formand havde man valgt 
OS Allan C. Christensen.

Den stiftende generalforsamling ville blive af
holdt den 26. februar 1988.

Kommandobunkeren efter 5. maj 1945.
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Hovedporten til Hvorup kaserne.

Jyske Trænregiment. Hærens Træn- og 
Militærpolitiskole.

I tidligere tid organiseredes hærens træn kun i tilfælde at krig. De uheldige erfaringer fra krigen i 1864 
og tidligere krige medførte, at det daværende Krigministerium 10. maj 1865 traf bestemmelse om 
overførsel af 3. Fæstningskompagnis kadrer til et kompagni under Artilleri-Regimentet, hvor trænper
sonellet fremtidigt skulle uddannes.

Ved hærloven af 1867 fik de to artilleriregimenter hver en mindre trænafdeling. Med hærloven af 
1880 blev trænafdelingen en selvstændig enhed under artilleriet og kom til at bestå af 2 trænkompag
nier med garnison i København og en mindre styrke ved 3. Artilleriafdeling.

Ved hærloven at 1909 blev trænafdelingen underlagt rytteriet og udvidet til 3 trænkompagnier, der i 
1922 reduceredes til 2 kompagnier med garnison i henholdsvis København og Randers. Hertil kom ved 
hærloven af 1932 et motorvognskompagni.

Ifølge hærloven af 1937 omfattede trænafdelingen 1 trænkompagni og 1 motorvognskompagni.
I 1951 oprettedes 2 trænregimenter, Sjællandske Trænregiment og Jyske Trænregiment.
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Lokalafdeling Hvorup

Gennem en længere periode havde der været talt 
om at stifte en selvstændig lokalforening for 
Hvorup Kaserne.

OS E. S. Sørensen var den egentlige initiativta
ger, og den 9. oktober 1962 indkaldte han kolle
gerne til et møde på kasernen.

Til dette møde havde man tillige inviteret mate
rielforvalter Hans Brodersenfra FOU’s hovedbesty
relse samt lokalafdelingsformændene fra henholds
vis Nr. Uttrup kaserne og flyvestation Ålborg.

Der var fremmødt 26 medlemmer af sergent
gruppen, heraf dog kun 6 sergenter.

På forslag af E. S. Sørensen skabtes der enig
hed om at stifte en lokalforening på Hvorup ka
serne. Herefter gik man igang med at finde frem 
til emner, der kunne danne den første bestyrelse.

Efter en længere debat nåede man frem til føl
gende sammensætning:

Formand: OS E. S. Sørensen.
Kasserer: OS S. K. K. Knudsen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS O. B. T. Jensen.
OS A. Christensen.
OS S. Å. Andersen.
Suppleant: OS V. Stidsen.
Revisorer:
OS P. B. Poulsen.
OS H. S. Petersen
Revisorsuppleant: OS O. G. Petersen.

Lokalforening Hvorup var herefter en kendsger
ning, og det blev aftalt, at man skulle optage et 
nært samarbejde med lokalforeningen på Nr. Ut
trup Kaserne og flyvestation Ålborg.

Efter afslutningen på den stiftende general
forsamling samledes bestyrelsen med gæsterne, 
hvorefter Hans Brodersen forklarede og kom
menterede den kommende ordning om senior
sergenter i forsvaret.

Den første ordinære generalforsamling i lokal
foreningens historie blev afholdt på Nr. Uttrup 
kaserne den 29. marts 1963.

Referatet af denne generalforsamling indehol
der i uddrag følgende:

Efter den normale procedure med valg af diri
gent og stemmetællere samt oplæsning af dags
ordenen, aflagde formanden sin beretning, der 
navnlig indeholdt følgende hovedpunkter, som 
alle blev nøje gennemgået:

a. Seniorsergentens udnævnelse.
b. Aflønningsform og pensionsordning.
c. Behov og krav (specialer). Ikke noget konkret, 
d. Kommandoforhold.
e. Distinktionering og ny garnisonsuniform.

Sluttelig oplyste formanden, at der havde været 
afholdt 6 bestyrelsesmøder.

Ingen havde noget at indvende mod beretnin
gen, der enstemmigt blev godkendt.

Efter formandens beretning blev regnskabet 
oplæst af kassereren, SG B. H. Madsen, der slog 
kraftigt til orde for, at alle daglønnede SG be
talte deres kontingent hver måned. I øjeblikket 
var der for få, der efterlevede dette, og i stedet 
støttede sig til de 6 mdr.s restance, man måtte 
have, jvf. love for FOU §5, sidste afsnit.

Regnskabet udviste et beskedent overskud på 
kr. 275,-. Regnskabet godkendtes.

Messeregnskabet blev gennemgået af messefor
standeren, OS K. I. Larsen. En af de væsentligste 
udgiftsposter, var indkøb at glas, service o. lign. 
Dette blev fuldt op med en opfordring til, at med
lemmerne fremtidig måtte hjælpe mere til med 
at værne om messens ejendele, end der var til
fældet i øjeblikket, således at denne væsentlige 
udgiftspost kunne nedskæres betydeligt.

Herefter var det formændene for de forskel
lige udvalg, der aflagde beretning om deres ar
bejde:

Formanden for Skydeudvalget, OS V. A. Koefoed, 
aflagde beretning for dette udvalg. Koefoed sav
nede større tilslutning til de af lokalforeningen 
arrangerede skydninger, og rettede en appel til 
generalforsamlingen om at møde frem når der 
blev kaldt næste gang; og gav en oversigt over de 
skydninger, der havde været afholdt.

For forretningsudvalget aflagde formanden 
beretning. De forhandlinger, der var ført med re-

154



gimentet, blev, ligesom de forbedringer, der var 
opnået inden for det sidste år, gennemgået. Lo
kalforeningens korrespondance blev gennem
gået, og et særligt afsnit havde haft stor inter
esse, nemlig bestillingstillæg.

For festudvalget aflagde OS J. R. Beck beret
ning. Her blev igen slået kraftigt til lyd for, at 
medlemmerne i endnu stærkere grad en hidtil, 
mødte op til arrangementerne, der blev frem
over, således at man kunne undgå alt for store 
underskud, der jo også var en hård belastning for 
lokalforeningens økonomi.

Herefter blev datoerne, for de arrangementer 
lokalforeningen havde afholdt i det svundne år, 
oplæst. Følgende fester var holdt:

Årlig sommerfest, faneindvielse, andespil, jule
frokost, 7 bingo-aftener og fastelavnsfest.

Der var indkommet 4 forslag, der alle blev be
handlede og fik følgende afgørelse:

OS K. C. Skov havde indsendt forslag om sam
menlægning af FOU - og KP messen - motiveret 
med bl.a. pladsforøgelse. Dette forslag gav an
ledning til en livlig diskussion. Man vedtog en
stemmigt forslaget og gav samtidig bestyrelsen 
fuldmagt til at føre forhandlingerne videre og få 
udarbejdet evt. overgangsbestemmelser, da for
slaget naturligt i sig selv er temmeligt komplice
ret.

OS N. E. Winther havde indsendt 3 forslag.
1. Navneændring for lokalforeningen til 

»Dronningens Livregiment«. Dette blev enstem
migt vedtaget, og bestyrelsen skal drage omsorg 
herfor.

2. Ændringsforslag til lokalforeningens ved
tægter.

Dette blev enstemmigt vedtaget.
3. Forslag til indkøb af obligationer.
Vedtaget og et udvalg blev straks nedsat til at 

varetage dette. Formand for udvalget blev SG 
F. W. Poulsen.

Den hidtidige formand OS E. S. Sørensen øn
skede ikke genvalg og samtidig skulle der ind
vælges 4 nye bestyrelsesmedlemmer.

Efter valghandlingerne fik bestyrelsen føl
gende sammensætning:

Formand: OS J. R. Beck.
Næstformand og sekretær: OS N. E. Winther.
Kasserer (kontingent): SG B. H. Madsen.
Messeforstander: OS K. I. Larsen.

Den første ordinære generalforsamling giver et 
klart billede at en lokalforening, der har fået et 
godt greb på arbejdet - et godt løfte om fremti
den.

På et senere samme år afholdt medlemsmøde 
passerede følgende:

Interiør fra sergentmessen.
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Det vedtoges, at det på generalforsamlingen 
nedsatte udvalg straks skulle gå i gang, og på 
førstkommende bestyrelsesmøde aflægge beret
ning.

Herefter fik kassereren ordet, og foreslog, at 
man fik lavet en formular, hvorpå de daglønnede 
medlemmer - med deres underskrift - forplig
tede sig til at betale restancen op (kontingent), 
den dag de blev månedslønnet - når så lokalfor
eningen lagde ud så længe. Endvidere blev der 
stillet forslag om, at et engangsbeløb skulle 
indgå her, og betales samtidig med restancen. 
Beløbet blev sat til kr. 25,-, hvoraf de kr. 20,- så 
er kontingent. Formanden og kassereren påtog 
sig denne opgave til godkendelse på førstkom
mende bestyrelsesmøde.
Et program for ugen 20.-27. maj d. å. skulle ud
arbejdes, da regimentet får besøg af en engelsk 
afdeling. Hver af udvalgsformændene fik pålagt 
at udfærdige et program, for deres eget udvalg. 
Programmet skulle så afleveres til formanden 
senest torsdag den 4. april d. å.

Formanden ønskede selv at deltage i organisa
tionskursus i Vejle. Som stedfortræder blev 
næstformanden indstillet.

I repræsentantskabsmødet den 11. og 12. maj 
d. å. deltager formanden og næstformanden.

De 4 indkomne forslag til generalforsamlin
gen blev behandlet, og man vedtog følgende:

Forslag nr. 1: Som vedtaget på generalforsamlin
gen.

Forslag nr. 2: Navneændringen skulle forman
den selv varetage og søge organisationen om til
ladelse.

Forslag nr. 3: Ændring af lokalforeningens 
vedtægter blev pålagt OS N. E. Winther.

Forslag nr. 4: Som vedtaget på generalforsam
lingen.

Sluttelig lovede formanden, at han snarest belej
ligt ville indkalde forretningsudvalget for at klar
lægge arbejdet fremover, ligesom dette udvalg 
også kunne forvente indkaldelse til drøftelse 
med KP om overgangsbestemmelserne for sam
menlægningen af messerne.

Efter formandens drøftelser om navneændrin
gen med hovedbestyrelsen viste det sig, at dette 
ikke kunne gennemføres, og forslaget bortfaldt 
herefter.

I 1964 afholdt lokalafdelingen faneindvielse. Fra 
denne begivenhed, der finder sted den 3. okto
ber, findes intet referat, hvorimod et festpro
gram er bevaret.

Af dette program fremgår det iøvrigt, at for
manden er OS A. Christensen. Endvidere er fest
aftenens forløb programmeret således:

Kl. 17.30-17.55: Gæsterne ankommer.
Kl. 18.00-18.05: Velkomst ved lokalforenings

formanden.
Kl. 18.05-18.30: Faneindvielse.
Kl. 18.45-21.30: Festmiddag.
Kl. 21.30- ? : Dans i gymnastiksalen.

Herefter er selve faneindvielsen skitseret på føl
gende måde:

Fanen føres sammenfoldet ind.
Velkomst ved lokalforeningsformanden.
Fanen foldes ud (alle rejser sig).

Regimentschefen oberst Weigaard Jørgensen 
skal slå det første søm i den nye fane, herefter 
synges »Kong Christian stod ved højen mast«.

Danmarkssamfundet har skænket den nye 
fane, og formanden for den stedlige afdeling apo
teker Duch skal slå det andet søm i, og dette ef
terfølges af »Der er et yndigt land«.

Det tredie søm skal slås i af næstformanden i 
hovedorganisationen »Foreningen af Overser
genter og Underofficerer« OS Hans Brodersen ef
terfølges af »Vift stolt på Kodans Bølge«.

Alle de nævnte sange var at finde i festpro
grammet i deres fulde ordlyd.

Under den afsluttende messefest var der til
rettelagt endnu 3 sange - en til velkomst - en til 
damernes pris og en der skulle afsynges af da
merne for herrerne.

Efter denne veltilrettelagte og sikkert meget 
højtidelige faneindvielse og den senere uden 
tvivl fornøjelige festlighed, er der ingen referater 
bevarede.

Et referat fra den ordinære generalforsamling, 
der blev afholdt den 17. juni 1968, lyder i al sin 
enkelthed således:

Følgende dagsorden blev oplæst:
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1. Valg af dirigent.
2. Formandens beretning.
3. Regnskab.
4. Indkomne forslag.
5. Valg af ny formand og bestyrelsesmedlem

mer.
6. Eventuelt.

Jvf. ovenstående dagsorden blev der valgt ny lo
kalforeningsformand og nye bestyrelsesmedlem
mer. Formanden ønskede at fratræde ved denne 
generalforsamling, idet han står for hjemsen
delse.

Lokalafdelingens bestyrelse ser herefter, fra 
den 17. juni 1968 at regne, således ud:

Formand: SSG S. J. Aasborg.
Bestyrelsesmedlemmer:
SSG E. Egemose.
SSG J. V. Jensen.
SG H. B. Mathiesen.
Kasserer: OS E. Pedersen.

Afgående formand takkede medlemmerne og 
tidligere bestyrelse for godt og loyalt samar
bejde i den tid, han beklædte formandsposten.

Tiltrædende formand takkede på den nye be
styrelses vegne for det arbejde, der er blevet ud
ført indenfor lokalafdeling Hvorup og udtrykte 
ønsket om fortsat god fremgang og et godt sam
menhold gruppens medlemmer imellem. Mødet 
slut.

Denne generalforsamling blev afholdt i ser
gentmessen på Hvorup kaserne og trods de spar
somme oplysninger får man alligevel indtryk at, 
at lokalafdelingen arbejde er i stadig fremgang.

Den 29. april 1969 får lokalforeningen en ny for
handlingsprotokol der får følgende påtegning:

»Denne protokol oprettet pr. 29. april 1969 jfr. 
meddelelse fra hovedforeningen SFO. Tidligere 
forhandlingsprotokol forlagt.«

Denne forhandlingsprotokol er ført i en periode 
frem til august 1971.

De indførte referater fra bestyrelsesmøder, 
generalforsamlinger m.v. er ret kortfattede, men 
giver dog indtryk af, at lokalforeningens arbejde 
gennemføres seriøst for at få løst de opståede

problemer, hvoraf det største syntes at være van
skelighederne med at skaffe lokaler af passende 
størrelse og beliggenhed for sergentgruppens 
medlemmer.

Det kommer så vidt i denne sag, at lokalfor
eningen må overgive problemerne til hovedfor
eningen »Sergentgruppens Fællesorganisation«.

Landsformanden Chr. Sørensen aflægger lo
kalforeningen et besøg, hvorunder han bliver sat 
ind i de påklagede vanskeligheder.

Landsformanden, SSG Chr. Sørensen.

Den 25. august 1969 refereres følgende:

Formanden OS N. J. Pedersen og sekretæren OS 
E. Egense var til møde ved Jyske Trænregiment. 
Emnet var opholdslokaler for Sergentgruppen.

Mødet var en fortsættelse af mange tidligere, 
men nu havde Vestre Landsdelskommando givet 
et forslag til løsning af problemerne.

Forslaget tilgodeser Sergentgruppen med ca. 
354 m2 til opholdslokaler.

De fremmødte repræsentanter for lokalfor
eningen tilkendegav overfor CH/JTRR, at de ac
cepterede VLK’s forslag, samtidig anmodede de 
om en hurtig iværksættelse at de nødvendige 
bygningsmæssige ændringer og istandsættelser 
og gav tillige udtryk for stor tilfredshed med for
slaget.

Regimentet lovede at sørge for hurtigt at ori
entere kommandomyndighederne om resultatet.

På et orienterende medlemsmøde den 10. sep
tember samme år gennemgik formanden de nye 
love og ansættelsesvilkår for SSG og stamperso
nellet. Endvidere foretog han en gennemgang af
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de øvrige sager, der siden 1. maj havde været be
handlet af lokalforeningens bestyrelse.

Referatet fortæller, at denne gennemgang var 
frugtbar, og at alle de fremmødte medlemmer 
syntes at være tilfredse med den store fremgang, 
der havde været for både organisationen og med
lemstallet.

Det blev meddelt, at lokalforeningen på dette 
tidspunkt havde 108 medlemmer, og at dette an
tal ville stige væsentligt i den kommende tid.

Denne optimisme skulle navnlig ses i forbin
delse med vedtagelsen om at optage korporaler 
som medlemmer i lokalforeningen på lige fod 
med sergentgruppens medlemmer.

Et referat af et bestyrelsesmøde den 24. marts 
1970 giver et indtryk af, at idyllen ikke er helt så 
rosenrød.

Der er påny opstået problemer omkring loka
lerne, og sagen går i hårknude, så man igen må 
anmode hovedforeningen om assistance.

Efter at landsformanden havde aflagt et besøg 
i lokalforeningen, lykkedes det for ham efter for
handlinger med forsvarsministeriet at få udvir
ket en tilfredsstillende løsning.

På en ekstraordinær generalforsamling blev det 
blandt andet vedtaget at aflønne messeforstan
der og kasserer med kr. 250,- om måneden.

Der er en længere periode, hvor der ikke er ar
kivmateriale til rådighed, der kan fortælle om 
driften af lokalafdelingen.

Efter indførelsen af tillidsmandsordningen i 
november 1973, har lokalafdelingen sikkert ar
bejdet ligeså målbevidst som organisationens 
øvrige lokalafdelinger på at udnytte de organisa
tionsmæssige fordele denne ordning medførte.

Den første fællestillidsrepræsentant i lokalaf
deling Hvorups område blev SSG K. H. Baltzer, 
der i november 1980 blev afløst af SSG F. Grau- 
gaard, der fungerede i ca. 5 år.

Den 1. januar 1981 stiftes »Seniorklubben«. An
ledningen til dannelsen af denne klub var først 
og fremmest den årsag, at der gennem årene 
ikke havde været faste rammer omkring dette at 
markere de mærkedage, der indtraf indenfor ser
gentgruppens område, runde fødselsdage, ju
bilæer, indgåelse at ægteskab og så videre.

Skulle der markeres i den særlig anledning fo-

SSGFl. Graugaard.

retog man en indsamling, og for at afskaffe 
denne temmelig tilfældige måde at klare den 
slags opgaver blev man enige om at stifte »Se
niorklubben«.

Vedtægterne er følgende:

§ 1. Klubbens navn er »Seniorklub«, og som 
medlem optages tjenstgørende seniorser
genter af 1. og 2. grad ved JTRR/HTMS 
samt HMAK personel af samme grad, som 
er tjenstgørende ved JTRR/HTNS.

§ 2. Klubbens formål er at tilgodese alle med
lemmers interesse alt efter det i klubbens 
paragraffer nedfældede.

§ 3. Medlemsskab af klubben fastsættes til kr. 
100,00 årligt, som erlægges ved hvert års 
begyndelse (januar), og som skal benyttes 
til klubbens drift.

§ 4. Klubben ledes af en formand, som samti
dig er klubbens kasserer/sekretær.

§ 5. Klubbens økonomiske midler skal bruges 
bl. a. til medlemmernes mærkedage m. v., 
samt til evt. repræsentation af klubben.

§ 6. Klubbens kasserer skal mindst to gange 
om året, eller når behov opstår, orientere 
medlemmerne om arbejdet i klubben.

§ 7. Evt. bevægelse i klubbens drift, både i det 
daglige som i det økonomiske, sker kun ef
ter formandens og ledelsens sanktion.

§ 8. Ved evt. udmeldelse sker dette ved skrift- 
lig/personlig henvendelse til formanden.

§ 9. Klubbens eksistens starter pr. 1. januar 
1981.

§ 10. Ved opløsning at klubben tilfalder evt. 
overskud sergentmessen på Hvorup ka
serne.
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Til tillidsmandsmøderne, der afholdes med 
jævne mellemrum alt efter behov, udsendes ind
kaldelser med en dagsorden, der indeholder de 
problemer, man ønsker at gennemgå, eksempel
vis kan nævnes:

- gennemgang af de i perioden afholdte tillids
mandsmøder.

- gennemgang af de i samarbejdsudvalget af
holdte møder.

- bedriftssundhedstjenesten.
- uddannelsestilbud.
- nye stillinger.
- tjenstlige forhold.
- klager fra sergentgruppens medlemmer i om

rådet.
- organisationsmæssige forhold i relation til 

SFO.

Dette er kun eksempler på, at dette lokalområde 
efter de foreliggende betingelser søger at ud- 
nytte de organisationsmæssige muligheder 
bedst mulig.

I 1984 opnår lokalafdelingen en aftale med Han
delsbanken:

Handelsbankens Legat for personel af 
sergentgruppen/kontraktansat.

Handelsbanken har den 10. juni 1984 oprettet 
et legat for personel af sergentgruppen/kon
traktansat med det formål at virke som inspira
tion og anerkendelse for dette personel.

Legatets grundkapital er af Handelsbanken 
indsat i dennes Aalborg Filial, og der vil hvert år 
i forbindelse med oprettelsesdagen blive uddelt 
en legat-portion svarende til forrentningen af le
gatbeløbet med den til enhver tid gældende høje
ste indlånsrente for indskud på 12 mdr. opsigelse 
i banken.

Legatet tildeles en befalingsmand af sergent
gruppen/kontraktansat, der i sit militære virke 
har udvist

- dygtighed
- gode menneskelige egenskaber samt
- godt kammeratskab og initiativ.

Hvert år - senest 2. maj - afleverer tillidsrepræ
sentanten for sergentgruppen ved de enkelte un
derafdelinger, MPDET m. v. en motiveret indstil
ling af et emne til fællestillidsrepræsentanten, 
der prioriterer indstillingerne og forelægger den 
for legatkomitéen til endelig afgørelse.

Legatkomitéen består af følgende:

- direktøren for Handelsbankens Aalborg Fi
lial

- chefen for Jyske Trænregiment/Hærens 
Træn- og MP-skole

- fællestillidsrepræsentanten for sergent
gruppen ved JTRR/HTMS.

Legatet overrækkes af Handelsbanken i Aalborg 
hvert år i forbindelse med markeringen af regi
mentets fanedag i juni måned, idet overrækkel
sen sker på passende måde efter aftale mellem 
legatkomitéen og regimentet.

Den 2. juli 1985 tiltræder SSG G. P. Nielsen som 
ny fællestillidsrepræsentant.

SSG Gunnar P. Nielsen.
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Formandsliste

9. okt. 1962 - 29. mar. 1963 OS E. S. Sørensen
29. mar. 1963 - 1964 OS J. R. Beck

1964 - OS A. Christensen
17. jun. 1968 - 24. apr. 1969 SSG S. J. Aasborg
24. apr. 1969 - l.okt. 1970 OS N. J. Petersen

1. okt. 1970 - 19. apr. 1971 SSG 0. B. Teilmann Jensen
19. apr. 1971 - SSG S. Aa. Andersen

SSG Hasselgren
OS K. Rasmussen
SSG K. H. Baltzer

nov. 1980- 2. jul. 1985 SSG F. Graugaard
2. jul. 1985 - SSG G. P. Nielsen

Vagtbygningen Hvorup kaserne.
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Hovedbygningen i Værløselejren.

Lejren ved Værløse - Værløselejren opstod i 1910 som en teltlejr, der kun benyttedes i sommermåne
derne.

Den tid der ikke udnyttedes af forsvaret blev anvendt til opbygning af en mere permanent lejr, og i 
foråret 1913 var arbejdet med opførelsen af murede bygninger afsluttet.

Indtil verdenskrigen 1914 anvendtes lejren dog stadig kun som sommerlejr. 4. regiment anvendte 
lejren til uddannelse af rekrutter ved 17. og 24. bataillon.

Under krigen 1914-18 blev lejren benyttet dels til sikringsstyrkens mandskab og dels til uddannelse af 
rekrutter.

Senere ved hærloven i 1922 oprettedes Landstormen. Mandskabet der blev indkaldt til uddannelse 
ved landstormen blev hovedsagelig oplært til vagttjeneste og lokalforsvar. Endvidere fik de uddannelse 
i civile fag. Tjenestetiden var 2 måneder og der indkaldtes ca. 1500 mand årligt i to hold.

Ved forsvarsloven i 1932 bortfaldt Landstormen.
Efter denne lovs ikrafttræden blev det Hærens Flyvertropper der rykkede ind i Værløselejren og der 

blev tillagt større arealer og anlagt flyveplads.
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Lokalafdeling H. V. S.
Høvelte - Værløse - Sandholm

Da Dansk Underofficersforening blev stiftet den 
27. februar 1939 var lokalafdeling Flyvertrop
perne Værløse blandt de lokalforeninger der del
tog i det første delegeretmøde, der blev afholdt i 
København den 5.-7. maj 1939.

Lokalafdelingens første formand var Reserve
håndværker I. P. Hermansen, sekretær var Ser
gent af reserven J. A. Hegner og kasserer var Re
servehåndværker A. M. Koch.

Desværre gik det med LKA Flyvertropperne 
Værløse som med så mange andre af de først 
stiftede lokalforeninger fra denne periode. De 
kunne ikke holde sammen på medlemmerne un
der den belastning den tyske besættelse af Dan
mark udgjorde.

Der gik adskillige år, helt frem til 1949 før det 
påny lykkedes at samle underofficererne til igen 
at danne en lokalforening i Værløse.

Denne gang blev det i en kombination med 
Høvelte og Sandholmlejrene. Fra denne stiftelse 
foreligger følgende referat:

På initiativ af oversergent Jonsson, H. Fl. Tr., var 
samtlige underofficerer i Værløse forespurgt om 
deres interesse i start af en lokalforening af 
»Dansk Underofficersforening af 1939«. Da tan
ken mødte velvilje og forståelse, blev der ind
kaldt til møde om eventuel stiftelse af en lokal
forening mandag den 20. juni kl. 20.00.

Der var udsendt indbydelse til underofficerer i 
Høvelte, Sandholm og Værløse samt til hoved
foreningens formand, redaktør og lokalforening 
»København«s formand.

Mandag aften oprandt med fint vejr. Hoved
parten af underofficererne i Værløselejren var 
mødt op, såvel fra flyvertropperne, telegraftrop
perne som de i lejren stationerede fodfolksun
derofficerer. Fra hovedforeningen var mødt for
manden, osgt. A. Nissen, kassereren, osgt. H. 
Hansen, og redaktøren, Særmark-Thomsen, Lo
kalforening »København« var repræsenteret ved 
formanden, sgt. Kofoed.

Med nogen forundring konstateredes det, at 
hverken Høvelte eller Sandholm havde sendt no
gen repræsentant. At grunden skyldtes mang

lende interesse, kan vel dårligt tænkes, men 
skyldtes vel mangel på et motordrevet køretøj. 
Vi håber, de til næste gang har fået skrabet et 
antal cykler sammen til befordring.

Oversergent Jonsson.

Mødet blev åbnet af oversergent Jonsson, der 
bød de fremmødte velkommen, idet han bekla
gede, at de to andre lejre ikke var mødt, eller 
havde givet livstegn fra sig.

Jonsson gjorde derefter rede for formålet med 
en lokalforening i Værløse.

Efter nogen diskussion blev man enige om, at 
den skulle omfatte alle tre lejre: Høvelte, Vær
løse og Sandholm.

Derefter fik Nissen ordet og gav nogle råd med 
på vejen. Så kom turen til »København«s for
mand, der ligeledes gav de bedste ønsker med, 
men fremhævede, at det ville være en fordel at 
slå alle 3 lejre sammen i en forening. Nu var det 
tid at skride til værket, og Særmark-Thomsen fik 
ordet for at omtale de love og bestemmelser, der 
skulle overholdes.

Man tog så fat på valgene. Osgt. Jonsson blev 
eenstemmigt valgt til formand, sgt. Christiansen 
blev kasserer og osgt. Meyer sekretær.

Foreningens navn: lokalforening »H. V. S.« 
(Høvelte - Værløse - Sandholm).

Den nye lokalforening arbejdede godt og traf 
mange arrangementer, besøg ved andre lokalafde
linger, deltog i skydekonkurrencer og meget mere.

Tilhørsforholdet til Hærens lokalafdelinger 
ophørte desværre ret hurtigt, idet en ny lov om 
forsvarets ordning med virkning fra 1. oktober 
1950 oprettede et selvstændigt flyvevåben.

Værløselejren fik navneforandring til Flyve
station Værløse og lokalafdelingen gik herefter 
ind i en tilværelse i Flyvevåbnets lokalafdelinger.
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Høvelte kaserne.

Sjællandske 
Telegrafregiment.

Hærens Signalskole.

Lokalafdeling Høvelte

Lokalafdelingen var en af de fire afdelinger, der 
den 19. november 1963 blev oprettet efter hidtil 
at have hørt under lokalafdeling Københavns 
område.

Denne udskillelse var et led i bestræbelserne 
på at mindske lokalafdeling Københavns ud
strækning, der praktisk talt dækkede det meste 
af Nordsjælland.

Den ændring, der her skete på denne dag, kom 
til at omfatte fire nye lokalafdelinger nemlig een 
i Farum, een i Sjælsmark og to i Høvelte.

De to nye lokalafdelinger i Høvelte fik navnene 
»Høvelte Infanterikaserne« med OS A. C. Hin
richsen som formand og »Høvelte Telegrafka
serne og Høveltegaard« med SG C. O. C. Johan
sen som den første formand.
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Den 16. oktober 1964 afholdt Høvelte TG en 
generalforsamling, hvor man drøftede en sam
menslutning med Danske Livregiment.

Disse drøftelser resulterede i et lokalfor
enings samarbejde, der senere blev en sammen
slutning at de to lokalafdelinger til een under 
navnet Høvelte.

Generalforsamlingen den 18. april 1966 endte 
med valg af følgende bestyrelse i lokalafdeling 
Høvelte:

Formand: SSG C. O. Juelsman-Hansen, DLR 
Næstformand: OS B. A. Christiansen, DLR 
Kasserer: SSG J. Michelsen, DLR 
Sekretær: OS Ib R. Jensen, STGR 
Bestyrelsesmedlemmer: 
OS W. Sørensen, STGR 
SG F. Novella, hjs.
SG A. H. Christiansen, DLR

Denne sammensætning af bestyrelsen viser, at 
sammenlægningen af de to lokalforeninger er en 
realitet.

Samme år den 13. december blev der på Hø
velte kaserne - på foranledning af organisatio
nens hovedbestyrelse - afholdt et møde hvori 
deltog lokalafdelingerne Farum og Sjælsmark.

Dette møde resulterede i, at lokalafdeling 
Sjælsmark blev midlertidig nedlagt og medlem
merne overført til lokalafdeling Høvelte.

Senere efter dette møde skete en navneæn
dring til »Lokalafdeling Nordsjælland«.

Sammenlægningen med lokalafdeling Sjæls
mark varede til den 7. januar 1970, hvorimod Hø- 
veltes udtræden af Nordsjælland først skete den 
28. oktober 1971.

På denne dato blev lokalafdeling »Sjællandske 
Telegrafregiment« genoprettet med SSG H. K. 
Jeppesen som formand, og som sekretær blev 
valgt den kvindelige Oversergent S. Dehli fra 
Hærens Signalskole.

I et causeri af lokalafdelingens første formand 
kaptajn C. O. C. Johansen beskriver dexme 
blandt andet, at det der nødvendiggjorde opret
telsen af en selvstændig lokalafdeling dengang, 
navnlig var problemerne omking døgntillægs
ordningen, arbejdstidsbestemmelser og vagttje
neste m. v., men at lokalafdelingens medlemmer 
efter den spæde start for snart 25 år siden er 
nået meget langt i bestræbelserne for at opnå en 
høj standard i god moral og uddannelse.

Det er desværre ikke muligt at beskrive lokalaf
delingens drift gennem årene, men efter indfø
relsen af tillidsmandsordningen i 1973 er lokal
afdelingen i dag ledet at fællestillidsmand SSG 
Hans H. Larsen.
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2 generationer. Den første formand for LKA »Høvelte Telegrafkaserne og Høveltegaard«, kaptajn 
C. O. C. Johansen, t.v. ogFTR for Høvelte kaserne, SSG Hans H. Larsen.

SSG C. A. Hinrichsen, formand for LKA 
»Høvelte Infanterikaserne«.

SSG C. O. Juelsmann-Hansen, den første for
mand for LKA »Høvelte«.
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SSG H. K. Jeppesen- OS S. Dehli.

Sjællandske Telegrafregiments hovedbygning Hærens Signalskoles hovedbygning, Høveltegaard.
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2 patruljer i udspring over Ålborg og Limfjorden.

Jægerkorpset.
Oprettet 1. marts

1785.

Navne: 1785 Sjællandske Jægerkorps, 1842 2. Jægerkorps, 1860 18. Infanteri-Bataillon, 1863 18. Infan
teri-Regiment, 1865 18. Infanteri-Bataillon, 1867 18. Bataillon og fra 1. november 1961 Jægerkorpset.

Bataillonen havde garnison i Helsingør indtil 1816, hvorefter den garnisoneredes i København indtil 
1842.1 årene 1842-1852 var garnisonen atter i Helsingør og 1852-1857 i Glückstadt. Fra 1857 låbatail- 
lonen igen i København, hvorfra den 1868-1923 atter blev garnisoneret i Helsingør. Fra 1951 var batail- 
lonen knyttet til 1. Regiment som lokalforsvarsbataillon.

Enheden er nu garnisoneret i Nr. Uttrup. Den 1. november 1961 blev enheden tillagt navnet Jægerkorp
set og blev stamenhed for personel, der gennemgår en specialuddannelse blandt andet omfattende 
faldskærmsudspring, kampsvømmertjeneste, sprængningstjeneste m. v.
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Jægerkorpset har deltaget i Treårskrigen 1848-50.

Jægerkorpset er Hærens eliteenhed. Optagelseskravene er meget strenge. Ansøgning om optagelse i 
korpset er frivillig, mange melder sig, men kun få klarer at fuldende de mange strenge optagelsesprø
ver.

Kravene, der stilles til udholdenhed, til at overleve i ekstreme situationer, til selvstændig tanke og 
handling og personlig selvtillid, forudsætter en meget høj grad af fysisk og psykisk styrke hos ansøge
ren.

Lokalafdeling Jægerkopset

Jægerkorpsets sergentgruppe havde hidtil været 
tilknyttet lokalafdeling »Nordjylland«.

Den 27. november 1985 ansøgte gruppen om til
ladelse til at oprette sin egen lokalafdeling. SFO 
HRN gav denne tilladelse, og med SSG Erik Niel
sen som den første formand og fællestillidsmand 
var lokalafdeling Jægerkorpset en realitet.

Det er, i den korte periode lokalafdelingen har 
eksisteret ikke muligt at skrive historie, men det 
er interessant af læse Erik Nielsens beskrivelse 
af, hvad han mener om den nye lokalafdelings til
værelse:

Erik Nielsen ir or ikke, at lokalafdelingen kommer 
til at virke som de øvrige af SFO HRN’s lokalaf
delinger.

Han fortæller, at Jægerkorpset er en enhed, 
hvor alt personel praktisk taget er sammen de 
fleste af døgnets timer. Alle aktiviteter er så at 
sige fælles, man har fælles opholdslokaler, alle 
er dus fra chef til yngste mand i korpset og følger 
hinanden gennem tykt og tyndt.

At korpset er atypisk for forsvaret viser sig på 
mange måder. Hvis et job, hvor alle grader er re
præsenterede, skal udføres, kan det lige så vel 
være en befalingsmand fra sergentgruppen som 
en officer, der er leder.

LKA Jægerkorpsets bestyrelse. Fra venstre: OS Bent Kock Nielsen, FTR SSG Erik Nielsen og OS Klaus Buur, der er 
stedfortræder for FTR.
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Jægerkorpsets samling af faldskærmsemblemer, april 1984.

Jægerkorpset til lands.
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Jægerkorpset til vands...

og Jægerkorpset i luften.



Jægersborg Kaserne består at en moderne skole- og indkvarteringsbygning, der direkte er bygget for 
at skulle virke som sanitetsskole, og af gamle stald- og tjenerskabsboliger fra det tidligere Jægersborg 
Slot, alle fredede i klasse A.

Selve navnet Jægersborg er kun ca. 250 år gammelt. Det opstod, fordi det slot, der lå her, var udgangs
punkt for den enevældige monarks jagter i de skovrige områder nord for hovedstaden, de områder, der 
kom til at hedde Jægersborg Dyrehave og Jægersborg Hegn.

Før den tid hed slottet her nemlig Ibstrup Slot. Det blev bygget af kong Christian IV, og det siges, at 
kongen selv har været med at plante nogle af de træer, der i dag står øst for den nye bygning, og som i 
daglig tale kaldes »Chr. IV allé«.
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Ibstrup Slot blev imidlertid bygget på mosegrund, og det blev dårligt piloteret. Derfor revnede murene 
konstant. 1 1759 faldt kong Frederik Vaf hesten under jagt i området og brækkede benet. Derfor kunne 
han ikke flyttes ind til København, men måtte tilbringe en hel vinter på Ibstrup. Nu besluttede han, at 
slottet skulle rives ned. Det skete 1760. Stald- og tjenerskabsboligerne, der var opført så sent som i 
1730’erne, blev imidlertid bevaret. Området, der nu kaldes Jægergården, blev bygget at kgl. bygmester 
Laurids Thurah, som samtidig forestod opførelsen af Eremitageslottet.

De fire små bygninger i den østlige og vestlige ende af Jægergården var oprindeligt bygget som 
hundehuse, hvad de i øvrigt kaldes endnu.

Jægergården anvendtes så tidligt som 1728 - altså endnu ikke færdigbygget - som kaserne, fordi trop
perne efter den store brand i København dette år måtte rykke ud af byen for at give plads til indbyg
gerne.

Fra ca. 1750 og til 1922 har Jægersborg været en rytterkaserne, og 1911-1951 har Livgarden haft 
rekrutskole.

Fra 1952 har kasernen været hjemsted for sanitetsuddannelsen, men først i 1966 byggedes den mo
derne skolebygning til formålet.

Lokalafdeling Jægersborg

Forud for oprettelsen af lokalafdeling Jægers
borg var sergentgruppen tilknyttet lokalafdeling 
København som tillidsmandsområde.

Denne tilknytning til lokalafdeling København 
foregik på en ret tilfældig måde. OS P. E. Sned
ker var den egentlige initiativtager. Han fik et 
problem vedrørende midlertidig højere afløn
ning af instruktører på skoler, og han kontaktede 
i den anledning hovedorganisationen. Organisa
tionen fik pludselig en opgave med at finde en 
placering i et tillidsmandsområde for sergent
gruppen i Jægersborg - som man åbenbart ikke 
tidligere havde tænkt nærmere over.

Der var flere valgmuligheder, men det blev 
altså lokalafdeling København.

I anledning af, at København skulle erklæres for 
»åben by«, hvori der - med undtagelse af Livgar
dens vagtstyrke - ikke måtte være militære styr
ker, blev lokalafdeling København nedlagt.

På et afsluttende møde i København den 17. 
februar 1975 blev det vedtaget, at sergentgrup
pen på Jægersborg kaserne skulle danne en selv
stændig lokalafdeling. Det skete med OS 
P. E. Snedker som den første tillidsrepræsentant 
og OS H. J. Green.som suppleant.

OS P. E Snedker.

Denne lokalafdeling, der eksisterer på et meget 
specielt tjenestested, har gennem de få år lokal
afdelingen har eksisteret, fået gennemført nogle 
meget markante mærkesager. Den oprindelig 
rejste sag om aflønning som instruktør blev gen
nemført.
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I forhold til uddannelsen udarbejdede ser
gentgruppen et forslag til en mere målrettet sa
nitetsuddannelse. Dette forslag blev tilsendt for
svarschefen Knud Jørgensen direkte som chef for 
skolen. Forslaget blev vel modtaget og gennem
ført.

I samarbejde med ledelsen arbejdede sergent
gruppen på at få foretaget en omlægning af den 
personelle administration fra Vedbæk til Jægers
borg. Disse planer lykkedes og trådte i kraft den 
1. september 1986.

Såvel den første som den nuværende tillidsre
præsentant Kaj Kunz udtaler sig om den fanta
stiske korpsånd, som på få år er opbygget på sko
len.

løvrigt betegnes Jægersborg som et godt lille 
tjenestested, som kun lider under, at man hele 
tiden selv må sørge for en afpasning af struktu
ren.

I 1971 fik sergentgruppen stillet et lokale til rå
dighed og alle gik straks i gang med at indrette 
og skabe miljø. Den 15. marts 1972 kunne mes
sen åbnes og den har senere dannet ramme om 
mange sammenkomster af forskellig art.

Hvert år den 15. marts fejrer man messens åb
ningsdag med en festlighed, hvor priserne er de 
samme som den 15. marts 1972.

På denne dag kommer mange gæster og tidli
gere forsvarschef general Knud Jørgensen er 
messens æresmedlem.

Interiør fra sergentmessen. SSG Kaj Kunz.

Administrationsbygningen. Bag de tre store vinduer i stuen er skolechefens kontor. På 1. sal 
findes sergentmessen.
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Til lokalafdelings 10 års jubilæum kontaktede der i samarbejde med OS J. Reimer Petersen ud- 
SSG Kaj Kunz heraldikeren major P. E. Alsøe, arbejdede nedenstående bomærke:

Sergentgrûppensjœllesorganisaffori Hæren, Lokalafdeling

tilkendegiver ag herved gør Vitterligt, at Vi den syttendeJeLuarii, 

''Anno Domini Jetten /-/undrede ogffemogfirs hafantaget og føjer 

AtRfWA et^IS^IA således-.

‘■'Blasonering: Skjoldet er ved tindesnit vandret delt af grønt hvori et Jægerhorn med 
Bærérém alt af Guld og med rødoddes(åg,og Cjuld hVort en (då ifano médnæ^kfør 
og Sporer afSølV og Kam,Stru belapper i rødu Over Skjoldet en på 
en Vulst af Cfuld og grønt sVæ * ° ’ ‘ "en

Somydro attributter fan

Motivering Tindesnit og fæ 
gERSBOKG. klanen er et 
idet den var lægegudenAs 
anvendt-som Offergave til 
bestande! i den første QAjJ 
SE, COLLEGIUM ME DICH

sindbillede td SUNDHED, 
klepiosffùg! og traditionelt 

Ei uden. Den indgår som en

Fende- on F/ærkrone al
anvendes fa Danncbroqsfgg 
Våbontofa

E SUfbHÊDSSTŸREC- 
^REGIUMS SlCjlff hvor'den er: 

’TEGNJAA A^^AGSÖfl b/ED, SOM ÔG JAA STLEDE
KlflGEFG BEGGE DEECE UDFOR DRES TlfjdEDICÏfïfS" Sokra

tes sidste-Ord til Vennen Kriton før'han dade var'såjedes: "F/USK Vi SKVeDER 
^ASKLERIOS cEfJ F/ANE’.' Kronen alluderer'på F/men.

Kaj Kunz-

Til afslutning en fortegnelse over tillidsrepræsentanter'siden 1975:

OS P. E. Snedker 1975 - 1981
os N. E. Andersen 1981 - 1983
os B. K. Nielsen 1983 - denne afrejste kort tid efter valget til Libanon.
SSG John Hansen Fungerede herefter til generalforsamlingen
SSG Kaj Kunz 1983 -
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Lille udsnit af Jægersprislejren med sergentmessen.

I 1881 fandt daværende artillerigeneral, at feltartilleriets skydninger på Amager Fælled ikke gav nok 
udbytte for afdelingerne, og'Krigsministeriet bestemte derfor, at der skulle rekognoceres for et mere 
egnet terræn.

1. Artilleriregiment fik af 1. Generalkommando ordre til at undersøge mulighederne for at finde et 
passende terræn. Mellem flere forslag godkendte Krigsministeriet terrænet nord for Jægerspris, og 
terrænet blev taget i brug 16. august 1882.

Artilleriskydningerne fandt i begyndelsen altid sted i september måned, på grundlag af en overens
komst med lodsejerne.

Lejren benyttedes efterhånden mere og mere, først og fremmest af de sjællandske artillerienheder, 
senere kom Garderhusarregimentet til som første ikke artilleristiske bruger.

De første enheder, der blev forlagt til Jægerspris, blev underbragt ved indkvartering hos de lokale 
beboere. Senere i en teltlejr, der etableredes, hvor lejren ligger i dag. Den egentlige skydelejr oprette
des i 1892.

Det første, der blev bygget, var en brødopbevaringsbarak, denne benyttes i dag som kontor for cafe- 
teriebestyrer.

Senere blev der bygget en sygestald til hestene. Denne anvendes i dag som opholdslokaler for befa
lingsmænd at sergentgruppen. Flere stalde og magasiner kom til.

11919 flyttedes en barak fra Københavns Befæstning til lejren for at tjene som kostforplejningsbyg
ning. Den står stadig i annexlejren og har været benyttet til samme formål indtil maj 1982.
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Umiddelbart før 2. verdenskrig besluttedes det at opføre en permanent lejr, bestående af moderne 
stenbygninger. 3 af de i alt 14 projekterede bygninger blev opført, hvorefter tyskerne overtog lejren og 
benyttede den til flygtninge- og krigsfangelejr.

Når officersbygningen i dag benævnes OA, står det for officiers’ abteilung.
Efter krigsafslutningen medbragte »Den Danske Brigade« fra Sverige Hortunalejren, der etablere

des, hvor den stadig er placeret.

Selv om lejren først og fremmest er beregnet som lejr til brug for gennemførelse af skydninger og visse 
enhedsøvelser, har den - i årene umiddelbart efter 2. verdenskrig - været anvendt til andre aktiviteter 
bl. a. som uddannelseslejr for »Modstandsbevægelsens Befalingsmandsskoler«, for »Sjællandske Divi
sions Korporalskole«, for »Omskolingen af genindkaldte Årgange«, for »Livgardens Rekrutskole« og 
for »Sjællandske Trænregiments Rekrutskole«.

Lejren og dens ca. 3000 tdr. land store område anvendes nu til skydeuddannelse og til enhedsuddan
nelse primært for de sjællandske enheder samt til Hjemmeværnets og civile skytteforeningers skydnin
ger. Terrænet anvendes iøvrigt af alle værn og undertiden af udenlandske NATO enheder. Herudover 
finder en lang række aktiviteter sted, som kan afvikles uden at lejrens og terrænets primære aktiviteter 
kompromitteres.

Stort set finder der en eller anden form for aktivitet sted på alle årets dage.

Jægerspris er i dag hjemsted for FN-afdelingen, hvis hovedkvarter ligger på Jægerspris Hovedgård. 
Uddannelse af beredskabsstyrke, samt udsendelse af og hjemsendelse fra aktiv FN-tj eneste finder såle
des sted igennem Jægersprislejrens faciliteter.

Jægerspris skyde- og øvelsesterræn ligger i et af hovedstadsrådet udpeget »grønt område«. Lejren 
er en af Jægerspris kommunes største arbejdspladser.

Selv om den militære øvelsesvirksomhed naturligt på mange områder står i kontrast til de civile 
aktiviteter, så har de forløbne 100 år været præget af gensidig forståelse og respekt samt godt samar
bejde.
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Lokalafdeling Jægerspris

Ved opdelingen af lokalafdeling Københavns om
råde den 19. november 1963 blev Høvelte ka
serne blandt andre udskildt, og der blev dannet 2 
lokalafdelinger - en for infanterikasernen og en 
for Høvelte telegrafkaserne og Høveltehoved- 
gård. Der er i de sparsomme meddelelser ikke 
nævnt noget om Jægersprislejrens tilhørsfor
hold.

Den 1. juli 1967 fortæller en meddelelse, at lo
kalafdeling Høvelte - de to lokalafdelinger for 
dette område er nu samlet til een - også omfat
ter Jægersprislejren.

I maj måned 1977 bliver Jægersprislejren et 
selvstændigt tillidsmandsområde, og den første 
fællestillidsrepræsentant bliver SSG P. B. Niel
sen, som bliver på denne post indtil den 4. marts 
1983.

Den næste fællestillidsrepræsentant blev SSG 
L. E. Meulengracht, der fungerede indtil den 31. 
maj 1985, hvor han afløstes af SSG Ernst A. Lu
dolf Larsen.

Beskrivelsen af lejrens historie har jeg taget 
fra et lille jubilæumsskrift, der blev fremstillet i 
anledning af 100 års dagen for lejrens ibrugta- 
gen.

Som det fremgår af denne beskrivelse, har lej
ren efter 1945 været anvendt til mange formål af 
vekslende varighed.

For nærværende består den i lejren tjenstgø
rende sergentgruppe af 9 seniorsergenter og 2 
overs ergenter.

Lokalafdelingen har i sin korte levetid - bort
set fra det faglige område - ikke skabt nogen 
særlige traditioner.

SSG L. E. Meulengracht. SSG Ernst A. Ludolf Larsen.
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Hovedindgangen til Flyvestation Karup. Foto fra 1959.

Flyvestation Karup blev under den tyske besættelse af Danmark påbegyndt opført allerede omkring 
den 1. maj 1940.

Den første del opbygningen, der blev klar, kaldte tyskerne Einsatzhafen Grove. Da Flyvepladsen stod 
fuldt udbygget fik den navnet Fliegerhorst Grove.

Undgifterne til anlæggelsen af dette store område blev anslået til 100 millioner kroner - efter vore 
tiders målestok 3-4 milliarder kroner. Pengene skaffede den tyske ledelse ved simpelthen at oprette en 
såkaldt »Værnemagtskonto« i Danmarks Nationalbank, og de er aldrig blevet tilbagebetalt.

Hele dette område hvor flyvepladsen blev anlagt, omfattede 6000 tdr. land, og der blev nedlagt 30 
landbrugsejendomme ved denne lejlighed.

11943 besluttede den tyske overkommando, at Danmark skulle have et eget center forjagerflyenes 
arbejde. Derfor blev den store betonbunker opført. Den var så kraftig armeret, at ingen af datidens 
bomber ville kunne gennembryde de metertykke betonmure. Den blev dertil sløret og befæstet med 
svært luftsskyts. Den 28. december 1943 var denne betonkolos, der gik flere etager ned i undergrunden 
klar til brug.

Bunkerens formål skulle være at danne forbindelse mellem luftwaffedistrikterne og alle flyvepladser 
i Danmark.

Ved kapitulationen den 5. maj 1945 overtog engelske styrker flyvepladsen. Englænderne ødelagde alt 
brugbart materiel og de fleste installationer til stor ærgrelse for de danske myndigheder.

Det danske forsvar var efter besættelsens ophør stadig underlagt de seneste love og bestemmelser 
om forsvarets ordning fra før den 9. april 1940. Det var stadig Hærens Flyvetropper og Søværnets 
Flyvetropper, der var den gældende betegnelse.

179



Det blev Hærens Flyvetropper, der skulle overtage Karup flyveplads, da englænderne havde afsluttet 
deres ødelæggelser.

Den 1. januar 1946 rykkede jyske flyverafdeling ind og overtog en del af det enorme område, som 
iøvrigt også indtil 1947 blev anvendt som flygtningelejr.

Som en følge af lov nr. 242 om forsvarets organisation m. v. - der blev vedtaget den 27. maj 1950 - blev 
der med virkning fra 1. oktober samme år oprettet et selvstændigt flyvevåben. Generalløjtnant 
C. C. J. Førslev blev det nye flyvevåbens første chef.

Med denne ændring skiftede Karup flyveplads navn til Flyvestation Karup.

Lokalafdeling Karup

Underofficerene på Karup flyveplads samledes 
den 16. november 1948 kl. 20.00 til et møde i 
kostforplejningens befalingsmandsmesse for at 
drøfte muligheden for stiftelse af en lokalfor
ening under »Dansk Underofficersforening af 
1939«.

Til stede foruden underofficerene på pladsen 
var sergent H. Løkkegaard-Hansen fra hovedbe
styrelsen, sergent Gerhard Nielsen fra hærlovs
udvalget samt desuden fra lokalforening Aarhus 
oversergent Aage Poulsen, sergent T. Andersen 
og reservehåndværker I. Lumbye-Andersen.

Sergent H. Løkkegaard-Hansen bød delta
gerne velkommen og udtalte sit ønske om, at det 
i aftenens løb ville lykkes at få startet en lokal
forening i Karup.

Sergent Gerhard Nielsen fik derpå ordet og 
gav en yderst interessant skildring af underoffi
cerernes stilling i hæren i dag og for fremtiden.

Derefter gik man over til mødets egentlige 
emne, at få startet en lokalaforening, og der var 
fuld enighed om tanken. Valg af en bestyrelse gik 
også nogenlunde smertefrit af, selv om sergent 
E. Pedersen protesterede inderligt, da han blev

SG af res. H. Løkkegaard-Han
sen.

valgt til formand, men der var ingen vej udenom, 
så protesten blev efterhånden svag.

Bestyrelsen kom til at bestå af:

Formand: sergent E. Pedersen
Kasserer: oversergent A. Andersen
Sekretær: sergent K. W. Knudsen
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Bestyrelsesmedlemmer:
oversergent Bach
sergent A. C. Hansen
Suppleanter:
oversergent E. P. Rasmussen 
sergent B. Emmery.

Det vedtoges enstemmigt at kalde foreningen lo
kalforening »Karup«.

Fra den nystiftede lokalforening er bevaret den 
første forhandlingsprotokol, der foruden at refe
rere stiftelsen tillige indeholder følgende:

På den ordinære generalforsamling, der blev af
holdt den 24. marts 1949 i officersmessens loka
ler, blev det vedtaget at sende 2 repræsentanter 
til hovedforeningens 10 års jubilæumsfest i Kø
benhavn. Disse 2 mand skulle samtidig benytte

Gruppebillede fra tiden omkring lokalafdelingens tilblivelse. Fra venstre i bageste række: A. Andersen (kasserer), Chr. 
Larsen, J. C. Nielsen. I forreste række fra venstre: H. C. Jensen, E. P. Rasmussen, A. C. Hansen, Kaj Jensen og J. Ras

mussen.

Sergent H. Løkkegaard ønskede den nye lokal
forening hjertelig til lykke og udtalte sine for
håbninger om, at foreningen måtte virke til gavn 
for sine medlemmer og til ære for vort land.

Aftenen sluttede med kammeratligt samvær i 
messen over et stykke mad og en enkelt pilsner.

Lokalforening Aarhus havde gennem længere tid 
forud for denne stiftelsesdag inviteret sergent
gruppen i Karup til at deltage i deres arrange
menter, og man må nok betragte lokalforening 
Karup som opstået på initiativ fra Aarhus.

lejligheden til at beklage overfor hovedforenin
gen, at Hærens flyvertropper ikke anvendte ser
gentgruppen til ledige stillinger. Lokalforenin
gens medlemmer fandt, at disse var fuldt så kva
lificerede som sekondløjtnanter og lignende.

Lokalforeningen var den 19. juni 1949 inviteret 
til træningsskydning hos lokalforeningen i Ran
ders. Jydske fl. afd. havde beredvilligt stillet en 
vogn til rådighed, men desværre mødte ikke alle
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vore medlemmer, af hvilken grund vides ikke, 
men man må jo gå ud fra, at de har haft mere 
vigtige ting på programmet, skønt det dog skulle 
menes, at der var i vor egen interesse, at vi alle 
mødte til denne skydning, såfremt vi skal gøre os 
håb om at blive placeret ved landsskyttestævnet, 
der afholdes i Randers i september.

Deltagerne startede med højt humør fra offici- 
antmessen kl. 06.30, for derefter at »lande« ved 
skydebanen i Randers kl. 09.30, hvor vi ihukom 
de gamle ord »uden mad og drikke duer helten 
ikke«, og påbegyndte spisningen af vor frokost
pakke i læ af skydebanens volde eller de omlig
gende høstakke. Kl. ca. 10.00 præsenteredes fa
nen for de deltagende foreninger, Århus, Ran
ders og Karup og skydningen påbegyndtes og 
fortsatte indtil kl. 15.00, kun afbrudt af frokost
pause, der foregik i det fri, under de bedste kam
meratlige former.

Efter afslutningen af skydningen var der præ
mieuddeling, hvor »Randers« i holdskydningen 
fik overrakt fanepladen som det førende hold, 
men »Karup« nåede dog at indtage andenplad
sen i holdskydningen.

Der gik to præmier til »Karup«, som blev vun
det at sgt. H. C. Jensen i holdskydning og sgt. 
S. A. Nielsen med en 1. præmie i serieskydning, 
så trods alt reddede vi dog æren, skønt mange af 
vore kammerater svigtede på denne dag.

Lokalforeningen afholdt den 20. april 1950 ordi
nær generalforsamling i messens lokaler. For
manden, sgt. E. Pedersen, bød velkommen og ef
ter at osgt. A. Bach, var valgt til dirigent aflagde 
formanden beretning. Han omtalte bl. a. de skyd
ninger, der har været afholdt på pladsen med 
deltagelse af andre foreninger, var forløbet ud
mærket.

På valg var kassereren, osgt. A. Andersen, sek
retæren, sgt. K. W. Knudsen, samt osgt. A. Bach. 
Alle valg var genvalg.

Bestyrelsen kom derefter til at bestå af:

Formand: sgt. E. Pedersen,
Kasserer: osgt. A. Andersen, 
Sekretær: sgt. K. W. Knudsen, 
samt osgt. A. Bach, osgt. S. A. Nielsen, osgt. 
O. Larsen, osgt. A. C. Hansen, osgt. T. Nielsen 
og Mikkelsen, flyvepladspolitiet.

Kassereren, osgt. A. Andersen, aflagde regnska
bet, der godkendtes.

Revisorer blev osgt. C. Larsen og Mikkelsen.
Generalforsamlingen vedtog, at der også i år 

skulle afholdes skydninger. Til at arrangere 
disse valgtes et skydeudvalg med Mikkelsen som 
formand og C. Larsen, S. A. Nielsen og A. C. Han
sen.

Lokalforening »Karup« afholdt den 17. maj 
samme år spisning med efterfølgende bal i un
derofficersmessens lokaler.

Formanden, sergent E. Pedersen, bød velkom
men, idet han glædede sig over den store tilslut
ning - ca. 75 deltagere. Han bemærkede, at det 
var den første fest, lokalforeningen kunne af
holde i egne lokaler, idet messen tidligere havde 
været en kombineret officiant- og underofficers
messe, der nu, da der var oprettet en ny officiant- 
messe, var blevet underofficerernes egen messe. 
Han glædede sig over, at ikke blot lokalforenin
gens medlemmer i stort tal havde givet møde, 
men også de øvrige messedeltagere (underkvar- 
termestrene), så godt som alle med damer samt 
en del civile gæster fra omegnen.

Han udtalte håbet om, at alle havde medbragt 
så meget godt humør, at dette ville kunne forslå 
ikke blot til aftenen, men også det meste af nat
ten med.

Han oplyste, at lokalforeningen for kort tid si
den havde nedsat et festudvalg bestående af as
sistent F. C. Mikkelsen, flyvepladspolitiet (for
mand) og oversergenterne S. A. Nielsen, A. C. 
Hansen og Chr. Larsen, og han komplimenterede 
dem for, at de så hurtigt havde kunnet arrangere 
en fest, som tegnede til at blive yderst vellykket.

Senere bortsolgte assistent F. C. Mikkelsen 
under stor jubel en mængde pakker, som forskel
lige af gæsterne havde medbragt som gave til lo
kalforeningen.

Derefter var der dans i lokalerne til den lyse 
morgen, dog afbrudt af diverse kaffedrikning, 
pølsegilde m. v.

Dette blev den sidste aktivitet lokalforening Ka
rup kom til at foretage med tilhørsforhold til hæ
rens lokalforeninger.

Det selvstændige flyvevåben var blevet en rea
litet den 1. oktober 1950.
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Den velfungerende lokalforening - der senere 
skulle vise sig at blive den mest talstærke af 
samtlige lokalforeninger - vedblev dog at fun
gere som medlem af hovedforeningen.

Da personelloven af 18. juni 1951 trådte i kraft, 
ændrede hovedorganisationen sit navn til »For

eningen af Oversergenter og Underofficerer«, og 
med virkning fra 18. november samme år ind
trådte lokalforening Karup sammen med andre 
af flyvevåbnets lokalforeninger hver for sig i 
denne organisation.

Gruppebillede af flyvepladspolitiet. I forreste række nr. 2 fra venstre sidder OS af res. Mikkelsen og som nr.3A. Bach, der 
begge blev indvalgt i bestyrelsen den 20. april 1950.
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Adgangen til Gedhuslejren fotograferet ved genåbningen den 12. september 1960.
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Sjællandsporten (Kongeporten)

Stifteren af den første forening for underofficerer i 1891 sergent, senere oversergent Victor Krohn var 
en meget varm beundrer af Kastellet. Han var i mange år tjenstgørende ved 1. regiment det senere 
»Danske Livregiment«. Dette regiment »Københavner-regimentet« var garnisoneret i Kastellet.

Victor Krohn blev den 1. august 1945 udnævnt til æresmedlem af »Dansk Underofficersforening af 
1939«.

Han blev Kastellets historiker, og da han i en alder af 82 år afgik ved døden i 1948, havde han skrevet 
»Kastellets Volde og Udenværker«, »Kastelskirken« og havde et manuskript klar om »Kastellet Frede
rikshavns Fængselshistorie gennem 250 år«. Endvidere efterlod han talrige optegnelser om Kastellets 
historie.

På opfordring skrev han til vort blad »Underofficeren« følgende:

Kastellet Frederikshavn
1664 - 28. Oktober - 1939

Af Victor Krohn

I anledning af, at det den 28. Oktober i Aar er 275 Aar siden, at de første Tropper rykkede ind i Kastel
let, har man anmodet mig om at skrive et lille Stykke; men hvorledes det skal være mig muligt at skrive
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et lille Stykke om noget, der i den Grad som Kastellet ejer min varmeste Kærlighed, og hvis blotte Navn 
kan faa mit gamle Hjerte til at banke ved de mange Minder, der for mig knytter sig til dette Sted, det 
forstaar jeg ikke. Men jeg forsøger. -

Der var min Tumleplads som Skoledreng, der fulgte jeg om Søndagen med min Moder til Kirke, der 
mødte jeg en sommervarm Søndag den 25. April 1880 for med mine 20 Aars Begejstring at melde mig 
som Rekrut ved 1. Bataillon, der har jeg lagt min Manddomsgerning som Underofficer i 26 Aar, og - det 
allerbedste - der begyndte jeg for 35 Aar siden at dyrke dets Historie, som jeg dog aldrig naar til Vejs 
Ende med, fordi Kastellets Historie er en bundløs Guldgrube. -

Nej, gaa selv derud, helst en solskinsstraalende Foraarsdag, netop naar Blomsterknopperne paa Kirke
pladsens 42 Kastanietræer har faaet deres kegleformede Lysekroner, og Guldregnstræet i Generalens 
Forhave staar i hele sin gyldne Pragt. Eller - jeg faar en Idé - gaa derud, naar Soldaterforeningen fejrer 
sin aarlige Jubilæumsfest, til hvilken der møder hjemsendte Soldater fra nær og fjern og i alle Aldre fra 
30 til 80 Aar blot for at mindes ungdommens glade Soldaterdage fra den lykkeligste og sorgloseste Tid, 
hvor man fik rystet »Drengen« af sig og blev til Mand mellem gode Kammerater.

Paa den Dag er der Musik i Kastellet - en saare sjælden Vare i vor Tid - Flagene smelder fra Kom
mandantboligen og Hovedvagten; Feststemningen faar Smilet og Latteren frem, og med Foreningens 
Faner, dens Bestyrelse og Kastellets Præst i Ornat i Spidsen, marcheres der fra Kongeporten ad Hoved
gaden til Kirkepladsen, hvor der tages Opstilling. Her staar Bataillonsfanerne opstillet hver med sit 
lille Kommando, her bydes der Velkommen, og imedens Regimentschefen passerer Rækkerne, der er 
saa snorlige, som var det Rekrutter, der havde givet Møde, trykker han hver enkelt af de 4-500 Mands
hænder, der med Glæde strækkes imod ham.

Saa lyder Fanemarchen - denne mærkelige Melodi, der, lige fra jeg som Rekrut stod med præsente
ret Gevær, og indtil jeg som en 46-aarig Oversergent stod foran min Deling med skuldret Sabel, altid 
har haft den samme magiske Virkning: en kildrende Rislen langs Rygraden og saa noget fugtigt i Øjen
krogene - og medens alle Hoveder blottes, føres Fanerne ind i de civiles Rækker. For denne ene Dag er 
alt, hvad der ellers skiller, lagt tilside, og af fulde Lunger raabes der Hurra! for Kongen, Regimentet og 
Kastellet.

Men nu skal vi ind i Kirken til en lille Mindegudstjeneste; thi Kastellets Regiment er i vore Dage det 
eneste, der har sin egen lille Kirke. Vil Du med, saa prøv at agere gammel Soldat, hold Dig tæt ved mig; 
men Pladsen er knap, og Du maa risikere at komme til at staa op.

Naar saa alle er paa Plads, bruser det fra Orglet, som var det en Brud, ser skulde føres til Altret; men 
der er ingen Brud; det er Bataillonsfanerne, der nu langsomt og højtideligt, medens alle ærbødigt 
rejser sig, føres op gennem Kirken for at placeres foran Altret. Det er et højst stemningsfuldt og gri
bende Øjeblik, og hist og her listes der et Lommetørklæde frem for at tørre Duggen af Øjnenes Rude. 
Der synges en Salme; Præsten taler maaske om Mindernes evigt rislende Kildevæld; der behøves nem
lig ikke mange gudelige Ord; thi Vorherre er med i selve Minderne, og der er ikke saa helt faa af de 
ældste, der benytter denne Lejlighed til at opsende en Tak for, som Livet har formet sig for dem. Saa 
istemmes staaende »Kongernes Konge« baaret frem af kraftfulde Mandsstemmer, og naar Præsten har 
lyst Velsignelsen ud over Forsamlingen, føres Fanerne atter ud under Orglets Brus. -

Siden jeg lærte som Rekrut, har man jo desværre bortamputeret Kastellets 2 østlige Bastioner, ellers 
vilde jeg have indbudt Dig til en meget tidlig Morgentur her, før Livets Støj og Larm begynder; jeg har 
prøvet det, og jeg glemmer aldrig den Stemnning, det fremkaldte; uvilkaarligt lagde Ordene »Fred 
hviler over Land og By« sig paa mine Læber.

Men er Du ikke Morgenmand, saa prøv at gaa Dig en ensom og sen Aftentur langs de 3 Landbastio
ner, og hører Du en kvinkelerende Nattergal, saa sæt Dig ganske stille paa en Bænk tæt ved den; se den 
kan Du ikke; men Du kan høre den, og jeg opdagede en Gang, at den havde 13 Variationer paa sit 
vidunderlige Fløjtespil. -
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Mere varmt og udtryksfuldt kan det vel næppe siges og enhver, der har forrettet tjeneste i det gamle 
Kastel, vil give ham ret.

Fhv. oversergent Victor Krohn.

Lokalafdeling Kastellet

Lokalafdelingen blev stiftet ved en vedtagelse på 
SFO Hærens repræsentantskabsmøde den 27. 
november 1985 og har således ikke nogen særlig 
historisk baggrund at berette på nuværende 
tidspunkt.

Fællestillidsrepræsentanten fra stiftelsen og 
indtil den 9. november 1987 var SSG J. V. Møller, 
der på denne dato afløstes af SSG K. S. Jørgen
sen.
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SSG J. V. Møller. SSG K. S. Jørgensen.

Kommandantboligen i Kastellet.
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Kronborg.

Hvor i dag Kronborg ligger, lå fra omkring 1420 en borg, der var opført af Erik af Pommern, kaldet 
Krogen.

Krogens nærmere udseende er ukendt i dag, men grundplanen danner rammen om Kronborg, som 
Frederik den 2. i 1574 påbegyndte at opføre.

Dette Kronborgs opførelse blev finansieret ved indtægter fra Øresundstolden.

Efter Frederik den 2.’s død i 1588 udbrød i september 1629 en brand, som kun lod ydermurene stå 
tilbage. Slotskirken havde derimod ingen skade lidt. Landets økonomi var på den tid ødelagt efter Kong 
Christian den 4,’s deltagelse i Trediveårskrigen, men på trods af hans rådgiveres protester besluttede 
Kongen sig til at genopbygge Kronborg.

Denne genopbygning varede frem til 1637, og finansieringen skete påny ved Sundtolden.

Under Syvårskrigen blev Kronborg besat af svenske tropper i årene 1658 til 1660.1 denne periode blev 
anrettet mange ødelæggelser af inventaret, og mange kunstgenstande blev taget som bytte og ført til 
Sverige.

I 1785 overtog militæret Kronborg, som herefter fungerede som kaserne frem til 1922. Efter denne 
periode har Kronborgs nærmeste omgivelser været benyttede til militære skoler, og for tiden fungerer 
»Hærens Undervisningsteknologiske Faggruppe« i de bygninger, der kaldes Kronborgs kaserne.
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Lokalafdeling Kronborg

Trods den tyske besættelse af Danmark, med alle 
de vanskeligheder det medførte, lykkedes det 
den 9. august 1943 at samle en kreds af Underof
ficerer i Teatercafeens Lokaler med det Formaal 
at starte en Lokalforening i Helsingør. Til Stede 
for Hovedforeningen var Formanden, Sergent 
Schourup Sørensen og Oversergent K. F. Døhrer.

Oversergent Vilfing, Helsingør; bød velkom
men og udtalte Ønsket om, at det maatte lykkes 
at starte en Lokalforening i Helsingør.

Schourup Sørensen redegjorde for Hovedfor
eningens Start, Arbejde og Økonomi og lovede 
Lokalforening Helsingør al mulig Støtte.

Døhrer talte derefter om de Arrangementer en 
Lokalforening burde tage op for at samle Med
lemmerne.

Ved en efterfølgende Diskussion enedes man 
om at starte »Helsingør Underofficersforening«.

Man gik derefter over til Valg af Bestyrelse, 
der fik følgende Sammensætning:

Formand: Oversergent H. H. Vilfing, 
Næstformand: Sergent A. E. Sørensen, 
Kasserer: Oversergent Jac. Torman, 
Sekretær: Sergent J. N. Frederiksen, 
Bestyrelsesmedlem:
Oversergent R. A. Hansen, 
Bestyrelsesmedlem: Sergent A. P. Larsen, 
Suppleant: Oversergent Chr. Kammann.

I et efterfølgende Bestyrelsesmøde blev det fore
liggende Arbejde drøftet og fordelt til Bestyrel
sesmedlemmerne.

Benævnelsen »Helsingørs Underofficersfor
ening« blev meget hurtigt ændret til lokalfor
ening Helsingør under »Dansk Underofficersfor
ening af 1939«.

Trods begivenhederne den 29. august samme år 
med nedlæggelsen af det danske forsvar og in
terneringen af personellet indtil den 21. oktober 
lykkedes det for lokalafdelingen af samle med
lemmerne til en sammenkomst med damer den 
21. november. Der deltog 40 personer i denne 
sammenkomst, der afvikledes på følgende måde:

Hovedforeningsformand SG af 
res. H. Schourup Sørensen.

Kl. 14 samledes man paa Kronborg, hvor Næst
formanden Aksel E. Sørensenbød velkommen og 
»afleverede« »Styrken« til Løjtnant Frederiksen, 
Vagtmesteren paa Kronborg, under hvis kyndige 
Ledelse man besaa Kronborg Slot med Kasse
matter, Riddersalen, Taarne m. m.

Kl. 17.30 samledes man i »Naverhulen«, hvor 
der serveredes gule Ærter med Flæsk, og der 
fulgte bagefter et fornøjeligt Samvær med Taler, 
Sange, Hvem-ved-hvad Konkurrence, ameri
kansk Lotteri, Optræden og Dans. Senere paa 
Aftenen serveredes Kaffe og Lagkage.

Der var god Stemning, og alle var enige om, at 
det var en virkelig vellykket Sammenkomst.

Den 9. december 1943 afholdt lokalforeningen 
generalforsamling.

Ved denne lejlighed fratrådte stifteren som 
formand, og i stedet valgtes næstformanden SG 
af res. Aksel E. Sørensen til ny formand.

Det blev vedtaget, at man skulle forsøge at få 
et tættere samarbejde med lokalforeningerne i 
København og Roskilde.

Fra 1944 foreligger referat fra en fastelavnsfest:

Søndag den 20. Februar 1944 afholdt Lokalfor
ening Helsingør Fastelavnsfest for Medlemmer 
med Damer i Naverhulen, der var pyntet med 
Flag og dekoreret med Tegninger fra Soldaterli
vet. Kl. 17 samledes de 30-35 Deltagere, og For
manden, Sergent A. E. Sørensen, bød Velkom-
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men og udbragte et nifoldigt Leve for Kongen.
Man gik derefter over til Angreb paa Fadene, 

hvorved adskillige tapre Underofficerer udmær
kede sig. Der serveredes Oksesteg og Is.

Ved Bordet fik hver af Damerne et Fastelavns
ris, og der blev sunget nogle morsomme og nogle 
højtidelige Sange. Kl. ca. 19 blev der kommande
ret: »Bordhold ret«, hvorefter »Hulen« blev ryd
det, og »Orkestret« satte i med en Fanfare.

I Aftenens Løb underholdt flere af Underoffi
cererne med Oplæsning og Sang og Soldaterlø
jer, og man drøftede gamle Minder fra Tjenesten. 
Kl. 22 serveredes Sild og Ost og Snaps, og der 
manglede ingen »vaade Varer« i Helsingør. Der
efter fortsatte Dansen til Kl. 5 om Morgenen, af
brudt af en Kaffepause.

Det var svært at faa spredt Styrken, og man 
var enige om snart at samles igen og helst sam
men med Lokalforening »København«.

Fra sommeren 1944 findes en indbydelse til et 
arrangement, hvori lokalforeningerne fra Køben
havn og Roskilde er indbudt til at deltage, men 
noget egentlig referat fra begivenhederne findes 
ikke:

Holger Danske kalder . . !
Lokalforening »Helsingør« afholder den 1. og 2. 
Juli 1944 Week-end Tur, hvortil Lokalforening 
»København«s og »Roskilde«s Medlemmer med 
Damer indbydes.

1. Dag:
Punkt 1. Gæsterne afhentes paa Helsingør 

Banegaard. (Nærmere Tid opgives 
senere).

» 2. Samlet March til Kvarter, hvor med
bragt Tørkost indtages, Udrustning 
aflægges og Kvarter anvises.

» 3. Eventuelt Aften paa »Sommariva«
eller Maaneskinstur til Bondedam
men og Kobberdammen.

2. Dag:
Punkt 1. Kl. 07.00 Reveille.

» 2. » 07.30 Morgendrik.
» 3. » 08.00 Flaghejsning.
» 4. » 08.15 Afmarch til »Kronborg 

Bad«.

» 5. » 09.30 Afmarch til »Kronborg
Slot« - (Slottet og Mu
seet beses).

» 6. » 12.15 Afmarch til Kogepladsen.
» 7. » 13.00 Middagsspisning.
» 8. » 14.00 Afmarch til Julebæk Ba

destrand.
» 9. » 17.15 Afmarch til Kogepladsen.
» 10. » 18.00 Aftenspisning.
» 11. » ?? ?? Afmarch til Banegaarden

- Hjemrejse.

NB.! Ret til Ændring i Dagsbefalingen forbehol
des.

Efter de indtil Dato indhentede Oplysninger for
menes det, at Prisen for Indkvartering og fuld 
Forplejning for Søndagen vil ligge omkring Kr. 
5,00 pro persona. - I Henhold til Dagsbefaling 
Nr. 1, Pkt. 2, medbringes Tørkost for Lørdag Af
ten. - Tiderne for Hen- og og Hjemrejse vil tilgaa 
Lokalforeningerne saa snart den nye Køreplan 
foreligger. - Indtegning til Turen sker for »Ros- 
kilde«s Vedkommende til Sgt. Damsgaard Niel
sen og for »København«s Vedkommende til Sgt. 
R. Hasbild, Sundby 1952 y og for »Helsingør«s 
Vedkommende til Sgt. Aksel E. Sørensen, Ham
iets Vænge 17, A. St., Helsingør og Osgt. 
J. J. Thormann, Opheliavej 5, Helsingør. - Sidste 
Frist for Indtegning er Tirsdag den 20. Juni 
1944. - Husk ved Indtegning at medbringe 
Bytte-Rationeringsmærker. - Det anbefales de, 
der er i Besiddelse af Rejsetæppe, Sovepose eller 
Lagenpose at medbringe dette.

Husk Badetøj.
Mød nu talrigt op, saa vi kan faa en virkelig 

god Week-end sammen her i en af Nordsjællands 
skønneste Egne.

J. Nybo Frederiksen

Det må håbes, at der har været mange deltagere, 
og at de alle har haft en god Week-end. Det er 
meget tids-typisk, at erindre om at man skal 
medbringe »Bytte-Rationeringsmærker«.

Dette har sikkert været det sidste større ar
rangement, lokalforening Helsingør har haft i re
sten af besættelsestiden.

Lokalforeningens medlemmer blev som alle un
derofficererne i de øvrige lokalforeninger indvik-
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let i så meget modstandsarbejde, at det af sik
kerhedsmæssige årsager var udelukket at sam
les åbentlyst som hidtil.

Freden kom og med den muligheden for påny 
at kunne mødes og frit udtale sig om begivenhe
derne. For lokalforening Helsingør skete det på 
følgende måde:

Den 2. Juli 1945 afholdt Lokalforening Helsingør 
Generalforsamling i Teater-Caféen med følgende 
Dagsorden:

1. Valg af Dirigent.
2. Formanden aflægger Beretning.
3. Valg af Næstformand.

Valg af Kasserer.
Valg af Sekretær.
Valg af 1 Bestyrelsesmedlem.
Valg af 1 suppleant.
Valg af 1 Revisor.

4. Eventuelt.

Generalforsamlingen var overordentlig godt be
søgt, idet der udover Foreningens Medlemmer 
ogsaa var mødt et Antal Kolleger fra Garnisonen 
i Helsingør.

Formanden aabnede Generalforsamlingen 
med at byde alle Velkommen, ligesom han holdt 
en smuk Mindetale over vore afdøde Kammera
ter.

Man gik derefter over til 1. Punkt paa Dagsor
denen: Valg af Dirigent. - Hertil blev Overser
gent Kammann eenstemmigt valgt. Dirigenten 
takkede herefter for Valget og gav straks Ordet 
til Formanden for Beretning.

Formanden omtalte de vanskelige Forhold, 
som vor Forening havde maattet virke under. 
Navnlig den sidste Del af Besættelsestiden 
havde været streng, idet hele Bestyrelsen med 
Undtagelse af een Mand havde enten været ta
get af Gestapo eller var gaaet under Jorden for 
samme.

Formanden oplæste en Skrivelse fra Krigsmi
nisteriet angaaende tvivlsomme Kollegers 
Holdning under Besættelsen og oplyste samti
dig, at vi her i Byen kun havde haft en af denne 
Slags, og at samme ikke var Medlem af For
eningen, men udbad sig iøvrigt Adresser på li
gesindede, saafremt et Medlem maatte ligge 
inde med saadanne.

Formanden omtalte Bladet i sin nye Skik
kelse og syntes ikke, at det kunde være bedre, 
men ønskede gerne fra Kammeraterne Udtalel
ser desangaaende.

Han berørte ligeledes den paabegyndte 
Skarpskydning paa Skydebanerne i Helsingør 
med saavel Riffel som automatiske Geværer, li
gesom han ønskede Skarpskydning med 
Haandgranater og Bomber.

Ordet gik derefter til Sergent Bentzen, der 
omtalte en tidligere Kollega, der havde været 
ansat i Frikorpset, og lovede at tilsende Besty
relsen Navn og Adresse paa ham.

Man gik derefter over til Valg af Bestyrelse, 
hvortil blev foreslaaet og valgt:

Sergent K. H. B. Jensen, Sgt. J. H. Nielsen, 
Osgt. Kammann, Osgt. J. J. Thormann, Sgt. 
A. P. Larsen samt S. A. Karlsen.

Da ikke flere ønskede Ordet, takkede Diri
genten for Ro og Orden under Mødet og slut
tede med at udbringe et Leve for Formanden.

Efter Generalforsamlingen konstituerede Be
styrelsen sig som følger:

Formand: Aksel Sørensen.
Næstformand: K. H. B. Jensen.
Sekretær: Chr. Kammann.
Kasserer: J. H. Nielsen.
Bestyrelsesmedlemmer:
J. J. Thormann og A. P. Larsen.
Revisorer:
Løvborg Andersen og S. A. Karlsen.

Et længe næret ønske om at have et nærmere 
samarbejde med kollegerne på den anden side 
af Sundet gik i opfyldelse samme år.

Referatet fra denne begivenhed lyder såle
des:

Lokalforeningen i Helsingør afholdt Søndag 
den 26. August en vellykket Præmieskydning 
paa Skydebanerne her i Byen.

Dette stævne var overordentlig godt besøgt, 
idet der var Deltagere fra mange Garnisoner 
Landet over. Det var dejligt at se, som alle 
Medlemmerne i Byen havde oppet sig og var 
mødt. - Saadan skal det være altid.

Allerede om Lørdagen ankom vore svenske 
Gæster, nemlig:
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Fanejunkerne: Ivar Magnusson, Eric Ohlsson, 
Gøthe Trige, Folke Thynell samt Sergenterne 
Malte Fredriksson og Knut Ohlsson, der straks 
blev indkvarteret hos Foreningens Medlemmer.

KL 9 søndag Morgen mødtes vi paa skydeba
nerne og gik straks i Gang med Skydningen. Re
sultatet heraf blev, som vi jo nok havde ventet, 
baade 1. og 2. Pr. gik til Sverige.

Humøret steg dog betydeligt hos os, da vi se
nere paa Aftenen erfarede, at det var to Lands
skytter, der havde taget præmierne.

Geværskydning:
1. Præmie Folke Thynnel, Sverige .... 127 Point
2. Præmie Knut Ohlsson, Sverige.... 125 Point
3. Præmie E. Hansen...........................116 Point

Salonskydning Damer:
1. Præmie Fru Kammann................... 27 Point
2. Præmie Fru Sørensen..................... 25 Point
3. Præmie FruRabbeck...................... 24 Point

Salonskydning Herrer:
1. Præmie C. Kammann..................... 30 Point
2. Præmie E. Knudsen........................ 29 Point
3. Præmie Sv. Aa. Petersen................ 24 Point

Pilekast Damer:
1. Præmie Fru Thormann................... 20 Point
2. Præmie Fru Jensen......................... 20 Point
3. Præmie Fru Albrechsen.................. 19 Point

Pilekast Herrer:
1. Præmie Ib Aagaard ....................... 28 Point
2. Præmie Arne Petersen................... 22 Point
3. Præmie Knut Ohlsson, .................. 24 Point

Efter endt Skydning samledes man hos Bastian- 
sen, hvor Damerne var mødt op med Madkurvene 
og Snapsen, hvilket ogsaa var stærkt tiltrængt.

Efter Frokosten var der forskellig underhold
ning, bl. a. saa vi et Hold Folkedansere under le
delse af Kpl. Nielsen, hvilket alle og ikke mindst 
vore svenske Gæster var meget glade for.

Kl. 18.00 var der Festmiddag i Teatercafeen, 
man enedes om at sende et Telegram til 
Hs. M. Kong Gustav samt til Hs. M. Kongen.

Takketelegrammer med følgende Ordlyd ind
løb senere paa Aftenen til Foreningen:

»Dansk Underofficersforeningen i Helsingør:
Jag sender Foreningen mitt hjärtliga Tack før det 

vänliga Telegrammet.
Gustaf.«

»Dansk Underofficersforening i Helsingør.
Min hjertelige Tak med Hilsen. Glæder mig de at

ter kan samles.
Christian R.«

Under Middagen overrakte Sergent Fredriksson 
paa Helsingborg U. F.s Vegne Lokalforeningen 
en meget smuk Flagstander, idet han udtalte:

»Vær god mod dette Flag og lad aldrig nogen 
fjerne det fra sin Stander«. Formanden, der mod
tog Standeren, lovede dette.

Efter Middagen var der »Komsammen« i Na
verhulen til ud paa de smaa Timer.

Den 31. oktober 1946 afholdt lokalforeningen sin 
årlige generalforsamling i Teatercafeen:

Tilslutningen var ikke særlig talstærk, men Ge
neralforsamlingen fik dog et livligt Forløb. For
manden, Sergent Aksel E. Sørensen, bød velkom
men. Sergent J. Nybo Frederiksenvalgtes til Diri
gent, hvorefter Generalforsamlingen tog sin Be
gyndelse. Formanden aflagde Beretning og rede
gjorde for de Vanskeligheder, Foreningen havde 
haft i det forløbne Aar, bl. a. paa Grund af de 
store Indkommanderinger, der havde bevirket et 
ret lavt Medlemstal. Formanden kom ogsaa ind 
paa Underofficerernes Stilling i Hæren i Dag og 
udtalte Haabet om, at Lønforholdene maatte 
blive bedre ved den nye Hærordning. - Af for
skellige Grunde havde det ikke i Aar været mu
ligt at afholde Skydning, men man haabede til 
næste sommer at kunne gennemføre mindst en 
ugentlig Skydedag.

Formanden redegjorde derefter for Hovedfor
eningens Arbejde og kom her ind paa de Resulta
ter, man ved Forhandling havde opnaaet i Krigs
ministeriet, Sommerferie for Underofficerer, 
Uniformsgodtgørelse m. m. - Derefter forelagde 
formanden Resultatet af Landslotteriet, det vi
ste sig at have været en stor Sukces. - Forman
den sluttede Beretningen med at udtrykke Øn
sket om, at Kammeraterne vilde komme med fri
ske Impulser, der kunde sætte Liv i Foreningen. 
- Kassereren, Sergent J. H. Nielsen, aflagde
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Regnskabet, der blev godkendt med en Kassebe
holdning paa Kr. 251,00.

Under Eventuelt foreslog Nybo Frederiksen, at 
foreningen i Fremtiden skulde hedde Lokalfor
ening »Nordsjælland«, idet man derved muligvis 
vilde skabe større Interesse for de Underoffice
rer, der er bosiddende uden for Helsingør, saale
des at de følte sig mere knyttet til Foreningen; 
det blev vedtaget at sende Forslaget til Hoved
foreningen.

Den 6. november fremsendte lokalforeningen en 
skrivelse til Dansk Underofficersforening med 
følgende indhold:

»Ved Lokalforeningens Generalforsamling den 
31/10 1946 fremsatte Nybo Frederiksen forslag 
om, at man søgte at faa Hovedforeningens Sank
tion til fremtidig at benævne Lokalforening 
»Helsingør« - Lokalforening »Nordsjælland«.

Forslaget begrundes med, at man derved mu
ligvis vilde skabe større Interesse blandt eventu
elle bosiddende Underofficerer rundt om i 
Nordsjælland.

Det indkomne Forslag blev eenstemmigt ved
taget at den ovennævnte Generalforsamling.

Jeg anmoder derfor Hovedforeningen om Til
ladelse til, at vor Forening fremtidig benævnes 
Lokalforening »Nordsjælland«.

Samtidig anmoder jeg Hovedforeningen om at 
lægge Grænserne for Omraadet »Nordsjælland«.

Aksel E. Sørensen
Formand.«

Det gode forhold til de svenske kolleger blev sta
dig uddybet:

Lørdag den 16. og Søndag den 17. November 
1946 var 10 af Lokalforening »Helsingør«s Med
lemmer med Damer Gæster hos »Kungl. skånska 
Panserregiment«s Underofficerer paa P. 2 i Häl- 
singborg.

Vi afrejste med Færgen fra Helsingør Lørdag 
den 16. Kl. 16.00 og ankom til Hälsingborg Kl. 
17.00, hvor Repræsentanter fra P. 2 var mødt op 
for at modtage os. -

Fanjunkare, Göte Trige bød velkommen og fo
retog Indkvarteringen, hvorefter vi drog i Kvar
ter.

Kl. 19.00 samledes vi i Underofficersmessen

paa P. 2, hvor Ordføreren, Gøte Trige, holdt den 
officielle Velkomstale. Derefter var der »Knagg- 
drickning«, hvilket vil sige, at nyudnævnte Un
derofficerer blev budt velkommen i »Underoffi- 
cersskåren« og drukket til. - Saa gik vi til 
»Smørgåsbordet«, der var det helt store, usand
synlige, og der blev naturligvis serveret godt 
med »Syper« til, saa Stemningen blev snart god. 
Saa serveredes der Gaasesteg og derefter Kaffe 
med Likør. - Efter Middagen spillede Musikken 
op og Dansen begyndte.

Af og til blev der af Gæsterne leveret lidt Un
derholdning. Kl. ca. 1.00 blev der serveret Pølser 
og Kartoffelmos, og først ved 3-Tiden begyndte 
man saa smaat at bryde op, og det skal siges til 
de svenske Underofficerers Ros, at det var en 
helt igennem storartet Fest, der længe vil staa i 
vor Erindring. -

Søndag Formiddag Kl. 10.00 samledes vi i Ka
sernen for at paabegynde Pistol-Feltskydningen, 
det skal siges med det samme, at Danskerne ikke 
hævdede sig særlig godt i Skydningen, men vi 
gjorde, hvad vi kunde. Svenskerne besatte de før
ste ni Pladser, saa kom en Dansker; men det 
skyldes vel ogsaa til en vis Grad, at alle svenske 
Underofficerer er tjenstgørende og hele Tiden 
har Lejlighed til at holde sig i Træning, ligsom 
det jo for os var helt fremmede Pistoler, vi skulde 
skyde med.

Kl. 13.20 samledes vi i Mandskabs-Spisesa
len, hvor der blev serveret en rigtig Soldatermid
dag, under hvilken P. 2’s Musikkorps musice
rede. - Det skal siges, at man forstod at holde os 
til Ilden, allerede Kl. 14.30 stod vi klar til at 
spille Haandbold med de svenske Underoffice
rer, men ogsaa her led vi et Nederlag (23-15), 
men det var en god Kamp, og fik vi ikke andet ud 
at det, blev vi i alt Fald »kørt godt igennem«.

Efter Kampen samledes vi igen i Messen til en 
Kop Kaffe med Likør. Ved Kaffebordet var der 
præmieuddeling, og her fik den bedste danske 
Skytte, Sergent S. A. Bendtsen, overrakt en 
smukt Sølvbæger, og Foreningens Formand, Ser
gent Aksel E. Sørensen, modtog paa Foreningens 
Vegne en smuk Pokal. Trods vort Nederlag fik 
hver Dansker overrakt en smuk Medaille med or- 
densbaand i svenske Farver for Deltagelse i 
Skydningen og en Medaille for Deltagelse i 
Haandboldkampen.
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Sergent Aksel E. Sørensen overrakte derefter 
Ordføreren for de svenske Underofficerer, Göte 
Trige, en Statuette af Kong Christian den 10. til 
Hest. Sørensen udtalte Haabet om, at denne Sta
tuette maatte være en Pryd i den svenske Under
officersmesse, og at de svenske Underofficerer 
altid vilde passe godt paa vor Konge, hvilket de 
lovede. Derefter fik hver af de svenske Underoffi
cerer, der havde deltaget i Haandboldkampen, 
overrakt et »U. F.«-Emblem, som Tak for deres 
gode og smukt spillede Kamp.

Efter Kaffebordet blev der »formeret Kvar
ter«, og Resten af Aftenen hyggede vi os hos vore 
Kvarterværter, til vi med den sene Aftenfærge 
rejste hjem til Helsingør. - En minderig Tur, som 
vi Haaber kan gentages til næste Aar.

Den 21. november kom hovedforeningens tilla
delse til den ønskede navneændring og herefter 
var lokalforeningens navn ændret til:

Lokalforening Nordsjælland
Herefter er de bevarede oplysninger om lokalfor
eningens arbejde kun få og små.

I et personligt brev fra formanden Aksel E. Sø
rensen til hovedforeningens formand Schourup 
Sørensen dateret den 12. marts 1947 fremgår 
blandt andet, at lokalforeningen ønsker tilla
delse til at afholde et lotteri med 3000 stk. lod
sedler â 35 øre. Formålet med dette lotteri skulle 
være at danne et »fanefond«, men der er også 
tale om, at man gerne vil have tilgodeset den 
slunkne lokalforenings-kasse. Samtidig, skriver 
han, er sekretæren i gang med at undersøge 
hvad loven siger om afholdelsen at et sådant lot
teri.

Tilladelsen blev givet, for i perioden fra den 
20. maj til den 15. juli 1947 afholder lokalforenin
gen et lotteri med salg af lodsedler til 50 øre pr. 
stk.

Meddelelserne er som omtalt kun få. Der blev 
den 13. marts 1948 annonceret om afholdelsen af 
en festlig sammenkomst med damer, med noget 
referat foreligger ikke.

På den ordinære generalforsamling den 10. 
juni dette år afgår formanden gennem de seneste 
fem år Aksel E. Sørensen og K. B. Rosenkilde bli
ver ny formand.

Den 20. januar 1949 havde lokalforeningen ar
rangeret herretur til København.

Der deltog 7 medlemmer, og vi besøgte lokal
forening »København« i deres klublokaler i »Var
tov«. Da vi ikke havde meddelt københavnerne, 
at vi ville besøge dem, var det naturligvis en 
overraskelse for dem at se os møde op så talrigt. 
Vi blev snart placeret ved bordene og fik os et 
slag kort og en passiar om gamle dage, og lokal
forening »København« var aftenens vært med øl 
og kaffe.

Kl. 22.30 måtte vi desværre bryde op, da vort 
tog skulle afgå kl. 22,40, men vi havde haft en 
dejlig aften, og vi lovede hinanden, at det blev 
ikke sidste gang, vi tog til klubaften i Køben
havn, men næste gang skulle vi gerne være 
endnu flere til turen.

OS K. B. Rosenkilde.

Lokalforeningen afholdt den 20. april samme år 
ordinær generalforsamling i »Teatercafeen« i 
Helsingør. Der var opstillet følgende dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Formanden aflægger beretning.
3. Kassereren aflægger regnskab.
4. Valg iflg. lovene.
5. Eventuelt.

De afgående medlemmer var: formanden, ser
gent K. B. Rosenkilde, sekretæren, sergent 
J. Nybo Frederiksen og bestyrelsesmedlem, ser
gent A. E. Sørensen.

Formanden aflagde beretning. Lokalforenin
gen havde ikke i det forløbne år haft nogen større 
arrangementer. Vi havde deltaget i landsskytte
stævnet i Odense i 1948.
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I vinterens løb har vi haft en ugentlig skyd
ning. Skydningen slutter tirsdag den 26. april, og 
der vil i nærmeste fremtid blive afholdt præ
mieuddeling.

Fra marineforeningen i Helsingør har lokal
foreningen modtaget tilbud om at benytte mari- 
neforeningens klublokaler i restaurant »Færge
gården« i Helsingør. Lokalet bliver færdigt ca. 1. 
juni d. å., og lokalforeningen har tiltrådt tilbu
det.

Kassereren aflagde regnskabet, der balance
rede med en kassebeholdning på kr. 234,00. 
Regnskabet godkendtes.

Man gik derefter over til valg til bestyrelsen. 
Som formand valgtes enstemming afsk. sergent 
Svend Aage Verner Karlsen.

Under eventuelt aflagde den tiltrædende for
mand beretning om repræsentantskabsmødet i 
København og forskellige forhold drøftedes. Man 
enedes om i sommerens løb at deltage i skydning 
sammen med forsvarsbrødrene.

P. M. Rasmussen omtalte sluttelig meget ro
sende kassereren for den måde, hvorpå regnska
bet blev ført.

Herefter er det ikke muligt at fremskaffe yderli
gere arkivmateriale, bortset fra 3 meddelelser

fra afholdte generalforsamlinger, der dog kun 
fortæller om bestyrelsens sammensætning:

Marts 1969:
Formand: SSG C. O. Juelsman-Hansen
Næstformand: SSG S. H. Hansen
Kasserer: SG O. K. Petersen

Marts 1970:
Formand: SSG C. O. Juelsman-Hansen
Næstformand: SSG H K. Jeppesen
Kasserer: OS N. Hansen

Marts 1972:
Formand: SSG C. O. Juelsman-Hansen 
Næstformand: SSG B. A. Christiansen 
Kasserer: SSG F. A. Jensen

Efter indførelsen af tillidsmandsordningen i no
vember 1973 ændres navnet på lokalafdelingen 
til Lokalafdeling Kronborg.

I dag er det som nævnt i indledningen »Hæ
rens Undervisningsteknologiske Faggruppe«, 
der er underlagt Forsvarets Center for Leder
skab, der benytter kasernen på Kronborg.

Der findes ingen egentlig lokalafdeling med 
bestyrelse i dag, men kun en fællestillidsrepræ
sentant - SSG Tommy Heilemann.
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Svanemøllens kaserne.

Lokalafdeling København

Da Dansk Underofficersforening af 1939 afholdt 
generalforsamling i Odense i juni 1942, vedtog 
man at oprette lokalafdelinger i landets garni
sonsbyer. Daværende oversergent Buxbom, der 
var medlem af hovedbestyrelsen, gik i gang med 
Københavnsområdet og blandt andet via avisan
noncer indkaldtes til møde den 3. august 1942 i 
»Tre Hjørner« selskabslokaler på Sølvtorvet.

Til mødet ankom ca. 100 deltagere, der efter 
at Buxbom havde redegjort for formålet med mø
det, hvilket gav en livlig positiv diskussion, ved
tog at stifte Lokalafdeling »København« og man 
valgte følgende bestyrelse: Sergent Anker E. Sø
rensen (formand), sergent V. H. Herkov, overser
gent Jens Nielsen, sergent H. F. Schourup Søren
sen og reservehåndværker I. V. Bendtzen.

SG af res. Anker E. Sørensen.

Det var en urolig tid midt under besættelsen lo
kalafdelingen så dagens lys, men man gik rask til
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opgaverne og den 21. september afholdtes den 
første sammenkomst i Forsvarsbrodrenes loka
ler med ca. 80 deltagere. Den 8. oktober startede 
man månedlige klubaftener i selskabslokaler på 
Fælledvej.

Den 27. oktober afholdt man ordinær general
forsamling hvortil var mødt ca. 100 deltagere, 
her genvalgtes den siddende bestyrelse, man var 
da allerede oppe på over 150 medlemmer.

Det blev vedtaget at oprette en terrainsports- 
afdeling, men iøvrigt blev mange problemer de
batteret og herunder om underofficerer af Fri
korps Danmark kunne blive medlemmer, hvortil 
formanden udtalte: »at den der vil kæmpe på 
Østfronten for Danmarks sag, må Herren være 
med. Ingen, der er medlemmer af Frikorps Dan
mark, vil blive optaget i denne forening, så længe 
jeg er formand«. En udtalelse, der blev modtaget 
med klapsalver og hurraråb, men som kunne 
have bragt formanden i en ganske alvorlig knibe.

Alt var dog ikke gnidningsløst, man havde pro
blemer med økonomien og med det tilskud, der 
fra hovedforeningen skulle tilfalde lokalafdelin
gen. Kontingentet var 2 kr. for tjenstgørende 
medlemmer pr. måned, hvoraf den ene skulle til
falde lokalafdelingen, 1 kr. i kontingent for afske
digede og hjemkommanderede med 50 øre til lo
kalafdelingen. Men hovedforeningen havde også 
en anstrængt økonomi, så tilskuddet udeblev. Da 
lokalafdelingen samtidig ikke havde en fast ka
serne med lokaler til arrangementer, men hver 
gang måtte leje lokaler i byen, er det klart, at der 
var brug for penge. Man indgik aftaler med ho
vedforeningen, der lånte lokalafdelingen penge 
til lokaleleje m. v. Hovedforeningen overdrog 
også lokalafdelingen at fortsætte dennes hverv 
med at drive »Afdelingen for ledige Stillinger«, 
et vigtigt arbejde i disse arbejdsløse tider.

I november stillede Skydeskolen for Haandvaa- 
ben lokaler og lærere til rådighed hver onsdag 
aften til afholdelse af skydekursus, hvilket fort
sattes i 1943.1 det hele tog Skydeskolen meget 
vel imod lokalafdelingen også med foredragshol
dere ved klubaftener.

Sidst på året havde lokalafdelingen ca. 300 
medlemmer og i mange år var det den største lo
kalafdeling i hæren. Dog må det sige, at halvde
len var civile medlemmer, og når man tænker på 
kontingentbeløbet, var det et minus, men det var

dem, lokalafdelingen kan takke for, at den overle
vede krigsårene og de påfølgende 20 år, idet det 
var dem, der ledede og tog det store slæb ved 
arrangementer m. v. i foreningen.

Iøvrigt var lokalafdelingen meget aktiv med 
klubaftener hver måned hvor Folk og Værn stil
lede foredragsholdere til rådighed. Man arrange
rede besøg på Dansk Industrisyndikat og senere 
bl. a. i lufthavnen og radiohuset.

Den 23. august 1943 og tiden der fulgte, satte 
også sine spor i foreningslivet. En månedstid 
måtte hovedforeningen lede lokalafdelingen, da 
formanden afgik, indtil en ny blev valgt på en ge
neralforsamling. Iøvrigt var der et tæt samar
bejde i krigsårene mellem hovedforeningen og 
lokalafdelingen. Man fortsatte efter den 29. au
gust foreningsarbejdet, der skulle have været 
startet pistolskydninger i Ryvangen i september, 
men disse måtte aflyses. Der blev iværksat di
verse arrangementer bl. a. klubaftener med fore
drag, film, kortspil m. v., terrainsport, gymna
stik, keglespil, trave- og skovture, week-end ture 
bl. a. i samarbejde med lokalafdeling Helsingør. 
Man arrangerede en fastelavnsfest og herunder 
et amerikansk lotteri, hvor præmierne, set med 
nutidens øjne, måske var lidt specielle, bl. a.: 
Stort billede af kongen, flagstang i bronce med 
flag, % pund rigtig kaffe, 50 cerutter og 15 ciga
rer af førkrigskvalitet, samt ekstrapræmier be
stående af et par damestrømper, et sukker
mærke, en måneds frisørbehandling for en herre, 
et pund fedt m. m. Man oprettede »UF-skytte- 
laug«, der begyndte med salonskydninger i For
svarsbrodrenes lokaler. Iøvrigt var det svære ti
der at lave arrangementer i, idet der var spærre
tid, så man måtte lægge artiviteterne i eftermid
dagstimerne.

Man havde et godt samarbejde med Kirkeligt 
Samfund af 1898 (Soldaterhjemmet Grundtvigs 
Hus), hvor man lånte lokaler til møder m. v. 
Dette samarbejde betød også, at lokalafdelin
gens medlemmers børn blev tilbudt plads på 
samfundets sommerlejr ved Jersie Strand, hvil
ket da også flittigt benyttedes. Samme år (1944) 
fik man lokale i Frederiksholms Kanal 28 som 
kontor og til afholdelse af bestyrelsesmøder, et 
lokale man delte med hovedforeningen.

Den 19. september 1944 arresterede tyskerne
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det danske politi, og forholdene var af en sådan 
karat, at man på et bestyrelsesmøde umiddel
bart efter, vedtog at lade lokalafdelingen ligge 
helt stille indtil videre, samtidig var passiviteten 
blandt medlemmerne ved arrangementerne me
get stor. Som undskyldning kan gives tidernes 
ugunst, samt at medlemmerne i stort tal sluttede 
sig til modstandsbevægelsen, hvor en del indgik 
i O-grupperne bl. a. på Slotsholmen.

OS af res. K. Døhrer, lokal- 
afd.formand 1943-45.

11945 nedlagde man blomster den 9. april på Ve
stre Kirkegård og den 29. august på Livgardens 
kaserne, en tradition der holdt sig i næsten hele 
lokalafdelingens levetid. Efter freden 5. maj ved
toges atter at genoptage aktiviteterne. 10. juni 
afholdtes sammen med hovedforeningen en 
fredsfest, hvor der deltog ca. 450 mennesker og 
hvor forsvarsminister Ole Bjørn Kraft var hoved
taler. 4. august afholdt man med bistand fra 
»Dansk-Allieret Komite« og Folk og Værn en 
stor allieret nattefest i restaurant Skandia med 
ca. 750 deltagere, heraf 150 allierede og 2 sven
ske underofficerer.

Som en påskønnelse for indsatsen under kri
gen, fik lokalafdelingen den 23. september en 
fane overrakt af Danmarkssamfundet. Overræk
kelsen skete af Hans kgl. Højhed arveprins Knud 
ved samfundets befrielsesfest i Odd-Fellow pa
læet og højtideligheden blev transmiteret i ra
dioen til Amerika. Den 26. september på kong 
Christian X’s fødselsdag, afholdt lokalafdelingen 
faneindvielsen, i hvilken fest der deltog ca. 125 
mennesker og hvor chefen for hæren, general 
Ebbe Gørtz var hovedtaler.

^Dro/oç
af JENS KYNDUOKG

Lokalforening »København«s La ncind vielse 
'!<>. September Mi 5

En Fanebærer maa ikke vige, 
kun fremad og fremad maa han gaa. 
Det var de Ord, jeg nylig læste, 
da jeg i en gammel Befaling saa. 
Og videre stod der: »Lad Fanen 

svinge
over Hovederne paa ærlige Folk, 
men over Forrædere ingensinde.

D\t, Fanebærer, skal staa som et 
Mønster

og være den bedste blandt tapre 
Soldaler,

af hugger Fjenden din hejre Haand, 
da skal det ses af dine Kammerater, 
at du griber /‘arten med den venstre 
og fører den videre i samme Aand. 
Mister du begge dine Hænder, 
da griber du Fanen med dine 

Tænder.
Maa du opgive Kampen, hvad Gud 

forbyde,
det allersidste du da skal lyde — 
rut dig i Fanen og do!

Det var de Krav man den Gang 
stilled’

til Mænd, der skulde en Fane bære, 
og ah, hvad de gjorde, og alt, hvad 

de villed,
var at gore del ret og med Ære.

Men senere skulde der komme Tider, 
hvor man glemte Fanen og Fanens 

Bud,
alt nationalt var materielle Værdier, 
og Fanen var kun en farvel Klud.

Da trængte Fjenden, sig ind aver 
vor Grænse,

han slog ned med Mord og Brand, 
og inden vi rigtigt det kunde ænse, 
han havde besat vort Land.

Da traadte vor Fanebærer frem, 
en Fanebærer, der ikke veg, 
en Fanebærer, der ikke sveg, 
vor Fanebærer — Kongen!

Han stod med sit Folk i Kampens 
Bulder

og hævede Fanen højt mod Sky.
Konge og Folk — Skulder ved 

Skulder —
skabte atter Dannebrogs Ry.

Derfor, Kammerat, skal vi ære 
ag værne vor danske Havn, 
og Dannebrog løfte og bære. 
Kammerater, i Kongens Navn.
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Man genoptog klubaftenerne, fortsatte med 
skydningerne, hvor man begyndte skydning på 
lange afstande med gevær, maskinpistol og pi
stol på Amager skydebaner. Sidst på året afholdt 
man en juletræsfest for medlemmerne med fami
lier, dette blev et stor succes og blev en årlig til
bagevendende begivenhed indtil det ophørte i 
1962.

11946 enedes man om, at skyttelauget blev slået 
sammen med »F. K. 29«, Hjemmeværnsforenin
gernes underofficersgruppe, et samarbejde der 
varede til 1949, og ophørte på grund af Hjemme
værnets nyordning. Samme år afholdt man for 
første gang fugleskydning, en årlig tilbageven
dende begivenhed i lokalafdelingen, med und
tagelse af nogle år sidst i 50- og først i 60-erne, 
hvor skydningen var inde i et dødvande i forenin
gen. Man startede også konkurrenceskydning 
med Luftværns Artilleri Foreningen og de påføl
gende år med andre skytteforeninger.

/l 1
HJEMMEVÆRNSFORENINGEN: M 29 !

Navn Jensen, Børge ».David

Stilling Brokur i st

Adresse00^thaabsvej 28, Itv. -P-.

født d. Vi2 - o7 ; København

11947 havde lokalafdelingen besøg i 3 dage af ca. 
60 svenske underofficerer, gæsterne var indkvar
teret privat hos medlemmerne, der var lagt et 
virkeligt godt program, meget udbytterigt for de 
svenske venner.

Hovedforeningen fik lokaler i Rigensgades ka

serne og her holdt lokalafdelingen nu sine besty
relsesmøder. Man benyttede dog stadigvæk, og 
blev ved med det i mange år fremover, gæstfrihe
den i soldaterhjemmet Grundtvigs hus og 54 
børn kom dette år med på sommerlejren ved Jer- 
sie Strand.

På trods af, at lokalafdelingen i snit gennem 
mange år, også frem i tiden, havde ca. 300 med
lemmer, var og blev problemet altid, at få med
lemmerne til at møde til arrangementerne, dette 
lykkedes kun ved særlige lejligheder såsom jule
træsfesterne.

Lokalafdelingen fik nu også de mange tjenstlige 
sager at arbejde med, og alligevel var det altid de 
tjenstgørende, der svigtede når der sammen
kaldtes til møder. Det største problem man 
havde var dog lokalafdelingens virkeområde, der 
foruden at dække samtlige kaserner i Storkøben
havn også havde Høvelte og Sandholm, senere 
kom hele Nordsjælland til med Kronborg, Jæ
gerspris og Melby. Man forsøgte i 1947 at få kon- 
taktmænd på samtlige tjenestesteder og til en 
vis grad at drage dem med i arbejdet. Det kom 
ikke til at virke, hvilket det forøvrigt aldrig kom 
til i lokalafdelingens levetid, selv om man mange 
gange lagde et stort arbejde i at få det til at fun
gere.

I 1948 arrangerede man en rundtur i Kastrup 
lufthavn, og det var det år, der første gang af
holdtes landsskydning, et arrangement lokalaf
delingen deltog i det meste af dens levetid. løv
rigt havde bestyrelsen travle måneder med ar
rangement af repræsentantskabsmødet i 1949, 
der skulle afholdes i København på grund af ho
vedforeningens 10 års jubilæum. Det blev fejret 
ved en fest i Studenterforeningen, hvilket lokal
afdelingen havde megen ære af.

Samme år blev S. E. R. Kofoed på lokalafdelin
gens generalforsamling valgt til formand, for 
blot to år efter at blive landsformand, i det hele 
taget har lokalafdelingen gennem årene, haft 
mange af dens medlemmer i hovedbestyrelsesar
bejdet, især i foreningens første 10 år. Der var 
også mange arbejder, der skulle udføres, især ef
ter krigen, såsom i hærlovsudvalget og arbejdet 
med den nye forsvarslov af 1951, der vel er den 
største siden hærloven af 1842.

I 1950 måtte man aflyse nogle skydninger på

200



grund af manglende tilslutning, og man havde 
forslag fremme om nedlæggelse af skyttelauget, 
hvilket dog blev nedstemt. Problemet mang
lende tilslutning gjaldt dog ikke kun skydnin
gerne, det var jo også galt med de fleste andre 
arrangementer og klubaftener. En væsentlig år
sag til dette skal ses i belysning af, at lokalafde
lingen ikke havde noget fast tilholdssted eller 
samlepunkt, som mange jo ellers kender det fra 
de fleste garnisonsbyer, hvor kasernen og mes
sen er mødestedet, og hvor man kender hinan
den fra den daglige tjeneste.

aflyses, og den blev ikke genoptaget før i 1964. 
Dette ar arrangerede man en Øresundstur, det 
blev en stor succes, hvilket derfor blev en nær
mest fast tilbagevendende årlig begivenhed i en 
del år. Man afholdt også et besøg med klubaften i 
den amerikanske ambassade, dette blev også 
succesfuldt endda i en sådan grad, at »Land og 
Folk« blev forarget. Der rejstes da forslag på ge
neralforsamlingen om at lave et lignende i den 
russiske, men det kom ikke til at ske.

Bestyrelsen besluttede også, at der fremtidig 
skulle betales en bøde for ikke at bære forenin-

OS af res. R.H.G. Hasbild, 
lokalafd.formand 

1945

OS af res. Kn. Særmark 
Thomsen, lokalafd. 
formand 1945-46

SG af res. Holger 
Andersen, lokalafd. 
formand 1946-49

SG af res. S.E.R. Kofoed 
lokalafd.formand 

1949-1952

1951 afholdt man karnevalsfest og senere på 
året en aften med gule ærter og pandekager, et 
arrangement lokalafdelingen lod afholde næsten 
hvert år til stor glæde for de deltagende. Dette år 
vandt lokalafdelingen landsskydningen i Frederi
cia på 200 m., og 1. plads i DDS efterårskapskyd
ning, medens sjællandsskydningen på Amager 
måtte aflyses. Det var også dette år foreningen 
fik nyt navn »FOU« og bladet skiftede navn.

I de nærmest følgende år gik arbejdet i besty
relsen stille og roligt, hvor man fortsatte arbej
det for tillidsmænd på de enkelte kaserner især i 
Nordsjælland. Man havde i 1954 fået udvidet om
rådet med Sjælsmark, Kronborg, Melby og Jæ
gerspris. I flere år lagde man klubaftenerne ud 
på kasernerne, og især i Høvelte havde man for
nøjelige arrangementer, men det var umuligt at 
få dem til selv at danne en lokalafdeling.

I 1955 nedlagde man skydeudvalget, men fort
satte skydningerne, dog måtte fugleskydningen

gens emblem. 25 øre for et medlem, 50 øre for et 
bestyrelsesmedlem og 1 krone for et hovedbesty
relsesmedlem. Der indkøbtes en sparegris, og 
der blev valgt en »grisefører«, desværre fortæl
ler forhandlingsprotokollen ikke, hvad der skete 
med »Denne« og pengene.

I 1956 kom Avedøre, Farum og Jonstrup til at 
høre under lokalafdelingen. Samme år stod lo
kalafdelingen for arrangementet i forbindelse 
med repræsentantskabsmødet, der afsluttedes 
med en tur ud i det blå (Øresundstur). Fra 1957 
holdt man et årligt andespil, der dog de første år 
gav underskud. Man indførte også, at den må
nedlige klubaften var med damer til stor glæde 
for alle parter. En rundvisning på Kriminalmu- 
seet blev så velbesøgt, ca. 140 medlemmer hvil
ket var overvældende, da der ellers aldrig mødte 
nogen til arrangementerne, så man måtte indde
les i hold for at få besøget afviklet.

Iøvrigt gik de næste år stille og roligt, i 1960
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var man nået så langt, at hovedparten i bestyrel
sen var tjenstgørende medlemmer. Det var også 
det år lokalafdelingen vandt Sjællandsskydnin
gen. I 1961 var der 17 tjenstesteder under lokal
afdelingen, og man lod fremstille kontaktud
valgsmapper til kontaktmændene.

1 1962 prøvede man atter at besøge de nordsjæl
landske kaserner for at få lokalafdelingen opdelt, 
men atter mislykkedes dette. Man prøvede også 
at få lokalafdelingen med fast hjemsted på Sva
nemøllens kaserne, men også dette mislykkedes. 
Først i 1963 nedsatte hovedforeningen et udvalg, 
og den 19. oktober lykkedes det at få nogle af ka
sernerne udstykket, og der oprettedes 4 nye lo
kalafdelinger, nemlig 2 i Høvelte, 1 i Farum og 1 
på Sjælsmark.

Man havde siden 1955 lejet nogle præmieobli
gationer, men fra 1962 købte man årlig et antal. 
1962 var også 20-året for lokalafdelingens opret
telse, hvorfor man afholdt en stiftelsesfest på ho
tel Gylfe i Humlebæk. Det var også året, hvor 
man afskaffede den årlige juletræsfest, man var i 
bestyrelsen enige om, at festen var noget sekun
dært, det faglig-tjenstlige var det, lokalafdelin
gen skulle bruge tiden på.

På bestyrelsesmødet den 8. juli 1963 vedtoges 
enstemmingt at indstifte en hæderspris bærende 
navnet »LOKØPRIS«, der stod for Lokalafdeling 
Københavns Hæderspris. Den bestod af et træfi
gur forestillende en stående viking. »LOKØPRIS 
kan af bestyrelsen tildeles ethvert medlem af 
FOU, som ved et prisværdigt arbejde for lokalaf
delingen og/eller organisationen, efter bestyrel
sens skøn, har gjort sig fortjent til denne særlige 
påskønnelse«. Den første blev tildelt P. A. Larsen

SG af res. P.A. Larsen.

samme år, og i 1966 blev den tildelt K. Særmark- 
Thomsen, begge havde været med fra forenin
gens start og gjort et fantastisk og uegennyttigt 
arbejde både for lokal- og hovedforeningen.

I 1964 havde hovedforeningen 25 års ju
bilæum. I den anledning afholdt lokalafdelingen 
en reception på Bådsmandsstrædes kaserne, i 
samme anledning var det lokalafdelingen, der 
stod for repræsentantskabsmødet, der afholdtes 
på Frederiksberg Slot og afsluttedes med fest i 
K. B.-hallen. Samme år var vor fane med ved 
festlighederne i anledning af 100 året for kam
pen ved Dybbøl.

I 1965 blev alle flymedlemmer i lokalafdelingen 
overført til hovedforeningen, det var blandt andet 
Kongelundens personel. Men lokalafdelingens 
område var stadig for stort. Det bestod foruden 
Storkøbenhavn af Sandholm, Melby, Jægerspris, 
Jægersborg, Kronborg, Hellebækgård og Ave
døre, et håbløst arbejdsområde for en bestyrelse, 
der arbejdede med problemerne hovedsagelig i fri
tiden og med en del idealisme. Det kunne ikke 
undgå at give mange diskussioner, der i 1967 
endte med en ny bestyrelse, og ved hovedforenin
gens hjælp fik man Livgarden, Sandholm, Kron
borg, Melby og Jægerspris overført til lokalafde
ling Høvelte og Avedøre overført til Skalstrup.

Som jeg omtalte i begyndelsen, bestod besty
relsen for en stor parts vedkommende af civile, 
hjemsendte medlemmer, der i mange år trak det 
store læs. 1966 blev et skelsår, idet man for før
ste gang ingen civile havde i bestyrelsen, den be
stod nu kun at tjenstgørende. Det var bl. a. også i 
den erkendelse, at SSG P. Juul Christensen dette 
år oprettede »Sergentforeningen«, der skulle 
overtage de mere festlige og humørfyldte sider 
for området, medens lokalafdelingen koncentre
rede sig om de mere faglige sider.

Man havde støt fortsat skydningerne i 60-erne 
og havde efterhånden en habil skyttekreds, dette 
gav også flere gode resultater, idet man havde 
konkurrencer med forskellige af omegnens skyt
teforeninger. 1963 vandt man DSS skydningen, 
1964 vandt lokalafdelingen for 3. gang i træk 
Sjællandsskydningen og dermed polalen til ejen
dom. Det var også det år, man genoptog den tra
ditionsrige fugleskydning, der i 1971, da det var 
25 år siden den første fugleskydning afholdtes, 
afsluttede dagen med en stor fest i Kastellet.
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I 1967 fejrede man lokalafdelingens 25 års fød
selsdag med en reception på Svanemøllens ka
serne. Det samme gjorde man i 1972 på 30-års- 
dagen og havde i den anledning udgivet et fest
skrift.

15 år havde været hovedhjørnestenen i lokalaf
delingens arbejde, nu flyttede til Høvelte, og der 
derfor kun var ganske få medlemmer tilbage i ho
vedstadsområdet, var nedlæggelsen naturlig.

I 1982 besluttede Centralforeningen, at lokal-

OS af res. Julius Nielsen 
lokalafd.formand 

1952-55

OS af res. S. Aa. Jensen 
lokalafd.  formand 

1955-61

OS af res. A.J. Nissen 
lokalafd.formand 

1961

OS S. O. Petersen 
lokalafd.formand 

1961-66

SSG Poul Juul Christensen 
lokalafd.formand 
1966 og 1970-73

SSG H.K. Jeppesen 
lokalafd.formand 

1966-67

SSG I. Marcussen 
lokalafd.formand 

1967-70

SSG E.L. Bruun 
lokalafd.formand 

1973-75

Men mørke skyer truede, og den 17. februar 
1975 vedtoges det på generalforsamligen med 
Centralforeningens billigelse at nedlægge Lokal
afdeling København og oprette et fællestillidsre
præsentantområde Sjællandske Trænregiment. 
Dette skal ses i lyset af, at man ved forsvaret 
havde besluttet, at København skulle være en 
åben by, så der udover Livgardens vagtkom
pagni, ikke skulle være militære styrker i Køben
havn. Da Sjællandske Trænregiment i de sidste

afdeling Sjællandske Trænregiment måtte anses 
som en videreførsel af lokalafdeling København, 
hvorfor der samme år afholdtes en reception på 
Høvelte kaserne i anledning af lokalafdeling Kø
benhavns 40 års stiftelse, og i den anledning ud
gav man et festskrift.

I henhold til en tidligere befaling blev Sjælland
ske Trænregiment fra 1. december 1985 garniso
neret på Farum kaserne.

203



Formandsliste

3. aug. 1942 - 28. nov. 1943 SG Anker E. Sørensen
28. nov. 1943 - 21. jan. 1945 OS Kurt Døhrer
21. jan. 1945 - 24. jun. 1945 OS R. H. G. Hasbild
24. jun. 1945 - 17. jun. 1946 OS K. Særmark-Thomsen
17. jun. 1946 - 10. apr. 1947 fg. SG Holger Andersen
10. apr. 1947 - 7. apr. 1949 SG Holger Andersen

7. apr. 1949 - 8. apr. 1952 SG S. E. R. Kofoed
8. apr. 1952 - 3. mar. 1955 OS Julius Nielsen
3. mar. 1955 - 23. mar. 1961 OS S. Aa. C. Jensen

23. mar. 1961 - 15. okt. 1961 OS A. J. Nissen
15. okt. 1961 - 14. mar. 1962 fg. OS S. O. Petersen
14. mar. 1962 - 17. feb. 1966 OS S. 0. Petersen
17. feb. 1966- 25. okt. 1966 SSG P. Juul Christensen
25. okt. 1966- 22. maj 1967 fg. SSG H. K. Jeppesen
22. maj 1967 - 30. apr. 1970 SSG I. Marcussen
30. apr. 1970 - 19. feb. 1973 SSG P. Juul Christensen
19. feb. 1973 - 24. feb. 1975 SSG E. L. Bruun

Lokalafdeling STRR
24. feb. 1975 - 13. jun. 1977 SSG S. Gerlach Madsen
13. jun. 1977 - 18. mar. 1980 SSG C. O. Juelsman-Hansen
18. mar. 1980- 1. okt. 1987 SSG J. Hervik-Jensen

1. okt. 1987 - SSG Jørgen Reddig
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Det uar en historisk begivenhed, da Den kongelige Livgarde den 29. november 1985 for sidste gang strøg Dannebrog efter 
40 års ophold i Sandholmlejren for at blive garnisoneret på Høvelte kaserne.

Den kongelige Livgarde. 
Oprettet den 30. juni 1658.

Navne: 1658 Kongens Livregiment til Fods, 1684 Garden til Fods, 1763 Den kgl. Livgarde til fods, (1763- 
65 og 1767-71 forenet med Livgarden til Hest), 1867 Livgarden. I 1932 formeredes Livgarden som et 
regiment.

Livgarden har i fredstid hovedsageligt haft garnison i København. Den har deltaget i Svenskekrigen 
1658-60, Skånske Krig 1675-79, Store Nordiske Krig 1700 og 1709-20, forsvaret af København 1807 
samt i krigene 1848-50 og 1864.

Desuden har afdelinger af Livgarden været i fremmed krigstjeneste 1689-97 og 1701-14.
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På Livgardens fanebånd står navnene på de kampe, i hvilke den i særlig grad har udmærket sig: Køben
havn 1658-89, Nyborg 1659, Lund 1676, Malmø 1677, Helsingborg 1710, Gadebusch 1712, Stralsund 
1715, Isted 1850, Dybbøl 1848 og 1864, Amalienborg 9. april 1940.

Lokalafdeling Livgarden

Den 25. maj 1973 afholdt sergentgruppen ved 
Den Kongelige Livgarde en stiftende generalfor
samling i Sandholmlejren, hvor man blev enige 
om at stifte en lokafdeling og valgte følgende be
styrelse:

Formand: SSG F. A. Jensen
Næstformand: OS O. Petersen
Kasserer: SSG O. H. Hansen
Bestyrelsesmedlem: OS S. E. Winther Jensen
Bestyrelsesmedlem: SG P. F. Bybjerg Jensen

Som en at sine første handlinger vedtog bestyrel
sen den 8. november samme år at fremsende en 
skrivelse til chefen for Den kongelige Livgarde. 
Skrivelsen indeholdt 13 punkter, som alle havde 
relation til den daglige tjeneste, og som Lokalaf
delingen ønskede at drøfte med chefen.

Om resultatet at denne henvendelse findes in
tet referat i forhandlingsprotokollen.

Efter indførelsen af tillidsmandsordningen i no
vember 1973 blev lokalafdelingsformanden SSG 
F. A. Jensen den første fællestillidsrepræsentant 
for sergentgruppen i Den Kongelige Livgarde.

På et bestyrelsesmøde i maj 1974 drøftede be
styrelsen de problemer, der var opstået i forbin
delse med valg af tillidsrepræsentanter. Det var 
bestyrelsens mening, at tillidsrepræsentanterne 
med fællestillidsrepræsentanten som formand 
skulle danne den fremtidige bestyrelse. Denne 
ændring ville naturligt medføre en ændring at lo
kalafdelingens love. Det blev herefter vedtaget at 
fremlægge disse forslag på den kommende gene
ralforsamling.

Endvidere drøftede bestyrelsen den taktik, 
der var nødvendig ved kommende forhandlinger 
med regimentet, idet man var utilfreds med re
sultaterne af de hidtil førte forhandlinger.

På generalforsamlingen, der blev afholdt den 5.

september samme år, havde lokalafdelingens 
medlemmer i god tid modtaget bestyrelsens for
slag. Efter at formanden havde gennemgået lo
kalafdelingens drift siden stiftelsen gennemgik 
han bestemmelserne i KFF B 38/1973, og heref
ter skulle så de foreslåede lovændringer tages til 
afstemning.

Det blev af de fremmødte ikke vel modtaget. 
Der blev givet en stærk misbilligelse af, at ikke 
alle de valgte tillidsmænd var fremmødt ved ge
neralforsamlingen, og efter adskillige følelsesla
dede indlæg vedtog generalforsamlingen føl
gende:

Inden den 1. november 1974 skal følgende aktivi
teter være afsluttede:

1. Samtlige valgte tillidsmænd skal være vel
orienterede vedrørende lokalafdelingens 
nuværende love og arbejdsområde, indhol
det i KFF B 38/1973, samt de pligter og ret
tigheder en tillidsmand har ifølge denne 
kundgørelse.

2. Der skal være afholdt ekstraordinær gene
ralforsamling, hvor de valgte tillidsmænd 
alle er til stede, og hvor de fremlagte forslag 
til ændring af lovene skal færdigbehandles.

Efter denne generalforsamling fik bestyrelsen 
travlt med instruktion af tillidsrepræsentan
terne.

Den 24. oktober blev den ekstraordinære ge
neralforsamling afholdt og de nye love vedtaget.

Forhandlingsprotokollen indeholder efter 
disse begivenheder intet om lokalafdelingens 
drift før den 4. oktober 1976, hvor der er indført 
følgende under overskriften:

Status i anledning af formandsskifte.
Undertegnede overdrager hermed SFO Livgar-
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dens økonomi, arkivalier samt denne protokol til 
SSG K. W. Knudsen.

Det skal i denne forbindelse manifesteres, at 
alle uafklarede spørgsmål af såvel økonomisk 
som anden karakter vil blive besvaret/løst, i den 
udstrækning jeg magter det. I den anledning kan 
man ved en revision ringe til mig.

underskrevet
Ole Pedersen

SSG K. W. Knudsen.

Herefter er SSG K. W. Knudsen fungerende for
mand og fællestillidsrepræsentant indtil afhol
delse af et ekstraordinært bestyrelsesmøde, der 
afholdes den 26. oktober 1976, hvor han af de 
forsamlede tillidsrepræsentanter vælges til at 
bestride disse hverv.

K. W. Knudsen har herefter i foreløbig mere 
end 11 år bestridt disse tillidsposter.

Af referaterne i forhandlingsprotokollen i 
årene fremefter fremgår det, at lokalafdelingen 
har gjort en stor indsats for at gøre sig gældende

i den udvikling, sergentgruppen har haft efter 
indførelsen af den fulde forhandlingsret, samar
bejdsordningen og tillidsmandsordningen.

På et møde den 11. september 1978 blev det 
vedtaget at udnævne lokalafdelingens første for
mand SSG F. A. Jensen til æresmedlem.

Bestyrelsen i Lokalafdeling Livgarden har i 1987
følgende sammensætning:
F ællestillidsrepr.
Tillidsrepr.
Tillidsrepr.
Tillidsrepr.
Tillidsrepr.
Tillidsrepr.
Tillidsrepr.

SSG K.W. Knudsen 
SSG V. C. Pedersen 
SSG J.P. Olsen 
SSG K. A. B. Boysen 
OS M. Aksglæde 
OS S. B. Ørum 
SG L. H. Rasmussen

Formanden i funktion sammen med to bestyrelsesmed
lemmer: T.v. SSG K. A. B. Boysen og OSM. Aksglæde.
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SAT-COM Munklinde.

SAT-COM station Munklinde blev i 1971 bemandet med en officer og 12 mand fra hærens sergent
gruppe.

I december 1972 blev stationen operativ og virker som Danmarks eneste militære sattelitkommuni- 
kations station i NATO regi og har et nært samarbejde med BALTAP og Flyvertaktisk kommando.

SAT-COM Munklinde er en ud af 21 lignende stationer fordelt udover hele NATO området i USA og 
Europa.

Den overordnede opgave er at kommunikere via en satellit opsendt ved ækvator i 36.000 km afstand 
fra jorden og fungere som relæstation for at dække NATO’s behov for blandt andet fjernskriver og 
telefonforbindelser samt data-informationer.
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Lokalafdeling Munklinde

Personellet på SAT-COM Munklinde var oprinde
ligt underlagt Jyske Telegrafregiment i Århus, 
og sergentgruppen var organisationsmæssigt til
knyttet lokalafdeling Århus.

Den første stedlige kontaktmand var OS Erik 
Eriksen. Der gik dog ikke lang tid, før man kunne 
konstatere, at problemerne i Munklinde langt fra 
var af samme art som i Århus, og endelig var den 
lange forbindelseslinie ca. 80 km også en stor 
ulempe.

Alle disse forhold førte frem til, at det fra 1972 
blev tilladt en kontaktmand - den første var OS 
Mogens S. Christiansen - at deltage i alle møder 
med SFO HRN og hovedforeningen CS på lands
plan, dog kun som observatør og uden stemme
ret.

På kongressen i juni 1973 blev det vedtaget, at 
sergentgruppen i SAT-COM Munklinde kunne 
stifte deres egen lokalafdeling.

Den første formand og fællestillidsrepræsen
tant blev OS Mogens S. Christiansen, der funge
rede frem til marts 1977. Herefter overtog OS 
Ole Nielsenhvervet indtil marts 1984. Det blev så 
SG Aage Mortensen, der overtog pligterne som 
formand og fællestillidsrepræsentant.

Lokalafdelingen har et nogenlunde konstant 
medlemstal ca. 16 personer og afholder med
lemsmøder en gang hvert kvartal. Da stort set 
alle medlemmerne arbejder på skiftehold, er det 
nødvendig, at nogle medlemmer må anvende en 
fridag for at kunne deltage i disse møder.
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Nr. Uttrup Kaserne.

Dronningens Livregiment 
oprettet 23. april 1657

Navne: 1657 Ulrik Christian Gyldenløves Regiment Dragoner, 1658 Hoicks Regiment Dragoner, 1659 
Dronningens Livregiment, 1842 17. Linie-Infanteri-Bataillon, 1848 IV Slesvig-Holstenske Bataillon, 
1851 3. Holstenske-Infanteri-Bataillon, 1852 17. Linie-Infanteri-Bataillon, 1860 17. Infanteri-Bataillon, 
1863 17. Infanteri-Regiment, 1865 17. Infanteri-Bataillon, 1867 17. Bataillon, og fra 1957 8. Regiment, 
Dronningens Livregiment.

Regimentet blev oprettet som en jydsk dragonafdeling (beredent fodfolk), men blev senere en hol
stensk fodfolksafdeling, der, efter i 1658 og 1662 at have haft garnison i henholdsvis København og på 
Kronborg, fra 1679 til 1852 hovedsagelig havde garnison i Glückstadt og Rendsborg. Fra 1852 til 1868 
lå regimentet atter i Helsingør og fra 1868 i København. Regimentet er nu garnisoneret i Aalborg.
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Regimentet har deltaget i krigene 1657-60,1675-79,1700,1709-20,1807-14 og 1864. Dele af regimen
tet har i årene 1689-91 og 1701-09 været i fremmed krigstjeneste.

Regimentet, blev den 1. september 1961 slået sammen med 10. Regiment, Feltherrens Fodregiment, der 
blev oprettet 10. april 1703.

Navne: 1703 1. Danske Infanteri-Regiment, 1735 Slesvigske Infanteri-Regiment, 1785 Riberske Infan
teri-Regiment, 1790 2. Jydske Infanteri-Regiment, 1842 9. Linie-Infanteri-Bataillon, 1860 9. Infanteri- 
Bataillon, 1863 9. Infanteri-Regiment, 1865 9. Infanteri-Bataillon, 1867 9. Bataillon, fra 1. november 
1951 10. Regiment.

10. Regiment har haft garnisoner i Holsten, Syd- og Nørrejylland, et kortere tidsrum også i København 
for efter krigen 1864 at få garnison i Aalborg, hvorfra det i 1938 flyttedes til Viborg for fra den 1. januar 
1952 atter at vende tilbage til Aalborg.

10. Regiment oprettedes i Italien som et led i det danske korps, der da kæmpede i udenlandsk krigstje
neste og gik efter hjemkomsten straks med i krigen mod Sverige til 1720. Senere har det deltaget i 
krigene 1848-50 og 1864.

På regimentets fanebånd står: Københavns Belejring 1658-59 (givet til 17. Bataillon), Gadebusch 1712 
(givet til 9. Bataillon), Stralsund 1809 (givet til 15. Bataillon), Bornhøved 1813 (givet til 15. Bataillon), 
Sehested 1813 (givet til 15. Bataillon), Fredericia 1849 (givet til 9. Bataillon) og Dybbøl 1864 (givet til 9. 
og 17. Bataillon).

Lokalafdeling Nordjylland

Lokalafdeling Nordjylland har haft - man kan 
vist godt kalde det - en noget omtumlet tilvæ
relse.

Efter nedlæggelsen af det danske forsvar den 
29. august 1943 og efter afslutningen på interne
ringen af personellet den 12. oktober samme år 
var der blandt enkelte af de underofficerer, som 
var bosiddende i Vendsyssel, tanker fremme om 
dannelse af en lokalafdeling under »Dansk Un
derofficersforening af 1939«.

Den 10. december 1943 tilskrev OS Jens Poul
sen organisationen om betingelserne for at 
kunne opstarte en lokalafdeling i Frederikshavn.

Jens Poulsenmodtog svar fra UF den 8. januar 
1944. Han kom herefter i kontakt med OS Harry 
O. A. Poulsen, der var blevet ansat som kriminal
betjent i Frederikshavn. H. Poulsen havde været 
medstifter og formand for lokalafdeling Holbæk, 
som var een af de først stiftede lokalafdelinger. 
Han havde tillige været sekretær i den første ho

vedbestyrelse, der blev valgt på det første dele
geretmøde i maj 1939.

Harry Poulsen var således ikke ukendt med or
ganisationsarbejde, og det var derfor naturligt, 
at det blev ham, der blev den bærende kraft i for
bindelse med dannelse at en lokalafdeling i om
rådet nord for Limfjorden.

OS Harry O.A. Poulsen.
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Der blev gjort et stort forarbejde, og det lykke
des også at få lidt presseomtale. Den 19. juli 
1944 blev efter forudgående annoncering i den 
lokale presse afholdt en stiftende generalforsam
ling på hotel Sindal.

Den nye lokalafdeling Vendsyssel blev dannet 
og fik ifølge et avisreferat straks 20 medlemmer.

Det blev vedtaget:

1. At foreningens navn skulle være Dansk Under
officersforening af 1939, Lokalafdeling Vend
syssel.

2. Lovene blev oplæst, og det tilføjedes, at lokal
foreningen ville optage korporaler som pas
sive medlemmer af afdelingen.

3. Valg af bestyrelse:

Formand: Kriminalbetjent, oversergent H. Poul
sen, Frederikshavn.
Næstformand og sekretær: Regnskabsfører, 
sergent K. Salskov-Andersen.
Kasserer: Politibetjent, oversergent T. Jacob
sen.
Bestyrelsesmedlemmer: Brandmester, over
sergent Hermann Jensen, og sergent H. K. 
Winther Jensen.
Suppleant: Sergent Brun Christensen.

4. Valg af revisorer:
Sergent P. E. Christensen og sergent Carlsen.

Den 8. august skulle formanden på et 4 måne
ders kursus i København, og den 12. august mod
tog den nye lokalafdeling følgende skrivelse fra 
Dansk Underofficersforening af 1939:

Dansk Underofficersiorening af 1939
Hr c.ti»^?.., er tm. C«» ton ■ rMiknu Sm

KelMnjMvn V d 12/8 19^.

Lk. Vendsyssel ??
v/ K.I.Salskov Andersen 
Sindal.

Jeg har modtaget dit Brev angaaende Oprettelsen 
af en Lk. 1 Sindal med Navn Lk. Vendsyssel.

Selv om Jeg som Formand er glad ved dette nye Skud 

paa Foreningen, er der dog et Par Ting som jeg vil bede Jer over
veje, og saavldt det lader sig gøre rette efter vore ønsker.
Det er for det første Navnet, - kan det ikke rettes til Nordjylland, 
eller evt. Nørrejylland - Begrundelsen for dette ønske er at der 
naar tiderne igen bliver normale sikkert ikke er saa mange Medlem
mer tilbage 1 Vendsyssel at der kan blive en levedygtig Forening. 
De fleste af C.B.U. Mandskabet bliver jo til den Tid enten afak. 
eller forflyttet fra Sindal tænker jeg.
Endvidere er der som du maaske ved en "Aalborg Underofficersforening 
som hovedsagentlig bestaar af Korporaler, og aom ikke vil tilslutte 
sig til os. Hvis nu 1 har Navnet Nørrejylland, skulde det til den 
Tid være muligt for os at flytte Foreningen til Aalborg, eller paa 
en eller anden Maade at faa en "Klub" eller lign. 1 Aalborg, som 
saa kan overtage alle de til den Tid tjg. der. - Aalborg bliver 

nemlig efter hvad vi kan skønne atter Garnisonsby.
Hvis vi kan vil vi eaa udman/^ere den gi. Forening der.

Alt dette bliver ikke saa nemt hvis 1 vil beholde Navnet Vendsyssel. 
Jeg vil aduKikx derfor bede dig se at ordne denne Sag efter vort 
ønske, og venter snart at høre fra dig om det lader sig gøre. 
Jeg haaber nu du foretaar Motivet til min Henstilling, og ikke 
bliver stødt derover. Jeg er ikke blind for at Navnet "Vendsyssel" 
ex* udmærket, og kan have en særlig Værdi for enkelte af Medlemmerne. 
Men det er jo Samling af Alle danske Underofficeren der er vort 
Maal, og med Henblik paa det og paa Fremtiden vil vi herovre altsaa 
henstille at det bliver "Nordjylland" .

De ønskede Blanketter er 1 Dag afsendt, og nu venter 
vi saa paa at ae Medlemsfortegnelsen.

Lotteripengene, Kr. 5o,°.o vil blive afsendt fra 
Sær-.a ?. Tb'-rns»:! en af deførste Dage. Han kommer for øvrigt til Aal
borg x Løoet af denne Uge, og vil eaa ringe til jer, og aftale nær
mere med Hensyn til Arbejdet, og hvad der ellerB er i ønsker Oply - 

ning om vedrørende Lks. Drift.
Jeg vil hermed slutte med de bedste ønsker for jeres 

Forening, og en Hilsen til Medlemmerne 
fra

Herefter blev lokalafdelingen omdøbt til »Nordjylland«.
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Ved hovedorganisationens 10 års jubilæum i 
1949 noteres at OS H. Poulsen stadig er formand 
for lokalafdelingen, men samtidig meddeles at 
lokalafdelingen er spredt over hele Vendsyssel, 
og således afskåret fra at træffe almindelige ar
rangementer.

Det er åbenbart, at lokalafdeling Nordjylland 
ikke fungerer, og 1955 kan man læse følgende re
ferat i F. O. U.-bladet:

Lokalforening »Aalborg« blev stiftet på en gene
ralforsamling på Hvorup kaserne tirsdag den 7. 
juni, hvor følgende bestyrelse blev valgt:

Formand: OS L. G. Jacobsen.
Kasserer: OS A. K. Petersen.
Bestyrelsesmedlemmer: OS E. S. Sørensen, 
OS K. Hansen og OS M. B. Mortensen.

Til revisorer valgtes oversergenterne R. O. Olsen 
og S. K. Knudsen. De resterende 2 pladser i be
styrelsen vil blive besat af medlemmer fra 10. re
giment og FLN Aalborg. Valget af disse samt 
suppleanter vil ske på et medlemsmøde.

Efter mere end 10 års ventetid og flere forgæves 
forsøg er det nu lykkedes at få op rettet en lokal
forening i Aalborg, og vi byder den nye forening 
velkommen.

Det skal jo ikke være nogen hemmelighed, at 
det har været os en torn i øjet, at der ikke har 
været nogen forening i landets største garni
sonsby, og det har ej heller manglet på forsøg på 
dens oprettelse. Siden 1944 har vi foretaget 6 
forsøg, det sidste i efteråret 1954. Medens vi hid
til har måttet ty til de mange hjemkommande
rede og afskedigede underofficerer, blev det sid
ste forsøg gjort med de mange tjenstgørende 
sergenter og oversergenter, og her har den for
nødne interesse været til stede til foreningens 
start. Ganske vist er tilslutningen ikke så stor, 
som den burde være, men al begyndelse er jo 
svær, og den tilstrømning af nye tjenstgørende 
medlemmer, som hovedforeningen i øjeblikket er 
udsat for, skal også nok komme til at omfatte den 
nye Aalborg-forenings virkeområde. Dette er 
nemlig så talmæssigt stort, at »Aalborg« kan 
blive provinsens største lokalforening, hvis sa
gen bliver grebet rigtigt an, og det tror vi, den 
gør.

Må vi i denne forbindelse minde om de mange 
medlemmer, som er spredt over hele Vendsyssel. 
Der er f. eks. en del medlemmer i forlægningerne 
omkring Hjørring og Tolne samt nogle i Frede
rikshavn, og det var jo muligt, at disse var inter
esseret i tilhørsforhold til lokalforening »Aal
borg«, - eller måske snarere en genoplivning af 
lokalforening »Nordjylland«?

Det største arbejde vil sikkert blive, at få de 
hjemkommanderede og afskedigede underoffice
rer til at melde sig, idet mange af disse i forvejen 
er medlem af den eksisterende »Aalborg Under
officer sforening«. Hovedforeningen har ført ad
skillige forhandlinger med denne forenings skif
tende bestyrelser, og i flere tilfælde har disse væ
ret positivt indstillet for en sammenslutning, 
men hver gang er forslaget nedstemt af general
forsamlingen. Grunden er denne, at hovedparten 
af »Aalborg Underofficersforening«s medlem
mer er hjemsendte korporaler og underkorpora
ler, og da disse ikke kan optages i F. O. U. som 
ordinære medlemmer, da de jo ikke er tidligere 
underofficerer, har de ikke interesse i en sam
menslutning.

Spørgsmålet er så, om et samarbejde mellem de 
to foreninger skulle kunne indvirke, at man indså 
det ukloge i opretholdelse af 2 underofficersfor
eninger i samme område. Det ville være til gavn 
for sagen i sin helhed, om de to parter kunne 
finde hinanden og derved skabe den helt store 
forening.

Lad os ønske lokalforening »Aalborg«, dens 
bestyrelse og medlemmer held og lykke frem
over og håbe på et godt og frugtbringende sam
arbejde til alle sider.

Meget hurtig efter denne begivenhed fremsendte 
lokalafdelingen en skrivelse til hovedforeningen 
om navneændring.

Forretningsudvalget godkendte lokalforening 
»Aalborg«s anmodning om tilladelse til fremti
dig at benævne lokalforeningen som: Lokalfor
ening »Nordjylland«, og samtidig blev vedtaget, 
at »Nordjylland«s arbejdsområde er: Stor-Aal- 
borg samt området nord for Limfjorden.

Der var nu for alvor kommet gang i lokalafde
lingens arbejde og en meddelelse til F. O. U.-bla- 
det lyder således:
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Der blev den 22. november 1956 efter forudgå
ende annoncering i F. O. U.-bladet afholdt »kam
meratskabsaften« på soldaterklubben »Trekan
ten« i Aalborg. Man havde for at lokke lidt for 
medlemmerne reklameret med 1 genstand og 4 
halve stykker for 4 kr. Men det lod ikke til at fri
ste, idet der kun mødte 9 (ni!) medlemmer inclu
sive organisationens annoncerepræsentant, hr. 
Johnsen. De øvrige var bestyrelsesmedlemmer 
og suppleanter. De få, der mødte, var enige om, 
at det var en god og fornøjelig aften.

Under aftenens debat blev bestyrelsen forøget 
med et nyt medlem, OS Blicher Rasmussen fra 
fly-station Aalborg. Endvidere blev drøftet lokal
foreningens indmeldelse i D. D. S. G. og I., for 
derved at få lejlighed til at komme i gang med 
skydning. Denne tanke har gæret længe hos be
styrelsen, men syntes ikke økonomisk mulig. Ef
ter en samtale mellem OS E. S. Sørensen og for
manden for Aalborg Amt, blomsterhandler Sø
rensen, viste det sig, at indmeldelse i D. D. S. G. 
og I., Aalborg Amt, var den letteste sag af ver
den, og man bestemte sig ret hurtigt til at få ord 
gjort til handling.

Efter denne lille debat hyggede man sig på 
bedste måde, bl. a. også med en fødselsdags-øl, 
som OS A. K. Pedersen var vært for.

Bestyrelsesmøde holdt vi den 4. december 1956, 
og formanden for Aalborg Amt, blomsterhandler 
Sørensen, var indbudt for at gøre nærmere rede 
for skytte-sagen.

Realiteterne var i korthed, at lokalforeningen 
skulle betale 1 kr. pr. tilmeldt medlem som kon
tingent for 1 år, heri indbefattet ansvars- og 
ulykkesforsikring for de deltagende skytter. Der
til kommer, at hvert medlem får 15 kr. i tilskud 
for 100 patroner. Altså 1 kr. ud og 14 hjem.

Vi kunne begynde skydning med det samme, 
idet der er salonskydning på indendørsbane på 
politigården hver mandag fra kl. 19-23.

Da man havde telefonisk tilladelse fra lands
formanden den 3. december 1956, betænkte vi os 
ikke længe med at få indmeldelsesblanketterne 
udfyldt og underskrevet.

Nu må vi så håbe, at medlemmerne må møde 
op i stort tal til disse aftener på politigården. Det 
skulle vel ikke være helt umuligt at troppe op en 
aften en gang imellem. (Foreningen har foreløbig 
tilmeldt 25 medlemmer, og det kan hurtigt

sættes op, hvis det er nødvendigt). At det går for
nøjeligt til på disse mandage, er vi et par stykker, 
der kan skrive under på, da vi har været der 3-4 
gange.

Fra generalforsamlingen i 1957 foreligger føl
gende referat:

Tirsdag den 2. april afholdt lokalforeningen sin 
ordinære generalforsamling på »Trekanten« i 
Aalborg.

Til dirigent valgtes OS Blicher Rasmussen, der 
straks gav ordet til formanden, hvis beretning 
blev godkendt uden nævneværdig diskussion. 
Næste punkt var regnskabet, der ligeledes blev 
godkendt uden debat. Formandsvalget var hur
tigt overstået, idet OS L. G. Jacobsen blev een- 
stemmingt genvalgt. Til bestyrelsen genvalgtes 
OS M. B. Mortensenîra Hjørring, medens OS Bli
cher Rasmussen udgik p. gr. af overgang til den 
nye lokalforening »Fly-Aalborg«.

Der skulle herefter vælges 2 bestyrelsesmed
lemmer, og da man gerne ville have disse poster 
besat med en fra 8. Regiment og en fra 10. Regi
ment, måtte man udskyde valget, idet mang
lende tilslutning fra disse 2 regimenter nødven
diggjorde en udsættelse, ligesom man ejheller 
kunne vælge suppleanter. Til posten som revisor 
valgtes OS M. B. Mortensen.

Som repræsentanter valgtes for et år overser
genterne L. G. Jacobsen, K. Hansen, A. K. Peder
sen og E. S. Sørensen.

Under eventuelt drøftedes bl. a. sommerens 
skydninger, og man enedes om at forsøge at låne 
de nye skydebaner ved Lindholm Høje, såvidt 
muligt en aften om ugen, idet lørdag formiddag 
og søndag formiddag ikke trækker fornøden til
slutning.

Senere samme år udtrådte medlemmerne fra fly
vevåbnet på grund af overgang til den nydannede 
lokalforening Fly Aalborg.

Formanden siden genoplivningen af lokalafde
lingen OS L. G. Jacobsen fungerede til april 
1958, herefter blev denne post overtaget OS Kurt 
Hansen.

Generalforsamlingen i april 1960 foregik i OS 
messen på Nr. Uttrup kaserne. Her blev OS 
H. B. Nielsen valgt som ny formand.
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Den 1. november 1961 oprettedes Jægerkorp
set, og da det forvaltnigsmæssigt var underlagt 
Dronningens Livregiment, var det naturligt, at 
sergentgruppen i dette korps var medlemmer af 
»Nordjylland«, indtil de i efteråret 1985 kunne 
oprette deres egen lokalafdeling.

Den 11. juli 1962 afholdt lokalafdelingen en 
ekstraordinær generalforsamling:

Efter formandens velkomst blev OS J. R. Beck 
valgt til dirigent og SG K. Andersen til protokol
fører.

Formanden, OS N. E. Vinther, aflagde derefter 
beretning. Der var afholdt 2 bestyrelsesmøder si
den sidste generalforsamling. Formanden om
talte forholdene vedr. FOU-messen, som skal la
ves om for at skaffe mere plads. Messen har nu 
fået tildelt 2 messemænd, der arbejder på skift i 
kostforplejningen og messen. OS Vinther henstil
lede til medlemmerne at behandle messemæn- 
dene ordentligt, idet vi ellers ikke kunne gøre 
krav på at blive godt behandlet. -1 blok 16 vil der 
blive indrettet FOU-lokale i samlingstuen; for
eningsfanen vil blive flyttet dertil, ligesom der vil 
blive lavet et skab til foreningens ejendele. - Ved
rørende sommerfesten oplyste formanden, at alt 
nu var klart; menuen blev læst op og bestemmel
serne for medlemmernes gæster gennemgået. 
Formanden sluttede med nogle korte bemærk
ninger:

Indbydelse til FOU i København til fest den 4. 
august i Humlebæk fremlagt i messen. - Referat 
vedr. forhandlingerne med Forsvarsministeriet 
fremlagt i messen. - Der er indkøbt stempler og 
skal indkøbes service til messen. - Der skal ned
sættes et skydeudvalg og et festudvalg.

Beretningen blev eenstemmingt.godkendt.
Valgene blev fremskudt, og som kandidater til 

formandsposten blev opstillet OS N. E. Vinther 
og OS H. B. Nielsen. OS Vinther blev genvalgt. - 
Næstformanden, OS D. Agerbo ønskede ikke 
genvalg. Nyvalgt blev OS A. K. Pedersen, Aal
borg Øst. - Kassereren, OS Skov ønskede heller 
ikke genvalg. Nyvalgt blev SG B. H. Madsen. - 
Som medlemmer af skydeudvalget blev valgt OS 
Koefoed, SG Thyssen og OS D. Agerbo. - Festud
valget kom til at bestå af OS Beck, SG P. Henrik
sen og SG P. B. Jensen.

Derefter aflagde den afgående kasserer OS

Skov beretning, og OS K. I. Larsen gav en over
sigt over spiritusafdelingens regnskab.

Begge regnskaber godkendtes.
Under eventuelt takkede OS Vinther OS Skov 

for arbejdet i bestyrelsen og omtalte indvielsen 
af foreningens nye fane sidst i august. OS 
K. I. Larsen gav nogle praktiske oplysninger 
vedr. messen, ligesom OS Vinther havde ordet 
for et par afsluttende bemærkninger.

Lørdag den 24 juli afholdt lokalafdelingen den 
årlige sommerfest på Nr. Uttrup kaserne. Til 
festen var mødt 27 par.

Efter OS N. S. Vinthers velkomst blev midda
gen, der fortjener megen anerkendelse, serveret. 
Middagen bestod af følgende: 1 stk. Stjerneskud, 
sprængt svinekam og jordbær med fløde.

Derefter blev der serveret kaffe i de tilstø
dende lokaler. Under middagen blev der sunget 
en meget smuk sang til damernes pris, og det var 
da også glædeligt at se mange af de nye medlem
mer, som var mødt op med deres damer.

Så gik dansen til ud på de små timer, hvor alle 
skiltes med endnu en god og fornøjelig fest bag 
sig.

★

Lørdag den 25. august 1962 afholdt lokalforenin
gen faneindvielse på Nr. Uttrup kaserne.

Kl. 18.00 samledes de indbudte gæster og 
medlemmerne med deres damer i messens loka
ler til en velkomstdrink og umiddelbart efter tog 
man plads omkring de smukt pyntede borde.

Lokalforeningens formand OS N. E. Vinther 
bød velkommen, og rettede herunder en speciel 
velkomst til de indbudte gæster fra brigade og 
regiment og til repræsentanten for Danmarks- 
Samfundet, direktør Grøn-Persson, samt til 
FOU’s hovedbestyrelsesmedlem OS H. Broder
sen, Holstebro, fordi de ville komme til stede og 
deltage i indvielseshøjtideligheden. Formanden 
gav i sin tale et kort rids af lokalforeningens hi
storie hvorefter man foretog faneindvielsen.

Brigadechefen OB F. H. Hartvig slog det første 
søm i fanestangen, hvorefter kongesangen blev 
spillet. Derefter fik repræsentanten for Dan-
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marks-Samfundet, direktør Grøn-Persson ordet. 
Direktøren omtalte flaget som symbol for fædre
landet og slog derefter det andet søm i fanestan
gen, hvorefter »Der er et yndigt land« blev spil
let.

Som den tredie talte hovedbestyrelsesmedlem 
OS H. Brodersen om kammeratskabets betyd
ning for lokalforeningen og regimentet og slog 
derefter det sidste søm i fanestangen, hvorefter 
»Der er ingenting der maner« blev spillet.

Efter indvielsen førtes fanen på plads af fane
bæreren, OS H. Kjølby, og der serveredes en dej
lig middag med tilhørende vine og alt gled ned til 
liflige toner, spillet på klaveret af et af forenin
gens medlemmer.

Fanebæreren, OS H. Kjølby, er klar til at føre den 
nyindviede fane på plads.

Under middagen talte bl. a. brigadechefen OB 
F. H. Hartvig, der takkede for indbydelsen og lyk
ønskede lokalforeningen med fanen.

Endvidere talte OL Kjær, der bragte en hilsen 
fra regimentschefen OB Ulf Jessen, som des
værre på grund af forudgående sygdom og et 
krævende program ved den efterfølgende dags 
forældrefest, ikke kunne være til stede.

OL fremhævede det gode forhold, der var mel
lem Dronningens Livregiment og dets overser
genter og sergenter, tonen og ånden var den rig
tige, OL lykønskede med fanen og udtrykte håb 
om, at den som samlingspunkt i lokalforeningen 
må være medvirkende til at styrke det kamme
ratskab og sammenhold, der er i lokalforeningen 
og derved friste endnu flere OS’er og SG’er til at 
blive et år eller mere ved regimentet. OL omtalte 
også den kommende seniorsergentordning og 
udtrykte ligeledes håb om, at regimentet måtte 
få tildelt mange seniorsergenter, idet denne 
gruppe befalingsmænd var uundværlig for regi
mentet og forsvaret. OL sluttede med at ud
bringe et leve for lokalforeningen.

Efter spisningen serveredes der kaffe med di
verse tilbehør efter behov i messens lokaler, lige
som der var lejlighed til at aflægge baren et be
søg eller svinge damerne til »Erlandos kvartet«, 
og det var ud på de små timer, inden den helt 
igennem vellykkede fest sluttede.

1963 beretter om et besøg af engelske kolleger 
fra 2. East Anglia:

Så var det DRLR’s tur til at have en engelsk afde
ling på besøg. DRLR havde besøg af 2. East Ang
lia, og efter at vi havde følt hinanden lidt på gum
merne både i vores messe og i de engelske under
officerers messe, indbød vores lokalforening til 
en fest, som man anede måske var lagt op i et for 
stort plan. Disse tanker skal jeg love for blev 
gjort til skamme af vores brave festudvalg.

Tilslutningen var større end tidligere, nemlig 
110, heraf glædede 45 engelske underofficerer os 
med deres tilstedeværelse.

Efter formanden OS J. R. Beck’s velkomst - 
som måske nok burde have haft en tone mere 
over efter det jyske, man det skal være ham tilgi
vet - gik vi om bord i en dejlig middag, hvor vi 
bl. a. forspiste os i en dejlig tilberedt glaceret 
hamburgryg med gemyse, og herefter kom isen - 
alt med diverse. Efter denne dejlige middag bød 
Beck velbekomme, og man trillede over i forenin
gens egne lokaler, hvor der blev serveret kaffe, 
og kvartetten bragte resten, som ikke var i den 
rigtige stemning, heri, og alle morede sig og 
havde en aldeles strålende aften. OS J. R. Beck 
overrakte hver af de tre engelske underafdelin
ger et DRLR-afdelingsskjold på teakplade, hvil-
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ket de engelske underofficerer var meget glade 
for.

Vi måtte helt frem til kl. 4.00 før de to sidste 
englændere blev fulgt hjem, og vi selv kunne be
gynde at tænke på hjemtransporten.

Det er en fest, som Nordjylland skal have tak 
for, og jeg er sikker på, at vi glæder os meget til 
den næste.

En ting er sikkert.
Englænderne var ovenud tilfredse med ophol

det, og navnlig for festen. Der kan ingen tvivl 
være om, at der venter oversergenterne og ser
genterne ved DRLR en god og minderig tur til 
Tyskland i august og september måned, og det er 
så sandelig fortjent.

Vi må sige til de engelske underofficeres ros, at 
de ikke skal have tid til handling. Allerede dagen 
efter blev der inviteret til Engelsk-Party. De 
havde af foreningen lånt Messelokalerne, og her 
havde man i mellemgangen til kantinen stablet 4 
rækker - fra gulv til loft - dåseøl, cognac, gin,

wisky, rom m. m. Det startede med en punch - 
forøvrigt meget god - og herefter var det bare at 
afgive bestilling, englænderne betalte alt. Før 
man var kommet for langt, fik Beck de engelske 
afdelingsmærker overrakt. Et pænt skjold, som 
nu i fremtiden vil pryde vores messe og lede tan
kerne hen på det engelske besøg og minde os om 
to fester, der vil blive husket længe.

1966 blev et af de mere begivenhedsrige år for 
lokalafdelingen.

Den 18. marts afholdt FOU repræsentant
skabsmøde på Nr. Uttrup kaserne. Dette møde 
blev det sidste under organisationens hidtidige 
navn siden 1951, idet repræsentantskabet vedtog 
at ændre dette til »Sergentgruppens Fællesorga
nisation« - SFO.

Der blev samtidig vedtaget nye love.
Iøvrigt var det også det år, hvor bølgerne gik 

meget højt i de fleste lokalafdelinger i anledning 
af den forestående dannelse af en toporganisa
tion med deltagelse af de 3 konstabelforeninger.

Lokalafdelingens formand, SSG S. C. Laustsen, byder velkommen til repræsentantskabsmødet.
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Chefen for Dronningens Livregiment oberst 
A. B. C. Vegger bød deltagerne i repræsentant
skabsmødet velkommen således:

Det er Dronningens Livregiment en glæde at 
kunne stille de yder rammer til rådighed for 
årets FOU-repræsentantskabsmøde.

Jeg byder Dem alle velkommen på Nr. Uttrup 
Kaserne, og håber med Dem, at det store arran
gement må få et vellykket og udbytterigt forløb.

Med stor interesse har jeg fulgt udviklingen 
inden for Deres gruppe i de senere år. Jeg føler 
mig overbevist om, at de mange frivillige, som nu 
indgår i Deres forening, har haft en væsentlig 
indflydelse på den stabilisering af diciplinen, 
som vi har været vidne til de seneste år.

Jeg beder Dem, medens De er vore gæster, se 
Dem om på kasernen, som jeg tror kan stå som et 
forbillede på, hvordan en kaserne bør være, både 
hvad angår vilkårene for indkvartering og for ud
dannelse.

Jeg glæder mig med Dem over Deres for
enings vækst og håber det vil lykkes for Dem - 
bl. a. gennem de forhandlinger, De skal have på 
repræsentantskabsmødet - at lede arbejdet såle
des, at det bliver til gavn og flæde for Dem selv 
og for forsvaret.

Vel mødt på Nr. Uttrup Kaserne.

Repræsentantskabsmødet fik en fornøjelig af
slutning med aftenfest på restaurant Kilden i 
Aalborg. Af den grund havde mange af delta
gerne inviteret deres damer med.

For at damerne ikke skulle kede sig, mens 
mændene kæmpede med de tørre forhandlinger, 
havde lokalafdelingen arrangeret et omfattende 
program med rundvisning i Aalborg og meget 
andet.

Oberstinde Kirsten Vegger var så venlig at 
stille sig til rådighed som værtinde, og med et 
par af regimentets oversergenter som hjælpere 
sørgede hun for, at damerne fik en begivenheds
rig dag.

Aalborgs turistchef, P. E. Jensen, indledte 
med kort at fortælle om byen og landsdelen. Et af 
turens højdepunkter var nok en modeopvisning 
på kjolefabrikken Raceil, men også besøget i den 
gamle Duus Vinkjælder i Aalborgs fornemste 
bygning, Jens Bangs Stenhus fra 1624 og en for
trinlig frokost i Sallings restaurant var medvir
kende til, at alle kom i den rette stemning.

Alle kunne være enige i, at damerne nok 
havde haft en morsommere dag end deltagerne i 
repræsentantskabsmødet.

I 1968 udskildte lokalafdelingen sin messele
delse og dannede en selvstændig forening, der 
fik navnet »Dronningens Livregiments Sergent
forening«. Denne forenings bestyrelse skulle så 
være identisk med messebestyrelsen og stå for 
messens drift.

I denne forening kan optages både hjem
sendte og tjenstgørende befalingsmænd - også 
værnepligtige sergenter.

Foreningens opgave er at drive messevirksom
hed samt forestå kulturelle og selskabelige ar
rangementer, medens den ikke beskæftiger sig 
med tjenstlige forhold.

Igennem årene har der været et nært samar
bejde mellem SFO og Sergentforeningen bl. a. 
med gennemførelse at forskellige arrangementer 
- både for hjemsendte og tjenstgørende medlem
mer.

Da Centralforeningen for Stampersonel CS i 
1973 opnåede fuld forhandligsret og tillids
mandsordningen på tjenestestederne blev lokal
afdelingsformanden SSG Kurt Petersen valgt 
som fællestillidsmand.

Den 19. juli 1984 fejrede Lokalafdeling Nordjyl
land 40 års jubilæum.

Der var lagt et stort arbejde i at gøre dagen til 
en festdag. Sergentmessen på Nørre Uttrup Ka
serne var ramme om en storstilet reception. 
Blandt gratulanterne var chefen for Dronningens 
Livregiment, oberst Holger Jørgensen, Aalborgs 
borgmester, Kaj Kjær, samt repræsentanter for 
hovedbestyrelsen og lokalafdelinger fra det 
halve land.

Medlemmerne af Jægerkorpset var med til at 
festliggøre dagen ved at ankomme til receptio
nen pr. faldskærm.

En særlig velkommen gæst ved denne højtide
lige lejlighed var lokalafdelingens stifter og før
ste formand, oversergent, kriminalassistent og 
viceborgmester i Frederikshavn, Harry O. A. 
Poulsen. Harry Poulsen berettede i sin tale om de 
besværligheder, der havde været med at samle 
underofficerer i Vendsyssel til en forening i be
sættelsens mørke år.

219



Formanden for Lokalafdeling Nordjylland, se
niorsergent M. Frederiksen, hyldede Harry Poul
sen ved at udnævne ham til lokalafdelingens før
ste æresmedlem.

Til jubilæet var der fremstillet et smukt lille

jubilæumskrift med forord af chefen for Dronnin
gens Livregiment, oberst Holger Jørgensen, Aal
borgs borgmester, Kaj Kjær, formanden for SFO- 
Hæren, Ove Christiansen og lokalafdelingsfor
manden, seniorsergent Mogens Frederiksen.

Formandsliste

19. juli 1944 Nordjylland OS af res. H. 0. A. Poulsen
7. juni 1955 Aalborg OS L. G. Jacobsen

August 1955 Nordjylland OS L. G. Jacobsen
April 1958 Nordjylland OS Kurt Hansen
April 1960 Nordjylland OS H. B. Nielsen
April 1961 Nordjylland OS N. E. Vinther
Marts 1962 Nordjylland OS J. R. Beck
Marts 1965 Nordjylland SSG S. C. Laustsen
Februar 1971 Nordjylland SSG F. G. Sørensen
Juni 1972 Nordjylland SSG J. Jensen
Juni 1973 Nordjylland SSG K. Petersen
Juni 1976 Nordjylland SSG S. Jensen
Januar 1983 Nordjylland SSG K. Petersen
Januar 1984 Nordjylland SSG M. Frederiksen

Bestyrelsesmøde i sergentmessen på Nørre Uttrup kaserne i oktober 1986. Fra venstre: formanden, SSG Mogens Frede
riksen, endvidere SSG P.S. Christensen, E. Andersen, F.J. Pedersen, OSM. Juul og SSG M. Løndal.
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Gardehusarregimentets kaserne i Næstved.

Gardehusarregimentet 
oprettet 10. februar 1762

Navne: 1762 (1774) Husarregimentet - Moltkes Husarregiment, 1780 1. og 2. Husarregiment, 1785 1. 
og 2. Husarkorps, 1788 Husarregimentet, 1842 Gardehusardivisionen, 1855 Husarregimentet, 1857 
Gardehusarregimentet.

Regimentet lå oprindelig med én afdeling på Sjælland, en anden i Holsten og fra 1816 med hele regi
mentet i Nordsjælland og København, hvorfra det i 1940 blev flyttet til Næstved.

Regimentet har deltaget i krigene 1807-14, 1848-50 og 1864.
På dets estandartbånd står: Stralsund 1809, Gadebusch 1813, Sehested 1813, Kolding 1849 og Jagel 
1850.
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Lokalafdeling Næstved

Den 2. oktober 1940 lykkedes det for en kreds af 
underofficerer ved Gardehusarregimentet med 
SG af res. B. W. Jørgensen som foregangsmand 
at indkalde til et møde med det formål at danne 
en lokalforening under »Dansk Underofficersfor
ening af 1939« - UF.

På dette møde, hvorfra intet referat forefin
des, blev der opnået enighed om at danne Lokal
forening Næstved med følgende bestyrelse:

Formand: Sergent B. W. Jørgensen. 
Næstformand: Sergent E. J. Lind. 
Kasserer: Oversergent D. Hansen. 
Sekretær: Res. hv. I. K. West.
Bestyrelsesmedlem: Sergent F. Sepstrup. 
Suppleant: Res. hv. I. W. Jørgensen.

Det var noget af en bedrift at kunne stifte en mili
tær organisation i en tid, hvor Danmark samme 
år den 9. april var blevet overfaldet og besat af 
den tyske værnemagt. Det er derfor en af årsa
gerne til, at der ikke findes arkivmateriale fra 
det første år.

Da det af værnemagten i 1942 blev krævet, at 
alle danske soldater skulle forlægges til Fyn og 
Sjælland, blev Sergent og Oversergentskolen 
den 8. november befalet fra Sønderborg til Næst
ved. Det forøgede naturligvis aktiviteterne i lo
kalforeningen.

SG af res. B. W. Jørgensen (Bulder).

Den 14. Februar 1943 udkæmpedes en Cupturne
ring i Haandbold paa Gardehusarkasernen. Der 
var opstillet Hold fra:

Fodfolkets Løjtnantsskole, -
Fodfolkets Sergent- og Oversergentskole, - 
Fodfolkets Kornet- og Korporalskole, - 
Gardehusarregimentet og 3./21.-B.

Udfaldet blev, at Sergentskolen vandt og Over
sergentskolen blev Nr. 2.

Den 8. Juni 1943 afholdt Lokalforeningen Gene
ralforsamling og der blev valgt ny Bestyrelse, 
som bestaar af følgende:

Formand: Hjs. Oversgt. Bjørn Jensen. 
Næstformand: Oversgt. Rossell.
Sekretær: Hjs. Oversgt. A. P. Olsen.
Kasserer: Oversgt. J. T. Jelen.
Bestyrelsesmedlemmer:
Oversgt. Høst Olsen.
Res. hv. I Moltke.
Sergent P. F. Hansen.
Sergent Andersen.

»U. F.«s Næstved-Afdeling har paabegyndt Træ
ning- og Undervisningsaftener i Pistolskydning 
for saavel hjemsendte som tjenstgørende Med
lemmer. Der har lige fra Starten, som fandt Sted 
medio Juni, været vist meget stor Interesse for 
disse Aftener. Der skydes hver Torsdag Aften fra 
Kl. 19-21 og med den Interesse og Alvor i Træ
ningen, der udvises, forstaar man, at det er Med
lemmernes faste Beslutning gennem Øvelse og 
Træning at dygtiggøre sig indtil Fuldkommen
hed i Betjening af Nærkampvaabnet, Pistolen.

Det er Meningen at afholde forskellige Kon
kurrencer og Præmieskydninger, hvilket forhø
jer Interessen yderligere. 20-25 Medlemmer mø
des hver Skydedag og kappes om Aftenens høje
ste Pointtal. Da de fleste ikke selv har pistol ud
leveret, har Garnisonskommandanten velvilligst 
stillet 10 Pistoler til Raadighed for Lokalafdelin
gen.
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Den 1. Juli foretog Lokalforeningen Skovtur med 
Damer til Mogenstrup Kro, hvor den medbragte 
Mad spistes, og senere var der kammeratligt 
Samvær paa Kroen. Turen foregik pr. Hestekøre
tøjer, der velvilligst var stillet til Raadighed af 
Gardehusarregimentet, Rideskolen og Rytteriets 
Befalingsmandsskoler. I Udflugten deltog 34 
personer og var i det hele taget en yderst vellyk
ket Udflugt.

Den 29. august 1943 blev det danske forsvar ned
lagt af besættelsesstyrkerne. Under disse begi
venheder opstod der forskellige steder i landet 
ildkampe.

Omkring den tyske besættelse af Næstved ka
serne opstod også en modstandskamp, hvorun
der SG af res. Svend Aage Andersen faldt som den 
første af lokalforeningens medlemmer, der satte 
livet til i kampen mod den tyske overmagt.

Det militære personel blev interneret indtil 
21. oktober samme år.

SG af res. Svend Aage Andersen.

Det har været en meget vanskelig opgave at 
holde sammen på medlemsskaren, der efter in
terneringen var spredt ud over det ganske land. 
Det lykkedes dog i 1944 at afholde et medlems
møde hvorfra foreligger dette referat:

Søndag den 14. Maj afholdt Lokalforeningen 
Medlemsmøde i Café »Ritz«. Der var mødt 10 
Medlemmer, hvoraf de fleste var nye. Mødet for
mede sig nærmest som en Generalforsamling

uden nogen særlig Dagsorden, men med føl
gende Punkters Drøftelse:

1. Formanden fremlagde Beretning om Lands
lotteriet og bad Medlemmerne tage kraftigt 
fat, saa de tilsendte 500 Sedler kunde blive 
fuldt udsolgt, hvilket der var Enighed om.

2. Det vedtoges at agitere for Optagelsen at de 
stedlige Sergentelever og Korporaler som 
Abonnenter paa Bladet.

3. Da Bestyrelsen p. G. a. Bortrejse var reduce
ret til 2 Medlemmer, nyvalgtes Sgt. 
W. B. Lundberg, hvorefter Bestyrelsen be
staar af:

Formand: Osgt. L. Bjørn Jensen 
Kasserer: Sergent J. T. Jelen 
Sekretær: Sergent W. B. Lundberg.

Ny Bestyrelse vil blive valgt til Efteraarsge- 
neralforsamlingen.

4. Der valgtes et Festudvalg bestaaende af Sgt. 
Lundberg og Svendsen, og det vedtoges at af
holde en Udflugt først i Juni Maaned, lige
som der blev lagt Planer om Ture til Holme- 
gaards Glasværk, Papirfabrikken, Fønix 
Bryggeriet o. m. a. Steder. Yderligere blev 
det vedtaget at indkøbe et Luftgevær, saa 
man kunde komme i Gang med Skydning.

5. Regnskabet var lagt frem til Eftersyn. Det 
balancerede med et Overskud paa Kr. 10,22, 
og i Betragtning af, at Medlemstallet dalede 
fra 75 til 4, maa det siges at være godt, og da 
Foreningen nu tæller 12 Medlemmer, er der 
Chancer for Fremgang.

6. Som Repræsentant til Repræsentantskabs
mødet i Odense blev valgt Formanden, Osgt. 
L. Bjørn Jensen.

Hermed sluttede Mødet, og Formanden udtalte 
Ønsket om en lys Fremtid for et frit og lykkeligt 
Danmark.

I tiden herefter og frem til befrielsen den 5. maj 
1945 deltog adskillige underofficerer fra Garde
husarregimentet i modstandsbevægelsens ar
bejde, og det var allerede alene af den grund ikke 
muligt at samle dem omkring lokalforeningens 
arbejde.
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Som det fremgår at følgende referat, valgte 
den tilbageværende del af bestyrelsen at afholde 
generalforsamling, der fandt sted kun een uge 
før befrielsen:

Generalforsamling Mandag den 30. April 1945 
Kl. 19.00 paa Bygningen.

Formanden oplyste, at han samme Dag havde 
modtaget en Skrivelse fra H. F. om Udsættelse af 
Generalforsamlingen, da man under de nuvæ
rende Forhold ikke kunde tage Stilling til Repræ
sentantskabsmødets Afholdelse i Sommer.

Mødet blev dog afholdt efter Afstemning.
Formanden aflagde Beretning for sidste 

Halvaar, som ikke havde været saa godt for For
eningen, da en Del af Medlemmerne havde for
ladt Byen af forskellige Grunde.

Af Bestyrelsen var kun Formanden og Kasse
reren tilbage, disse blev begge genvalgt, og til 
Næstformand og Sekretær valgtes Assurandør 
F. E. E. Møller, endvidere blev valgt Res. hv. 1 
Levy Andersen og Gruppefører Mogens Franck.

Til Revisor blev valgt Andersen og Møller.
Det drøftedes derefter at begynde den ugent

lige Skydeaften med Salonbøssen igen, derefter 
fik vi et Par Stykker Mad, og efter denne hygge
lige Generalforsamling gav vi hinanden Haanden 
paa hver især at samle Medlemmer til Forenin
gen og gøre et Arbejde til Gavn for os alle.

Efter den 5. maj 1945 blev de danske styrker på 
ny indkaldte, og allerede den 19. juni afholdt lo
kalforeningen en udflugt med damer:

Det blev en Tur paa Fjorden med S/S »Thor«. 
Medbragt Madpakke skulde nydes ombord, og 
den blev nydt. 01 og Snaps var der sørget for.

Der mødte en Del af vore indkaldte Kammera
ter, og vi var ikke kommet langt fra Kajen, før vi 
alle var rystet godt sammen, men den gode Mu
sik, der var sørget for, bidrog ogsaa godt hertil.

Efter at alle havde faaet noget at spise og 
drikke, blev der Bal paa Dækket. Medens »Thor« 
laa stille paa Fjorden, svingede vi os til Tonerne 
af den gode Musik. En enkelt svingede i Vandet - 
men det hørte nok ikke med - vel, Bulder?

Efter nogle dejlige Timer i denne stille Som
meraften begyndte Maskinen igen at arbejde, og 
vi skulde til at vende hjemefter.

Paa Turen ind igennem Kanalen nød vi Kaffen, 
og da vi lagde til ved Kajen, var vi alle enige om

at have haft en god Tur - den første efter Freden, 
og snart vil flere følge efter og herigennem skabe 
et Sammenhold og Kammeratskab i Fremtidens 
Danmark for danske Underofficerer.

Den 9. august afholdt lokalforeningen sin ordi
nære generalforsamling på kasernen, følgende 
bestyrelse blev valgt:

Formand: Sergent B. W. Jørgensen, 
Næstformand: Oversergent F. Thaysen, 
Kasserer: Sergent K. Karulf, 
Sekretær: Oversergent F. Sepstrup, 
Bestyrelsesmedlem: Sergent P. F. Hansen, 
hvis Adresse for alle er G. H. R., Næstved.

Foreningen agtede i den kommende Tid at lade 
afholde forskellige Sammenkomster - Skydning 
og Idræt.

Fra året 1946 foreligger flere referater, der alle 
fortæller os om stor fremgang og sammenhold 
indenfor lokalforeningen:

Tirsdag den 26. Februar 1946 afholdt Lokal
foreningen en Fest for Medlemmer med Damer.

Festen afholdtes i G. H. R. Kasernens Parole
sal og Officiantmessen, som velvilligst var stillet 
til Raadighed af henholdsvis Garnisonskomman
danten og Officiantforeningen.

Kl. 20 samledes Deltagerne ved fælles Kaffe
bord, hvor Formanden Sgt. B. W. Jørgensen 
(»Bulder«) bød Velkommen og takkede for den 
gode Tilslutning, endvidere rettede »Bulder« en 
særlig Velkomst til Sergentskolens Elever, der 
for første Gang var indbudt til Fest i Lokalfor
eningen.

Ved Kaffebordet leverede Sergentskolen samt 
de værnepligtige Musikere fra 5. Regiments Mu
sikkorps Underholdningen.

Derefter ryddedes Parolesalen, og det 9 Mand 
store Orkester spillede op til Dans, og det kan 
nok være, der kom Gang i det.

I Aftenens Løb blev der serveret Forfrisknin
ger ved de smaa Borde, og var Stemningen en 
Smule trykket til at begynde med, kom det gode 
Humør dog hurtigt frem.

Desværre var to Tredjedele af Sergentskolen 
»knaldet«, hvad let kan ske paa en Skole, saa de 
maatte forlade Selskabet Kl. 22 trods Bulders For
søg paa at faa Skolens Ledelse til at give dem fri.
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Kl. 24 blev der serveret Smørrebrød, 01 og 
Snaps i Officiantmessen; ogsaa her var Stemnin
gen den helt rigtige, der blev fortalt mange gode 
og morsomme Historier, men Sgt. Drees Høj- 
gaard blev dog alligevel hørt, da han opfordrede 
Kammeraterne til, ved et Min. Stilhed, at mindes 
Sgt. S. A. J. Andersen, som faldt den 29. August 
1943 ved lyskernes Overfald paa G. H. R. kaser
nen i Næstved. Formanden talte for Hans Maje
stæt Kongen og udbragte et Leve for Kongen.

Efter Natmaden fortsatte Dansen i Parolesalen 
til Kl. 03.00. Da vi gik hver til sit, var vi enige om, 
at det havde været en ualmindelig god Fest, og 
selv efter at vi var kommet i Seng, begyndte 
»Drees« at raabe paa forskellige af Kammera
terne, og vi regner med, at han vilde have fortsat, 
men det maa vente til næste Gang.

Den 27. Juni 1946 blev der paa Gardehusarka
sernen afholdt Generalforsamling for Underoffi
cerer i Næstved med følgende Dagsorden:

1. Valg af Dirigent.
2. Formandens Beretning.
3. Kassererens Beretning.
4. Valg af Bestyrelse.
5. Valg af Suppleanter.
6. Eventuelt.

Til Dirigent blev valgt Sgt. F. E. E. Møller, deref
ter aflagde Formanden, Sgt. B. W. Jørgensen, 
Beretning om Foreningens Arbejde i Aarets løb, 
og desuden Beretning fra Repræsentantskabs
mødet i Aarhus. Det var alle Medlemmernes Ind
tryk, at der blev arbejdet under Højtryk i Hoved- 
foreningen. Beretningen godkendtes.

Kassereren oplæste derefter Regnskabet, der 
viste et Underskud paa Kr. 33,98, men inden mø
det sluttede, var der et Overskud paa Kr. 12,45, 
som indkom ved Salg af Mærkater m. m.

Saa gik man over til Valg af den nye Besty
relse, der bestaar af følgende:

Formand: Sgt. B. W. Jørgensen.
Næstformand: Sgt. F. E. E. Møller.
Sekretær: Osgt. J. F. Jelen.
Kasserer: Res. hv. L. Andersen.

Bestyrelsesmedlem: Osgt. W. B. Lundberg.
Revisor: Sgt. H. Andersen.
Revisor: Res. hv. I. Juhl.
Suppleant: Sgt. Kofoed.
Suppleant: Sgt. R. Olsen.

Under Eventuelt blev det vedtaget at afholde en 
ugentlig Skydedag med de ved Regimentet væ
rende Vaaben, og desuden en ugentlig Idræts
dag.

Af Formandens Beretning var det, man sær
ligt lagde Mærke til, at 5 Lokalforeninger til 
H. F. Møde i Aarhus var mødt med Faner, og vi 
hernede vil ikke staa tilbage, saa der blev opret
tet et Fanefond saaledes, at hvert Medlem den 
1/7 d. A. indskyder kr. 10,00.

Der blev desuden vedtaget at afholde en ud
flugt midt i Juli Maaned, som arrangeres af en 
dertil nedsat Komité.

Mødet sluttede Kl. 23,00, og derefter fortsat
tes med kammeratlig Samvær til Kl. 2.00.

Den 11. Juli d. A. foretog Foreningen en Udflugt 
til Glasværkskroen pr. Hest og Vogn; der var 
mødt i alt 27 Deltagere.

Der startedes fra Banegaardspladsen Kl. 
18.00, og vi ankom til Bestemmelsesstedet Kl. 
ca. 20.00, hvor den medbragte Mad spistes og 
hvad dertil hører. Under Spisningen bød For
manden, Sgt. B. W. Jørgensen, velkommen og 
takkede, fordi der var saa mange, der havde 
meldt sig til Turen.

Efter Spisningen var der Lejlighed til en lille 
Svingom, og hver kunde nyde, hvad han havde 
Lyst til.

Kl. 23.00 brød vi op, og saa gik det hjemad ef
ter en helt igennem vellykket Aften.

Underofficerer med Damer i Næstved afholdt 
den 4. September d. A. Kl. 19.30 en Fest, der var 
anlagt som en Aflutning for en Konkurrence
skydning med Pistol med en afluttende Præmi
eskydning.

Der begyndtes med fælles Kaffebord, hvorun
der Formanden Sgt. B. W. Jørgensen bød Vel
kommen og takkede for den store Interesse Un-
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derofficererne havde udvist ved at møde til Træ- 
ningsaftenerne. Derefter blev Fru Osgt. Bajon 
udtaget til at uddele Præmierne, som dels var 
købt af Foreningen, og dels skænket af Byens 
Handlende, Resultatet af Skydningen blev føl
gende:

1. Præmie Osgt. J. F. Jelen.
2. Præmie Sgt. B. W. Jørgensen.
3. Præmie Sgt. Halnæs.
4. Præmie Sgt. Krath.

Efter Kaffebordet blev der Lejlighed til en Svin
gom til et lille Orkester af Musikkorpset, og Kl. 
24.00 gik vi til Bords og spiste et Par Stykker 
Mad og hvad dertil hører, hvorunder der blev 
holdt nogle Taler af en Del Medlemmer og ud
bragt Leve for Foreningen. Derefter fortsattes 
Dansen et Par Timer til, hvorefter hver gik til sit 
efter en dejlig Aften.

Lokalforeningen afholdt Onsdag den 2. Oktober 
Kl. 19.30 Pakkefest i Messen paa Gardehusarka
sernen.

Der startedes med Kaffebord, hvorunder 
»Damsø« af Opkl. Esk. underholdt med nogle Vi
ser og Sketch, der vakte stor Munterhed.

Derefter dansede man til Tonerne af 6. Eska
drons Orkester. Kl. ca. 23.00 holdtes der Auktion 
over de indkomne Pakker og det skete under stor 
Munterhed og Diskussion. Auktionen indbragte 
ca. Kr. 93,00. Saa var man omsider blevet sulten 
og man gik til Bords og fik nogle Stykker Mad 
m. m., derefter fortsattes Dansen til ud paa de 
smaa Timer og dermed sluttede den fornøjelige 
Aften.

Lokalforeningen afholdt Onsdag den 23. Okto
ber 1946 halvaarlig Generalforsamling i Messen 
paa Gardehusarkasernen. Der var mødt 17 Med
lemmer.

Dagsordenen var følgende:

1. Valg af Dirigent.
2. Formandens Beretning.
3. Kassereren oplæser Regnskabet.

4. Klarlæggelse af Forhold vedrørende For
eningens Luftgevær.

5. Eventuelt.

Sgt. Daugaard blev valgt til Dirigent; derefter af
lagde Formanden Beretning om Foreningens Ar
bejde i der halve Aar, der var gaaet. Den almin
delige Mening var, at Foreningens Virke havde 
været ualmindelig begivenhedsrig, og der blev 
opfordret til at fortsætte i samme Retning.

Kassereren oplæste derefter Regnskabet, der 
balancerede med et Overskud paa Kr. 435,00, 
deri er indbefattet Fanefonden, der udgør Kr. 
225,00.

Og saa gik man over til Eventuelt, hvor der 
blev drøftet forskellige ting, blandt andet blev 
det vedtaget, at alle Medlemmer paa Skift skulde 
være med til at holde Sgt. S. A. Andersens Min
deplade i Orden, saaledes at der hele Tiden var 
friske Blomster, og at disse, saasnart de visnede, 
skulde fjernes. Faneindvielsen blev berørt, men 
kunde ikke klarlægges, da man endnu ikke var 
klar over Datoen. Derefter ønskede Sgt. F. E. E. 
Møller, at nedlægge sit Hverv som Næstformand, 
da hans Tid ikke kunde tillade ham at opfylde 
sine Pligter som saadan. Efter at have diskuteret 
for og imod, og Sgt. Møller havde udtalt, at For
eningen ikke kunde være tjent med et Bestyrel
sesmedlem, der aldrig kunde være til Stede, ene
des man om at lade Osgt. Lundberg overtage Po
sten som Næstformand, og Sgt. Kofoed, der hid
til var Suppleant, blive Bestyrelsesmedlem.

Derefter erklærede Dirigenten Generalfor
samlingen for hævet.

Som det fremgår at dette referat, var fanefon
den, som blev stiftet den 27. juni dette år, på kr. 
225,00. Dette beløb var åbenbart tilstrækkeligt 
til, at man kunne drøfte om tilrettelægning af en 
faneindvielse i 1946.

Som det fremgår af nedenstående referatet, 
blev denne begivenhed gennemført med stor 
værdighed og var med til påny at forøge agtelsen 
for underofficererne i Næstved garnison.

Lørdag den 30. November indviede »Næstved« 
sin nye Fane under smukke og værdige Former 
på G. H. R. Kasernen.

Selve Faneindvielsen foregik i Mandskabets 
Spisesal, der var smukt pyntet med Dannebrog 
og Blomster.
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Efter en Par Musiknumre af et Mandskabsor
kester og Afsyngelse af Underofficerernes Flag
sang (af Sergent K. E. Asaa), bød Formanden, 
B. W. Jørgensen, Velkommen til den store For
samling, og rettede en særlig Velkomst til Garni
sonskommandanten, Oberst M. Fog, Pastor 
S. A. Munk og Hovedbestyrelsens Næstformand 
Osgt. K. Særmark-Thomsen, der havde indvilget i 
at indvie den nye Fane.

Til Tonerne af Fanemarchen førtes nu 6 Un
derofficersfaner ind, idet Hovedforeningen, Lo
kalforeningerne »København«, »Fyn«, »Aarhus« 
og »Sønderborg« beredvilligt havde sendt deres 
Faner til Festen. Et Prolog til Fanerne (af 
K. E. Asaa) blev reciteret, medens den nye Fane 
langsomt rulledes ud. Dette Arrangement satte 
et Præg over Festen, som blandt de mange Gæ
ster gav Respekt for vor Forening, og man fryder 
sig, for hver Gang Tallet af Faner er blevet for
øget.

Oberst M. Fog taite nu for Hans Majestæt Kon
gen og slog første Søm i. Obersten motiverede et 
nifoldigt Leve, efterfulgt af Kongesangen.

Derefter talte Pastor S. A. Munk, Næstved, for 
Fædrelandet, og efter 3 Hurraraab og »Der er et 
yndigt Land«, slog Pastoren det andet Søm i.

Tredie Søm blev slaaet i af Hovedforeningens 
Næstformand, der talte for Foreningen, og ma
nede til Sammenhold og Kammeratskab, lige
som han paabød Lokalforeningen at drage Om
sorg for, at den nye Fane, til sin Tid, kan aflevers 
til Efterfølgerne i fri og uplettet Stand. Efter et 
trefoldigt Leve for Kammeratskabet i Dansk Un
derofficersforening sang man U. F.s Kammerat
skabssang.

SG af res. K. E. Asaa.

Mel.: Høje Nord.

Dannebrog, fold dig ud, 
lad din Dug for Vinden smelde, 
lad dit lyse Kors fortælle, 
du er »U. F.'« Samlingstegn, 
naar din Dug for Vinden bølger, 
gennem Glæde Sorg og Savn, 
vi dig følger, 
aldrig plettes skal dit Navn.

Dannebrog, Danmarks Flag, 
du os skænker Heltedøden, 
samler os til Sejr i Nøden, 
i vor kamp for Danmarks Sag. 
Derfor over Danashave, 
skal dit lyse Samlingstegn, 
Himlens Gave, 
bæres højt, os vise Vej’n.

Dannebrog, Konge, Land, 
tre Ting, hvorom fælles Mening 
samled’ os i en Forening, 
passende for Rang og Stand. 
Kammeratskabsaand her fødes, 
her skal Sproget være frit, 
Mænd her mødes 
under Flaget, dit og mit.

K. E. Asaa.

Mel.: Du Danske Mand.

Som danske Mænd vi sammen staar, 
om Danskhed et fælles Sprog, 
med Varme vore Hjerter slaar, 
for Konge og Dannebrog, 
af Fortiden skal vi lære, 
og Moder Danmark ære, 
fast staar vi Kammerater, 
:/: om Danskhed i Danmarks Gaard. :/:

Som danske Mænd vi bygger Bro, 
om Danskhed og Modersmaal, 
og ædle Tanker de vil gro, 
vil sejre foruden Staal, 
omend det Kamp saa gælder, 
blot Dannebrog fortæller, 
fast staar vi Kammerater, 
:/: om Danskhed vor Konge Tro. :/:

Som danske Mænd vi værne maa, 
om hvad der er dit og mit, 
som Kammerater sammen staa, 
skal Dannebrog veje frit, 
vil Fædres Arv vi eje, 
skal Byrder ej vi veje, 
fast staar vi Kammerater, 
:/: thi Danskhed skal ej forgaa. :/:

K. E. Asaa.
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Efter Underholdningen blev Ordet givet frit. Ser
gent P. Jensen bragte en Hilsen og Lykønskning 
fra Lokalforening »Fyn«. Oberst M. Fog talte paa 
Gæsternes Vegne. Ritmester Buchholz-Nielsen 
bragte en Hilsen fra Næstved Officersforening. 
Direktør Sv. Holst, Formand for Sydsjællands 
Centralsammenslutning af Soldaterforeninger, 
talte for Dansk Underofficersforening af 1939, 
og Særmark-Thomsen bragte en Hilsen og Lyk
ønskning fra Hovedforeningen, hvorefter Afte
nens Oplevelse blev serveret af Pastor 
S. A. Munk, der ganske fornøjeligt tolkede Pa
stor Kaj Munk, med en af denne forfattet Hi
storie om det danske Folk.

Oversergent Lundberg motiverede et Leve for 
den danske Hær af i Dag.

OS af res. V. B. Lundberg.

Hermed var den officielle Del af Festen over- 
staaet, og Formanden takkede den store Forsam
ling (ca. 175), fordi de havde stillet sig beredvil
lig til at festliggøre denne Dag, hvorefter Fa
nerne blev ført ud med den nye Fane Forrest.

Herefter samledes 92 Gæster og Medlemmer 
med Damer til »En Bid Brød og en Dram« i Ka
sernens Parolesal og Officiantforeningens Loka
ler, der ligesom Mandskabets Spisesal velvilligst 
var stillet til Raadighed af Garnisonskomman
danten.

Ved Bordet herskede der fra Starten en fornø
jelig Stemning, og den blev ikke mindre ved Frk. 
Lis-May Lords yndige Sang, og Mg. 1701 Vern- 
gren, ogsaa kaldet »Grønærten«, der med Ac
compagnement af sin Harmonika gav nogle me

get morsomme Viser, men da han som Afslut
ning gav en Parodi paa en Gunnar Nu-HansenRe- 
portage fra en Landskamp, steg Stemningen 
yderligere et Par Grader. »Grønærten« var gan
ske fortræffelig, og det vil volde Vanskelighed at 
finde en professionel Skuespiller, der kunde gøre 
det bedre.

Ordet var frit, og Oberst Fog talte for Underof
ficererne, Overofficiant Gunnar Jensenbragte en 
Hilsen og Lykønskning fra G. H. R. Officiantfor- 
ening, Officiant Wester fra Næstved Garnisons 
Officiantforening talte for Lokalforening »Næst
ved« og ønskede Tillykke med Fanen.

Endvidere taltes der i smukke Vendinger for 
Damerne, ligesom Pressen blev takket for deres 
Tilstedeværelse, og en særlig Tak blev rettet til 
Billedbladet, der for første Gang var paa Besøg i 
en Underofficersforening.

Da alle var mætte, og den værste Tørst var 
slukket, takkede Sgt. B. W. Jørgensen for de 
mange smukke Ord, og sagde »Velbekomme«.

Deltagerne fordelte sig nu i Selskabslokalerne, 
medens Bordene blev ryddet og flyttet ud, hvor
efter Dansen tog sin Begyndelse til »Grønær- 
ten«s Swingkvartet, der bravt klarede de stillede 
Opgaver, lige fra »Boggi-Wooggi« til Mazurka og 
Familievals.

Først hen paa de smaa Timer sluttede den ud
mærkede Fest, der paa alle Maader tjener Lokal
forening »Næstved« til Ære.

Dansk Underofficersforening af 1939’s Fane 
nr. 8 fik en overordentlig smuk og værdig Indvi
else.

1947 viste sig også at blive et særdeles aktivt år, 
hvilket følgende referat fortæller noget om:

Lokalforeningen afholdt Fastelavnsfest i Messen 
paa Gardehusarkasernen Mandag den 17. Fe
bruar 1947 Kl. 20. Der var mødt ca. 35 Deltagere.

Det begyndte med en Svingom til et lille Orke
ster af nogle Gardehusarer, og Kl. ca. 21.00 van
drede vi ned i Smedien og slog Katten af Tønden. 
Der var en for Damerne og en for Herrerne. Efter 
at der var udvekslet nogle mægtige Braavalla- 
slag, der gav Genlyd paa hele Kasernen, blev Fru 
Osgt. Lundberg Katte dronning og Res. hv. L. An
dersen (Smeden) Kattekonge, men det var selv
følgelig ogsaa nede i Smedien, det foregik. Saa
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gik vi tilbage til Messen, hvor Bulder (Sgt. 
B. W. Jørgensen) holdt Krontalen for Kattekon
geparret, der under stor Jubel fik overrakt Præ
mierne.

Derefter spillede Musikken op til Dans igen, 
og Kl. ca. 13.30 gik vi til Bords og smagte paa 
Sgt. Jacobsens Delikatesser. Den fornøjelige Af
ten sluttede Kl. 02.00, hvorefter hver gik til sit 
med Mindet om en dejlig Fest.

Underofficerene vandt Holdkonkurrencen over 
Politiet med 7 Point mod 5. Derefter kaarede 
man Vinderne i det amerikanske Lotteri. Frygt
kurven vandtes af Fru Politibetjent Højmand 
Hansen, og Græskarret af Osgt. J. F. Jelen. - Saa 
fortsatte man Dansen til Kl. 24.00, hvorpaa Nat
maden serveredes; den bestod af 4 Snitter med 
Diverse. Derefter dansede man videre, og Festen 
sluttede Kl. 3.00, og man gik hver til sit med 
Mindet om en dejlig Aften.

Foreningen afholdt Skovtur den 24. Juni, der i 
Aar var fastlagt til Skydebanerne ved Stenbæks
holm. Vi havde en dejlig Aften, som vi plejer, 
med alt hvad der hører til. - Der var mødt ca. 40 
Deltagere, der alle fik moret sig udmærket.

Der har i Sommerens Løb været udkæmpet 2 
Fodboldkampe, Officerer contra Underofficerer, 
og i Betragtning af, at Officererne havde et Hold 
bestaaende af lutter Sekondløjtnanter, maatte vi 
have en Del Korporaler til Hjælp. Den første 
Kamp endte 3-1 til Officererne, den anden 4-3 til 
os.

Lokalforeningen har i Sommerens Løb afholdt 
Skydning med Pistol, hvori deltog omtrent samt
lige Medlemmer, og man afsluttede med en Præ
mieskydning. Da Foreningen efterhaanden er 
ribbet for de fleste af sine Medlemmer, som dels 
er spredt over hele Landet og dels er i Brigaden, 
inviterede man Politiet til at deltage i Skydnin
gerne. Man fik nogle herlige Dage ud af det.

Som Afslutning paa det hele arrangerede vi en 
Fest paa Gardehusarkasernen den 6. September

1947, hvor alle Medlemmerne og Politiet mødte 
op med Damer. Der kom i alt 56 Deltagere til 
Festen, der startede med Middag bestående af 
Engelsk Bøf, Dessert og Kaffe med Likør. Efter 
Middagen spillede et Soldaterorkester op til 
Dans, og vi fik os en lille Svingom. Mens alt dette 
foregik, blev der solgt 2 serier Amerikansk Lot
teri. Paa den ene Serie blev der bortloddet en 
herlig Frugtkurv, skænket af Gartner Nielsen; 
hertil maa bemærkes, at der ikke var en eneste 
Gæst, som ikke ønskede at vinde den herlige 
Kurv. Paa næste Serie var der et udhulet Græs
kar med diverse Sager i. Klokken ca. 22.00 blev 
der kaldt til Samling, hvorved Vinderne af den 
afsluttende Konkurrenceskydning fik overrakt 
Præmierne.

Lokalforeningen afholdt den 18. November 1947 
Generalforsamling i Messen paa Gardehusarka
sernen. Der var mødt 15 Deltagere, og Dagsorde
nen var følgende:

1. Valg af Dirigent.
2. Formandens Beretning.
3. Kassereren oplæser Regnskabet.
4. Sekretæren oplæser Forhandlingsproto

kollen.
5. Valg af Bestyrelse.
6. Valg af Suppleanter.
7. Eventuelt og næste Aars Program.

Sgt. P. Blasche blev valgt til Dirigent, og derefter 
fik Formanden Ordet. Efter at have budt Velkom
men, paatalte han paa det kraftigste, at det var 
beklageligt, at Skolerne ikke viste større Inter
esse for det virkelige gode Arbejde, Foreningen 
gjorde for sine Medlemmer, ved at der af 26 Med
lemmer fra Skolerne kun mødte tre til General
forsamlingen. Formanden aflagde derefter Be
retning for det forløbne halve Aar, hvorunder 
han blandt andet mindedes de fire Sergentele
ver, som omkom under Skydning med Morter i 
Melbylejren. Forsamlingen rejste sig og minde
des dem ved et Minuts Stilhed. Sgt. K. J. Andrea
sen fik Ordet og undskyldte Eleverne paa Sko
lerne og sagde, at der var meget at bestille, saa 
det var Grunden til, at der ikke var mødt flere. 
Formandens Beretning godkendtes.
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Kassereren oplæste Regnskabet, der balance
rede med et Overskud paa Kr. 14,66. Regnskabet 
var revideret og godkendt af Revisorerne den 16. 
November 1947. Efter Oplæsningen gik Regn
skabsbogen til Eftersyn blandt Medlemmerne og 
godkendtes.

Derefter oplæstes Forhandlingsprotokollen. 
Til denne tog Dirigenten Ordet og forslog, at til 
næste Generalforsamling, naar vi naaede dette 
Punkt, skulde holde en lille pause. Dette og For- 
handligsprotokollen godkendtes.

Saa var vi naaet til Valg til Bestyrelsen. For
manden, Sekretæren og Kassereren stod for 
Valg. Dirigenten tog herved Ordet og udtalte, at 
der ikke var nogen Grund til at vælge en ny Be
styrelse, da den Bestyrelse, der havde siddet ind
til nu, arbejdede upaaklageligt. Dirigenten fore
slog derfor Genvalg, den gamle Bestyrelse fik 
Tillidsvotum og blev genvalgt med Akklamation 
og bestaar herefter af følgende:

Formand: Sgt. B. W. Jørgensen. 
Næstformand: Osgt. H. P. Nielsen. 
Sekretær: Osgt. J. F. Jelen.
Kasserer: Res. hv. L. Andersen.
Bestyrelsesmedlem: Osgt. S. Bajon.

Som Repræsentanter for Skoler valgtes for Over- 
sergentskolen Sgt. Klein og for Sergentskolen 
Sgt. E. C. Rasmussen. Som Suppleanter Sgt. 
K. J. Andersen og Sgt. J. K. Olsen.

Derefter gik man over til Eventuelt og Drøftelse 
af næste halve Aars Program. Efter en Del Dis
kussion blev vi enige om at afholde et Engelsk
kursus to Timer hver Mandag. Sgt. Blasche fore
slog, at vi skulle starte et Ridekursus, hvor han 
stillede sig selv til Disposition som Lærer; dette 
Forslag vakte stor Begejstring, og man vilde 
spørge Regimentschefen angaaende Heste og 
Sadeltøj. Derefter blev vi enige om at afholde 
Nytaarsfest den 30. Januar 1948 samt Faste
lavnsfest i Februar 1948 og en Gang sidst i April 
en Afslutningsfest for Skolerne. Dirigenten er
klærede herefter Generalforsamlingen for afslut
tet.

★

Lokalforening »Næstved« afholdt Lørdag den 31. 
Januar 1948 Kl. 19.00 Nytaarsfest for Medlem

mer med Damer samt indbudte Gæster i Mand
skabets Spisesal paa Gardehusarkasernen, som 
velvilligst var stillet til Raadighed af Garnisons
kommandanten Oberst M. Fog.

Jeg kan paa Foreningens Vegne ikke undlade 
at bemærke, at det er beklageligt, naar vi invite
rer andre Lokalforeninger med til vore Fester, at 
disse end ikke gør sig den Ulejlighed at svare paa 
Invitationen, om der kommer nogen eller ikke. 
Det er kedeligt at gøre saa store Anstrengelser, 
naar der ikke bliver udvist en Smule Interesse. 
Jeg haaber ikke, at det bliver taget fortrydeligt 
op, at vi bruger Bladet til en lille Paamindelse af 
denne Art. Saa kan de Paagældende med sig selv 
afgøre, om de har handlet rigtigt eller ikke. Det 
er nemlig ikke første Gang, dette er sket. Naa, 
men det var et lille Sidespring, som jeg haaber 
vil gøre sin Virkning i den tilsigtede Retning.

Festen startede med Middag bestaaende af Fi
skeanretning, Dyrekølle og som Dessert den tra
ditionelle Is, og dertil diverse vaade Varer. Det 
kan siges, at Maden var overdaadigt tilberedt, 
hvilket Gæsterne ogsaa tilkendegav ved omtrent 
af gøre rent Bord, selv om der var rigeligt af alt. 
Under Middagen talte Formanden, som startede 
med at byde Velkommen og takkede for den 
store Tilslutning, der altid var til Foreningens 
Arrangementer. Der var ca 60 Deltagere. Efter 
dette talte han om Foreningen og berørte blandt 
andet Punktet »Medlemmerne«. Det var bekla
geligt, at saa mange at de unge Underofficerer 
ikke var med til at arbejde for Foreningens Inter
esser, da det jo var til deres Fordel, at Forenin
gen bestod og virkede. Det skulde ikke altid være 
de ældre, der trak Læsset. Under Emnet »Under
officeren af i Dag«, talte Osgt. Jelen, der berørte 
Underofficerernes Kaar i Dag, samt deres Stil
ling under Besættelsen. Osgt. Bajon talte for Da
merne og forsøgte her at efterligne den Gylden
blonde, hvilket ogsaa faldt meget heldigt ud. Ind 
imellem alt dette blev der afsunget en Del Sange.

Efter Middagen startede vi med et Lotterispil 
om ti dejlige Gevinster og vi fik os en morsom 
Time, der satte Stemningen lidt i Vejret. Derefter 
blev Salen ryddet og Musikken spillede op til 
Dans. Her skete det pudsige, at Smeden, som 
temmelig sikkert havde spist for meget, satte sig 
paa en Stol, saa den sank sammen under ham, til

230



stor Morskab for hele Forsamlingen. Det skal 
lige bemærkes, at vor aldeles udmærkede For
mand havde faaet det forkerte Ben ud af Sengen 
den Dag, for han gik og var sur hele Aftenen.

Kl. 0.30 blev der blæst til Samling. Vi stillede 
op i Bordhold, og medens Musikken spillede en 
rask March, vandrede vi ned i nederste Spisesal, 
og under stor Skæg og Ballade indtoges Natma
den, der bestod af Sildemad med »Diverse«. Saa 
sluttede vi af med endnu et Par Timers Dans, og 
hver gik til sit med Mindet om en dejlig U. F. Af
ten.

På lokalforeningens generalforsamling den 2. 
april var der mødt 16 deltagere.

Formanden fik Ordet og redegjorde for det 
forløbne halve Aar. Blandt andet blev der kraf
tigt arbejdet paa at forbedre Messeforholdene 
for Underofficerer paa alle Kaserner. Til Slut re
degjorde Formanden for nogle Smaating, som 
var hændt ved Regimentet, og som ordnedes i 
Mindelighed. Formandens Beretning blev god
kendt af Forsamlingen.

Som næste Punkt paa Dagsordenen oplæste 
Sekretæren Protokollen, hvortil Formanden tog 
Ordet og paatalte de paa Generalforsamlingen 
planlagte Kursus. Det havde vist sig, at de paa
tænkte Ridekursus ikke var andet end een stor 
Forhindring. Det Engelskkursus, som var plan
lagt, viste en alt for ringe Tilslutning og yder
mere Mangel paa Lærere.

Man vedtog at afholde det sædvanlige Skyde
kursus paa Kortdistancebanen og at indbyde Po
litiet til at medvirke.

Til Slut erklærede Dirigenten Generalforsam
lingen for afsluttet.

En meget spændende aktivitet havde lokalfor
eningen overtaget, idet hovedorganisationen UF 
skulle afholde repræsentantskabsmøde i Næst
ved i dagene 23. til 25. maj 1948.

Forberedelserne til denne begivenhed var me
get omfattende. Indkvartering, spisning under 
mødet og festmiddagen blev med Oberstens vel
vilje foretaget på kasernen.

løvrigt blev der på dette møde sat en tradition 
i gang, som stadig holder.

Det blev vedtaget at afholde det første lands
skyttestævne den 7. til 8. august samme år i 
Odense.

En anden betydningsfuld vedtagelse var UF’s 
hærlovsforslag, der blev vedtaget og senere på 
året afleveret til forsvarskommissionen m. fl. 
Den der har lejlighed til i SFO’s jubilæumsbog at 
læse dette forslag, vil erfare, at meget af forsla
gets indhold er blevet virkelighed, selvom det 
først er sket efterhånden, som senere personel
love er blevet til gennem årene.

Hele dette arrangement blev afviklet på ek
semplarisk vis, og lokalforening Næstved hø
stede megen anerkendelse.

Lokalforeningen afholdt sammen med Lokalfor
ening »Vestsjælland« Sommerudflugt Lørdag 
den 19. Juni. Turen gik til Stenbækholm Skyde
baner, som i den Anledning var stadset op til 
Fest med kulørte Lamper, Danseestrade, Pejs og 
meget mere. Lokalforening »Vestsjælland« an
kom til Næstved Kl. 16.30, hvor de først besaa 
Gardehusarkasernen og en Del af Gardehusarre
gimentets Motormateriel under Oversergent 
Kleins kyndige Ledelse. Efter dette samledes 
man i Messen, hvortil Lokalforening Næstveds 
Medlemmer efterhaanden ankom, og man indtog 
en lille Forfriskning.

Kl. ca. 18.00 afgik første Vognladning til Sten
bækholm, vi kunde nemlig ikke være der alle paa 
en Gang, da der var mødt 50 Deltagere. Efter An
komsten bænkede vi os ved Bordene, som For
manden havde stillet op, og Oversergent Nielsen 
serverede Sildeanretning, Bixemad og Oste
pinde; - Bajerne og de smaa hvide fra Aalborg 
sørgede hurtigt for at Stemningen steg nogle 
Grader, og efter endt Fortæring var vi parate til 
at røre Futterne, da der just ikke var tropisk 
Klima den Aften og Musikken, der havde under
holdt ved Spisningen, spillede op til Dans.

Under alt dette var der Lejlighed til at er
hverve sig nogle Præmier i forskellige Konkur
rencer, saasom Pilekast, Sækkevæddeløb og 
Skydning med Luftgevær, og vi skal love for, at 
der blev konkurreret i den helt store Stil. Da 
Stemningen var paa sit højeste, blev der blæst til 
Samling, og Formanden uddelte Præmierne til 
Vinderne. Kl. 24.00 bænkede vi os atter og ind
tog Natmaden, og man kan just ikke sige, at der 
var Ro under Spisningen, men det var vel grun
det paa manglende Tilsyn, eller ogsaa var det 
alle de Pokaler, der var udsat af Aalborg Spritfa
brikker, der gjorde deres Virkning, men der var
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kun een, der havde noget imod det, - ellers gik 
det meget godt.

Efter Natmaden var der endnu Stemning til en 
lille Svingom, men, som man siger, man skal al
tid holde op, mens Legen er god, for saa har man 
det bedste Minde om Festen; - en Fortsættelse 
skaffer som Regel en eller anden Misstemning, 
derfor brød vi op og sagde pænt Farvel til vore 
Gæster, og Turen gik atter hjemad.

Lokalforeningen afholdt sin årlige efterårsfest 
lørdag den 11. september i Parolesalen og offici- 
antforeningens lokaler, der velvilligst var stillet 
til rådighed af oberst Fog og officiantforeningen.

Som afslutning på sommerens træningsskyd
ning afholdtes tillige en afsluttende præmi
eskydning med pistol, der omfattede præcisions- 
og duelskydning. Vi startede kl. 13.30 på kortdi- 
stancebanen, hvor der var mødt 17 deltagere af 
såvel politimænd som underofficerer. Politiet 
havde deltaget i træningsskydningen og var der
for også inviteret til også at deltage i præmi
eskydningen. Efter endt lodtræning gik vi i gang 
med konkurrencerne, og under stor spænding 
kåredes de 6 dygtigste skytter.

Der var desuden aftalt en holdmatch med 
Næstved Bueskyttelaug, som skød med bue og 
pil og vi med pistol, deltagerantallet var frivilligt, 
da der kun regnedes med de 5 bedste resultater; 
men for at få et så stort antal skytter som mulig, 
måtte alle, som havde lyst deltage. Man enedes 
om at skyde 5 serier à 6 skud, bueskytterne 
lagde for, og efter deres resultater troede vi den 
hellige grav velforvaret, men om forladelse hr. 
lærer, det går ikke altid som præsten prædiker, 
for skød bueskytterne dårligt, så skød vi helt ad 
Pommern til, resultatet blev, at bueskytterne 
vandt med et pointoverskud på 49 og dermed 
den udsatte vandrepokal for et år, men vi sagde: 
bedre held næste gang. Efter endt skydning gik 
det så hjemad til lillemor, for at få nogle andre 
klude på, så vi kunne møde nypudsede og vel
oplagte til festen om aftenen.

Aftenens fest var fastlagt til at begynde kl. 20.00. 
Parolesalen og de andre lokaler var gjort klar til 
at modtage det store rykind.

Vi havde regnet med et deltagerantal på 40, 
men der mødte ca. 75, så det gik over forvent
ning, men hvad, det plejer det jo altid her i Næst
ved, så det er jo ikke noget nyt. Kl. 20.00 spillede 
et orkester op til dans, orkestret bestod af Sejr 
Hansen, Krüger og Larsen, alle tre medlemmer af 
5. regiments musikkorps. Det gik jo lidt trægt i 
begyndelsen, men efterhånden, som alle gæ
sterne var ankommet, (politiet og bueskytterne 
var inviteret med), bænkede alle sig ved kaffe
bordene. Formanden bød velkommen og sagde et 
par vejledende bemærkninger, herefter kom der 
ligesom lidt mere liv i gemytterne, og da det så 
blev bekendtgjort, at kaffen var gratis, var det 
hele, som det skulle være. Der blev under festen 
solgt en serie amerikanske lotteri på en pragt
fuld frugtkurv, skænket af gartner Nielsen, den 
var vel nok værd at få fingre i, så det gik strå
lende med at få sedlerne afsat.

Det må hertil bemærkes, at der blandt bue
skytterne var et par berømtheder til stede, frk. 
Martha Henriksen, danmarksmester i 1947 for 
damer og fru Astrid Troelsen, nr. 2 ved verdens
mesterskaberne i Prag. Kl. 22.30 blev vinderen 
af lotteriet kåret, dette hverv blev overdraget fru 
Astrid Troelsen, og den heldige blev vor afholdte 
smed. Midt i det hele var der en af gæsterne, der 
gav et par små historier, og stemningen steg 
endnu nogle grader. Så var vi efterhånden kom
met til præmieuddelingen, og den blev foretaget 
af frk. Martha Henriksen. De seks vindere var:

Præcisionsskydning:
1. Politibetjent Michelsen.
2. Politibetjent Johannesen.
3. Politibetjent Lambrecht.

Duelskydning:
1. Sergent B. W. Jørgensen.
2. Politibetjent Michelsen.
3. Reservehåndværker I. L. Andersen.

Det, der hidtil var foretaget, havde efterhånden 
taget noget på kræfterne, så der kunne nok glide 
lidt fødevarer ned hos de forskellige, så der var 
ordentlig gang i pølserne og hachis’en. Efter 
endt fortæring fortsattes dansen til kl. 01.00, 
hvorefter hver gik til sit med mindet om en dejlig 
aften.
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Lokalforeningen afholdt sin halvårlige general
forsamling tirsdag den 9. november i messen på 
gardehusarkasernen. Der var mødt 19 deltagere, 
og dagsordenen var følgende:

1. Godkendelse af generalforsamling.
2. Valg af dirigent.
3. Formandens beretning.
3. Regnskabet.
4. Indkomne forslag.
6. Valg af bestyrelsesmedlemmer.
7. Valg af revisorer.
8. Eventuelt.

Generalforsamlingen blev godkendt enstem
migt, og derefter blev osgt. E. Christensen valgt 
til dirigent.

Formanden fik derefter ordet og startede med 
at byde velkommen og takkede for den store til
slutning, medlemmerne havde vist ved at møde 
så talrigt. Formanden fortsatte derefter med at 
berette, hvad der var sket i foreningen i det for
løbne halve år. Der havde været afholdt tre fe
ster, desuden havde foreningen fået overdraget 
og afholdt arrangementet af repræsentantskabs
mødet for året 1947/48. Dette havde lokalfor
eningen gjort til hovedforeningens fulde tilfreds
hed.

Der har været afholdt træningsskydning med pi
stol. Hertil bemærkede formanden, at tilslutnin
gen fra underofficerernes side ikke havde været 
særlig stor, men at politiet havde været flittige 
til at møde, hvilket også kunne ses på listen for 
den afsluttende præmieskydning. Der havde væ
ret en del forhandlinger og skriverier angående 
en forbedring af messeforholdene, men man ven
ter en snarlig afslutning herpå. Efter at et par af 
medlemmerne havde fremsat nogle bemærknin
ger, godkendtes beretningen.

Da vor kasserer osgt. Kleinvar afgået til briga
den, var kassererposten overtaget af formanden. 
Der havde været nogle uoverensstemmelser med 
hensyn til regnskabet, der ballancerede med et 
overskud på kr. 6,21. Efter et grundigt arbejde af 
revisorerne, blev regnskabet underskrevet af 
disse og godkendt af generalforsamlingen.

Der var ikke indsendt forslag af nogen art.
Derefter var vi kommet til valg af bestyrelses

medlemmer. På valg var osgt. J. F. Jelen, samt

osgt. H. P. Nielsen og osgt. S. B. Bajon, der ikke 
ønskede genvalg.

Osgt. J. F. Jelen blev enstemmingt genvalgt. 
Til kasserer blev foreslået sgt. S. V. Jensen, der 
også blev enstemmigt valgt. Som de resterende 
to medlemmer blev valgt osgt. Christensen og 
sgt. E. S. Jørgensen. Bestyrelsen ser derefter så
ledes ud:

Formand: sgt. B. W. Jørgensen.
Kasserer: sgt. S. V. Jensen.
Sekretær: osgt. J. F. Jelen.
Bestyrelsesmedlem: osgt. Christensen.
Bestyrelsesmedlem: sgt. E. S. Jørgensen.
Suppleanter: sgt. V. Jensen, og sgt. M. E. Pe
tersen.
Revisorer: sgt. Clausen og sgt. J. Kristensen.
Suppleant: res. hv. L. Andersen.

Derefter var vi nået til eventuelt, hvor en del af 
medlemmerne fik ordet, og flere emner blev be
rørt. Dirigenten takkede til slut for ro og orden 
og erklærede derefter generalforsamlingen for 
hævet.

Lokalforeningen viste igen i 1949 en aktivitet i 
arbejdet med at holde medlemmerne samlede. 
Sekretæren OS J. F. Jelen var flittig med at 
skrive referater af begivenhederne. Her gengivet 
følgende:

Lokalforeningen afholdt forårsfest den 7. maj 
kl. 19.00 i Parolesalen og Officiantforeningen, 
der velvilligst var stillet til rådighed af garni
sonskommandanten, oberst Fog.

Vi startede med at spise den medbragte mad, 
hvortil der blev serveret diverse sager, og efter 
endt spisning var vi alle parate til at tage en lille 
svingom, der varede til kl. 3.00; under dansen 
blev der solgt en serie amerikansk lotteri på en 
kolonialkurv. Kl. 24.00 bænkede vi os atter og 
indtog de varme pølser med stor appetit. En helt 
igennem fornøjelig og vellykket fest, men der er 
et lille minus. Det er kedeligt med alle de afbud 
den samme dag, som festen skal afholdes; besty
relsen tilrettelægger efter det antal deltagere, 
der er tilmeldt, og når så en del medlemmer svig
ter, kan den ikke rigtig bære sig.

En tak til gæsterne fra lokalforening »Vestsjæl
land«, der altid møder trofast, når der bliver 
kaldt.
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Lokalforeningen afholdt generalforsamling tirs
dag den 10. maj kl 20.00 i messen på gardehusar
kasernen; der var mødt 12 medlemmer.

Generalforsamlingen blev godkendt som lov
lig indvarslet, og osgt. E. Christensen valgt til di
rigent.

Formanden fik derefter ordet og aflagde be
retning for det forløbne halve år; der har været 
en smule stilstand i foreningens arrangementer 
grundet på manglende tilslutning, blandt andet 
en planlagt nytårsfest, hvortil der var udtaget et 
festudvalg, som overhovedet ikke havde foreta
get sig noget som helst.

Vores messeforhold havde været vort smer
tensbarn, men nu så det ud til, at det ville lysne. 
Lysekronerne havde vi fået, og nye møbler var 
der stor sandsynlighed for i nær fremtid. Deref
ter gav formanden et lille referat fra repræsen
tantskabsmødet, hvor lokalforeningen her havde 
været repræsenteret af formanden; han kunne 
dertil oplyse, at hovedforeningens landsskytte
stævne for 1949 skulle foregå i Randers, desuden 
fik lokalforeningen en hilsen og tak for arrange
mentet af repræsentantskabsmødet for året 
1948, der blev afholdt i Næstved.

Osgt. E. Christensen tog ordet for det af forman
den omtalte festudvalg; sagen var den, at på sid
ste generalforsamling blev der anket over, at det 
med at tilrettelægge og arrangere fester ikke var 
bestyrelsens opgave, men et dertil valgt festud
valg, og dette var altså sket, men det viste sig 
altså ikke at være sin opgave voksen; med en er
faring rigere fik bestyrelsen atter opgaven med 
at tilrettelægge fester m. v.

Formandens beretning godkendtes.
Kassereren oplæste derefter regnskabet, der 

balancerede med et overskud på kr. 12,01.
Regnskabet blev enstemmigt vedtaget.
Så gik man over til valg af nye bestyrelsesmed

lemmer; på valg var formanden.
Den nye bestyrelse ser således ud:
Formand: sgt. B. W. Jørgensen.
Kasserer: osgt. S. V. Jensen.
Sekretær: osgt. J. F. Jelen.
Bestyrelsesmedlemmer: osgt. E. Christensen, 
osgt. E. S. Jørgensen.
Suppleanter: sgt. C. Jørgensen, sgt. B. Hansen. 
Revisorer: sgt. Clausen, res. hv. L. Andersen. 
Revisorsuppleant: osgt. S. Bajon.

Så var man kommet til eventuelt. Her tog for
manden ordet og bad de tjenstgørende medlem
mer, der havde mulighed for at træne gevær
skydning, om at benytte sig af dette, så lokalfor
ening Næstved ved landsskyttestævnet i Ran
ders kunne møde bedre forberedt end sidste år.

Lokalforeningens årlige skovtur løb af stablen 
onsdag den 22. juni med kurs mod Stenbæks
holms skydebaner; der var mødt ca. 25 delta
gere, blandt andet gæster fra Slagelse, og vi fik 
alle nogle fornøjelige timer sammen.

Man startede i rutebil fra gardehusarkasernen 
og ankom til stillepladsen kl. ca. 19.00, hvor man 
gik til bords og fortærede den traditionelle silde
mad, biksemad og hvad dertil hører; dette satte 
naturligvis stemningen i vejret, og man var så 
rede til at træde dansen på den af formanden 
byggede danseestrade. Ind imellem alt dette var 
der lejlighed til, mod en lille betaling, at deltage i 
nogle små konkurrencer, såsom pilekast, mun
tert køkken m. m. Kl. 23.00 uddeltes præmierne 
til vinderne i de forskellige konkurrencer, og 
man var rede til hjemturen. Med en fornøjelig af
ten rigere sluttede man festen.

Lokalforeningen afholdt den 3. september sin år
lige afterårsfest og som afslutning på somme
rens træningsskydning en afsluttende præmi
eskydning.

Vi mødtes kl. 14.00 på kortdistancebanen 
nede på eksercerpladsen, hvor der var mødt 17 
deltagere i alt, både medlemmer fra politiet og 
underofficersforeningen. Der blev konkurreret i 
præcisionsskydning og duelskydning, hvor de 
tre bedste skytter i hver diciplin blev placeret.

Efter dette skulle så holdmatchen med bue
skytterne afgøres. Bueskytterne havde i år ind
vilget i at skyde på hærens skiver, hvorved vi 
mente vore chancer forøget, men det lykkedes 
heller ikke i år at besejre dem, deres seks bedste 
skytter opnåede 1019 point, mens vi kun op
nåede 980, bueskytterne opnåede herved anden 
aktie i den omstridte pokal.

Festen var fastsat til at begynde kl. 19.30 i Paro-
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lesalen og officiantforeningens lokaler, der vel- 
villigst var stillet til rådighed af garnisionskom- 
mandanten, oberst Fog.

Overofficiant L. Pedersen var som officiantfor
eningens repræsentant inviteret som gæst.

Kl. 19.45 bænkede vi os alle og nød en kop 
kaffe og hvad dertil hører. Herunder bød forman
den velkommen til alle deltagerne og omtalte 
blandt andet det gode forhold, der bestod med 
politiet her i byen, og ligeledes den konkurrence, 
der var startet mellem bueskytterne og underof
ficererne; beklagede, at vi atter i år måtte neje os 
i holdskydningen, men lovede dem, at til næste 
år skulle vi prøve, om ikke det kunne lykkes os at 
erhverve pokalen. Desuden rettede han en særlig 
tak til formanden for officiantforeningen, overof- 
ficiant L. Pedersen, der havde invilliget i at del
tage i festen.

Efter kaffebordet blev salen ryddet, og musik
ken spillede op til dans, og vi fik os en enkelt 
svingom. Kl. 22.00 blev der blæst holdt, og vin
derne af præmieskydningerne fik overrakt deres 
præmier. Uddelingen blev foretaget af overoffici- 
ant L. Pedersen.

Præmieskydning:
1. Sergent Jacobsen.
2. Politibetjent Michelsen.
3. Oversergent J. F. Jelen.

Duelskydning:
1. Sergent B. W. Jørgensen.
2. Reservehåndværker L. Andersen.
3. Oversergent S. V. Jensen.

Efter uddelingen udtalte overofficianten blandt 
andet, at det var prisværdigt at se, at underoffi
cererne dygtiggjorde sig i betjening at våben, og 
takkede foreningen for invitationen til festen og 
ønskede desuden, at det gode forhold mellem of- 
ficiantgruppen og underofficererne ville bestå, 
nu som altid.

Ved midnat var vi blevet godt sultne og gik til 
bords, hvor vi indtog et par stykker smørrebrød 
og hvad dertil hører. Her underholdt osgt. 
E. S. Jørgensen og en af de civile gæster med 
nogle muntre historier, der vakte .stor jubel. Da 
kl. blev henad 3 sluttede den gode aften, og hver 
gik til sit.

Den smukke parolesal, som ved de skiftende chefers velvilje gennem tiderne ofte har dannet rammen om de festlige sam
menkomster, lokalafdelingen har arrangeret.
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Lokalforeningen afholdt generalforsamling den 
11. januar 1950 i messen på gardehusarkaser
nen, der var mødt 15 deltagere.

Dagsordenen var følgende:

1. Godkendelse af generalforsamlingen.
2. Valg af dirigent.
3. Formandens beretning.
4. Regnskabet.
5. Valg af bestyrelse og suppleanter.
6. Eventuelt.

Generalforsamlingen blev enstemmigt god
kendt, og som dirigent valgtes osgt. Vogelius.

Derefter fik formanden, sgt. B. W. Jørgensen, 
ordet. Han begyndte sin beretning med at takke 
foreningens medlemmer, for den tid, der var gået 
siden sidste generalforsamling. Han påpegede 
de goder, der var opnået, blandt andet med hen
syn til messeforhold, der møblementsmæssigt 
var tilfredsstillende, men vi kunne også tænke os 
i lighed med andre messer at få en messemand 
stillet til rådighed, således at de, der var tvunget 
at blive hjemme om aftenen, kunne købe sig en 
lille forfriskning.

Foreningens arrangementer havde i årets løb 
være 2 messefester, nytårsfest, sommerudflugt 
og efterårsfest, hvorunder vi samtidig har den 
årlige præmieskydning. Ligeledes takkede for
manden på foreningens vegne for sgt. Clausens 
indsats ved vor fest den 3. september 1949. For
manden påtalte på det kraftigste det skæve i, at 
uvedkommende benyttede messen; dette måtte 
standses, dog ikke således, at de ikke måtte 
komme, men der skulle altid være mindst et af 
medlemmerne til stede. Efter en del bemærknin
ger fra forskellige medlemmer godkendtes beret
ningen.

Punkt 4 var regnskabet. Dette havde været 
lidt vanskeligt at udrede, da vor ordinære kasse
rer var bortrejst med kort varsel, hvorefter be
styrelsesmedlem osgt. E. Christensen havde 
overtaget jobbet. Revisorerne havde fundet regn
skabet i orden, og det blev overladt sgt. Clausen 
at oplæse det. Foreningen havde grundet på 
nogle fejlarrangementer og uoverensstemmelse i 
messeregnskabet et lille underskud, men dette 
kunne rettes i løbet af ganske kort tid. Smeden 
tog ordet til regnskabet og bemærkede den kom
plicerede måde, det førtes på. Han bemærkede,

at det ikke var nødvendigt for en så lille forret
ning at føre dobbelt bogholderi, samt at forenin
gens inventar m. v. figurerede i regnskabsbogen.

Regnskabet godkendtes.
Så var vi nået til valg af bestyrelsesmedlem

mer. Efter en del diskussion fra forskellige sider 
kom den nye bestyrelse til at se således ud:

Formand: sgt. B. W. Jørgensen.
Kasserer: sgt. Clausen.
Sekretær: osgt. J. F. Jelen.
Bestyrelsesmedlemmer: osgt. E. Christensen, 
osgt. J. Christensen.
Suppleanter og revisorer: res. hv. I. L. Ander
sen, sgt. P. E. Jørgensen.
Revisorsuppleant: sgt. Mikkelsen.

Under eventuelt beklagede formanden, at for
eningens luftgevær var bortkommet under skov
turen, generalforsamlingen vedtog at afskrive 
det. Her optrådte smeden som en »Danielsen« 1) 
og ønskede at forære foreningen et nyt gevær. 
Dette blev modtaget med klapsalver. Desuden 
planlagdes det at afholde en nytårsfest lørdag 
den 28. januar kl. 18.00 med medbragt mad til kr. 
6,00 pro persona. Skydning som de foregående 
år hver onsdag aften. Det oplystes af osgt. Chri
stensen, at der var mulighed for at komme til at 
skyde med gevær på en af Næstved skyttelaug 
oprettet skydebane, dette forhold skulle besty
relsen tage standpunkt til.

Dirigenten erklærede derefter generalforsam
lingen for sluttet.

1) »Danielsen« var en anonym person, der på 
den tid uden opfordring gav gaver til forskellige 
formål.)

På Generalforsamlingen først i januar blev det 
bestemt, at der skulle afholdes en fest den 28. 
januar på G. H. R. kasernen, hvor vi skulle sam
les og spise vor medbragte mad og senere have 
en lille svingom med underholdning.

Ca. 14 dage før festen blev der udsendt indby
delse, hvorpå vi kunne tegne os, men lad det 
være sagt med det samme, at en del at de kære 
medlemmer, som havde været med til at stemme 
for festen på generalforsamlingen, undlod at vise 
sig på festdagen, en højest uværdig optræden.

236



Der var straks fra start den allerbedste stem
ning.

Formanden bød ganske kort velkommen til 
gæsterne og medlemmerne, der var mødt gæster 
fra Vordingborg, Slagelse og København samt of
ficiant Daugaard og officiant G. Larsen med 
fruer.

Man gik derefter til angreb på smørrebrødet, 
både frontalt og i flanken, med svært artilleri fra 
»Aalborg« og »Carlsberg« - ind imellem angre
bene var der ildpauser, og her serveredes der 
små overraskelser. Poul Viggo gav en historie, 
»om at stå op eller itte at stå op«, men den er 
ikke til at skrive om, den skal høres. Sgt. Nielsen 
gav en sang om hæren, der frelser. Den vakte vild 
jubel.

Da de sidste »klodser« var nedkæmpet, slut
tede angrebet. Bordene blev ryddet, og dansen 
begyndte til tonerne af et 3 mands orkester. 
Flere af medlemmerne gav et lille nummer i afte
nens løb, således osgt. Skovvang Jørgensen fra 
sundhedstropperne »med Smørum Kaninavler
forening på udstilling«. Da han kom til smeden, 
ville jubelen ingen ende tage, da han fik at vide, 
at han var et udmærket eksemplar af racen og et 
godt avlsdyr.

Kl. 1.00 var dansen slut, hvorefter der blev 
serveret pølser, og kl. 2.00 gik hver til sit med 
mindet om en rigtig U. F.-fest.

Lokalforeningerne »Næstved« og »Vordingborg« 
afholdt lørdag den 1. juli d. å. en skovtur ud i det 
blå. Deltagerne samledes på Vordingborg jernba
nestation, hvorfra de pr. rutebil blev kørt en tur 
ud over »Storstrømsbroen« og et par kilometer 
af Nykøbing F. til. Her skete der imidlertid det, at 
bilerne blev beskudt, men føreren af den forreste 
vogn var imidlertid forberedt, idet han kort forin
den havde modtaget en melding om, at fjendtlige 
luftlandetropper var observeret i den sydlige 
ende af skoven, hvor de havde indtaget et depot, 
der lå her. Føreren havde derfor givet sine or
drer, og da skydningen begyndte, fik medlem
merne til opgave at finde og indtage dette depot.

Denne lille opgave, der var meget fornøjelig, 
gav anledning til megen morskab, idet sgt. Dalby, 
der markerede Renden, kørte medlemmerne 
rundt i skoven, for til sidst at måtte fortælle dem,

hvor depotet lå, da det jo skulle indtages. Depo
tet bestod at et par kasser øl, der hurtigt veder- 
faredes retfærdighed. Herefter kørte medlem
merne til de militære skydebaner på Ore, hvor 
den videre underholdning skulle foregå.

Deltagerne ankom til de militære skydebaner kl. 
18.00, og det var tydeligt at se, at det lille raske 
overfald på Falster var faldet i god jord, thi hu
møret var strålende ved ankomsten. Straks efter 
blev der sagt »værsågod«, og man satte sig ved 
bordene, der var smukt pyntede og veldækkede.

Middagen, som bestod af 2 stk. med sild, bik
semad og ostepinde, var godt tillavet og yderst 
velsmagende. 01 og snaps kunne købes i baren.

Under middagen bød formanden velkommen 
på »Vordingborg« og »Næstved«s vegne og et 
særligt velkommen til 3 medlemmer fra Ring
sted, der var taget herned til aftenens fest.

Formanden for lokalforening »Vordingborg« 
redegjorde derefter for aftenens program, der 
bestod at dans, bålfærd, fyrværkeri m. m.

Ringsted takkede for invitationen og benyt
tede her lejligheden til at invitere »Vordingborg« 
til revy i Ringsted i august måned.

Efter middagen spillede et fortrinligt orkester 
op til dans, og man morede sig et par timer. Kl. 
ca. 21.30 blev bålet brændt af, og i den stærke 
blæst var det brændt ned på mindre en % time.

Dansen fortsatte derefter til kl. 23.30, på hvil
ket tidspunkt de udenbys gæster skulle afrejse 
med sidste tog til Næstved og Ringsted.

Alt i alt en fornøjelig og godt tilrettelagt tur.

Lørdag den 9. september afholdt lokalforening 
»Næstved« sin årlige efterårsfest, og som afslut
ning på sommerens skydning, en konkurrence
skydning med pistol.

Vi samledes på kortdistancebanen kl. 13.00, 
og politiet, som havde været ivrige deltagere 
hele sommeren, deltog også denne dag. Forenin
gen må beklage, at politiet var i større tal end 
under officerene, det er ligesom de unge ikke rig
tig har forståelsen af, hvad det drejer sig om. De 
møder en enkelt gang til træning, og når resulta
tet ikke bliver så godt, tror de, at her har de slet 
ingen chance, og kommer så ikke mere, men det 
bliver nu ikke bedre, hvis I ikke gør noget ved det
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- tværtimod. Tag nu jer selv i nakken og vis, hvor 
I hører hjemme. Nå, det var et lille sidespring.

Der var mødt ca. 15 deltagere, og der blev kon- 
kureret bravt både i præcisions- og duelskyd
ning.

For tre år siden blev vi enige om at skyde en 
holdskydning med Næstved bueskyttelaug, og vi 
indkøbte en flot pokal i fællesskab, den skulle 
vindes 3 gange i træk, eller 5 gange i alt for at 
blive ejendom. Bueskytterne havde allerede de 2 
første aktier i pokalen, så nu gjaldt om, at de ikke 
vandt denne gang også, da den ellers blev deres 
ejendom. Det lykkedes for underofficererne at 
vinde denne gang. Resultatet for de fem bedste 
skytter blev:

Bueskytterne..................................... 858 points.
Underofficererne .............................. 982 points.

Om aftenen mødtes vi til fest i officiantforenin- 
gens lokaler og Parolesalen, der velvilligst var 
stillet til rådighed af garnisonskommandanten, 
oberst M. Fog og officiantforeningen. Der var 
mødt ca. 50 deltagere, heri indbefattet politiet 
og bueskytterne, og kl. 19.00 bænkede vi os og 
spiste den medbragte med og hvad dertil hører. 
Formanden tog ordet og bød gæsterne velkomne 
og udtalte bl. a. sin glæde over, at det lykkedes 
underofficerene at få en aktie i pokalen, så der 
kunne konkurreres om den endnu i nogle år. En 
særlig tak synes jeg, vi skylder osgt. E. S. Jør
gensen fra København og sgt. Nielsen med frue 
fra Slagelse, der troligt møder op hver gang lo
kalforeningen her i Næstved kalder. Efter spis
ningen blev salen ryddet, og vi fik os en rigtig 
svingom.

Kl. ca. 22.00 foretoges præmieuddelingen, og ef
ter resultatlisten kunne det jo ses, at politiet var 
stærkest repræsenteret. Uddelingen blev foreta
get af formanden, sgt. B. W. Jørgensen.

Præcisionsskydning:
1. Politibetjent Højmark Hansen.
2. Oversergent J. F. Jelen.
3. Politibetjent Laugesen.

Duelskydning:

1. Politibetjent Johannesen.
2. Oversergent E. Christensen.
3. Sergent B. Hansen.

Festskydning:

1. Politibetjent Mortensen.
2. Oversergent J. F. Jelen.

Derefter fortsattes dansen til kl. ca. 2.00, og hver 
gik til sit med mindet om en dejlig aften.

Der er nu en periode på nogle år, frem til sidst i 
tresserne, hvor beretningerne om lokalforenin
gens drift bliver mere sparsomme. Dette forhold 
skyldes uden tvivl, at den hidtidige mangeårige 
sekretær OS J. F. Jelen fratrådte sit bestyrelses
arbejde.

For 1951 og 1952 findes kun et enkelt referat, 
og fra 1953 er intet bevaret.

Lokalforeningen afholdt årsfest den 5. maj 
1951 kl. 18.30 i Parolesalen og Officiantforenin
gen, der var stillet til rådighed af garnisonskom
mandanten.

Vi startede men at spise den medbragt mad, 
hvortil der blev serveret diverse sager, og efter 
endt spisning var vi alle parate til at tage en lille 
svingom til tonerne fra Seier og Sølsted. I pau
serne underholdt Poul Viggo og P. E. Jørgensen 
med sange og historeier. Da klokken var blevet 
01.00, og musikken skulle hjem, var stemningen 
på sit højeste, så der blev hurtigt organiseret en 
indsamling til fordel for musikken og inden der 
var gået fem minutter, spillede den på fuld kraft 
igen og fortsatte til kl. 02.00, hvor vi sluttede af.

Dog, nogle dråber malurt skal der i glædens bæ
ger, idet nogle at de tilmeldte deltagere ganske 
roligt blev væk fra spisningen. Det er i høj grad 
beklageligt, at dette kan ske, nu måtte de, der 
mødte, undgælde for andres udeblivelse, hvad de 
også gjorde uden at kny, men det var jo ikke me
ningen med festen. Det er heller ikke den rigtige 
måde at lønne bestyrelsens anstrengelser på. 
Lad det aldrig ske mere. Det er mangel på det 
kammeratskab, som vi er så stolte af i U. F. Lad 
dette være en påmindelse om fremtidig at være 
ordholden.
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Lørdag den 27. september 1952 afholdt lokalfor
eningen sin syvende præmieskydning siden 1945 
på kortdistancebanen ved kasernen.

Vi startede kl. 13.00, hvor politiet, som havde 
været ivrige deltagere hele sommeren, stod pa
rat for at tage den afgørende dyst med os.

Præcisionsskydningen à 2 serier à 5 skud blev 
vundet af:

1. Politibetjent Laugesen................  84 point.
2. Oversergent J. F. Jelen................  74 point.
3. Politibetjent Michelsen................ 73 point.

Duelskydning 2 serier à 5 skud blev vundet af:

1. Politibetjent Laugesen................... 89 point.
2. Sergent Rasmussen....................... 83 point.
3. SergentB. W. Jørgensen.............. 80 point.

Festskydningen blev vundet af:

1. Overbetjent Lambrecht.................. 42 point.
2. Oversergent Kristensen................. 40 point.
3. Oversergent J. F. Jelen.................. 39 point.

den kunne samles om skydning, med hver sit vå
ben.

Under spisningen ankom von Depa med frue 
for at underholde os ca. en halv time med tryl
leri, som von Depa høstede stort bifald for. 
Mange går endnu rundt og spekulerer på, hvor
dan det er gået til, det de har set.

Derefter rykkede musikken med Sejer Hansen 
i spidsen ind i Parolesalen, som kort efter blev 
erobret af de danseglade.

I en pause blev præmierne overrakt vinderne 
fra skydningen. En frugtkurv, som var skænket af 
gartneriet »Skovly« til amerikansk lotteri, blev 
vundet af osgt. Kristensen.

Men når man morer sig godt, går tiden godt, 
og inden vi fik set os om, var klokken 01.45, og 
det var tid til at afslutte en god og fornøjelig dag 
og aften.

Den 15. til 16- maj 1954 skulle hovedforeningen 
F. O. U. for anden gang afholde sit repræsentant
skabsmøde i Næstved.

Forud for mødets begyndelse blev afholdt en 
højtidelighed ved mindepladen for regimentets 
faldne under besættelsen.

I 1948 blev Næstved bueskyttelaug og lokalfor
eningen enige om at udsætte en pokal i hold
skydning på følgende betingelser: Den skulle 
vindes 3 gange i træk eller 5 gange i alt. Resulta
tet af denne skydning er blevet, at Næstved bue
skyttelaug har vundet den i 1948 og 1949. 
F. O. U. har vundet den i 1950, 1951 og 1952, så
ledes at den nu er blevet F. O. U,s ejendom.

Resultatet af skydningen blev:

Bueskytterne ................................ 926 points.
Underofficererne ....................... 1086 points.

Oven på dagens anstrengelser mødtes vi om af
tenen til fest og præmieuddeling i fenrikforenin- 
gens lokaler og Parolesalen, der velvilligst var 
stillet til rådighed af garnisonskommandanten, 
oberst M. Fog, og fenrikforeningen.

Kl. 19.00 bænkede vi os og spiste den med
bragte mad og hvad dertil hører. Formanden bød 
velkommen og udtalte bl. a. sin glæde over, at 
det var lykkedes lokalforeningen at vinde poka
len til ejendom, samt at der straks var blevet ud
sat en ny, således at vi atter i nogle år frem i ti Landsformanden S. E. R. Kofoed ved mindepladen.
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Der blev fra lokalforeningens side udfoldet 
store anstrengelser for at gøre dette mødes til
rettelæggelse så succesfuld som muligt. Ram
merne om mødet var perfekte. Indkvartering og 
spisning samt selve mødets afholdelse foregik på 
kasernen og blev af deltagerne meget rosende 
omtalt.

Søndag den 21. august samme år afholdt lokal
foreningen sin årlige fugleskydning på banerne 
ved gardehusarkasernen. Der var meget stor til
slutning, og i det fine vejr fik vi en god og fornøje
lig dag ud af det.

Skydningen tog sin begyndelse kl. 09.00, og 
ved middagstid mødte vore damer op med fro
kosten, som vi nød i det grønne. Voi’ flinke mes
seforstander havde beredvilligt sørget for den 
flydende afdeling. Under frokosten rettede for
manden en tak til de mange medlemmer, som var 
mødt op.

Fuglen var meget sejlivet, og først kl. 17.30 
faldt brystpladen med et velrettet skud af SG 
Jepsen, som dermed havde sikret OS E. Larsen 
den ærefulde titel: »Fuglekonge 1955«.

Fredag den 16. november 1956 afholdt lokalfor
eningen sin efterårsfest som afslutning på som
merens træningsskydning.

Formanden, SG B. W. Jørgensen, bød de ca. 50 
deltagere velkommen med ønsket om en festlig 
og fornøjelig aften, hvorefter man gik til et bord, 
som var smukt pyntet af kostforplejningens per
sonale, og med Poul Hemmingsens trio til at 
sætte ekstra krydderi på maden varede det ikke 
længe, før alle var rystet godt sammen.

Præmieuddelingen, som fandt sted under 
middagen, blev foretaget af OS Poulsens søster, 
som med megen alvor gik ind for sagen. Efter 
spisningen blev salen ryddet, og der blev gjort 
plads til aftenens troldmand »von Depa«, som 
skulle underholde gæsterne.

Kl. ca. 23.00 var der arrangeret en »kvit eller 
dobbelt«-konkurrence med indtil 64,00 kr., men 
da medlemmerne ikke var skrappe nok, beholdt 
lokalforeningen pengene selv. Vi vil nu lægge 
dem til næste »kvit eller dobbelt«-konkurrence, 
som følger i foråret 1957, og således bliver på 
128 kr.

Kl. 01.00 blev der sat et flot punktum for fe
sten, idet 100% af deltagerne forlangte en time til 
og bedre kan en bestyrelses arbejde ikke honore
res. Der var intet at stille op, det var jo arbejds
dag dagen efter, og det er en god gammel regel, 
at man skal holde, når det går bedst.

Lokalforening »Næstved« afholdt den 23. juni 
1957 Set. Hansfest for medlemmerne.

Festen blev afholdt på garnisonens skyde
bane, der var blevet stillet til rådighed af garni
sonskommandanten.

Selv om det var lidt køligt, blev det en vellyk
ket aften, hvor alle morede sig godt.

Vi startede kl. 19.30 med en velkomstdrink, 
derefter satte vi os til bordet, hvor der blev ser
veret islagkage og vin.

Da vi var kommet os lidt efter det kolde gys, 
svingede vi os lystigt i dansen, der blev afbrudt 
af en »kvit eller dobbelt«-konkurrence, hvor alle 
deltagerne var uheldige. Præmierne var kontant, 
og udgjorde 128,00 kr., der til næste gang vil 
blive forhøjet til 256,00 kr.

Kl. 22.30 blev bålet tændt og samtidig blev alle 
voldene illumineret med fakler, hele danseestra
den var oplyst med levende lys og et stort fyrvær
keri blev sat i gang.

Da dette var slut, blev der serveret varme pøl
ser, hvorefter vi svingede os lystigt endnu et par 
timer.

Til skade for alle, der ikke var med, bekendt
gjorde formanden, at festen var gratis for alle 
deltagerne. Det gav endnu højere humør, og alle 
tog sig en ekstra drink.

Vi sluttede kl. 01.30, og alle var i højt humør, 
fra de kom til de gik.

Den ordinære generalforsamling i 1957 var ikke 
særlig velbesøgt.

Måske havde vejret noget af skylden, men ikke 
så meget, at de OS og SG, der bor på kasernen, 
var afskåret fra at komme.

Desuden var generalforsamlingen lagt på en 
aften, hvor ingen var på øvelse.

Formanden SG B. W. Jørgensen bød velkom
men og udbad sig valg af dirigent. Foreslået og 
valgt blev OS J. Jelen, der takkede for valget og 
oplæste dagsordenen.
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1. Formandens beretning omhandlede en grun
dig gennemgang af lokalforeningens arbejde i 
årets løb, og en gentagelse at de ting, der var 
gennemgået på repræsentantskabsmødet.

Beretningen blev godkendt.
2. Formanden fremlagde regnskabet, da kas

sereren var tjenstligt forhindret i at møde.
Regnskabet blev enstemmigt godkendt.
3. Valg af formand; foreslået og genvalgt en

stemmigt blev SG B. W. Jørgensen.
4. Valg af bestyrelse; foreslået og valgt blev 

OS M. Frandsen, OS Lohse og OS A. Kristensen, 
som suppleant valgtes OS R K Larsen.

Alle nyvalgt.
Som revisor; foreslået og genvalgt blev OS 

J. Jelen.
Suppleant; foreslået og valgt blev OS 

J. E. Kristensen og OS Poulsen, begge nyvalgt.
5. Indkomne forslag: OS P. V. Larsen foreslog, 

at vi fik et fjernsynsapparat i messen. Sagen blev 
drøftet grundigt, og det vedtoges enstemmigt, at 
vi, når tilladelse var indhentet til at opstille fjer
synsapparat, ville lade messen betale apparatet.

(Det skal tilføjes, at vi har fået tilladelse, og 
fjernsynet er opstillet.)

6. Eventuelt: intet.
Kl. 23.00 kunne dirigenten afslutte mødet, og 

han gjorde det med at udbringe et leve for 
F. O. U.

Lokalforeningen afholdt i 1958 sin ordinære ge
neralforsamling den 19. maj i messelokalerne.

Generalforsamlingen startede kl. 19.30, til
slutningen var den bedste i lokalforeningens tid.

Punkt 1. Generalforsamlingens lovlighed blev 
godkendt.

Punkt 2. OS J. Jelen blev valgt til dirigent.
Punkt 3. SG B. W. Jørgensen gav en udførlig 

redegørelse for foreningens arbejde i årets løb, 
og hvad den agtede at gøre i det kommende år.

Desuden gav formanden en redegørelse for re
præsentantskabsmødet.

Beretningen blev godkendt.
Punkt 4. Kassereren fremlagde regnskabet, 

som blev eenstemmigt godkendt.
Formanden rettede en tak til kassereren for 

godt arbejde, og beklagede, at denne ville træde 
tilbage, da hans tid ikke tillod ham at være kas
serer.

Punkt 5. Valg af bestyrelse: Genvalgt blev OS 
P. V. Larsen, der overtog posten som kasserer, og 
OS A. Kristensen.

De to nyvalgte blev OS Buchard og OS Bendt- 
sen.

Som suppleanter blev valgt OS J. E. Christen
sen og OS O. Jørgensen.

Punkt 6. Indkomne forslag: intet.
Punkt 7. Eventuelt: intet.
Generalforsamlingen blev et godt og sagligt 

møde, og formanden afsluttede med at udbringe 
et leve for F. O. U.

Udover nogle ganske små og ikke særlig oply
sende referater fra nogle festligheder foreligger 
intet arkivmateriale af betydning, men i 1960 er 
der et fint referat fra en forårsfest.

Lørdag den 30. april havde lokalforening 
»Næstved« arrangeret den årlige forårsfest, der 
holdtes i kasernens smukke spisesal, hvor der 
var dækket i hesteskoform.

Lokalforeningens formand, B. W. Jørgensen, 
kunne byde velkommen til de indbudte gæster.

Til hornsignaler fra 3 værnepligtige hornblæ
sere førtes fanen ind af 2 oversergenter i garde
husarernes smukke galla, hvorefter formanden 
gav nogle praktiske bemærkninger, og i øvrigt 
bad alle om at tage for sig af retterne.

Det var det usandsynlige store kolde bord, der 
var serveret, og som prikken over i’et diskede 
man op med en stor og dejlig svinekotelet med 
tilbehør.

Under spisningen bragte redaktøren en hilsen 
fra landsformanden og forretningsudvalget, og 
takkede lokalforeningen for vel udført arbejde i 
organisationens tjeneste, samt takkede for lokal
foreningens interesse for og tilskud til »Ejen
domsfondet«. Redaktøren sluttede med at ud
bringe et leve for lokalforening »Næstved«.

Der indledtes med en ung pige, frk. Sonja Jørgen
sen, som frisk og fornøjelig viste en rulleskøjte
dans i eliteklasse, hvorefter »Susser« gav opvis
ning i akrobatik. »Susser«, hvis rette navn er Su
sanne, er kun 7 år, men har allerede optrådt i 
fjernsynets »Cirkus Buster«, og hendes opvis
ning var blændende god.

Begge de søde piger høstede stort og fortjent 
bifald, samt blomster og chokolade.

241



Aftenens tredie solist var en tidligere GHRsol- 
dat, der i sin tid kaldtes for Danmarks morsom
ste soldat, og dette har sikker været rigtigt, for 
han var usandsynlig morsom.

Vi fik serveret en operaparodi så genialt, at 
mange virkelig troede, at det var hans egen 
stemme vi hørte. Det var en virkelig fornøjelig 
sammensætning af mimik og grammofonmusik, 
som fortjente udsendelse i fjernsynet - et num
mer i særklasse. Bifaldet rungede gennem salen, 
og den morsomme mand måtte frem med ekstra
numre.

Efter dette solistprogram takkede formanden for 
hilsener fra landsformand og hovedbestyrelse, 
og udbragte et leve for FOU, hvorefter fanen, un
der honnøraflæggelse, blev ført ud.

Steffen Hansens 6 mands store orkester spil
lede nu op til dans, og der kom snart gang i ben
tøjet. Dansegulvet var godt besøgt hele aftenen, 
men selvfølgelig skulle musikken holde pauser. 
Disse blev godt anvendt, dels af en kabaretkunst
ner, der aftjener sin værnepligt i GHR og dels af 
den usandsynlige morsomme mand. Først
nævnte sang bl. a. en GHRvise, samt gav et me
get morsomt kursus i skiløb, medens sidst
nævnte på glimrende måde parodierede Victor 
Borge. Også til dette nummer benyttede han 
grammofon og en fantasktisk god mimik.

Også disse to numre høstede stort og fortjent 
bifald.

Dansen fortsatte til hen på de små timer, og 
formanden kunne sige god nat med en god sam
vittighed, thi det havde været en virkelig fin og 
fornøjelig fest. Godt arrangeret, dejlig mad, som 
vi skylder tak for, fin optræden og god stemning 
til det sidste.

En meget smuk og stilfuld begivenhed fandt sted 
i 1961. Lokalforeningen foretog indvielse af sin 
nye Estandart. Fra denne begivenhed foreligger 
følgende referat:

Lørdag den 11. marts kl. 16 samledes i eksercer- 
huset på Gardehusarkasernen i Næstved en re
præsentativ skare til estandartindvielse.

Lokalforening »Næstved« havde besluttet sig 
til at udskifte sin mangeårige fane med et sym
bol, der synes at have nøjere tilknytning til det 
gamle rytterregiment, nemlig en estandart.

I eksercerhuset var opstillet et detachement 
gardehusarer i tjenestepåklædning, og overfor 
disse stod opstillet 6 signalblæsere.

Ved indgangen stod malerisk opstillet garde
husarer i den smukke husaruniform. I døren 
modtog, glad smilende, lokalforeningens popu
lære formand, tilsynsførende ved garnisonens 
skydebaner, sergent B. W. Jørgensen, de mange 
gæster.

Præcis kl. 16.15 kom regimentschefen, oberst 
P. Jorck-Jorckston, ledsaget at sin adjudant. Sig
nalblæserne blæste honnørsignalet, og detache
mentet præsenterede, hvorefter formanden førte 
obersten til sin plads, hvor denne hilste på flere 
af gæsterne.

Der indtraf nu et smukt intermezzo. På en 
kommando blev over tyve faner fra lokalforenin
ger ud over landet og fra de sydsjællandske sol
daterforeningers samvirke med faneofficerer i 
spidsen ført ind gennem salen, hvor de tog op
stilling bag talerstolen, et virkeligt smukt syn.

Derefter bød formanden for lokalforeningen et 
kort velkommen, og nu blev estandarten i sam
menrullet stand ført frem, hvor den under trom
mehvirvler blev afdækket og oprullet.

Oberst P. Jorck-Jorckston motiverede et leve for 
Hans Majestæt Kongen og slog det første søm i. 
Derefter talte direktør Holst, formand for de 
samvirkende soldaterforeninger i Sydsjælland, 
for Danmark og slog det andet søm i. Landsfor
manden for FOU talte for lokalforeningen og 
slog det tredie søm i for denne.

Den meget smukke estandart, som lokalfor
eningen selv havde indkøbt, blev nu under æres
bevisninger ført ud, hvorefter højtideligheden 
sluttede med, at gæsterne blev ført ud. En meget 
smuk højtidelighed.

Særlig betagende var det at se de mange lo
kalforeningsfaner, der blev ført ind af overser
genter i uniform, dette syn er en gentagelse ved 
anden lignede lejlighed værdig.

Om aftenen samledes ca. 175 gæster til en dej
lig middag i kostforplejningen, hvorunder der 
blev holdt et utal af taler, så mange, at det und- 
drager sig referentens mulighed for at nævne 
alle dem, der talte.

Efter middagen morede de mange gæster sig 
til det udmærkede orkester, og lokalforeningen 
havde alt i alt stor ære og glæde af den gode fest.

242



Lokalforening »Næstved« har i 1961 afholdt or
dinær generalforsamling med følgende dagsor
den:

1. Godkendelse af generalforsamlingens 
lovlighed.

2. Valg af dirigent.
3. Formandens beretning.
4. Kassererens beretning.
5. Valg af bestyrelse.
6. Indkomne forslag.

Generalforsamlingens lovlighed blev enstemmigt 
vedtaget.

Som dirigent blev foreslået og valgt sergent 
V Koudahl, der takkede for valget, oplæste dags
ordenen og gav ordet til formanden, sergent 
B. W. Jørgensen.

Formanden gav en fyldestgørende beretning 
for hovedforeningens og lokalforeningens ar
bejde i årets løb og for lokalforening »Næstved«s 
arbejde fremover.

Formandens beretning blev godkendt.
Kassereren fremlagde regnskabet, der blev 

godkendt.
Den nye bestyrelse kom til at bestå af:

Formand: sergent B. W. Jørgensen, genvalg.
Kasserer: oversergent R. E. M. Sørensen, ny
valg.
Sekretær: oversergent A. Kristensen, nyvalg.
Bestyrelsesmedlem: oversergent J. Trempe- 
nau, nyvalg.
Bestyrelsesmedlem: oversergent B. H. Jen
sen, nyvalg.
Suppleant; oversergent Gamrath, nyvalg.
Suppleant: oversergent S. E. Kristoffersen, ny
valg.
Revisor: oversergent J. Jelen, genvalg.
Revisor II: sergent V. Koudahl, nyvalg.

Under indkomne forslag blev der vedtaget, at 
foreningen skulle forære gardehusarregimentet 
2 stk. blæseinstrumenter til regimentets 200 års 
jubilæum den 10. februar 1962.

Det blev pålagt bestyrelsen at undersøge mu
lighederne for køb eller bygning af et sommer
hus, der kunne benyttes af foreningens medlem
mer.

Det blev vedtaget at udskifte foreningens TV,

såfremt der skulle foretages flere reparationer 
på det, samt at foreningens årlige sommerfest 
skulle afholdes lørdagen, der ligger nærmest 
Set. Hans.

Formanden afsluttede mødet med at udbringe et 
leve for FOU.

Fra 1961, som har været et meget aktivt år, er 
endnu et referat:

Lokalforeningen afholdt sommerfest på skyde
banen ved gardehusarkasernen, som velvilligst 
var stillet til rådighed af garnisonskommandan
ten.

Festen startede kl. 19 med en velkomstdrik, 
hvorefter vi spiste den medbragte mad. Efter 
spisningen blev der spillet op til dans, og vi svin
gede os lystigt indtil kl. ca. 23, hvor det store bål 
blev tændt, og det store festfyrværkeri blev 
skudt af.

Samtidig blev alle voldene illumineret med 
fakler, det var et smukt syn.

Efter bålet blev der serveret varme pølser og 
fadøl, hvorefter dansen gik lystigt til kl. 1.

Det er lokalforeningens håb at se flere af de 
øvrige lokalforeningers medlemmer til vores ar
rangementer end tilfældet har været indtil nu, 
hvor vi har sendt indbydelse ud til alle lokalfor
eninger på Sjælland.

For året 1962 er det ikke lykkedes at finde refera
ter fra særlig markante begivenheder.

For januar/februar 1963 bringer formanden for 
lokalforeningen B. W. Jørgensen meddelelse om 
følgende:

Lokalforening »Næstved« har afholdt en »man- 
deaften«, hvor der blev serveret frokost, og til
slutningen var særdeles god. Oversergentskolen 
fra Grønnegades kaserne var inviteret og var 
mødt næsten fuldtallig. Lokalforeningen fik ved 
denne lejlighed overrakt en dirigentklokke i 
bronze af oversergentskolens elever.

Lokalforeningen har ligeledes afholdt ande
spil, hvor der også var meget god tilslutning. Der 
blev bortspillet 14 ænder, 1 gås og flere ekstra- 
gevinster.
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Oversergenterne fra FAFR, GHR, PBS og Fly
vestation Avnø har fået tilladelse til at deltage i 
konkurrenceskydning for faste befalingsmænd 
mellem nævnte regimenter.

Den første konkurrence er afholdt, og OS 
R. E. M. Sørensen, GHR, blev nr. 1 i sin klasse.

Lokalforening Næstved bød det længe ventede 
forår velkommen med en stor forårsfest i 
GHRkasernens smukke spisesal, lørdag den 30. 
marts.

85 deltagere havde samlet sig om de smukt 
pyntede borde, da formanden, B. W. Jørgensen, 
motiverede et nifoldigt leve for Hans Majestæt 
Kongen.

Formanden bød velkommen, og rettede en 
særlig velkomst til gæsterne, formanden for 
»Sydsjællands Soldaterforeninger«, direktør 
Holst med frue, landsformanden, S. E. R. Kofoed 
med frue, redaktør for FOUbladet K. Særmark- 
Thomsen samt repræsentanter for lokalforening 
Sydsjælland og de mange damer, der kastede 
glans over festen. Jørgensen beklagede, at regi
mentschefen var forhindret i at være tilstede, 
men obersten havde lovet sig andet steds hen, in
den vor invitation var modtaget.

Senere på aftenen indløb en telegrafisk hilsen 
fra oberst og oberstinde Jorck-Jorckston. Denne 
smukke gestus blev hilst med langvarigt hånd
klap. Landsformanden indledte talerækken med 
at takke for invitationen, og erklærede, at såvel 
han som hans kone altid havde været glade ved 
at komme til fest i lokalforening Næstved.

Derefter fulgte en kort redegørelse for for
handlingerne omkring seniorsergentordningen 
o. a. problemer. Kofoed sluttede med at ønske 
Næstved til lykke med dette fine arrangement og 
motiverede et trefoldigt leve for lokalforeningen.

Direktør Holst takkede også for invitationen 
og oplyste, at det ikke var første gang, han var til 
fest i lokalforeningen, men han havde altid følt 
sig godt tilpas her - vel nok på grund at de 
mange yndige kvinder, som det jo er dejligt at 
være sammen med, når man kommer lidt op i 
årene. Holst causerede lidt om, hvornår en mand 
bliver gammel, og omtalte derefter fortidens un
derofficerer sammenlignet med nutidens sergen
ter og oversergenter.

Holst sluttede med en hyldest til såvel de 
gamle som de unge, og udbragte et leve for FOU.

En morsom sang til og om damerne blev afsun
get og udmundede i endnu 3 hurraer, hvorefter 
herrerne rejste sig og sang »En skål for den mø«. 
A. Kristensen takkede redaktøren for sangen og 
medgav også ham 3 hurra, hvorefter Særmark- 
Thomsen rettede en tak til lokalforeningens for
mand B. W. Jørgensen, dels for godt arbejde for 
FOU, specielt Næstved, og dels for godt samar
bejde gennem 21 år.

B. W. lod takken gå videre til sine bestyrelser 
gennem årene, men særlig den nuværende. Tak
kede Holst, Kofoed og Særmark-Thomsen for 
fremmødet og de mange pæne ord og rettede 
derefter en hjertelig tak til køkkenpersonalet, 
damerne, køkkenchefen og kostforplejningsfor
valteren, for den store indsats, der havde gjort 
det muligt at holde denne fest.

Vi skylder at fortælle, at den yderst vellyk
kede og lækre middag bestod at tarteletter m. 
hummer og asparges, oksefilets m. gemyse og 
frugtdessert samt kaffe. Alt med diverse.

På opfordring sang man endnu engang den 
omdelte sang, og damerne blev høfligt (men be
stemt) opfordret til at møde med en sang til den 
næste fest. Under sædvanlige former blev fanen 
ført ud af salen, hvorefter B. W. bød velbe
komme.

Kaffen blev drukket, medens salen blev ryddet 
til dans, og hertil serverede »Gambys glade gut
ter«, hvad der hører sig til af musik, ligefra 
»Skæve Thorvald« til de sidste nye twistmelo
dier.

Jo - der blev hurtigt stemning, og det var hen 
på de små timer, før der var tegn på opbrud.

Fra 1964 foreligger påny kun enkelte meget 
sparsomme oplysninger:

Lokalforening Næstved har den 6. maj 1964 
afholdt ordinær generalforsamling.

Formanden bød velkommen til den ikke alt for 
store forsamling, hvorefter der blev valgt en diri
gent.

Dirigenten oplæste dagsordenen; efter at ge
neralforsamlingens lovlighed var blevet god
kendt, gav han ordet til formanden, der aflagde 
beretning om foreningens arbejde i året der er 
gået, og om organisationens repræsentantskabs-
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møde i København. Efter forskellige spørgsmål 
til formandens beretning blev den enstemmigt 
godkendt.

Kassereren aflagde beretning om regnskabet, 
der blev godkendt.

Ved valg af bestyrelse blev kassereren OS 
R. E. Sørensen genvalgt, OS J. Å. Hansen og OS 
M. P. Kristensen blev genvalgt og OS A. Kristen
sen nyvalgt.

Bestyrelsen er sammensat således:

Formand: SG B. W. Jørgensen.
Kasserer: OS R. E. M. Sørensen.
Sekretær: OS A. Kristensen.
Bestyrelsesmedlemmer: OS K. Sørensen.
OS J. Trempenau.
OS J. Å. Hansen.
OS M. P. Kristensen.
Suppleanter: OS B. T. Johansen.
OS C. E. H. Hansen.
Revisorer: OS H. C. Jensen.
OS L. R. Jørgensen.

Der var ingen indkomne forslag, og formanden 
sluttede generalforsamlingen med at takke for et 
godt og sagligt møde og udbragte et leve for 
FOU.

Lokalforeningen Næstved afholder fugleskyd
ning søndag den 13. september kl. 9.00. Foruden 
fugleskydning er der præmieskydning og kegle
bane. Der er mange fine præmier.

Mød op søndag den 13. september kl. 9.00 
med madpakken under armen, eller lad konen el
ler kæresten komme med den kl. 12.00, så vi kan 
spise frokost kl. 12.15. Vi ser meget gerne, at 
medlemmer fra andre lokalforeninger møder op 
til vores fugleskydning.

Lokalforeningen afholdt den 27. juni sommer
fest; deltagelsen var meget stor. Festen blev af
holdt på skydebanen, hvor der i samme anled
ning var pyntet med flag og kulørte lamper, og 
det så mange, at Tivoli næsten måtte blegne. 
Festen startede kl. 18.30, hvor gæsterne blev 
trakteret på drink »Bulders specialitet« »Rød 
Hekse drik«, hvorefter vi gik i gang med vore

medbragte skorpeskrin og sang et par muntre vi
ser, skrevet til festen. Kl. ca. 22.00 blev bålet 
tændt og midsommervisen blev sunget, hvoref
ter dansen gik til den lyse mogren, hvor alle gik 
hver til sit med et minde rigere om en virkelig 
morsom og vellykket aften i lokalforeningen.

1965 er lokalforeningens jubilæumsår. De første 
25 år af lokalforeningens levetid blev naturligvis 
fejret:

Foreningen, der blev oprettet den 2. oktober 
1940 på initiativ af SG B. W. Jørgensen, har si
den oprettelsen arbejdet støt og godt.

På grund af efterårsmanøvre kan lokalforenin
gen ikke afholde jubilæumsarrangementet på 
selve stiftelsesdagen, men har flyttet festen til 
30 oktober.

Den 30. oktober kl. 10.00 vil der blive afholdt 
reception. Samme dag kl. 18.30 afholdes fest
middag i Gardehusarregimentets kostforplej
ning med følgende menu:

Hummerrand med dildsovs.
Vin: Hvidvin.
Andesteg.
Vin: Rødvin.
Is.
Vin: Portvin eller maderia.
Kaffe med cognac eller likør.
Kl. 01.00 serveres oksekødssuppe.
Under middagen vil Arne Lamberts orkester 

musicere. Samme orkester vil efter middagen 
spille op til dans.

Pris pr. kuvert: Kr. 25,00.
Tilmelding kan ske skriftligt til SG B. W. Jør

gensen. Sidste tilmeldingsfrist er den 15. okto
ber.

Fra selve festen foreligger intet skriftligt referat, 
der findes dog i lokalforeningens arkiv et 16 mm 
film og noget billedmateriale. Endvidere findes 
nogle skriftlige udtalelser.

Regimentschefen OB P. Jorck-Jorckston, der 
skænkede lokalforeningen en sabel, skrev føl
gende:

Det var med stor interesse, jeg i foråret 64 læste 
FOU’s jubilæumsnummer og derved på en ud
mærket og overskuelig måde fik præsenteret den
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udvikling og de problemer Dansk Underofficers
forening har haft såvel før som efter oprettelsen i 
1939.

Den 1. oktober i år kan lokalforening Næstved 
fejre sit 25-års jubilæum, i hvilken anledning jeg 
her på mine og garnisonens vegne ønsker at 
overbinge de hjerteligste lykønskninger til da
gen.

For sergenterne af reserven var det, så længe 
Gardehusarregimentet var stationeret i Køben
havn, naturligt at være tilknyttet selve forenin
gen, men ved forlægningen i september 1940 op
stod et naturligt behov for en lokalforening.

Her skal udviklingen iøvrigt ikke berøres hen
set til, at denne er omtalt andet steds, men jeg 
finder anledning til at påpege den store hjælp de 
unge befalingsmænd, værnepligtige som frivil
lige, har betydet og stadig betyder for regimen
tet.

Lad det være sagt med det samme, at let har 
det ikke altid været for gruppen, men altid har 
denne arbejdet loyalt og hårdt for at blive så dyg
tig som muligt, derhen at de ofte meget store 
krav, der har været stillet til den enkelte har væ
ret opfyldt på bedste måde til gavn og hjælp for 
de øvrige befalingsmandsgrupper og dermed re
gimentet.

Her skal også understreges den justits, der 
har hersket inden for lokalforeningen, hvilket 
har bidraget til det gode forhold iøvrigt.

Kravene vil i fremtiden ikke blive mindre, 
tværtimod, henset til hele den udvikling forsva
ret til stadighed undergår.

Jeg udtrykker her de bedste ønsker for fremti
den, hvad angår arbejdsglæde og dygtiggørelse 
for alle lokalforeningens medlemmer, og jeg si
ger tak til foreningen for den tid, der er gået, idet 
jeg retter denne tak til lokalforening Næstveds 
mangeårige, dygtige og idérige formand, afsk. 
sergent B. W. Jørgensen, hvis myndige ledelse af 
foreningen har gjort denne til et værdifuldt aktiv 
i regimentet.

Chefen for PBS OBL P. M. Jespersen skrev føl
gende i anledning af begivenheden:

Lokalforening Næstved indenfor landsorganisa
tionen Foreningen af Oversergenter og Underof
ficerer kan i denne måned fejre 25-årsdagen for 
dens stiftelse.

I anledning af jubilæet lykønsker jeg forenin
gen på det hjerteligste.

De første 25 år af foreningens tilværelse har 
været præget af besættelsesårenes vanskelige 
vilkår, befrielsesårets måske noget forhastede 
optimisme samt vel i særlig grad af genopbyg
ningsårenes store krav til forsvarets personel. 
Ikke mindst efterkrigsårenes voldsomme udvik
ling, bl. a. markeret ved forsvarslovene af 1951 
og 1960 med de deraf følgende strukturændrin
ger af personelmæssig karater, har været overor
dentlig krævende for en forening, hvis mål det 
stedse har været at fremme medlemmernes sta
tus i såvel tjenstlig som økonomisk og social hen
seende.

Det er mit indtryk, at lokalforening Næstved i 
de forløbne 25 år med held og på smukkeste 
måde har arbejdet for at virkeliggøre denne mål
sætning. Herigennem har foreningen ikke alene 
styrket sammenholdet blandt dens egne med
lemmer, men også bidraget til højne hele perso
nelgruppens anseelse og omdømme. Den re
spekt, der idag står om lokalforeningen, skyldes 
også den forståelse for værdien af loyalt samar
bejde med andre organisationer og foreninger, 
der altid har præget foreningens arbejde og 
holdning.

Da jeg er vidende om, at medlemmernes ud
dannelse og dygtiggørelse også ligger forenin
gen stærkt på sinde, vil jeg gerne ved denne lej
lighed pege på, at udviklingen såvel indenfor for
svaret som i det danske samfund ingenlunde er 
gået i stå, især ikke hvad angår uddannelse- og 
ledelsesproblemer. Netop indenfor disse områ
der vil fremtiden efter min opfattelse stille store 
krav til også denne forenings medlemmer. Krav 
om erkendelse af udviklingens nødvendighed 
fulgt op af vilje til at tilegne sig og virkeliggøre 
nye uddannelsesmetoder og ledelsesformer.

Mine fremtidsønsker for foreningen skal da 
være, at den må have fremsyn, vilje og held til på 
alle områder at virke til gavn for medlemmerne 
og for forsvaret.

Hovedforeningen FOU markerede sig med føl
gende udtalelse:

Lokalforening Næstved - vor forenings næstæld
ste lokalforening - har i oktober bestået i 25 år.

Lokalforeningen blev stiftet af underofficerer
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ved det nyligt ankomne Gardehusarregiment, 
som var blevet forlagt fra Østerbrogades kaserne 
til Næstved den 1. september 1940. Og blandt 
stifterne var sergent B. W. Jørgensen, som endnu 
den dag i dag er lokalforeningens formand. På en 
måde er det faktisk et dobbelt jubilæum, for 
bortset fra en lille afbrydelse, har B. W. Jørgen
sen været lokalforeningsformand i samtlige 25 
år.

Det er .med stor glæde, at man kan konstatere, 
at lokalforening Næstved altid har hørt til blandt 
FOU’s grundpiller i Hæren. Der skal derfor lyde 
en tak til B. W. for det arbejde, som vi ved, at Du 
altid - og med glæde - har udført for FOU både 
på stedet og for hovedbestyrelsen. FOU’s ledelse 
forventer, at vore lokale repræsentanter udfører 
det arbejde, som det er nødvendigt at pålægge 
dem, men det er desværre ikke altid, at det bliver 
gjort med samme ildhu og præcision, som den 
lokalforening Næstved udviser.

Vi ved, at B. W. Jørgensen ikke mere »har trø
jen på«, men ikke desto mindre er det vor opfat
telse, at B. W. er det centrale midtpunkt, når lo
kalforening Næstved samles for at tage stilling 
til problemerne.

Vi ønsker derfor tillykke ikke alene med lokal
forening Næstved, men lige så meget til B. W. 
Jørgensen.

Lokalforeningens sekretær A. Kristensen skrev 
følgende indlæg i anledning af, at formanden

B. W. Jørgensen 
lokalafdelingsforniand i 25 år

B. W. Jørgensen, som var lokalforeningens stif
ter, samtidig kunne fejre et jubilæum, som ingen 
lokalforening endnu ved denne bogs afslutning 
har kunnet præstere:

Formanden for lokalforening Næstved, SG 
B. W. Jørgensen, »Bulder«, kan fejre 25 års ju
bilæum sammen med lokalforeningen, da han 
har virket som formand siden lokalforeningens 
start.

Et stykke arbejde han har udført mønstervær
digt.

B. W. Jørgensen er født i København den 29. 
september 1914. Han blev indkaldt til Gardehu
sarregimentets panservognseskadron i 1935 og 
udnævnt til sergent i 1940.

I oktober 1940 blev der på initiativ af 
B. W. Jørgensen afholdt et møde for sergent
gruppen med det formål for øje, at vælge en be
styrelse, som på stedet kunne varetage Underof
ficersforeningens interesser. B. W. Jørgensen 
valgtes til formand.

I 1943 blev B. W. Jørgensen hjemsendt, da be
sættelsesmagten krævede alt personel bort fra 
kasernen.

Fra 1944 til krigens slutning deltog han i mod
standsarbejdet i Lyngby. Efter krigens slutning 
blev B. W. Jørgensen atter indkaldt til Gardehu
sarregimentet og blev ansat som tilsynsførende 
ved garnisonens skydebaner. Han blev, efter at 
være overført som civilansat, medlem af luftmel- 
dekorps Næstved, hvor han siden 1951 har virket 
som næstkommanderende. De sidste halve snes 
år, har han været medlem af forretningsudvalget 
i Centralsammenslutningen af Sydsjællands Sol
daterforeninger og har samtidig virket som kas
serer i Gardehusarforeningen i Næstved.

B. W. Jørgensen har gjort et kæmpearbejde 
for foreningen, og vi takker ham derfor og sender 
samtidig en lykønskning på 25 års dagen.

Efter denne store begivenhed og efter et længe 
næret ønske om at formandsposten skulle over
tages af en tjenstgørende, bliver der skabt flertal 
for at indkalde til en ekstraordinær generalfor
samling, der finder sted i foråret 1966.

Referatet fra denne generalforsamling medde
ler kun, at lokalforeningen har følgende ny besty
relse:
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Formand: SSG A. Kristensen.
Kasserer: SG Røjkær-Nielsen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS F Lund.
OS Bremer.
SG E. Galvits.
OS K. Clausen.
OS R. B. L. S. Kaiser.
Suppleanter:
OS H. J. A. Nielsen.
SG H. Laugesen.
Revisorer:
SSG M. P. Kristensen.
SSG A. Jacobsen.
Revisorsuppleanter:
OS F.T. Petersen.
OS J. Å. Hansen.
Estandartbærer: OS Bremer.

Den nye formand SSG A. Kristensen havde hidtil 
i nogle år fungeret som lokalafdelingens sekre
tær. Der forløber dog kun 2 år, før der påny bliver 
indkaldt til en ekstraordinær generalforsamling, 
der finder sted den 25. april 1968. Her vælges ny 
bestyrelse med følgende sammensætning:

Formand: SSG M. P. Kristensen.
Næstformand: OS T. G. Jensen.
Kasserer: OS G. O. Hansen.
Sekretær: SG T. K. Madsen-Röschmann.
Øvrige bestyrelse:
OS J. Å. Hansen.
OS F. T. Petersen.
OS N. J. Christensen.
Suppleanter:
SSG A. Jacobsen.
OS O. F.V. Hansen.
Revisorer:
SSG H. Knoblauch.
OS S. E. Christoffersen.
Revisorsuppleanter:
SSG N. A. Nielsen.
OS J. O. Johansen.
Estandartbærer: OS Bremer.

Der er, efter et referat fra det første bestyrelses
møde efter generalforsamlingen, sløseri med op
krævning af kontingenter og betaling for indkøb 
i messen, hvor et bon-system får de svage sjæle 
til at foretage større indkøb end økonomien ræk

ker til. Det er den hidtidige revisor man har valgt 
som formand, men det er dog stadig vanskeligt 
at få balance i økonomien, der efter en senere op
gørelse viser, at der er en samlet gæld på ca. kr. 
20.000,- til hovedforeningen.

Lokalafdelingen afholdt sin ordinære generalfor
samling i 1969 den 18. marts. Forinden forman
den aflagde beretning mindedes forsamlingen 
OS J. Jelen, der var afgået ved døden den 3. no
vember 1968. Jelen havde i mange år under 
B. W. Jørgensens formandstid fungeret som se
kretær.

SFO bladet, december 1968.

Formanden kan i sin beretning meddele, at 
den samlede gæld til hovedforeningen er afviklet 
og en række tilgodehavender er indkasserede. Et 
forslag fra bestyrelsen om afskaffelse af bon-sy
stemet og overgå til udelukkende kontant salg i 
messen bliver sat under afstemning. Forslaget 
vedtages med 24 stemmer for, 1 imod og 1 
stemme er blank.

Kassererens regnskab viser et overskud på kr. 
6.372,12.

I denne periode arbejder lokalafdelingen på at 
få tildelt nye messe og opholdslokaler. Det var 
nødvendigt at overgive sagen til behandling af 
hovedforeningen, der havde skiftet navn til Ser
gentgruppens Fælles Organisation - SFO.
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På den ordinære generalforsamling den 19. 
marts 1970 omtalte formanden de forskellige ar
rangementer, der havde fundet sted i den mel
lemliggende tid. Formanden kan samtidig op
lyse, at der nu er realiteter på vej i spørgsmålet 
om andre lokaler.

Lokalafdelingen er tilsyneladende inde i en ro
lig tilværelse med rimelig god økonomi, da be
styrelsen modtager begæring med 51 medlem
mers underskrifter om indkaldelse til en ekstra
ordinær generalforsamling.

Der bliver herefter indkaldt til en ekstraordi
nær generalforsamling den 28. september 1970 
med følgende dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Valg af 2 stemmetællere.
3. Debat.
4. Valg af formand.
5. Valg af kasserer.
6. Valg af bestyrelsesmedlemmer.

SSG Bendixen fra hovedbestyrelsen var til stede 
og indledte mødet med at udtale, at den forsam
ling, der nu var indkaldt til af nogle utilfredse 
medlemmer, ikke var til fordel for gruppen, men 
kunne kun hilses med tilfredshed af arbejdsgive
ren.

Han mente, at den nuværende bestyrelse 
havde gjort et godt stykke arbejde navnlig i sa
gen om de nye lokaler, som kunne overtages fra 
den 15. oktober. Den siddende bestyrelse havde 
haft mange forhandlinger med hovedbestyrel
sen, som igen havde forhandlet med de højere 
myndigheder, og nu var den sag bragt i orden.

Forsamlingen valgte SSG Bendixen til diri
gent.

Formanden mente, at den hovedopgave, besty
relsen havde haft, var tilgodeset - at varetage de 
faglige interesser og at få lokalforeningens øko
nomi på fode.

Der opstod en lang debat både for og imod den 
siddende bestyrelse. Hovedsynspunkterne gik på 
en vis utilfredshed med, at der ikke blev afholdt 
selskabelige sammenkomster, at fjernsynet ikke 
blev bragt i brugelig stand. Man enedes om at fo
retage en afstemning, om den siddende besty
relse skulle fortsætte. Resultatet af denne af
stemning blev, at 20 stemte for, og 24 stemte

imod. Der blev herefter afholdt valg, der bragte 
følgende resultat:

Formand: OS S. Alexandersen.
Kasserer: SSG H. J. A. Nielsen.
Sekretær: SG H. J. Berg.
Bestyrelsesmedlemmer:
SSG Lund.
SSG J. Fælled.
OS O. F. V. Hansen.
OS J. E. M. Møller.

På bestyrelsesmødet efter generalforsamlingen 
blev nedsat et messeudvalg.

På et bestyrelsesmøde meddeler messefor
standeren, at han har konstateret, at nøgler i 
vagten udover at passe til yderdøren i messen til
lige passede til baren. Dette kunne være en mu
lig årsag til det varesvind, der var opstået. Mes
seforstanderen frabad sig tillige enhver indblan
ding udefra i messens drift.

På samme møde blev det vedtaget at gøre et 
forsøg med fremstilling at et månedsblad for lo
kalforeningens medlemmer.

Gennem en periode frem til generalforsamlingen 
den 26. maj 1971 var påny konstateret fejl i regn
skabsopgørelserne for messen, denne gang var 
det et beløb på ca. kr. 14.000,-. Der blev truffet en 
ordning, som i løbet af et par år bragte balance i 
tingene.

Det første nummer af medlemsbladet var ud
kommet og havde fået navnet »Lyssporet«.

Den 27. oktober 1971 orienterede formanden om 
indførelsen af Cafeterieordningen, og der blev på 
dette møde enighed om at adskille messen og lo
kalafdelingen til to selvstændige enheder.

På generalforsamlingen den 4. januar 1972 blev 
»Gardehusarregimentets Sergentforening« stif
tet.

Den 1. oktober 1975 afholdt lokalafdelingen SFO 
Næstved en reception i sergentmessen i anled
ning af 35 årsdagen for stiftelsen.

Det samme gentog sig ved 40 års jubilæet i 1980.
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Lokalafdelingens bestyrelse i december 1986. Bageste række fra venstre: SSG J.F. Ebsen, OS H.L. Brogaard, OS S. Ha
vemann, SSG H. Juul Petersen og SSG F. Wrist-Knudsen med lokalafdelingens es tandart. Forreste række fra venstre: OS 

I.B. Rasmussen, formanden SSG G. Bredo Simonsen, SSG H.J. W. Nielsen og SG S.A. Møller.

Den store begivenhed for stampersonellet var, da 
KFF B 38 i november 1973 bragte CS som hoved
organisation fuld forhandlingsret og samtidig 
indførte en tillidsmandsordning på tjenesteste
derne.

Som en afslutning på denne beretning om lo
kalafdeling Næstveds historie er dette indlæg af 
formanden tillidsrepræsentant, tillige medlem af 
SFO HRNs bestyrelse SSG G. B. Simonsen, der 
giver et samlet overblik, over den udvikling ser
gentgruppen i dette traditionsrige regiment har 
haft gennem de seneste 50 år.

Fra lokalafdelingens start i 1940 og frem til 
1973, var det ikke de store fagpolitiske slag, der 
blev udkæmpet omkring lokalafdeling Næstved.

I tiden frem til 1973 var det for det meste vo

res messe, det drejede sig om, når vi læser i de få 
gamle protokoller, vi i dag har tilbage, eller læser 
bevægelserne i lokalafdelingens gamle sparekas
sebog, siger nogle, at det mere mindede om en 
selskabelig forening. Det er nu nok næppe tilfæl
det, for det arbejde, der dengang blev gjort, dan
ner grundlag for de virkelige gode messeforhold, 
vi har i dag. I 1972 flyttede sergentmessen til 
større omgivelser, i de lokaler hvor der tidligere 
havde været infirmer!. Det var virkelig fantastisk 
for lokalafdelingen at få gennemtrumfet en så
dan flytning, til de dejlige omgivelser vi i dag rå
der over.

Sergentgruppen ved Gardehusarregimentet 
var også væsentlig større end i dag (109), udover 
vore egne lå der kampvognseskadronerne fra 
vore regimenter, Danske Livregiment og Falster-
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ske Fodregiment, så alt i alt inclusive værneplig
tige sergenter var vi meget tæt på 200 mand.

Men alt får en ende, i midten af halvfjerdserne 
blev de fremmede enheder trukket hjem, og ved 
årsskiftet 1975/76 blev vores 2. Panserbataljon 
overflyttet til Sjællandske Livregiment.

Dette gik ikke stille af, ikke mange husarer 
ville skifte regiment, korpsånd, traditioner og 
m. m. blev flittigt anvendt, men ligemeget hjalp 
det, flyttet blev man. En del vendte dog hurtigt 
hjem igen, andre søgte ud af forsvaret, medens 
andre efterhånden fandt sig tilrette. I dag 10 år 
efter er der kun nogle få husarer tilbage i den 
gamle 2. bataljon, men ånden lever stadig blandt 
infanteristerne på Antvorskov.

Med udgivelsen af KFF B.38-1973 var vejen ba
net for et mere fagligt organisationsapparat. I de 
første år herefter var det ikke nemt med forhand
lingsret, samråd, medindflydelse, og hvad det nu 
hed alt sammen. På samarbejdsudvalgsmøderne 
var det i starten ikke den meget positive samar- 
bejdstone, der blev taget i anvendelse, det for
tælles, at en formulering som »Javel Hr. Oberst« 
blev foretaget i retstilling, ikke af alle, men na
turligvis af en medarbejderrepræsentant, som 
regimentet havde formidlet indkaldt. Men med 
organisationens hjælp blev dette forhold bragt 
til ophør, og personalerepræsentanten deltog ef
terfølgende i møderne.

I begyndelsen af 1981 blev de første drøftelser 
foretaget ved samarbejdsudvalget om retningsli
nier vedrørende personale- og arbejdsforhold, 
dette var noget helt nyt, som ingen andre havde 
fået indført, der var da også en del chefer, der 
følte, at de mistede noget kompetance, afgav 
nogle af de beføjelser de havde haft, men vedta
get blev retningslinierne da, men først i juni 
1982. Disse retningslinier har vi haft stor glæde 
af, de har været medvirkende til, at lokalafdelin
gen har fået indflydelse på egne forhold ved regi
mentet på næsten alle områder.

Et andet markant punkt i lokalafdelingens hi
storie kom i 1979. Regimentet foreslog, at ser
gentgruppen alene skulle besætte alle posterne i 
estandartvagten, hvor vi tidligere kun havde haft 
en plads, men så sandelig også den allerfornem- 
ste estandartvagtføreren.

Sergentgruppen modtog dette som en æres
bevisning og som en opmærksomhed, da grup
pen gør sig store anstrendelser for at skabe in
teresse for ridningen ved regimentet. I samme 
forbindelse kan nævnes, at lokalafdelingen ind
gik en aftale med regimentet, om hvorledes 
estandartvagten skal besættes, og efter hvilke 
principper vores medlemmer skal gøre sig for
tjent til at ride med estandarten for på den måde 
at blive dekoreret at et udenlandsk kongehus, en 
præsident eller anden gæst til vores kongehus.

Som det selvfølgeligt skinner igennem, har ser
gentmessen en central placering i lokalafdelin
gen, vi vil ikke lægge skjul på, at meget bliver 
skabt her, men med hånden på hjertet har vi kun 
positive oplevelser i nyere tid. De sidste seks år 
har lokalafdelingen gennem messen festligholdt 
regimentets fødselsdag, efterhånden er det ble
vet noget af et tilløbsstykke med stadig flere og 
flere gæster alle iført festpåklædning fra: gallau
niform til selskabsuniform, smoking, habit og 
damer i lange kjoler. Som et festligt midtpunkt 
modtager vi inviterede gæster fra Den Kongelige 
Livgarde samt glædeligvis rigtigt mange hjem
sendte gardehusarer.

Den sidste traditon der er startet i nyere tid, er 
den årligt tilbagevendende »HOT ARSE«. Det er 
en ridetur, der strækker sig over en fredag-lør
dag i august/september måned. Udelukkende 
personel fra sergentgruppen kan deltage i denne 
utrolig dejlige oplevelse i den sydsjællandske na
tur. Vi har p. t. afviklet 3 ture og må sige, at vi 
skulle have startet på dette for lang tid siden. Vo
res regiment har overfor dette arrangement stil
let sig meget velvilligt, med lån at heste, forskel
ligt materiel o. s. v. Formålet med rideturen er 
selvfølgelig at vedligeholde ridefærdighederne, 
at videreudvikle interessen for hesten samt at 
styrke kammeratskabet. Der bliver naturligvis 
også lejlighed til at dyrke bordets glædet, fra et 
veldækket bord, med sølvlysestager, blomster og 
hvad man ellers kan forvente, når gardehusarer 
er på udflugt.
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Formandsliste

2. okt. 1940 - 8. jun. 1943 SG af res. B. W. Jørgensen
8. jun. 1943 9. aug. 1945 OS af res. L. Bjørn Jensen
9. okt. 1940 - jun. 1966 SG af res. B. W. Jørgensen

jun.1966 25. apr. 1968 SSG A. Kristensen
25. apr. 1968 28.sep. 1970 SSG M. P. Kristensen
29.sep. 1970 1. nov. 1972 OS S. Aleksandersen

2. nov. 1972 - 23. jan. 1976 SSG V. G. Petersen
24. jan. 1976 - 26. maj 1978 SSG B. Jernbøl
27. maj 1978 - 7. okt. 1981 SSG J. Petersen

8. okt. 1981 - SSG G. B. Simonsen
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Hovedadgangen til Nymindegablejren.

Lejren ved Nymindegab blev etableret i årene 1941-43 som et led i den tyske betættelsesmagts opbyg
ning af »Atlanterhavsvolden« på dansk område.

Lejren blev af den tyske værnemagt opført dels til underbringelse af personel og dels som støtteom
råde for et af de knudepunkter, som Nymindegab - i lighed med Esbjerg og Hanstholm - udgjorde i 
dette kollossale kystforsvarsanlæg langs den danske vestkyst.

Efter befrielsen den 5. maj 1945 overtog den danske regering lejren til anvendelse som flygtningelejr.
Ved nytårsskiftet 1945-46 blev Nymindegablejren overtaget til anvendelse som kaserne og uddannel

sessted for forsvaret.
Ved dannelsen af Hjemmeværnet i 1949 blev hjemmeværnsskolen etableret i en del af lejren.

Siden 1970 har Hjemmeværnsskolen overtaget hele området. Der er udført omfattende restaurerings
arbejder og udbygninger i Nymindegablejren, således at den i dag fremtræder som et moderne uddan
nelsessted med gode indkvarteringsmuligheder og fritidsområder.

Hjemmeværnsskolen har til Jyske Parkområde udlejet enkelte bygninger m. v., der fortrindsvis an
vendes til reparation af kampvogne.

Lokalafdeling Nymindegab
På SFO Hærens repræsentantskabsmøde i no
vember 1985 ansøgte sergentgruppen i Nymin
degablejren om tilladelse til at oprette en lokal

afdeling. Dette blev ved denne lejlighed afslået.
En fornyet henvendelse på repræsentant

skabsmødet i december 1987 gav en godken-
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delse til dannelsen af en lokalafdeling.
Tilladelsen blev givet den 3. december, der så

ledes må være lokalafdelingens stiftelsesdag.
Forud for denne begivenhed havde sergent

gruppen den 14. september samme år afholdt et 
møde i Nymindegablejren. På dette møde blev 
SSG P. S. Marcher eenstemmigt valgt til tillids
repræsentant.
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Indkørsel til Oksbøllejren.

Hærens Kampskole.

Lokalafdelingens oprettelse den 6. november 1969 er ikke indledningen til Oksbøllejrens historie.
De første skarpskydningsøvelser med kanoner i terrænet omkring Oksbøl blev afholdt i dagene 6. til 

19. september 1929.
Hvis vi går frem til tiden omkring Dansk Underofficersforenings stiftelse i februar 1939, blev lejren 

benyttet som skyde og øvelsesterræn for artilleriet.

Ved den tyske invation den 9. april 1940 blev Oksbøllejren straks overtaget af de tyske troppestyrker.
Besættelsesmagten anvendte lejren dels som gennemgangslejr og dels som uddannelseslejr for re

krutter.
I tiden frem til krigens ophør forlangte den tyske ledelse, at den danske stat skulle foretage udvidel

ser af skydeterrænet, ligesom mange bygninger blev opført i samme periode.
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Da krigens afslutning nærmede sig, og det blev klart, at Adolf Hitlers planer om verdensherre
dømme var værdiløse, og at det tredie riges skæbne var afgjort ved de allieredes fremgang og endelige 
sejr, begyndte tyske flygtninge i meget store antal at strømme til Danmark, og de første blev indkvarte
rede i Oksbøl allerede i februar 1945.

Efter kapitulationen blev lejren rømmet for tyske tropper og påny taget i brug af danske styrker, hvis 
hovedopgave var bevogtning af de meget store flygtningelejre i området.

I maj 1952 blev kampvognsskolen udlagt i lejren, og fra maj til oktober 1953 var 4. artilleriregiment 
underbragt her, indtil kasernen i Varde kunne tages i brug.

Den 1. november 1961 fik skolen navneændring til Panserskolen, og den 1. marts 1974 blev navnet 
påny ændret og denne gang til Hærens Kampskole.

Lokalafdeling Oksbøl

I april 1954 stiftedes lokalafdeling Varde, og de 
tjenstgørende fra Sergentgruppen i Oksbøllejren 
hørte til denne lokalafdeling.

Som tidligere nævnt blev lokalafdeling Oksbøl 
stiftet den 6. november 1969. Lokalafdelingens 
første og indtil denne beretnings afslutning ene
ste formand er SSG H. M. Pedersen.

Det må siges at være værdifuldt i lokalafdelin
gernes historie, at en formand bliver genvalgt 
gennem 19 år. Herudover har SSG H. M. Peder
sen været foreningsvalgt revisor i SFO HRN si
den 1981.

På det første bestyrelsesmøde efter stiftelsen 
af lokalafdelingen, som blev afholdt den 3. de
cember samme år, vedtog man at lade mønster
lovene for lokalafdelinger under SFO gælde for 
lokalafdeling Oksbøl.

Den første bestyrelse havde følgende sam
mensætning:

Formand: SSG H. M. Pedersen.
Næstformand: OS V. E. Andersen.
Kasserer: OS H. R. Christensen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS B. Andersen.
OS A. E. Lauridsen.

Bestyrelsen vedtog at sende formanden og kas
sereren til Varde for at forhandle om tilbagebeta
ling af kontingent, som var indbetalt for medlem
mer af den nystartede lokalafdeling.

For at få flere til at slutte op om lokalafdelin

gen vedtog man, at kontingentet til messen 
skulle fastsættes til 20,- kr. for lokalafdelingens 
medlemmer, og ikke medlemmer skulle betale 
60.- kr.

Den 19. marts 1970 afholdtes den første ordi
nære generalforsamling. Der havde hidtil været 
enighed om ikke at optage korporaler som med
lemmer, men da det i hovedorganisationen var 
vedtaget, at korporaler kunne optages, gik gene
ralforsamlingen ind for denne beslutning.

På et bestyrelsesmøde i oktober 1970 vedtog 
bestyrelsen at udarbejde et skriftligt oplæg til 
hovedforeningen om de kommende overens
komstforhandlinger. Det var navnlig spørgsmål 
omkring den nye vagt og overtidsbetalings ord
ning, opsigelsesfristens længde samt ferietid og 
de ugentlige arbejdstimer.

På generalforsamlingen i maj 1971 var forman
den for SFO Hæren SSG J. B. Bendixen tilstede 
for at orientere medlemmerne om planerne for 
organisationens fremtid.

Den 21. september samme år blev det nødven
dig at afholde en ekstraordinær generalforsam
ling. Den hidtidige kasserer OS H. R. Christensen 
skulle afgå. Som ny kasserer valgtes OS 
A. E. Lauridsen, som herefter stadig fungerer i 
dette hverv.

I 1971 udskrev Sergentmessen et konkur
rence for at finde frem til en egnet hædersgave 
for Sergentgruppen i Oksbøl.

Konkurrencen blev vundet af SSG P. J. L.
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Jacobsen, der havde fremstillet en statuette, der 
symboliserer bælter og våben.

I marts 1972 indførtes statuetten som hæ
dersgave for Sergentgruppen, og den kan tilde
les efter nedennævnte bestemmelse:

1. Statuettens udforming er som angivet 
ovenfor.
Dato/datoen er indgraveret i sølvpladen.

2. Statuetten nummereres fortløbende i træ
pladens bund.
Fortegnelse over uddelte statuetter føres af 
sergentmessens formand.

3. Samtlige udgifter til statuettens fremstil
ling afholdes af SFO LKA Oksbøl og ser
gentmessen i Oksbøl med halvdelen til 
hver.

4. Statuetten uddeles
som en æresgave til personer eller insti
tutioner, som har ydet en ekstraordi
nær indsats til gavn for sergentmessen, 
såfremt kvalificerede emner forefindes, 
kan der årligt uddeles 1 statuette til 1 
medlem af sergentmessen i Oksbøl, ud
delingen skal da finde sted ved en fest
lig sammenkomst.

5. Afgørelse af hvorvidt uddeling skal finde 
sted, træffes at SG-messen og SFO besty
relser i enighed.

6. Indstilling om uddeling af statuetten kan 
foretages af ethvert medlem af sergent
gruppen i Oksbøl til de i pkt. 5 nævnte be
styrelser.

Efternævnte har fået tildelt statuetten således:

1 OL 0. Møller mar. 1972 8 OB S. Hønnerup aug. 1978
2 OL Christian 9 OS C. H. G. Hansen sep.1978

baron Gyldenkrone apr. 1972 10 SSG H. M. Pedersen sep.1979
3 SSG C. S. Sørensen maj 1973 11 OS F. H. Andersen nov. 1981
4 SSG K. E. Mogensen feb. 1974 12 SSG K. E. V. Olesen sep.1982
5 OB J. Andersen feb. 1975 13 SSG H. L. Jensen sep.1982
6 SSG B. Andersen sep.1975 14 SSG A. E. Lauridsen sep.1984
7 OL A. S. Møller mar. 1977
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På generalforsamlingen den 30. maj samme år 
vedtog man at gå ind for en forhøjelse af gruppe- 
livforsikringen, selvom det betød en kontingent
forhøjelse på 28,- kr. pr. måned.

Medlemstallet i lokalforeningen var 70, heraf 
var 32 tilstede ved generalforsamlingen.

På et bestyrelsesmøde den 14. november 1972 
var flere vigtige spørgsmål til behandling. Det 
var således en meget stærk modstand mod et 
mere tæt samarbejde med konstabelgruppen. 
Dette spørgsmål var trods alt ikke af ny dato, 
men samarbejdet i toporganisationen CSS var 
vedtaget på fuld demokratisk vis, og den enkelte 
lokalafdeling kunne ikke ændre noget ved denne 
kendsgerning.

Bestyrelsen mente også, at medlemsbladet 
»Stampersonel« ikke blev redigeret på en for 
medlemmerne tilfredsstillende måde.

Året 1973 bragte flere meget vigtige ting til de
bat. Der var blandt andet meget røre om en for
ventet bestemmelse om udskiftning af seniorser
genter efter 6 års virke i Oksbøl.

Der var spørgsmål om strukturændring i top
organisationen CSS senere CS.

Der var frem for alt den Kundgørelse for For
svaret B 38, der den 23. november bragte be
stemmelserne om fuld forhandlingret og samti
dig meddelelsen om en tillidsmandsordning. 
Alle disse meget vigtige spørgsmål blev behand
let meget grundigt i bestyrelsen, og medlem
merne tog meget livligt del i debatten.

Som fællestillidsmand valgte man formanden 
for lokalafdelingen SSG H. M. Pedersen.

SSG H. M. Pedersen.

Til generalforsamlingen den 14. maj 1974 
fremsendte lokalafdelingens formand for første 
gang skriftlig beretning til medlemmerne forud 
for generalforsamlingens afholdelse.

Denne beretning fortæller i høj grad om den 
saglige og ansvarlige måde, lokalafdelingen blev 
ledet på:

På vores generalforsamling i 1973 gennemgik 
jeg resultatet af overenskomstforhandlingerne, 
der lige var afsluttede, det var bl. a. her aftalt, at 
der skulle indgås aftaler om regler for tillids
mands virksomhed inden 1. september 1973. 
Reglerne kom i KFF B.38 - 1973, der omhandler 
aftale om forhandlingsret, tillidsrepræsentanter 
m. v., vedrørende tillidsrepræsentanten er der 
her optaget regler for valg, beskyttelse m. v. af 
denne. Der kan herefter vælges en tillidsrepræ
sentant ved de enheder, der har mindst 5 med
lemmer af CS tjenstgørende, tillidsrepræsentan
ten udpeger en stedfortræder, der på hans vegne 
virker under fravær på grund at sygdom, ferie, 
kurser m. v., såfremt der på et tjenestested er 
valgt 2 eller flere tillidsrepræsentanter, kan der 
vælges en fælles tillidsrepræsentant, denne væl
ges af og blandt de valgte tillidsrepræsentanter. 
Valg efter de nye regler har fundet sted i lokalaf
delingens område her i april måned, bestyrel
sens sammensætning er herefter følgende:

SSG T. Nørum, næstformand (SSG V. E. An
dersen).
SSG H. L. Jensen (SSG H. P. Thomsen).
SSG P. J. L. Jacobsen, sekretær (SSG J. L. Pe
dersen).
OS C. H. G. Hansen (OS F. S. Knudsen).
SSG A. E. Lauridsen, kasserer (SSG B. Ha
ger).

Ovennævnte har på et møde 24. april 1974 kon
stitueret sig og valgt undertegnede som fælles
tillidsmand, SSG T. Nørum er udpeget som sted
fortræder.

Der har i 1973 været en del røre om døgntil
lægsordningen (16-18 timers reglen). Sagen er 
nu afsluttet for HKS vedkommende, idet man i 
skolens samarbejdsudvalg har vedtaget at af
vikle døgntillæg kompensationsfri således:

Der indtjenes 1 døgntillæg ved 16 timers tje
neste i en 24 timers periode. Vagt og almindelig
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daglig tjeneste kan ikke udløse 2 døgntillæg, per
sonellet optjener i stedet pr. vagt 2 timers kom
pensationfri, svarende til ’4 dag. Frihed, der kan 
opspares, afvikles, efter eget ønske, når tjene
sten tillader det.

På SFO’s ekstraordinære repræsentantskabs
møde i 1973 blev det besluttet at arbejde efter en 
ny struktur, foreløbig som forsøg i et år, dette år 
er nu gået, og forsøget er efter min mening faldet 
heldigt ud. Vi står nu overfor at skulle have til
passet vedtægterne i SFO og CS, så de stemmer 
overens med den måde tingene gøres på. Der er i 
de forslag til vedtægtsændringer, der ligger på 
bordet i øjeblikket, intet, der tvinger SG- og KS- 
grupperne ind i et nærmere samarbejde på lokalt 
plan, men når vi går ud over lokalområdet, må 
det nok i dag erkendes, at det er bydende nød
vendigt med et snævert samarbejde ikke mindst 
for at få stampersonelordningen, der var en del 
af det sidste forsvarsforlig, gennemført. Det er 
ikke »Høvdinge« forsvaret mangler i dag, det er 
»Indianere«, og får vi ikke det antal, vi skal 
bruge af dem i løbet af få år, så tror jeg, vi alle må 
forberede os på at sige farvel til vor nuværende 
arbejdsplads.

Vi har i 1973 fået begrebet SSG og langtidskon
trakt skilt fra hinanden. Langtidskontrakt kan 
nu søges af graderne OKS - SSG.

SSG udnævnes som hidtil efter behov, der op
nås fremover ikke automatisk langtidskontrakt 
ved ansættelsen, der skal ikke ansøges, det er 
tjenestestedet, der indstiller til CHH om udnæv
nelse. Der har i år været en del forviklinger med 
HKS om indstillingerne, skolen havde det syns
punkt, at alle skolens OS opfyldte kriterierne for 
udnævnelse, derfor har man i år indstillet i al
dersorden, jeg er, efter at indstillingerne var 
gået til regimentet, blevet spurgt, om ikke jeg 
syntes det var den rigtige måde at gøre det på. 
Efter, at vi har drøftet det i medlemskredsen, har 
jeg sagt til skolen, at vi fremover ønsker, at der 
indstilles i egnethedsorden, jeg er blevet lovet, at 
det sker fremover. Organisationen arbejder iøv
rigt på, at man fremover skal have været OS i 2 
år inden udnævnelse, man prøver samtidig på at 
få en langtidsansættelse kædet på igen.

Der har i året, der er gået siden sidste general
forsamling, været livlig diplomatisk aktivitet

vedrørende forflyttelse af SSG, status i sagen er 
følgende:

SSG, der ikke er befalet til tjeneste ved skolen 
med fast afgangsdato, flyttes ikke så længe, de 
opfylder deres forpligtelser over for skolen. SSG, 
der er befalet med afgangsdato i 1974, får deres 
tjeneste forlænget til 1976 (6 års tjeneste som 
SSG), øvrige, i HRB befalede afgangsdatoer, 
fastholdes.

Mange af os modtog i januar opgørelse fra kapi
talpensionsfonden og bonusfonden, det gav an
ledning til en del »panik«, fordi der på opgørel
sen var kommet et lille ord ind, der hed kurstab. 
Det betød, at den effektive rente for kapitalpen
sionsfonden for 1973 var under 5% og for bonus
fonden under 2%. Eksperter på det økonomiske 
område siger imidlertid, at man ikke må be
dømme renteafkastet af et enkelt år, hvis man 
istedet bedømmer renteafkastet over en 5 års pe
riode, er der ingen tvivl om, at investeringsafde
lingen giver den højeste rente. Det kan ikke tilrå
des at sætte penge i bonusfondens investerings
afdeling for mindre end 5 år. For kapitalpensions
fonden har man planlagt løbetiden af de værdi
papirer, der er købt, så man er dækket ind, når 
de første store afgange indtræder omkring 1985, 
vi er altså i den situation, at vi ikke sælger, vi kø
ber papirer, derfor er de kurstab, der fremkom
mer, kun rent regnskabstekniske.

Stampersonellets arbejdsløshedskasse har her i 
foråret opnået statsanerkendelse. Som det er 
kendt, blev A-kassen oprettet sidste forår på ini
tiativ af søværnets værnsgruppe, der med det 
samme meldte alle sine medlemmer ind, hæren 
og flyvevåbnet gik imod tvunget medlemskab.

Det ser ud til, at spørgsmålet om frivillig eller 
tvunget medlemsskab af A-kassen igen i år bliver 
taget op på kongressen, vi har her i LKA hidtil 
været modstander at tvunget medlemsskab, men 
det kan selvfølgelig hævdes, at 27 kr. om måne
den, der kan trækkes fra på selvangivelsen, er en 
billig forsikring mod arbejdsløshed, og får for
svaret i de næste 3 år ikke de frivillige, der skal 
bruges, er det helt sikkert, at SG-gruppen ikke 
undgår afskedigelser, når det nuværende for
svarsforlig udløber i 1977.
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Tillidsmandskurserne indenfor CS er nu efter 
min mening blevet virkelig attraktive. P. J. L. Ja
cobsen og H. L. Jensen har i tiden 8.-10. novem
ber 1973 gennemgået et B-kursus i Skrydstrup, 
begge var begejstrede for dette kursus.

Vi har i årets løb uddelt 1 statuette, den er for 
første gang uddelt til een af vores egen gruppe. 
SSG K. E. Mogensen fik ved fastelavnsfesten i 
SG-messen tildelt statuetten, som en hæders
gave for det store arbejde han i tidens løb har 
udført for SG-gruppen som medlem af SG-mes- 
sens bestyrelse, talsmand ved SKESK, medlem 
af skolens samarbejdsudvalg og medlem af 
SFO’s bestyrelse.

Som afslutning på min beretning retter jeg en 
tak til alle, der har støttet LKA’s arbejde i det 
forløbne år.

H. M. Pedersen

I 1975 skulle lokalafdelingens medlemmer tage 
stilling til et forslag om CS eventuelle medlems
skab af LO. Dette spørgsmål fik sin endelige af
slutning i foråret 1976 og blev af lokalafdelin

gens medlemmer nedstemt. Aftemningen i CS 
som helhed fik samme resultat.

Den 10. september 1975 blev SSG B. Andersen 
tildelt sergentgruppens statuette for sit store og 
pligtopfyldende arbejde for sergentmessen og 
lokalafdelingen.

Gennem en meget lang periode havde sergent
gruppen haft en meget negativ mening om en del 
af det arbejde, der blev udført af CS. Det var 
spørgsmål omkring lønforhandlingerne, selvbe
klæder status, indefrysning af dyrtidsportioner, 
kapitalpension og flere andre spørgsmål.

Den utilfredshed, der var opstået blandt med
lemmerne om disse spørgsmål, hvor man til ek
sempel sammenlignede forholdene på det pri
vate arbejdsmarked, bevirkede, at antallet af de 
af sergentgruppens medlemmer opsagte lang
tidskontrakter var stærkt stigende.

Alt dette blev meget kraftigt nedfældet i en 
skrivelse til CS den 11. april 1978 med et udtryk
keligt krav om, at disse spørgsmål skulle til be
handling ved de overenskomstforhandlinger, der 
skulle finde sted i 1979.

Et udsnit af baren i sergentgruppens messe.
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I august 1977 tager FKO igen sagen vedr. beor- 
dringsperioder for BMSGGR op, det er stadig 
FKO’s mening, at beordringsperioderne skal 
være 4-6 år.

Efter en række møder med HKS og FKO, hvori 
også SSG J. C. Rottbøl deltog et par gange, blev 
man på et møde med FKO i foråret 1978 enige 
om, at beordringsperioderne indledningsvis skal 
være 6 år, efter 4 års tjeneste skal der tages stil
ling til en eventuel forlængelse at tjenesten. Per
sonel, som fremsætter ønske om at forblive til 
tjeneste ved skolen, og som findes egnede, beor
dres herefter til varig tjeneste, det betød, at alle 
tjenstgørende BMSGGR blev befalet til varig tje
neste. Seks års uvished var slut, lokalafdelingen 
havde ved hårdt slid fremskaffet de argumenter, 
der gav et resultat udmøntet i nogle bestemmel
ser, der nu også er gældende for andre skoler, 
kommandantskaber og stabe.

I august mååned blev statuetten givet til OB 
S. Hinnerup som tak for et godt samarbejde, der 
havde gjort Kampskolen til en god arbejdsplads.

På lokalafdelingens årsmøde den 5. november 
1980 var SFO HRN’s formand SSG K. E. Jensen

til stede. Det, der på dette tidspunkt optog sin
dene mest, var den nye bestemmelse om ændring 
af skatten for kapitalpensionen. Der faldt mange 
drøje hug til forhandlerne i SFO HRN og i CS, og 
K. E. Jensen måtte besvare mange spørgsmål.

Ved indvielsen af et nyt skolekompleks den 18. 
maj 1982 indstiftedes et »Skolefond«, i hvis be
styrelse lokalafdelingsformanden er medlem. I 
anledning af indvielsen skænkede skolens perso
nel i fællesskab et vævet billedtæppe.

Senere samme år vedtog de personelorganisa
tioner, der var deltagere i samarbejdsudvalget at 
oprette et kontaktudvalg.

Den 16. april 1984 tildeltes - efter indstilling fra 
lokalafdelingen - SSG A. E. Lauridsen Danske 
Soldaterforeningers hæderstegn for 16 års vel
udført arbejde som lokalafdelingens kasserer.

På generalforsamlingen den 19. februar 1988 
tiltrådte SSG RolfA. Rasmussen som ny fællestil
lidsmand.

Efter 19 års veludført arbejde som lokalafde
lingsformand og fra 1973 som fællestillidsmand 
fratrådte SSG H. M. Pedersen.

Lokalafdelingens bestyrelse havde i 1987 følgende sammensætning. Forrest fra vesntre: SSG A.E. Lauridsen, SSG H.M. 
Pedersen, SSG R.A. Rasmussen, der blev valgt til ny formand. I bageste række fra venstre: SSG K. Østerlund, SSG 

F. Thomsen og SSG J.A. Mikkelsen.
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Oksbøllejren i luftfoto.
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Randers kaserne - indviet 1940 som dragonkaserne.
Kasernen blev overtaget af Jyske Ingeniørregiment den 1. november 1953.

Jyske Ingeniørregiment
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Lokalafdeling Randers

Lokalafdeling Randers er en at de ældste lokalaf
delinger. Den blev stiftet i marts 1939 med over
sergent af reserven A. J. Nielsen som formand. 
Næstformand var oversergent af reserven 
A. R. Nielsen, og kasserer var sergent af reserven 
H. Jensen.

Ved hovedforeningens første delegeretmøde 
den 5.-7. maj 1939 var lokalafdelingen repræsen
teret.

Af en skrivelse afsendt den 21. maj 1939 til ho
vedforeningen fremgår det, at den nye lokalafde
ling har 5 betalende medlemmer. Det var meget 
vanskeligt at skaffe medlemmer i Dragonregi
mentet, idet mandskabet var fordelt i Randers, 
Århus, Borris og Oksbøl.

Trods disse vanskeligheder lykkedes det for 
lokalafdelingen at afholde sin første generalfor
samling den 8. august 1939, hvor formanden 
kunne meddele, at der nu var 15 betalende med
lemmer, hvoraf 13 var til stede.

Formanden indledte med en velkomsttale til 
de nyudnævnte sergenter af reserven, der alle 
havde indmeldt sig i lokalafdelingen.

Derefter gennemgik formanden handlingsfor
løbet siden lokalafdelingens oprettelse og forlø
bet af delegeretmødet i maj. Regnskabet blev 
herefter gennemgået. Der blev taget stilling til et 
udkast til et emblem. Endvidere behandledes et 
forslag om sammenlægning af lokalafdelingen 
med Århus. Dette forslag blev forkastet med 
overvældende majoritet. Iøvrigt blev oversergent 
af reserven A. J. Nielsen genvalgt som formand.

Som det gik for de fleste af de ældste lokalaf
delinger, gik det også for Randers. Da den tyske 
værnemagt besatte Danmark gik lokalafdelings
arbejdet i stå - det var ikke muligt at fastholde 
kontakten til medlemmerne.

Der gik nu en periode frem til juni 1942. Det lyk
kedes at få samlet tilstrækkelig tilslutning til af
holdelse at en generalforsamling. Der blev valgt 
ny bestyrelse, hvor sergent af reserven 
S. DurrfeIdt blev formand. Til næstformand valg
tes oversergent af reserven E. Carlsen, kasserer 
blev sergent af reserven J. Vestergaard, sekretær 
blev oversergent af reserven A. Sørensen, endvi

dere indtrådte sergent af reserven N. Ley i besty
relsen.

Der var mange vanskeligheder at overvinde, 
inden der kom rigtig gang i foreningsarbejdet. 
Det blev nødvendigt at indkalde til en ekstraordi
nær generalforsamling den 14. september 
samme år, hvor næstformanden blev udskiftet 
med sergent af reserven A. K. Sørensen.

På den ordinære generalforsamling i februar 
1943 blev oversergent af reserven A. P. Therkil- 
sen valgt til ny sekretær.

SG af res. S.B. Petersen.

Det blev ved at gå dårligt med bestyrelsens form 
for at lede lokalafdelingsarbejdet. Utilfredshe
den blandt medlemmerne voksede, og den 5. au
gust 1943 samledes 4 medlemmer til en drøf
telse om lokalafdelingens fremtid. Disse fire 
medlemmer var sergent af reserven C. H. Christi
ansen, hos hvem mødet blev afholdt, endvidere 
oversergent af reserven V. Christensen, sergent 
af reserven R. Rosborg og sergent af reserven 
S. B. Petersen.

Der blev drøftet hvilke aktiviteter, der skulle 
tages op for at få medlemmerne til at give møde. 
Det var forslag som skydning, våbenlære, gym
nastik, håndbold og mange andre idéer.

Disse fire initiativtagere dannede et arbejds
udvalg, der gennemgik og kompletterede med
lemslisterne. Det blev aftalt at indkalde til en 
ekstraordinær generalforsamling den 24. august 
1943 på Højskolehotellet.
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Herefter gik man i gang med at udsende ind
bydelser efter adresselisterne, endvidere indryk
kede man en annonce i de lokale dagblade.

Det lykkedes virkelig for disse fire energiske un
derofficerer at skabe så megen interesse for akti
veringen af lokalafdeling Randers, at et af dag
bladenes referater dagen efter mødet havde føl
gende ordlyd:

Underofficererne i Randers.

Den gamle Bestyrelse afsat og ny valgt. - Ekstraor
dinær Generalforsamling i Underofficersforenin
gen.

Dansk Underofiicersforening startedes i 1939, 
og i samme Aar grundlagde man Lokalforenin
gen i Randers. Der var i Begyndelsen ret god Til
slutning, men da Garnisonen i Randers forflytte
des, viste Afdelingen sig ikke atvære levedygtig.

Det var for at skabe nyt Liv og Interesse for 
Foreningens Virke, at den i Aftes havde indkaldt 
til ekstraordinær Generalforsamling paa Højsko
lehotellet med ca. 50 Deltagere.

Sergent Rosborgbød velkommen og klarlagde 
Foreningens Formaal: At skabe bedre Forhold in
den for Hæren, dygtiggøre de hjemsendte Un
derofficerer samt holde dem à jour med alt det 
nye, som stadig kommer frem inden for Militæ
ret.

Sergenten redegjorde kort for Grunden til 
denne Generalforsamling: Lokalforeningen Ran
ders havde som sagt ikke vist sig at være leve
dygtig. Den var sygnet helt hen og havde for Ek
sempel ikke sendt nogen Repræsentant til Ho
vedforeningens Repræsentantskabsmøde i Kø
benhavn i Juni Maaned i Aar. Sergent C. H. Chri- 
tiansen, Randers, havde tilfældigt været til Stede 
her og havde af Hovedforeningen faaet den Op
gave at »genopvække« Afdelingen i Randers, og 
havde faaet Bemyndigelse til at begynde helt paa 
en frisk. Saaledes var den gamle Formand og Be
styrelsen mod deres Ønske afsat, og der skulde 
altsaa vælges baade ny Formand og Bestyrelse.

Efter Oplæsningen af Lovene valgtes til Dirigent 
Sergent S. B. Petersen.

Oversergent Therkildsen aflagde Beretning 
(der var ikke ret meget at berette, da Foreningen 
jo havde ligget i Dvale) og udtrykte Haabet om 
god Fremgang for Foreningen.

I Stedet for den afsatte Formand, Sergent 
Durrfeldt, valgtes Sergent Rosborg. De fire ny
valgte Bestyrelsesmedlemmer blev: Sergent 
Christiansen, Oversergent Kristensen, Sergent 
Lykke-Nielsen og Sergent S. B. Petersen. Til Sup
pleanter valgtes Sergenterne Haugaard og 
Lyngby-Jensen, og Revisorer blev Oversergent 
Therkildsen og Sergent Sørensen.

Sergent Christiansen redegjorde for Forenin
gens fremtidige Arbejde. Det skulde bestaa i en 
Belæring, dels af en Styrkelse af de Kammerat- 
skabsbaand, som var blevet knyttet i Tjenesteti
den. Medlemmerne skulde deltage i Skydning, 
Gymnastik, Haandbold og Terrænsport. Der 
skulde være Foredragsaftener for at lære nyt og 
for ikke at glemme det gamle, Klubaftener og af 
og til en Fest, for ikke helt at forbigaa Konerne. 
Sergent Christiansen opfordrede til at slutte op 
og gøre et aktivt Stykke Arbejde, for at Forenin
gen kunde blive til Glæde og Gavn for alle.

Under Eventuelt fremhævede O. Stokport, at 
der allerede eksisterede en Terrænsportsfor
ening i Randers, men at den led stærkt under 
Mangelen paa Instruktører, og han udtalte Haa
bet om, at Underofficererne og Korporalerne 
vilde tilbyde deres Støtte og være Feltsportfor
eningen behjælpelig med Hensyn til Instruktø
rer.

Til trods for at tyskerne kun få dage efter dette 
møde den 29. august nedlagde det danske mili
tær og internerede befalingsmændene indtil den 
21. oktober, lykkedes det for den nye bestyrelse 
at holde fast på medlemmerne, og fredag den 5. 
november d. å. havde Randers Lokalafdeling et 
foredrag på Højskolehotellet.

De var så heldige at formå formanden for »Det 
frie Nord«, lektor Hulgaard-Mikkelsen, til at 
komme.

Lektoren holdt et glimrende Fordrag, som han 
kaldte »Et forenet Norden«, i hvilket Lektoren 
profeterede, at de smaa Landes Tid var forbi, vi 
vilde blive nødt til at slaa os sammen med vore 
tre Broderlande: Sverige, Norge og Findland. 
Dermed var ikke sagt, at alt det bestaaende 
skulde vige for noget nyt, tværtimod. Hvert Land
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skulde beholde deres egen Regering for indre 
Anliggender og kun naar der var tale om »Uden- 
rigs-Spørgsmål«, skulde det øverste Senat træde 
til.

Lektoren mente, at dette ogsaa havde været 
Tilfældet i gamle Dage, og at det kun gik i Styk
ker grundet paa, at der var een Stat, der vilde 
dominere.

Efter Foredraget var der Spørgetime, og gan
ske naturlig blev Diskussionen meget livlig, da 
disse Synspunkter var nye for mange af Medlem
merne. Aftenen sluttede med kammeratlig Sam
vær og fælles Kaffebord.

Fredag den 4. Februar 1944 afholdt Lokalafdelin
gen sin første Klubaften i Haandværkerforenin- 
gens Lokaler. Der var mødt 14 Medlemmer, der 
spilledes Kort og var kammeratlig Samvær.

Fredag den 25. Februar afholdtes den anden 
Kammeratskabsaften sammen med Artillerifor
eningen med Kegle- og Kortspil. Det var en for
nøjelig Aften for begge Foreninger, og de blev 
enige om at mødes den sidste Fredag i hver Maa- 
ned Resten at Vinteren.

Foreningen afholdt Generalforsamling den 10. 
Marts 1944. Dagsorden:

Beretning.
Valg af Bestyrelse.
Valg af Revisorer.
Eventuelt.
Formanden bød velkommen og foreslog SG 

Sørensen til Dirigent og denne valgtes.
Formanden aflagde derefter Beretning og 

kom ind paa de vanskelige Forhold, Foreningen 
fik at arbejde under efter den 29. August. Om
talte Terrænsporten og opfordrede til større Til
slutning.

Derefter fik Kassereren OS Christensen Ordet 
og oplæste Regnskabet. Næste Punkt var Valg af 
Bestyrelse, SG Sørensen foreslog Genvalg. Der 
skulde dog vælges et nyt Medlem og 1 Supple
ant, da SG Christiansen var bortrejst. SG Lynge- 
sen blev foreslaaet og valgt.

Under Eventuelt efterlyste SG Lyngesen Kort
læsnings- Aftener og Sport. Formanden vilde saa 
indlede Forhandlinger med en Sportsklub.

Fredag den 24. Marts afholdtes Keglespil.
Lokalafdelingen afholdt Fest for sine Medlem

mer i Haandværkerforeningens Lokaler Søndag 
den 2. April med fælles Kaffebord og en Svin
gom. De gik til Bords Kl. 7%, og Formanden bød 
derefter Velkommen til Foreningens Damer og 
Gæster. Man gik saa i Gang med »Løbesoden« og 
Brød.

Under Kaffebordet var der Optræden af SG 
Sørensen og OS Christensen, og der var ogsaa en 
Sang til Damerne. Officiant Jacobsen takkede for 
at de var indbudt og haabede paa godt Samar
bejde. Derefter var der en lille Pause, inden man 
gik over til Dansen.

Tirsdag den 2. Maj paabegyndte Foreningen sine 
Sportsaftener med Træning til Idrætsmærket 
paa Randers Stadion med sportsklubben 
»Freja«. Træningsaftener hver Tirsdag og Tors
dag.

I tiden frem til besættelsens ophør den 5. maj 
1945 var lokalafdeling Randers stadig meget ak
tiv, både i arbejdet for medlemmerne, men i høj 
grad også i modstandsarbejdet, hvorunder ser
gent af reserven S. Aa. Andersen satte livet til.

Den første generalforsamling efter befrielsen af
holdt lokalafdelingen den 15. juni. Referatet her
fra lyder således:

Fredag den 15. Juni afholdt Lokalafdelingen Ge
neralforsamling i Haandværkerforeningen. Der 
var mødt 17 Deltagere, og grundet paa de nye 
Indkaldelser havde vi Fornøjelsen at gense flere 
af vore Kammerater, der var kommet til Randers 
for at forrette Tjeneste. Før Generalforsamlin
gen blev der serveret »et Par halve Stykker«, og 
Kammeraterne var straks rystet sammen.

Man gik derefter over til Generalforsamlin
gen, hvor Formanden bød Velkommen, specielt 
til de nyindkommanderede Underofficerer. For
manden udtalte derefter smukke Mindeord over 
de under Besættelsen faldne Underofficerer, og 
Forsamlingen rejste sig.

Til Dirigent valgtes OS Madsen, der straks gav 
Formanden Ordet til Beretning. Denne blev ikke 
lang, da Foreningen jo hovedsagelig havde be
skæftiget sig med Modstandsarbejde de sidste 
1'4 Aar og saaledes ikke havde haft »officielle«
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Arrangementer. Formanden opfordrede til bedre 
Tilslutning i den kommende Tid og kom bl. a. og
saa ind paa det sidste Repræsentantskabsmøde, 
som han mente havde været fuldstændigt nega
tivt. Omtalte endvidere de latterlige Lønninger, 
der blev budt de indkommanderede Underoffice
rer, og her var et Punkt, som Hovedbestyrelsen 
maatte tage op omgaaende.

Beretningen affødte en livlig Diskussion, som 
det vil føre for vidt at referere, men den viste, at 
der var stor Interesse for de problemer, der vilde 
komme ved Udarbejdelsen af den nye Hærlov, til 
hvilken man mente, det var berettiget, om Un
derofficererne ogsaa blev taget med paa Raad.

Næste Punkt var Valg af Formand og Bestyrelse. 
Formanden, SG Rosborg, genvalgtes med Akla- 
mation, og til Bestyrelsen valgtes: OS Madsen, 
OS Therkildsen, OS Christensen og SG Petersen. 
Suppleant blev SG Lyngesen.

Som Repræsentanter til Repræsentantskabs
mødet valgtes OS Madsen og SG Rosborg, og det 
paalagdes disse at komme hjem med positive Re
sultater fra Mødet.

Om fremtidigt Arbejde omtalte Formanden de 
paatænkte Arrangementer saasom: Klubaftener, 
Terrænsport, Skydning.

Sidste Punkt var Eventuelt, og her var det 
særlig de indkommanderede, der luftede deres 
Meninger. Der fremkom mange interessante Op
lysninger, og Diskussionen trak saa længe ud, at 
der maattes lukkes, før man blev færdig. Det blev 
aftalt, at der hurtigst muligt blev indkaldt til 
Medlemsmøde, hvor de mange nye Problemer 
kunde blive behandlet.

Formanden sluttede derefter Generalforsam
lingen, der lovede godt for den kommende tid.

Trods alle gode ønsker for lokalafdelingens triv
sel kom der alligevel en periode frem til efteråret 
1946, hvor arbejdet gik i stå.

De underofficerer, der havde påtaget sig at ar
bejde for lokalafdelingen, var genindkaldte efter 
befrielsen og forrettede tjeneste udenfor garni
sonen og kunne således ikke fungere tilstrække
ligt effektivt, og på et medlemsmøde den 19. sep
tember 1946 opstod endog diskussion om lokal
afdelingens videre beståen.

Der blev dog opnået enighed om at indkalde 
til en generalforsamling den 6. oktober. Der blev

truffet aftale om lokalafdelingens fremtid, og der 
blev valgt en ny bestyrelse:

Formand: Tilsynsførende i Kostforpl. SG 
J. Ove.
Kasserer: OS W. Christensen.
Sekretær: SG A. K. Sørensen.
Bestyrelsesmedlem: OS Therkildsen. 
Suppleanter: OS Thomsen og SG Andersen. 
Repr. for Korporaler: KP Holmann Hansen.

SG af res. J. Ove.

Da flere underofficerer skulle afgå fra Garniso
nen blev man enige om at lave en afskedsfest 
med damer den 21. oktober. Til denne fest havde 
officiantforeningen stillet deres lokaler på Dra
gonkasernen til rådighed.

Festen var arrangeret med middag kl. 19.00, 
og kl. 24.00 serveredes natmad.

Inklusive kaffe kunne et sådant arrangement 
arrangeres for kr. 3,50 pr. kuvert. For at stive fi
nanserne af var der arrangeret en pakkefest, der 
indbragte penge til musik og betjening. Der var 
mødt 50 deltagerer, og først kl. 02.30 sagde for
manden tak for i aften.

Efter disse begivenheder var der virkelig kom
met gang i lokalafdelingsarbejdet. Der blev fore
taget forskellige mindre arrangementer såsom 
træningsskydninger og andre sportslige aktivi
teter.

En helt speciel udfoldelse beskrev sekretæren 
SG A. K. Sørensen på følgende måde:

Lokalafdeling »Randers« har gennem et Par 
Maaneder i Vinter læst sammen til en Dilettant
forestilling »Alle Mand i Trøjen« Soldaterfarce. -
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Lad mig lige indskyde en lille Kommentar. Un
derofficerer er nogle stædige Fyre, og skal man 
holde Samling paa dem, som f. Eks. til noget som 
Dilettant, maa vedkommende ikke være bange 
for graa Haar og opslidte Nerver, men Stædighe
den virker saa igen paa andre Maader, at naar 
først en Ting er paabegyndt, skal den gennemfø
res, og hermed kan jeg saa gaa over til det egent
lige. -

Sammenlæsningen begyndte midt i Januar, og 
den eneste Tid vi kunde faa en Sal til Opførelse 
af Stykket blev den 8. Marts. Spillere blev udta
get, vraget, forkastet og ændret til Bortrejse, 
Sygdom, manglende Lyst og Interesse - af det 
sidste dog kun faa. - Til sidst var ni Personer stil
let paa Benene og Sammenlæsning kunde be
gynde.

Nye Besværligheder: Vagter for Tjenstgø
rende, Udkommandering m. v. og for Instruktør 
og Ledere begyndte de graa Haar saa smaat at 
melde sig. I alt Sammenlæsning 16 heraf to Sce
neprøver, der ikke rigtig taaler offentlig Omtale. 
Kun Spillerne (dem der da mødte op) og Forman
den for Lokalafdelingen overværede dem, og 
hvis nogle Læsere ønsker nærmere om de om
skrevne Prøver, beder jeg dem henvende sig til 
OS S. B. Petersen, Randers, Formand for »Ran
ders«, jeg tør ikke af Hensyn til eventuel Censur 
gengive de Udtryk og Ord, der flød fra Forman
dens Mund. Men, det var desværre rigtigt, det 
Manden sagde. - Forud for Formandens Dom var 
gaaet dette, at hver eneste Aften, naar vi mødte 
op til Sammenlæsning manglede altid een eller 
flere at Spillerne, saa Suflør eller Instruktør 
maatte læse Rollerne, hvilket jo ikke er saa godt. 
Men det lykkedes alligevel til sidst, grundet paa 
Underofficerers stædige Vilje til at føre igennem, 
hvad de har sat dem for. - Den 8. Marts Kl. 14 
mødte for første gang alle Spillerne, til General
prøve for Alders- og Invaliderentenydere. - Der 
var ingen Nervøsitet at spore, det kunde da al
drig slaa Fejl for Underofficererne og deres Da
mer, kun Formanden var tavs og saa meget be
kymret ud. -

Vi gik i Gang med Foretagendet - og i Guder - 
alle spillede, som om de aldrig havde bestilt an
det end staa paa de skraa Brædder. Tilskuerne 
klappede, og Formandens Ansigt klarede op, det 
blev til Succes og Eftermiddagen var reddet og

dermed % af Vinterens Arbejde. Men tilbage var 
endnu den store Premiere om Aftenen.

Hertil havde Foreningen, der jo ikke selv 
kunde fylde saa stor en Sal (Haandværkerfor- 
eningens store Sal i Randers), inviteret samtlige 
Soldaterforeninger og Samvirkende Soldaterfor
eninger, Soldater og Befalingsmænd. Forsalg af 
Billetter havde fundet Sted, og Tilslutningen 
tegnede godt, og det holdt Stik.

Der samledes over 400 Tilskuere til Premie
ren, og denne gik udover al Forventning. Bagef
ter var der Bal til Kl. 1.00. Kun Lovord er bagef
ter sagt, saa Spillerne og Foreningen har kun 
Grund til at være tilfredse. Kun de graa Haar kan 
ikke fernes, men lad dem saa sidde, saa er de 
der til næste Aar, naar vi starter igen. -

Sidst i Marts opførtes Stykket igen ved Folk 
og Værn paa Dragonkasernen i dens Gymnastik
sal. Hertil var samlet ca. 400 Befalingsmænd og 
Menige, og igen havde Spillerne Succes.

Vi hviler nu ud og samler Kræfter til næste 
Vinter.

Året 1947 bragte iøvrigt mange gode arrange
menter for medlemmerne, her er nogle af refera
terne:

Fredag den 1. August havde Officiantforeningen 
i Randers indbudt OS Brixby og SG Gerh. Niel
sen, Aarhus, samt Lokalforening »Randers«’ 
Medlemmer til en Diskussionsaften i Officiant
foreningen paa Dragonkasernen. - Formanden 
for Officiantforeningen, Overofficiant Amdisen 
bød de mange fremmødte velkommen og ud
trykte Haabet om en god og udbytterig Aften.

OS Brixby fik først Ordet og redegjorde for 
U. F.s Stilling i Dag, og for hvad U. F. ventede sig 
af Fremtiden. - Derefter havde Overoff. Amdisen 
Ordet og fremførte Officiantgruppens Synspunk
ter.

Nu var ordet frit, og af de mange Indlæg frem
gik det tydeligt, at der var overordentlig stor In
teresse for de problemer, der er og kan komme 
saavel for Officiantgruppen som for U. F. - Efter 
den officielle Afslutning paa Diskussionsmødet 
var der selskabeligt Samvær, hvor Problemerne 
ogsaa kom til livlig Debat, saa det blev temmelig 
sent, før Overoff. Amdisen sluttede af med en Tak 
til Mødedeltagerne. - En interessant og udbytte
rig Aften, som kun kan anspore til en Genta
gelse.
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Mandag den 18. August paabegyndte Lokalfor
eningen Træningsskydning, hvortil De samvir
kende Soldaterforeninger var indbudt til at del
tage, idet det er Hensigten at arrangere Kap
skydning mellem Foreningerne. - Allerede første 
Aften var der god Tilslutning, saa der er al mulig 
Udsigt til, at Lokalforeningen vil faa Glæde af 
dette Arrangement.

29. August markeredes ved en Mindeappel paa 
Dragonkasernen i Randers, hvor Oberst Gunde
lach i smukke Ord mindedes vore faldne og ud
talte ogsaa Mindeord for de 3 Sergentelever fra 
J. D. R., der mistede Livet ved Ulykken i Melby- 
lejren. - Efter Appellen blev der af Oberst Gunde
lach nedlagt en Krans fra Regimentet paa Ser
gent S. Aa. Andersens Grav. OS Thomsen og SG 
Ove nedlagde Kranse fra Hovedforeningen og 
Lokalforening »Randers«.

Æresvagten med fakler.

I et Anfald af Overmod havde Lokalforening 
»Randers« udfordret Lokalforening »Aarhus« til 
en Konkurrenceskydning, der fandt Sted Søndag 
den 31. August. - 20 sammenbidte og energisk 
udseende Kammerater fra Aarhus mødte op paa 
Skydebanerne ved Dragonkasernen, hvor For
manden for Lokalforening »Randers« bød Vel
kommen og gav Udtryk for Haabet om at fortsat 
Samarbejde mellem de to Lokalforeninger.

- Lad det være sagt straks: der var ikke løsnet 
mange Skud, før vi her i Randers blev klar over, 
hvem der vilde løbe med »Godset«, Aarhus var 
næsten suveræne.

Nr. 1. SG Hindkjær, Aarhus.
Nr. 2. SG Kløve, Randers.
Nr. 3. OS Jespersen, Aarhus.

Endvidere var der af Direktøren for Randers An
delsmejeri udsat en Præmie for Hurtigskydning, 
og denne vandtes af SG Aa. Sørensen, Aarhus. - 
Efter skydningen var der Frokost, hvorunder der 
var Præmieuddeling, Taler og Sang, og der her
skede den helt rigtige Stemning. - Det var en god 
Dag - og nu lurer vi paa Revanche.

Tirsdag den 7. Oktober afholdt Lokalforeningen 
sin halvaarlige ordinære Generalforsamling i Ha- 
andværkerforeningen. Formanden bød Velkom
men, og til Dirigent valgtes SG Kløve. Denne op
læste Dagsordenen og konstaterede, at General
forsamlingen var lovligt indvarslet.

Formanden fik derefter Ordet til Beretning og 
omtalte Vanskelighederne ved at arrangere no
get i Sommermaanederne og kom ind paa Dis
kussionsmødet med Officiantforeningen, Kon
kurrenceskydningen med Lokalforening »Aar
hus« og Træningsskydningerne. Kassereren op
læste derefter Regnskabet, og dette og Beretnin
gen godkendtes. Herefter var der Valg af For
mand. SG S. B. Petersen genvalgtes med Akkla
mation. Som nyt Bestyrelsesmedlem valgtes SG 
H. C. Poulsen, afgaaende var SG A. K. Sørensen, 
der var forhindret i at modtage Genvalg grundet 
hans Arbejdstid.

Næste Punkt var Forslag om Oprettelse af Fa
nefond. Formanden redegjorde for Bestyrelsens 
Synspunkter og Hensigter for Fondens økonomi
ske Start og fremtidige Trivsel, og efter en 
Masse Forslag og en Diskussion, der strakte sig 
over næsten alt indenfor Hovedforening og Lo
kalforening, blev det overdraget Bestyrelsen at 
disponere saaledes, at der ved alle Arrangemen
ter ogsaa blev en Skilling til Fanefonden. - Et 
Forslag om Nedsættelse af et Festudvalg blev 
stemt ned, da der mentes, at Bestyrelsen var stor 
nok til fortsat at tage sig af denne Side af For
eningslivet.

Endelig forelagdes for Generalforsamlingen 
fra Bestyrelsen Forslag om, at Lokalforeningen 
tilsluttede sig De samvirkende Soldaterforenin
ger. Formanden redegjorde for de Fordele, der
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var ved en saadan Tilslutning, og efter nogen 
Diskussion vedtoges Forslaget med 14 Stemmer 
mod 2. - Efter endnu et Par Bemærkninger af 
Formanden sluttede Dirigenten Generalforsam
lingen.

Søndag den 12. Oktober fra tidlig Morgen til hen 
under Aften knaldede Skuddene paa Skydeba
nen ved Dragonkasernen, saa man troede sig 
hensat til en Krigsskueplads.

Det var Lokalafdeling »Randers«, der havde 
arrangeret Pokalskydning i den helt store Stil. 
Samtlige Soldaterforeninger i Randers var ind
budt til at deltage, og alle var repræsenteret. 
Konkurrencen bestod af Hovedskydning og 2 Se
rieskydninger mod Ringskive og % Figurskive 
paa 150 m liggende uden Anlæg. Gamle Soldater 
fra 22 til 84 Aar kappedes bravt om de mange 
smukke Præmier, Lokalforeningen havde udsat, 
og man maatte beundre flere af de ældre Skytter, 
som endnu med sikker Haand haandterede Ge
været; ja, der maatte endda »Dispenseres« fra 
Skydebestemmelserne, saaledes at et Par af de 
aller ældste fik Lov at skyde staaende og allige
vel fremviste pæne Træfninger.

Regimentschefen, Oberst Gundelach, der del
tog i Skydningen for Rytteriforeningen, kompli
menterede Lokalforeningen for Arrangementet. 
- Kl. 12 var der Frokostpause, og de medbragte 
Klemmer fortæredes under et muntert Samvær i 
Kasernens Gymnastiksal, hvor SG Ove sørgede 
for, at Skytterne fik Krudtgassen skyllet af Hal
sen. Her bød Formanden for Lokalforeningen 
Velkommen, specielt til Formanden for De sam
virkende Soldaterforeninger, Sejlmagermester 
Chas Mortensen, der var Præsident for Skytte
stævnet.

Der blev talt for Kongen, Fædrelandet og Flaget, 
og de nationale Sange blev afsunget. Flere havde 
Ordet for at takke Lokalforeningen for Arrange
mentet og gav Udtryk for Haabet om, at det ikke 
blev sidste Gang, Lokalforeningen lod høre fra 
sig.

Kl. 13.30 toges der atter fat paa Skydningen til 
Kl. 16, da Resultaterne efter et Par Omskydnin
ger kunde opgøres. Disse blev:

Nr. 1: Infanteriforeningen med 41,3 Point i Gen
nemsnit (Pokalvinder).

Nr. 2: Lokalforening »Randers« med 39,6 Point. 
Nr. 3: Feltartilleriforeningen med 39,5 Point.

I Serieskydningerne blev Præmierne pænt for
delt mellem Foreningernes Medlemmer. Efter at 
Chas Mortensen havde overrakt Præmierne til de 
respektive Vindere, takkede han paa De samvir
kende Soldaterforeningers Vegne Lokalforenin
gen for det helt igennem vellykkede Stævne. - 
Chas Mortensen havde iøvrigt velvilligst stillet et 
stort Telt til Raadighed i Tilfælde af ugunstigt 
Vejr, ligesom flere af Foreningens Venner havde 
skænket en Præmie, saa det økonomiske Ud
bytte hjalp betydeligt paa en slunken Kasse, og 
Lokalforeningen udtrykker herfor sin Taknem
melighed. - Alt i alt: en formidabel Succes!

Disse skydninger blev en virkelig succes for lo
kalafdelingen, og det blev samtidig en tradition, 
der blev holdt vedlige i årene fremover.

Også 1948 blev et godt og aktivt år for med
lemmerne. Der blev afholdt forskellige møder af 
mere faglig karakter. Der var medlemsmøder, 
der afsluttedes med kortspil eller keglespil.

Et arrangement af noget usædvanlig karakter 
fandt sted i marts 1948.

Lokalforening Randers’ store soldaterfest paa 
»Jylland« Lørdag Aften blev en Kæmpe Succes. 
Henved 1700 Mennesker fyldte den store Sal til 
Trængsel. Det blev en baade smuk og meget for
nøjelig Aften, og Gang paa Gang bragede Bifal
det op mod Scenen, hvor det gik Slag i Slag med 
Underholdningen.

Festen indledtes med Indmarch af otte Solda
terforeningsfaner, hvorefter Formanden, Typo
graf S. B. Petersen, ganske kort bød velkommen 
og rettede en speciel Tak til Regimentets Befa- 
lingmænd og Menige for Assistancen ved Festen, 
og til De samvirkende Soldaterforeninger, fordi 
de havde sendt deres Faner.

Til Tonerne af Fanemarchen førtes derefter 
Dansk Underofficersforenings Fane ind af to Be- 
falingsmænd fra Dragonregimentet i Galla og 
iført Rytterhjelm. Faneofficer var Overofficiant 
G. N. Callisen og Fanejunker Oversergent
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H. Brodersen. Det var højtidelige Øjeblikke, og 
det var et smukt Bevis for den Kærlighed, man 
inden for Soldaterforeningerne har til vort gamle 
smukke Flag.

Bag overofficiant Callisen - forrest i billedet - er OS 
H. Brodersen med den gamle fane, der i dag har sin plads 

i SFO Hærens lokaler.

Derefter hyldede Regimentschef, Oberst C. Gun
delach, i smukke Ord vor Konge.

Obersten talte om Kongens Liv og Færden 
indtil Proklamationen den 21. April i Fjor. Samti
dig med, at han blev Konge, blev han vort Lands 
højeste Krigsherre. Vi lærte hurtig at værdsætte 
vor nye Konge for hans Mandighed, Klogskab, 
Punktlighed, Redelighed og Trofasthed. Det var 
ikke nogen let Opgave at skulle overtage sin Fa
ders Arv, men han har en naturlig kongelig Myn
dighed, og vor Hengivenhed, Kærlighed og Tro
fasthed er nu fuldt ud overgivet til Frederik den 
Niende. Han vil forstaa at føre Danmark frelst 
gennem tunge Tider. Obersten motiverede et ni
foldigt Leve for Kongen. Regimentsmusikken in
tonerede »Kong Christian«.

Derefter overtog Aftenens Konferencier, Ritme
ster P. Sonne, Ledelsen af Aftenens Underhold
ning. Paa en fornøjelig Maade annoncerede Rit
mesteren de forskellige Underholdningsnumre, 
og der indledtes med den gamle kendte Rytter
march for Signaltrompeter og Pauker, der straks 
gav Festen det helt store Sus. I en god halv Time 
underholdt Regimentsmusikken under Ledelse 
at Musikdirigent Aage Beyer. Det glimrende Or
kester høstede stærkt Bifald for den gode Musik.

Saa var det Soldaternes Tur til at underholde. - 
Dragon »Snejbjerg« præsenterede et lille Sang
kor, der gav et Par kvikke Sange, hvorefter et 
fantastisk morsomt Skrammelorkester overtog 
Scenen. Publikum morede sig straalende over 
Soldaternes mange Morsomheder. De havde og
saa været meget opfindsomme baade med Hen
syn til Paaklædning og Instrumenter. Baade de
res Musik og deres morsomme lokaltprægede 
Viser høstede stort og velfortjent Bifald. Deref
ter kom Poul Sabro eller bedre kendt under Nav
net »Den gyldenblonde«, og gav et aktuelt Kvar
ter om militære Anliggender. Han gjorde det 
godt, og Publikum var begejstret.

Ønskekoncerten blev ogaa en Oplevelse. De 
Numre, der fik flest Stemmer var »Finlandia«, et 
Potpouri »I Kantonnement«, »Trompetpolka« og 
»Champagnegaloppen«. Det sidste Nummer 
maatte selvfølgelig gives da capo. Første Del af 
Aftenens Program var derefter udtømt. Fanerne 
blev ført ud og efter en Pause sluttede den ud
mærkede Aften med et Par Timers Dans til »Mili
tary Band«s Musik.

Lørdag den 23. oktober kunne lokalforeningen 
præsentere sin nye fane for sine medlemmer. Det 
foregik ved en stilfuld og enkel faneindvielse i 
»Infanteristuen« på Centralhotellet.

Ca. 50 medlemmer med damer var mødt op, 
og til stede var som aftenens gæster regiments
chefen oberst C. Gundelach, formanden for Sam
virkende Soldaterforeninger sejlmagermester 
Chas Mortensen, formanden for Infanteriforenin
gen, tobakshandler W. Christensen samt vore 
gode ven inden for pressen, journalist E. Valen
tin.

Vor formand, S. B. Petersen bød i hjertelige 
ord alle velkommen, i ganske særlig grad vore 
gæster, ikke mindst obersten og Chas Mortensen, 
som var kommet til stede til selve indvielsen, 
skønt deres nærværelse var påkrævet dels ved 
en fest i Officersmessen og dels i Marineforenin- 
gen. Formanden udtalte desuden, at det netop 
var 1 år siden, vi inden for foreningen tog den 
beslutning at anskaffe en fane ved egne midler. 
Dette var nu en kendsgerning, og vi ønskede nu 
at præsentere fanen.
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Oversergenterne Brodersen og J. Chr. Søren- 
sen førte derefter fanen op gennem lokalet til for
manden, medens orkestret spillede fanemar
chen, vi følte alle, at det var et stolt øjeblik, og 
den nye fane vakte udelt beundring hos alle de 
tilstedeværende.

Derefter slog oberst Gundelach det første søm 
i for kongen og udtalte bl. a. håbet om, at vor nye 
konge på samme trofaste, værdige og kloge 
måde som kong Christian d. X gjorde det, ville 
føre vort land frem gennem tiderne der kommer. 
Med et »Gud bevare kongen«, blev fanen rejst og 
forsamlingen sang »Kong Christian«.

Chas Mortensen slog det andet søm i for flag 
og fædreland, idet han bl. a. omtalte en lille rø
rende skildring fra en oplevelse i udlandet. Fa
nen blev påny rejst op og forsamlingen sang flag
sangen.

S. B. Petersen slog til sidst det tredie søm i for 
vor forening og udtalte, at Dansk Underofficers
forening havde sat sig det mål at virke for dygtig
gørelse af vore unge til gavn og glæde for vort 
fædreland og forsamlingen sang: »Der er et yn
digt land«.

Efter højtideligheden lykønskede obersten og 
Chas Mortensen foreningen med den nye smukke 
fane og beklagede at måtte forlade selskabet. 
Formanden takkede, fordi de herrer trods andre 
pligter alligevel var kommet til stede og bad for
samlingen udbringe en skål.

Ved den efterfølgende spisning blev der holdt 
flere taler. Vor formand takkede alle de tjenstgø
rende for deres store arbejde for lokalforeningen 
og udtalte bl. a., at dette hold var langt det bed
ste, vi havde haft inden for vore rammer.

S. B. ønskede samtidig de tjenstgørende, der 
skulle på skoler til lykke og held og lykke med 
fremtiden. O. Michelsen holdt en fornøjelig tale 
for damerne. Tobakshandler Christensen lykøn
skede på infanteriforeningens vegne og bød vel
kommen i »Infanteristuen«. Christensen rettede 
til slut en varm tak til U. F. for godt og kamme
ratligt samarbejde.

E. Valentin lykønskede ligeledes foreningen 
og udtalte en tak for godt samarbejde specielt 
med henblik på de godt tilrettelagte skydninger.

Corny rettede en varm og fortjent tak til Bro
dersen for hans altid udmærkede ledelse af som
merens skydninger, og »Hans« blev stærkt hyl
det af hele forsamlingen.

I sin egenskab af aftenens »toastmaster« ret
tede Corny en tak til hotelejer A. H. Petersen og 
hele personalet, som blev kaldt frem, for den 
storslåede og veltillavede mad og betjening.

Oversgt. S. A. M. Nielsen takkede på de tjenst- 
gørendes vegne, vi har altid været glade for U. F. 
i Randers.

Sergt. Overgård rettede en speciel tak til be
styrelsen.

Ind imellem talerne var et par fornøjelige 
sange, dels med et lille hip til hver enkelt U. F.’er 
med Odenseturen i fornøjelig erindring og dels 
til vore små piger.

Efter oplæsning af telegrammer fra hovedfor
eningen og dens formand samt infanteriforenin
gen kunne Corny byde velbekomme og selskabet 
gik til de små tilstødende klublokaler, hvor kaf
fen var serveret.

Denne gode aften sluttede med et par timers 
gemytlig svingom.

S G af res. Corny Poulsen.

1949 blev også et meget aktivt år for lokalafde
ling Randers. Mange medlemsmøder med for
skelligt indhold, mange skydekonkurrencer med 
andre lokalafdelinger og naturligvis den årlige 
pokaldyst med de samvirkende soldaterforenin
ger.

Men også et andet stort arrangement havde 
lokalafdelingen påtaget sig dette år. I 1948 var 
UF startet i Odense med et årligt tilbageven
dende landsskyttestævne. Til at være værter for 
denne begivenhed i 1949 havde Randers meldt 
sig. Det blev en stor succes for lokalafdelingen.
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Der var 13 lokalafdelinger med ca. 90 skytter. 
Der var indkvartering på kasernen. Forplejnin
gen var god. Priserne bør nævnes: morgenkaffe 
med brød o. s. v. 60 øre, en lækker frokostpakke 
70 øre og middag med 2 retter mad 1,30 kr. Fest
middagen inclusive vine kostede 15,00 kr.

Udover selve landsskydningen, som afvikle
des perfekt, var der søndag formiddag rundvis
ning på kasernen samt opvisning med kamp
vogne.

På generalforsamlingen den 8. september dette 
år skete forskellige udskiftninger i bestyrelsen. 
Corny Poulsen, der gennem flere år havde været 
sekretær i lokalafdelingen, skulle forlade Ran
ders. Corny Poulsen havde været en af lokalafde
lingens mest bærende kræfter og havde en me
get stor andel i gennemførelsen af de store ar
rangementer lokalafdelingen havde påtaget sig. 
Ved sin fratræden fik Corny Poulsen overrakt et 
meget smukt sølvfad som tak for sin meget store 
indsats.

Efter denne generalforsamling var bestyrel
sens sammensætning følgende:

Formand: S. B. Petersen.
Næstformand: B. Kløve.
Kasserer: J. P. Therkildsen.
Sekretær: H. Brodersen.
Repræsentant til de samv. soldaterforeninger: 
J. Ove.

Året 1950 fik følgende start:
Lokalforening »Randers« har den 11. februar 

d. å. afholdt fastelavnsfest på dragonkasernen i 
den smukke parolesal og officiantforeningens 
hyggelige lokaler, der som sædvanligt velvilligst 
var stillet til rådighed af regimentschefen, oberst 
C. Gundelach, og officiantforeningen.

Der var mødt i alt 47 inch damer og gæster.
Kl. 18.45 bød formanden for festudvalget, OS 

H. Brodersen, deltagerne velkommen og udtalte 
håbet om, at alle ville gøre sit til, at vi fik en fest
lig og morsom aften; der blev serveret en 
cocktail.

Pre. kl. 19.00, da deltagerne var gået til bords, 
blev vor smukke fane ført ind til tonerne af Riber- 
hus March. Fanen, der allerede er prydet med 3 
faneplader, førtes af OS N. V. Bach og SG 
Å. B. Sørensen.

Den særdeles godt tillavede og velsmagende 
middag bestod af:

Tarteletter medkogt skinke og gemyse, 
Koteletter med brunede kartofler o. s. v., 
Æbletrifli, 
kaffe og likør samt diverse drikkevarer.
Under middagen talte SG J. Ove i smukke ord 

om kongen og udbragte et nifoldigt leve Hans 
majestæt kongen, hvorefter forsamlingen sang 
kongesangen.

Formanden, SG S. B. Petersen talte for for
eningen og udtalte bl. a., at den nøjagtige dato 
for stiftelsen af lokalforeningen på grund af be
sættelsen var ubekendt, men at dette dog ikke 
havde bevirket, at lokalforeningen havde holdt 
stiftelsesfest i både tide og utide; formanden var 
derefter inde på, at det netop i disse dage var 10 
år siden, at foreningen var stiftet, og gav derefter 
en kort oversigt over foreningens arbejde i det 
sidste år og sluttede med et leve for lokalforenin
gen.

Der blev derefter sunget en sang, som 
res. hv. I O. G. Hansen havde forfattet i anled
ning af festen. Ove Michelsen havde med få ti
mers varsel fået overdraget hvervet at holde tale 
for damerne, og han skilte sig fra hvervet med en 
rutine, så man skulle tro, at han havde prøvet det 
før. I samme anledning blev der sunget en sang 
til damerne forfattet af SG R. Kløve, sangen gav 
iøvrigt anledning til megen morskab.

Efter middagen takkede formanden for den 
dejlige mad og udbragte et leve for J. Ove, fru 
E. Olesen samt deres personel og bød derefter 
velbekomme.

Der blev herefter serveret kaffe og likør i de 
tilstødende lokaler, medens salen blev ryddet til 
dans.

Da musikken ved 21.30 tiden spillede op til 
dans, var alle deltagerne på gulvet i en fornøjelig 
sekstur, og grundstenen til et fornøjeligt samvær 
var dermed lagt. Midt på aftenen havde vi den 
glæde, at to af vore kammerater, der for tiden er 
på skole i København, arriverede for at feste 
sammen med os, de havde haft en morsom tur 
herover med mange morsomme oplevelser, bravo 
Marius og Kesse, det var godt gjort.

Under dansen var der forskellig underhold
ning, hvor bl. a. officiant J. C. Sørensen optrådte 
med nogle morsomme kosakdanse og forskellige 
parodier.
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Lokalforening »Randers« og Infanteriforeningen 
holdt den 7. marts d. å. fælles klubaften i infante
ristuen på Centralhotellet. Tilslutningen var god, 
i alt 37, heraf 18 fra U. F.

Overofficiant H. C. Andersen, viste følgende 
film:
1. Hærens efterårsmanøvre 1948.
2. 6. julidag i Fredericia.
3. Vi arbejder på Grønland.
4. Fury in the Pacific (en autentisk og meget rea
listisk film, der er optaget under de allieredes 
landgang på en stillehavsø).

Efter forevisningen var der kammeratligt sam
vær, hvor der over en »kop øl« blev diskuteret 
lidt af hvert, bl. a. Hjemmeværnet, og også kort
spillene var i gang. S. B. var i aftenens løb inde 
på, at ideen med fællesklubaften ikke var så dår
lig, og at man sikkert fik mere udbytte ud af så
danne aftener, fremfor at de forskellige forenin
ger på en almindelig klubaften kun kunne møn
stre 8-10 mand. Aftenen sluttede ved 23.30-tiden 
efter en god og kammeratlig aften.

Den 4. april d. å. havde lokalforeningen indkaldt 
sine medlemmer til den årlige generalforsamling 
på dragonkasernen med følgende dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Beretning og regnskab.
3. Valg af bestyrelsesmedlemmer.
4. Valg af repræsentanter til repræsentant

skabet.
5. Eventuelt (herunder skydeudvalg).

ad 1. Til aftenens dirigent valgtes Ove Michel
sen.

ad 2. Formandens beretning var en kort gen
nemgang af foreningens arbejde og arrangemen
ter i det forløbne år, og dette havde i enhver hen
seende været særdeles tilfredsstillende; han om
talte bl. a. sommerens skydninger med de samv. 
soldaterforeninger og landsskyttestævnet, et ar
rangement som foreningen kunne være stolt af 
og se tilbage på med tilfredshed.

Kassereren oplæste derefter et nydeligt ført 
regnskab, der blev godkendt med akklamation. 
Regnskabet sluttede med en kassebeholdning på 
kr. 330,98.

ad 3. Formanden fik før valget ordet og ud
talte, at han på grund af svigtende helbred det 
sidste års tid ikke så sig i stand til at fortsætte 
som formand og ønskede således ikke genvalg. 
Bestyrelsen foreslog derefter J. Ove, og denne 
blev valgt med alle stemmerne.

Foreningens dygtige og energiske kasserer 
genvalgtes med fuld honnør, og protest var umu
lig-

Som sekretær genvalgtes Brodersen med alle 
stemmerne, og som sidste bestyrelsesmedlem 
valgtes den afgåede formand S. B. Petersen.

Bestyrelsen er herefter:

Formand: J. Ove.
Næstformand: R. Kløve.
Kasserer: J. A. P. Therkildsen.
Sekretær: H. Brodersen.
Bestyrelsesmedlem: S. B. Petersen.

ad 4. Som repræsentant til repræsentantska
bet valgtes J. Ove og H. Brodersen med overser
gent N. V. Bach som suppleant.

ad 5. Til skydeudvalget valgtes oversergen
terne Brodersen, Jacobsen og Bach.

S. B. havde derefter ordet og mente, at vi 
burde indskrænke skydningerne med de samv. 
soldaterforeninger en del, da disse mest var ind
stillet på en kortere skydetid.

Brodersen mente det samme og fremsatte der
efter ønske om, at der blev afholdt særlige træ
ningskydninger for U. F.er alene, og foreslog der
efter, at foreningen agiterede noget mere for at 
få kontakt med Hjemmeværnets befalingsmænd.

Therkildsen mente ikke, at det med særskilte 
træningsaftener var så godt, da det nemt kunne 
give udseende af »at smugtræne«.

J. Ove kom derefter med noget helt nyt, nem
lig indførelse af tipsskydning, f. eks. 3-4 gange i 
løbet af sommeren.

Alle forslag vil blive taget under overvejelse.
Dirigenten sluttede derefter generalforsam

lingen og takkede for god ro og orden.

S. B. takkede derefter for godt samarbejde i de 7 
år, han havde været medlem af bestyrelsen, hvo
raf de 4 som formand, og ønskede at foreningen 
måtte trives godt fremover under ledelse af den 
nye formand. Han udbragte derefter et leve for 
lokalforeningen.
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Foreningen var herefter vært ved »lidt« smør
rebrød, og ingen er sikkert i tvivl om, at regimen
tets afholdte økonoma, fru Emma Olsen, er en 
dame, der har forstand på mad.

Under spisningen havde J. Ove ordet og tak
kede for valget samt udtalte forsamlingens tak 
til S. B. for det store arbejde, han havde gjort for 
foreningen i de forløbne 7 år. Leve S. B.!

Derefter var der kammeratligt samvær (kort
spil m. m.), der sluttede ud på de små timer. Der 
var mødt i alt 21 medlemmer.

SG af res. R. Kløve.

OS af res. J.A.P. Therkildsen.

Lokalforening »Randers« havde i juni måned 
taget initiativet til at udfordre garnisonens offi
cers- og officiantforening til en dyst i geværskyd
ning. Skydningen, der skulle foregå som en hold- 
og enkeltmandskonkurrence, var fastlagt til den 
1. juli, men på grund af mange udkommanderin- 
ger blandt befalingsmændene måtte skydningen 
udsættes til den 9. september. En Randersbor- 
ger, direktør Knudsen, »Randers andelsmejeri«, 
havde udsat en stor og meget smuk vandrepokal, 
og de tre befalingsmandsgrupper mødtes såle
des een gang årlig for at kæmpe om pokalen.

Kl. 13.00 lørdag den 9. september blev de tre 
foreninger af de respektive formænd afleveret til 
regimentschefen, oberst C. Gundelach, der selv 
deltog i skydningen, og det skal siges til ober
stens ros, at obersten endnu har mangen en tier i 
sin riffel. OS H. Brodersen gennemgik derefter 
bestemmelserne for skydningen, og snart knal
dede de første skud mod skiverne på den ny
istandsatte bane, en hård, men kammeratlig og 
fornøjelig dyst var begyndt. Og skønt det blæste 
meget kraftigt, blev resutaterne dog nogen
lunde.

Lokalforeningens hold bestod af: O. Michel
sen, R. Kløve, V. H. Damm, B. Frederiksen og 
J. H. C. Jensen.

Midt på eftermiddagen arriverede direktør 
Knudsen for at overvære den sidste del at skyd
ningen. Og da resultaterne var gjort op, over
rakte direktøren pokalen til formanden for lokal
foreningen SG Ove, idet han udtalte, at det var 
hans ønske, at vi måtte få mangen fornøjelig dyst 
om pokalen, og håbede, at den kunne være med 
til at fremme interessen for skydningen.

Da pokalen var overrakt, uddelte direktøren 
den øvrige præmierække. SG Ove takkede deref
ter deltagerne for den interesse, der var vist ar
rangementet, og rettede en særlig tak til direk
tør Knudsen for den smukke pokal.

Beklageligvis var lokalforeningen så ubeskeden 
selv at hjemføre pokalen, men det må siges, at 
der var kamp om den til sidste mand.

Resultaterne blev som følger:

Holdkonkurrencen:
1. Lokalforeningen............................ 344 points
2. Officersforeningen........................ 341 points
3. Officiantforeningen...................... 319 points

275



OS af res. Hans Brodersen - Istedrytteren fra Randers.

En begivenhed i 1950 som i høj grad fik lokalaf
deling Randers kendt uden for egne rammer, var 
begivenheden omkring 100 års dagen for slaget 
ved Isted.

Oversergent Hans Brodersen red fra Køben
havn til de danske krigergrave i Flensborg iført 
datidens dragonuniform. Om denne begivenhed 
udgav Underofficerens forlag en beretning, og 
lokalafdelingen afholdt en fest, hvorfra forelig
ger følgende referat:

U. F. i Randers havde lørdag den 18. november en 
vellykket fest med 45 deltagere. Det var dels en 
velkomstfest for de nye sergenter og oversergen
ter, dels en hyldestaften til »Istedrytteren«, over
sergent H. Brodersen.

Der indledtes med middag i regimentets paro
lesal bestående af: Aspargessuppe - revlsben og 
hjemmelavet medisterpølse samt æblekage med 
flødeskum, senere på aftenen varme pølser.

Formanden bød velkommen til medlemmerne 
med damer samt gæsteparret, formanden for of- 
ficiantforeningen overofficiant T. C. Christensen

og frue. Derefter rettede han en hjertelig velkom
men til de nye sergenter og oversergenter, hvor
under han manede dem til flid og dygtighed, da 
kun de allerdygtigste kan regne med at blive i 
hæren. Nævnt blev også underofficerernes pio
ner og forkæmper, nu afdøde Rasmus Christian
sen, der har en stor del at æren for, at underoffi
cererne i dag har tålelige kår. H. Brodersen talte 
for kongen og »Kong Christian« blev sunget efter 
leveråbene.

Senere på aftenen overrakte formanden overser
gent H. Brodersen et meget smukt broncerelief 
forestillende »Istedrytteren« i en let galop med 
Flensborg Nørreport svagt tonet frem i baggrun
den. Relieffet, der er lavet af ritmester Resen-Ste- 
enstrup ved J. D. R., var meget smukt udført og 
vakte megen beundring.

I sin tale til Brodersen sagde formanden bl. a. ef
ter en redegørelse for selve tanken om ridtet: 
»Vi, dine kammerater i Randers U. F., har ønsket 
at hylde dig og give dig et varigt minde for din
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indsats, ved på en så udmærket og værdig måde 
at udføre det meget ærefulde, men krævende job. 
Det ridt gennem Danmark til sydslesvigerne på 
100 års dagen for deres heltemodige kamp mod 
tyranniet og prøjservældet, har tilkendegivet, at 
det var for hele det danske folk, du red. Den hyl
dest, du modtog på din færd, var bevis for, at alle 
dansksindede fuldt og helt tilsluttede sig den 
måde, de sønderjydske foreninger sendte deres 
hilsen på, men det var tillige en tak til dig for den 
korrekte og værdige måde, du overalt optrådte 
på.«

Formanden motiverede derefter et leve for 
»Istedrytteren«, og da musikken derefter dæm
pet spillede »Guds fred med vore døde«, mens 
forsamlingen stod op, var der vist ikke mange, 
hvis tanker ikke gik 100 år tilbage.

Oversergent H. Brodersen blev uden varsel dømt 
til at tale for damerne, og som sædvanlig blev op-

S. B. arrangerede en musikalsk tipskonkur
rence med adskillige fælder. Den blev vundet af 
formanden og overofficiant T. C. Christensen, der 
uden at kigge, hver havde en nier. Fru S. B., der 
havde en tier, blev diskvalificeret, da hun var i 
familie (gift) med tilrettelæggeren.

Aftenens gæst, overofficiant T. C. Christensen, 
takkede for invitationen og kommenterede i sin 
tale den nuværende befalingsmandsordning, 
samt luftede sine meninger ang. rygter om den 
nye ordning. Som altid talte T. C. godt og frit fra 
leveren, hvilket fandt genklang hos alle U. Fer.

Kl. 2 sluttede formanden ubønhørligt festen 
af, traditionen tro, mens stemningen er bedst. En 
værdig, men tillige fornøjelig festaften i den 
skønne parolesal var til ende.

1951 bragte den nye ordning for forsvaret. Un
derofficersgruppen blev nedlagt og der indførtes 
værnepligtige sergenter. Oversergenterne kunne 
opnå en ansættelse på åremåls-kontrakt.

SG af res. J. Ove overrækker lokalafdelingens gave til Istedrytteren.

gaven løst på en særdeles god og fornøjelig 
måde. Stærkt bifald.

Der fulgte nu nogle timers fornøjelig dans, 
hvor alle morede sig godt.

Hovedorganisationen ændrede sit navn til 
»Foreningen af Oversergenter og Underoffice
rer« - FOU.

Gennem 1951 fortsatte lokalafdelingen med
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sine aktiviteter, skydning, medlemsmøder og 
samarbejde med andre organisationer i Randers.

Den 11. marts afholdt de Samvirkende Solda
terforeninger en Kongefest i anledning af kon
gens fødselsdag.

Festen blev afholdt i Håndværkerforeningens 
lokaler, hvor formanden SG J. Ove, oversergent 
Brodersen og oversergent Therkildsen repræsen
terede lokalafdelingen. Sergenterne Aa. Søren
sen og Schøpzinski fungerede som fanejunkere.

1952 var lokalafdelingen foruden sine mange 
andre arrangementer vært for repræsentant
skabsmødet i hovedforeningen.

Et sådant arrangement giver arbejde til 
mange af lokalafdelingens medlemmer, og i Ran
ders blev det løst med stor sikkerhed.

Efter mødets afslutning var som sædvanlig en 
middag med efterfølgende kammeratligt sam
vær, der denne gang var arrangeret uden damer.

Alle nød den pragtfulde middag i mandska
bets spisesal, hvor bordene var smukt pyntede.

Landsformanden bød deltagerne velkommen, 
og rettede en særlig velkomst til formanden for 
Randers Fenrikforening, overfenrik Ley, idet han 
takkede denne for lånet af foreningens lokaler 
samt for det gode samarbejde i Randers garni
son.

Overfenrik Ley benyttede senere lejligheden 
til at takke for invitationen, som han var meget 
glad for. Overfenriken mindedes sin tid som 
medlem af vor forening og ønskede den fortsat 
held og lykke som organisation, idet han ud
trykte ønsket om et godt samarbejde mellem 
Hærens Fenrik Organisation og F. O. U., og bad 
forsamlingen være med i et trefoldigt leve for vor 
forening.

Middagen bestod af fiskeanretning, vildsvine
steg og frugtdessert, og som sædvanlig, når SG 
Ove og fru Olsen står for arrangementet, var alt i 
skønneste orden, og det var jo ikke småting, der 
blev sat til livs.

Landsformanden benyttede da også lejlighe
den til at takke hele køkkenpersonalet, der måtte 
stille til parade inde i salen, for der at modtage 
en velfortjent hyldest. Fru Olsen og SG Ove fik 
hver overrakt en buket rød-hvide nelliker som en 
beskeden tak for ulejligheden med bespisningen 
af samtlige repræsentanter.

Efter middagen blev der serveret kaffe, og her 
kom der rigtig sving i »historiebogen for mand
folk« afvekslende med fællessang af forskellig 
art, og det varede længe, inden man rejste sig for 
at fortsætte samværet i fenrikforeningens loka
ler.

Det var uden tvivl en morsom aften, og det var 
selvfølgelig langt hen på de små timer, inden de 
sidste krøb i tæpperne.

Lørdag den 5. juli afholdt jydske dragonregi
ments officersforening, fenrikforeningen og for
eningen for oversergenter og underofficerer tre
kantskydning om »Randers Andelsmejeri«s 
smukke vandrepokal. På grund af sommerferie, 
udkommandoer m. v. var tilslutningen ikke sær
lig god, hvilket i høj grad prægede resultaterne.

De deltagere, der var mødt frem, skød bravt 
hele eftermiddagen, og der herskede som sæd
vanlig, hvor »krigsmænd« er sammen, den helt 
rigtige stemning.

Resultaterne blev som følger:

Pokalskydningen:
1. Fenrikforeningen........................  379 points
2. Lokalforeningen..........................  378 points
3. Officersforeningen....................... 329 points

Individuel:
1. Bandagist O. MichelsenF. O. U. . 84 points
2. Fenrik O. B. Olesen....................... 82 points
3. Løjtnant E. Frandsen.................... 81 points
4. Materielforv. V. H. Dam F. O. U. . 80 points

Pistolskydning:
1. Materielforv. V. H. Dam F. O. U. ... 90 points
2. Premierløjtnant J. Petersen.......... 84 points
3. Ritmester Carneiro........................ 84 points
4. Fenrik O. B. Olesen........................ 82 points

1953 blev ret tidligt på året præget af de rokerin
ger af forskellige regimenter, der var bebudede 
allerede i 1951.

Fra den 1. november skulle Jyske Dragonregi
ment forlægges til Holstebro og Jyske Ingeniør
regiment skulle flytte til Randers.

Alle disse forberedelser og ændringer måtte 
naturligvis præge lokalafdelingens arbejde.
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På 10 årsdagen for det tyske overfald på de 
danske garnisoner, mindedes lokalafdelingen 
dette på følgende måde:

På Nordre Kirkegård i Randers mindedes lokal
foreningen vor kammerat, sergent S. Aa. Ander
sen, der faldt i Næstved for 10 år siden.

KL 10.00 stillede en fanevagt ved graven, hvor 
en kreds af familie og medlemmer samledes. Kl. 
10.15 nedlagde OS Brodersen en krans fra hoved
foreningen, medens OS Hansen nedlagde en 
krans fra lokalforeningen.

Under honøraflæggelsen udtalte Brodersen'. 
»Det er i dag 10 år siden, tyskernes brutale over
fald på landets kaserner fandt sted. Hærens be
falingsmænd og menige kæmpede denne dag en 
håbløs kamp for at forsvare landets frihed, vor 
ære og ret. Du, Svend Aage, blev et at de ofre, lan
det måtte yde, og vi, dine kammerater, ønsker i 
dag at sænke vor fane i dyb respekt for din ind
sats. Den skal aldrig blive glemt. Æret være dit 
minde.«

★
Den 28. september blev afholdet ekstraordinær 
generalforsamling med følgende dagsorden:

Valg af dirigent.
Uddeling af præmier m. v.
Valg af formand.
Eventuelt.

Efter at de to første punkter på dagsordenen var 
blevet klaret, overgik man herefter til valg af ny 
formand. Tidspunktet for den hidtidige formand 
- OS Hans Brodersen - til at flytte til sin nye gar
nison i Holstebro var kommet. Der var kun op
stillet en kandidat til formandsposten. OS 
S. B. Petersen blev igen formand for lokalafde
ling Randers.

Brodersen gav herefter udtryk for, at det var 
med en følelse af vemod, han nu forlod Randers, 
hvorfra han havde så mange gode minder, og 
sluttede med at opfordre sergentgruppen fra in
geniørregimentet til at slutte op om lokalafdelin
gen.

Den nye formand takkede Hans Brodersen for 
det store arbejde, han gennem årene havde ud
rettet for lokalafdelingen, og ønskede, at de med
lemmer der nu forlod Randers snarest måtte få 
stiftet en lokalafdeling på deres nye tjenestested.

Afsk. SG af res. S.B. Petersen blev påny formand for lo
kalafdelingen. S.B. Petersen var en af de underofficerer, 
som i 1942 formåede at få liv i lokalafdeling Randers. 
Han var i bestyrelsen i 13 år, heraf 6 år som formand.

Det var herefter sergentgruppen fra Jyske Inge
niørregiment, der skulle overtage lokalafdeling 
Randers.

Lokalafdelingen indbød den 10. december de 
tjenstgørende sergenter og oversergenter til et 
orienterende møde om lokalafdelingen.

Formanden SG S. B. Petersen kunne byde 20 
fremmødte velkommen og gav en redegørelse for 
organisationens mål og virke og appellerede til 
alle tjenstgørende om at melde sig i F. O. U.

I 1954 holdt lokalafdelingen foredragsaften med 
kaptajn E. T. Vang som taler. Der var mødt ikke 
mindre en 44 mødedeltagere, da formanden SG 
S. B. Petersenbød velkommen specielt til kaptajn 
Vang og til befalingsmændene fra hjemmevær
net.

Kaptajn Vang fik derefter ordet for i et overor
dentligt interessant og underholdende foredrag 
at fortælle om oplevelserne under sin uddan
nelse til faldskærmsmand i England. Vel var det 
en alvorlig opgave, kaptajnen var gået ind til, 
men der havde dog også været mange muntre 
oplevelser, som blev gengivet med vid og lune. 
Og bifaldet, der hilste kaptajnens foredrag, sup
plerede formanden med en tak til kaptajnen for 
den interessante aften.

279



Men hvor blev de civile medlemmer af? Det har 
næsten altid været sådan i Randers, at de tjenst
gørende og de civile medlemmer har været lige
ligt repræsenteret ved vore arrangementer, men 
det er som om de civile var ved at tabe »gnisten«. 
- Der tages nu fat på skydning og keglespil m. m. 
Tag dig nu sammen til at ofre en aften på din for
ening, det er i al fald en beskeden påskønnelse at 
vise den bestyrelse, der har arbejdet med arran
gementerne.

★

Gennem de sidste par måneder havde der været 
hamret, høvlet, malet og tapetseret på ingeniør
kasernen i Randers. Sergenter og oversergenter 
havde med regimentets billigelse og støtte fået 
tilladelse til at oprette en messe, og fredag den 
12. november var der indvielse.

Kl. 16 var oberst C. G. Schøller, befalings- 
mænd fra regimentet samt F. O. U.s bestyrelse i 
Randers indbudt for at bese resultatet af de ud
foldede anstrengelser.

OS Vammen, der havde været drivkraften i fo- 
retagenent, bød kort velkommen og bad obersten 
foretage åbningen af den nye messe. Obersten 
udtalte bl. a., at det havde været ham en glæde, 
da de unge befalingsmænd havde henvendt sig 
til regimentet om oprettelse af en messe, idet ini
tiativet tydede på, at sergenter og oversergenter 
også uden for tjenestetiden følte sig knyttet til 
kasernen. Obersten udtalte håbet om, at messen 
nu og i fremtiden måtte blive til glæde, og erklæ
rede messen for åbnet.

Der var nu lejlighed til at tage lokalerne i nær
mere øjesyn. Opgaven var løst med udsøgt smag, 
afstemte farver, små lamper anbragt med sans 
for det hyggelige, gode og velvalgte reproduktio
ner på væggene.

Der blev serveret en forfriskning, og man tog 
plads i de gode stole for helt at afrunde indtryk
ket af den dejlige messe. Efter en times hyggeligt 
samvær var der opbrud.

Der var indbudt til messemiddag kl. 19.00. Heri 
deltog eftermiddagens gæster samt de sergenter 
og oversergenter, der af tjenstlige grunde ikke 
havde været til stede om eftermiddagen.

OS Vammenbød velkommen og rettede en tak 
til alle, både institutioner og enkeltpersoner,

som havde medvirket til messens oprettelse. Der 
serveredes så canapé, grønlangkål med hambur- 
gryg og ost. Ind imellem blev der talt af oberst 
Schøller, formanden for lokalforening Randers, 
S. B. Petersen, forvalter Krogh m. fl.

Efter middagen var der almindelig »rund
bordssamtale« ved de små borde, og festlighe
den sluttede kl. 24.00.

Lokalafdeling Randers afholdt ordinær general
forsamling den 10. marts 1955, herfra følgende 
referat:

Formanden, SG S. B. Petersen, bød velkommen, 
og til dirigent valgtes OS A. Therkildsen. Af for
mandens beretning fremgik det, at året var forlø
bet med livlig afgang og tilgang til foreningen. 
Der havde været arrangeret pokalskydning med 
De samvirkende Soldaterforeninger, tur til Hol
stebro, hvilken desværre havde kollideret med 
landsskydningen, så lokalforeningen ikke var re
præsenteret. Formanden omtalte messeindviel
sen, festen i februar 1955 m. m.

Beretningen godkendtes.
SG M. Lauritsen oplæste regnskabet, som 

også godkendtes.
S. B. Petersen henstillede til generalforsam

lingen, at man valgte en ny formand, da han ikke 
mente af være i besiddelse af den fornødne inter
esse. Generalforsamlingen så sig ikke i stand til 
at finde et nyt emne, hvorfor S. B. Petersen ind
villigede i at fortsætte en periode mere.

Genvalgt til bestyrelsen blev OS Aa. B. Søren
sen og nyvalgt OS N. V. Bach. Til repræsentant 
for korporalerne valgtes KP Tage Jensen.

Som repræsentant til repræsentantskabsmø
det valgtes formanden S. B. Petersen, OS Brein- 
holt Christensen og SG Holm.

Formanden gennemgik derefter hovedforenin
gens ændringsforslag til personelordningen for 
sergenter og oversergenter. Flere af medlem
merne havde ordet hertil, og konklusionen blev, 
at hovedforeningen her var inde på den rette vej. 
Der vil dog blive redegjort for forskellige syns
punkter ved det kommende repræsentantskabs
møde.

Under eventuelt omtaltes de forestående 
skydninger, pokalskydningen med De samvir
kende Soldaterforeninger, landsskydningerne på
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både kort og lang distance, og tilsyneladende var 
der interesse for disse arrangementer.

Dirigenten kunne derefter slutte generalfor
samlingen.

Lokalafdelingen har for at markere 10-året for 
Danmarks befrielse holdt møde med oberstløjt
nant F. T. Vang som taler.

OS N. V. Bach bød den store forsamling vel
kommen og rettede en særlig velkomst og tak til 
oberstløjtnant Vang, som altid er villig, når lokal
foreningen har brug for han assistance.

Oberstløjtnant Vang fortalte derpå interes
sant om besættelsen og om sin uddannnelse som 
faldskærmsmand i England. Foredraget blev på
hørt med stor lydhørhed af forsamlingen, af hvil
ken størsteparten kun havde været smådrenge, 
da de dramatiske begivenheder fandt sted.

Efter foredraget vistes filmen »Now it can be 
told«, der i realistiske billeder viste hele den eu
ropæiske modstandsbevægelses opbygning af de 
mænd og kvinder, som var kommet til England 
for at uddanne sig til den farefulde opgave, mod
standskampen var.

OS Bach afsluttede aftenen med at udtale, at 
vi aldrig må glemme de kvinder og mænd, som 
satte livet til for Danmarks sag, og forsamlingen 
gav tilslutning ved at rejse sig.

Der var påny kommet god gang i lokalafdelings
arbejdet. Det var stadig de forskellige skytte
stævner, der trak den største deltagelse, men 
også andre arrangementer af mere festlig karak
ter både med og uden damer blev afholdt med 
mange deltagere.

I 1956 refereres om skydningen med De sam
virkende Soldaterforeninger i Randers:

Lokalafdelingen afholdt søndag den 9. septem
ber pokalskydning for »De samvirkende solda
terforeninger i Randers«. Regimentet havde som 
sædvanlig stillet skydebanerne til rådighed, og 
foreningen kunne glæde sig over fint vejr og god 
tilslutning.

Kl. 10.30 kom regimentschefen, oberst 
C. G. Schøller og hilste på skytterne, som blev 
præsenteret for obersten af formanden for »De 
samvirkende soldaterforeninger«, købmand Jør

gen Bøje, der på »De samvirkende soldaterfor
eninger« og F. O. U.s vegne takkede obersten for 
den sympati, regimentet altid viste ved at stille 
skydebanerne m. v. til rådighed.

Efter skydningen, som sluttede kl. ca. 16, ud
delte formanden for »De samvirkende soldater
foreninger« præmierne og udtalte en tak til 
F. O. U. for det gode arrangement og til de frem
mødte skytter for deres tilstedeværelse.

Lørdag den 2. marts 1957 afholdt lokalafdelin
gen en fastelavnsfest i sergentmessen.

Da formanden kl. 20.00 bød velkommen, var 
der samlet et halvt hundrede mennesker om de 
festligt smykkede borde. Fra bestyrelsens side 
var der lagt op til en fornøjelig og god fest, idet 
man havde bevilget et stort tilskud.

Traktementet var lækkert smørrebrød m/til- 
behør samt kaffe, og ind imellem skærpede man 
appetitten ved afsyngelse af sange, der var for
fattet i aftenens anledning. Den traditionelle og 
selvfølgelige tale for det smukke køn blev holdt 
af S. B. Petersen, og der var også en speciel sang 
til damerne. Endvidere bød aftenen på et lille 
rask lotterispil og en »Hvem-ved-hvad« konkur
rence, og deltagerne smykkedes med huer og 
hatte m. v.

Dansen gik livligt til hen på de små timer, men 
forinden afslutningen serveredes varme pølser.

Forventningerne om en god og fornøjelig fest 
blev til fulde indfriet, og kl. ca. 02.00 sluttede 
formanden den succesfulde aften af.

Lokalforeningen afholdt den 25. april 1957 kl. 
20 ordinær generalforsamling i sergentmessen 
på kasernen med følgende dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Beretning.
3. Regnskab.
4. Valg af:

a. formand (N. V. Bach afgår).
b. 2 bestyrelsesmedlemmer (Aa. B. Sø

rensen og C. G. Nicolaisen afgår).
c. 2 suppleanter (S. E. Christiansen og 

K. Jantzen afgår).
d. 1 repræsentant for KP ( Tage Pedersen 

afgår).
e. 1 revisor og revisorsuppleant.
f. 3 repræsentanter til repræsentant

skabsmødet.
5. Eventuelt.
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Formanden bød velkommen, og man gik derefter 
over til dagsordenen, pkt. 1, valg af dirigent. Fo
reslået og valgt blev typograf S. B. Petersen, der 
takkede for valget og konstaterede, at general
forsamlingen var lovligt indvaslet.

Dirigenten gav derefter ordet til formanden, 
der udførligt gennemgik foreningens arbejde si
den sidste ordinære generalforsamling. Forman
den kom herunder også ind på de vigtigste ting, 
hovedforeningen arbejdede med, og gav en rede
gørelse for søværnets OSF, der nu var kommet 
ind under F. O. U. som en selvstændig lokalfor
ening, og om den sidste kontingentforhøjelse, 
der var blevet vedtaget.

Formanden sluttede sin beretning med at 
takke bestyrelsen for godt samarbejde og tak
kede endvidere alle, der havde medvirket ved 
foreningens arrangementer i årets løb. Da ingen 
havde bemærkninger til formandens beretning, 
takkede dirigenten for beretningen og udtalte 
sin tilfredshed med denne. Derefter fik kassere
ren ordet og gennemgik regnskabet, som slut
tede med en kassebeholdning på kr. 600,00. In
gen havde bemærkninger til regnskabet, som 
blev godkendt.

Herefter gik man over til valgene.

Til formand genvalgtes materielforvalter 
N. V. Bach.

Til bestyrelsen nyvalgtes OS N. O. Pedersen 
og SG E. N. Nielsen.

Til suppleanter valgtes OS K. Jantzen og 
Aa. B. Sørensen.

Som repræsentant for KP genvalgtes Tage Pe
dersen.

Til revisor og revisorsuppleant genvalgtes 
bandagist Ove Madsen og brandmester Robert 
Kløve.

Til at repræsentere ved repræsentantskabs
mødet valgtes materielforvalter N. V. Bach, ty
pograf S. B. Petersen og SG Aa. B. Sørensen.

Under eventuelt oplyste formanden, at repræ
sentantskabsmødet, som oprindeligt skulle have 
været afholdt i Århus i maj måned, antagelig 
blev udsat på grund af det ekstraordinære re
præsentantskabsmøde, der var blevet afholdt i 
København den 17. februar 1957.

Endvidere oplyste formanden, at foreningen 
påbegynder træningsskydningen på skydebanen 
mandag den 13. maj, og at foreningen desværre

ikke som tidligere år kunne disponere over sky
debanen om torsdagen, da denne aften skulle 
være til rådighed for regimentet.

Da der ikke var flere, der ønskede ordet slut
tede dirigenten generalforesamlingen med at 
takke for god ro og orden. Foreningen var deref
ter vært ved en kop kaffe.

1958 blev også et meget aktivt år - her nogle re
ferater:

Fredag den 14. februar afholdt foreningen en 
foredrags- og filmaften i undervisningsbygnin
gen på kasernen.

En tur med OFR B. G. Obelitz til Gaza.
OFR B. G. Obelitz var en af de første, der kom 

til Suez efter krisen i slutningen af 1956, og han 
opholdt sig dernede til sidst i maj måned 1957 
sammen med en gruppe ingeniørsoldater. Blandt 
andet var en af deres store opgaver at afmontere 
landminer, og det fik ingeniørgruppen også rig 
lejlighed til. OFR mente, at de havde afmonteret 
ca. 3000 miner.

Om dette og meget mere holdt OFR Obelitz et 
interessant og fyldestgørende foredrag og frem- 
viste 3 film:
1. Indrykning i Gaza.
2. Fra Suez til El Arich.
3. Grænsevagt i Gaza.

De at vore medlemmer, som ikke var til stede, gik 
virkelig glip af en god aften.

Foruden F. O. U.s medlemmer overværede 
medlemmer af Fenrikforeningen og »De samvir
kende Soldaterforeninger« foredraget.

Efter foredraget var der kammeratlig samvær 
i sergentmessen.

Lokalforeningen afholdt den 21. april 1958 kl. 20 
ordinær generalforsamling i sergentmessen på 
kasernen.

Formanden bød velkommen, hvorefter man 
valgte typograf S. B. Petersen til dirigent. Denne 
oplæste dagsordenen, hvorefter formanden fik 
ordet for at aflægge beretning. Under sin beret
ning omtalte formanden de forskellige arrange
menter, lokalforeningen havde deltaget i det for
løbne år, bl. a. andespil, filmaften, fastelavnsfest 
m. m. Der havde i årets løb været afholdt 5 besty-

282



relsesmøder. Næste punkt var regnskabet. Kas
sereren, materielforvalter M. Lauritzen, var des
værre tjenstlig forhindret i at møde, hvorfor for
manden oplæste regnskabet, der balancerede 
med kr. 1526,28 og viste et overskud på kr. 
221,28. Regnskabet godkendtes af generalfor
samlingen, hvorefter man tog fat på de forestå
ende valg.

Kassereren, M. Lauritzen, havde oplyst over
for formanden, at han ikke ønskede at modtage 
genvalg, hvorfor bestyrelsen foreslog E. Vistoft, 
og da der ikke fremkom andre forslag, blev 
denne valgt uden afstemning.

Til bestyrelsen genvalgtes O. T. Thomsen og 
nyvalgtes OS J. M. Larsen, og til suppleant ny
valgtes SG K. V. G. Pedersen og SG V. Jensen.

Som revisor valgtes O. Michelsen og S. B. Pe
tersen; suppleant Aa. B. Sørensen og OS Adam- 
sen.

Som repræsentanter til repræsentantskabs
mødet valgtes formanden, O. T. Thomsen og OS 
J. M. Larsen.

Under punkt 5 redegjorde formanden for, 
hvad forslaget fra lokalforeningerne Århus, Fre
dericia og Fyn gik ud på, hvorefter dirigenten op
læste en skrivelse, han havde sendt bladet, sagen 
vedrørende. Generalforsamlingen fandt forsla
get illoyalt og egoistisk og vedtog enstemmigt 
følgende udtalelse:

Lokalforening »Randers« har på generalforsam
lingen den 21. april 1958 drøftet det af lokalfor
eningerne »Aarhus«, »Fredericia« og »Fyn« ud
sendte forslag om kontingentnedsættelse.

Generalforsamlingen finder forslaget økono
misk uforsvarlig både overfor foreningen og le
delsen, der forestår administrationen.

Randers, den 21. april 1958.
sign. S. B. Petersen 

dirigent.

Under punkt 6 drøftedes skydningerne i den 
kommende sæson, og der nedsattes et skydeud- 
valg bestående af SG V. Jensen (formand) og SG 
O. Michelsen.

Lokalforeningen var til slut vært ved et fælles 
kaffebord.

Fredag den 29. august 1958 nedlagde lokalfor
ening »Randers«, ligesom tidligere år, kranse fra

organisationen og lokalforeningen på sergent 
Svend Aage Andersens grav på nordre kirkegård i 
Randers.

Lokalforening »Randers« havde i tiden 1. maj - 
11. september afholdt træningsskydning hver 
torsdag aften samt hver tredie søndag i måne
den. Der blev skudt med gevær, maskinpistol og 
pistol og endvidere afholdt duelighedsskydning 
med maskinpistol under ledelse af FR S. B. Pe
tersen og FR B. B. Frederiksen.

Der havde gennensnitlig været 10 mand pr. 
skydeaften. Foreningen havde gerne set, at mø
deprocenten havde været større.

Lokalforeningen afholdt den 14. april 1959 kl. 
19.30 den ordinære generalforsamling i messen 
på kasernen.

Formanden bød velkommen. Man valgte typo
graf S. B. Petersen til dirigent. Denne oplæste 
dagsordenen, hvorefter formanden fik ordet for 
at aflægge beretning.

Under beretningen omtalte formanden lokal
foreningens arbejde og arrangementer i det for
løbne år og fremhævede særlig den gode tilslut
ning af tjenstgørende, der havde været ved træ
ningsskydningerne sidste sommer, men bekla
gede samtidig, at det ikke var muligt for lokalfor
eningen at afholde organisationens landsskyd
ning på 15 m bane. Formanden oplyste endvi
dere, at træningsskydningerne ville blive påbe
gyndt den 14. maj, og pokalskydningen med »De 
samvirkende soldaterforeninger« vil blive af
holdt den 31. maj.

Endvidere oplyste formanden, at foreningens 
medlemsantal var det største, det nogensinde 
havde været. Formanden omtalte derefter kort 
organisationens arbejde og takkede til slut alle, 
som havde medvirket ved foreningens forskellige 
arrangementer i årets løb.

Kassereren, E. Vistoft, oplæste derefter regn
skabet, der balancerede med 1361,00 kr. og viste 
en kassebeholdning på 358,00 kr. Regnskabet 
godkendtes af generalforsamlingen, hvorefter 
man tog fat på valgene.

Til bestyrelsen genvalgtes formanden, materi-
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elforvalter N. V. Bach, og materielbetjent Tage 
Pedersen, og nyvalgt blev OS K. V. T. Petersen og 
OS T. D. L. Bødker. Som suppleant til bestyrel
sen valgtes OS P. H. Christensen og OS John 
Kjeldsen.

Til revisor genvalgtes bandagist Ove Michel
sen og typograf S. B. Petersen og revisorsupple
anter OS Aa. B. Sørensen og OS K. Jantzen.

Som repræsentanter til repræsentantskabs
mødet valgtes formanden, M. V. Bach, OS 
K. Jantzen og OS John Kjeldsen.

Til skydeudvalget valgtes OS P. H. Christen
sen, OS John Kjeldsen og OS T. Bødker.

Under eventuelt oplyste formanden, at lokal
foreningen havde modtaget en indbydelse fra lo
kalforening »København« til en terrainsports- 
konkurrence i skovene nord for Sandholmlejren 
den 19. april, og gjorde opmærksom på, at hvis 
der var nogen, som var interesseret i at deltage, 
ville lokalforeningen give et tilskud til rejsen.

Da dagsordenen var udtømt, sluttede dirigen
ten og takkede for god ro og orden, hvorefter lo
kalforeningen var vært ved fælles kaffebord.

Pokalskydningen med »De Samvirkende Solda
terforeninger« i Randers fandt sted på skydeba
nen bag kasernen søndag den 30. maj og havde 
et meget fint besøg, idet 70 skytter deltog i dy
sten, såvel med gevær som pistol. Vejret var no
get afvekslende med solskin og skydække og ge
nerende skydningerne noget.

Der var som sædvanlig skænket mange fine 
præmier fra byens handlende, og desuden havde 
sergentmessen skænket et stor sølvpokal, som 
skal vindes 3 gange i træk eller 5 gange i alt for 
at blive ejendom.

Skydningen blev afbrudt af en frokostpause kl. 
12-13,hvor de medbragte »klemmer« blev indta
get i det fri, og kl. ca. 15.30 kunne man påbe
gynde de nødvendige omskydninger, der varede 
en halv timestid. Formanden for »D. S. S. i Ran
ders«, købmand Jørgen Bøje, uddelte de mange 
smukke præmier, hvorefter han takkede lokalfor
eningen for det veltilrettelagte arrangement.

Lokalforeningen afholdt den 8. april 1960 kl. 
19.30 den ordinære generalforsamling i messen 
på kasernen.

Formanden bød velkommen, og man gik deref
ter over til dagsordenens pkt. 1 valg af dirigent, 
foreslået og valgt blev typograf S. B. Petersen, 
der takkede for valget og konstaterede, at gene
ralforsamlingen var lovligt indvarslet.

Derefter fik formanden ordet for at aflægge 
beretning.

Under beretningen omtalte formanden lokal
foreningens arbejde og arrangementer i årets 
løb, og at lokalforeningen havde kunnet glæde 
sig over god tilslutning til alt, hvad foreningen 
havde arrangeret siden sidste generalforsam
ling. Under omtale af sidste års skydning bekla
gede formanden dog, at det endnu ikke var mu
ligt at afholde skydninger på 15 m bane, hvori
mod træningsskydningen på skydebanerne gik 
godt.

Træningsskydningen ville blive påbegyndt al
lerede den 21. april, og den årlige pokalskydning 
ville finde sted den 22. maj.

Derefter omtalte formanden kort organisatio
nens arbejde i årets løb og takkede til slut alle, 
som havde medvirket ved lokalforeningens for
skellige arrangementer.

Da ingen havde bemærkninger til formandens 
beretning, fik kassereren ordet og gennemgik 
regnskabet, som sluttede med en kassebehold
ning på kr. 500,00.

Derefter gik man over til valgene.
Til bestyrelsen genvalgtes kassereren, overas

sistent E. Vistoft, samt OS J. M. Larsen og OS 
T. Bødker. Til suppleanter valgtes OS E. Jesper
sen og OS F. K. Dralle.

Til revisorer genvalgtes O. Michelsen og 
S. B. Petersen. Til revisorsuppleanter valgtes 
Aa. B. Sørensen og S. Helligsøe.

Som repræsentanter til repræsentansskabs- 
mødet i Holbæk valgtes overassistent E. Vistoft, 
OS O. K. H. Andersen og OS J. M. Larsen.

Som medlemmer af skydeudvalget valgtes OS 
E. Jespersen, E. B. Pedersen og OS F. K. Dralle.

Under pkt. 5 behandlede man så de indkomne 
forslag, som skulle behandles ved repræsentant
skabsmødet.

Hvert enkelt forslag blev nøje gennemgået. 
Det af lokalforening »Karup« indkomne forslag 
om, at kontingentet til organisationen skulle for
deles på en anden måde, blev nedstemt og det 
blev enstemmingt vedtaget, at det skulle blive, 
som det var.
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Desuden blev der også enstemmigt vedtaget, 
at man ikke kunne gå ind for det af lokalforening 
»Skrydstrup« indsendte forslag om fordeling af 
repræsentanterne, da man blev klar over, at 
dette ville gå ud over de små foreninger.

Det sidste forslag fra lokalforening »Søvær
net« om, at organisationens »Hjælp-, Bygge- og 
Uddannelsesfond« skulle laves om til kun at 
være et hjælpefond, kunne generalforsamlingen 
godt gå med til.

Men man ville ikke gå med til, at pengene, som 
nu engang var kommet i fondet, skulle deles og i 
særdeleshed ikke efter den skala lokalforening 
»Søværnet« havde opsat.

Det vedtoges, at lokalforening »Randers« ville 
være med til at lave fondet om til kun at være et 
hjælpefond, men at de penge, som er i fondet 
skal blive stående, da 36.000 kr. ikke er ret me
get, hvis der skal ydes hjælp til en kammerat, 
som var kommet i nød.

Pkt. 6. Eventuelt. Da der ikke var nogen, der 
havde noget at sige, sluttede dirigenten general
forsamlingen med at takke alle, der havde arbej
det for lokalforeningen det forløbne år, og tak
kede for ro og orden.

Derefter var foreningen vært ved en kop kaffe.

Lokalforening »Randers« afholdt søndag den 28. 
maj 1961 i samarbejde med »De samvirkende 
Soldaterforeninger« den årlige pokalskydning 
på skydebanen bag kasernen.

Vejret var meget fint. Der var mødt 50 skytter, 
og der blev skudt flittigt om de mange præmier, 
der var udsat.

Kl. 12.00 holdtes der frokostpause, og i det 
fine vejr spiste man den medbragte mad i det 
grønne. Kl. ca. 13.00 påbegyndtes skydningen 
igen. Resultaterne kom ikke på højde med sidste 
år, men da var de også særdeles gode.

Kl. 16.00 var skydningen forbi, og efter om
skydning kunne man gå over til præmieuddelin
gen, som i år blev foretaget af repræsentant 
A. Laursen.

Denne begyndte med at rette en tak til regi
mentet, fordi de stillede skydebanerne til rådig
hed, og ligeledes rettede han et tak til F. O. U., 
fordi de havde arrangeret skydningen. Herefter 
kunne A. Laursen gå over til præmieuddelingen:

Holdskydning (Pokalskydning):
1. Forsvarsbrødrene .................................. 44,9
2. Foreningen af Oversergenter og

Underofficerer....................................... 44,2
3. Infanteriforeningen ............................... 42,6
4. Luftværnsartilleriforeningen ............... 37,5
5. Rytteriforeningen .................................. 33,8

Hovedskydning:
1. E. Pedersen, forsvarsbrd............................ 49
2. Viggo Andersen, forsvarsbrd.........................48
3. H. Mogensen, forsvarsbrd......................... 47
4. O. K. Z. Andersen, FOU ........................... 46
5. N. Langbo, forsvarsbrd.............................. 46
6. Søren Nielsen, Infanteriforen....................... 46

Fra samme år forefindes yderligere 2 referater:
Søndag den 18. juni havde lokalforening »Ran

ders« udflugt til Ålborg.
Der deltog kun 25 mand, og det kan man jo 

ikke sige var det helt store, men dem, der ikke 
tog med, gik glip af en god og sjov tur.

Vi startede fra Randers kaserne kl. 9.00, det 
var ikke, fordi vi havde vejret med os, men når 
bare humøret er med, gør det ikke så meget, det 
er overskyet. Turen gik over Mariager til Had
sund, hvor vi så et stort antal fiskedamme, meget 
interessant.

Derefter gik turen til Rebild, hvor vi spiste vor 
medbragte mad. Kl. 13.00 kørte vi fra Rebild 
med Ålborg som mål, og da vi kom hertil, var der 
en turistfører, der førte os rundt i byen og nær
meste omegn.

Ved 18,00 tiden kørte vi til »Karolinelund«, 
hvor vi spiste og morede os resten af aftenen. Tu
ren sluttede ved 11.30-tiden i Ålborg, og vi var i 
Randers igen kl. 1.00.

Lokalforeningen afholdt den 17. november 1961 
præmiekeglespil i Håndværkerforeningen. Der 
var mødt ca. 25, og der blev spillet livligt i 3 ti
mer på alle banerne. Aftenen sluttede med fælles 
kaffebord, hvor formanden uddelte præmier til 
aftenens bedste spillere:

Herrer:
1. præmie SG F. E. V. Mortensen...... 23 point
2. præmie SG H. F. Lassen ................ 22 point
3. præmie SG F. Graabæk.................. 22 point
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Damer:
1. præmie fru £. Vistoft ..................... 22 point
2. præmie fru N. V Bach ................... 21 point
3. præmie fru K. Jantzen................... 20 point

Endvidere kan det nævnes, at lokalforeningen 
har afholdt to lotterispil i sergentmessen.

Der var stor tilslutning af såvel civile som 
tjenstgørende medlemmer. Spillet gik med me
get stor munterhed, og da halvdelen af gevin
sterne var gået, var der en kort pause, hvori der

blev solgt et amerikansk lotteri, som fik rivende 
afsætning.

Efter endt spil samlede man sig om kaffebor
dene, og snakken gik livligt de næste par timer 
under hyggelige former.

1 1962 tog lokalforeningen initiativ til at udsende 
følgende skrivelse til Hærens øvrige lokalfor
eninger. Desværre er der ikke opbevaret noget 
referat fra dette møde:

F. O. U.
Lokalforening »Randers« Den 6. marts 1962.

Til hærens lokalforeninger.
Emne: Indbydelse til møde.

Foranlediget af, at flyvevåbenets lokalforeninger allerede den 30. januar d. å. har holdt møde i Viborg, 
og at de her har drøftet og vedtaget de ting, som de ønsker behandlet og taget stilling til ved repræsen
tantskabsmødet i Vordingborg, indbydes hærens lokalforeninger til møde på Randers kaserne lørdag, 
den 24. marts d. å. kl. 13.00.

Dagsorden (foreløbig)
1. Valg af ordstyrer.
2. Beretning om personellov og lønforhandlinger.
3. Gennemgang af dagsorden til repræsentantskabsmødet.
4. Behandling af de af hovedbestyrelsen udsendte forslag.
5. Valg af hærens kandidater til hovedbestyrelsen, og suppleanter m. v. i henhold 

til dagsorden for repræsentantskabsmødet.
6. Mødets evt. forslag.
7. Drøftelse af aim. tjenstlige problemer.
8. Ejendomsfondet.
9. Eventuelt.

Det er af overordentlig stor betydning, at tilslutningen bliver så god som overhovedet muligt, hvorfor vi 
foreslår, at hver lokalforening sender mindst een og helst to repræsentanter, og det skulle jo være mu
ligt i dag, hvor så mange råder over transportmidler.

Lokalforeningen vil sørge for, at det bliver arrangeret således, at repræsentanterne kan blive trakte
ret med eftermiddags- og aftenkaffe og en frokost m/varm ret. Hvis det skulle være tilfældet, at nogle af 
repræsentanterne ønsker at spise til middag, kan dette også arrangeres, og så henvender man sig til 
forplejningsforvalteren, der ordner det videre fornødne.

Hvis nogle af repræsentanterne evt. ønsker at overnatte i Randers, vil lokalforeningen skaffe hotel
værelser til disse.
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For en ordens skyld gøres det opmærksom på, at de deltagende lokalforeninger selv må afholde 
udgifter til transport og evt. overnatning.

Sidste frist for tilmelding til mødet er mandag, den 19. marts d. å til materielforvalter N. V. Bach, 
Klintevej 2, Randers.

Med venlig hilsen 
Lokalforening »Randers«

Lokalforeningen afholdt generalforsamling den 
27. marts 1963 i messen.

Formanden bød velkommen til de fremmødte, 
og en særlig velkomst rettede han til materielfor
valter Brodersen, Holstebro, som har lovet at ori
entere medlemmerne om arbejdet i hovedfor
eningen.

Derefter valgtes O. Michelsen til dirigent.
Dirigenten takkede for valget, konstaterede 

mødets lovlige indvarsling og gennemgik dags
ordenen, der godkendtes, hvorefter formanden 
fik ordet for at aflægge beretning. Formanden 
gennemgik lokalforeningens arbejde i det for
løbne år, og omtalte bl. a. træningsskydningen, 
som ikke kan afholdes i år på grund af skydeba
nens reparation, men lokalforeningen har lånt 
Randers skyttekreds’ skydebane den 19. maj, så 
den årlige pokalskydning kan afholdes.

Endvidere udtalte formanden, at man måtte 
håbe på, seniorsergentordningen snart blev ak
tuel, og at man her måtte regne med, at lokalfor
eningen ikke ville anbefale en mand, som man på 
forhånd vidste ikke kunne bestride pladsen som 
seniorsergent. Dette måtte jo også være i både 
hovedforeningens og lokalforeningens interesse, 
at kun de bedste blev ansat.

Til slut takkede formanden bestyrelsen for 
godt samarbejde og øvrige, som har medvirket 
ved de forskellige arrangementer i løbet af året. 
Da der ikke var nogle bemærkninger til forman
dens beretning godkendtes denne.

Derefter aflagde kassereren regnskab, som 
var revideret og i orden. Der er i det forløbne år 
sket en formueforøgelse på 557,59 kr. Regnska
bet godkendtes.

Ved valget blev OS K. Jantzen valgt ind i be
styrelsen, alle andre var genvalg. Endvidere ny
valgtes 2 suppleanter OS G. J. Rasmussen og SG 
Ørum.

2 revisorer genvalgtes C. O. Michelsen og 
S. B. Petersen. Til revisorsuppleanter nyvalgtes 
E. R. Nielsen og O. K. Pedersen genvalgtes.

Dirigenten talte herefter om foreningens formål 
og takkede for god ro og orden.

Derefter fik materielforvalter Brodersen ordet, 
han overbragte en hilsen til lokalforeningen fra 
hovedforeningen, hvorefter han fortalte om orga
nisationens arbejde og omtalte en del at de for
handlinger, der har været afholdt i årets løb.

Endvidere svarede Brodersen på en del 
spørgsmål, der var indkommet.

Aftenen fortsatte med kaffe, hvorunder der 
blev stillet materielforvalter Brodersen flere 
spørgsmål.

Til slut takkede formanden Brodersen, fordi 
han ville rejse herned, og mødet blev hævet.

Iøvrigt afholdt lokalafdelingen flere konkurren
cer i bowling, ligesom træningsskydningen blev 
vedligholdt og de sædvanlige konkurrencer blev 
afholdt.

Fra generalforsamlingen i lokalafdelingen den 
10. marts 1965 foreligger følgende meget fyldige 
referat over begivenhederne i året 1964:

Til den ordinære generalforsamling, der blev 
holdt i spisesalen, var der kun mødt ca. 15 mand.

Mødet blev indledt med, at formanden bød de 
fremmødte velkommen, hvorefter forsamlingen 
rejste sig for at mindes SG Arne Staal Nielsen, 
som var omkommet ved en drukneulykke på Cy
pern den 13. august 1964.

Formanden udtalte: »Vi her i Randers kendte 
SG A. S. Nielsen som en dygtig sergent og en god 
og hjælpsom kammerat. Æret være hans minde.«

Derefter gik man over til dagsordenen.
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Til dirigent blev valgt hjemsendt medlem, ad
vokat Kurt Sørensen, som takkede for valget og 
konstaterede, at generalforsamlingen var lovlig 
indvarslet. Efter at dagsordenen var oplæst, fik 
formanden ordet for beretning.

I beretningen kom formanden ind på lokalfor
eningens arbejde i det forløbne år, som begyndte 
med træningsskydning i april måned med hen
blik på pokalskydningen med »De samvirkende 
soldaterforeninger« og landsskydningen i Frede
ricia, og desuden giver disse træningsskydnin
ger jo også vore tjenstgørende og hjemsendte 
medlemmer mulighed for at holde skydningen 
vedlige.

Der var desværre kun ringe tilslutning til træ
ningsskydninger, kun 4-5 mand, til trods for at 
Tage Pedersen havde tilrettelagt en konkurrence
skydning, og sergentmessen havde lovet præ
mier til denne skydning.

Selvom vi fra regimentet får stor støtte i form 
af våben, ammunition og vogn til rådighed, ko
ster det alligevel foreningen 80-100 kr. om måne
den til markører og rengøring af våben.

Den omtalte pokalskydning blev afholdt den 31. 
maj på Randers skyttekreds’ skydebane i Vorup- 
kær, og om denne skydning kan siges, at den går 
godt, både angående det økonomiske og de frem- 
mødtes antal. Grundlaget for, at skydningen gi
ver overskud er, at vi hvert år får en del præmier 
skænket af firmaer og handlende her i byen. Det 
skal bemærkes, at F. O. U. blev nr. 1 ved denne 
pokalskydning.

Den 29. august var vi repræsenteret ved 
landsskydningen i Fredericia, men her kunne vi 
ikke gøre os bemærket. Vi blev nr. 12 ud af 17.

Trekantskydningen mellem Officers-, Special
officersforeningen og F. O. U. blev forkastet af 
MAJ P. P. Poulsen.

OL Vang holdt foredrag om sin uddannelse 
som faldskærmsmand og spion i England, og 
PRLT Wedel holdt foredrag og viste film om Jæ
gerkorpset. Det var den 9. april i UMAK.

De sidste tre år har lokalforeningen holdt ud
flugt, men med en for lille tilslutning, hvorfor der 
havde været arrangeret en »mandetur« til kaser
nen i Holstebro på opfordring fra medlemmerne 
på sidste generalforsamling, men til denne til
meldte sig kun 10 mand.

Den 28. oktober afholdtes lotterispil i messen 
med god tilslutning, og den 7. november var der 
keglespil i Håndværkerforeningen med efterføl
gende konkurrencer i Garderstuen, men her var 
der mødt for få.

Den 2. december blev der igen holdt lotteri
spil. Her var Forsvarsbrødrene, Pionerforenin
gen og Intendenturforeningen indbudt, og der 
fremmødte over 100 mennesker.

For første gang blev der den 3. januar holdt jule
træsfest for børn i messen, hvor næsten alle 
medlemmer med børn var mødt op.

Den 28 januar var lokalforeningen inviteret til 
keglespil af Pionerforeningen i Håndværkerfor
eningen, og der var fremmødt mange medlem
mer.

Fastelavnsfesten blev afholdt den 28. februar, 
og der var næsten alle medlemmer med børn 
mødt op. Sammen med Officers- og Specialoffi
cersforeningen var børnene i gymnastiksalen for 
at slå katten af tønden, og derefter i UMAK for at 
se et par film.

OS B. Rasmussen var den 25.-26. april til et or
ganisationskursus på Idrætshøjskolen i Vejle, og 
ved 100 års dagen på Dybbøl var vi repræsente
ret med foreningens fane ved OS Thorsen og 
T. Pedersen, ligesom fanen var tilstede ved Regi
mentets forældredag.

Lokalafdelingen har afholdt generalforsamling i 
messen den 23. februar 1966.

Formanden, materielforvalter N. V. Bach, ind
ledte med at mindes vognmand Sondergaard Lar
sen, som i en alder af 43 år, var afgået ved døden 
under en jagttur i Norge den 21. september 1965. 
Sondergaard Larsen var meget afholdt blandt 
venner her i Randers. Han havde oparbejdet en 
stor vognmandsforretning, ligesom han be
klædte flere tillidsposter inden for bl. a. »De jy
ske og fynske fragtmandsforeninger«.

Æret være hans minde.

I sin beretning fremhævede formanden bl. a. den 
årlige pokalskydning med De samvirkende sol
daterforeninger. Denne skydning er en af de 
store dage hvert år i lokalforeningen, og der er 
altid stor tilslutning.

Der havde været afholdt 2 andespil, hvoraf det
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ene samlede over 200 mennesker, hvilket aldrig 
tidligere er sket.

Yderligere havde der været afholdt 2 fester for 
medlemmer med børn (jul og fastelavn), og der 
var også stor tilslutning. Næsten alle medlem
mer med børn var mødt frem.

Til slut beklagede formanden, at man måtte 
skuffe de fremmødte, da landsformanden des
værre ikke kunne være til stede, således som vi 
havde lovet. Landsformanden var blevet kaldt til 
København i tjenstligt ærinde, men havde tilbudt 
at sende en anden. Dette havde vi imidlertid af
stået fra, da vi helst ville se landsformanden. Der 
vil nu blive forsøgt at få en anden aftale i stand 
med landsformanden.

Derefter fremlagde kassereren regnskabet, 
som viste en indtægt på kr. 2.055,47 og en udgift 
på kr. 1.616,76. Kontant beholdning kr. 1.554,98 
og samlede aktiver i alt kr. 2.727,48.

Som kasserer blev OS V. R. Søndergaard gen
valgt. OS E. Thorsen blev genvalgt til bestyrel
sen, hvorimod SG P. K. Andersen nyvalgtes. Han 
indtræder i bestyrelsen i stedet for OS B. Ras
mussen, som i et år skal på skole.

Som suppleanter blev SG E. Langberg og SG 
H. K. Poulsen valgt.

Til revisorer valgtes arkitekt E. Ravn og typo- 
raf S. B. Petersen, og som suppleant for disse 
valgtes O. K. Pedersen og OS T. Bødker.

Følgende indtræder i skydeudvalget:
SG O. S. Sørensen, SG H. A. Hansen, SG 

P. E. Petersen, SG S. Aa. Kjær og Ass. T. Peter
sen.

Under eventuelt blev der forespurgt om afde
lingen ikke kunne afholde nogle foredrag og tea
terture samt et par fester årligt. Formanden sva
rede hertil, at man i bestyrelsen var lidt bange 
for at arrangere sådan noget, da medlemmerne 
ikke er gode til at møde op, dog er mødeprocen
ten 50 i aften, men det er også første gang, at 
denne har været så høj, men bestyrelsen skal 
tage spørgsmålet op til fornyet overvejelse.

Den ordinære generalforsamling i 1967 blev af
holdt den 16. marts. Ved denne lejlighed var 
landsformanden Chr. Sørensen og hovedbestyrel
sesmedlem Jens Rottbøl til stede.

Formandens beretning indeholdt bl.a. en 
meddelelse om, at hovedforeningen havde æn
dret navn til Sergentgruppens Fællesorganisa

tion - SFO, og at lokalforeningerne ved samme 
lejlighed igen havde fået betegnelsen lokalafde
linger. Han gennemgik herefter årets arrange
menter og faglige aktiviteter.

Regimentets skydelærer OFR Lindegaard 
havde hver torsdag afholdt kursus i pistolskyd
ning hvori 15 medlemmer af lokalafdelingen 
havde deltaget, og flere af deltagerne havde op
nået sølv eller bronce duelighedstegn. OFR fik 
som tak for dette initiativ overrakt et sølvfad.

Den 29. august 1966 havde lokalafdelingen 
lagt en blomsterdekoration på SG Sv. Aa. Ander
sens gravsted på Randers kirkegård. Sv. Aa. An
dersen faldt under tyskernes angreb på kasernen 
i Næstved den 29. august 1943.

Formanden gennem 11 år materielforvalter 
N. V. Bach ønskede ikke genvalg og fik af for
manden for SFO overrakt et guldur for sit ar
bejde for lokalafdelingen, gennem de mange år 
han havde virket både i lokalafdelingen, men 
også som medlem af hovedbestyrelsen.

Materielforvalter N. V. Bach.

Den 16. juni 1967 fejrede lokalafdelingen sit 25 
års jubilæum ved en stor vel tilrettelagt fest. 
Festen blev afholdt på kasernen. Der deltog 110 
personer, heraf mange gæster bl. a. fra lokalafde
lingerne i Århus, Næstved og Holstebro.

Garnisonskommandanten OB P. Valstrop 
holdt en tale for lokalafdelingen. OL Vang holdt 
talen for damerne. (I referatet står: »hvem kunne 
have gjort dette bedre«).

Efter middagen var der dans til F. Belder-Niel- 
sens orkester. En meget fin jubilæumsfest med 
mange gaver og hilsener fra nær og fjern.
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På generalforsamlingen i 1968 udtalte forman
den OS P. K. Andersen blandt andet, at bestyrel
sen havde haft 2 hovedformål - at afholde en god 
jubilæumsfest og - at opnå 100% medlemsskab, 
begge dele var nået.

Der havde været forslag fremme om optagelse 
af korporaler i lokalafdelingen, med dette var 
blevet nedstemt.

Den 15. april 1969 vedtog generalforsamlin
gen at nedlægge messebestyrelsen, og at lokalaf
delingen skulle overtage driften af messen.

Det blev på et senere møde vedtaget, at der 
skulle ansættes en messeforstander og 2 assi
stenter.

Det lykkedes dog ikke ved denne lejlighed at 
få ansat en messeforstander, så dette hverv 
måtte overtages af formanden.

Der var endnu ingen løsning på dette problem på 
generalforsamlingen i 1970, derimod var der 
sket mange forandringer i messens indretning. 
Det var dog nødvendigt for formanden at appel
lere til messedeltagerne om at udvise mere hen
syn til indbo, spillemaskiner m.v. Han fandt, at 
disse genstande havde været ret hårdt behandlet 
ved flere lejligheder.

I juli måned samme år deltog lokalafdelingens 
fane i genforeningsfesten i Sønderborg.

Interiør fra sergentmessen.
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Mandag den 1. marts afholdt lokalafdelingen sin 
ordinære generalforsamling.

Formanden begyndte beretningen med at op
lyse, at der i lokalafdelingen er 36 medlemmer. 
Der mangler nogle få stykker i, at alle SSG, OS 
og SG på kontrakt er medlemmer. De manglende 
vil blive opfordret i den nærmeste fremtid. Det 
har betydning i tilfælde af udnævnelse til SSG 
(pension). I ovennævnte tal er TGKMP ikke med
regnet, da de står som medlemmer i Århus. Der 
vil nu blive taget skridt til at få korporaler som 
medlemmer.

Der har været afholdt pokalskydning med »De 
samvirkende Soldaterforeninger for Randers og 
omegn« på 200 m-bane. Han nævnte endvidere 
datoerne for træningsskydningerne i 1971. Der 
er for dårlig tilslutning til denne skydning. Det 
vil der forhåbentlig blive rådet bod på i dette år.

Der har også været skydning med lokalafde
ling Viborg på 15 m-bane, som vi vandt knebent 
på grund af manglende interesse. Efter skydnin
gen var der kammeratligt samvær i messen.

Ang. arbejdstid har en undersøgelse vist, at vi 
her i Randers i det store og hele overholder 423/, 
time ugentlig.

Lokalafdelingen har indsendt et forslag til æn
dring af vagtsystemet på kasernen. Det havde 
ikke medført nogen særlig reaktion fra de kom
petente myndigheder.

Samarbejdsudvalg: OB har ikke været særlig til
freds med det bestående, hvad vi heller ikke har 
nogen grund til at være. For at afhjælpe dette har 
OB haft bud efter en psykolog fra MPT, der 
skulle finde ud af et bedre system.

Psykologen havde en samtale med de forskel
lige grupper. Vor gruppe var repræsenteret ved 
OS Jepsen, SSG Jantsen og formanden. Vi havde 
en hyggelig sludder med ham. Resultatet har vi 
endnu ikke set.

Fritidsudvalget: Nyt medlem skal udpeges, og 
han skal give møde hver gang.

Udover disse lokale ting har eller er organisa
tionen i færd med at lave en hel del ting af inter
esse.

4-kr. reglen: Reglen blev kort ridset op. Vi vil 
gerne opnå delvis skattefrihed for en del at belø
bet, da det i sin tid blev givet i stedet for 2 dyr
tidsportioner af militærtillæget, der jo er en vis 
skattefrihed for.

Bonus: Man kan eventuelt få bonus fritaget for 
skat i første omgang, således at man først ved 
udbetalingen betaler skat, ca. 35% af hele belø
bet.

Bonusfond: Alle, der tegner ny kontrakt efter 
april 1971 skal have bonus indsat i fondet. Det er 
et krav fra FM.

Fondet har i 1970 givet 10,48% i rente af inde
stående bonus.

Nyt blad: Formændene skal i marts eller april 
måned afgøre, om SFO-bladet skal gå ind til for
del for det nye blad. Den kommende formand bør 
vejledes af medlemmerne inden.

Stedtillæg: Der har været stor diskussion om 
det. Det er fastsat i h.t. løn-geografiske-undersø- 
gelser. Der har været foretaget nye undersøgel
ser pris-geografisk, og det har givet samme re
sultat.

Bedømmelsessystem: Ved det gamle system, 
skal der kun ny bedømmelse til, hvis der skiftes 
til nyt KMP, eller der kommer en ny KC.

Ved det nye system - kun når der er brug for 
det. Bedømmelsesudvalg skal sammensættes af 
repræsentanter fra de forskellige grupper.

Cafeteriesystem: Skal indføres den 1. april 
1971. Der skal være givet tilladelse til, at alle be
stående messer får lov til at fortsætte efter 
denne dato.

Instruktørkursus: Det er ikke et OS-kursus, 
men et civilt kursus, der skal gennemgås af alle 
SSG, OS og SG.

Nye SSG: Der er 190 ansøgninger fra hæren og 
70 fra HMAK.

Ca. 100 forventes udnævnt i finansåret 1971.
Ligeledes nævntes oprykning til højere løn for 

nogle og behov for stampersonel i hæren.
Hermed sluttede formanden sin beretning.
Denne udførlige formandsberetning har jeg 

valgt at medtage, fordi den belyser denne vel
drevne lokalforenings arbejde på mange fronter, 
fra en tid hvor tillidsmandssystemet endnu ikke 
var anerkendt.

I 1972 havde lokalafdelingen 53 medlemmer 
samt 15 medlemmer fra JTGR.

Materielforvalter N V. Bach modtog en gave 
for at have ledet skydningerne gennem 25 år.

Messeregnskaberne udviste, at der i lønninger 
var udbetalt kr. 62.400,-.

Spillemaskinerne havde haft en omsætning på 
ca. kr. 70.000.-.
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I november 1973 opnåede hovedorganisationen 
CS fuld forhandlingsret, samt gennemførelse af 
tillidsmandordning på alle tjenestesteder. Den 
første fælles tillidsrepræsentant i lokalafdeling 
Randers blev SSG B. Rasmussen.

Hele denne omlægning af mulighederne for at 
behandle faglige spørgsmål skabte en situation,

som optog medlemmerne. Der blev afholdt flere 
faglige møder, og til de såkaldte årsmøder invite
redes medlemmer fra hovedorganisationen.

Den 3. juni 1980 blev SSG Steen Madsen valgt 
til formand for lokalafdelingen og som fællestil
lidsrepræsentant.

Formandsliste

1939 OS af res. A. J. Nielsen
1. jun. 1942 - 24. aug. 1943 SG af res. S. Durrfeldt

24. aug. 1943 - 19. sep. 1946 SG af res. R. Rosborg
19. sep. 1946 - 4. apr. 1950 OS af res. S. B. Petersen

4. apr. 1950 - 20. aug. 1951 SG af res. J. Ove
20. aug. 1951 - 28. sep. 1953 OS af res. H. Brodersen
28. sep. 1953 - 12. apr. 1956 OS af res. S. B. Petersen
12. apr. 1956 - 25. feb. 1967 OS N. V. Bach
25. feb. 1967 - 30. okt. 1968 OS P. K. Andersen
30. okt. 1968 - 1. mar. 1971 OS B. Rasmussen

1. mar. 1971 - 6. jun. 1973 OS H. J. Jepsen
6. jun. 1973 - 4. maj 1976 SSG B. Rasmussen
4. maj 1976 - 8. feb. 1978 SSG T. B. Andersen
8. feb. 1978 - 3. jun. 1980 SSG E. Larsen
3. jun. 1980 - SSG Steen Madsen

Tillidsmandsgruppen i Randers. Fra venstre: SSG RL. Nielsen, fællestillidsmand SSG Steen Madsen, SSG G.M. Bjerre, 
SSG P.M. Jensen, OS P. Hærgaard og OS B.F. Madsen.
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Ringsted kaserne. (Foto: Peter Eilerser)

Lokalafdeling Ringsted

Sergentgruppen har i hele den periode, hvori Ar
tilleriets befalingsmandsskoler havde garnison i 
Ringsted, indtil 1974, hvor de tillige med artille
riskolen i København blev garnisoneret i Varde 
som Hærens Ildstøtteskole, været medlemmer i 
lokalafdeling »Vestsjælland« - senere »Sla
gelse«.

I februar 1980 blev der oprettet en selvstæn
dig lokalafdeling for Ringsted kaserne.

Som den første fællestillidsrepræsentant og

formand for lokalafdeling »Ringsted« tiltrådte 
OS Jan Reinhold Jensen.

Reinhold Jensen fungerede dog kun frem til 
den 10. maj 1981, hvor han blev afløst af OS 
P. H. Simonsen som ny fællestillidsrepræsentant.

Da lokalafdelingens historie er nøje forbundet 
med lokalafdeling Slagelses, er der ikke meget at 
berette fra de få år, hvor »Ringsted« har fungeret 
som selvstændig lokalafdeling.
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Interiør fra sergentmessen på Ringsted kaserne.

OS Jan Reinhold Jensen.

OS RH. Simonsen.OS Steffen Hemmingsen.
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Roskilde kaserne. (Foto: Helge Jensen)

Sjællandske Livregiment 
oprettet 17. november 1614

Navne: 1614 Sjællandske Kompagni af Skaanske Regiment Knægte, 1628 Sjællandske nationale Regi
ment Knægte, 1661 Sjællandske Landregiment til Fods, 1679 Sjællandske Regiment, 1768 Kronprin
sens Regiment, 1808 Kongens Regiment, 1839 Kronens Regiment til Fods, 1842 5. Linie Infanteri-Ba
taillon, 1860 5. Infanteri-Bataillon, 1863 5. Infanteri-Regiment, 1865 5. Infanteri-Bataillon, 1867 5. 
Bataillon, fra 1. november 1951 4. Regiment.

Regimentet har i tiden indtil 1852 ligget især på Sjælland (fortrinsvis i København), men har desuden 
ligget dels i Holsten, Sønderjylland, på Lolland-Falster og dels på Møn. Regimentet lå derefter en kort
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tid i Rendsborg og kom i 1863 til Odense, 1864-65 i Nyborg, 1865 atter i Odense, fra 1. januar 1952 i 
Roskilde og fra 1. december 1961 i Slagelse.

Regimentet har deltaget i krigene 1658-60,1675-79,1693,1700,1709-20,1801,1848-50 og 1864. Desu
den har dele af regimentet været i fremmed krigstjeneste 1689-98 og 1701-14.

På regimentets fanebånd står: Lutter am Barenberg 1626, Kjøbenhavn 1659, Landskrona 1676, Dybbøl 
1848, Isted 1850, Dybbøl 1864.

Lokalafdeling Roskilde

Lokalafdeling Roskilde var en af de 8 lokalafde
linger, der var stiftede allerede inden Dansk Un
derofficersforening afholdt sit første repræsen
tantskabsmøde i maj 1939.

Lokalafdelingsformanden var OS af res. 
D. Gjedde, sekretæren SG af res. A. V. Helver, og 
kassereren var OS af res. E. A. Frederiksen. Den 
overlevede dog ikke vanskelighederne efter den 
tyske invasion i april 1940.

Der blev allerede i begyndelsen af 1943 gjort 
en stor indsats for påny at skabe en lokalafdeling 
i Roskilde.

Gennem de lokale blade annonceredes om afhol
delse at en stiftende generalforsamling, der den 
12. februar blev afholdt på Centralkafeen i Ro
skilde. Fremmødet var ret godt i betragtning af, 
at der ikke var dansk garnison i byen. Der blev 
sammensat en bestyrelse hvis formand blev 
gruppefører ved CBU i Roskilde OS af res. 
K. J. Kristensen.

Det blev vedtaget, at der skulle iværksættes 
terrænsportsøvelser, demonstration af nye vå
bentyper, besøge våbenfabrikker samt afholde 
oplysende foredrag m.v.

På generalforsamlingen den 30. april 1944 
blev brandmester H. Damgaard Nielsen valgt 
som ny formand.

Senere samme år den 13. august afholdt lokal
afdelingen en udflugt i hestekørertøjer. Vognene 
var overdådigt pyntede med blomster og grønt. 
Damerne deltog og turen gik først til Ledreborg 
gods og herfra til Herthadalen. Da værten i Her- 
thadalen blev klar over, at hans gæster var dan
ske underofficerer, hentede han et Dannebrogs

flag og, fortæller referatet, til tonerne af flagsan
gen gik Dannebrog til tops. Videre fortæller refe
ratet, at efter afslutningen på denne dag var lo
kalafdelingens medlemmer et minde rigere, et 
minde, der i sig selv bærer håbet om og troen på 
en fremtid i frihed under den røde dug med det 
hvide kors.

I et referat af et bestyrelsesmøde afholdt i januar 
1945 fortælles at bestyrelsen er meget aktiv og 
har et godt tag på lokalafdelingens medlemmer. 
Der berettes om faste mødeaftener med skaktur
neringer, sammenkomster med teaterbesøg 
samt mange andre aktiviteter.

Afslutningen på dette referat lyder således:

Som det fremgaar af ovenfornævnte vil man se, 
at det er ret store Opgaver, der er taget op. Men 
under Mottoet: »Sæt Dig et Maal, der har Evig
hedsværd!« gaar vi i Gang med Løsningerne, thi 
foruden maalene U. F. i sig selv indeholder, er 
det ogsaa sundt - ikke mindst i denne Tid, som vi 
gennemlever - at have store Maal, som der rent 
umiddelbart arbejdes henimod, Tankerne holdes 
derved rene og fri for Paavirkning af alle lyssky 
Tendenser, der uvægerligt følger efter enhver 
Krig - og som kun nedsætter arbejdsmodet - til 
Skade for alt hvad der er symboliseret i den røde 
Dug med det hvide kors. -

De Medlemmer, der udgør Roskilde Lokalfor
ening, den Dag Foden sættes under eget Bord - 
tror jeg, vil føle en dobbelt Pligt til at føre Lokal
foreningen videre i Bevistheden om, at gør de de
res Pligt i det smaa, styrker de Hovedforeningen 
saaledes, at den stadig med fuld Styrke kan ar-
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bejde med de - ikke smaa, men store - Opgaver, 
der kan faa Betydning for hver eneste af Fremti
dens Underofficerer, og dermed for vort gamle 
Fædreland, Danmark.

Trods al den optimisme skete det besynderlige, 
at lokalafdelingen efter befrielsen sygnede hen, 
og trods en indsats fra hovedbestyrelsen var det 
ikke muligt at aktivere medlemmerne.

Den 10. maj 1946 måtte OS af res. R. H. G. 
Hasbild på hovedforeningens vegne indkalde til 
en generalforsamling med følgende dagsorden:

Dansk Underofficersforening af 1939. 
Lokalforening: Roskilde.

Roskilde, den 10. maj 1946.

Generalforsamling.

Lokalforeningen afholder Generalforsamling paa 
Centralcafeen Tirsdag den 21. ds. Kl. 19.15.

Dagsorden

1. Beretning om Virksomheden siden sidste 
Generalforsamling.

2. Regnskab.
3. Afvikling af Lokalforeningens Underskud.
4. Rekonstruktion eller nedlæggelse af Lokal

foreningen.
5. Valg af eventuel ny Bestyrelse.
6. Eventuelt.

Som det fremgaar af ovenstaaende Dagsorden, 
er det en Generalforsamling af allerstørste Vig
tighed for Lokalforeningens Medlemmer, hvor
for det paa det kraftigste henstilles til Medlem
merne at give Møde.

Repræsentanter for Hovedbestyrelsen kom
mer til Stede.

P. F. V.
Hasbild

OS af res. R.H.G. Hasbild.

Det lykkedes ikke at redde lokalforeningen, og 
en rekonstruktion var umulig at gennemføre.

Der gik nu ca. halvandet år, før der igen skete 
noget i Roskilde. I medlemsbladet »Underoffice
ren« var i oktober 1947 optaget følgende:

Underofficererne i Roskilde har anmodet Hoved
foreningen om Tilladelse til at genoprette Lokal
foreningen, og ved et Møde, hvor Hovedforenin
gens Formand og Næstformand var til Stede, 
blev Tilladelsen givet, og det blev vedtaget sna
rest at afholde stiftende Generalforsamling.

Under Ledelse af Sergent K. J. Jensen blev 
denne afholdt Torsdag den 18. September og fik 
et godt Forløb. Fra Hovedforeningen var mødt 
Formanden og Næstformanden, og efter en Vel
komst af K. J. Jensen, gav Formanden en Rede
gørelse for Foreningens Stilling i Dag. Herefter 
gik man over til Drøftelse af Foreningens eventu
elle Start, og efter en Redegørelse af K. J. Jensen 
blev Foreningen eenstemmigt oprettet, og har i 
Starten 23 Medlemmer samt en del passive Med
lemmer.

De Udtalelser, der under Debatten faldt om 
Foreningens Muligheder var meget lovende, og 
den valgte Bestyrelse vil sikkert gaa ind til Ar
bejdet med den faste Overbevisning, at Lokalfor
ening »Roskilde« for enhver Pris skal blomstre 
til Gavn og Glæde for Standen.

Der er, som K. J. Jensen udtalte, høstet bitre 
Erfaringer, som den nye Forening skal vide at be
nytte.

Til Formand blev med Akklamation valgt Ser
gent K. J. Jensen, Roskilde.
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Onsdag den 15. Oktober 1947 afholdt Lokalfor
ening »Roskilde« sit første Medlemsmøde paa 
»Centralcaféen«. Der var god Tilslutning, idet 15 
Medlemmer, ca. 60 pCt., var mødt.

Formanden indledte med at redegøre for Be
tydningen af Medlemsmøderne og gik derefter 
over til Omtale af Vinterens Arbejde. Bestyrel
sen bragte i Forslag at afholde Skydning, Ter- 
rainsport, Kammeratskabsaftener, Medlemsmø
der samt Afholdelse af Foredrag og Fester. Det 
sidste var nødvendigt for Foreningens Økonomi.

SG af res. K.J. Jensen.

Man enedes om at afholde en Præmieskyd
ning med Pistol Søndag den 26. Oktober 1947 
hos Laurits Andersen, Vindinge Lillevang, der 
kunde stille Skydebane til Raadighed. Man fast
satte Kr. 2,00 i Startpenge, som saa skulde give 
Ret til 8 Skud. Ligeledes skulde eventuelle Med
lemmer, som var tegnet paa Listen, men ikke 
mødte, betale Kr. 2,00 til Foreningens Kasse. 
Præmier og Ammunition vil blive skænket af 
Medlemmerne, saa alle indkomne Beløb gaar 
ubeskaaret til Foreningens Kasse.

Derefter gik man over til at vælge et Festud
valg. Det kom til at bestaa af Chr. Carstensen, 
E. Olsen, N. P. Paudal samt Kassereren. Festud
valget skulde straks gaa i Gang med Arrange
mentet af Stiftelsesfesten, som fastsattes til No
vember Maaned.

Endvidere valgtes Korporalernes Tillidsmand, 
som blev Chr. Harboe.

Man debaterede derefter forskellige Forslag 
angaaende Kammeratskabsaftener, Udflugter 
o.s.v., og det blev taget til Efterretning, at 
N. P. Paudal kunde stille Lokaler til Raadighed 
for Foreningen, hvis det ønskedes.

Formanden sluttede Mødet med at takke for 
god Tilslutning og motiverede et Leve for Kam
meratskabet, Samarbejdet og Lokalforeningen.

I Tilslutning til Mødet holdtes et amerikansk 
Lotteri, hvortil en Kammerat havde skænket 
Præmien. En kærkommen Indtægt til en slunken 
Kasse.

Alt i alt en god Aften, som fortjener mange Ef
terfølgere, og som gav et godt Haab for Lokalfor
ening »Roskilde«s Trivsel i Fremtiden.

Søndag den 16. November 1947 afholdt Lokalfor
ening »Roskilde« sin første Stiftelsesfest. Dagen 
begyndte med Modtagelse af udenbyes Gæster 
paa Banegaarden Kl. 14.00 Der var Gæster fra 
København, Slagelse og Næstved. Saa snart de 
var ankommet, overtog »Frøken Hansen«, Ros
kilde Turistbureau, Ledelsen og førte Selskabet 
til Domkirken, hvor Kirketjeneren gav en virkelig 
interessant og oplysende Rundtur og Forklaring 
til bedste.

Derefter førte »Frøken Hansen« os paa en 
Rundtur til flere at Byens Serværdigheder, saa- 
som »Det gule Palæ«, det Adelige Jomfrukloster 
og Graabrødre Kirkegaard. En interessant, men 
kold Tur, saa det var dejligt at komme ind i »Cen- 
tralcafeen«s varme og hyggelige Selskabsloka
ler.

Kl. 17.15, da de lokale Medlemmer, der ikke 
var med paa Rundturen, var ankommet, gik vi til 
Bords for at spise. Menuen var: Klar Suppe med 
Boller og Grøntsager, Flæskesteg og Dessert. 
Formanden, K. J. Jensen, bød velkommen til de 
ca. 70 fremmødte og især til de udenbyes Gæster 
og Pressen. Derefter talte han for Kongen og vort 
Fædreland, idet han sagde, at naar gamle Under
officerer var samlede, tænkte de paa Fædrelan
det. Det er vor Pligt, og vi haaber, det maa gaa 
gode og lyse Kaar i Møde. Vi tænker ogsaa paa 
vor unge Konge og haaber for ham, at han maa 
faa Kraft til at løfte Arven, han har faaet efter sin 
Fader. Vi ønsker for ham, at han maa faa lyse 
Kaar at regere under. Et nifoldigt Leve for Kong
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Frederik. Forsamlingen sang derefter »Kong 
Christian« og »Der er et yndigt Land«.

Næstformanden for Hovedforeningen, Sær- 
mark-Thomsen, holdt Festtalen, hvori han over
bragte en Hilsen fra Hovedbestyrelsen og fra 
Landsformanden A. Nissen, der desværre var 
forhindret i at være til stede. Særmark-Thomsen 
pegede paa, at Underofficererne selv havde 
maattet tilkæmpe sig det, de havde i Dag. Han 
omtalte Starten af Foreningen og nævnte, at 
»Dansk Underofficersforening af 1939« var vel 
anskreven af Krigsministeriet, og at dens Øko
nomi var grundfæstet, og endelig, at der var et 
godt Tillidsforhold mellem Lokalforeningerne. 
Netop disse Ting, den gamle Underofficersfor
ening gik itu paa.

Han udtalte sig derefter anerkendende om det 
Arbejde, der var gjort i Roskilde og lovede Lokal
foreningen al den Støtte, Hovedforeningen kun 
yde. Særmark-Thomsen sluttede men at udtale, 
at Festen, med dens mange Deltagere var et godt 
Bevis for, at Lokalforening »Roskilde« var i god 
Gænge igen og motiverede et Leve for den. Der
efter sang Forsamlingen en Sang, som 
K. E. Asaa, Odense, havde skrevet til Dagen.

Formanden for Lokalforening »København«, 
H. Andersen, talte for Damerne i Blomstersprog, 
saa han var ret populær Resten af Aftenen. Han 
udbragte et Leve for Damerne, og Forsamlingen 
sang en Sang til Damernes Pris, ogsaa forfattet 
af K. E. Asaa.

Herefter var Ordet frit, og SG Lund, Køben
havn, ønskede Lokalforeningen til Lykke, idet 
han bl.a. sagde, at det gjaldt om at holde Hove
det koldt og Hjertet varmt for vor Sag. Vi skal 
vise i vor Færd, at vi er værdige til at føre Beteg
nelsen Underofficerer. Holger Andersen udbragte 
et Leve for Lokalforeningen og opfordrede til at 
synge »Den Gang jeg drog afsted«.

Blandt de sidste Talere var Danselærer 
A. H. Nielsen, som lovede til Sommer at sejle Lo
kalforening »Roskilde« samt Gæster en Tur paa 
Roskilde Fjord.

K. J. Jensen bød »Velbekomme«, og man gik 
derefter over til et fornøjeligt Lotterispil med 
mange gode Gevinster, som udelukkende var 
skænket af Lokalforeningens Medlemmer.

Aftenen sluttede med Dans iblandet smaa 
Overraskelser, saasom Dansekonkurrence, Hvem 
ved Hvad og Damelotteri.

En god Aften med meget godt Humør, som lo
ver godt for Lokalforening »Roskilde«.

SG af res. Holger Andersen.

SG af res. Johs. Lund.

Gennem 1948 var der ikke de helt store sager på 
programmet, hvilket fremgår med stor tydelig
hed af følgende referat:

Efter en stille tid har foreningen i slutningen af 
året haft flere fortræffelige arrangementer, der 
begyndte med en ganske herlig teatertur til ho
vedstaden.

Den 3. november drog 27 deltagere pr. rutebil 
til Nygade-teater, hvor vi så farcen »Charlys 
Tante« med Chr. Arhoff i hovedrollen, og samt
lige deltagere var døden nær af grin. Det var en 
virkelig morsom forestilling, der kulminerede, 
da en kvindelig tilskuer slog sin stol itu og måtte 
sidde på en feltstol resten at tiden. Da forestillin
gen var slut, og den værste latterkrampe var 
overstået, begav vi os i »Holberghaven«, hvor
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Aage Juhl Thomsen »gjorde« sin sædvanlige 
»gammeldawsavten«, og her tilbragte vi selvføl
gelig resten af aftenen.

Det var en aften af de helt rigtige, og det er 
ikke sidste gang, vi »gør« den tur.

Spørgsmålet om juletræ var længe i det uvisse, 
men efterhånden som vi nærmede os julen, kom 
medlemmerne i julestemning, og med 14 dages 
varsel måtte vi så til at arrangere juletræet. 
Bedre sent end aldrig, og da vi nåede festdagen, 
mødte der 23 børn og ca. 30 voksne, hvilket må 
siges at være et pænt resultat, og stemningen 
var også god aftenen igennem.

Efter af have danset om juletræet og sunget de 
sædvanlige julesalmer og -sange fik børnene 
hver en pose, hvorefter træet blev plyndret. Se
nere serveredes chokolade med kager, og de 
voksne fik sig derefter et par stykker velfortjent 
smørrebrød på foreningens regning.

Det obligatoriske amerikanske lotteri fik hur
tigt udsolgt, og ved smørrebrødsbordet blev ge
vinsterne udtrukket. Disse bestod at 2 par lam
petter og 2 askebægere prydet med vort emblem. 
Ved en efterfølgende auktion solgtes yderligere 
1 par lampetter og 1 askebæger.

Samtidig benyttedes lejligheden til uddele 
præmierne for sommerens skydninger.

Børnene var godt trætte, da de ved 22-23 ti
den tog hjem, og de voksne fortsatte til lukketid.

Det var på alle måder en vellykket aften, og 
der er ingen tvivl om, at juletræsfesten vil blive 
en årlig tilbagevendende begivenhed.

Mærkværdigvis kom lokalafdelingen påny ind i 
en periode frem til 1953, hvor medlemmerne to
talt svigtede de arrangementer, man forsøgte at 
planlægge. Det var umuligt at samle tilstrække
lig interesse for lokalafdelingens arbejde.

På en generalforsamling afholdt den 30. marts 
1953 blev valgt ny formand SG af res. Biohm Jen
sen. Det syntes straks som om, der var en bed
ring i gang, det lykkedes at afholde 6 bestyrel
sesmøder og 4 medlemsmøder i resten af dette 
år.

Skydeudvalget var også begyndt at fungere, og 
der var enighed om, at man ville stå sammen i 
arbejdet for en velfungerende lokalafdeling Ros
kilde.

På generalforsamlingen den 16. marts 1954 
måtte formanden Biohm Jensen dog påny konsta
tere, at man havde haft et dårligt år. Årsagen 
hertil skyldtes de mange personelforflyttelser, 
der fandt sted. Denne situation var mærkbar for 
lokalafdelingsarbejdet helt frem til 1959. På 
dette års generalforsamling den 13. april kunne 
formanden gennem de seneste fire år SG af res. 
K. Stokholm glæde sig over en god tilslutning. 
Formandens beretning var dog ret kortfattet, 
idet der i det forløbne år ikke havde været af
holde nogen særlige arrangementer.

Der skulle vælges en ny formand, og påny blev 
SG af res. K. J. Jensen, som havde været for
mand efter rekonstruktionen i september 1947, 
valgt.

I sommeren 1959 installerede forsvaret et NIKE 
batteri i Tune ved Roskilde. Mandskaberne fra 
dette batteri blev indkvarteret på Roskilde ka
serne. Dette fik lokalafdelingens medlemstal til 
at stige, men mærkværdigvis nok skete der in
gen stigning i lokalafdelingens aktiviteter.

Der blev afholdt et par medlemsmøder og i no
vember en fest med damer.

Medlemstallet var påny i tilbagegang, og igen 
kom en periode uden foretagsomhed.

I 1963 forsøgte de tjenstgørende ved NIKE bat
terierne at oprette en egen lokalafdeling, men 
der gik ikke lang tid, før man blev klar over, at 2 
små lokalafdelinger havde meget ringe mulighed 
for at klare sig.

På initiativ af OS Ib Vindelev, der var tjenstgø
rende i Tune og medlem af Foreningen af Over
sergenter og Underofficerers hovedbestyrelse, 
blev der den 30. november 1963 afholdt et møde 
hvori deltog lokalafdelingsformanden SG af res. 
K. J. Jensen. Dette møde resulterede i, at de 2 
små lokalafdelinger nu sammensluttedes under 
navnet Roskilde/Tune med OS Ib Vindelev som 
formand. Denne sammenlægning bar frugt. Der 
kom gang i arbejdet med medlemshvervning, og 
et dygtigt bestyrelsesarbejde ledet af Ib Vindelev, 
der i mellemtiden var blevet udnævnt til senior
sergent, gav gode resultater. Der blev afholdt 
medlemsmøder, fester med damer, og der kom 
gang i skydningen og i samarbejdet med andre 
lokalafdelinger.

Til generalforsamlingen i 1965 havde Ib Vinde-
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lev forud fremsendt en skriftlig beretning, der 
fyldte 5 tæt beskrevne sider om lokalafdelingens 
virke.

Da denne beretning i sit indhold rummer så 
meget, der fortæller om en velfungerende lokal
afdeling, bringes den her i sin fulde udstrækning:

Efter en vurdering af året 1965 må vi stort set 
sige, at det har været et godt år for lokalforenin
gen. Vi havde i 1964 konsolideret vor lokalfor
ening, men i 1965 er vi yderligere gået frem, og 
vi har i forskellige spørgsmål set, at medlem
merne er blevet yderligere organisationsmod
nede. Alene dette viser, at interessen er stigende 
også hos dem, der i begyndelsen var lidt skepti
ske overfor foreningen og dens virke.

Vi har i det forløbne år haft en betydelig bedre 
kontakt med vore to tjenestesteders ledelse, og 
det er min opfattelse, at disse i dag i højere grad 
end hidtil har erkendt, at lokalforeningen ikke er 
en modpart, men en forening, der vel varetager 
medlemmernes interesser og arbejder og kæm
per for deres ret ud fra den enkeltes synspunkter 
og flertallets ønsker, men at det samtidig er en 
medarbejderforening, som også de respektive le
delser kan have gavn af i mange spørgsmål.

Der har i det forløbne år været en udpræget 
tendens til fra ledelsernes side at henvende sig 
til lokalforeningen i principspørgsmål i stedet 
for til enkeltpersoner; en tendens, som vi kun 
han anerkende, da det netop er det, som vi gen
nem vort organisationsarbejde har givet udtryk 
for, vi ønsker.

Vi har i det forløbne år deltaget flittigt i hovedor
ganisationens debatter, og vi har således afholdt 
tre medlemsmøder, hvor vi har drøftet og fået 
belyst aktuelle emner, som hovedorganisationen 
har lagt på bordet.

I forbindelse med medlemsmøder vil jeg gerne 
sige, at det for mig står som det bedste kommu
nikationsmiddel, medlemmer og bestyrelse imel
lem, og at dets antal derfor bør udvides. I hoved
organisationen har man den samme indstilling, 
hvilket tydeligt ses af, at det foreslås at udvide 
formandsmødernes antal. På henholdsvis med
lemsmøder og formandsmøder kan medlemmer 
og formand få den information, de ønsker, og be
styrelsen henholdsvis hovedbestyrelsen kan få 
de informationer, de ønsker.

Om medlemsmøderne skal yderligere tilføjes, 
at de, der har deltaget, har vist interesse, og jeg 
tror ikke, at nogen er gået derfra uden at få be
lyst de problemer, de har haft, idet alle har de
batteret ret kraftigt. På møderne har man under 
debatten fået belyst alle de aspekter, der har 
knyttet sig til de respektive emner, der var opstil
let. Jeg finder det dog for betænkeligt, at man 
kun kan samle et fåtal af medlemmerne til mø
derne, på hvilke man drøfter problemerne, der 
berører hvert enkelt medlem. Det kunne virke, 
som om der her er tale om en flok ugidelige og 
ligegyldige mennesker, men det er der ikke no
get der tyder på under de daglige debatter, der 
finder sted i de forskellige messer, og det kan da 
heller ikke være rigtigt, når der er tale om folk, 
der bl.a. i det daglige arbejde har til opgave at 
opdrage unge mennesker til forsvar. Jeg nægter 
at tro på, at alene materialistiske goder som 
f.eks. fjernsyn kan holde mennesker væk fra no
get så centralt som medbestemmelsesret og ind
flydelse, og der kan næppe være to meninger om, 
at folk, der ikke har deltaget i møderne, har mis
tet enhver form for medindflydelse, og det kan 
ikke gouteres, at disse bag efter kommer frem 
med deres synspunkter og tanker, og dermed 
forsøger at omstøde en beslutning, der er truffet 
på møderne. Det store spørgsmål må for os stå, 
som det er tilfældet i mange andre faglige for
eninger: Hvorfor møder medlemmerne ikke? De 
foran omtalte eksempler kan ikke godtages som 
undskyldning.

1 1965 har vi været medvirkende til oprettelse af 
to nye lokalforeninger ved luftværnsgruppen 
(Fly-Avedøre og Fly-København). Vi havde med
lems- og kontingentkontrollen indtil oprettelsen 
var en realitet, og desværre har dette i sammen
hæng med andre omstændigheder bevirket, at 
vort eget medlems- og kontingentregnskab har 
været ualmindeligt kompliceret at føre. Ved nyt
årskiftet var vi dog kommet så langt, at vi kunne 
sige at disse var kommet under fuld kontrol, men 
det har selvfølgelig ikke i fuldt omfang været mu
ligt at tilbageføre alle lister, da det grundet 
hjemsendelser ved andre eskadriller, der ikke 
var under fuld kontrol, har været umuligt at få de 
reelle tal.

Hovedorganisationen har i det forløbne år fået 
oprettet nyt kontor, som skulle være en hjælp
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også for lokalforeningerne med oplysninger og 
diverse blanketter samt en udvidet informations
tjeneste, og selv om det endnu ikke i fuldt om
fang »kører«, er der næppe tvivl om, at det vil 
bidrage til effektivisering af såvel informations
tjenesten som organisationens administration.

Udover de løbende og mere individuelt præ
gede sager har organisationen i afvigte år be
skæftiget sig med: etablering af topsammenslut
ning med konstabelforeningerne, ødetillægssa
gen, klimaudvalgsarbejde, videreundersøgelser 
for effektivisering af kapitalpensionsordningen, 
indkøbsforeninger, døgntillægssagen, overens
komster m.v.

Ved siden af dette mere udadvendte arbejde 
har organisationen i 1965 søgt at udbygge de in
dre linier til et mere tidsvarende mønster. Denne 
udbygning er nu formet i et lovforslag, som vil 
blive fremlagt for repræsentantskabet.

Da man forventer, at vi skal gå på overenskom
ster inden for den nærmeste fremtid, og da der 
stadig bliver flere og flere opgaver, som man øn
sker, at organisationen tager sig af, samtidig 
med ønsket om en yderligere udbygning af infor- 
mationstjenensten, har organisationen fundet 
det nødvendigt at fremlægge et forslag om stig
ning i kontingent for repræsentantskabsmødet 
1966.

Skydningen i lokalforeningen har ligget helt 
stille i sæsonen 1965, idet der ikke er kommet 
nogen tilmelding efter lokalforeningens ud
sendte skrivelse omhandlende dette emne. Vi må 
vel efterhånden se i øjnene, at der ikke i vor lo
kalforening er nogen interesse for skydning, og 
bestyrelsen har derfor besluttet ikke at spilde 
mere tid på dette. Skydningen er altså henlagt 
indtil videre, d.v.s., indtil der viser sig interesse 
for det igen, og det skal ikke forventes, at besty
relsen tager initiativ til en genoptagelse.

Udover repræsentantskabsmødet 1965 og 
ekstraordinært repræsentantskabsmøde i januar 
1966 har lokalforeningen deltaget ved 3 for
mandsmøder, på hvilke der bl.a. blev drøftet 
overenskomster, nye love, organisationens øko
nomi, informationstjenesten m.v.

Vi har også deltaget ved et møde for flyvevåb
nets lokalforeninger, på hvilket men bl.a. drøf
tede opstilling af bestyrelsemedlemmer.

Messen på Roskilde kaserne vil jeg også berøre i 
denne beretning. Det var med en vis betænkelig
hed, at vi vedtog at føre messen videre under lo
kalforeningens kontrol, men nogen skulle jo gøre 
det, hvis bl.a. vore medlemmer fortsat skulle 
have et hyggeligt sted at være. Der var visse løs
ninger, der kunne få den på fode igen: Man kunne 
forlange militær straf for alle, der ikke opførte 
sig ordentligt eller mindre heldigt, eller man 
kunne søge at skabe en messe med så megen 
hygge og så gode forhold, at der ikke ville være 
nogen, der kunne tænke sig at opføre sig mindre 
godt. Vi foretrak den sidste løsning, og i dag kan 
vi kun være glade for, at vi fejede alle betænke
ligheder af bordet, idet vi ikke alene har fået ord
nede forhold, men også er nået et godt stykke på 
vej til en mere tidsvarende og hensigtsmæssig 
indretning og møblering. Jeg finder dog ikke, at 
tiden endnu er inde til at diskutere et evt. over
skuds anvendelse, idet det for mig stadigt er pri
mært at få lokalernes indretning og messens be
holdning og reservekapital yderligere konsolide
ret. På et direkte spørgsmål om, hvorvidt vi kan 
bruge nogle af de indtjente penge til en messe
fest, vil jeg sige, at det ikke kan være relevant at 
diskutere dette, før ovennævnte betragtninger er 
fuldt opfyldte, og jeg vil ikke regne med, at dette 
vil være en realitet de første par år.

Den i sidste beretning omtalte uro i flyvevåbnet 
grundet døgntillægssagen har i vid udstrækning 
været diskuteret ved samvær i messerne i Tune. 
Uroen har dog ikke været så overvældende, at 
det har indebåret nogen mærkbar ændring i ar
bejdsindsatsen, men det må betragtes som en 
ualmindelig alvorlig sag for flyvevåbnet, og vi må 
håbe, at afgørelsen, der nu træffes af den faste 
voldgift primo marts, vil blive af en sådan art, at 
alle kan føle sig tilfredse. Hvis organisationerne 
vinder sagen, må man ikke stille forventninger 
om, at der straks vil komme et kontant beløb til 
udbetaling, da man endnu ikke fra alle sider er 
enige om, hvordan den videre procedure skal 
finde sted.

I årets løb har organisationen afholdt to kur
ser: Et begyndelseskursus i foråret og et kursus 
for folk, der havde været på organisationskursus 
før. Vi havde deltagelse til det første og havde 
tilmeldt en til det andet, men grundet personlige 
årsager fik denne forfald, og vi havde ingen med.
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Der er i bestyrelsen almindelig enighed om, at 
dette ikke må ske igen, da vi med tak må tage 
imod alle tilbud om at blive dygtiggjort til det ar
bejde, medlemmerne forlanger af os. Fremtidig 
vil der derfor blive udpeget en suppleant, der kan 
træde til i påkommende tilfælde.

Man er i København gået i gang med at starte 
en club for tjenstgørende og hjemsendte folk af 
vore grupper. Dens opgave skal være at tage sig 
at alt vedrørende sammenkomster og selskabe
lighed. Da man kan forvente, at en del af vore 
medlemmer vil have chance for at kunne deltage, 
grundet den korte afstand til hovedstaden, har vi 
fulgt forberedelserne med stor interesse, og vi 
har pålagt sekretæren at deltage i de oriente
ringsmøder, der finder sted i anledning af en evt. 
oprettelse.

Der har i det forløbne år ikke været holdt fe
ster af nogen art, men der forsøgtes med et ande
spil i december, og det fik en varm modtagelse. 
Da afviklingen fandt sted uden de helt store ud
gifter for lokalforeningen, må det påregnes, at 
arrangementet vil blive fulgt op i det kommende 
år.

Med hensyn til fester må det betragtes som gi
vet, at lokalforeningen ikke i den kommende tid 
vil være i stand til at afholde sådanne med til
skud fra lokalforeningens kasse, da vi skal af
holde 25 års jubilæum inden for de kommende 
2-3 år (i 1968), og det vil være nødvendigt at 
spare alt, hvad der er muligt udover de rent orga
nisationsmæssige udgifter.

Man skal påregne, at der på den kommende 
generalforsamling vil fremkomme forslag om op
rettelse af et særligt gebyr til afholdelse af ju
bilæet, da det nuværende kontingent ikke vil 
kunne have rimelig mulighed for at tilvejebringe 
et passende overskud til dette formål.

En kort gennemgang af foreningens arbejde 
fra nytår til generalforsamlingen vil finde sted på 
generalforsamlingen, ligesom der vil blive orien
teret om de nye love, sammenslutningen med 
konstablerne og kontingentstigningen.

På generalforsamlingen vedtog man at danne et 
jubilæumsfond med et månedligt indskud på 3,- 
kr. pr. medlem.

På et bestyrelsesmøde den 12. december 1967 
var man nået frem til at kunne klarmelde med

tilrettelægningen af lokalafdelingens 25 års ju
bilæum. Der var udarbejdet et jubilæums fest
skrift, og programmet for festen fik følgende ud
formning:

Roskilde Tidende bragte følgende referat fra 
festen:

Samarbejde var nøgleordet i de officielle taler 
ved den imponerende fest, hvormed Sergent
gruppens Fællesorganisation for Roskilde-Tune 
lørdag aften fejrede sit 25 års jubilæum på hotel 
Roar. Der taltes både om det gode samarbejde i 
Roskilde mellem de to værn, hær og flyvevåben, 
og der taltes om de nye samarbejdsregler, som 
netop er indført i forsvaret.

Lokalafdelingens formand, seniorsergent Ib. 
Vindelev, kunne byde velkommen til 165 fest
klædte damer og herrer ved middagsbordet i ho
tellets store sal, hvor man nød kogt laks og dyre
ryg til behagelige toner fra Henry Linds show-or
kester.

Landsforeningens næstformand, seniorser
gent J. B. Bendixen, Varde, var den første til at 
fremhæve det forbilledlige samarbejde, der i Ro- 
skilde-afdelingen er mellem sergenter fra hær og 
flyvevåben, et samarbejde han fandt måtte blive 
ledesnor for andre afdelinger landet over. Bendi
xen benyttede også lejligheden til at opfordre 
medlemmerne til at give den nye lov om samar
bejdsregler al den støtte, den kan få. Alle må 
være med, så samarbejdsreglerne kan få succes.

Roskildes garnisonskommandant, chefen for 
1. sjællandske brigade, oberst Chr. E. Nielsen, 
fandt også, at der altid havde været et godt sam
arbejde i Roskilde. Brigaden bygger netop på at 
samarbejde på tværs af alle våbenarter. Vi må 
have en gensidig respekt for hinandens arbejde, 
og vi må kunne forstå hinanden. Vi kunne ikke 
have en hær af lutter oberster, for så blev der 
ikke lavet noget (munterhed), og vi kunne ikke 
nøjes med sergenter.

Vi er faktisk kommet så langt med samarbej
det i forsvaret, at de godt kunne lære noget der
inde i LO og Arbejdsgiverforeningen. Forhåbent
lig formår den nye regering at formidle dette 
samarbejde. Vi er vist alle indstillet på at bære 
hver sin del af de byrder, der må pålægges os, 
bare man ikke ensidigt vil lade forsvaret tage alle 
besparelserne.
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Obersten sluttede sin lykønskningstale med 
at overrække den jubilerende forening brigadens 
våbenskjold, der som bekendt er det samme som 
Roskildes byvåben.

Chefen for flyvedetachement 534, major K. Ras
mussen, Tune, overrakte også et skjold, nemlig 
Nike eskadrillens våbenskjold, der netop er god
kendt af kongen. I skjoldet symboliserer en 
brandpil raketluftforsvaret, mens to leklinger 
står for »heden«, den frugtbare landbrugsjord, 
hvorfra virksomheden udøves. Også major Ras
mussen nævnede loven om samarbejdsreglerne, 
hvormed der indføres demokrati på forsvarets 
store arbejdsplads. Majoren bad sergenterne vie 
denne nye lov den allerstørste interesse og huske 
på, at medbestemmelse kræver viden, aktivt 
medarbejderskab, selvdiciplin, samarbejdsvilje 
og ansvarsfølelse.

Major Rasmussen rettede en speciel tak til da
merne, fordi de akcepterer, at tjenesten lægger 
så stor beslag på mænd og kærester, også i lange 
ensomme aftener og nætter. Årsagen er bered
skabet, som må opretholdes af hensyn til fredens 
bevarelse.

Formanden, seniorsergent I. Vindelev, talte mor
somt for damerne, og seniorsergent G. Sørensen, 
raketbatteriet i Sigerslev på Stevns, hyldede for
manden.

De to friske toastmasters, politiassistent 
S. E. R. Koefod og direktør Børge Jensen, begge 
soldater fra de gode gamle dage i 1928, da der 
var anderledes barske sergenter til, lod endnu et 
par talere komme til orde, inden selskabet tog fat 
på kaffen og dansen.

Det blev hverdag igen -.
Lokalafdelingen arbejdede med en fælles op

træden af de to grupper, frem til den 23. april 
1974, hvor Sjællandske Brigade rykkede ud af 
Roskilde kaserne.

Senere på året overførtes personellet fra 
NIKE batterierne til flyvestation Skalstrup. He
refter ophørte eksistensen af lokalafdeling Ro- 
skilde/Tune.

Den seneste formand for lokalafdelingen se
niorsergent Ib Vindelev, der havde formået at 
skabe en velfungerende lokalafdeling i Roskilde, 
er, i disse år hvor denne beretning skrives, amts
borgmester i Roskilde amt.
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Hovedindgangen til Sjælsmark kaserne.

Kronens (Kongens) 
Artilleriregiment

Sjællandske 
luftværnsartillerienheder

Feltartilleriregimenterne fik i henholdsvis 1949 og 1958 navne, Artilleriregimentet på Sjælsmark ka
serne bærer navnet Kronens Artilleriregiment og består efter ordningen fra 1951 af 1. - 2. og 14. artille
riafdeling samt fra 1970 tillige af 1. og 13. Luftværnsafdeling.

På regimentets fanebånd står: Slesvig 1848, Nybøl 1848, Isted 1850, Mysunde 1850 og Mysunde 1864.
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Lokalafdeling Sjælsmark

Den 19. november 1963 afholdt hovedbestyrel
sen for Foreningen af Oversergenter og Underof
ficerer - FOU et møde med sergentgruppen på 
Sjælsmark kaserne. Mødet var et led i bestræbel
serne på at foretage begrænsninger af lokalafde
ling Købenshavns område. Der blev på dette 
møde vedtaget at danne en lokalafdeling for 
Sjælsmark kaserne under navnet lokalafdeling 
Sjælsmark.

Til den første bestyrelse blev følgende valgt:

Formand: OS K. Hilmar.
Sekretær: OS S. H. Hansen
Kasserer: OS O. V Kristensen.
Bestyrelsesmedlem: SG J. Nielsen.
Bestyrelsesmedlem: SG L. Johnsen.

På det første bestyrelsesmøde, der blev afholdt 
den 26. november, blev bestyrelsen enige om, at 
den første opgave måtte være oprettelsen af en 
FOU messe.

Formanden havde ført nogle forhandlinger 
med major Hasselbach vedrørende lokaler. Se
nere blev man enige om at overtage sergentmes
sen og hertil opnåede man garnisonschefens til
ladelse den 18. januar 1964.

Efter dette synes der ikke at være foregået 
særlige aktiviteter i lokalafdelingen. Medlems
tallet var stærkt dalende, og i december 1966 var 
der kun 9 medlemmer tilbage i lokalafdeling 
Sjælsmark.

På et møde, der blev afholdt på Høvelte ka
serne den 13. december 1966 på foranledning af 
organisationens hovedbestyrelsen, blev lokalaf
deling Sjælsmark nedlagt og de tilbageværende 
medlemmer overført til lokalafdeling Høvelte, 
der senere blev omdøbt til lokalafdeling Nord
sjælland.

Allerede efter eet års forløb var der sket store 
forandringer i bemandingen af Sjælsmark ka
serne. Der var på daværende tidspunkt ca. 85 af 
sergentgruppen, som efter de gældende bestem
melser var medlemmer af lokalafdeling Nord
sjælland. Det viste sig meget tydeligt, at indfly
delsen fra disse medlemmer var meget stor, så

stor at 5 ud af 7 bestyrelsesmedlemmer i lokalaf
deling Nordsjælland var hjemmehørende på 
Sjælsmark kaserne.

OS Kent Hilmar.

Der gik dog lang tid, helt frem til 1970 før der fra 
hovedorganisationens side blev givet grønt lys 
for genoprettelse af lokalafdeling Sjælsmark.

Den 7. januar dette år blev der indkaldt til en 
generalforsamling, der fandt sted på Sjælsmark 
kaserne.

Formanden for lokalafdeling Nordsjælland 
SSG Juulsmann Hansen aflagde beretning. Han 
oplyste om, at medlemstallet var ca. 300 og, at 
ca. 95% af sergentgruppen var medlemmer.

Der var nu efter hovedbestyrelsens mening 
grundlag for påny at oprette lokalafdeling Sjæls
mark. Efter dette blev lokalafdelingen reetable
ret med følgende bestyrelse:

Formand: Seniorsergent S. H. Hansen.
Kasserer: Oversergent S. R. Hansen.
Bestyrelsesmedlemmer:
Seniorsergent K. V. Nielsen.
Oversergent N. P. Jensen.
Bestyrelsessuppleanter:
Sergent K. P. Larsen.
Oversergent I. E. Nielsen.
Revisor: Seniorsergent J. B. Larsen.
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Revisorsuppleanter:
Oversergent F. Jensen.
Oversergent K. Nybro Laugesen.
Oversergent N. E. Lund.
Oversergent P. Friborg Mortensen.

Det blev tillige på dette møde vedtaget, at Jæ
ger sprislejren og Melbylejren skulle høre under 
lokalafdeling Sjælsmark.

På et bestyrelsesmøde den 2. februar blev føl
gende udpeget som kontaktmænd:

Jægersprislejren: SSG Jørgen Reddig.
SSG F. H. Hansen.

Melbylejren: SG M. Askholm.

Den 7. april blev afholdt et møde med lokalafde
ling Nordsjælland. Dette møde gjaldt problemet 
omkring en fordeling af aktiverne lokalafdeling 
Nordsjælland og lokalafdeling Sjælsmark imel
lem. Det blev her vedtaget af overføre kr. 2.450,- 
til lokalafdeling Sjælsmark.

På et bestyrelsesmøde den 1. september 
samme år vedtog man at tilbyde OS H. Rasmus
sen fra. Sjællandske Luftværnsregiment en plads 
i bestyrelsen som repræsentant for sergentgrup
pen i dette regiment.

På generalforsamlingen den 16. februar 1971 var 
SSG Juulsmann Hansen til stede som hovedbe
styrelsens repræsentant.

Formandens beretning indeholdt et resumé af 
de mange spørgsmål, der gennem året havde væ
ret til behandling i lokalafdelingens bestyrelse.

Gruppelivsforsikringen blev gennemgået og 
kommenteret af Juulsmann Hansen.

Medlemsbladet var også til debat og fik en ret 
hård medfart af de tilstedeværende medlemmer.

Det blev vedtaget, at værnepligtige sergenter 
kunne være kontingentfri medlemmer i 4 måne
der uden stemmeret og uden at være valgbare til 
lokalafdelingens bestyrelse.

I en periode var det meget stærkt på tale at 
fremstille en lokalavis for lokalafdeling Sjæls
marks område. Der blev nedsat et udvalg, der 
skulle gennemgå mulighederne.

På bestyrelsesmødet den 6. juni 1971 aflagde 
udvalget sin beretning. Udvalget var kommet til 
det resultat, at det ville dels blive for dyrt, men 
tillige også en meget vanskelig opgave at frem

stille en avis, når man tog i betragtning, at lokal
afdelingen dækkede 3 tjenestesteder.

Ideen blev herefter skrinlagt.

På samme møde aflagde formanden SSG Svend 
Hansen et referat fra kongressen, der havde væ
ret afholdt i Herning. Referatet gik stort set ud 
på, at det havde været en tandløs forestilling. 
Der gik megen tid med at drøfte den nye perso
nelordning med indførelsen af kvindelige kon
stabler.

Endvidere havde det taget flere timer at finde 
frem til navnet på den nye hovedorganisation 
Centralforeningen for Seniorsergenter og Stam
personel.

Der blev herefter givet udtryk for en meget 
kraftig kritik af det arbejde, der blev udført af 
hovedbestyrelsen i SFO.

Der var også en stærk modvilje over for ned
læggelsen af SFO bladet til fordel for et fælles 
blad. Ved afstemningen var resultatet dog blevet, 
at 58 stemte for nedlæggelsen, og 53 stemte 
imod.

På et bestyrelsesmøde den 28. marts 1973 blev 
fremlagt en skrivelse fra CSS om stillingtagen til 
et spørgsmål om etablering af en A-kasse. Dette 
spørgsmål havde tidligere været til afstemning, 
men tiden havde ikke været inde til en positiv af
gørelse.

Heller ikke nu var lokalafdelingen positiv 
overfor spørgsmålet. Det var unødvendigt, det 
ville blive for dyrt og man mente sig sikret ved 
opsigelsesfristen og bonusordningen.

Det gik dog således, at A-kassen blev en reali
tet på CSS repræsentantskabsmødet den 12. til 
15. juni samme år.

Hovedorganisationen - hvis navn var ændret til 
Centralforeningen for Stampersonel- CS - 
havde med udsendelsen af KFF B 38/1973 op
nået fuld forhandlingsret. Samtidig havde orga
nisationen opnået en tillidsmandsordning, der 
virkede således, at der på et tjenestested med 
mindst 5 ansatte fra sergentgruppen skulle væl
ges en tillidsmand, og hvor der var flere tillids
mænd indenfor samme område, skulle der væl
ges en fællestillidsmand.

En afdeling under luftværns artilleriet havde
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gennem længere tid haft et meget dårligt ar
bejdsklima. Dette var ikke blevet bedre efter 
fremkomsten af KFF B 38. Det udartede sig så 
kraftigt, at 2 oversergenter og 1 seniorsergent, 
der alle var medlemmer af lokalafdelingens be
styrelse, meddelte formanden, at de måtte ned
lægge deres hverv i bestyrelsen.

Årsagen var ganske enkelt den, at de følte sig 
»jagtede« på grund af deres bestyrelseshverv, og 
at samarbejdet i det pågældende batteri var 
megt dårligt. Formanden henvendte sig til SSG 
Jens Rotbøll, der på det tidspunkt var formand 
for værnsgruppe HRN i CS. Denne rådede lokal
afdelingen til hurtigst mulig at få gennemført til
lidsmandsordningen. Efter at dette var sket, 
henvendte fællestillidsmanden, der samtidig var 
formand for lokalafdelingen, SSG Svend Hansen 
sig til regimentschefen OB Clausen Hansen.

Regimentschefen gik ind i problemet og efter 
en samtale med de tre befalingsmænd af ser
gentgruppen, der var berørt af det ovenfor 
nævnte misforhold, blev tingene ved fælles hjælp 
sat på plads og en tillidsmand valgt for det på
gældende betteri, dette blev OS M. J. S. D. Niel
sen.

Den 25. november 1974 blev den første ordinære 
generalforsamling efter indførelsen af tillids- 
mandsordninngen afholdt.

Til stede som gæster var SSG Jens Rotbøll og 
den nyansatte konsulent Ole Østergård. Ole 
Østergård, der havde tjenestegrad som oberst
løjtnant, kom fra en stilling som chef for for
svarsministeriets 6. kontor.

Der blev af formanden (fællestillidsmanden) 
aflagt en meget lang og veldisponeret beretning 
om den periode, der var forløbet siden den sidst 
afholdte generalforsamling den 2. juli 1973.

Der var herudover ingen større problemer til 
debat.

Tillidsmandssystemet blev drøftet og den al
mindelige antagelse gik ud på, at ordningen fun
gerede nogenlunde tilfredsstillende i lokalafde
lingens område.

Der skete kun et valg på denne generalforsam
ling. Dette valg havde den helt specielle formule
ring i referatet:

»SG Jørgen Kristensen modtog et tilbud om at 
virke som sekretær i lokalforeningen og samtidig

deltage i tillidsmandsmøderne, uden stemmeret.
- Tilbudet blev modtaget.«

løvrigt var sammensætningen af tillidsmændene 
således:
FTM SSG Svend Hansen
TM OS Steen J. Jungensen

STBT/1.AA
TM SSG Wandy T. R. Hansen 

1/1 AA
TM SSG Henning B. Jørgensen

GVS/KAR
TM OS M. J. S. D. Nielsen

2./13. LA FSN Værløse
TM OS Søren V. Olsson

4./13.LA
TM OS Jørgen Kristian Jørgensen

GKMP/Melbylejren
TM SSG Jens Erik Jacobsen

GKMP/Jægersprislejren

Tiden fremover var præget af arbejdet i samar
bejdsudvalget og navnlig af tillidsrepræsentan
ternes virke mellem de enkelte medlemmer af 
sergentgruppen og ledelsen.

Der blev afholdt kongresgruppemøder, tillids
mandsmøder og fællestillidsmandsmøder. Der 
blev ligeledes på foranledning af CS afholdt en 
række kurser for uddannelsen af tillidsmæn
dene.

Drøftelserne ved de interne møder gik i almin
delighed ud på at forstå de mange skrivelser og 
cirkulærer, der fremkom om arbejdstidsregler, 
time og dagpenge, midlertidig højere aflønning, 
drift af privat kantiner og mange andre proble
mer.

På CS kongressen i maj 1975, der blev afholdt på 
Skive kaserne, kom for første gang spørgsmålet 
frem om en eventuel tilslutning til LO eller FTF 
på tale.

Dette, navnlig tilslutningen til LO, satte sin
dene i bevægelse på de forskellige tjenesteste
der. Lokalafdeling Sjælsmark havde en meget 
negativ holdning til dette spørgsmål.

På en ekstraordinær kongres i februar 1976 
blev det besluttet at lade foretage en urafstem
ning, og at resultatet af denne skulle foreligge 
optalt den 6. april samme år.

Denne afstemnings resultat blev 7015 nej -
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2008 ja - 39 blanke og 25 ugyldige stemmer. 
Stemmeprocenten blev opgjort til 68,03.

Kontakten med Jægerspris og Melbylejren op
hørte. Jægerspris fik egen lokalafdeling og Mel

bylejren indgik i den gruppe hvori SFO-HRN har 
kontaktpersoner.

Den i dag fungerende formand og fællestillids
repræsentant SSG A. Hoffmann har fungeret i 
disse hverv siden juli 1978.

SSG A. Hoffmann til venstre og SSG Flemming Holm efter en forhandling med daværende forsvarsminister Poul 
Søgaard (S).

Formandsliste

19. nov. 1963 - 13. dec. 1966 OS K. Hilmar
7. jan. 1970 - 30. apr. 1976 SSG Sv. Hansen
1. maj 1976 - 13. jul. 1978 OS G. Degner-Elsner

14. jul. 1978 - SSG A. Hoffmann
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Interiør fra sergentgruppens messe påSjælsmark kaserne. På det underste billede ses et foto af lokal
afdelingens første fællestillidsmand, SSG Svend Hansen.
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Skive kaserne.

Nørrejyske Artilleriregiment Jyske Luftværnsenheder

1 1969 blev Nørrejyske Artilleriregiment med 3.-6.-8.-9.-23. og 33. artilleriafdeling flyttet fra Århus til 
Skive kaserne og fra 1974 blev 2.-3. og 14. luftværnsafdeling garnisoneret samme sted.

På Nørrejyske Artilleriregiments fanebånd står: Isted 1850 og Dybbøl 1864.
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Lokalafdeling Skive

Den 11. november 1969 afholdt sergentgruppen 
på Skive kaserne stiftende generalforsamling.
Som første formand valgtes SSG J. Hjermitslev.

SSG J. Hjermitslev.

Forinden dette kunne finde sted, var en anden 
stor begivenhed foregået, nemlig flytningen af 
regimentet fra Århus til den nye kaserne i Skive. 
Herom skriver daværende OS J. Worm Leonhard 
blandt andet følgende:

Efter at have gjort tjeneste forskellige steder i 
landet, kom jeg i september 1968 tilbage til den 
gamle kaserne i Århus. Her havde man travlt. 
Man var så småt begyndt at tænke på Skive som 
noget uundgåeligt. For denne gang var regimen
tets afrejsedato sat til den 1. april 1969. - Det var 
det absolut sidste, byen ville strække sig til. (Det 
har siden halvtredserne heddet: Nu skal vi snart 
flytte).

Da vi nærmede os februar, blev denne dato 
igen lavet om. Nu hed det: Vi flytter den 24. sep
tember 69. Selvom vi vidste, at regimentet skulle 
flytte, tog vi nu ikke denne dato så alvorligt. Nu 
var den jo lavet om så mange gange, men i som
merens og efterårets løb gik det op for os, at nu 
skulle det være.

Mandag den 20. september forlod STBT/3AA 
som første batteri den gamle kaserne på Vester 
Allé - måske var der én og anden, der kneb en 
tåre -. Vores indrykning i Skive by imødeså vi 
med en vis forventning. Der havde stået en del i 
aviserne om forskellige aktivistgrupper, der ville 
demonstrere m.m.

Da vi kom til Skive i en forrygende vandstorm,

var der heldigvis hverken aktivister eller anden 
form for uro. Dette til mindre skuffelse for vore 
soldater, der gerne, på en håndfast måde, ville 
have fortalt provoerne, at her kom Nørrejyske, og 
de kom for af blive.

Kasernen, der er Europas mest moderne, er et 
kapitel for sig selv; men ganske kort et par facts: 
Garagepladsen, der er fælles for underafdelin
gerne, er så stor, at den uden besvær kan anven
des til flyveplads for mellemstore maskiner. Sol
daternes boliger er hele luksusvillaer. 4 mand pr. 
stue, eget bad og toilet, vinyl på gulvet, gardiner 
for thermoruderne, kanalsyede dyner, hovedpu
der, skumgummimadrasser osv.

I denne forbindelse kan nævnes, at begrebet 
stuevagt er blevet erstattet af rengøringsassi
stent.

Da soldaterne, og befalingsmændene med for 
den sags skyld, den første dag tog kasernen i be
siddelse, skete det med følelser, i hvilke indgik 
benovelse, forundring og beundring. Aldrig før 
er militære etablissementer og materiel blevet 
behandlet så ærbødigt. - Kasernen er simpelt
hen enestående.

Et er at bygge en kaserne. Noget andet er Æt 
placere den et eller andet sted. - Beslutningen 
om at bygge denne kaserne blev, så vidt jeg ved, 
taget først i tresserne.

Skive har altid haft ry for at være de radikales 
højborg, og det var jo også noget, vi tænkte på. 
Hvordan ville skibonitterne tage imod ca. 200 fa
milier og ca. 900 soldater? Indtil nu er mit ind
tryk, at Skive by er glade for at have fået os (her 
er jo mange skatteydere). Den radikale mur, vi 
var bange for, er her faktisk ikke, der kun et par 
brokker tilbage af den, og dem må vi jo omgås 
med forsigtighed.

De ældre i byen, og her tænkes på dem, der var 
unge under besættelsen 40-45, kan en gang imel
lem lade en bemærkning falde om, af det er som 
dengang, da vi havde tyskerne. Hvorfor denne 
bemærkning falder, ved jeg ikke noget om, for 
soldaterne opfører sig upåklageligt, når de går i 
byen i uniform. Måske er det et tilfælde, vi har 
hørt sådanne bemærkninger.
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Centreret omkring en atriumgård har sergent
gruppen deres opholdslokaler, som er store og 
rummelige. Hertil kommer, at disse lokaler er 
overordentligt smukt møblerede med tæpper 
overalt bortset fra hallen, hvor der er lagt noget 
skiffergulv. Der er i alt 3 store opholdslokaler, 
hvortil kommer 2 mindre mødelokaler. Heraf øn
sker gruppen det ene anvendt til kontorer og det 
andet til mødelokale eller til små selskaber.

Også spiselokalet for vor gruppe er meget 
stort og smukt møbleret. Og kostforplejningen 
ser umiddelbart ud til at være hensigstmæssigt 
indrettet, men det er faktisk også kun til man ser 
lidt nærmere på tingene. Vi havde lejlighed til at 
tale med såvel forvalteren som kokken - jo, det 
er ikke en fejl, man har ansat en kok. Begge beto
nede meget kraftigt, at det var for tidligt at kriti
sere, for bygningen var faktisk ikke afleveret af 
bygningstjenesten endnu.

OS J. Worm-Leonhard i dag kaptajn i 
Jyske Ingeniørregiment.

Umiddelbart synes kostforplejningen gam
meldags indrettet med potter og pander osv. Vi 
så forgæves efter elektronovne m.v. Forvalteren 
mente, at indretningen skyldtes hensynet til be
redskabet. Vi skal under alle forhold kunne for
pleje styrken, sagde han. Men iøvrigt, fortsatte 
forvalteren, jeg går helt og fuldt ind for cafeteri
aprincippet, og det kan vi umiddelbart gå over til 
her i Skive.

Maden, der spises her i Skive, er, ligesom det 
øvrige, et kapitel for sig. Kom til Skive og smag 
fisken. Den serveres ikke bedre nogen steder, 
sagde flere. Det eneste minus, vi kunne finde, var 
i soldaternes opholdslokaler, hvor man synes der 
var sparet urimeligt på møblerne.

Er Skive et U-land -
Nej, det er det ikke. Kulturen kommer af og til 

til byen. Netop den dag, vi gæstede Skive, blev 
der sat plakater op, som fortalte, at Det kgl. Tea
ter kom til byen og spillede »Underfundig 
Uskyld«. Så kom ikke og sig, at Skive er er 
u-land.

Den første ordinære generalforsamling fandt 
sted den 27. april 1970. Det fremgår af referatet, 
at der i den korte periode efter lokalafdelingens 
stiftelse allerede havde været afholdt et skytte
stævne. Som ny formand valgtes SSG P. J. Ja
cobsen.

På generalforsamlingen den 5. april 1971 skif
tede lokalafdelingen igen formand. Denne gang 
blev SSG N. P. Jensen valgt.

Den 14. oktober samme år blev det nødvendig 
at afholde en ekstraordinær generalforsamling. 
Årsagen var den, at formanden var blevet forflyt
tet til Karup.

Som ny formand vagtes SSG Bjarne Engberg. 
Til stede ved denne generalforsamling deltog 
som gæster værnsformanden SSG Jens Rotbøll 
og SSG Bent Rasmussen fra hovedbestyrelsen.

I anledning af de nye bestemmelser om samar
bejdsudvalg afholdt bestyrelsen et møde den 18. 
september 1972 for at vælge en repræsentant og 
en suppleant til samarbejdsudvalget. Som re
præsentant vagtes formanden og som suppleant 
OS P. G. Hansen.

På den ordinære generalforsamling den 16. 
marts 1973 afgik SSG Bjarne Engberg som for
mand og i stedet valgtes SSG P. G. Hansen.

Den 20.-22. kaj 1974 afholdt CS kongres på Skive 
kaserne. Ved samme lejlighed skete det bemær
kelsesværdige, at SFO afholdt sit hidtil sidste re
præsentantskabsmøde.

Efter forelæggelse og godkendelse af regnska
bet, blev følgende ændringer til SFO’s vedtægter 
vedtaget, nødvendiggjort at udviklingen i CS:

»Vedtægter for Sergentgruppens Fællesorgani
sation (SFO) af 29. maj 1970 stilles i bero indtil 
videre og erstattes af følgende:

313



1. Den faglige virksomhed for forsvarets 
sergentgruppe videreføres i spørgsmål vedrø
rende hele forsvaret af Centralforening for Stam
personel (CS).

2. Faglige spørgsmål vedrørende sergent
gruppen indenfor det enkelte værn varetages af 
vedkommende medlemsgruppe i samarbejde 
med CS og dennes underorganisationer. Såfremt 
det skønnes hensigtsmæssigt, kan gruppen vide- 
reføre/optage samarbejde med andre personel
organisationer inden for vedkommende værn.

Medlemsgrupperne benævnes:

SFO-Hæren
SFO-Søværnet og 
SFO-Flyvevåbnet.

3. Faglige interesser og samarbejdet lokalt 
varetages af medlemsgrupperne i henhold til 
reglerne i KFF B:38-1973.

4. Reglerne for medlemsgruppernes virk
somhed fastsættes af de pågældende medlems
grupper.

5. SFO’s samlede aktiver forvaltes af et ud
valg på fire medlemmer, indtil anden bestem
melse træffes ved en urafstemning blandt samt
lige medlemmer af sergentgruppen. Disse væl
ges på de enkelt gruppers årsmøder, en fra hvert 
værn, samt én indstillet fra de samlede SFO- 
grupper.

6. Over aktivernes forvaltning udarbejdes 
hvert år et regnskab. Regnskabsåret er kalender
året. Regnskabet revideres af en statsautoriseret 
revisor og forelægges til behandling på grupper
nes årsmøder sammen med evt. forslag fra ud
valg til anvendelse af regnskabsårets overskud. 
Årsmøderne kan stille forslag om anvendelse af 
overskud.

7. Ændringer i nærværende bestemmelser 
kan kun ske ved urafstemning blandt samtlige 
medlemmer af SFO.«

Den 1. november samme år blev Jyske Luft
værnsregiment sammenlagt med Nørrejyske Ar
tilleriregiment. Denne sammenlægning gav en 
forøgelse i sergentgruppen på ca. 30 mand.

Under ledelsen af formanden SSG P. G. Han
sen arbejdede lokalafdelingen roligt og målbe
vidst. Mange faglige spørgsmål kom til debat på 
medlemsmøderne.

Den 8. april 1980 arrangerede lokalafdelingen 
et møde, hvortil det var lykkedes at danne et pa
nel, der bestod af formanden for SFO HRN 
K. E. Jensen, J. K. Jensen og Hans Poulsen fra 
værnsledelsen, tillige deltog konsulent Jørgen 
Arentz fra kapitalpensionsfonden.

Der var nu mulighed for de 55 fremmødte 
medlemmer at få svar på en del spørgsmål, der 
trængte sig på. Det var hovedsagelig spørgsmål 
om lønforhold, kapitalpensionen og andre pro
blemer omkring de økonomiske forhold, der 
trængte sig mest på.

SSG P. G. Hansen har været lokalaf
delingens formand siden 1973 og er 
tillige medlem af SFO HRN’s besty

relse.

Den 7. august 1984 fejrede regimentet og lokal
afdelingen en stor begivenhed, herfra foreligger 
følgende referat:

Artilleriets 300 års jubilæum blev tirsdag for
middag fejret med manér ved Skive Kaserne med 
afsløring af to kanoner foran vagten og plantning 
af fire »frihedstræer« inde på kasernens område.

De to kanoner, der blev afsløret foran vagten, 
bliver helt sikkert kasernens nye vartegn. Tidli
gere har de to originale bronzekanonrør fra 1767 
ligget undseeligt på træstykker, men efter et ini
tiativ af næstkommanderende ved Nørrejyske 
Artilleriregiment, oberstløjtnant P. E. 0. Søren
sen, blev der bygget to nøjagtige kopier af de ori
ginale lavetter (understel til kanonrør).

De to lavetter er holdt i de originale kraftigt 
røde og gule farver, og vartegnene tog sig strå
lende ud i tirsdag formiddags blinkende solskin.

Byggeriet af lavetterne er finansieret af de to 
lokale pengeinstitutter, Salling Bank og Skive 
Sparekasse. De skød i alt 30.000 kroner i projek-
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tet. Skive Kommune sørgede for arbejdskraft via 
loven om beskæftigelsesarbejde.

De to håndværkere, der i flere måneder har 
arbejdet med lavetterne er uddannet skibssmed

det regimentschefen, oberst Svensson, i sin tale 
kunne fortælle, at der allerede er kommet for- 
spørgelser om, hvordan man i Skive har bygget 
lavetterne.

Den ene af de to smukke bronzekanoner.

Henning Rasmussen, Grønning, og uddannet mø
belsnedker Svend Søndergaard Jensen, Skive.

Med de to pengeinstitutter og Skive Kommune 
involveret i projektet var det naturligt, at Skives 
borgmester, Knud Olsen, og direktørerne for Sal
ling Bank og Skive Sparekasse, P. H. Steenberg 
og Preben Rasmussen, var hovedpersonerne ved 
tirsdagens afsløring.

I en kort tale udtrykte borgmesteren på byrå
dets vegne sin tak til og respekt for den sam
fundsorganisation, som artilleriet er en del af. 
Han udtrykte håb om, at de nye vartegn vil 
minde alle om den fælles forpligtigelse vi har til 
at beskytte og videregive vor fornemme kultur
arv.

Knud Olsen roste også den håndværksmæs
sige udførelse af lavetterne, og kaldte dem mu
seumsgenstande, som mange vil komme til at 
misunde Skive.

Det ser iøvrigt ud til allerede at være tilfældet,

Medens en 105 milimeter kanon affyrede 
»dansk løsen« - en salut på tre skud - afslørede 
direktørerne de nye vartegn, som blev modtaget 
med anerkendende blikke fra publikum og forbi
kørende trafikanter.

Efter afsløringen ledte Prinsens Livregiments 
musikkorps publikum ind på kaserneområdet og 
hen foran hovedbygningen. Her overrakte en re
præsentant for det civile og militære personel på 
kasernen fire »frihedstræer« til garnisonskom
mandanten.

Næstformanden i samarbejdsudvalget, premi
erløjtnant S. M. Nielsen, sagde ved overrækkel
sen, at gaven skal ses som en del af »plant et træ
kampagnen« og yderligere skal supplere det 
»fredstræ«, som garnisonen sidste år fik over
rakt af fredsaktivister.

- Med træerne vil vi symbolisere, at vi med vort 
daglige virke ønsker at være med til at bevare fre
den i vort dejlige land, sagde S. M. Nielsen.
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Blandt dem, der plantede de nye træer var 
borgmester Knud Olsen, der viste sine ypperlige 
talenter for havearbejde. Meget professionel vir
kede han.

løvrigt var to af bøgetræerne røde og to var 
grønne, men ingen vidste om det var en tilfældig
hed!

Efter arrangementet var der reception, og publi
kum kunne se en udstilling om artilleriet gen
nem 300 år.

Tirsdagens arrangement, på selve fødselsda
gen, følges op af flere arrangementer i denne uge 
og næste uge. Der bliver således både »artilleri
march«, orienteringsløb for skolebørn og et stort 
åbent hus-arrangement.

Den 9. november kunne lokalafdeling Skive ind
vie sin fane. Det første søm i fanen slog regi
mentschefen OB Per Svensson, det andet søm 
slog lokalafdelingens første formand SSG 
J. Hjermitslev og det tredie søm slog formanden 
SSG P. G. Hansen. løvrigt fortæller referatet fra 
denne festlighed følgende:

SFO Skive (Sergentgruppens Fællesorganisa
tion) inviterede til faneindvielse på foreningens 
15 års dag med efterfølgende reception i Ser
gentmessen på Skive kaserne fredag den 9. no
vember 1984.

Nogle dage forinden havde en repræsentant 
for Danmarkssamfundet i Skive, Salling og 
Mors, premierløjtnant C. E. Jørgensen, overdra
get fanen til formanden for SFO Skive, seniorser
gent P G. Hansen.

Ved en kort højtidelighed overrakte premier
løjtnant C. E. Jørgensen fanen med bl.a. følgende 
ord: »Det er mig en glæde på Danmarkssamfun
dets vegne at overrække SFO Skive Danmarks 
nationale symbol - Dannebrog.

Denne fane overgiver jeg nu i foreningens va
retægt. Den skal i fremtiden deltage i arrange
menter i sorg og glæde. Jeg pålægger forman
den, at være garant for, at vort nationale symbol 
bliver behandlet med ære og respekt, hvor det 
end føres.«

Den 9. november var en kreds af indbudte gæster 
mødt op i Sergentmessen med regimentschefen, 
oberst Per Svensson, og foreningens første for

mand i Skive, seniorsergent J. Hjermitslev, i spid
sen. Yderligere kom repræsentanter fra regi
mentstaben samt afdeling- og batterichefer, og 
selvfølgelig samtlige medlemmer af SFO Skive.

SSG J. Hjermitslev slår 2. søm i fanen.

Seniorsergent P. G. Hansen åbnede festlighe
derne ved allerførst at takke regimentschefen 
for, at der blev givet mulighed for, at sergent
gruppen kunne fejre SFO Skives 15 års jubilæum 
og derefter takkede han alle tilstedeværende, 
som havde bakket op omkring denne festlighol
delse af dagen, ligesom han takkede for de 
mange smukke gaver til foreningen samt ikke 
mindst den økonomiske støtte til arrangementet 
fra Handelsbanken, Arbejdernes Landsbank og 
Skive Sparekasse.

En særlig tak blev bragt til Danmarks s amfun
det for den smukke fane, som nu skulle indvies 
på denne dag.

Efter faneindvielsen var der åbent hus for be
falingsmænd og civilt ansatte ved regimentet.

I alt ca. 120 mennesker kom for at ønske SFO 
Skive til lykke med dagen. Bandt gæsterne sås 
flere repræsentanter fra bl.a. Prinsens Livregi
ment i Viborg og Dronningens Livregiment i Ål
borg.

Samme år kunne formanden ved lokalafdelin
gens generalforsamling oplyse, at lokalafdeling 
Skive havde 153 medlemmer.

Sergentmessen på Skive kaserne har sin helt 
egen historie. I perioden fra forlægningen og til 
1974 blev messen drevet af lokalafdelingen og 
med en messeforstander.
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Den 11. november 1975 blev afholdt en stif
tende generalforsamling. På denne enedes man 
om at stifte en messeforening, der fik navnet 
»Sergentforeningen«. Der blev udarbejdet egne 
love og bestemmelser for messens drift.

I lovenes § 1 er bestemt, at foreningen er en sel
vejende institution, for hvis forpligtelser med
lemmerne ikke hæfter personlig.
§ 4 bestemmer hvem der er adgangsberettigede: 

Befalingsmænd af sergentgruppen.
Civilt ansatte på kasernen.
Pårørende og bekendte til befalingsmænd

og civilt ansatte.
(dog kun under ledsagelse af disse)
Officerer der er inviterede.
Konstabler (dog kun i forbindelse med kon
gresser).

Om foreningens opløsning siger § 10 bl. a. i stk. 2:
Foreningens eventuelle formue efter realisa

tion af aktiverne, kan i tilfælde af opløsning ikke 
fordeles blandt medlemmerne, men kan alene 
anvendes således:

a) til velfærdsforanstaltninger fortrinsvis for 
medlemmerne.

Interiør fra sergentgruppens messe.
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Foreningens første og hidtil eneste formand er 
SSG Kaj S. Madsen. Formanden kunne således i 
1985 fejre sit 10 års jubilæum både som formand 
for »Sergentforeningen« og som tillidsmand.

Det har fra foreningens stiftelse været ko- 
tume, at bestyrelsesmedlemmerne blev valgt 
blandt lokalafdelingens tillidsmænd.

For at bekræfte det gode forhold til de civilt 
ansatte har der i bestyreslen altid været et med
lem fra denne kreds.

Lokalforeningens første formand SSG J. Hjer
mitslev har også markeret sig meget stærkt i for
bindelse med messens drift. Han har siden regi
mentets forlægning fra Århus været messefor
mand indtil stiftelsen af »Sergentforeningen« og 
herefter være denne forenings næstformand.

SSG Hjermitslev har haft meget stor andel ved

gennemførelse og fastholdelse af en lang række 
aktiviteter og traditioner.

Der er mellem Lokalafdelingen og »Sergentfor
eningen« fuld enighed om fælles meninger og 
holdninger til de aktuelle problemer.

Af »Sergentforeningens« halvårlige tilbage
vendende aktiviteter kan nævnes:

Forårsfesten pinse lørdag med meget stort 
fremmøde af sergentgruppens medlemmer med 
damer.

Julefrokosten i forbindelse med den årlige ge
neralforsamling, også her er meget stort frem
møde af gruppens medlemmer.

De senere år er der også afholdt fastelavnsfest 
for medlemmer med damer og børn, endvidere 
deltager børnene i juleklip og juletræ.

Formandsliste

9. nov. 1969 27. apr. 1970 SSG J. Hjermitslev
27. apr. 1970 - 5. apr. 1974 SSG P. J. Jacobsen

5. apr. 1971 - 14. okt. 1971 SSG N. P. Jensen
14. okt. 1971 - 16. mar. 1973 SSG Bjarne Engberg
16. mar. 1973 — SSG P. G. Hansen
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Antvorskov kaserne. (Foto: Helge Jensen)

Sjællandske Livregiment 
oprettet 17. november 1614

Navne: 1614 Sjællandske Kompagni af Skaanske Regiment Knægte, 1628 Sjællandske nationale Regi
ment Knægte, 1661 Sjællandske Landregiment til Fods, 1679 Sjællandske Regiment, 1768 Kronprin
sens Regiment, 1808 Kongens Regiment, 1839 Kronens Regiment til Fods, 1842 5. Linie Infanteri-Ba
taillon, 1860 5. Infanteri-Bataillon, 1863 5. Infanteri-Regiment, 1865 5. Infanteri-Bataillon, 1867 5. 
Bataillon, fra 1. november 1951 4. Regiment.

Regimentet har i tiden indtil 1852 ligget især på Sjælland (fortrinsvis i København), men har desuden 
ligget dels i Holsten, Sønderjylland, på Lolland-Falster og dels på Møn. Regimentet lå derefter en kort
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tid i Rendsborg og kom i 1863 til Odense, 1864-65 i Nyborg, 1865 atter i Odense, fra 1. januar 1952 i 
Roskilde og fra 1. december 1961 i Slagelse.

Regimentet har deltaget i krigene 1658-60, 1675-79,1693, 1700, 1709-20, 1801,1848-50 og 1864. Des
uden har dele af regimentet været i fremmed krigstjeneste 1689-98 og 1701-14.

På regimentets fanebånd står: Lutter am Barenberg 1626, Kjøbenhavn 1659, Landskrona 1676, Dybbøl 
1848, Isted 1850, Dybbøl 1864.

Lokalafdeling Slagelse/Vestsj ælland

Efter besættelsens ophør blev Slagelse kaserne 
påny overtaget af det danske forsvar og umiddel
bart efter 5. maj 1945 påbegyndte 14. bataillon 
en rekrutuddannelse. Senere oprettedes sjæl
landske divisions korporalskole på Slagelse ka
serne.

Der var efterhånden et så stor antal underoffi
cerer, sergenter og oversergenter på kasernen, 
at de i fællesskab med de tjenstgørende på artil
lerikasernen i Ringsted besluttede sig for at op
rette en lokalforening under »Dansk Underoffi
cersforening af 1939«.

Lørdag den 17. maj 1947 blev der afholdt en 
stiftende generalforsamling på kasernen i Ring
sted. Fra denne begivenhed findes følgende refe
rat:

Afsk. Sergent Peder Jensen, Slagelse, bød Vel
kommen og gav straks Ordet til Hovedforenin
gens Næstformand, Særmark-Thomsen, der gav 
en fyldestgørende Redegørelse for Hovedfor
eningens Trivsel siden Starten i 1939, ligesom 
han redegjorde for Foreningens Planer for Frem
tiden.

Herefter gik man over til de forsk. Valg, og Re
sultat blev følgende:

Formand: Peder Jensen.
Næstformand: R. A. Hansen.
Kasserer og Sekretær: Kamper Hansen.
Bestyrelsesmedlemmer:
C. Christensen og Børge Lund.
Revisorer:
P. O. Sørensen og L. Chr. Hansen.

Lokalforeningens Navn blev eenstemmigt ved
taget som »Vestsjælland«.

Der blev fastsat Bestyrelsesmøde til Tirsdag 
den 20. Maj i Slagelse.

Ved en Kop Kaffe drøftede man Foreningens 
Fremtid, og man enedes om snarest at komme i 
Gang med Skydning og Kursus.

Til Slut takkede Peder Jensen for den udmær
kede Redegørelse, Særmark-Thomsen havde gi
vet, og denne ønskede, på Hovedforeningens 
Vegne, den nye Lokalforening al mulig Held og 
Lykke i Fremtiden.

SG af res. Peder Jensen.

Formanden i den nyoprettede lokalforening Ser
gent af res. Peder Jensen var en dynamisk per
sonlighed, der forstod at holde sammen på med
lemmerne fra de to garnisoner. Fra lokalforenin
gens første leveår findes nogle referater, der for
tæller om lokalforeningens forskellige aktivite
ter:

Lørdag den 13. Marts afholdt Lokalforeningen 
Pakkefest i »Valhal« paa Kasernen i Ringsted.
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Trods den alt for lille Deltagelse blev det dog 
en vellykket Aften.

Som Gæster deltog fra Hovedforeningen Osgt. 
Særmark-Thomsen, og fra Lokalforening »Kø
benhavn« deltog Formanden, Sgt. Holger Ander
sen og Sgt. Hilmer Hansen alle med Damer.

Kl. 18.00 samledes Deltagerne ved et smukt 
pyntet Bord, hvor de medbragte Madpakker blev 
udpakket og fortæret. Under Spisningen bød 
Formanden, Sgt. Peder Jensen velkommen og ret
tede en særlig Velkomst til gæsterne, hvorefter 
han bragte en Hyldest til Hans Majestæt Kongen 
og motiverede et nifoldigt Leve efterfulgt af Kon
gesangen.

Særmark-Thomsen holdt en manende Tale for 
Foreningen og Kammeratskabet og bragte en 
Hilsen fra Hovedbestyrelsen, og Holger Andersen 
bragte en Hilsen fra Lokalforening »Køben
havn«.

Sgt. Christensen, Hyllinge, holdt i morsomme 
Vendinger en Tale for Damerne, og Sgt. Hilmar 
Hansen talte for den initiativrige Formand, Peder 
Jensen.

Stor Jubel blev der, da der blev oplæst et Tele
gram fra Hovedforeningens Formand, Osgt. 
A. Nissen, der deltog i en Fest i Randers.

Da Madpakkerne var raseret, blev der serve
ret Kaffe og medens den blev drukket, under
holdt en af Garnisonens Soldater med Trylle
kunst og Tankeeksperimenter. Det var utroligt, 
hvad han kunde præstere, og da man pludselig 
saa en af Medlemmerne kravle paa alle fire for at 
fange Guldstykker, var Lattermusklerne ved at 
sprænges. Først da alle Lommer var fyldt med 
det ædle Metal, blev han kaldt til sig selv, og der 
er intet at sige til, at han ikke kunde forstaa, 
hvordan han faaet Tørvestumper i Lommerne. - 
Jo, det var en morsom Oplevelse.

Efter Kaffen tog man fat paa Dansen, og se
nere paa Aftenen afholdtes en yderst vellykket 
Pakkeauktion, hvis økonomiske Resultat var me
get fint.

I Løbet af Aftenen underholdt forskellige 
Medlemmer med Sang og muntre Fortællinger, 
og først ud paa de smaa Timer sluttede den vel
lykkede Fest.

Med en Mødeprocent paa ca. 90 afholdt Lokal
foreningen den 9. Juni et Medlemsmøde i Under
officersmessen i Ringsted.

Fra Hovedforeningen var mødt Formanden 
Osgt. A. Nissen og Medlem af Hærlovudvalget 
Osgt. R. H. G. Hasbild og endvidere Sgt. E. T 
Knudsen og Sgt. Bolund fra København.

Os af res. A. Nissen. Formand 
for hovedforeningen i årene 

1947-51.

Formanden, Sgt. Peder Jensen, bød Velkom
men og rettede en særlig Velkomst til Gæsterne. 
Herefter gav han Ordet til Hovedforeningens 
Formand, der holdt et kort orienterende Fore
drag om Foreningens Virke gennem de 9 Aar 
samt Tankerne om Fremtiden.

Derefter fremdrog Osgt. Hasbild de vigtigste 
Ting fra Hærlovsudvalget, og der var saaledes 
skabt Basis for en Debat, der varede ca. l‘/2 Time. 
- Alle var enige om Hærlovforslagets Beretti
gelse, og man gav Udvalget sin Støtte til Forsla
get.

Forinden Mødet sluttede, takkede Formanden 
de to Indledere samt alle de fremmødte, idet han 
udtalte sin store Glæde over Mødets saglige For
løb. Samtlige Deltagere havde høstet stort Ud
bytte af Aftenen.

Det er altid en Fornøjelse at besøge »Vestsjæl
land« thi her har Peder Jensen skabt en Mødepro
cent blandt de tjenstgørende Underofficerer, 
som sikkert sætter Rekord.

Den 19. juni samme år gæstede lokalforeningens 
medlemmer med damer lokalforeningen på 
Næstved kaserne. Ved denne lejlighed var arran
geret salonskydning, pilekast, parløb og flere 
andre aktiviteter for både medlemmerne og da
merne, ind i mellem var der fælles spisning, og 
ved mørkets frembrud havde lokalforeningen i 
Næstved arrangeret et stort Set. Hansbål og 
pyntet op med kulørte lamper.
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Senere på aftenen var arrangeret »natmad«, 
og stemningen var i top, da formanden Sergent 
B. W. Jørgensen på lokalforening Næstveds 
vegne sagde gæsterne tak for besøget. Det var 
arrangementer af denne art, der skabte sammen
hold, ikke alene blandt medlemmerne i lokalfor
eningen, med også lokalforeningerne imellem.

Inden dette års afslutning fremstillede et 
medlem, der var tjenstgørende i Ringsted, en 
»Bandbulle«, der var smukt udført af Birkegrene 
og Svineskind. Bandbullen blev ophængt i un
derofficerernes opholdsstue på Ringsted ka
serne og indeholdt følgende tekst:

Vi gjøre herved vitterligt: at denne Bandbulle er 
tilegnet de af Krigsministeriet udnævnte Under
officerer udi i det kongelige danske Artilleri og 
som ere stationerede udi i Staden Ringsted.

Du som barsk i Sind 
og kold i Blod, 
karsk i vind 
med megen Mod, 
springer som Rolf Krakes Mænd 
gennem Vand og Ildens Gem, 
han skal Staven ene bære, 
og 3 andre ham skal ære.

Druens Saft den luerøde 
ikke maa dit Hjerte bløde, 
skriv i Bogen her som Mand 
og lys Gerrighed i Band.

Klokken Atten var din Mund, 
husk at det er Hvilens Stund, 
Tjenestesnak har ikke hjemme, 
25 Spir du lemme.

Du som denne Bule gæste 
for med Broder, Ven at feste, 
du skal vise Manddomskraft, 
føje dit Sind og drik din Saft, 
kom her, Mænd saavel som Kvinder, 
dog med Hor I intet vinder.

Kriger, Karl og Dannemand, 
kig paa Bullen her og sand, 
det er ret og rimelig Tale, 
følg den, eller vi befale, 
du har ej mer at gøre, 
hold dig derfor paa det tørre.

Given under Vor Haand og Segl.
Anno Domino 1948. 
Bandbullemesteren.

Af et notat fra 1949 fremgår, at Peder Jensen sta
dig er lokalforeningens formand, og at den øv
rige bestyrelse alle er hjemkommanderede med
lemmer.

Iøvrigt meddeler formanden i samme notat, at 
lokalforeningen har sine medlemmer spredt over 
hele Vestsjælland, f.eks. Slagelse, Ringsted, 
Sorø med flere. Alligevel lykkes det for lokalfor
eningen, at der ved arrangementerne er en me
get stor mødeprocent, navnlig blandt de tjenst
gørende.
Den 16. marts 1950 afholdt lokalforeningen sin 
ordinære generalforsamling i underofficersmes
sen på Slagelse kaserne. Fra denne begivenhed 
foreligger følgende referat:

Endnu en gang må vi med glæde konstatere, 
at vore tjenstgørende kammerater her i 
»Vestsjælland« er trofaste til at møde, når der 
kaldes. Til stede var alle med undtagelse af en fra 
hver garnison, som var forhindret på grund af 
tjeneste.

Til dirigent valgtes oversergent Axelsen, 
Ringsted.

Formanden Peder Jensen aflagde beretning 
om de ting, der havde interesse i foreningens ar-
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bejde, omtalte brevene fra hovedforeningen om 
kontingentforholdene, som ikke var bragt i or
den, beklagede, at det ikke var gået, som det 
skulle, men hverken kassereren eller han havde 
haft ret mange ledige stunder. Men sagen blev 
bragt i orden inden 1. juli. Beklagede at nogle 
medlemmer måtte smides ud, men det havde væ
ret umuligt at få dem til at betale.

Omtalte landsskydningen i Fredericia og op
fordrede alle til at deltage.

Ligeledes omtaltes de sammenkomster, vi 
havde haft, tilslutningen havde måske ikke været 
så stor, men vi havde haft det fornøjeligt og godt 
sammen.

Garnisonskommandanterne er os altid velvil
lige, og vi havde hver gang kunnet få lokaler, 
hvad vi er meget glade for.

Udtalte, at hvis det i nogle lokalforeninger 
kneb med at få de tjenstgørende i tale, så gælder 
det ikke her, takkede dem, fordi de altid gav 
møde og opfordrede dem til efter hjemkomman- 
deringen stadig at holde fast ved foreningen og 
være med i arbejdet for kammeraterne.

Beretningen godkendtes eenstemmigt.
Kassererens beretning og regnskab blev god

kendt, efter forskellige spørgsmål var besvaret. 
Regnskabet viser en lille fremgang, som havde 
været større, hvis vi havde haft kontingent
spørgsmålet med hovedforeningen i orden og 
fået vort tilskud.

Beretning og regnskab godkendtes eenstem
migt.

Formanden ønskede sig fritaget for hvervet og 
ønskede for foreningens skyld nyt blod ind, men 
som det altid går, formanden blev genvalgt.

C. V. Nielsen, Sorø, genvalgt.
Nyt medlem af bestyrelsen: sergent V. Slundt, 
Ringsted.
Suppleant: oversergent K. Varsted, Slagelse.

Af hensyn til nærmere kontakt med alle tjenstgø
rende blev det bestemt, at suppleanten skulle 
overvære bestyrelsesmøderne, men ikke i på
kommende tilfælde havde nogen stemmeret.

Indkomne forslag. Der var et forslag fra med
lemmerne i Ringsted om afholdelse af en som
merrevy i august måned med medlemmerne som 
aktører.

Forslaget blev drøftet og for at få fast grund 
under fødderne, før vi gik til sagen, bl. a. af øko

nomiske grunde, blev der nedsat en udvalg på 3 
mand, som inden 10 dage skal fremkomme med 
en betænkning og bestyrelsen skal derefter af
gøre, om vi skal have fest eller ej.

Under eventuelt blev bl.a. drøftet landsskyd
ningen i Fredericia og der var stor stemning for 
deltagelse, der er betydelige chancer for, at vi vil 
kunne træne i Ringsted, da vi kan regne med in
teresse for sagen hos vore garnisonskomman- 
tanter. Vi håber derfor at kunne stille, om ikke 
med et stærkt hold, så i hvert fald med mange 
deltagere i forhold til vor forenings størrelse.

Det nye hærlovforslag, der ret naturligt optager 
sindene meget, blev omtalt, og vi håber, at vi i 
Fredericia vil kunne få nogle oplysninger, både 
om vor forenings fremtidige stilling og om perso
nelspørgsmål.

Det blev vedtaget, at vi her går ind for, at re
præsentantskabsmødet udsættes til næste år, 
mod at vi i Fredericia vil få de oplysninger, der 
kan gives os om foreningens arbejde.

Efter 2% times debat kunne dirigenten af
slutte generalforsamlingen.

Der var derefter et par timers kammeratligt 
samvær, hvor hver enkelt under bødeansvar (en 
omgang øl) måtte give deres bidrag til under
holdningen.

Vi opdagede, at vi iblandt os har fine kræfter, 
når det gælder underholdning.

Og dermed var en god kammeratskabsaften 
forbi.

Året 1950 blev også på anden måde et år hvor 
lokalforeningen førte sig frem med nye indslag. 
Den 5. august arrangeredes en revy på hotel 
Postgaarden i Slagelse under navnet »Glemmer 
du«, hvorfra findes følgende referat:

»Glemmer du« var en kavalkade af gamle revyvi
ser og melodier fra Scala’s revyer og med Laurits 
Hansens spillemandsorkester, som så senere 
også spillede til ballet. Der var ikke sparet på no
gen måder, der var gjort alt, for at det kunne 
blive en aften, hvor man kunne more sig, hvilket 
også var tilfældet.

Revyen var i det store og hele en revy med alt 
det, som glæder alle og kalder på smilet og det 
gode humør, og publikum gav også sit bifald til 
kende ved at synge med på refrænerne, kun ikke
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på »Dit hjerte er i fare Andresen«, for da var de 
blevet hæse på grund af de mange gentagelser.

Men en ting, man aldrig bliver ked af, er vel 
nok »Fred hviler over land og by«, ja, da måtte 
publikum overgive sig, de nærmest lå hen ad 
bænkene af latter.

Ja, så var der Liva’s gamle viser, de gør sig jo 
altid, og sådan kan man blive ved, een ting er sik
kert, man keder sig aldrig til festerne i lokalfor
ening »Vestsjælland«, og formanden er nu i gang 
med at forberede en fest i nær fremtid, en fest 
med spisning, hvor vi mødes med underofficerer 
og deres hustruer fra andre foreninger på Sjæl
land.

Desværre findes ingen yderligere referater før vi 
når frem til den 2. februar 1952, hvor lokalfor
eningen afholder en vinterfest i Officers og Fen- 
rikforeningens lokaler på Ringsted kaserne.

Der var mødt ca. 40 deltagere, da formanden 
Peder Jensenbød velkommen, idet han rettede en 
speciel velkomst til gæsterne, messeforstander i 
officersmessen, løjtnant Schmidt, materielforval
ter Andersen, formanden for Ringsted Fenrikfor- 
ening, overfenrik Andreasen, og fra hovedfor
eningen.

Endvidere blev kabaretkunstnerinden fru 
Grethe Danielsen budt velkommen, idet fruen 
havde lovet at underholde under festen.

Efter velkomsten motiverede formanden en 
hyldest til Hans Majestæt Kongen, efterfulgt af 
kongesangen.

Menuen stod på canapé - helstegt svinekam - 
frugtdessert og kaffe, med tilhørende vine sup
pleret med en ganske dejlig underholdning af fru 
Grethe Danielsen, der frisk og fornøjelig serve
rede skønne oprette- og wienersange.

Efter spisningen blev salen ryddet til dans, og 
2 flinke »klaverboksere« sørgede på en udmær
ket måde for dansemusikken. Den smukke bar 
havde selvfølgeligt stort besøg aftenen igennem. 
Der var for så vidt ingen pauser, for var der et 
lille stop i stemningen, kom fru Grethe Danielsen 
frem på arenaen, og så var der straks stemning 
igen.

Det var en dejlig aften, og man kunne ønske, 
at flere af de små lokalforeninger ville arrangere 
noget lignende, for det var absolut god propa
ganda. Hyggeligt og fornøjeligt samvær under 
festlige former til en overkommelig pris.

Efter beskrivelsen af denne festlighed går der 
igen en længere periode, hvorfra der ikke forelig
ger nogen referater fra lokalforeningens liv.

Fra 1954 foreligger et referat fra en stilfuld fa
neindvielse i lokalforening Vestsjælland.

Efter tre gange at måtte ændre tidspunktet 
for foreningens faneindvielse, lykkedes det ende
lig den 20. november 1954.

Den 15. juni 1954 modtog lokalforening 
»Vestsjælland« en fane fra »Danmarkssamfun
det«, og ved en virkelig smuk og yderst vellykket 
højtidelighed på Ringsted kaserne blev de tradi
tionelle 3 søm slået i.

I kasernens eksercerhus paraderede en deling 
fra A. B. S. under kommando af fenrik E. G. Sø
rensen og med 3 hornblæsere på fløjen.

Garnisonskommandanten, oberst H. Eggers, 
blev modtaget med hornsignaler og honnøraf
læggelse, hvorefter obersten slog det første søm 
i for kongen. Det andet søm, for fædreland og 
flag, blev slået i af Særmark-Thomsen, der min
dede om, at fædreland og flag var ubrydelig sam
menknyttet, og at vort flag var et helligt symbol. 
Landsformanden S. E. R. Kofoed udtrykte øn
sket om, at denne fane måtte være samlings
mærke for lokalforening »Vestsjælland«, og sam
tidig være symbolet på et godt og ubrydeligt 
kammeratskab, og slog det tredie søm i for for
eningen.

Efter hvert søm blæstes fanfare.

FOU bladets redaktør, Knud Særmark Thomsen, slår an
det søm i fanen. Til højre ses lokalafdelingsformand Pe

der Jensen.
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Landsformanden afleverede derefter den nye 
fane til dens fanebærer, idet han oplæste den 
gamle fanebærerbefaling.

Landsformanden S.E.R. Kofoed slår det tredie søm i den 
nye fane.

Lokalforeningens formand, Peder Jensen, 
bragte herefter en tak til obersten, landsforman
den og redaktøren samt til kaptajn Holm, der 
havde planlagt og arrangeret den smukke højti
delighed. Ligeledes rettede han en tak til den pa
raderende styrke fra A. B. S., og udtrykte håbet 
om, at de unge værnepligtige, der her, måske for 
første gang, havde overværet en faneindvielse, 
ville forstå vort flags betydning og respektere 
det.

Under honnøraflæggelse og hornsignaler for
lod obersten eksercerhuset.

Anden afdeling af festligheden foregik i fenrik- 
foreningens lokaler, hvor et glas vin dannede op
takten til aftenens gemytlige side. Peder Jensen 
bød alle hjertelig velkommen og udtrykte ønsket 
om en fornøjelig fest, hvorefter forplejningsfor
valter Richard Hansen gav nogle praktiske be
mærkninger og bød deltagerne gå til bords i pa
rolesalen. Her var der dækket smukt op, og de 
ca. 60 deltagere fyldte godt op i salen.

Oberst H. Eggers talte for Kongen, idet ober
sten konstaterede, at »om Kongen af Danmark 
står hjerterne vagt«, og motiverede et nifoldigt 
leve, efterfulgt af »Kong Christian«.

Landsformanden bragte hovedforeningens 
lykønskning og talte om foreningen og dens 
virke, kammeratskabet og lokalforening »Vest
sjælland«, hvorefter »Kammeratskabssangen«

blev sunget, og et lykønskningstelegram fra lo
kalforening »Næstved« blev oplæst.

Aftenens »store nummer« blev serveret af 
kaptajn Kræmer, der holdt en yderst morsom og 
vellykket tale for damerne, hvori han bl.a. afslø
rede et godt kendskab til Kiplings værker. Også 
den efterfølgende sang for damerne gjorde stor 
lykke.

Dermed var de officielle taler overstået, og or
det blev givet frit. Her bragte P. A. Larsen en hil
sen og lykønskning fra lokalforening »Køben
havn«, overdyrlæge Nielsen (officersforeningen) 
takkede for invitationen og lykønskede, fenrik 
E. G. Sørensen (fenrikforeningen) takkede for 
initiativ og godt samarbejde, og Særmarkbragte 
bladets lykønskning.

Inden den ventende mocca rettede Peder Jen
sen en varmfølt tak til alle, der på een eller anden 
måde havde medvirket til aftenens gode forløb. 
Ingen blev glemt.

Medens man nød kaffen i de små lokaler, blev 
salen ryddet, og det varede ikke længe, før dan
sen gik lystigt.

I aftenens løb kom forskellige overraskelser, 
såsom »Kartoffeldans« og »Appelsinløb« og et 
meget flot præmieret amerikansk lotteri.

Efter denne oplevelse, som er beskrevet af ho
vedbestyrelsesmedlem og redaktør af F. O. U.- 
bladet K. Særmark-Thomsen, er der kun tavshed 
omkring lokalforeningens arbejde. Meget tyder 
på, at arbejdet i lokalforeningen gradvist er gået 
i stå.

Fra 1965 findes følgende meddelelse om en re
konstruktion:

Lokalforeningen Vestsjælland er atter en rea
litet. Efter nogle års dvaletilstand blev forenin
gen genstartet den 29. marts med bistand af ho
vedbestyrelsesmedlemmerne SSG I. Vindelev og 
OS J. Christensen.

I forbindelse med generalforsamlingen meldte 
næsten halvdelen af garnisonens befalingsmænd 
sig ind i foreningen. Et godt startgrundlag.

Til formand valgtes OS C. C. Clausen, som i 
spidsen for sin bestyrelse begyndte at realisere 
planer og ideer, der længe har været diskuteret 
uden dog at kunne finde organisatorisk udtryk.

Nu er lokalforeningen startet, og med velvillig 
bistand fra Sjællandske Livregiment er messelo
kalerne ved at blive indrettet i pagt med tidens
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smag. Således kan messen atter blive naturligt 
samlingssted for både de fugtige og de mere høj
tidelige lejligheder.

Foreningen søger ligeledes at etablere kon
takt til de øvrige garnisoner i området, først og 
fremmest Ringsted, så medlemmer dér får mu
lighed for en organisatorisk tilknytning.

Samme år findes i medlemsbladet et referat fra 
et medlemsmøde:

Det kan lade sig gøre at sammenkalde med
lemmer midt om sommeren. Onsdag den 14. juli 
afholdtes messemøde på Slagelse Kaserne i for
bindelse med den udbygning af messen, som fin
der sted i øjeblikket under ledelse af messebesty
relsen OS C. C. Clausen, SG K. Henriksen og SG 
A. F. Nielsen - alle medlemmer af lokalforenin
gens bestyrelse.

Straks fra lokalforeningens start i april, har 
der været et fortrinligt samarbejde med Sjæl
landske Livregiments chef OB F. H. Hartvig, 
CH/A og kasernemajoren.

Messen råder over et spiselokale, et opholds
lokale med bar og et TV-stue som nu også skal 
indrettes til bibliotek. For regimentets som for 
messens egne midler er udsmykning og en 
grundig istandsættelse af messelokalerne nu på
begyndt. Messebestyrelsen regner med, at dette 
arbejde kan afsluttes i løbet af august, og indviel
sen af de »nye« messelokaliteter vil da blive fej
ret med en stor messefest.

På mødet redegjorde messeforstanderen for 
et sæt messeregler, udarbejdet af bestyrelsen. 
Messeregler har længe været påkrævet, men 
først nu, hvor der er dannet en fast organisation 
omkring messen, har det været muligt.

Messen råder over messemænd, så der er 
åbent fra kl. 8-22 alle dage. Desuden kan messe
deltagerne forlænge denne åbningstid til kl. 24, 
samt derudover mod betaling af et beskedent be
løb. Ligeledes er der indført bonordning for må
nedslønnet og kreditordning for ugelønnet per
sonel.

Efter messemødet fortsatte lokalforeningen 
sit møde, og formanden kunne her meddele, at 
regimentet har givet tilladelse til, at foreningen 
anvender skydebanerne ved Slagelse en gang om 
ugen. Medlemmerne kan nu træne, og forenin
gen glæder sig til at deltage i de forskellige skyd
ninger arrangeret af FOU.

Vi har med interesse læst artiklen i dette blad 
om de fortvivlede messeforhold for vore kamme
rater mange steder i landet, men vi håber - indtil 
der på højere plan skabes en bedre ordning - at 
eksemplet fra Slagelse kan inspirere chefer og 
bestyrelser andre steder i landet.

Trods disse optimistiske udtalelser går lokalfor
eningen igen ind i en stilstandsperiode. Påny 
sker der en rekonstruktion af lokalforeningen, 
hvilket fremgår af følgende:

Sergentgruppens Fællesorganisation
Lokalafdeling Vestsjælland
Slagelse kaserne

12 APR 72

Til:
Sjællandske Livregiment

Emne:
Lokalafdelingens bestyrelse

Det meddeles herved, at der på generalforsam
ling TIR d. 11. APR 1972 er blevet startet en lo
kalafdeling under Sergentgruppens Fællesorga
nisation og der blev valgt følgende bestyrelse:

Formand: OS Chr. Schaumburg-Müller 
Næstformand: SSG-2 E.N. Andersen 
Kasserer: SSG-2 E.P. Hansen
Sekretær: OS K.P. Pedersen
Medlem: SSG-2 B.K. Karlsen

Chr. Schaumburg-Müller
Formand
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Herefter er lokalforeningen oprettet påny - alle 
gode gange tre - og denne gang med langt bedre 
forudsætninger for fremtiden.

I den mellemliggende periode er seniorser
gentordningen indført. En personelændring der 
giver mulighed for en stabilitet i gruppen, der 
kan mærkes på mange måder, navnlig ved det til
hørsforhold der opstår på den militære arbejds
plads, der for nogle rækker helt frem til 60 års 
levealderen.

Endvidere opnår »Centralforeningen for 
Stampersonel«, der er stiftet i 1967, den fulde 
forhandlingsret, der tillige indebærer tilladelse 
til tillidsrepræsentanter med videre for sine 
medlemsorganisationer.

SSG Chr. Schaumburg-Müller.

Den nye formand Chr. Schaumburg-Müller beva
rede formandsskabet helt frem til maj 1979. Han 
var tillige medlem af SFO Hærens bestyrelse fra 
juni 1977 til juni 1979. Han var påny formand i en 
kortere periode fra 1980 til 1981.

Fra formandens beretning på generaforsam
lingen den 12. april 1973, har jeg valgt at med
tage følgende:

Lokalafdelingen har været repræsenteret ved 
samtlige BM-møder, som er blevet afholdt i det 
forløbne år. På dette område kan man bl.a. 
mærke, at der er kommet ny REGCH, derhen at 
hvor møderne før var korte og kolde, er den nye 
tone med længere møder og endda drøftelser af 
punkter, der ikke er angivet på dagsordenen.

Samarbejdsordningen, som startede sidste år, 
er endnu ikke nået ud til REG, men der ventes på

ordre ovenfra således, at REG får det man be
nævner lokaludvalg. På værnsplan, hvor det er 
benævnt områdeudvalg, er SFO-Hærens for
mand, SSG Rotbøll blevet næstformand, og i sø
værnet er det blevet SSG Bjarne Johansen, som 
er næstformand. Det er altid arbejdsgiveren, 
som er formand, og arbejdstager som er næstfor
mand. Inden for hele forsvarsområdet er det vor 
landsformand C. Sørensen, som er næstformand, 
hvilket som helhed må betegnes absolut tilfreds
stillende.

Landsformand 
SSG Chr. 
Sørensen.

SSG Jens Rotbøll.

SSG Bjarne 
Johansen, 
Søværnet.
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Inden for vort REG har formanden et udmær
ket samarbejde med Forsvarets - Civil - ETAT 
MAFFOV Lauge Nielsen og B-OFF PRLT Gan- 
drup, hvilket lokalafdelingen vil gøre alt for at 
udbygge, ligeledes er lokalafdelingen åben for 
samarbejde til andre sider, f.eks. andre civile og 
militære grupper.

Af aktiviteter som lokalafdelingen har delta
get i, vil jeg særlig fremhæve følgende:

1. Formandsmøde den 5. maj 1972 i Herning 
hvor der blev drøftet og givet tilslutning til 
start af Natpenge-ordningen.

2. 5. august 1972 havde lokalafdeling Køben
havn 40 års jubilæum, hvor formanden samt 
hustru var indbudt. Lokalafdelingen gav et 
sølvbæger med indgravering.

3. 1. november 1972 havde KASARB Nielsen 
KMDSK/SL 40 års jubilæum, og dem, som 
kender Nielsen, vil nok give mig ret i, at vi 
(SGGRP) altid har kunnet komme og få lavet 
et ellet andet.
Lokalafdelingen gav et stentøjsaskebæger 
(Søholm).

4. 30. november 1972 deltog formanden i af
skedsfrokost for OB Hartvig. Bestyrelsen be
stemte enigt, at der ikke skulle gives noget, 
da bestyrelsen mente, OB ikke havde haft 
tilstrækkelig velvilje over for vor gruppe.

5. 16.-18. november 1972 og den 22.-24. marts 
1973 kursus i henholdsvis Avedøre og Varde 
og lokalafdelingen var repræsenteret ved 
henholdsvis formanden og SSG A. Veidich.

6. 28. februar 1973 havde SFO afholdt konfe
rence om organisationens struktur, og da 
det var bestemt, at det ikke måtte være re
præsentanter fra bestyrelsen blev SSG 
1. R. Metzchen opfordret til at deltage. Se
nere på året afholdes sidste møde om struk
turen hvor Metzchen igen sammen med for
manden vil deltage. Lokalafdelings bestyrel
sen svarede i den anledning, at man i lokal
afdelingen gik ind for model 3 med visse æn
dringer.
(Forslagene var gengivet i Fagbladet).

7. ' Undertegnede deltog i går onsdag i et orien
teringsmøde, som CHH afholdt i Ringsted. 
Bagefter deltog jeg sammen med SSG 
M. Hesselbergi orienteringsmøde i Næstved, 
som CSS afholdt.

Denne beretning viser med al tydelighed, at lo
kalafdelingen er i de bedste hænder. I slutningen 
af oktober underskriver ledelsen i CS den hoved
aftale, der i § 1 bestemmer følgende:

§ 1. Hvor der blandt stampersonel ved en en- 
hed/myndighed - i det følgende benævnt enhed 
- er mindst 5 medlemmer af Centralforeningen 
for Stampersonel (underorganisationer) - i det 
følgende benævnt centralforeningen - har disse 
ret til at vælge en tillidsrepræsentant, hvis an
sættelsesforhold ikke kan bringes til ophør mod 
eget ønske, inden sagen har været forhandlet 
mellem forsvarskommandoen, eventuelt for
svarsministeriet, og centralforeningen. Eventuel 
flytning af en tillidsrepræsentant mod eget øn
ske skal skriftlig begrundes over for den pågæl
dende, og såfremt tillidsrepræsentanten frem
sætter ønske om det, forhandles spørgsmålet 
med organisationen.

Den 7. maj 1974 anmelder lokalafdeling 
Vestsjælland sine første tillidsfolk til hovedfor
eningen SFO.

Den nye Antvorskov kaserne blev taget i brug i 
1975.

At der var stor tilfredshed med at kunne udnytte 
de attraktive lokaliteter i den nye kasernes cen
tralbygning fremgår med stor tydelighed af de 
mange beretninger om fællesmøder, der blev af
holdt de følgende år:

Okt. 1975 Konference for tillidsmænd og fæl- 
lestillidsmænd i CS. Hovedtemaet 
var spørgsmålet omkring CS eventu
elle optagelse i LO.

Nov. 1975 Søværnets Værnsgruppe afholder 
årsmøde. Chefen for søværnet var til
stede for redegørelse for forsvarsfor
ligets muligheder i søværnet.

April 1976 CS afholdt landsdelskonference for 
tillidsrepræsentanter øst for Store
bælt. Her var hovedemnet en debat 
om den nye lov om arbejdsmiljø, der 
skulle træde i kraft 1. juli 1977.

Maj 1976 Fælleskonference for 130 tillidsre
præsentanter indenfor forsvarets ci
vile organisationer.
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April 1977 Konference for fællestillidsrepræ
sentanter fra Sjælland og Bornholm 
arrangeret af CS.
Hovedtemaet var civilundervisnings
projekt.

Nov. 1977 Hærens værnsgruppe afholdt kon
gresgruppemøde forud for kongres
sen i CS. Her genvalgtes major 
N. G. R. Nielsen til værnsgruppefor
mand. Et fremtrædende emne på 
dette møde var en bedre uddannelse 
af sergentgruppen.

Interiør fra sergentgruppens messe og opholdslokaler.

1 1977 afholder lokalafdelingen årsmøde. Fra det 
foreliggende referat har jeg udvalgt følgende fra 
fællestillidsmanden Chr. Schaumburg-Müllers be
retning:

Jeg skal være den første til at beklage, at der de 
sidste år ikke har været afholdt årsmøder m.v. 
Men nu starter vi, og vi vil holde fast ved det.

Også med hensyn til andre møder, jeg tænker 
her på medlemsmøder. Dette vil jeg vende til
bage til.

Jeg vil derefter kort fortælle om virksomhe
den i lokalafdelingen i det forgangne år.

Der har været afholdt 10 tillidsmandsmøder, 
hvor jeres tillidsmand ikke har været for flink til 
at møde op. I kan jo iøvrigt se jer omkring, om jeres 
tillidsmand er her i aften. Og så er der jo ikke no
get at sige til, at medlemmerne ikke modtager 
den information, som de har krav på, eller for at 
tillidsmanden kan viderebringe medlemmernes 
information til fællestillidsmanden eller til de 
andre tillidsmænd. Det er jo på baggrund af in
formationer, at beslutninger skal træffes, og får/ 
har man ikke de nødvendige informationer, ja så 
bliver beslutningen også truffet på et spinkelt 
grundlag. Det er altså ikke på det bedste grund
lag, der altid træffes beslutninger.

De vel nok største ting, som har optaget os i 
årets løb, er LO-afstemningen og arbejdstidsreg
lerne.

Til det første vil jeg godt sige, at afstemningen 
jo klart viste hvor medlemmerne stod i forhold til 
CS-forbundsbestyrelse. Denne sag har nu givet 
anledning til overvejelser i forbundsbestyrelsen 
til at finde andre løsningsmuligheder på en 
række problemer, som jo ikke blev løst ved ur-af- 
stemningen. LO-spørgsmålet er ihvertfald fær
digt.

Til det andet (arbejdstidsreglerne) vil jeg sige, 
at dette spørgsmål går helt tilbage til december 
1974, hvor bestemmelserne kom ud. I august 
1976 var CHH på besøg her på Antvorskov for at 
fortælle noget om arbejdstidsregler.

Mødet bevirkede, at man ved regimentet tog 
fat på problemet. Efter mange møder og svære 
forhandlinger mellem regimentet og personale
organisationerne er man nu nået frem til regler 
ved regimentet, som senere skulle komme ud i 
BB/SJLR.

Jeg er i princippet ikke enig med regimentet, 
men de var ikke til at rokke fra det.

Regimentets arbejdstidsregler må nu afprø
ves af jer, og hvis der er tilfredshed eller ikke, så 
lad tillidsmanden det vide, så må vi arbejde på at 
få bestemmelserne ændret.

Som det jo nok er de fleste bekendt træder der 
en ny lov om arbejdsmiljø i kraft den 1. juli 1977.
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Dette har vi i lokalafdelingen endnu ikke be
skæftiget os med, men det vil vi gøre i det kom
mende år. Tillidsmanden er nemlig nu også »Sik
kerhedsrepræsentant«.

Selv om loven endnu ikke er i kraft, er vi ikke 
helt hjælpeløse, Der er i foråret 76 udkommet et 
lille reglement om »Arbejdssikkerhedsvirksom- 
hed i HÆREN«, og dette kan tillidsmanden og 
medlemmerne holde sig til.

Med hensyn til medlemsskabet af A-kassen så 
har tilgangen i 76 ikke været så stor, men det, 
tror jeg, vil ændre sig i 77, således at flere får 
denne sikkerhed.

Det var kort om det forløbne år, men der skal 
også siges lidt om fremtiden.

Jeg regner med, at tillidsmændene vil afholde 
medlemsmøder/valggruppemøder, og det kan I 
jo stille krav om, over for tillidsmanden. Til disse 
møder vil jeg gerne komme og give orientering 
om aktuelle ting og besvare spørgsmål.

Lokalafdelingen viste sig at være arbejdsdygtig 
og vel ledet af formanden, dette gav sig udtryk 
på mange måder.

Den 18. maj fremsendte lokalafdelingen en 
skrivelse til SFO HRN, SFO HRN’s lokalafdelin
ger og fagbladet »Stampersonel« med følgende 
indhold:

Lokalafdelingen (LKA) har gennem længere 
tid konstateret, at der hos medlemmerne er et 
yderst negativt syn på Centralforeningen for 
Stampersonel (CS). Årsagerne hertil skal bl.a. 
søges i den nylige lønfremgang for de værneplig
tige, men bunder også i, hvad der straks er mere 
følelsesbetonet, at sergentgruppens forhold som 
helhed er blevet dårligere. Derudover føler man 
også, at Sergentgruppens Fællesorganisation 
(SFO) ikke stærkt nok markerer sig i debatten, 
for så vidt angår gruppens position som befa
lingsmænd. Man føler sig med andre ord - ladt i 
stikken.

Alt dette plus noget mere har resulteret i føl
gende udtalelse fra LKA, og skal tages som LKA 
holdning til problemerne:

1. Lokalafdelingen deler ikke den tilfredshed, 
der spores i CS beretning for perioden 1975- 
77 og er heller ikke optimistisk med hensyn 
til perioden 1977-79.

2. Døgntillæg skal afskaffes. Således, at ar
bejdsgiveren tvinges til at planlægge på en 
40 timers arbejdsuge.

3. 16/24 timersreglen afskaffes. Det er alene et 
spørgsmål om at få løn for de timer, man er 
på arbejde.

4. Der skal ske en generel lønforhøjelse af 
grundlønnen således, at den svarer til de til
svarende civile mellemlederstillinger. LKA 
kan i øvrigt tilslutte sig 100% LKA Oksbøl 
skrivelse af 11. april 1978 vedrørende lønfor
hold for sergentgruppen.

5. Udtalelsen fra Nyborg Strand den 29. marts 
1977 skal øjeblikkelig gennemføres.

6. Alt stampersonel overgår til iklædt status. 
Og i denne status skal der være bytteret for 
al udrustning.

Der var vel intet nyt i den holdning lokalafdelin
gen indtog til disse spørgsmål, men det var uden 
tvivl en medvirkende årsag til at arbejdet i ho
vedorganisationen blev forstærket.

Den 29. juni 1978 blev lokalafdelingen enig med 
den stedlige afdeling af HKKF om, at disse 2 lo
kalafdelinger skulle samarbejde, at dette samar
bejde skulle arbejde sig hen mod en sammenslut
ning at de to lokalafdelinger.

Denne forbrødring holdt sig ikke længe, for al
lerede den 31. august samme år meddelte lokal
afdelingen i en skrivelse, at det samarbejde, der 
den 29. juni blev indgået med HKKF lokalafde
ling Slagelse, på grund af indtrufne omstændig
heder var ophævet pr. dags dato.

Den 7. august dette år fremsendte lokalafde
lingen en skrivelse til SFO HRN, der kort og godt 
var en tilkendegivelse af, at lokalafdeling 
Vestsjælland pr. 1. august havde ændret sit navn 
til lokalafdeling Slagelse.

Den 15. januar 1979 søgte lokalafdelingen opta
gelse i Arbejdernes Fællesorganisation i Sla
gelse. Medlemsskabet ophørte den 1. april 1980 
på grund af en lovændring på LO’s kongres i 
1979. Efter et informationsmøde med forret
ningsudvalget i A. F. O. blev lokalafdelingen op
taget som medlem den 18. marts under forud
sætning af, at et repræsentantskabsmøde, der 
skulle afholdes den 28. marts, var af samme me
ning som forretningsudvalget.
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Den 8. marts 1979 vedtog lokalafdelingen nye 
vedtægter, hvori blandt andet § 2 og § 4 klart for
mulerede sergentgruppens ønsker:

§ 2. FORMÅL

Foreningens formål er, at fremme gruppens og 
det enkelte medlems fagretslige, sociale og øko
nomiske interesser, samt styrke fællesskabet.

Stk. 2. Disse formål søges løst ved:
- gennem Sergentgruppens Fællesor
ganisation, hæren, at indgå kollektive 
aftaler med arbejdsgiveren om løn- og 
ansættelsesvilkår m.v.,
- sammenhold i gruppen gennem mø
devirksomhed, information, fri debat 
og uddannelse og
- samarbejde med andre interesse
grupper og organisationer.

§ 4. TILLIDSREPRÆSENTANTOMRÅDERNE

Ved hver underafdeling ved Sjællandske Livregi
ment vælges en tillidsrepræsentant efter de i ho
vedaftalen fastsatte regler, pt. KFF B.38-1973.

Stk. 2. FTR overværer alle valg at nye tillidsre
præsentanter.

Stk. 3. Tillidsrepræsentanten afholder med
lemsmøde, når der findes behov herfor.

Stk. 4. Fællestillidsrepræsentanten kan del
tage på anmodning.

Da der i de nye vedtægter tillige var indført en 
bestemmelse om, at fællestillidsrepræsentanten 
ikke samtidig kunne være medlem af SFO HRN’s 
bestyrelse måtte Chr. Schaumburg-Müller fra
træde sin post og i stedet blev SSG I. R. Metz
chen valgt til posten som FTR og formand for lo
kalafdelingen.

Metzchen, der hidtil havde fungeret som næstfor
mand, blev dog kun på formandsposten i knap 3 
måneder, idet han fik tilbud om en instruktør
post indenfor kursusinstitutionen i CS.

Herefter blev SSG S. E. Hendriksen formand i 
en periode frem til 7. marts 1980.

Derefter tiltrådte SSG Schaumburg-Müller 
påny indtil den 13. marts 1981.

Der var muligvis ikke helt enighed i lokalafde
lingen om dette valg af fællestillidsmand, hvilket 
et uddrag af et indlæg af Schaumburg-Müller på 
et ekstraordinært årsmøde den 4. juni 1980 
kunne tyde på:

»Da den ro jeg har behov for i mit arbejde i meget 
højere grad bygger på facts end på følelser, så vil 
jeg selvfølgelig - efter at jeg i henhold til dagsor
denen har aflagt beretning for den periode, hvor 
jeg har været FTR i denne omgang, og at kasse
reren har afgivet status i regnskabet for samme 
periode - iøvrigt give medlemmerne chancen for 
at finde ud af, om de fortsat ønsker, at jeg skal 
repræsentere dem, eller om de ønsker en, der i 
højere grad vil beskæftige sig med snavs i stedet 
for realiteter.«

Siden lokalafdeling Vestsjælland, senere Sla
gelse oprettedes havde Sergentgruppen på 
Ringsted kaserne været tilsluttet lokalafdelin
gen. I februar 1980 oprettede Ringsted en selv
stændig lokalafdeling.

SSG I.R. Metzchen.

Den 13. marts 1981 tiltrådte SSG I. R. Metz
chen påny som formand. Metzchen var på mange 
måder en meget aktiv formand med mange 
stærke meninger om den faglige politik, der blev 
ført i hovedforeningen CS, som han ikke altid 
syntes var lige positiv og, at de fremkomne resul
tater var for små og for utilstrækkelige for med
lemmerne.
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I anledning af forsvarskommandoens ud
sendte plan kaldet »Plan 82« indrykkede han ef
ter et interwiev i fagbladet »Stampersonel« føl
gende:

MÅNEDENS TILBUD
Mangelfuld personelpleje 
Plan ’82
Underskud på forsvarsbudgettet 
Ekstra mangelfuld personelpleje 
Håbløshed 
»Naturlig afgang« 
Ansvarsforflygtigelse
Håbløshed

Hvorfor lader I mig ikke beholde mit job ?

Sergentgruppens Fællesorganisation, 
Lokalafdeling Slagelse

SSG Metzchen ønskede dog ikke at blive i forsva
ret, men udtrådte og indgik i en civil stillig.

Forinden dette passerede, afholdt lokalafde
lingen sit 35 års jubilæum den 17. maj 1982 ved 
en reception i Sergentmessens lokaler på Ant
vorskov kaserne.

Som formand efter Metzchen blev SSG 
A. S. Andersen valgt.

Den næste store begivenhed i lokalafdelingens 
historie fandt sted den 17. maj 1987, hvor 40 års 
jubilæet blev fejret på festlig vis.

Forud for festlighederne var fremstillet et ju
bilæumsskrift med forord af regimentschefen 
oberst R. G. Alstrup og indlæg af Slagelses borg
mester Steen Bach Nielsen samt formanden Ove 
Christiansen fra SFO HRN og formanden for lo
kalafdelingen A. S. Andersen. Jubilæumsskriftet 
var redigeret af Schaumburg Müller.

Der var skabt kontakt med lokalafdelingens 
stifter tidligere sergent af reserven Peder Jensen 
således, at dette lille skrift også indeholdt et bil
lede og en omtale af denne.

Under overskriften »Andre aktiviteter i lokal
afdelingen« var medbragt følgende:

I 1978 er der en kreds at ældre befalingsmænd, 
der finder det på sin plads, at styrke ældre kolle

gers sammenhold og holdning. Dette skulle sam
tidig have en afsmittende virkning på befalings
mandskorpset som helhed. Derfor blev der op
rettet en lukket forening »Olderlavet af 1978«. 
Lavets første formand var SSG H. J. H. Glem.

I 1979 startedes »Sergentklubbens Fond«, (un
der navnet »Sergentmessens Fond«). 1 1984 skif
tede Fonden navn til »Sergentklubbens Fond«. 
Fondens primære formål er, at fremme sammen
holdet og deltagelse i sportslige og kammerat
lige arrangementer.

Med disse ord vil jeg afslutte beretningen om 
lokalafdeling Slagelse.

Lokalafdelingens formand, SSG S.A. Andersen.
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Udsnit af deltagerne i receptionen ved lokalafdelingens 40 års jubilæum.

Lokalafdelingens første formand, afsk. SG af res. Peder Jen
sen, i samtale med SSG A.S. Andersen og oberstløjtnant 
Særmark Thomsen, søn af afdøde OS af res. Kn. Særmark 
Thomsen, en af hovedforeningens markante personer og i 20 

år redaktør af medlemsbladet.
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Formandsliste

17. maj 1947 - SG af res. Peder Jensen

29. mar. 1965 - 2. nov. 1965 OS C. C. Clausen

11. apr.
8. maj

30. jul.
7. mar.

13. mar.
24. feb.

1972 - 8. maj 1979 SSG C. Schaumburg-Müller
1979 - 30. jul. 1979 SSG I. R. Metzchen
1979 - 7. mar. 1980 SSG S. E. Hendriksen
1980 - 13. mar. 1981 SSG C. Schaumburg-Müller
1981 - 24. feb. 1985 SSG I. R. Metzchen
1985 - SSG A. S. Andersen

Lokalafdelingens tillidsmænd. Fra venstre: OS M. Holmboe, SG T.M. Pedersen, fællestillidsmand SSG A.S. Andersen, 
OS T. Lantau, SSG N.H.H. Larsen og OS A. Harvad.
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Sønderborg kaserne.

Sønderborg kaserne er opført i tiden 1907-11 som tysk marinestation og artilleriskole for befalings
mænd til dele af den tyske flåde.

På grund af 1. verdenskrig i 1914-18 blev kasernen aldrig fuldt udbygget, idet den projekterede ka
sernefløj mod nord, hvor den nuværende gymnastiksal og indkvarteringsbygning ligger, ikke kom ud 
over stadiet på tegnebrættet.

Ved afstemningen i Sønderjylland den 10. februar 1920 stemte nordslesvigerne sig hjem til Danmark 
efter 56 år under fremmed herredømme.

Sønderborg kaserne kom derved til at ligge på dansk område og skulle overtages af den danske stat. 
Overtagelsen fandt sted den 9. juli 1920, og blev en stor national begivenhed og oplevelse for delta
gerne.

I en time fra kl. 10.00 til 11.00 ringede alle landets kirkeklokker, og ved ringningens ophør stod 1. 
bataillon af Sønderjysk Kommando - der var kommet til Sønderborg den 5. maj - opmarcheret med 
musikkorps på kasernen til parade for at være vidne til det højtidelige øjeblik, da Dannebrog gik til tops 
på kasernens flagstang.

Med hærloven af 7. august 1922 fik 2. regiments stab og 18. bataillon garnison i Sønderborg.
Den 1. oktober 1926 blev Fodfolkets Sergentskole ved KFH B.10/1926 forlagt fra Aarhus til Sønder

borg.
11932 blev 2. regiments stab forlagt til Haderslev, men 18. bataljon blev i Sønderborg indtil den ved 

Lov om forsvarets ordning nr. 276 af 18. juni 1951 blev knyttet til 1. regiment som lokalforsvarsbatail- 
lon.

18. bataillons historie (2. Jægerkorps) videreføres af Jægerkorpset af 1961.
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Sergentskolen 
i Sønderborg.

Siden 1951 har »Skolen ved foden af Dybbøl Banke« været enebruger af Sønderborg kaserne med ud
dannelse af befalingsmandselever af forskellige grader til forsvarets enheder med vægt lagt på infante
riuddannelse.

Lokalafdeling Sønderborg

Lokalforeningen var en af de først stiftede lokal
foreninger. Umiddelbart efter, at »Dansk Under
officersforening af 1939« blev stiftet den 27. fe
bruar 1939, blev lokalafdeling Sønderborg stif
tet, således at den som en af de første lokalafde
linger kunne deltage ved UF’s første delegeret
møde, der blev afholdt i dagene 5. til 7. maj 1939.

Lokalafdelingens første formand var SG af 
res. F. E. Q. Christensen og kassereren var SG af 
res. J. H. Skrydstrup.

SG af res. F.E.Q. Christensen.

Desværre var Sønderborg en af de lokalforenin
ger, der ikke kunne stå for de store vanskelighe
der, der umiddelbart tårnede sig op ved den ty
ske besættelse af Danmark. Det blev nødvendig 
at standse driften.

Hovedforeningen UF måtte også gennem en 
svær tid, men det lykkedes dog at overleve, selv 
om en rekonstruktion og en ny bestyrelse måtte 
til. Efter denne rekonstruktion valgte hovedfor
eningens nye bestyrelse at arbejde med et tillids
mandssystem i garnisonerne.

På generalforsamlingen i 1942, den første efter 
UF’s rekonstruktion, der blev afholdt i Odense i 
dagene 10. til 14. juni, blev der af tillidsmændene 
fra Sønderborg stillet forslag om, at man skulle 
vende tilbage til den oprindelige ordning med lo
kalafdelinger. Dette forslag blev vedtaget.

Det var således sergentgruppen i Sønderborg, 
der blev ophavsmænd til, at man i garnisonerne, 
hvor der ikke fandtes lokalafdelinger, herefter 
gik i gang med fremover at danne disse.

I Jydske Tidende - Sønderborg - blev den 31. ok
tober 1942 indrykket følgende indkaldelse:
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Underofficerer 
Reservehaandværkere, tjenstgørende, hjemkom- 
manderede og afskedigede indbydes til Møde 
paa Sønderborghus den 3. November KL 20 for 
at stifte en lokal Forening for Sønderborg under 
Dansk Underofficersforening af 1939.

Initiativtageren til denne indkaldelse var næst
formanden i UF OS af res. O. A. Olsen, der var 
tjenstgørende på Fodfolkets Sergent og Overser- 
gentskole.

OS af res. O.A. Olsen.

Efter afholdelsen at dette møde bragte Jydske 
Tidende følgende referat:

Ved et velbesøgt Møde i Aftes paa »Sønderborg
hus« stiftedes »Lokalforeningen for Underoffice
rer i Sønderborg«.

Landsforeningens Næstformand, Oversergent 
Olsen, der havde foranlediget Mødets Afhol
delse, aabnede Mødet med at byde de mødte Un
derofficerer velkommen og udtalte Haabet om et 
godt Resultat, hvorefter han udførlig og interes
sant gjorde Rede for Landsforeningens Tilbli
velse og de Vanskeligheder, man havde haft at 
kæmpe med. Foreningen hviler nu paa et sundt 
Grundlag og gaar støt og sikkert fremad i saavel 
Indflydelse som Anseelse.

Under Diskussionen, hvor man hurtig fandt 
frem til den fornøjelige og frie Tone, der er frem
herskende overalt, hvor gamle Soldater mødes, 
kom Trangen til og Interessen for en Underoffi
cersforening rigtig for Dagen, og man vedtog en

stemmigt at oprette en Lokalforening, til hvilken 
der valgtes en foreløbig Bestyrelse, der skulle 
udarbejde Love og tilrettelægge Arbejdet til den 
egentlige Generalforsamling.

Til Bestyrelsen valgtes: Materielforvalter 
O. Jørgensen, Grænsegendarm G. H. Simonsen 
og Assistent P. Jørgensen, sidstnævnte som For
mand.

Den vellykkede Aften, hvor man havde følt Pu
stet fra »gamle Dage« afsluttedes af Oversergent 
Olsen, der nu forlader Byen, med Ønsket om 
Held og Lykke for den nye Forening til fortsat Ar
bejde og Haabet om, at de enkelte, der endnu 
ikke havde faaet sig samlet sammen til at møde, 
hurtigst maatte faa indhentet det forsømte.

Efter denne begivenhed arbejdede den forelø
bige bestyrelse med at få styr på de mange prak
tiske problemer. Den 13. januar 1943 var man 
klar til afholdelsen af den stiftende generalfor
samling. Fra denne generalforsamling foreligger 
desværre ikke noget referat, men lokalforening 
Sønderborg blev påny stiftet, og bestyrelsen fik 
følgende sammensætning:

Formand: Peder Jørgensen
Næstformand: G. H. Simonsen
Kasserer: R. Thomsen
Bestyrelsesmedlem: Th. Nielsen 
Bestyrelsesmedlem: O. Jørgensen 
1. suppleant: R. Nicolaisen 
2. suppleant: A. Warming

SG af res. Anders Peder Jørgensen.
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Det at kunne starte en lokalforening i Sønder
borg i den periode og at få den til at fungere var 
en præstation, der kun kan beundres.

Sergent og Oversergentskolen havde siden 
november 1942 været forlagt til Næstved og 18. 
Bataillon til Fåborg, og kasernen var overtaget 
den tyske værnemagt. Alligevel kom lokalfor
eningen meget hurtig igang.

Det første arrangement var i forbindelse med 
mindehøjtidelighederne den 18. april 1943. Fra 
denne begivenhed foreligger følgende referat:

Den 17. April havde Sønderborg Svømme- og 
Gymnastikforening og Samvirkende Soldaterfor
eninger, Sønderborg, i Fællesskab arrangeret en 
Gymnastikopvisning, hvori deltog bl. a. et Elite
hold fra Fodfolkets Sergent- og Oversergent- 
skole under Ledelse af Officiant Harry Andrea
sen.

Der var i Dagens Anledning lagt Trægulv i 
Sønderborg Ridehus, til hvilken Opvisningen var 
bleven henlagt, da man ikke mente, at noget an
det Lokale i Sønderborg vilde være stort nok til 
at tage den formodede Tilstrømning, hvad ogsaa 
viste sig at være rigtigt.

En halv Time før Tiden var saa godt som alle 
Pladser besat, og man følte rigtig Feststemnin
gen, der steg for hvert Minut for til Slut at kulmi
nere i en orkanagtig Bifaldsstorm, da Sergen
terne marcherede ind med Skolens Fane i Spid
sen.

Efter en Velkomsttale af Formanden for Sønder
borg Svømme- og Gymnastikforening, Fuldmæg
tig Rath, hvori han takkede Sergenterne, fordi de 
saa beredvillig havde stillet sig til Raadighed for 
Foreningen, og hvor han endvidere beklagede, at 
Forholdene havde hindret den frugtbringende 
Vekselvirkning, der ellers var mellem Garniso
nen og Sønderborgs Sportsudøvere, men udtalte 
Haabet om, at dette fortrinlige Samarbejde 
kunde genoptages, naar der atter kom normale 
Forhold, fulgte saa Opvisningen, der Gang paa 
Gang fik Bifaldsstormen til at brage.

Præstationerne var fremragende, og et af Søn
derborgs Dagblade skrev da ogsaa: »Skal man 
tale om Disciplinær- og Præcissionsøvelser, har 
man faktisk ingen Forudsætninger derfor, før 
man har set dette Hold. Selv Niels Bukh maatte 
have strammet sig an for at være med i Vognen.«

Her bør ogsaa nævnes den sejge Udholdenhed 
og jernhaarde Viljestyrke, hvormed Holdets Le
der, Officiant Andreasen, gennemførte Aftenens 
Program, skønt han Dagen før Afrejsen til Søn
derborg havde det Uheld at styrte med Cyklen og 
brække Nøglebenet.

Gymnastikholdet fra oversergentskolen i Næstved. Nr. to 
fra venstre er lederen af holdet, officiant Harry Andreas

sen.

Efter Opvisningen samledes Sergenterne med 
de to arrangerende Foreningers Bestyrelser og 
enkelte indbudte til Kaffebord paa »Sønderborg- 
hus«.

Under Kaffebordet vekslede Tale og Sang, og 
Sergenterne var Genstand for stor Hyldest. For
manden for Lokalforeningen udtalte sin Glæde 
over at kunde byde Kammeraterne velkommen 
til Sønderborg og understregede det store Frem
skridt, der de senere Aar var sket med Hensyn til 
Samarbejdet mellem Hæren og de civile Organi
sationer, og dette Samarbejde var vel nok faa 
Steder - takket være Sergentskolen - blevet saa 
omfattende og intimt som her i Sønderborg. For
manden sluttede med at lykønske til den lige 
overstaaede Eksamen og bad Holdet hilse Kam
meraterne, naar de nu kom ud til Afdelingerne.

Fra Festen paa »Sønderborghus« afsendtes 
følgende Telegram:

»Sergent- og Oversergentskolen, Næstved!

Danske Sønderborgere, forsamlede efter den 
store Gymnastikopvisning, ved hvilken Skolens
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Elitehold ydede en pragtfuld Indsats, fremsen
der de hjerteligste Hilsner med fast Tro paa 
snarligt Gensyn og Lykønskning til Oberstløjt
nant Freiessleben i Anledning af Fødselsdagen.«

Hermed sluttede en Festaften, der var en Ople
velse, som sent vil glemmes.

Den 18. April var De samvirkende Soldaterfor
eninger, Underofficersforeningens Lokalfor
ening, Politiet og Repræsentanterne fra Hæren, 
Officiant Andreasen og Elitegymnastikholdet 
med samt et hundrede Civile Kl. 9.30 forsamlede 
ved du Plats-Stenen.

Der blev nedlagt Kranse af Formanden for 2. 
Regiments Soldaterforening, Lærer Nielsen, Ul
kebøl, Politimesteren, og for Hæren nedlagde Of
ficiant Andreasen en Krans, idet Officianten ud
talte: »Tak for jeres Indsats, ære være jert 
Minde«.

Herfra begav Forsamlingen sig til Søjlen for 
de faldne Frivillige fra Sverige, Norge og Fin
land; her nedlagde Premierløjtnant Larsen en 
krans.

Ved Fællesgravene ved Skansehuset nedlag- 
des mange smukke Kranse, her nedlagde blandt 
andet Formanden for Lokalforeningen, Ass. 
P. Jørgensen, Underofficersforeningens Krans, 
idet han udtalte: »Paa Underofficersforeningen 
af 1939’s Vegne nedlægger jeg denne Krans, idet 
jeg takker for Eders store Indsats. I gav det bed
ste, I ejede i Kampen for vort Fædreland, Jert 
Liv og det vil vi ogsaa være rede til, om det 
skulde blive krævet af os. Ære være jert Minde«.

Da Kransenedlæggelsen var til Ende, talte Re
daktør Refslund, og Forsamlingen sang derefter 
det første Vers af »Slumre sødt i Slesvigs Jord« 
og derefter »Kongernes Konge«, og hermed slut
tede Høtideligheden.

Om Aftenen var der Mindegudstjeneste i Kirken; 
man savnede de mange Uniformer, som ellers al
tid sætter sit Præg paa denne Gudstjeneste.

Provst Biering holdt en gribende Tale ud fra en 
af Davids Salmer og mindedes de Faldne fra 
1864,1914-18 og 9. April 1940 og de faldne Dan
ske Syd for Grænsen fra dette gigantiske Opgør.

Pastor Kaj Munks Dybbølkantate blev smukt 
fremført af Sønderborg blandede Kor.

Hermed sluttede en af de Mindedage, der her i

Sønderjylland og særlig her i Sønderborg altid 
vil præge Sindene og mane til Eftertanke.

Den 22. juni 1943 bragte »Sønderjyden« i afsnit
tet »Sønderborg By & Egn« følgende:

Underofficersforeningen i Sønderborg havde i 
Aftes sammenkaldt til Møde paa »Sønderborg- 
hus«, hvor Formanden, Assistent P. Jørgensen, 
aflagde Beretning fra Hovedforeningens Repræ
sentantskabsmøde i København.

Af Beretningen fremgik, at Hovedforeningen i 
sine første Leveaar havde haft en rivende Frem
gang, idet den nu tæller næsten 1000 Medlem
mer fordelt paa 12 Lokalforeninger.

Der har for den unge Forening selvsagt været 
mange Vanskeligheder - ikke mindst økonomisk 
- at kæmpe imod, men de er for den største Dels 
Vedkommende blevet overvundet, saa Forenin
gen nu staar med sikker Grund under Fødderne.

Formanden for Sønderborg Lokalforening rej
ste paa Repræsentantskabsmødet Forslag til Op
rettelse af et Understøttelsesfond for Underoffi
ceres Efterladte, dette Forslag blev modtaget 
med Begejstring, og der nedsattes straks et Ud
valg, der skulde arbejde videre med Sagen. løv
rigt kunde Sønderborg Lokalforening med Til
fredshed konstatere, at samtlige herfra ind
sendte Lovændringsforslag blev taget til Efter
retning.

Efter Beretningen fulgte en livlig Debat, som 
fortsattes under det efterfølgende Kaffebord, 
hvorpaa man gik over til »Planlægning af den lo
kale Øvelsesliste«.

Foreningen er paa Grund af Forholdene 
stærkt hemmet i sit Arbejde, idet den er afskaa- 
ret fra at udøve dens vigtigste Dicipliner: Skyd
ning og Demonstration af nye Vaaben, men fra 
Lokalforeningen paa Fyn har Sønderborg mod
taget en Invitation til først i August Maaned at 
overvære en Demonstration af og Skydning med 
de tunge Fodfolksvaaben. Invitationen modtoges 
med Glæde.

Det blev endvidere vedtaget at optage Ter
rainsport, eventuelt Bueskydning og lign. Dicip
liner, hvorved Medlemmerne trods Tidernes 
Ugunst kan holde sig i Form.

Endelig vil der blive arrangeret Smaaudflug- 
ter og Badeture paa Als og Sundeved for For
eningens Medlemmer med Damer.
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Som det fremgår at disse referater, var lokalfor
eningen rede til at optage kampen for at over
leve.

Den 29. august 1943 nedlagde besættelses
styrkerne de sidste rester af det danske forsvar, 
og personellet blev interneret indtil 21. oktober.

I tilknytning til det på generalforsamlingen 
vedtagne, at terrainsport skulle indgå som et led 
i vedligeholdelsestræningen, deltog næstfor
manden i hovedorganisationen OS af res. 
Kn. Særmark-Thomsen i et medlemsmøde den 
12. november samme år.

Særmark-Thomsen holdt et foredrag om ter
rainsport, tilrettelagt på en sådan måde, at ingen 
var i tvivl om, at hensigten var en instruktion i 
modstandsarbejdet.

Til trods for at medlemmerne efter internerin
gens ophør var spredt over et meget stort om
råde, lykkedes det at samle så godt som alle for 
af fejre lokalafdelingens 1 års fødselsdag den 3. 
november.

Festen blev afholdt den 16. januar 1944 på 
»Bjærggården« (det var fagforeningernes byg
ning i Sønderborg) og fik et strålende forløb for 
de mange deltagere med damer.

Formandens tale var formet som et tilbageblik 
over lokalafdelingens første år. Han mindedes 2 
underofficerer, der var faldet i modstandskam
pen den 29. august 1943. OS af res. Kaj O. Norvin 
der faldt på livgardens kaserne, og SG af res. 
Svend Aage Andersen der faldt ved det tyske over
fald på Næstved kaserne. De blev begge begra

vede i deres hjembyer, henholdsvis Ålborg og 
Randers.

Der var under middagen flere taler, blandt andet 
for Kongen og for kammeratskabet, herefter 
dans til musik leveret af musikdirigent Kofoed og 
regimentsmusikker Sørensen - begge fra regi
mentets musikkorps.

»Bjærggården« blev iøvrigt et samligsted for 
lokalafdelingens medlemmer. Der blev afholdt 
en ugentlig medlemsaften med kortspil, billard 
og først og fremmest mulighed for af styrke kam
meratskabet.

Den 13. april 1944 afholdt lokalafdelingen ordi
nær generalforsamling. Den hidtidige bestyrelse 
blev genvalgt.

Et forslag om at optage korporaler i lokalafde
lingen gav anledning til en meget følelsesladet 
debat. Afslutningen på denne diskussion blev en 
afstemning om at optage korporalerne som pas
sive medlemmer. 16 stemte for optagelse, og 3 
stemte imod.

Den 6. juni afholdt lokalforeningen en konkur
rence-skydning med luftgevær og damerne dy
stede i en pilekastnings-konkurrence.

Herefter opstod en pause i lokalforeningens 
arbejde.

Besættelsestiden var kommet ind i sin sidste 
og afgørende fase og modstandsarbejdet, ikke 
mindst i den sønderjyske landsdel, blev forstær
ket.
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Endelig den 5. maj 1945 kom befrielsen.
Lokalafdelingens medlemmer havde for de 

flestes vedkommende deltaget aktivt i mod
standsarbejdet. Som en meget central figur i 
denne periode fremhæves lokalforeningens for
mand Anders Peder Jørgensen.

Peder Jørgensen var ansat som assistent på 
landinspektørens kontor i Sønderborg.

Han var hjemkommanderet som sergent af 
res. Han var en meget initiativrig personlighed. I 
tiden fra 1952 til 1961 var han formand for 
brugsforeningerne på Als og Sundeved og havde 
endvidere flere andre tillidsposter. Han var med
stifter af UF’s lotterifond og suppleant for for
manden i den senere stiftede FOU’s Hjælpe-, 
Bygge- °g Uddannelsesfond.

Han omkom i 1961 knap 57 år gammel ved en 
tragisk trafikulykke.

Peder Jørgensen var en meget aktiv modstands
mand, der forstod af samle og aktivere de hjem
sendte og hjemkommanderede underofficerer i 
Alssundområdet. I den sidste del af besættelses-

Efter befrielsen blev deres lig gravet op og un
der en højtidelighed gravsat i Mindelunden i 
Christianskirken i Sønderborg. I 1970 blev der 
rejst en mindesten på begravelsespladsen på den 
gamle skydebane.

I maj måned døde SG af res. G. H. Simonsen af 
tyfus. Denne sygdom havde han pådraget sig un
der sit illegale arbejde. G. H. SimonsenXigger be
gravet på Tønder kirkegård. På hans gravsted er 
rejst en mindesten skænket af Dansk Underoffi
cersforening af 1939.

Den 14. juni 1945 blev det muligt for lokalafde
ling Sønderborg for første gang at kunne afholde 
sin ordinære generalforsamling i et frit Dan
mark.

Forinden generalforsamlingen tog sin begyn
delse mindedes formanden lokalafdelingens 
faldne og forsamlingen rejste sig og iagttog et 
minuts stilhed.

Formanden omtalte i sin beretning de vanske
lige betingelser foreningsarbejdet havde haft at 
virke under, navnlig i den sidste del af besættel-

OS af res. Svend Holm. SGafres. G.H. Simonsen.

tiden måtte han forlade Sønderborg og »gå un
der jorden«.

Detaljer fra denne sidste periode af mod
standskampen har ikke været til rådighed, men 2 
af lokalafdelingens medlemmer satte livet til un
der den sidste del af denne kamp.

Den 3. marts 1945 døde OS af res. Svend Holm 
under forhør og tortur hos Gestapo i Sønder
borg.

Tyskerne gravede hans og andre aflivede mod
standsfolk ned på skydebanen ved Idrætshøjsko
len.

sestiden. Mange af medlemmerne måtte gå »un
der jorden«, mange var arresterede og arbejdet 
gik praktisk talt i stå.

Det fremgik ligeledes af beretningen at 2 af 
medlemmerne ville blive ekskluderede for una
tional adfærd.

Efter formandens beretning, der blev godkendt 
uden kommentarer, fremlagde kassereren regn
skabet, der ligeledes godkendtes. Efter at valg
handlingerne var ovenståede havde den nye be
styrelse følgende sammensætning:
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Formand: A. P. Jørgensen
Næstformand: Th. Nielsen
Kasserer: R. Nicolajsen
Bestyrelsesmedlem: O. H. C. T. Jørgensen 
Bestyrelsesmedlem: A. J. Nielsen 
Revisorer: A. Arildsen og N. E. Sørensen 
Suppleanter: A. Arildsen og Snitgaard

Torsdag den 6. December afholdt Lokalforenin
gen ordinært Medlemsmøde, hvor det særlig var 
Underofficerernes Forhold under en eventuel ny 
Hærordning, der var til Drøftelse.

Det, der satte sit særlige Præg paa denne Af
ten, og dermed adskilte den fra de sædvanlige 
Medlemsmøder, var den Omstændighed, at vi 
her for første Gang mødtes med de nye Sergente
lever og kunde byde dem Velkommen i Forenin
gen, idet de var mødt op i stort Tal, og det var 
glædeligt at konstatere den Interesse, hvormed 
de deltog i Diskussionen om de mange Proble
mer, der opstaar under Drøftelse af et saa vigtigt 
Emne som en ny Hærordning.

Formanden indledte Mødet med at byde Ele
verne Velkommen og udtalte Haabet om, at vi 
ofte maatte have Lejlighed til at se dem iblandt 
os. Han benyttede samtidig lejligheden til at 
meddele Eleverne, at der paa Lokalforeningens 
Foranledning, siden det var bleven bekendt, at 
Sønderborg atter vilde blive Hjemsted for Ser
gentskolen, fra en Kreds af Beboere havde været 
udfoldet store Betræbelser for at faa oprettet et 
Soldaterhjem for Sergenteleverne, og at disse 
Anstrengelser nu syntes at skulle krones med 
Held, idet Sønderborg By med stor Velvillie 
havde stillet Lokaler til Raadighed.

Derefter redegjorde Formanden for forskel
lige Synspunkter og Forslag, der i den senere Tid 
havde været fremme i Forbindelse med Tanken 
om en ny Hærordning.

Oversergent Petersen paapegede derefter 
klart og fyldestgørende de Spørgsmaal, det i 
særlig Grad er paakrævet for Underofficererne 
at have Opmærksomheden henledt paa.

Af saavel denne Redegørelse som den efterføl
gende Diskussion fremgik det klart, at en Æn
dring af Underofficerens Forhold som tjenstgø
rende saavel som og ikke mindst hans Forhold 
ved Hjemkommandering er paakrævet.

Sluttelig udtrykte Sergenteleverne deres 
store Interesse for »Dansk Underofficersfor

ening«, ligesom de udtalte Ønsket om at komme 
i nærmere Kontakt med Lokalafdelingen, hvor
for Lokalforeningen paatænker foruden det ordi
nære Medlemsmøde at arrangere Kammerat
skabsaftener en Gang eller to om Maaneden.

Den 4. januar 1946 indviedes Soldaterhjemmet 
for Sergentskolens Elever ved en lille Højtidelig
hed paa Vandrehjemmet, hvor det nye Hjem har 
til Huse.

Ejendomsmægler Albrechtsenbød velkommen 
og udtalte sin Tak for den Velvilje, man havde 
mødt overalt ved det forberedende Arbejde.

Han rettede en særlig Tak til Garnisonskom
mandanten, Magistraten, Vandrehjemmet m. fl. 
Han oplyste derefter, at det var Assistent P Jør
gensen, der fremkom med Tanken for et Par Maa- 
neder siden; med der var ingen, der regnede 
med, at Tanken var blevet realiseret saa hurtigt, 
og han ønskede Vandrehjemmets Vært, Hr. Pal- 
mus, til Lykke med Arbejdet.

Derefter talte Forstander Borup, København, 
som Repræsentant for det grundtvigske Solda
terarbejde.

Forstander Borup omtalte det Arbejde, der 
var udført under Besættelsen og i Tiden, der er 
gaaet siden Befrielsen.

Der er i den Tid kommet flere Henvendelser 
fra forskellige Steder i Landet, nu ogsaa fra Søn
derborg gennem Assistent P. Jørgensen, hvem 
det ved stor Velvilje fra alle sider var lykkedes at 
faa Lokaler, og der er den Fordel ved disse Loka
ler, at der ligesom i København ogsaa kommer 
civile unge Mennesker, hvilket er med til at 
skabe en Kontakt mellem Soldaterne og Befolk
ningen.

Han haabede, at dette Forsøg vilde lykkes, og 
han haabede tillige, at Hjemmet vilde fortsætte 
efter Sergentskolens Slutning den 15. April.

Derefter var der fælles Kaffebord, hvorefter As
sistent P. Jørgensen rettede en Tak til Oberstløjt
nanterne Gebecke og Harder-Rasmussen og alle 
de mange andre, der havde været med til at vir
keliggøre Tanken om at oprette det Hjem for Ser
gentelever, som man nu tog i Brug.

Han vidste fra den Tid, han selv havde været 
paa Sergentskole, at Hjemmet var tiltrængt, ikke
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fordi Eleverne var for fine til at komme sammen 
med Rekrutterne, men fordi de har en ganske an
den Tankegang end disse, og desuden bør Ele
verne ogsaa have et Sted, hvor de i Ro kan forbe
rede sig til næste Dags Arbejde, og det er der 
absolut ikke Ro til paa Soldaterhjemmet.

Han haabede, at Eleverne vilde vise, at de var 
glade ved Hjemmet ved at overbefolke det hver 
Aften, og han rettede til Slut en Tak til Forman
den for Vandrehjemmets Bestyrelse, Amtsland
inspektør Kruuse, samt til Forstander Borup.

Malermester Jacobsen talte paa Byraadets 
Vegne.

Oberstløjtnant Gebecke, der er Leder af Ser
gentskolen, takkede alle, der havde været med
virkende til, at Hjemmet var blevet en Realitet, 
og udbragte et kraftigt besvaret Leve for Assi
stent Jørgensen.

Der blev endvidere talt af Amtslandinspektør 
Kruuse, Forstander Frede Terkelsen, Danebod, 
Kontorassistent Hans Mathiasen, Garnisonskom
mandanten, Oberstløjtnant Harder-Rasmussen 
samt Sergentelev Holm.

Sidstnævnte takkede paa sine Kammeraters 
og egne Vegne for Hjemmet og lovede, at det 
vilde blive godt besøgt, ikke mindst om Tirsda
gen da der den Dag ogsaa kommer unge fra By
ens forskellige Ungdomsforeninger.

Der er nedsat et Udvalg, der skal lede Arbej
det med Hjemmet videre, og Sergenteleverne 
valgte som deres Repræsentant i Udvalget deres 
Formand, Sergentelev Fuglsbjerg.

På en ekstraordinær generalforsamling den 
21. marts 1946 på »Bjerggaarden« nedlagde Pe
ter Jørgensen sin post som formand på grund 
nogle stridigheder og avisomtaler i forbindelse 
med oprettelse at yderligere et soldaterhjem i 
Sønderborg specielt for sergent- og oversergen- 
telever.

Som ny formand valgtes A. Arildsen.

2 referater har jeg gemt og ønsket at medtage i 
denne beretning om lokalafdeling Sønderborg. 
De vedrører ikke direkte lokalafdelingen, men de 
tegner et billede af den trofasthed og den særlige 
stemning, som altid vil være at finde i grænse
landet:

Den 9. April 1946 oprandt med omtrent samme 
Vejr som i 1940 med frisk Vind og Sol, dog var

OS af res. A.A. Arildsen.

Vinden tiltaget i Styrke fra Nord, for ligesom at 
bære de talte Ord og de uudtalte Tanker, ja! hele 
den danske Folkestemning sydpaa.

Et Sted ved Hovedvej Nr. 8 mellem Rinkenæs 
og Kollund, samledes Folk og stilede til de to 
Mindestene, der er rejst for Sergent C. H. Vous 
ved 4. Bataillon og Menig J. T. Jørgenen ved 
2.Pionérbataillon, der begge faldt ved et Angreb, 
som lyskerne foretog i Ryggen paa den lille Flok, 
der var sendt derhen.

Til Stede var Oberstløjtnant Hintz i Spidsen 
for et Æreskompagni fra Tønder.

Oberstløjtnanten indledte Højtideligheden 
med Mindeord over de to Faldne og forklarede, 
hvorledes Kampen havde formet sig der paa Ste
det.

Der blev holdt mange Taler og nedlagt mange 
Kranse, deriblandt en fra Lokalforening »Tøn
der« og en fra Lokalforening »Sønderborg«. Der 
blev sunget smukt af en Klasse Skolebørn fra Eg
nen.

Menig Jørgensens Moder havde givet Møde, 
hvilket gav Højtideligheden sit særlige Præg.

Saaledes blev den første 9. April efter Besæt
telsen og Befrielsen højtideligholdt paa en smuk 
og værdig Maade over hele Landet.

Man stævnede til Gravene og Mindestenene 
for de Landsmænd, der gav deres Liv hin Morgen 
i 1940. Nu kunde man i fuld Fred og Tryghed 
samles ved Mindestederne og blive staaende der 
længe i Eftertanke.
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I ingen anden Garnison mindes man vel den 
18. April som i Sønderborg. I disse historiske og 
minderige Egne af vort Land, vil Minderne om 
den 18. April 1864 leve videre gennem kom
mende Slægter, og man mindes Linierne i et at 
Versene paa Mindepladen, der er slaaet op paa 
Egnens Vartegn, den smukke Dybbøl Mølle:

Spejd, saa langt dit Øje naar, Grav ved Grav i 
Marken staar.

Traditionen tro nedlagde Garnisonen Kranse 
paa tapre Mænds sidste Hvilesteder.

Kl. 8.00 var der Flaghejsning paa Kasernen, 
medens Regimentsmusikken spillede.

Kl. 8.30 blev 18. Bataillons gamle hæderkro
nede Fane ført ud til en Styrke paa ca. 80 Mand, 
derpaa afmarcheredes der til Dybbøl Landevej.

Første Gang, der gjordes Holdt, var umiddel
bart øst for Dybbøl Mølle, hvor Oberstløjtnant 
Gebecke nedlagde en Krans fra Hæren ved Min
destenen for Generalmajor du Plat, Majorerne 
Schou og Rosen, derefter marcheredes der til 
Obelisken ud for Hotel Dybbøl Banke, der er 
rejst til Minde om de svenske, norske, finske og 
islandske frivillige, der faldt for Danmarks Sag i 
Krigene 48-50 og 64.

Derefter Afmarch til den store Fællesgrav vest 
for Dybbøl Banke, hvor danske Soldater hviler 
Side om Side med deres Modstandere. Her ned
lagde Oberstløjtnanten atter en Krans fra Hæ
ren, derefter fulgte en Krans fra 2. Regiments 
Soldaterforening der nedlagdes af Lærer E. Niel
sen; saa nedlagde Oversergent Skrydstrup en 
Krans fra Dansk Underofficersforening, - og til 
Slut nedlagde Redaktør Refslund en smuk Buket 
Lillier fra de samvirkende Soldaterforeninger. -

Da den egentlige Højtidelighed ved Fællesgra
ven var tilende, gav Oberstløjtnanten en af Gar
nisonens Officianter Ordre til at tage ud til for
skellige Grave i Terrainet og der nedlægge 
Kranse, samtidig bad han Officianten sige til 
dem derude, at vi atter var parat til at kæmpe 
med samme Vilje og Aand som dem, der faldt hin 
18. April 1864.

Styrken afmarcherede derefter til Sønder
borg, hvor man efter en March gennem Byens 
Hovedgader rykkede ind i Kasernen, og der 
traadtes af.

Det var en 18. April vidt forskellige fra de fem 
sidste Aar. Stemningen var helt forandret, men 
der var jo heller ingen Preussere, der betragtede 
Kransenedlægningen som en Demonstration, 
der var heller ingen, der kommanderede 
»Strasse frei«.

Ved en meget smuk Højtidelighed blev Lokalfor
eningens Fane indviet den 10. Juli, 26 Aars Da
gen for Kongens Ridt over Grænsen.

Festen, der blev afholdt i kasernens Gymna
stiksal, var tilrettelagt af »De samvirkende Sol
daterforeninger i Sønderborg« i Forbindelse 
med Lokalforeningens Bestyrelse, og overvære- 
des af 3-400 Mennesker med Garnisonskomman
danten, Oberstløjtnant Gebecke og Sønderborg 
Bys Borgmester i Spidsen.

Formanden for De samvirkende Soldaterfor
eninger i Sønderborg, Redaktør Chr. Refslund 
bød velkommen og rettede en Tak til Underoffi
cersforeningen, fordi denne vilde henlægge sin 
Faneindvielse til denne Mindedag, og gav til Slut 
Ordre til Faneindmarchen.

Til Tonerne af Fanemarchen spillet af Regi
mentsmusikken blev 8 Faner ført ind og tog Op
stilling med 4 paa hver Side af Hædersfanen 
(U. F.s), der i Forvejen stod nedenfor Talerstolen.

Herefter blev Ordet givet til Oberstløjtnant 
Gebecke, der i djærve Ord hyldede Hans Majestæt 
Kongen, og motiverede et nifoldigt Leve - efter
fulgt af Kongesangen.

Under Udtalelsen: »Gud bevare Kongen« slog 
Oberstløjtnanten det første Søm i den smukke 
Fane.

Redaktør Chr. Refslund tog derpaa Ordet, og i 
faa, men velvalgte Ord priste han vort Fædreland 
og slog det andet Søm i med et »Leve Danmark« 
efterfulgt af »Der er et yndigt Land«.

Hovedforeningens Næstformand Osgt. Sær
mark-Thomsen talte herefter for Foreningen.

Han indledte med at bringe Forsamlingen en 
Hilsen fra Dansk Underofficersforening og ma
nede Lokalforening »Sønderborg« til fortsat at 
arbejde i den Aand, hvormed de havde gjort sig 
fortjent til den Anerkendelse, som denne Fane 
var et Udtryk for, og paalagde Lokalforeningen 
at gøre sit bedste i den kommende Tid, for der
ved at yde Hovedforeningen den Støtte, som
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nødvendigvis maa til, for at vort endelige Maal 
skal naaes, nemlig: Alle Underofficerer ind i 
D. U. af 1939 og gode og betryggende Kaar for 
den danske Underofficersstand.

Idet Særmark-Thomsen udtalte Haabet om et 
godt Kammeratskab i Lokalforening »Sønder
borg« slog han det tredie Søm i, og beseglede 
Ønsket med et trefoldigt »Leve Kammeratskabet 
i D. U. af 1939«.

Lokalforeningens Formand Oversergent 
A. Arildsen besteg nu Talerstolen og bragte en 
varmfyldt Tak til alle, som havde bidraget til 
denne smukke Faneindvielse, og han lovede, at 
denne Fane skulde blive holdt højt i Ære, og fo
reslog Afsyngelse af »Vaj højt, vaj stolt, vaj frit 
vort Flag«.

Aftenen sluttede med Afsyngelsen af »Kon
gernes Konge«, hvorefter Fanerne blev ført ud 
med den nyindviede U. F. Fane i spidsen.

I dagene 2. til 4. maj 1947 skulle hovedforenin
gen afholde sit repræsentantskabsmøde i Søn
derborg.

Hele dette krævende arrangement blev tilret
telagt af lokalforeningens medlemmer, og navn
lig var det bestyrelsen, der måtte trække det 
store læs.

Sergentskolen havde beredvilligt stillet møde
sal, spisesal og sovesal til rådighed.

På den 1. mødedag blev der bortset fra spise
pauser arbejdet fra kl. 10.00 til kl. 21.00.

På 2. dagen stoppede mødet kl. 17.00, og her
efter havde lokalforeningen tilrettelagt en festaf
ten på »Bjerggården«. Der var her gjort mange 
anstrengelser for at tilrettelægge en stilfuld af
ten.

Kl. 19.00 blev 8 faner ført ind i salen. Under 
middagen blev holdt tale af hovedforeningens 
nye formand OS A. Nissen, der mindedes den af
døde konge og hyldede den nye.

OS R. Hasbild talte for Danmark og flaget og 
hyldede især den sønderjyske landsdel. Herefter 
var der flere talere og efter middagen kammerat
ligt samvær.

Den 3. dag den 4. maj. Kl. 8.30 mødtes alle på 
den nye kirkegård ved frihedskæmpergraven, 
hvor OS Svend Holm ligger begravet sammen 
med 3 andre modstandsfolk. Her blev nedlagt en 
signeret krans fra Dansk Underofficersforening 
af 1939.

Senere på dagen afsluttedes repræsentant
skabsmødet med megen anerkendelse af det 
store arbejde med tilrettelægningen udført af lo
kalforening Sønderborg.

Den 12. oktober 1947 afholdt lokalforeningen en 
meget vellykket konkurrence skydning med 
»Oslo Befals Skyttelag«.

Denne skydning blev afviklet således, at resul
taterne blev telegraferet fra Norge til Danmark 
og omvendt.

Når denne skydning kunne afvikles, var det i 
høj grad på grund af den aldrig svigtende velvilje 
fra garnisonskommandanten OBL K. T. Gebecke.

Selve skydningnen, der er den første af sin art 
herhjemme, blev et stort nederlag for lokalfor
ening Sønderborg, idet Norge opnåede 2367 
points mod lokalforeningens 1980. Bedste dan
ske skytte blev SG Hylander med 128 points, men 
Norges bedste mand opnåede 134 points.

På det månedlige afdelingsmøde den 3. februar 
1948 beskæftigede man sig især med de dårlige 
messeforhold. Særmark-Thomsen udbad sig bil
leder af messerne, der var af særlig ringe beskaf
fenhed. Th. Nielsen og E. J. Pedersen blev valgt 
til at forelægge sagen for oberstløjtnant Gebecke.

1949 den 1. april fyldte skriveren ved Sergent
og Oversergentskolen korpsofficiant P. A. Peter
sen kaldet PAP 60 år.

Efter at have gjort tjeneste i 16 år ved skolen 
var korpsofficianten kendt af talrige underoffice
rer udover det ganske land. Da lokalforeningen 
havde haft særlig glæde af PAPs aldrig svigtende 
hjælpsomhed, var det naturligt, at man gerne 
ville give korpsofficianten en erindringsgave.

En indsamling blandt tidligere elever blev 
startet, og den 1. april kunne UF ved festmidda
gen overrække en cigarkasse i sølv med følgende 
inskription: »I taknemlig erindring fra danske 
underofficerer 1. 4.1949«.

Korpsofficiant 
P.A. Petersen.
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På lokalforeningens ordinære generalforsamling 
i 1950, der blev afholdt i underofficersmessen 
den 27. februar, udtalte formanden OS Arildsen 
en kritik af medlemmernes udebliven fra de ar
rangementer, som blev sat i gang.

Han berettede også om en gentagelse af skyd
ningen med »Oslo Befals Skyttelag«, der havde 
fundet sted for anden gang i 1949. Arildsen mod
tog genvalg.

Søndag den 13. august 1950 afholdt lokalfor
ening »Sønderborg« sin første udflugt en kombi
nation af både sejl- og køretur.

Turen var arrangeret med koner, kærester og 
børn, naturligvis både hjemkommanderede og 
tjenstgørende, og der havde i alt indtegnet sig 35 
voksne og 15 børn.

Der startedes fra Sønderborg gamle histori
ske slot kl. 10.05 med motorbåden »Karen«.

Turen gik op gennem det smukke Alssund til 
nordspidsen af Als, men skæmmedes noget af en 
silende regn, der dog stilnede noget af hen på 
formiddagen.

Første anløbshavn var »Dyvig«, hvor der blev 
holdt frokostpause. Da denne var slut, gik turen i 
rutebil op til Nordborg Slot, hvor man under for
stander Dehmuts ledelse beså slottet og i korte 
træk fik gennemgået dets historie.

Derfra gik det videre ned til den store smukke 
Nørreskov, hvor man gjorde holdt ved skovfoged
stedet »Nygaard«, hvorfra der er den smukkeste 
udsigt over Lillebælt med Fyns kyst ret overfor.

I »Nygaard« residerer statsskovfoged G. An
gelo, der er tidligere sergent ved G. H. R., og har 
en herlig lun måde at fremstille tingene på. I 
nærheden af »Nygaard« er en ca. 200 årig elm, 
en af skovens gamle agtværdige kæmper. Angelo 
fortalte samtidig lidt om egnens historie og små- 
træk om besættelsestiden.

Herfra kørte man til en stor bøg, der kaldes 
»Lodne Bøg«, hvorfra der var et par minutters 
gang hen til en engelsk flyvergrav som engang i 
krigens tid rummede resterne af nogle allierede 
flyvere, der var styrtet ned i nærheden med de
res maskine.

Disse rester var af skovens arbejdere samlet 
sammen og jordet på en fredelig plet inde i den 
danske lyse bøgeskov, fjernt fra krig og spekta
kel. Senere var disse dog gravet op og ført til Aa
benraa til ærgrelse for egnens befolkning, der

havde værnet om disse sidste jordiske rester 
med stor pietet.

Kl. 15.30 blev »Frydendal« kro taget i besid
delse, og her indtoges eftermiddagskaffen med 
skovfoged Angelo og frue som foreningens gæ
ster.

Efter kaffen gjorde gårdejer og sognefoged 
Hans Eriksen, Almsted, der havde gjort hele tu
ren med, foreningen den glæde at læse noget af 
Martin N. Hansens digtning på ægte alsisk.

Oplæsningen gjorde orverordentlig stor lykke, 
selv om mange af medlemmerne havde vanske
lighed med at forstå det rigtige gamle alsiske 
mål.

Derefter var det meningen, at man skulle have 
været en tur til »Blommeskobbel« skov for at se 
nogle stendysser, men da det havde regnet under 
hele kaffedrikningen, foreslog Thomas, at man 
slog en streg over denne tur.

Da der på grund af dette blev nogen tid til
overs, blev der startet lege for børnene, såsom 
æggeløb, parløb m.m., hvilket gjorde så stor 
lykke, at både damer og herrer måtte forsøge de 
samme lege til stor moro både for dem selv og 
sidst, men ikke mindst, for børnene.

Ved 18.30-tiden startedes der for hjemtur, og 
ved 19-tiden kunne enhver gå til sit.

Det må iøvrigt være en periode hvor interes
sen for at deltage i lokalforeningens arbejde er i 
nedgang. Fra 1951 forligger kun meddelelser om 
et par mindre arrangementer.

Lokalforeningen havde den 17. april indvar
slet en foredragsaften i »Officiantforeningen« s 
lokaler på kasernen. Foredragsholder var korps- 
officiant P. A. Petersen og foredraget hed: »Et til
bageblik over tiden ved skolerne«.

Der var mødt 26 medlemmer, der alle lyttede 
til dette interessante foredrag, som på en klar og 
livfuld måde skildrede tiden fra skolens start og 
op til korpsofficiantens afgang fra skolen.

Efter foredraget var der fælles kaffebord, og 
herefter gik snakken lystigt et par timer.

Den 19. juli var der arrangeret en aftentur med 
damer. Der var mødt 35 deltagere, som først be
søgte Det Nordiske Kamgarnsspinderi.

Herefter blev selskabet pr. bus transporteret 
til hotel »Dybbøl Banke«. Her var først fælles 
kaffebord og senere deltog alle i dansen ved ho
tellets »Sønderborg avten«.
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1952 har heller ikke haft særlig store arrange
menter og når man ser referaterne af de enkelte 
møder, er deltagerantallet ikke særlig fremra
gende:

Lørdag den 15. november 1952 afholdt lokalfor
ening Sønderborg et møde på Rådhuskroen i an
ledning af vor kasserer Th. Nielsens bortrejse fra 
byen. I mødet, der begyndte kl. 20, deltog 17 
medlemmer.

Th. Nielsen aflagde i formandens, osgt. 
J. Knudsens fravær, beretning om foreningens 
arbejde i den forløbne tid. Beretningen affødte 
en livlig diskussion.

OS af res. J.C. Knudsen.

Ved mødet blev sgt. T. Jensen valgt til forelø
big kasserer indtil førstkommende generalfor
samling, endvidere sgt. H. J. Andersen som fore
løbig bestyrelsesmedlem, også til førstkom
mende generalforsamling.

Efter mødet var lokalforeningen vært ved en 
lille improviseret afskedsfest for Thomas, hvor 
der blev serveret et par stykker af »lille Peters« 
dejlige snitter med en lille een til.

Ved bordet hyldede osgt. Ludvigsen på lokal
foreningens vegne Thomas på det hjerteligste for 
hans store indsats for lokalforeningen.

Endvidere tog Anthoni Nissen ordet, takkede 
ham varmt for hans store arbejde i den tid de 
havde arbejdet sammen i hovedforeningen.

Senere tog Th. Nielsen selv ordet og takkede 
kammeraterne for godt samarbejde gennem 
årene.

Den helt igennem vellykkede aften sluttede 
først temmelig sent.

Ved en lille højtidelighed i hans hjem før hans 
afrejse overrakte osgt. J. Knudsen ham en lille 
erindring fra lokalforening Sønderborg.

SG af res. Thomas Nielsen.

Den 11. december blev afholdt et orienterende 
møde på kasernen hvori deltog 10 tjenstgørende 
ogst. og 3 bestyrelsesmedlemmer fra lokalfor
ening Sønderborg.

Ved mødet blev osgt. H. D. T. Mikkelsen valgt 
til repræsentant for de tjenstgørende overfor lo
kalforeningen, idet det må være gavnligt for 
begge parter med et sådant bindeled.

Søndag den 21. december afholdtes kl. 10 for
middag et møde på kasernen, hvori deltog 11 
medlemmer.

Kassereren sgt. T. Jensen redegjorde for lokal
foreningens øjeblikkelige økonomiske og med
lemsmæssige forhold, endvidere forelagde han 
forskellige forslag til foreningens fremtidige ar
bejde, der fandt enstemmig tilslutning af de til
stedeværende medlemmer.

Til at deltage i mødet var indbudt de tidligere 
medlemmer af U. F. osgt. J. Skrydstrup og osgt. 
E. Sørensen. Skrydstrup deltog i mødet og kvitte
rede for indbydelsen ved at give kaffe med oste
madder til hele styrken.

Osgt. E. Sørensen var desværre forhindret i 
deltagelse på grund af bortrejse. Efter et par al
vorsord af Antoni, erklærede Skrydstrup, at han 
måske ikke var uvillig til at indmelde sig i 
F. O. U. igen, og han mente at Elias ligger på linie 
med ham.
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Det vil være lokalforeningen en stor glæde, 
om disse to veteraner melder sig i vore rækker 
igen. De vil være hjertelig velkommen. Endvi
dere modtog lokalforeningen indmeldelse i 
F. O. U. af oversergenterne K. Jespersen og 
S. H. Rasmussen.

Der har været en 10 års jubilæumsfest, men her 
mangler referat, nedenstående sang er det ene
ste synlige bevis:

Mel.: Høje Nord.

År og dag ligger bag
Dagen hvorpå »U. F.« fødtes 
hvorpå »U. F.«s fædre mødtes 
for at pleje fælles barn.
Varsomt tog de det ved hånden, 
vaklende det frem så gik, 

Faderånden
var den start, som barnet fik.

Tiden svandt, dag oprandt, 
hvor vort barn fik plejefædre, 
dem i dag vi og vil hædre, 
de gav barnet ånd og kraft. 
Alt blev ofret for dets pleje, 
det fik dannelse, kultur, 

sener sejge
skabtes under hård dressur.

Knubs og stød, tiden bød 
barnet på sin første vandring, 
senere er sket forandring, 
barnet står nu sund og stærk 
til at møde tidens komme, 
både glæde, sorg og savn, 

lad det komme, 
skabe rammen om vort navn.

Fødselar, jubilar 
kaldte os i dag til festen, 
10 år barnet er forresten, 
vi vil hylde barnets far, 
undskyld, vi må sige fædre, 
dem vi stævner her i dag, 

dem vi hædre,
som gik ind for »U. F.«s sag.

Tirsdag den 21. juli 1953 afholdt lokalforeningen 
sin årlige generalforsamling på havnen med føl
gende dagsorden:

1. Valg af dirigent.
2. Formandens beretning.
3. Kassererens beretning.
4. Valg af formand.
5. Valg af kasserer.
6. Valg af 3 bestyrelsesmedlemmer.
7. Valg af 2 suppleanter.
8. Valg af 2 revisorer.
9. Valg af 2 revisorsuppleanter.

10. Indkomne forslag.
11. Eventuelt.

ad 1. Til dirigent valgtes A. Nissen.
ad 2. F. J. Ludvigesen omtalte som funge

rende formand ganske kort foreningens arbejde i 
den forløbne periode.

ad 3. T. Jensen forelagde og redegjorde for 
det reviderede regnskab, der godkendtes.
A. Nissen henstillede, at samtlige medlemmer 
ved fremtidige generalforsamlinger får tilstillet 
en afskrift af regnskabet, hvilket blev taget til ef
terretning af kassereren.

ad 4. Foreslået blev A. Nissen og F. J. Lud- 
vigsen. Efter en livlig diskussion valgtes 
F. J. Ludvigsen enstemmigt med akklamation.

ad 5. T. Jensen blev enstemmigt foreslået 
og valgtes med akklamation.

ad 6. Ved den skriftlige afstemning valgtes
A. Nissen, H. J. Andersen og E. Degn.

ad 7. Valgt blev Warming og Eriksen.
ad 8. Valgt blev E. Hansen og J. Stockholm.
ad 9. Valgt blev S. H. Rasmussen og E. Sø

rensen.
ad 10. Intet.
ad 11. T. Jensen slog til lyd for, at der blev 

sat gang i skydetræningen, da foreningen ikke 
havde opnået særlig flatterende resultater i de 
konkurrencer, der var deltaget i.

Der blev omgående nedsat et skydeudvalg be
stående af H. J. Andersen, J. Nielsen og T. Jen
sen.

A. Warming tog ordet og påpegede den glæde
lige udvikling, der er at spore i lokalforeningens 
arbejde, og han manede til fortsat samarbejde og 
aktiv indsats af hvert enkelt medlem for at føre
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lokalforeningen frem til tidligere tiders stan
dard.

Generalforsamlingen, der begyndte kl. 20.00, 
sluttedes kl. 22.30 af A. Nissen, der som dirigent 
takkede for god ro og orden.

OS F.J. Ludvigsen.

Det ved generalforsamlingen den 21. juli ned
satte skydeudvalg trådte omgående i aktivitet, 
og ved megen velvilje af kaptajnløjtnant Undvang 
og premierløljtnant Lyhne-Petersen, blev de mili
tære skydebaner og 5 stk. svenske geværer stil
let til vore medlemmers rådighed.

Skydetræningen påbegyndtes den 13. august 
og sluttede søndag den 18. oktober. Deltagelsen i 
denne træning har været nogenlunde, og der har 
på den korte tid, vi har været i gang, dannet sig 
en fast kærne til et skydehold, som vi håber vil 
komme til at repræsentere lokalforening Sønder
borg på en værdig måde i kommende konkurren
cer.

Det var dog ønskeligt at endnu flere af med
lemmerne mødte op og viste, at de påskønner, at 
lokalforeningen er ved at arbejde sig ud af død
vandet igen. Men du får chancen om kort tid, idet 
vi snart påbegynder træning med salonrifler. Vel 
mødt, kammerat.

Og så lægger vi ud med »de svenske« så snart 
der er ved at komme forår i luften, så vi er vel 
forberedte til næste sæsons dyster, specielt 
landsskydningen.

I den forløbne sæson er placeringen ved trænin
gen blevet som følger (bedste serie på 6 skud lig
gende mod 10-delt ringskive, 200 m):

Nr. 1 F. J. Ludvigsen 54 points
Nr. 2 L. A. P. Nielsen 53 points
Nr. 3 T. Jensen 52 points
Nr. 4 J. Petersen 50 points
Nr. 5 E. Andersen 50 points
Nr. 6 E. Hansen 49 points
Nr. 7 Chr. Jørgensen 47 points
Nr. 8 A. Hansen 42 points
Nr. 9 E. Degn 42 points
Nr. 10 J. C. Eriksen 42 points
Nr. 11 S. H. Rasmussen 39 points
Nr. 12 H. J. Andersen 38 points
Nr. 13 R. Anesen 31 points
Nr. 14 Warming 31 points

Som det fremgår af ovenstående pointliste er for
mand Ludvigsen et værdigt eksempel for sine 
»undersåtter«, og når det samtidigt skal oplyses, 
at samme »Ludvig« i to pistolskydningskonkur
rencer i dette efterår her i Sønderborg begge 
gange har hjemført 1. præmien, så kan vi ikke 
sidde denne udfordring overhørig, men forbe
rede os til at følge hans eksempel.

Iøvrigt håber vi snarest at komme i gang med 
vore klubaftener, men derom vil der tilgå hvert 
enkelt medlem meddelelse på anden måde. Og 
husk så, at møde flittigt op til lokalforeningens 
arrangementer.

Lørdag den 11. december 1954 afholdt lokalfor
eningen en vellykket efterårsfest på kasernen. 
Indbydelsen lød på gule ærter med flæsk, og 
selvfølgelig havde vi inviteret damerne med, li
gesom vi havde indbudt vore kammerater fra Ha
derslev, Skrydstrup og Padborg.

Beklageligvis måtte Haderslev og Skrydstrup 
sende afbud, men fra Padborg mødte 10 mand, 
med hvem vi havde et frugtbringende samvær.

Kl. 18.45 startede vi med et medlemsmøde i op
holdsstuen, hvori kammeraterne fra Padborg 
deltog.

Ludvigsen gav en kort redegørelse for såvel ho
vedforeningens som lokalforeningens arbejde.

I den efterfølgende diskussion kom man ind 
på en eventuel oprettelse af en lokalforening i 
Padborg eller dannelse af en klub under lokalfor
ening »Sønderborg«. Sidstnævnte forslag vandt
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tilslutning, hvorefter mødet sluttede med, at de 
10 gæster fra Padborg indmeldte sig i F. O. U. 
som medlemmer af lokalforeningen her.

Deltagerne mødtes så med damerne, hvorefter vi 
begav os til Parolesalen, hvor ærterne blev serve
ret.

Formanden bød den store forsamling velkom
men (der var mødt 50 deltagere) og bad forsam
lingen drikke en skål for Hans Majestæt Kongen.

Efterhånden var deltagerne blevet sultne, og 
de lækre ærter med tilhørende flæsk fik deres 
bekomst, og det var jo ikke småting, der blev sat 
til livs. Der var sikket ingen, som ikke var mætte, 
men alligevel gik man ombord i de dejlige pande
kager med syltetøj, der fulgte i kølvandet af ær
terne.

OS Thomsen havde til festen »gjort et lille 
digt«, som han på en fortrinlig måde fremsagde 
under spisningen, og da han ydermere fremkom 
med en mægtig god sang, hvor hvert vers havde 
en ny melodi, var man ved at vælte kasernen af 
jubel.

Efter spisningen var et 4-mands orkester klar 
til dansemusikken, og de gjorde deres til, at de 
mange kalorier hurtigt svandt hen til det rene in
genting.

»Kartoffeldans«, »bilvæddeløb«, »sodavand 
m/sut«, og vinderne måtte selvfølgelig danse 
æresrunde. Det var fru OS Petersen, Sønderborg, 
der fik 20 cigaretter, og OS Schmidt fra Padborg 
der fik en narresut, som resten af aftenen skulle 
bæres i knaphullet.

Den yderst vellykkede aften sluttede kl. ca. 
02.00.

Efter den vellykkede sammenkomst i 1954 skulle 
man mene, at der påny var kommet gang i lokal
foreningens arbejde. Det er der uden tvivl også, 
men for 1955 foreligger ingen referater. 1956 har 
derimod referater fra mange begivenheder:

Lokalforeningen har afholdt sin ordinære gene
ralforsamling i F. O. U.’s lokaler på Sønderborg 
kaserne.

Der var ikke særlig stor tilstrømning til mø
det, men de tilstedeværende var dog enige om, at 
arbejdet skulle fortsættes og udbygges bedst 
muligt.

Formanden, oversergent E. Hansen, bød vel

kommen og kom i sin beretning ind på den kede
lige kendsgerning, at man i Sønderborg har van
skelighed med at få de tjenstgørende sergenter 
og oversergenter i tale, og endnu vanskeligere 
ved at samle dem til arrangementer.

En af de få fremmødte, tjenstgørende OS Ol
sen, lovede dog at få dette forhold ændret.

Kassereren fremlagde derefter regnskabet, 
der blev godkendt enstemmigt.

Under valg blev kassereren genvalgt, medens 
oversergenterne Olsen og L. Nielsen blev nyvalgt 
til bestyrelsen med OS Ulrikkeholm som supple
ant.

Revisorer blev Warming og A. Hansen med 
T. Nissen som suppleant. Som repræsentant for 
de passive medlemmer valgtes A. Hansen, me
dens OS L. Nielsen valgtes som sekretær.

Der var i øvrigt en livlig og saglig debat om 
forskellige problemer, så klokken blev 22.40, in
den dirigenten, OS L. Nielsen, kunne slutte gene
ralforsamlingen med et leve for F. O. U.

OS E. Hansen.

Den 24. maj afholdtes en klubaften, hvor man 
hyldede OS Ulrikkeholm for hans fine præstation 
i landsskydningen på 15 m, samt holdet, der blev 
nr. 2.

Der var mødt 4 tjenstgørende og 9 civile med
lemmer, hvilket er en stor fremgang i forhold til 
tidligere klubmøder.

Efter et fælles kaffebord overrakte formanden 
en smuk sølvske til OS J. Ulrikkeholm som 2. 
præmie i landsskydningen. Formanden udtalte 
sin lykønskning og takkede for det smukke resul
tat, der gjorde lokalforeningen ære.
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Derefter overrakte T. Jensen en sølvfaneplade 
til lokalforeningens hold, der havde vundet 2. 
præmie i holdkonkurrencen, idet han gav en 
oversigt over skydningens resultater. T. Jensen 
takkede holdet for dets indsats, og udtrykte hå
bet om, at »Sønderborg« fremtidig kunne sætte 
en faneplade på hvert år.

Den hyggelige aften sluttede kl. 23.00, men 
der var dog nogle enkelte, som endnu en gang 
skulle svinge raflebægeret, forinden hjemturen 
blev påbegyndt.

Lørdag den 23. juni afholdt lokalforeningen en 
meget vellykket fest på kasernen - så vellykket, 
at man kunne notere et økonomisk overskud, 
hvilket ikke har været tilfældet i mange år.

Formanden, OS E. Hansen, bød de 48 delta
gere velkommen med ønsket om en festlig og for
nøjelig aften hvorefter man gik i lag med et væld 
af lækkert smørrebrød, der faktisk forsvandt 
som dug for solen. Christiansen havde ære og 
glæde af dette arrangement.

Efterhånden som deltagerne blev mætte, steg 
humøret, så det kneb formanden at få ørenlyd for 
nogle praktiske bemærkninger.

Efter en kort pause serveredes kaffe med di
verse. Orkesteret, der under spisningen havde 
underholdt med populær underholdningsmusik, 
slog nu over til dansemusikken, og snart var alle 
par på gulvet for at få bugt med de mange kalo
rier.

I aftenens løb blev der solgt 2 serier ameri
kansk lotteri med 3 præmier i hver.

Under ledelse af formanden og kassereren blev 
der afholdt en »Hvem ved hvad-konkurrence«. 
Det kneb noget med at få den fornødne ro, men 
omsider kunne man kåre 3 vindere.

De danselystne fik igen deres lyst styret, og 
dansen gik lystigt lige til kl. 3.30, da formanden 
afsluttede den helt igennem vellykkede fest.

Lørdag den 11. august 1956 afholdt lokalfor
ening »Sønderborg« en holdkapskydning på sky
debanen ved Sønderborg, hvori deltog følgende 
hold à 8 mand:

Sønderborg Skyttekreds,
Politiets Idrætsforening,
F. O. U. lokalforening »Haderslev«,
Hj emmeværnskompagni » Sønderbor g«, 
Garderforeningen
og lokalforening »Sønderborg«.

Arrangementet, som garnisonskommandant, 
oberst A. E. G. Klein var protektor for, skulle 
blive en årlig tilbagevendende begivenhed.

Trods vejret, der var gråt og stormende, blev 
der vist gode resultater og konkurrencen var 
hård, lige til det sidste.

Resultaterne blev følgende:

Holdkonkurrencen (points, maximun 600):
1. Sønderborg Skyttekreds ........... 567 points
2. F. O. U. »Sønderborg« ............... 548 points
3. Politiets Idrætsforening ............ 545 points
4. Garderforeningen ....................... 525 points
5. F. O. U. »Haderslev«...................  525 points
6. Hjemmeværnskompagni

»Sønderborg«............................. 509 points

Hold nr. 1 fik overrakt en vandrepokal, udsat af 
arrangørerne, samt et faneplade. Hold nr. 2 en 
faneplade.

Enkeltmandsresulater i hovedskyrningen:
1. Th. Andersen, 

Politiets Idrætsforening .....  98 points
2. Fritz Jørgensen, 

Sønderborg Skyttekreds .... 97 points
3. Georg Seelk, 

Sønderborg Skyttekreds .... 96 points
4. Lars Nielsen, 

F. O. U. »Sønderborg« ........ 95 points
5. Hans Sørensen, 

Sønderborg Skyttekreds .... 94 points
Der var i alt 6 mand med 94 points.

Festskydning:
1. Th. Andersen, 

Politiets Idrætsforening ...... 60 points
2. OS H. Hansen, 

F. O. U. »Sønderborg« ........ 60 points
3. F. Jørgensen, 

Sønderborg Skyttekreds .... 60 points
4. Hans Sørensen, 

Sønderborg Skyttekreds .... 59 points
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Salonskydning 15 m/bane:
1. OS H. Hansen............................... 29 points
2. F. Jørgensen.................................. 29 points

Skydning for damer (luftgevær): 
Frk. Degn .............................................  27 points

KL 19.30 samledes man med damer i Parolesalen 
på kasernen, hvor formanden E. Hansen bød vel
kommen. Herunder takkede Hansenior deltagel
sen og specielt lokalforening »Haderslev«, der 
kom langvejs fra og var dem, der havde givet lo
kalforening »Sønderborg« gnisten til at gå i gang 
med det store arrangement.

Hansen beklagede, at skydningens potektor, 
garnisonskommandant, oberst A. E. G. Klein, 
desværre, på grund af sygdom, ikke kunne være 
til stede.

Obersten skulle have forestået præmieudelin- 
gen; men i stedet bad man lokalforening »Ha- 
derslev«s formand, materielforvalter N. Just Ni
elsen, om at overtage hvervet.

Under spisningen rettede materielforvalter 
Just Nielsen en tak til arrangørerne, fordi lokal
forening »Haderslev« havde fået lov til at deltage 
i det storslåede arrangement, som de havde væ
ret godt tilfreds med.

Det havde været »Haderslev« en stor glæde, 
at de kunne deltage og de håbede, at »Sønder
borg« ville møde, når de kaldte igen.

E. Hansen takkede for de smukke ord og lo
vede, at »Sønderborg« nok skulle give møde, når 
der blev kaldt.

M. Madsen takkede lokalforeningen, fordi han 
fik lov til at være med i deres arrangementer, han 
havde været med de sidste tre gange og været 
godt tilfreds. Til slut udbragte han et leve for 
F. O. U.

A. Lorenzen talte for alle de smukke damer, 
der var mødt, og takkede dem for deres delta
gelse i festen, hvorefter han udbragte damernes 
skål.

Inden man gik i gang med ostemaden, fore
stod Just Nielsen præmieuddelingen, hvilket han 
viste sig at være en sand mester til.

Kl. ca. 00.15 blev der serveret æbleskiver med 
syltetøj.

Dansen gik lystigt til kl. 03.30, da formanden 
kunne afslutte et vellykket arrangement.

Til festen var der mødt 59 deltagere, udover

»Haderslev« var der ikke ret mange fra de delta
gende hold, hvilket er beklageligt; men forhå
bentlig rettes også dette forhold til næste år.

I 1957 afholdt lokalforeningen sin ordinære 
generalforsamling den 4. april i »Stauningstuen« 
på Bjerggården.

OS Warming valgtes som dirigent, hvorefter 
formanden, OS E. Hansen, aflagde beretning for 
det forløbne år. Han konstaterede skydningens 
store betydning for lokalforeningen, og opfor
drede samtlige skytter til at gå ind for trænin
gen.

Formanden beklagede, at hans forgænger, 
materielforvalter Ludvigsen, endnu ikke havde 
afleveret foreningens arkiv trods flere opfordrin
ger hertil.

Et medlem havde tilsendt lokalforeningen en 
skriftlig udmeldelse, som han begrundede med, 
at han intet hørte fra foreningen. Formanden op
lyste, at denne begrundelse ikke var i overens
stemmelse med de faktiske forhold, da det på
gældende medlem havde modtaget samtlige ud
sendte meddelelser.

Flere medlemmer havde ordet for korte be
mærkninger, hvorefter beretningen enstemmigt 
godkendtes.

Det af kassereren fremlagte regnskab blev li
geledes, efter kun få kommentarer, enstemmigt 
godkendt.

Næste punkt var valg af formand, der bød på 
den overraskelse, at E. Hansen ikke ønskede gen
valg, idet han overvejede at melde sig ud af for
eningen p.g.a. den vedtagne kontingentforhø
jelse.

Denne meddelelse affødte en længere debat, 
hvor såvel Warming som Nissen opfordrede til 
fortsat medlemsskab, ikke for vor egen skyld, 
men fordi vi fortsat bør støtte F. O. U. i dens be
stræbelser for at skaffe vore efterkommere gode 
kår.

Til ny formand valgtes herefter OS E. Degn.
Til bestyrelsen valgtes i øvrigt Hemmingsen, 

A. Warming og Hansen, medens de øvrige valg 
var genvalg.

Under eventuelt ønskede den afgåede for
mand sin efterfølger »God arbejdslyst« og oply
ste, at arbejdet ikke var værre, end at det kunne 
klares. Det ville give knubs, men dem skulle man 
blot returnere, tilføjede Hans, og opfordrede
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Degn til fortsat af gå stærkt ind for holdskydnin
gerne, som garnisonskommandanten var protek
tor for, idet vi her igennem udbygger kammerat
skabet, og samtidig får penge i kassen. Hansen 
sluttede med at tilsige den nye formand al mulig 
støtte i sit nye hverv.

A. Warming takkede den afgåede formand for 
det arbejde, han havde udført for foreningen og 
udtrykte sin store forbavselse over, at Hansen 
ikke vil fortsætte på formandsposten, men 
mente dog ikke, at »F. O. U.-huset« kunne have 
hele skylden.

Hansen svarede med at bebrejde medlem
merne, at de ikke havde givet møde til den klub
aften, hvor problemet var blevet drøftet, hvortil 
Warming oplyste, at han denne aften var lovlig 
forhindret.

Også A. Nissen bragte en tak til Hansen og 
kom nærmere ind på sin artikel i bladet, som han 
var blevet opfordret til. Personlig, oplyste Nis
sen, ville jeg ikke have støttet et sådant foreta
gende, men, som jeg tidligere har udtalt, må vi 
tænke på dem, der kommer efter os.

Den nye formand, OS Degn, takkede Hansen 
og lovede at fortsætte arbejdet for skydningen.

Debatten var hermed udtømt, hvorefter diri
genten sluttede generalforsamlingen.

OS E.M. Degn.

Lokalforeningens ordinære generalforsamling i 
1958 blev afholdt på »Bjerggården« tirsdag den 
15. april kl. 20.

Kun 8 medlemmer var mødt, da formanden, 
OS E. Degn, bød velkommen og foreslog A. War
ming til dirigent. Enstemmigt vedtaget.

Første punkt på dagsordenen var formandens 
beretning, hvori han klart og sagligt gjorde rede 
for arbejdet i det forløbne år.

Efter årelang ventetid havde man endelig 
modtaget foreningens arkiv fra Ludvigsen, dog 
ikke i den stand, som man havde ønsket.

Også formandens korrespondence med orga
nisationen blev omtalt, og det blev oplyst, at der 
havde været afholdt 8 bestyrelsesmøder samt en 
uddeling af præmierne fra landsskydningen på 
15 m. Denne lille højtidelighed foregik hos for
manden, hvor Selk fik overrakt 3. præmien og 
E. Hansen 10. præmien, og det var flotte præ
mier.

Degn kom nærmere ind på de fine skyderesul- 
tater, der var opnået, og gjorde opmærksom på, 
at man havde sendt 4 mand til landsskydningen i 
Fredericia, og samme dag havde stillet med 8 
mand til den stedlige syvkantskydning.

Også det gode samarbejde, der var opnået 
med Velfærdstjenesten, og den good-will, vi nød 
fra Skyttekredsens side, blev omtalt, og forman
den sluttede med en kort orientering om repræ
sentantskabsmødet i Aarhus.

Næste punkt var regnskabet, der blev god
kendt uden kommentarer. Punkt 3 var valg af for
mand, og her meddelte Degn, at han, grundet 
manglende tid, ikke så sig i stand til at fortsætte 
på posten. Resultatet blev, at afsk. OS A. War
ming påtog sig formandshvervet foreløbig for et 
år, men beklagede, at Degn ikke havde den for
nødne tid, da det jo var gået udmærket under 
hans ledelse.

Iøvrigt genvalgtes kassereren, OS L. Nielsen, 
og som bestyrelsesmedlem A. Nissen, medens 
E. Degn blev nyvalgt som suppleant.

Som repræsentant for de passive medlemmer 
genvalgtes A. Hansen, medens den nyvalgte for
mand valgtes som repræsentant.

Under eventuelt oplyste E. Degn, at han havde 
været i forbindelse med en kontaktmand fra Pad- 
borglejren, hvor der var stort behov for en lokal
forening eller tilslutning til en bestående. Degn 
havde henvist oversergenten til at skrive til orga
nisationen, hvilket han havde gjort, og man af
ventede nu svar herpå.

Warming beklagede, at han ikke havde den 
fornødne interesse for skydning, men håbede, at 
de skydeinteresserede vill hjælpe med denne 
side af foreningens arbejde, hvilket man afgav
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løfte om. E. Degn tilsagde den nye formand sin 
fulde støtte til arbejdet, hvorefter Warming tak
kede for god ro og saglig drøftelse. Hermed slut
tede mødet.

OS A. Warming.

For bedre at forstå, hvorfor man i nogle år frem
over måtte undvære en lokalforening i Sønder
borg, må det erindres, at Sønderborg kaserne ef
ter 1951 udelukkende blev anvendt som uddan
nelsesinstitution.

Nedenstående opstilling fortæller noget om 
de forskellige uddannelsesfunktioner, og hvorfor 
der har været et skiftende behov for instruktører 
m. fl. fra sergentgruppen.

1951 Hærloven ændrer befalingsmandsuddan
nelsen. Sergentskole oprettes på Kron
borg, og Sønderborg bliver uddannelses
sted for korporaler med nyt navn: Fodfol
kets Korporalskole.

1953 Hærloven af 1951 åbnede mulighed for 
oprettelse af våbenvise mathskoler. Fod
folkets Mathskole oprettedes i 1953 i 
Sønderborg indtil 1961, hvor betegnel
sen ændres til Fodfolkets Konstabel
skole, som uddannede konstabler indtil 
1965.

1961 Uddannelsen af sergenter til specialkom
pagnier henlægges atter til Sønderborg. 
Skolens navn ændredes til Infanteriets 
Befalingsmandsskole.

1966 Uddannelsen af alle sergenter til infante
riet henlægges til Sønderborg. Overser- 
gentuddannelsen genoptages, men i

modsætning til tidligere uddannes over
sergenter fra alle hærens våbenarter.

1972 Skolens nuværende navn - Sergentsko
len i Sønderborg - blev indført i forbin
delse med en organisationsændring.

Der var således i 1959 kun enkelte tjenstgørende 
sergenter og oversergenter på kasernen. De øv
rige medlemmer i lokalafdelingen var hjemkom
manderede eller afskedigede fra Sønderborg og 
nærmeste omegn.

På et møde, der blev afholdt den 23. april 1959 
på hotel »Baltic« i Høruphav, blev de få frem
mødte enige om midlertidig at nedlægge lokal
forening Sønderborg.

Efter en aftale med lokalforening Haderslev 
blev de, af de resterede medlemmer der ønskede 
dette, overført til denne lokalforening.

Senere efter 1966 var der et stigende antal 
sergenter og oversergenter, og samme år bragte 
en ændret personellov seniorsergenten.

I en periode frem til 1974 blev alle nye med
lemmer samlede i lokalforening Haderslev, og 
her blev disse medlemmer repræsenteret ved en 
kontaktmand, som fra 1. januar 1966 var OS 
E. A. Jensen.

OS E.A. Jensen.

11967 blev »Centralforeningen for Seniorsergen
ter og Stampersonel« - CSS senere CS stiftet. 
Dette medførte mange faglige aktiviteter, og 
f.eks. deltog sergentgruppen i det første samar
bejdsudvalg for Sønderborg garnison. Dette ud
valg arbejdede udfra en betænkning fra 15. okto
ber 1968. Denne form for samarbejdsudvalg blev
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senere omdannet i henhold til cirkulære om sam
arbejde og samarbejdsudvalg af 16. februar 
1972.

Den 7. februar 1972 oprettede sergentgruppen i 
Sønderborg en Sergentklub for Sønderborg Gar
nison.

Der blev vedtaget love, og kontingentet blev 
fastsat til kr. 10,00 pr. måned. Den første besty
relse var sammensat således:

Formand: K. W. Hansen.
Næstformand: K. J. Callesen.
Kasserer: H. F. Hansen.
Sekretær: D. J. K. Petersen.

Samtidig fik sergentgruppen sine egne lokaler, 
som gruppen indviede ved afholdelse af en fest
aften.

I en periode tilbragte kongefamilien sommer
ferien på Graasten Slot. Dette medførte, at kon
geskibet »Dannebrog« blev stationeret i Sønder-

borg. Der opstod herved en selskabelig kontakt 
med sergentgruppen på kongeskibet til fælles 
glæde.

1973 bragte i november måned hovedaftalen 
som beskrevet i KFF B 38. Denne hovedaftale 
rummede foruden fuld forhandlingsret for CS til
lige bestemmelser om tillidsrepræsentanter på 
tjenestestederne. Dette bevirkede, at det nu var 
nødvendig for at få tingene til at fungere, at der 
påny måtte oprettes en lokalafdeling i Sønder
borg.

Den 14. august 1974 blev lokalafdeling Søn
derborg påny, altså for tredie gang startet med 
SSG E. A. Jensen som formand.

Der var således både »Sergentklubben for 
Sønderborg Garnison« og lokalafdeling Sønder
borg under SFO HNR.

Fremover vil de faglige problemer blive til sa
ger, der skal behandles i lokalafdelingen, og de 
selskabelige og festlige arrangementer overta
ges af Sergentklubben.

SSGP.C.F. Reitzel, 
fællestillidsmand, afløste 
SSG E.A. Jensen i 1975.

SSG Joni Johansen, 
fællestillidsmand fra 1976 
og har således fungeret i 

dette hverv i foreløbig 12 år. 
Joni Johansen er tillige medlem 

af SFO HRN’s bestyrelse.
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Formandsliste

SG af res. F. E. Q. Christensen1939

13. jan. 1943 - 21. mar. 1946 Assistent A. P. Jørgensen
21. mar. 1946 mar. 1951 OS af res. A. A. Arildsen

mar. 1951 - 21. jul. 1953 OS af res. J. C. Knudsen
21. jul. 1953 mar. 1955 OS F. J. Ludvigsen

mar. 1955 4. apr. 1957 OS E. Hansen
4. apr. 1957 15. apr. 1958 OS E. M. Degn

15. apr. 1958 23. apr. 1959 OS A. Warming

14. aug. 1974 — SSG E. A. Jensen
- 1976 SSG P. C. F Reitsel

1976 — SSG Joni Johansen
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Tønder kaserne.

Efter afstemningen i 1920 om Sønderjyllands tilhørsforhold blev 2. bataillon af sønderjyske kommando 
garnisoneret i Tønder. Der blev samtidig garnisoneret en rytterstyrke sammensat af dragoner og husa
rer med ca. 100 heste.

Ved hærordningen i 1922 blev det bestemt, at en bataillon fra sønderjyske kommando skulle forblive 
i Tønder som 2. bataillon under 3. regiment. Det blev samtidig bestemt, at rytterstyrken indtil videre 
skulle forblive i Tønder.

Ved en ny lov om forsvaret i 1932 blev bataillonen underlagt 7. regiment i Fredericia, og rytterstyrken 
blev i oktober samme år sendt tilbage til deres respektive afdelinger.

På anmodning fra det sønderjyske område om mere militær blev rytterstyrken påny formeret og 
sendt til Tønder i april 1933. Det blev dog kun til et kort besøg, for allerede i november måned samme 
år blev den påny opløst og returneret til egne garnisoner.

Efter at herregården »Søgaard« i 1934 var indrettet til karserne, blev denne underlagt Tønder garnison 
og anvendt til uddannelse.

Siden 1920 havde indkvarteringsforholdene i Tønder været meget beskedne. Gennem de seneste ca. 
10 år havde man været henvist til at anvende en baraklejr, der lå nord for byen. I årene 1934 til 36 blev 
Tønder kaserne opført, og den 23. maj 1936 fandt den officielle indvielse sted.

Med en ny ændring af forsvarslovene i 1937 oprettedes fodfolkspionerkommandoet i Tønder med 
regimentsstab og en bataillon på »Søgaard«. 2. bataillon afsluttede hermed sin tilværelse i Tønder og 
blev forlagt til Fredericia. Således var situationen den 9. april 1940.
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Efter krigens afslutning kom den længe ventede lov om forsvarets ordning i 1951. Denne lov bragte 
mange ændringer i det danske forsvar. For Tønder garnison betød den, at fodfolkspionerkommandoet 
udgik og blev afløst af 9. regiment - Kongens Fodregiment -.

1 1960 kom påny en ændring, der bestemte, at Kongens Fodregiment skulle til Fredericia, og i stedet 
blev Jyske luftværnsregiment forlagt til Tønder.

Den 1. november 1974 blev luftværnsregimentet sammenlagt med Nørrejyske Artilleriregiment i 
Skive.

Herefter var Tønder kaserne i fare for at blive nedlagt. Dette gav anledning til en storm af protester, der 
resulterede i, at forsvarsminister Kjeld Olesen gik med til, at kasernen påny skulle fungere efter hensig
ten.

Den 8. august 1978 rykkede 2. telegrafbataillon af Jyske telegrafregiment i Århus ind på Tønder 
kaserne.

I 1986 har et udvalg - nedsat for at gennemgå eventuelle besparelser på kaserneområdet - i sin 
beretning foreslået, at Tønder kaserne skal nedlægges. Påny er der sket en folkerejsning, der med et 
væld af protester søger at bevare byen som garnisonsby.

Lokalafdeling Tønder

Lokalafdeling Tønder tilhører den gruppe af lo
kalforeninger, som blev stiftet allerede i 1939 og 
deltog med repræsentanter i hovedorganisatio
nen »Dansk Underofticersforening«s første re
præsentantskabsmøde i maj 1939.

Formanden dengang var SG af res. A. V 
Momme, sekretæren SG af res. H. V R. Hansen 
og kasserer SG af res. R. Thomsen.

Det gik dog for lokalforening Tønder, som det 
gik for andre af disse lokalforeninger, der var 
stiftede før den tyske besættelse af Danmark. Ef
ter begivenhederne den 9. april 1940 opstod van
skeligheder med at holde sammen på lokalfor
eningens medlemmer. Besættelsesmagten 
gjorde betingelserne endnu vanskeligere, da det 
danske forsvar blev nedlagt den 29. august 1943.
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Der gik herefter en periode helt frem til juni må
ned 1945, før det påny viste sig muligt at gen
skabe en lokalforening i Tønder.

Paa Initiativ af Oversergent A. Nissen afholdtes 
der den 28. Juni d. A. et Møde i Tønder, hvor 20 
af Garnisonens Underofficerer var til Stede.

Nissen aabnede Mødet og bragte en Hilsen fra 
Hovedforeningen, hvorefter han mindedes de 
Kammerater, der faldt for Danmarks Sag, og han 
udtalte et »Æret være deres Minde«.

Oversergent J. Hermansen blev valgt til Diri
gent, hvorefter Nissen redegjorde for Aarsagen 
til Indbydelsen, der havde til Formaal at stifte en 
Lokalforening. Herom herskede der fuld Enig
hed, og der valgtes straks en Bestyrelse, der saa 
saaledes ud:

Formand: Oversergent A. Nissen.
Næstformand og Sekretær:
Sergent G. Refslund.
Kasserer:
Sergent, Tilsynsførende H. V. R. Hansen
samt Politibetjent K. M. Sønnichsen.
Suppleanter:
Sergenterne P. K. Hald og I. C. Fonnesboek.
Revisorer:
Bankbud T. Snabe og Sgt. J. K. Hansen.



Efter Mødet samledes man paa Kasernen til en 
lille Festlighed, hvor der bl.a. blev budt paa 
Smørrebrød, 01 og Snaps. Bordene var pyntet 
smukt og festligt af Kogerske i Kostforplejnin
gen, Fru A. Nielsen, der sammen med Sgt. 
H. V. R. Hansen havde forestaaet Arrangemen
tet.

Under Festligheden var Ordet frit. Formanden 
talte for vor Stand og udbragt et Leve for Dansk 
Underofficersforening. Sergent P. Krag talte for 
Kongen og motiverede et nifoldigt Leve for Maje
stæten, hvilket efterfulgtes af Kongesangen. 
Gamle Soldaterminder blev genopfrisket, og der 
afsentes et Telegram til Oversergent A. War
nung, der paa Grund af Sygdom var forhindret i 
at være til Stede.

Det var en fornøjelig Stiftetsesfest, der lovede 
godt for den nye Lokalforening.

OS af res. A. Nissen.

Som det fremgår af ovennævnte bestyrelses 
sammensætning, er kun et medlem af den nye 
bestyrelse et tidligere medlem at den bestyrelse, 
der blev dannet i 1939. Tilsynsførende i kostfor
plejningen på Tønder kaserne SG af res. H. V. R. 
Hansen var kasserer i lokalforening Tønder.

Lørdag den 1. September 1945 afholdt Lokal
foreningen »Tønder« sin officielle Stiftelsesfest. 
Festen begyndte om Eftermiddagen med en Præ
mieskydning under Ledelse af Sergent Petri An
dersen. Der var Pistol- og Salonskydning, og der 
var stor Tilslutning (ca. 30 Medlemmer).

Kl.18.00 samledes Deltagerne med Damer og

særlige indbudte Gæster til stor Middag paa 
»Svejtserhallen« i Tønder.

Af indbudte Gæster var bl.a.: som Repræsen
tant for Officersgruppen: Løjtnant af Res. 
W. Knudsen og for Officiantgruppen: Stabsoffici- 
ant J. M. C. Christensen, Formanden for de dan
ske Forsvarsbrødre: Trafikkontrollør V. Nielsen, 
Formanden for dansksindede sønderjydske 
Krigsdeltagere Overbetjent Bernh. Jensen m.fl.

Formanden, Oversergent A. Nissen, bød Vel
kommen. Under Middagen talte Løjtnant Knud
sen for den nystiftede Underofficersforening og 
ønskede en god Start og Held og Lykke i Fremti
den. Stabsofficiant Christensen talte for Hans 
Majestæt Kongen og Trafikkontrollør Nielsen for 
Danskheden i Sønderjylland og Hæren.

Efter Middagen var der Præmieuddeling fra 
Skydningen, og i Aftenens Løb var der store og 
smaa Overraskelser bl.a. amerikansk Lotteri, 
Auktion over Tobaksvarer, Spirituosa m. m.

Musikken under Middagen og til Dansen blev 
leveret at et 6 mands Orkester.

Da Klokken var 24.00 og Festen var forbi, var 
alle Deltagerne enige om, at det havde været en 
dejlig og fornøjelig Aften.

Lokalforeningen »Tønder« afholdt i Oktober 
1945 sin halvaarlige Generalforsamling i Under
officersmessen paa Kasernen. Der var kun mødt 
12 Medlemmer, men dette maa tilskrives, at 3 
Medlemmer fra Kasernen var paa Orlov, og en 
Del havde Tjeneste ude paa Grænsebevogtnin
gen.

Formanden bød velkommen, og oplæste Dags
ordenen, der bestod af:

1. Valg af Dirigent.
2. Formanden aflægger Beretning.
3. Kassereren forelægger Regnskabet.
4. Eventuelt.

Formanden blev valgt til Dirigent og aflagde Be
retning. Bl. a. omtalte han, at der til Skydningen 
den 7. ds. var mødt for faa Deltagere. Fra Beret
ningen om Formandens Besøg i Hovedforenin
gen oplystes, at ugifte Underofficerers Løn ikke 
bliver forhøjet før næste Finanslov bliver vedta
get. - Hjemkommandering af Underofficerer vil 
ikke kunde finde Sted, før Tjenestepligten er ud
løbet. -
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Der blev fra Hovedforeningen bevilget Kr. 
50,00, i Anledning af Lokalforeningens Start. - 
Paa Forespørgsel fik Lokalforeningen fra Hoved
foreningen et Tilbud paa en Fane til en Pris af Kr. 
250-300,00. Ligeledes har Formanden af sin 
Chef faaet skænket Kr. 50,00 til en Fanefond.

Da Formandens Beretning blev godkendt, op
læste Sekretæren Forhandlingsprotokollen.

Derefter forelagde Kassereren Regnskabet, 
der efter en lille Diskussion enstemmigt blev 
godkendt.

Under »Eventuelt« blev det vedtaget, at der til 
de 2 Deltagere til Repræsentantskabsmødet blev 
bevilget Kr. 75,00 til hver til Ophold, Rejse m.m. 
- Endvidere blev det enstemmigt vedtaget, at 
hver Medlem betalte Kr. 10,00 til Fanefonden, 
samt at der Søndag den 28. Oktober 1945 skulde 
afholdes en Pistolskydning paa Kasernens Sky
debane.

Til Slut blev man enige om, at Bestyrelsen 
skulde søge at løse nedennævnte Spørgsmaal:

Anskaffelse af Møbler til Samlingsstuen.
Anskaffelse af Radio til Samlingsstuen.
En maanedlig Præmieskydning og Klubaften 
samt Traveture.

Besættelsestiden havde krævet mange ofre 
blandt befolkningen. Det var også gået hårdt ud 
over de danske underofficerer.

Adskillige af underofficererne havde været 
anvendt i opgaver som sprængningseksperter, 
instruktører, gruppeførere eller været indsat i 
specielle opgaver.

Et af disse ofre var SG af res. Gunnar M. Simon
sen, der blev begravet på Tønder kirkegård.

11946 blev der rejst en mindesten på G. M. Si
monsens grav. Omkostningerne ved denne min
desten blev afholdt af Dansk Underofficersfor
enings »Lotterifond«.

Fra denne højtidelige begivenhed foreligger 
følgende referat:

Højtideligheden fandt Sted paa Tønder Kirke- 
gaard d. 3/2 1946 og indlededes med Salmen: 
»Alt staar i Gud Faders Haand«, derefter traadte 
Pastor H. Magle frem til Stenen og udtalte føl
gende:

I et af Læsestykkerne til denne Søndag hører

vi det apostoliske Ord: »Bliv ikke nogen noget 
skyldig uden det at elske hverandre.« (Rom. 13. 
8). Det falder helt naturligt at minde derom, naar 
vi i Dag skal foretage Afsløring af en Mindesten 
for vor gode Kammerat, Gruppefører Simonsen.

At elske hverandre er jo ikke en død Teori, no
get med Munden bare, men det er praktisk 
Handlen, det er at gemme sig selv og leve for sin 
Næste, at sætte Livet ind for hverandre i selvfor- 
glemmende Tjeneste, eventuelt sætte det til. Og 
netop saadan mindes vi Gunnar Simonsen.

Han var en udmærket Kammerat. Vi er nogle 
Stykker - bl.a. jeg selv - gamle Fanger fra ly
skernes Fangelejr i Frøslev, der med stor Tak
nemmelighed tænker paa Simonsen og det, han 
gjorde for os hen imod Slutningen af vor Fange- 
tid. Vi var blevet alt for mange, og nye Barakker 
skulde opføres. Det Arbejde satte Røde Kors 
Gruppefører Simonsen til at lede.

Hver Morgen kom han ind bag Pigtraaden, 
hvor vi færdedes, og hver Aften drog han ud 
igen. Han var en fri Mand, vi fangne Mænd. Men 
- fra den første Dag vidste vi, paa hvilken Side 
Simonsenvar at finde. Vi mærkede straks, at han 
forstod, hvad det betød for os, at en af »vore 
egne« som fri Mand kunde gaa imellem os. Det 
betød jo Bud fra Verden udenfor Pigtraaden, som 
rummede alt det, vi havde kær, men som vi 
mange Maaneder ingen »legal« Forbindelse 
havde med. Bare det, at have ham gaaende imel
lem os var noget stort.

Men Simonsen nøjedes ikke med det. Han for
stod tillige, hvad det var, vi længtes efter at vide: 
Hvordan det stod til i vore Hjem, hvordan det gik 
paa Krigsfronterne o. s. v., og han fortalte alt, 
hvad han vidste, og gjorde alt, hvad der kunde 
gøres, for at skaffe os de nyeste og paalideligste 
Efterretninger.

Saa længe jeg lever, vil jeg huske de skønne 
Morgener, naar jeg trodsede Tyskernes Forbud 
og stak over til den Plads, hvor Simonsen rejste 
de nye barakker, nappede et Stykke tilfældigt 
Værktøj, som jeg ikke forstod at bruge, og stod 
og tjattede med det, saa Tyskerne ikke skulde 
ane Uraad, og Simonsen saa gjorde sig et Ærinde 
hen til mig og med dæmpet Stemme sagde: »Jeg 
skal hilse fra din Kone. Jeg talte i Telefonen med 
hende i Aftes. Hun har det udmærket«, eller 
»Det gaar godt paa Vestfronten. Nu er Englæn
derne naaet der og der hen o. s. v.« eller han stak
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en Pakke Tobak i min Frakkelomme, og naar jeg 
saa saa spørgende paa ham: »Det skal du ikke 
bryde dig om. Det er fra nogen, der kan undvære 
det«. Og saa smilte han et godt og signende Smil.

Han spurgte aldrig, om det var farligt at gøre 
saadan noget. Naar vi advarede ham, slog han 
det hen. Han mente aabentbart, at det skulde gø
res, og saa var der ikke mere at sige til den Ting. 
Det var naturligt for ham. Og saa tog vi imod 
Kammeratens offer: at han for vor Skyld satte 
sin egen Frihed i Fare - og holdt af ham for det. 
Og saadan blev han ved.

Da han var færdig med Arbejdet hos os, blev 
han sat til at transportere syge Kammerater 
hjem fra Tyskland. Det har sikkert passet ham 
helt udmærket. En af Transporterne var Tÿfuspa- 
tienter. Da blev Simonsen selv smittet af den far
lige Sygdom, og det tog hurtigt en yderst farlig 
Vending. Jeg sad ved hans Seng paa Sygehuset i 
Tønder, da han døde, og takkede Gud, fordi jeg 
ogsaa havde faaet Lov at opleve det at have 
denne gode og opofrende danske Mand til Kam
merat.

Thi det største, et Menneske kan naa, er at 
sætte Livet til for sine Venner. Og det næststør
ste er at være Vidne dertil. Derfor er vi taknem
melige for dette smukke Minde, der nu rejses 
paa hans Grav i Tønder. Den Daad, han har øvet, 
og denne Mindesten skal bestandig sige til os, 
hans Kammerater, og til alle: »Bliv ikke nogen 
noget skyldig uden det at elske hverandre!«

Efter at Pastor Magle havde talt, foretog Forman
den for Sønderborg Underofficersforening, Assi
stent P. Jørgensen, paa Dansk Underofficersfor
enings Vegne Afsløringen af Stenen, idet han ud
talte:

Det var med dyb sorg, at vi modtog Meddelel
sen om Simonsens Død. Underofficersforeningen 
led et smerteligt Tab ved hans Bortgang, vi 
havde i ham en utrættelig Forkæmper i Forenin
gens Arbejde for at forbedre Underofficerernes 
Kaar.

Havde Simonsen sat sig et Maal, standsede 
han ikke, før han havde naaet det. Det var store 
Idealer, han kæmpede for, og han satte alt ind 
paa at naa det, det saa vi ikke mindst under hans 
Deltagelse i Kampen for Danmarks Befrielse. 
Han Elskede sit Land og sit Folk, og at det ikke 
for ham var en Frase, det viste han som faa. In

gen kunde med større Nidkærhed være sat ind 
paa det arbejde, der blev Grunden til hans Død. 
Han vil altid staa som et lysende Eksempel paa 
en dansk Underofficer.

Det er med Stolthed vi inden for Dansk Under
officersforening nævner Simonsen blandt vore 
Medlemmer. Det vilde være en Lykke for vort 
Land og Folk, om Danmark havde mange Sønner 
som Simonsen.

Vi er inden for Dansk Underofficersforening 
Fru Simonsen taknemlig for, at vi har faaet Lov til 
at sætte denne Mindesten paa vor Kammerats 
Grav, vi ved, at den vil blive værnet og hædret i 
Deres Varetægt.

Idet jeg udtaler et »Ære være vor Kammerat, 
Gunnar Simonsens Minde«, afslører jeg paa 
Dansk Underofficersforenings Vegne denne Min
desten, og beder Dem, Fru Simonsen, og deres 
Børn modtage den som et synligt Bevis paa den 
Hengivenhed, vi nærer for Gunnar og hans 
Minde.

Efter Afsløringen talte Chefen for Gendarmeri
korpset, Toldinspektør Bahnsen, paa Korpsets 
Vegne, og paa Gendarmeriforeningens Vegne 
talte Overgendarm Hansen, Dyrehus.

Souschef Svendson bragte en Tak fra CBU. 
Endvidere talte Formanden for Tønder Lokalfor
ening, Oversergent A. Nissen, og gav Tilsagn om, 
at Underofficersforeningen sammen med Fami
lien vilde vogte og værne om Gunnars Minde.

Herefter bragte Sergent Simonsens Broder 
paa Familiens Vegne en Tak til Underofficersfor
eningen for den smukke Sten, saavel som til alle 
for den store Deltagelse i Højtideligheden, ikke 
mindst til de Organisationer, der var repræsen
terede med Fane.

Ved Højtideligheden var en meget stor Repæsen- 
tation fra Tønder Garnisons Officerer og Offici- 
anter til Stede med Garnisonskommandanten, 
Oberst Helge Jensen i Spidsen. Desuden var 
samtlige fire sønderjydske Udrykningskolonner 
repræsenteret.

Endvidere var Forsvarsbrødrene, D. s. K., Gen
darmeriet og samtlige tre Lokalforeninger i Søn
derjylland repræsenteret. Ved Stenen parade
rede Faner fra Underofficersforeningen, Skytte
foreningen og Forsvarsbrødrene.
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Blandt det store Væld af Kranse og Blomster
buketter saaes signerede Dekorationer fra 
Dansk Underofficersforening og Lokalforenin
gerne i Tønder - Sønderborg - Haderslev, tillige 
Dekorationer fra Officersforeningen og Offici- 
antforeningen i Tønder, fra CBU og Gendarmeri-

Overalt smeldede Flagene paa halv Stang til 
Ære for de Faldne, og de Flagstænger, der stod 
tomme, var let talte. Det var den første 9. April i 
et frit Danmark, den første Gang i 6 Aar, vi frit 
kunde samles om Mindestenene for dem, der 
ofrede Livet - og det var rart at se saa mange

SG af res. Gunnar M. Simonsen. Mindestenen på Tønder kirkegård.

foreningen, fra Modstandsbevægelsen i Tønder 
samt en Mængde personlige Blomsterhilsner.

Til Slut blev Salmen: »Altid frejdig naar du 
gaar« sunget. Afsløringen formede sig som en 
stor national Dag.

Fra året 1946 findes ikke flere bevarede beret
ninger om lokalforeningens arbejde, men for
manden OS af res. A. Nissen skildrer en begiven
hed, der fortæller om en del af arbejdet i en 
grænse-garnison:

Den 9. April var der for Soldater ved 2. Fodfolk- 
spionér-Bataillon arrangeret en Udflugt til de 
mindesteder, hvor der blev kæmpet i de tidlige 
Morgentimer for 6 Aar siden - og Turen sluttede 
med et Besøg paa Dybbøl.

Vejret var knapt saa godt som hin sørgelige 
Dag. Det blæste koldt, men Solen skinnede af og 
til mellem forrevne Skyer.

civile benytte Lejligheden til at vise deres Beun
dring og Taknemmelighed mod dem, der døde 
for, at vi kunde leve som et frit Folk i et frit Land. 
Det var en Bekræftelse paa, at de faldne ikke er 
blevet glemt - og forhaabentlig ogsaa paa, at de
res Offer ikke var forgæves.

Turen gik over Bjergskoven, Sdr. Hostrup, 
Hokkerup, Bredevad og Lundtoftebjerg til Sø- 
gaard, Steder, der vil blive nævnt i Danmarks Hi
storie med lige saa stor Ærefrygt, som bl. a. Dyb
bøl, Isted og Fredericia. Og de smaa Mindestene, 
der er de eneste synlige Tegn paa, at Kampe har 
raset her, vil til efterfølgende Slægter tale deres 
tavse Sprog om Heltebedrifter, øvet af danske 
Soldater i 1940.

Der blev nedlagt smukke, signerede Kranse 
de nævnte Steder af 2. Fodfolkspionér-Batail- 
lon’s Chef, Oberstløjtnant Hintz, for Hæren, end
videre af Sønderjysk Garderforening, Politiet, de 
civile Myndigheder, Aabenraa Forsvarsbroder-
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forening, Lokalforening »Tønder« og en lang, 
lang Række Foreninger og Civile Personer. Hvert 
Sted fortalte Oberstløjtnanten om Kampene, saa 
sagligt og levende, som kun en Mand, der har op
levet Begivenhederne paa nærmeste Hold, vil 
kunne gøre det.

Særlig gribende var Højtideligheden i Hokke- 
rup, hvor Sergent Vous og Menig 584 Jørgen Jør- 
gensenîra 2. Fpb. faldt i Kugleregnen.

Først sang et Sangkor fra Hokkerup Skole og 
Oberstløjtnanten talte. Og saa traadte Jørgen 
Jørgensens Moder frem og nedlagde, dybt bevæ
get, en smuk Krans ved Mindestenen for hendes 
Søn, mens de 2 Kompagnier præsenterede Ge
vær, og Fanerne smeldede i Vinden. Det var en 
Oplevelse saa skøn og gribende, at de, der var 
med, aldrig vil glemme den.

Efter Kransenedlægningen marcherede Ba
taillonen til Søgaard Kaserne, hvor den for første 
Gang blev præsenteret for 2. Fpb,’s Fane, der, 
som Oberstløjtnanten sagde, var med den 9. 
April - ikke udfoldet ganske vist, men den var 
med.

Saa spiste man, saa lidt paa Kasernen og dens 
smukke Omgivelser, og saa kørte man siden til 
Dybbøl, hvor der var dækket Kaffebord paa Tu
risthotellet og hvor Postmester, Kaptajn Ræder, 
Sønderborg, interessant og levende skildrede Si
tuationen i og ved Dybbøl i Dagene omkring den 
18. April 1864 og fortalte lidt om Dybbøls strate- 
tiske Betydning - dengang.

Alt i alt blev Dagen en uforglemmelig Ople
velse. Mandskabet havde faaet en kærkommen 
Afveksling i den daglige, triste Vagttjeneste, og 
samtidig faaet Sindet fyldt med nye Indtryk, der 
nok kan give Stof til Eftertanke.

På den ordinære generalforsamling i 1946 blev 
SG af res. H V. R. Hansen valgt som formand i 
stedet for A. Nissen, der var blevet indvalgt i ho
vedbestyrelsen og senere ved repræsentant
skabsmødet i maj 1947 valgtes til landsformand.

Lokalforeningen afholdt Fredag den 17. Januar 
1947 en lille Festlighed i Anledning af, at Under
officerernes Samlingslokaler paa Kasernen i 
Tønder var blevet nyrestaureret efter Tyskernes 
Huseren i 5 lange Aar.

Til Festligheden var bl.a. indbudt Kaserne
kommandanten, Oberstløjtnant N. F. Ravn, og

Premierløjtnant Ishøj, idet disse havde udvist 
stor Velvilje og Forstaaelse for Underofficerer
nes Ønske om at faa deres eget Samlingslokale. 
Desuden deltog Garnisonens tjenstgørende Un
derofficerer.

Derefter gik man over til det mere materielle, 
der bestod af Sildeanretning, Tarteletter, lidt 
godt Smørrebrød og en Kop rigtig Kaffe. -

Under Spisningen talte bl. a. Obl. Ravn, og han 
udtalte, at han var glad over at være til Stede ved 
denne lejlighed ligesom det glædede ham, at 
Garnisonens tjenstgørende Korporaler var ind
budt, da disse jo ikke havde for mange Fornøjel
ser i Forvejen.

Efter Spisningen var der selskabelig Samvær, 
hvor gamle Soldaterminder blev genopfrisket, og 
da Festen hen ad de smaa Timer var forbi, var 
alle enige om, at Samlingslokalet var blevet gen
indviet paa en værdig Maade.

Lokalforening »Tønder« repræsenteret ved For
manden, Tilsynsførende H. V. R. Hansen, og 
Næstformanden, Kasernearbejder P. Andersen, 
deltog den 9. April sammen med 2. Fodfolkspio- 
nérbataillon ved Kransenedlæggelse i Hokkerup 
ved Sergent Vous og menig Jørgensens Minde
stene.

Lokalforening Tønder, Forsvarsbrødrene og 
Garderforeningen fra Aabenraa var mødt med 
Faner.

Kl. 11.00 begyndte Højtideligheden med, at de 
stedlige Skolebørn sang under Ledelse af Lærer 
Gammelgaard, derefter talte Chefen for 2. Fod- 
folkspionérbataillon, Oberstløjtnant Hintz.

Obl. fortalte i korte træk om Kampens Forløb 
den 9. April 1940, og nedlagde to Kranse fra Hæ
ren idet han udtalte en Æret være deres Minde.

Formanden for Garderforeningen talte deref
ter og nedlagde Kranse.

Tilsynsførende H V R. Hansen nedlagde paa 
Dansk Underofficersforenings Vegne to signe
rede Kranse med røde og hvide Silkebaand, og 
udtalte et Æret været de faldnes Minde.

Der blev nedlagt Kranse af dansksindede søn- 
derjydske Krigsdeltagere, Dansk Samfund, 
Graasten Hjemmeværnsforening, Terrainsports- 
foreningen i Aabenraa og fra Officiantforenin
gen i Tønder.
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Obi. Hinte nedlagde en buket røde Nelliker fra 
den meniges Moder, der var forhindret i at være 
til Stede.

Fanerne sænkedes derefter i Ærbødighed for 
de faldne, og Skolebørnene sang: »Slumrer sødt i 
Slesvigs Jord«.

Til slut takkede Obl. de tilstedeværende, fordi 
de var mødt og havde været med til at højtidelig
holde den 9. April.

Den 22. juni 1947 afholdt lokalforeningen en vel
tilrettelagt fest. Festen formede sig som en 
Set. Hans aften med bål, båltaler, fællesang og 
fællesspisning. Det blev en succes, hvor i også 
kasernekommandanten OBL Ravn med frue del
tog.

Der er påny et år, hvorfra der ikke foreligger 
referater fra begivenheder i lokalforeningen.

Fra den ordinære generalforsamling i marts 
måned 1949 foreligger følgende:

Da formanden, sergent/tilsynsførende H. V. R. 
Hansen, var sygemeldt, bød næstformanden, ser
gent P. Andersen, velkommen.

Til dirigent valgtes deporatbejder/sergent 
Th. Snabe, der takkede for valget og overgav or
det til næstformanden, der herefter aflagde be
retning.

Lokalforeningen tæller i dag 18 aktive og 4 
passive medlemmer, hvilket efter næstforman
dens mening må betragtes som særdeles godt, 
da garnisonen her er en af de mindste i landet. - 
Arbejdet i foreningen i det forløbne år må nær
mest betegnes som sort, og næstformanden ud
talte sig i denne forbindelse, at vi allerede i maj 
måned sidste år fik et par uheldige underoffice
rer tilsluttet vor forening, og dette har desværre 
sat sit præg på foreningens hele færd.

Den første blev efter sin ankomst hurtigt de
graderet, medens den anden nåede at sætte ikke 
så få pletter på vor stand, og hermed også på vor 
forening her i Tønder, og efter sagens afslutning 
fornylig håber vi ikke at se ham oftere iblandt 
os. -

Vi har i årets løb ikke haft fester af nogen art, 
hvilket skyldes, at vi har været for få medlem
mer, bl.a. har en del været afgivet til grænsebe
vogtningen samt været på »Søgaard«, men næst
formanden udtalte håbet om, at det ville blive 
bedre i fremtiden. - Vore månedlige klubaftener i

samlingslokalet på kasernen havde samlet ret 
god tilslutning, og disse skulle gerne fortsættes.

Næstformanden kom derefter ind på spørgs
målet om landsskydningen i Odense sidste år, og 
han beklagede dybt, at man havde måttet sende 
afbud her fra Tønder. I år skulle vi gerne have et 
par mand af sted, så vi må nu se at komme i gang 
med træningen. -

Næstformanden kom derpå ind på forskellige 
forhold, herunder bl.a. ferieudvekslingen med 
svenske underofficerer, og efter nogen diskus
sion gav generalforsamlingen tilslutning til, at 
bestyrelsen arbejder videre med denne sag, og 
man håbede på gode resultater til gavn for Tøn
der by og vor stand samt det nordiske samar
bejde. -

Efter at have berørt et par andre lokale små
ting, sluttede næstformanden sin beretning med 
at udtale ønsket om, at vi ved fælles hjælp måtte 
kunne føre vor forening igennem det tilsynela
dende dødvande, som i øjeblikket herskede, og at 
vi måtte få gavn og glæde at arbejdet i fremtiden. 
- Beretningen godkendtes enstemmigt.

Kassereren, sergent P. Andersen, forelagde 
herefter regnskabet, der godkendtes.

Så kom aftenens store punkt, nemlig valg af en 
ny formand. Hertil udtalte næstformanden, at 
den hidtidige formand over for ham havde givet 
udtryk for, at han ikke ønskede genvalg, og da 
man måtte respektere dette ønske, skulle vi altså 
have en ny mand.

Der blev fra flere sider slået stærkt til lyd for, 
at den nye formand blev en i byen fast bosid
dende, og uden yderligere diskussioner blev 
næstformanden, Petri Andersen, valgt med akkla
mation.

Til bestyrelsen genvalgtes sergent/politibe- 
tjent G. Refslund og nyvalgt blev oversergent 
E. V. Larsen og K. E. Andersen. Som suppleanter 
valgtes depotarbejder Th. Snabe og sergent Kai- 
piainen.

Tirsdag den 14. marts 1950 afholdt lokalforening 
»Tønder« sin årlige generalforsamling i sam
lingslokalet på kasernen. Der var mødt 14 delta
gere i alt.

Formanden, Petri Andersen, bød velkommen,
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og efter at politibetjent J. P. Autzen var valgt til 
dirigent, aflagde formanden beretning for det 
forløbne år.

Foreningen har i øjeblikket 24 medlemmer, 
nemlig 11 oversergenter og sergenter, 8 hjem
kommanderede og afskedigede underofficerer 
og 5 hjemsendte korporaler.

Siden sidste generalforsamling har forenin
gens trivsel været ret god, og alt er gået i et ro
ligt og jævnt tempo. Formanden har repræsente
ret foreningen ved en reception, som afholdtes i 
anledning af Skyttekredsen for Tønder og 
Omegns 25 års jubilæum. Man forsøgte i som
mer at arrangere en udflugt pr. rutebil til Rømø 
for foreningens medlemmer med Damer, men 
den måtte aflyses på grund af for ringe tilslut
ning.

I september 1949 deltog vi i landsskyttestæv
net i Randers med 4 mand, og her opnåede vi 2. 
pladsen i mesterskabsskytningen og 3. pladsen i 
festskydningen. Formanden udtrykte i denne for
bindelse håbet om, at vi til næste år måtte opnå 
mesterskabet.

Så har vi fået vor samlingsstue lavet ikke så 
lidt pænere, og det har vi alle grund til at være 
tilfredse med. Under et besøg for nylig havde re
daktør Særmark-Thomsen overfor formanden ud
talt, at det eneste sted, han havde set en sam
lingsstue, der var kønnere og hyggeligere, var i 
Sverige.

Med hensyn til vore klubaftener syntes for
manden, at der kommer for få deltagere, men det 
ligger jo nok i, at garnisonen ligger lidt spredt 
(Søgård, Højer og Sæd). Han håbede på større 
tilslutning i fremtiden.

Sluttelig oplyste formanden, at han havde 
søgt og fået tildelt kaffe- og sukkerration for lo
kalet.

Beretningen godkendtes enstemmigt.
Kassereren, oversergent E. Larsen, forelagde 

herefter regnskabet, der balancerer med kr. 
689,49. Efter nogen diskussion, hvorunder 
»kværulanterne« fik lejlighed til at give deres 
mening til kende, godkendtes regnskabet.

Formanden genvalgtes med akklamation. Han 
takkede for den tillid, der var blevet vist ham, og 
han håbede, at man ville gå en rolig og tryg frem
tid i møde, både foreningsmæssigt og på anden 
måde.

Til bestyrelsen valgtes tilsynsførende H. V. R. 
Hansen, politibetjent G. Refslund (sekretær), 
oversergent T. Sandau (kasserer) og politibetjent 
J. P. Autzen. Som henholdsvis 1. og 2. suppleant 
valgtes oversergenterne K. O. Kaipiainen og 
E. Larsen. Revisorer blev postpakmester S. A. 
Ørneborg og kørelærer K. Jensen, og suppleant 
for disse blev depotarbejder Th. Snabe. Som fa
nebærer udpegedes osgt. K. O. Kaipiainen. - 
Som delegeret til repræsentantskabsmødet valg
tes foruden formanden tilsynsførende H. V. R. 
Hansen og osgt. T. Sandau.

Under eventuelt opfordrede osgt. Sandau 
medlemmerne til at bære vort smukke emblem 
samt flittigt at benytte foreningens mærkat på 
private breve.

Efter at flere deltagere havde haft ordet for 
kortere eller længere bemærkninger, takkede di
rigenten for god ro og orden under forsamlingen, 
og formanden sluttede med en tak for de gode og 
saglige indlæg, der var kommet frem.

Herefter gik man over til den mere festlige del 
at aftenen, idet man bænkede sig til et ualminde
ligt veldækket bord med smørrebrød, der let 
kunne hamle op med Oscar Davidsens det bedste, 
og medens brød, øl og snapse vederkvægedes al 
retfærdighed, hyggede man sig med gamle sol
dater minder og -historier.

Den 25. april 1951 afholdt lokalforening »Tøn
der« sin ordinære generalforsamling i samlings
stuen på kasernen. Der var mødt i alt 10 medlem
mer.

Formanden, sgt. H. V. R. Hansen, bød velkom
men og foreslog osgt. J. P. Autzen til dirigentpo
sten, hvilket vedtoges. Dirigenten konstaterede, 
at generalforsamlingen var lovlig indvarslet, og 
han overgav herefter ordet til formanden, der af
lagde beretning for det forløbne halve år. -

Siden han i efteråret overtog formandshvervet 
efter sgt. Petri Andersen, der på grund af udnæv
nelse til tilsynsofficiant ikke ønskede at fort
sætte, var der ikke sket noget væsentligt i vor 
lille forening. Han oplæste forskellige forenings
skrivelser, bl.a. et omarbejdet udkast til lov om 
forsvarets ordning (personellet), og dette med
førte en del diskussion.
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Formanden havde den 9. april deltaget i kran
senedlægningen på sgt. Vous grav i Humble på 
Langeland, hvilket havde været særlig højtide
ligt, idet det i år var 10-årsdagen. Beretningen 
godkendtes.

Kassereren, sgt. Jensen, fremlagde regnska
bet, der balancerede med kr. 261,71.

Som formand genvalgtes H. V. R. Hansen med 
akklamation. Han takkede for valget og foreslog 
nedsat et festudvalg, der kunne påtage sig arran
gementer af udflugter, klubaftener m.v.

Udvalget kom til at bestå af oversergenterne 
Iversen og Mortensen samt kip. Jensen. Afgående 
bestyrelsesmedlemmer var osgt. Jensen, osgt. 
Autzen, sgt. Snabe og sgt. Refslund, der alle gen
valgtes undtagen Jensen, der ikke ønskede at 
fortsætte. I hans sted valgtes osgt. Iversen.

Under eventuelt drøftedes forskellige lokale 
spørgsmål, og efter generalforsamlingens afslut
ning var der kammeratligt samvær.

For tiden efter denne generalforsamling har det 
ikke været muligt at fremskaffe materiale om lo
kalafdelingens drift.

I september 1966 blev lokalafdeling Tønder 
nedlagt og de få tilbageblevne medlemmer over
ført til lokalafdeling Haderslev.

I november 1973 ved indførelsen af tillids
mandsordningen blev lokalafdelingen påny op
rettet, og der blev valgt en tillidsrepræsentant. 
Dette fik dog hurtig en afslutning, da Jyske Luft
værnsregiment forlod Tønder den 1. november 
1974.

Den 8. august 1978 garnisoneres 2. telegraf- 
bataillon på Tønder kaserne, og påny bliver der 
liv i lokalafdeling Tønder.

Fællestillidsrepræsentant siden juni 1983 SSG 
Allan Poulsen har givet følgende skildring af be
givenhederne herefter:

Fra en temmelig negativ holdning overfor at 
skulle forlægges til Tønder, var det som at vågne 
i baronens seng, da flytningen var tilendebragt.

Forinden afrejsen blev der afholdt en Tappen
streg, hvori deltog repræsentanter for alle de mi
litære enheder, der tidligere havde haft garnison 
i Århus.

Forinden havde garnisonskommandanten OB 
P. J. Foss i en tale beklaget den negative hold

ning, Århus by i almindelighed havde indtaget 
overfor garnisonen.

Ved ankomsten til Tønder var modtagelsen en 
oplevelse. Byen var festsmykket. Ved indkørslen 
til byen var opstillet skilte med velkomst til Tøn
der.

Fly med velkomststreamer fløj over os, og i 
selve byen var forretningerne pyntede i dagens 
anledning, og der var talrige dannebrogsflag.

Dagen efter ankomsten blev afholdt en parade 
på byens torv. Her talte borgmesteren og bød os 
velkommen. Der blev udvekslet gaver, og OB 
P. J. Foss takkede for den overvældende vel
komst.

På kasernen blev efter paraden afholdt en felt
gudstjeneste. Dagen sluttede med en tappen
streg fra torvet til kasernen, hvor der blev festet 
for byens og kasernens genforening.

Hurtigst muligt efter klargørelsen af kasernen 
indkaldte sergentgruppen til et møde for at 
vælge bestyrelse og tillidsrepræsentanter. Lo
kalafdeling Århus havde ved afskeden skænket 
en dirigentklokke, som på dette møde kom i an
vendelse for første gang.

Mødedeltagerne var enige om at vælge SSG 
T. Rasmussen til formand og fællestillidsrepræ
sentant.

Det blev endvidere bestemt, at de følgende 
årsmøder skulle afholdes inden udgangen af 
marts måned.

I forbindelse med disse årsmøder er det blevet 
en skik at invitere repræsentanter fra Handels
banken og forsikringsselskabet for på denne di
rekte måde at kunne give lokalafdelingens med
lemmer informationer og mulighed for at få be
svaret tvivlsspørgsmål.

I februar 1981 fratrådte den først valgte fæl
lestillidsmand, og i stedet valgte man SSG 
J. M. Martinussen, der fungerede indtil juni 
1983, hvor han blev afløst af SSG Allan Poulsen.

Den 15. juni 1987 tildelte Danmarkssamfun
det lokalafdelingen en fane med indskriften 
»SFO TØNDER«. Den gamle fane opbevares, 
men er for medtaget til at anvende og har nu sin 
placering i gangen ved befalingsmændenes fæl
les messe.

SSG Allan Poulsen slutter sit indlæg med, at 
nu har byen påny haft mulighed for at give ud
tryk for sin begejstring for garnisonen og dens 
indbyggere.
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Efter udvalgets indstilling om nedlæggelse af 
Tønder kaserne har der på mange måder været 
tilkendegivelser fra alle sider.

Blandt andet blev der den 5. marts 1987 af
holdt et fakkeltog med over 1200 deltagere, der

afsluttedes med et møde i kasernens gymnastik
sal, hvori de sønderjyske politikere deltog. Sådan 
er en rigtig garnison, siger Allan Poulsen, hvor ci
vilbefolkningén og det militære personel fungerer 
som en enhed. Et skønt sted af være soldat.

SSG J.M. Martinussen.
FTR - 1981 til 1983.

SSG Allan Poulsen.
FTR - siden 1983.

SSG T.L. Nielsen.
Tillidsrepræsentant.

SSG P.A. Martinussen. 
Tillidsrepræsentant.

OS F. Kristensen.
Tillidsrepræsentant.
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Formandsliste

1939 SG af res. A. V. Momme

1945 - 1946 OS af res. A. Nissen
1946 - 1949 SG af res. H. V. R. Hansen
1949 - 1951 SG af res. Petri Andersen
1951 - SG af res. H. V. R. Hansen

Aug. 1978 - Feb. 1981 SSG Tage Rasmussen
Feb. 1981 - Jun. 1983 SSG J. M. Martinussen
Jun. 1983 SSG Allan Poulsen

9. april 1940.
Situation fra træfningen ved Hokkerup. Maleri afA.M. Mehrn. Tilhører Frederiksborg Slot. Mandskabet, der deltog, 

kom fra Søgaard.
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Varde kaserne.

Sønderjyske Artilleriregiment.
Hærens Artilleriskole.

Sønderjyske Artilleriregiment blev oprettet som 4. Artilleriregiment og var fra maj til oktober 1953 
underbragt i Oksbøllejren, indtil den nye kaserne i Varde kunne tages i brug.

Regimentets fane er forsynet med fanebånd, der bærer inskriptionen Isted 1850 og Dybbøl 1864.
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Lokalafdeling Varde

Mandag den 5. april 1954 var en kreds af overser
genter og sergenter samlede på Varde kaserne 
for at drøfte oprettelse at en lokalforening i den 
nye garnisonsby.

Materielforvalter V. Mikkelsen bød de frem
mødte, ca. 30 mand, velkommen og gav derefter 
en kort redegørelse om foreningen og dens ar
bejde, hvorefter foreningens love blev gennem
gået.

Da der var stor interesse for oprettelse af en 
lokalforening, gik man over til valg af en besty
relse, og resultatet af en afstemning blev såle
des:

Formand: materielforvalter V. Mikkelsen. 
Næstformand: OS R. Nielsen.
Kasserer: SG J. M. Madsen.
Sekretær: SG J. Bladt.
Bestyrelsesmedlem: OS H. N. Rostrup.
Suppleanter: OS T. Ølholm og SG H. H. Hjort. 
Revisorer:
Materielbetjent A. Petersen og SG A. H. Bro.
Suppleanter:
OS E. M. Sørensen og SG Borch-Jensen.

Meget hurtigt efter stiftelsen var 26 fra sergent
gruppen medlemmer af den nye lokalafdeling.

Foruden medlemmer der var tjenstgørende på 
Varde kaserne, var også tjenstgørende af ser
gentgruppen på Kampvognsskolen i Oksbøl 
medlemmer af lokalafdeling Varde, indtil lokalaf
deling Oksbøl blev stiftet den 6. november 1969.

I perioden frem til 1961 holdt lokalafdeling 
Varde en lav profil, dog fortsatte medlemshverv
ningen, og et referat fra 4. marts 1961 fortæller 
om en vellykket vinterfest med damer:

Festen startede kl. 19, hvor formanden bød vel
kommen, og der blev serveret en lille velkomst
drik. Derefter gik man til spisning, hvor der blev 
serveret en lille varm ret, smørrebrød og ostean
retning. Kostforplejningen havde også denne 
gang med stor velvillighed stillet sig til rådighed 
med tilberedning af mad og med en borddæk
ning, der sagde sparto til alt.

Efter middagen gik man over i de tilstødende

lokaler, hvor »Sunshine Trioen« fra Århus lagde 
for med underholdning, derefter dans afveks
lende med underholdning, amerikansk lotteri og 
ballondans til kl. 2.

Alt i alt en vellykket fest.

Mandag den 8. maj 1961 afholdt lokalafdelingen 
en kammeratskabsaften, der bl. a. var tilrettelagt 
for at byde de nye sergenter velkommen til regi
mentet samt for at fortælle dem lidt om FOU’s 
arbejde.

Aftenen begyndte kl. 20, hvor formanden bød 
velkommen. Derefter fik OFR Gregersen ordet for 
at fortælle om sine oplevelser og om tjenesten 
ved FN-styrken i Gaza, desuden viste OFR lysbil
leder dernede fra.

Kl. ca. 22 blev der serveret kaffe med boller på 
foreningens regning. Under kaffen fortalte for
manden, hvad der var sket på repræsentant
skabsmødet, og medlemmerne blev orienteret 
om, hvad der var foregået i hovedbestyrelsen i 
det forløbne år.

Efter kaffen blev der lagt op til diskussion af 
OS Ihle og SG Rasmussen, og denne diskussion 
blev fortsat til kl. 23.30, hvor formanden afslut
tede aftenen.

Det blev vedtaget at afholde en kammerat
skabsaften senere.

Foreningen afholdt lørdag den 4. november en 
fest i anledning af Sønderjydske Artilleriregi
ments 10 års dag og indvielse af foreningens nye 
messe.

Festen startede kl. 19.00 med en velkomst
drik. Derpå gik man i gang med middagen, der 
fortjener den største anerkendelse. Den bestod 
af fiskeanretning, andesteg og is med diverse 
vine. Kostforplejningen havde som sædvanlig 
med stor velvilje arrangeret middagsarrange
mentet.

Efter middagen gik man over i de tilstødende 
lokaler, hvor vor nye messe er indrettet. Forenin-
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gen benyttede her lejligheden til at takke regi
mentet for stor støtte og godt samarbejde ved 
oprettelsen af messen. Formanden holdt en lille 
tale og udtalte til slut håbet om, at man ville 
støtte messen godt, da der endnu var en del gæld 
at afvikle. Festen sluttede kl. 02.00, og alle forlod 
lokalerne med mindet om en god aften.

Lokalafdelingen havde indbudt til forårsfest den 
2. marts 1963 kl. 18.45 i kostforplejningen på ka
sernen.

Allerede ved ankomsten til kostforplejningen 
var man klar over, at det skulle være noget sær
ligt i år. Der var levende fakler i en hel allé, og 
oppe ved døren blev man modtaget af soldater i 
artilleriets gamle farvestrålende uniformer, der 
velvilligst var udlånt fra Tøjhusmuseet. Inde i sa
len spillede Ohio trioen taffelmusik.

Præcis klokken 18.45 kom regimentschefen 
oberst S. Jensen og frue, samt regimentsadju
danten og kasernemajoren begge med fruer.

Herefter gik man til bords og nød den meget 
fine middag, der også denne gang var veltilbe
redt af kostforplejningens økonoma, kaldet 
»Bedste«.

Under festmiddagen talte oberst S. Jensen og 
takkede for indbydelsen, som han havde glædet 
sig meget til at efterkomme, samtidig talte ober
sten om lokalforeningens lokalemangel og lo
vede også her at hjælpe, selvom han naturligvis 
ikke kunne »bygge en ny kaserne«.

Oversergent Hensel talte om den store glæde 
vi alle føler ved at arbejde ved regimentet. Over
sergent Skriver takkede for invitationen fra over
sergenter og sergenter i Oksbøllejren. Overser
gent Christensen talte for damerne.

Kaffe og cognacen nød man i opholdsloka
lerne, herefter spilledes op til dans med flere for
skellige konkurrencer, og dansen gik lige til klok
ken 2.30. Til sidst skal blot oplyses, at der også 
var record i festdeltagere, nemlig 60 personer.

Generalforsamling blev afholdt den 25. marts.
Der var mødt 27 deltagere.

Efter at formanden havde budt velkommen og 
bedt om god ro og orden og saglig behandling af

dagsordenen, gik man i gang med denne. Til mø
dets dirigent blev valgt oversergent E. Skov, der 
klarede opgaven fint. Herefter aflagde forman
den og kassereren beretning. Formanden kom 
ind på, at det havde været et år med meget ar
bejde såvel ud- som indadtil, og mente, at i året, 
der står for, bliver der mindst lige så meget ar
bejde at udføre. Herefter gik man over til valg, og 
den nye bestyrelse ser således ud:

Formand: J. B. Bendixen.
Kasserer: D. R. Nielsen.
Næstformand: E. E. Hensel.
Bestyrelsesmedlemmer:
V. S. Jensen og K. G. Christiansen.
Bestyrelsessuppleanter:
G. Harboe og K. Thomsen.
Revisorer: H. Enevoldsen og E. Skov.
Revisorsuppleanter:
J. A. Flindt-Christensen og S. A. L. Andersen.

Endvidere blev der valgt et festudvalg bestående 
af K. A. Schmidt og J. A. Flindt-Christensen.

Der var kun et forslag at behandle, nemlig for
mandens om kontingentforhøjelse. Forslaget, 
der gik ud på en forhøjelse fra kr. 5,- til kr. 10,-, 
blev enstemmigt vedtaget.

Endvidere aflagde messeforstanderen, 
D. R. Nielsen, beretning for messen. Han efterly
ste bedre orden i messen, og det kan sikkert alle 
give ham ret i.

Til slut var foreningen vært ved et mindre ar
rangement med kammeratligt samvær.

SSG J.B. Bendixen.
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Sønderjyske Artilleriregiment havde i tiden 28. 
april til 9. maj 1963 besøg af et engelsk batteri, 
der hed: 73 (SPHINX) Battery Royal Artillery, 
der siden 1947 har været til tjeneste i Tyskland. I 
den anledning blev der afholdt forskellige arran
gementer.

De britiske gæster var indkvarteret i teltlejren 
lige uden for kasernen. Her havde de indrettet 
sig på en måde, der ville få de fleste danske befa
lingsmænd til at blegne.

I sergentmessen var der fine ægte persiske 
tæpper på gulvene samt møbler, der var betyde
ligt finere end møbler, der findes i mange danske 
garnisoners sergentmesser. For en fuldstændig- 
heds skyld skal nævnes, at der også i messeteltet 
var en bar, og hvad den indeholdt ... nå ja, lad os 
springe det over.

Der blev afholdt to fester i de ti dage, foruden 
en hel del frokoster, private sammenkomster og 
meget andet godt, her skal blot fortælles et lille 
udpluk at de to fester:

Onsdag den 1. maj havde vi inviteret briterne; af 
programmet kan nævnes en større spisning, fæl
les sang, dans, ja, og Toq og Normanns berømte 
twistnummer.

Lørdag inviterede briterne så på genvisit til en 
aften med fest og godt humør. Her kan vi mindes 
Willies Old Man River og Harrys engelske og 
skotske folkesange, helt igennem en fin aften.

Nok blev der festet, men besøget har ganske 
afgjort haft en god og vigtig mission, blandt an
det ved de diskussioner vi havde, om f.eks. an
sættelsesforhold, lønforhold, pension, bonus, 
samarbejde med andre personelgrupper og me
get andet.

Der blev i 1963 afholdt ekstraordinær general
forsamling den 2. august med følgende dagsor
den:

1. Valg af formand.
2. Afstemning om daglønnede SG og KP ad

gang til OS messen.

Afstemningen om pkt. 2 gav resultatet 17 stem
mer imod og 13 stemmer for og dermed forka
stet.

Der var mødt i alt 30 OS og SG til generalfor
samlingen, og navnlig pkt. 2 på dagsordenen gav 
anledning til mange gode og interessante indlæg 
fra de fremmødte.

Bestyrelsen har konstitueret sig som følger:

Formand: OS E. Hensel.
Næstformand: OS V. S. Jensen.
Kasserer: OS D. R. Nielsen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS K. G. Christiansen og OS G. Harboe. 
Suppleant: OS K. Thomsen.

Bestyrelsen vedtog den 8. januar 1964, at der fra 
1. februar samme år ville kunne lånes beløb af 
lokalforeningen på indtil 100,- kr. efter aftale 
med kassereren. Beløb over 100,- kr. skulle nær
mere aftales med bestyrelsen. Tilbagebetalingen 
skulle finde sted rentefri ved førstkommende 
lønningsudbetaling.

På generalforsamlingen den 5. februar samme 
år tiltrådte OS M. B. Sørensen som ny formand.

Lokalforeningen afholdt den 4. april 1964 sit 
10 års jubilæum ved en middag i kostforplejnin
gen med efterfølgende fest i gymnastiksalen.

I festen deltog 120 personer. I spidsen for de 
mange gæster var oberst S. Jensen med frue, 
oberstløjtnant Måløe med frue, WO II MacEvan 
med frue fra 73 Sphinz BTY, RA i Vesttyskland. 
Endvidere deltog SHO og FOH samt lokalfor
ening Holstebros udstationerede oversergenter 
og sergenter i Nymindegab, Oksbøl og Vandel.

Festen startede i kostforplejningen, og ved an
komsten hertil blev gæsterne modtaget af regi
mentets tambourkorps, der spillede nogle af re
gimentets kendte fanfarer.

Inde i kostforplejningen havde man udfoldet 
store anstrengelser ved hjælp af blomster og me
get andet. Endvidere var der heller ingen, der 
ikke så det flotte vestjyske panorama, der var 
bygget op midt i salen. Alle nød vel også den me
get fine musik fra Schultz hammondorgel.

Middagen var helt i særklasse. Menuen, som 
bestod af 4 retter mad og diverse vine, var sæd
vanemæssigt meget fint tilberedt.

Under middagen talte regimentets chef om 
både foreningen og dens arbejde, samt om se
niorsergentordningen, om hvilken regiments
chefen kunne sige, at sagen stod lige for sin ind
førelse i hæren.
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Stabschefen overrakte foreningen en meget 
smuk lysestage fra FOH, og OFR V. Larsen over
rakte foreningen en tinplatte med motiver; fra of
ficersmessen var der et tinkrus, og fra 73 Sphinz 
BTY et billede af hele regimentet.

Til slut i den store gavestrøm skal nævnes, at 
OS M. H. Madsen, Holstebro, overrakte et stort 
tinfad, der skulle vandre evigt til den kammerat 
inden for FOU, lokalforening Varde, der har vist 
det bedste kammeratskab hvert år, og det første 
år blev den tildelt OS K. A. Schmidt.

Efter middagen fortsatte jubilæumsfesten i 
gymnastiksalen. Også her var der udfoldet store 
anstrengelser for at få så hyggeligt et lokale som 
muligt. Der var »oprettet« både ølstue og for
tovsrestaurant. Sidst på aftenen blev der fra 
nogle smukt pyntede vogne serveret boller med 
pålæg. Aftenen sluttede kl. 3.30, hvorefter hver 
gik til sit med mindet om en dejlig aften.

På et bestyrelsesmøde den 2. september samme 
år vedtog man at forhandle med regimentsche
fen om optagelse af værnepligtige sergenter i lo
kalforeningen.

Generalforsamlingen i 1965 blev afholdt den 17. 
marts.

Formandens beretning for året der var gået, 
blev givet med mange kritiske bemærkninger. 
Navnlig var kritikken rettet mod bestyrelsen for 
ikke at have arbejdet tilstrækkelig saglig. For
manden havde dog rosende ord til overs for de 
arrangementer, der havde været afholdt i årets 
løb, juletræsfest, fugleskydning, fastelavnsfest 
m.fl.

Efter at have behandlet de indkomne forslag 
overgik man til valghandlingen, som resulterede 
i, at OS J. B. Bendixen blev valgt til formand for 
anden gang. Da han tillige var medlem af FOU’s 
hovedbestyrelse, kunne noget tyde på, at han 
havde ladet sig vælge under pres fra medlem
mernes side.

Den 21. august afholdt lokalafdelingen faneind
vielse.

På et bestyrelsesmøde den 5. januar 1966 var ho
vedemnet sammenslutningen i en toporganisa
tion med konstabelgrupperne. Bestyrelsens ind
stilling var et klart nej.

OS M.H. Madsen, Holstebro.

Billedet ændrede sig dog på generalforsamlin
gen den 2. marts, hvor en redegørelse fra lokalaf
delingsformanden OS J. B. Bendixen ændrede 
stemningen. Der blev forståelse for, at et med
lemskab i en toporganisation forhandlingsmæs
sigt ville betyde en styrkelse.

Som ny formand blev valgt SSG E. Hensel.

Ved forårsfesten den 23. april blev kammerat
skabsplatten tildelt OS Lundstrøm.

Den 9. juni samme år afholdt lokalafdelingen en 
selskabelig sammenkomt hvori deltog 17 tyske 
kolleger.

Den 15. juni deltog lokalafdelingens fane i fane
marchen gennem Varde.

Fanebærer var OS E. Storm, og som fanevag
ter deltog SSG E. Hensel og SSG S. R. Nielsen.

For resten af dette år skulle tilrettelægges - ud
flugt med damer, fugleskydning, udflugt uden 
damer, andespil og i december Set. Barbara fest.

Set. Barbara, der fejres hvert år den 4. decem
ber med en frokost i messen, hvori civilansatte 
deltager, er en romersk-katolsk helgeninde, som 
efter at have lidt martyrdøden omkring år 300, 
blev skytshelgen for artillerister med flere.

På generalforsamlingen den 3. april 1967 drøfte
des stadig problemerne omkring sammenslut
ningen med konstablerne. Der var også spørgs
målet om et fælles medlemsblad til at optage 
sindene.
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Efter formandens beretning blev stillet flere 
spørgsmål, blandt andet blev formanden spurgt, 
om han mente, at SFO HRN var stærk nok til at 
kunne hindre en sammenslutning. Svaret var 
ganske kort nej.

Formanden blev genvalgt, og SSG K. E. Jen
sen blev indvalgt i bestyrelsen.

På et af de første bestyrelsesmøder i 1968 gav 
formanden SSG E. Hensel udtryk for stor util
fredshed med sin bestyrelse, som han syntes var 
temmelig inaktiv, når der skulle arrangeres fe
ster og lignende. Han var tillige meget utilfreds 
med ikke at have tilstrækkelig handlefrihed på 
møder i SFO og CSS. Der blev dog på generalfor
samlingen den 3. april ingen ændringer på for
mandsposten.

Der var andre problemer, der skulle løses. Det 
havde gennem længere tid været meningen, at 
messelokalerne skulle flyttes, men hertil kom, at 
man fremover måtte regne med, at ordningen 
med messemænd ville bortfalde, og at der skulle 
ansættes civilt personale i messerne betalt af 
messedeltagerne. Endvidere var der tale om en 
bestemmelse, hvorefter alle messer skulle bespi
ses fra samme køkken.

Den 25. maj kunne lokalafdelingen afholde sin 
forårsfest i nye lokaler med regimentschefen 
med flere som gæster.

Det blev senere på året pålagt lokalafdelingen in
den 1. oktober at fremkomme med forslag vedrø
rende indretning af spiselokale, opholdslokale 
med videre i den tidligere mandskabskantine.

I Februar 1969 blev det ved et møde, hvori del
tog regimentschefen og OL O. Hansen fra byg
ningstjenesten, bestemt hvilke lokaler, der 
kunne rådes over til messe samt adgang til køk
ken.

Til indretning af den nye messe havde lokalaf
delingen ca. 17.000,- kr. til rådighed. Det blev 
vedtaget at ansætte 3 damer som medhjælpere. I 
forbindelse hermed blev udgifterne anslået til 
ca. 3200,- kr. pr. måned.

Den 26. februar var ca. 30 englændere gæster i 
lokalafdelingen. Det blev ved denne lejlighed be
stemt, at der skulle serveres typisk dansk mad, 
endvidere fik hver af gæsterne et krus med hjem.

På et bestyrelsesmøde den 25. juni blev det ved
taget at udarbejde bestemmelser for messens og 
privatkantinens drift. Til at varetage funktio
nerne som ledere valgtes SSG J. B. Bendixen og 
OS A. H. Knudsen.

På et bestyrelsesmøde den 8. november 1969 
var det nødvendigt at konstituere en ny formand 
for resten af perioden indtil generalforsamlin
gen. Den hidtidige formand SSG E. Hensel øn
skede at nedlægge sit mandat, og som midlerti
dig formand valgtes SSG K. E. Jensen.

Den 12. marts 1970 vedtog man, at lokalafdelin
gen kunne optage passive medlemmer. Kontin
gentet for disse blev fastsat til 3,- kr. pr. måned.

OS T. Jensenbiev valgt som årets bedste kam
merat og fik tildelt æresfadet.

På generalforsamlingen den 8. juni blev den kon
stituerede formand valgt som lokalafdelingsfor
mand foreløbig for en periode på 3 år.

Her som i de fleste andre lokalafdelinger var 
det en vanskelig proces at vænne sig til organisa
tionssamarbejdet med konstabelgruppen. Siden 
dannelsen af CSS havde der været forskellige 
meninger om denne sammenslutning.

På et møde den 17. februar 1971 blev man 
enige om at lade foretage en »Gallupundersø
gelse« om sergentgruppens stilling til at lade 
SFO bladet udgå til fordel for det fælles med
lemsblad »Stampersonel«.

Ved et medlemsmøde afholdt den 23. marts del
tog landsformanden Chr. Sørensen indbudt for at 
redegøre for det nye fagblad. Endvidere skulle 
landsformanden give en redegørelse omkring 
»Euromil« og om bonusfonden.

Der var senere på året andre spørgsmål, der 
gav anledning til debat. Blandt andet SFO’s ho
vedbestyrelses stemmeret. Der ønskedes uraf
stemning om alle væsentlige spørgsmål, man øn
skede også at drøfte fremgangsmåden ved valg 
af formand til hærens værnsgruppe.

At alt dette var alvorligt ment fremgår med al 
tydelighed efter et møde med værnsgruppefor
manden den 8. november, hvor 6 medlemmer af 
lokalafdelingen udmeldte sig i protest.

Som en ny aktivitet var lokalafdelingen be
gyndt at tilrettelægge sprogundervisning - en
gelsk og tysk - for medlemmerne.
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I april 1972 blev det vedtaget at udnævne SSG 
J. B. Bendizen til årets bedste kammerat, og

Medlemmerne af disse 4 lokalafdelinger 
mente, at hele denne plan var vedtaget uden de-

Interiør fra sergentgruppens messe. Æresfadet ses øverst til venstre i billedet.

æresfadet skulle tildeles ham ved en kommende 
årsfest.

14 seniorsergenter deltog i kapitalpensionsfon
dens stiftende generalforsamling i Odense, hver 
udstyret med en madpakke og penge til 2 øl.

Den 19. august havde lokalafdelingen gæster fra 
Tyskland.

Lokalafdelingen var arrangører af SFO’s lands
skyttestævne, der fandt sted den 25. august. 
Stævnet blev vellykket, og regimentet ydede sin 
fulde støtte for en sikker og proffessionel afvik
ling. Dagen sluttede som sædvanlig med middag 
med damer.

Dateret den 31. januar 1974 tilgik der lokalafde
lingen et brev fra 4 enige lokalafdelinger på Sjæl
land. Brevet indholdt en kritik af den integra
tion, der var foregået på CS kongressen, hvoref
ter al magt så at sige skulle overgå til CS.

res vidende, og at et så tæt samarbejde med hæ
rens konstabler ville være umuligt. Til slut hæv
dede man, at hvis ikke de i brevet stillede krav 
blev opfyldte, skulle samtlige lokalafdelinger un
der SFO HRN undersøge mulighederne for en 
løsrivelse fra CS og fortsætte som selvstændig 
fagforening.

Formanden for lokalafdeling Varde SSG 
K. E. Jensen mente dog, at det ville være rigtigst 
at afvente resultatet af formandsmødet i Her
ning den 7. februar.

1 1975 vedtog man på et bestyrelsesmøde afholdt 
i marts måned, at man ville forsøge at arrangere 
en auto-orienteringskørsel for medlemmerne. 
Regimentet ville stille alt nødvendigt materiel 
undtagen køretøjerne til rådighed for denne ak
tivitet. Det blev vedtaget at denne konkurrence 
skulle finde sted den 6. juni.

Den 21.-22. juni samme år afvikledes et skytte
stævne med tyske kolleger.
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Da oberst Georg Højmark Enevoldsen fratrådte 
som regimentschef, overrakte lokalafdelingen 
obersten en gave bestående af 12 regimentskrus 
med ingraveret navn og datoerne for oberstens 
til og afgang ved regimentet.

I 1976 blev nat-orienteringsløbet gentaget den 
24. september.

På generalforsamlingen den 17. februar 1977 
blev lokalafdelingens regnskab udsat for en 
kraftig kritik. Der var ligeledes ønsker om, at den 
etablerede kassekredit med Handelsbanken 
skulle afvikles.

På en ekstraordinær generalforsamling der 
blev afholdt den 20. april med følgende eneste 
punkt på dagsordenen:

Afvikling af »Sønderjyske Artilleriregiments 
Sergentforening«s kassekredit i Handelsbanken, 
Varde.

Følgende blev vedtaget:
Hvert medlem indbetaler et kontingentfor

skud på kr. 200,-. Beløbet skal indbetales tillige 
med et halvt års kontingent inden udgangen af 
juli måned 1977.

Afgår et medlem enten ved hjemsendelse, for
flyttelse eller på kursus af mindst et halvt års va
righed, vil den ikke tidsmæssigt forbrugte del af 
det forudbetalte blive tilbagebetalt.

Det må siges at have været en radikal kur til at 
få økonomien bragt i orden. På den ordinære ge
neralforsamling i februar 1978 kunne formanden 
meddele, at kassekreditten var afviklet.

Disse spareforanstaltninger havde samtidig 
medført, at lokalafdelingen havde måttet stryge 
de fleste selskabelige arrangementer.

Medlemstallet var på dette tidspunkt 66 ud af 
78 mulige. Formanden gjorde opmærksom på, at 
ikke-medlemmer var afskåret fra at handle i mes
seudsalget.

Formanden mente indvidere, at messen som 
sådan skulle være et fristed, hvor enhver kunne 
udtale sig uden risiko for at blive viderereferet 
op/ned. Desværre havde det vist sig, at der var 
tilfælde, hvor en sådan utæthed havde fundet 
sted.

Der var desværre også medlemmer, der havde 
misforstået ordet »Tag selv bar«.

løvrigt vedtog generalforsamlingen, at man 
kunne gå tilbage til kontingent-systemet fra før 
1. juli 1977.

Formandens beretning på generalforsamlingen 
den 12. februar 1979 indeholdt meddelelser om 
helt nye foreteelser. Der var den 1. januar samme 
år stiftet en forening udelukkende for at varetage 
driften på spillemaskinerne.

Foreningens navn var »Officerernes og Ser
genternes fællesklub«.

Der var også en drøftelse af et forslag til sik
ring af messeudsalgets tilknytning til officers og 
sergent messerne.

Der var flere meninger om disse spørgsmål, 
og man enedes om, at bestyrelsen skulle prøve at 
arbejde videre med problemerne og herefter ind
kalde til en ekstraordinær generalforsamling.

SSG K.E. Jensen. Lokalafd.formand i 2 perioder. Første 
gang i 6 år og anden gang siden 1981.

Der foreligger intet om afholdelsen af denne eks
traordinære generalforsamling. Derimod inde
holder beretningen fra den ordinære generalfor
samling, der blev afholdt den 18. februar 1980, 
nogle nydannelser:
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1. Messens underskud skulle nu kun dækkes 
af medlemskontingentet, således at ind
tægterne fra spillemaskinerne blev holdt 
udenfor messens drift.

2. I samarbejde i den oprettede fællesklub 
var vedtaget, at formålet tillige skulle 
være at sikre en økonomisk baggrund for 
et fortsat »messeliv« på kasernen.

Formanden meddelte også om dannelsen af 
»Varde garnisons Befalingsmands fond«. Formå
let med dette fond var, at det skulle virke til fæl
les bedste for tjenstgørende i Varde garnison.

Alle disse anstrengelser havde det fælles for
mål, at når de nye ordninger for messedrift og 
lokaler m. v. trådte i kraft, skulle det fortsat være 
muligt at drive messen videre, uden at det var 
spillemaskinerne, der skulle være den økonomi
ske faktor.

Formanden appellerede til, at de såkaldte 
»kaffeklubber«,som gennem de senere år havde 
taget overhånd, blev nedlagt. Endvidere kunne 
han meddele, at lokalafdelingen p. t. havde 87 
medlemmer.

»Kaffeklubberne« er påny omtalt på generalfor
samlingen i februar 1981. Det havde været for
søgt at give gratis kaffe i messen for at trække 
folk fra »kaffeklubberne« til. Denne ordning 
havde medvirket til et underskud i messens drift 
på ca. 7.000,- kr.

Ordningen med fælles messedrift havde haft 
nogen besværligheder, således måtte et tidligere 
skabt underskud på ca. 6.000,- kr. betales af de 
to deltagende foreninger med halvdelen hver.

»Befalingsmands-fonden« havde i årets løb mod
taget kr. 41.000,- samt fået tilskrevet kr. 9.000,- i 
renter.

Der blev af generalforsamlingen vedtaget et 
forslag fra SSG P. Krogh, der gik ud på, at de ca. 
100.000,- kr. der var investeret i værdipapirer, 
skulle udskiftes til kortfristede statsobligatio
ner.

I året 1982 blev ved garnisonen i Varde påny 
skabt en nydannelse. Gennem en del år havde 
man indenfor den lidt ældre kreds i sergentgrup
pen drøftet mulighederne for at oprette en klub 
eller lignende, hvor det var muligt at samles dels

for at kunne udveksle meninger om hverdagen i 
tjenesten, men også for at have et sted, hvor man 
blot kunne hygge sig i hinandens selskab.

Der blev den 19. maj afholdt et indledende 
møde, hvortil var indbudt 13 seniorsergenter. 
Der blev på dette møde vedtaget, at noget skulle 
skabes. Dette noget skulle alene være for senior
sergenter.

Der blev nedsat et udvalg til at viderebear- 
bejde dette oplæg, og på et møde afholdt den 20. 
august var man klar til at stifte »Sønderjyske Ar- 
tilleriregiment/Hærens Artilleriskoles Senior
laug«.

Der blev udarbejdet love for »Seniorlauget«. 
Punkt 1 i formålsparagraffen bestemte, at det 
var laugets formål gennem samarbejde og fælles 
samvirke at styrke kammeratskabet og sammen
holdet indenfor lauget.

Som laugsbrødre kan kun optages seniorser
genter af 1. og 2. grad, som tillige er medlemmer 
af sergentforeningen.

På »Laugstinget«, der skulle afholdes i første 
kvartal hvert år, skulle vælges det kommende års 
laugsråd.

Til det første års laugsråd blev SSG J. B. Ben- 
dixen valgt som Laugsoldermand, SSG K. E. Jen
sen til Laugsskriver og SSG S. Winkler blev 
Laugskassemester. Disse hverv var kun gæl
dende for et år af gangen, og genvalg kunne ikke 
finde sted.

Der blev anlagt en dagbog, som meget udfør
ligt beskrev alle afholdte laugsmøder. Dette 
laug, som man for at opnå medlemsskab af for
uden at være SSG tillige skulle have 2 sponsorer, 
viste sig ret hurtig at være i høj grad levedygtigt.

Til at tilrettelægge hver sammenkomst blev 
udpeget en laugsbroder, der så skulle stå for det 
kommende arrangement. Der har været absolut 
belærende udflugter, der har været sammen
komster at selskabelig art, men først og frem
mest har punkt 1 i formålsparagraffen været det 
helt afgørende.

For fuldstændighedens skyld skal det nævnes, 
at årskontingentet udgør kr. 100,-, at der er egne 
bægre til velkomsdrik, og at der tillige er frem
stillet en sang, som afsynges ved hvert mødes åb
ning. Endvidere er hvert laugsmedlems foto op
hængt på dertil anvist særlig plads i messen.

Ved indførelsen af den fuldstændige forhand-
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lingsret for hovedorganisationen CS i november 
1973 blev samtidig indført en tillidsmandsord
ning.

Som den første fællestillidsrepræsentant i 
Varde garnison blev valgt SSG K. E. Jensen, som 
i 1975 blev afløst af SSG J. E. Clausen.

I en periode fra 1979 til 1981 fungerede SSG 
K. E. Jensen som formand for SFO HRN.

SSG J. E. Clausen funger de indtil 1978 og blev 
afløst af SSG P. Krogh.

Den 1. marts 1981 blev SSG K. E. Jensen påny 
valgt til fællestillidsrepræsentant.

Vi synger her i kor, 
det er en glæde stor. 
Vort Sønderjyske Seniorlaug vi ære må.
Vi linder på en prop 
og skænker stille op, 
den gode form - den skal man altid holde på.
Veltjente kammerater 
på fløjen fører an.
Vi tænker på granater, 
mens armen vi bøje kan.

Så venner stem nu i, 
vort laug det kan vi li’. 
Vi ønsker alt det bedste 
med lidt poesi.

Jeg vil gerne slutte min beretning om lokalafde
ling Varde med at vise Seniorlaugets bomærke 
og 1. vers af laugssangen.

^vninrla^

SJAR/HAS

Formandsliste

5. apr. 1954 - Materielforvalter V. Mikkelsen
27. mar. 1961 - 2. aug. 1963 OS J. B. Bendixen

2. aug. 1963 - 5. feb. 1964 OS E. Hensel
5. feb. 1964 - 17. mar. 1965 OS M. B. Sørensen

17. mar. 1965 - 2. mar. 1966 SSG J. B. Bendixen
2. mar. 1966 - 5. nov. 1969 SSG E. Hensel
5. nov. 1969 - 5. okt. 1975 SSG K. E. Jensen
5. okt. 1975 - 3. mar. 1978 SSG J. E. Clausen
3. mar. 1978 - 1. mar. 1981 SSG P. Krogh
1. mar. 1981 - SSG K. E. Jensen
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SSGJ.E. Clausen.
FTR 1975-78.

SSG Peter Krogh.
FTR 1978-81.

SSG H.H. Hansen. OS P.E. Hansen.
Tillidsrepræsentant. Tillidsrepræsentant.

SSG J.B. Kongsted. 
Tillidsrepræsentant.

SSG O.H. Jensen.
Tillidsrepræsentant.

OS Kurt Tønder 
Tillidsrepræsentant.

SSG P.D. Hansen.
Tillidsrepræsentant.
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Ved loven om forsvaret ordning i 1969 blev det bestemt, at Forsvarsstaben, Hærkommandoen, Sø
værnskommandoen og Flyverkommandoen skulle samles i een fælles kommando, der fik betegnelsen 
Forsvarkommandoen.

Udflytningen af forsvarets enheder fra København medførte et ønske om også at kunne udflytte 
Forsvarskommandoen til Vedbæk, hvor forsvaret rådede over de fornødne arealer ved Henriksholm.

Forsvarets bygningstjeneste forestod opførelsen af en moderne 4 etagers bygning i stål og beton.

I november 1972 påbegyndte indflytningen.
Forsvarchefen general Blixenkrone-Møller og stabschefen generalløjtnant Knud Jørgensen var med 

ca. 100 medarbejdere de første indflyttere.
I løbet af marts 1976 havde den samlede Forsvarskommando afsluttet indflytningen.
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Lokalafdeling Vedbæk

På SFO HRN’s ordinære repræsentantskabs
møde i november 1985 forelå en ansøgning fra 
sergentgmppen i Vedbæk om tilladelse til at få 
deres tillidsmandsområde anerkendt som selv
stændig lokalafdeling.

Den 28. november vedtog repæsentantskabet 
at godkende oprettelsen af lokalafdeling Ved
bæk.

Med denne korte levetid er der ingen særlige 
historiske tildragelser at berette om.

Som lokalafdelingens første formand blev 
valgt fællestillidsrepræsentanten SSG Johnny 
I. Rasmussen.

I maj 1988 blev SSG Jacob Hervik-Jensen 
valgt til fællestillidsrepræsentant og formand for 
lokalafdelingen.
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Viborg kaserne.

Prinsens Livregiment.
Oprettet 30. november 1657.

Navne: 1657 Ebersteins Regiment, 1665 Bremers Regiment, 1672 Max Rosenkrantz Regiment, 1676 
Prins Christians Regiment, 1695 Prins Carls Regiment, 1730 Schacks Regiment, 1734 Dombroicks Re
giment, 1735 Laalandske Infanteri-Regiment, 1753 Prins Frederiks Infanteri Regiment, 1806 Prins 
Christian Frederiks Regiment (Arveprinsen), 1839 Kongens Regiment, 1842 6. Linie Infanteri-Batail
lon, 1860 6. Infanteri-Bataillon, 1863 6. Infanteri-Regiment, 1865 6. Infanteri-Bataillon, 1867 6. Batail
lon, fra 1. november 1951 3. Regiment.

Regimentet har indtil 1742 hovedsagelig haft garnison i Holsten; fra 1742-1852 i København, derefter i 
Slesvig, Aarhus og efter krigen i 1864 i Viborg, idet regimentet siden 1842 har haft nørrejysk mand
skab.
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Regimentet har deltaget i krigene 1657-60, 1675-79,1709-20,1848-50 og 1864, og desuden har dele at 
det været i fremmed krigstjeneste fra 1689-97 og fra 1701-14.

På regimentets fanebånd står: Nyborg 1659, Wismar 1675, Rygen 1715, Treldeskansen 1849, Dybbøl 
1848 og 1864.

Lokalafdeling Viborg

Lokalafdelingen blev stiftet første gang så tid
ligt, at den var klar før hovedorganisationens 
første delegeretmøde i maj 1939. I dette møde 
deltog repræsentanter for de 11 lokalafdelinger, 
der alle var funktionsklare forinden mødets af
holdelse.

Lokalafdeling Viborg blev repræsenteret ved 
formanden OS af res. S. E. F. Olesen. Lokalafde
lingens sekretær var SG af res. H. P. Nielsen, og 
kassereren var OS af res. A. H. Poulsen.

Lokalafdelingen var da allerede meget aktiv.
En meddelelse i medlemsbladet i marts må

ned 1940 fortæller, at lokalafdelingen har påbe
gyndt skydning med gevær 1889 og pistol 1910/ 
21. Såfremt andre lokalafdelinger har optaget 
skydning på deres aktivitetsprogram, vil man i 
lokalafdeling Viborg være meget interesserede i 
eventuelle konkurrenceskydninger.

Lokalafdelingens stifter og første formand var 
tillige medlem af »Dansk Underofficersforening 
af 1939«’s hovedbestyrelse. Han blev valgt som 
suppleant til hovedbestyrelsen på delegeretmø- 
det i maj 1939, men allerede da det første num
mer af medlemsbladet »Underofficeren« udkom i 
august måned 1939, står han opført som medlem 
af hovedbestyrelsen.

Som det skete for andre lokalafdelinger, gik 
det desværre også Viborg. Besættelsen af Dan
mark den 9. april 1940 blev en for hård belast
ning, og arbejdet i lokalafdelingen gik i stå.

Ved rekonstruktionen af UF i oktober 1941 er 
OS Olesen ikke medlem af den nyvalgte hovedbe
styrelse.

Det blev for lokalafdeling Viborg en lang pause, 
idet denne først blev genoprettet den 4. juni 
1945. Ved et møde afholdt på denne dato blev 
valgt en foreløbig bestyrelse med OS af res. 
C. N. Christensen som formand.

Torsdag den 2. august blev der afholdt stif
tende generalforsamling i underofficersmessen 
på kasernen, og den endelige bestyrelse fik føl
gende sammensætning:

Formand: Os af res. V. C. N. Christensen. 
Kasserer: SG af res. H. B. Hansen.
Bestyrelsesmedlemmer:
OS af res. Aa. Hansen.
OS af res. C. A. J. Pedersen.
SG af res. H. P. J. Poulsen.

På generalforsamlingen i 1946 meddeler forman
den i sin beretning, at på grund af tjenstlige om
flytninger af medlemmerne har der bortset fra 
nogle konkurrenceskydninger ikke kunnet arran
geres andre særlige aktiviteter.

På denne generalforsamling blev SG af res. 
Ørtoft valgt som ny formand. Det blev herefter 
overlagt til den nye bestyrelse at arrangere skyd
ninger, terrænsport og en ugentlig klubaften.

Der findes et referat fra et medlemsmøde den 1. 
juli 1948, hvoraf det fremgår, at lokalafdelingen 
har ligget stille en periode, men at man nu vil 
tage fat på arbejdet med fornyet kraft. På dette 
møde bliver OS af res. J. C. Knudsen valgt som 
midlertidig formand, indtil han på en ekstraordi
nær generalforsamling den 19. august bliver af
løst af SG af res. H. P. J. Poulsen.

Den 2. oktober 1948 holdt lokalafdelingen en 
fest med damer på Preislers hotel i Viborg. Det 
var lykkedes for bestyrelsen - ikke alene at 
hverve flere medlemmer - man også at få disse 
til med deres damer at deltage i denne fest.

Da de fremmødte havde samlet sig om det 
festligt dækkede middagsbord, rejste formanden 
sig og bød velkommen, herefter hyldede han kon-
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gen og fædreland og udbragte til slut et leve for 
Majestæten. Herefter spillede orkestret »Kong 
Christian« og »Der er et yndigt land«.

Efter denne smukke indledning gik selskabet i 
gang med middagen. Ved desserten blev der 
holdt en tale for damerne. Under kaffen i salo
nerne blev salen ryddet til dans, og festen fort
satte til kl. 02.00.

På de kommende års generalforsamlinger kan 
man af referaterne læse, at mange aktiviteter bli
ver tilgodeset, og navnlig har konkurrenceskyd
ning en fremtrædende plads.

Dette forløber planmæssigt en tid, men så er 
der åbenbart påny nedgangsperiode, og indhol
det af referatet fra et medlemsmøde i 1954 har 
følgende ordlyd:

Medlemsmøde afholdtes den 8. december 1954 
kl. 19.30 i fenrikforeningens lokaler (Parolesa
len), som lokalforeningen efter henvendelse til 
oberst Bosse fik stillet til rådighed.

Formanden bød velkommen til de 30 frem
mødte medlemmer og rettede en velkomstappel 
til deltagerne om at gøre et stykke arbejde for at 
få lokalforeningen i sving mere end hidtil. For
manden gav en oversigt over foreningens arbejde 
og den betydning, den har for hærens sergenter 
og oversergenter. Formanden omtalte bl. a. refe
rater fra hovedforeningen og bevisliggjorde her, 
hvor stor betydning F. O U. har for dens medlem
mer.

Der rejstes lokale spørgsmål, som formanden 
mente kunne klares ved forhandling med vor for
træffelige oberst Bosse, som altid ser med velvil
lighed på vore ønsker og altid er rede til at 
hjælpe med at forbedre vore kår her i Viborg gar
nison.

Formanden foreholdt derefter medlemmerne, 
at F. O U. slet og ret er vor fagorganisation, som 
vi må slutte op om for at højne vor egen stand og 
vore vilkår i hærens tjeneste.

Da der kun var to mand i bestyrelsen, beslut
tedes det at vælge en ny bestyrelse, idet den øv
rige bestyrelse er afgået til hærens skoler eller 
hjemsendt.

Valg af bestyrelsen:

Formand: Victor Madsen, afsk. sgt.
Kasserer: T. B. Dall, oversergent.

Næstformand: S. K. Sørensen, oversergent. 
Sekretær: P. H. Andersen, oversergent.
Bestyrelsesmedlem: L. Jacobsen, oversergent. 
Suppleanter:
sgt. E. Hansen
sgt. A. Pedersen.
Revisorer:
osgt. J. Buus
osgt. T. S. Madsen.
Revisorsuppleanter:
osgt. V. Just
osgt. K. Møller Winther.

Under eventuelt havde så godt som alle medlem
merne et eller andet på hjertet, som formanden 
redegjorde for.

Da mødet var færdigt, samledes vi til fælles 
kaffebord, hvor diskussionen videreførtes om 
foreningens arbejde. Det var uden tvivl et godt 
møde, som alle var tilfreds med, idet de nu havde 
fået deres problemer og spørgsmål klaret. Den 
beskedne selskabelighed varede til kl. 24, hvoref
ter formanden takkede for den fornøjelige aften.

Lokalafdelingen fungerede herefter påny, men i 
1958 er det galt igen. Interessen for at deltage i 
arbejdet er påny dalende.

På generalforsamlingen den 30. juli 1958 for
tæller referatet, at der umiddelbart forinden åb
ningen af mødet blev hvervet 8 nye medlemmer, 
så der blev mulighed for at danne en bestyrelse. 
Som ny formand blev på denne generalforsam
ling valgt OS G. L. Kristiansen.

På en generalforsamling i 1960 orienterede for
manden OS I. Østergaard Madsen deltagerne om 
hovedorganisationen, der nu hed »Foreningen af 
Oversergenter og Underofficerer« - FOU. Han 
berettede om hovedbestyrelsens arbejde og re
sultater, og der blev herefter indmeldt 14 nye 
medlemmer. Referatet fra denne generalforsam
ling fortsætter således:

Ovenstående viser, at blot der er initiativtagere i 
garnisonerne, kan det nytte at tage fat. Det skor
ter desværre enkelte steder på disse, således at 
organisationsarbejdet nogle steder ligger brak.

Det kan ikke være rigtigt, at der visse steder 
er stilstand. Der må være folk, der kan tage det 
fornødne nap for at få gang i lokalforeningen.
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Der står alt for meget på spil for den enkelte, 
om han ikke medvirker til, at det tjenestested 
han er på, er levende i organisationsmæssig hen
seende. Husk, det er nu at organisationen skal 
have den fornødne baggrund for sit arbejde for 
den enkelte, og den enkelte, det er dig!!

Organisationen arbejder f. t. med så mange 
problemer som ingensinde før. Det er derfor nød
vendigt, at den får al den støtte, der kan gives 
den, og støtten fra din side kan bestå i, at du slut
ter op i rækkerne.

På et møde på Viborg kaserne den 17. maj 1963 
er OS M. H. Madsen fra Holstebro og OS Hans 
Brodersen ligeledes fra Holstebro til stede som 
repræsentanter fra hovedbestyrelsen. Referatet 
fra dette møde har et helt specielt indhold, 
hvoraf jeg har valgt at medtage følgende:

Brodersen overbragte de fremmødte en hilsen fra 
organisationens hovedbestyrelse og gav så en re
degørelse om organisationen og dens virke. Han 
fremhævede organisationens betydning for hver 
enkelt SG og OS i forsvaret, ligesom han opfor
drede hver enkelt til sammenhold om organisa
tionen og dens ledelse.

OS M. H. Madsen, Holstebro, gav derefter en 
kort redegørelse for, hvordan messeforholdene 
var i andre garnisoner, og specielt om de messer, 
hvor han, på grund af deltagelse i møder og 
andre arrangementer, kendte forholdene.

Redegørelsen gav anledning til en ret livlig de
bat om de lokale forhold. SG Holm-Jensen bad 
således om ordet og stillede spørgsmål til OS 
E. Asmussen om den nuværende messe og dens 
drift.

Han ønskede bl.a. svar på, hvorfor sergen
terne til pligtig tjeneste formentes adgang til 
messen, idet han fandt en sådan ordning ganske 
urimelig.

Spørgsmålene blev besvaret af OS E. O. Pe
dersen, der havde haft en samtale med en repræ
sentant for regimentet om evt. oprettelse af en 
messe for den pligtige sergent i SG opholds
stuen.

Brodersen tilføjede her, at en sådan løsning vel 
kunne bruges, men at han personligt mente, at 
man skulle på ind for et fællesskab sergenter og 
oversergenter imellem, og han understregede, at 
han ikke fandt det naturligt, at sergenterne og

oversergenterne sagde »De« og »Hr.« til hinan
den.

Han mente også, at det ville give et bedre 
klima på arbejdspladsen, hvis sergenten og over
sergenten i al fortrolighed kunne nyde et krus øl 
sammen i deres fritid.

OS Hans Brodersen.

SG Fransmann stillede ligeledes et par spørgs
mål til Asmussen vedrørende et par bortvisnin
ger af pligtige sergenter fra messen.

Asmussen besvarede spørgsmålene og frem
førte, at man havde haft visse vanskeligheder 
med oprettelsen af messen, dels havde regimen
tet ikke kunnet afse et større og bedre egnet lo
kale, og dels havde det også været begrænset, 
hvad bygningstjenesten ville ofre af penge til for
målet. I fuld forståelse med regimentet havde 
man da lavet den bestående ordning, så kun OS 
og SG til frivillig tjeneste havde adgang til mes
sen, og at SG til pligtig tjeneste henvistes til 
mandskabsudsalget.

Da debatten efterhånden var ebbet ud, 
spurgte dirigenten de fremmødte, om de var in
teresserede i genoprettelsen af lokalforening Vi
borg. Der svaredes klart ja. Man drøftede så mu
lighederne for at skaffe lokalforeningen en start
kapital, og dirigenten foreslog, at der betaltes et 
lokalforeningskontingent.

Der var forslag om 5 kr., 3 kr., pr. måned og 
intet kontingent.

Det sidste forslag blev afslået, forslaget om 3 
kr. fik 5 stemmer og forslaget om 5 kr. 28 stem
mer.

Næste punkt var valg af formand. Der var 
mange forslag, valgt blev SG H. W. Clausen.
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Ved pligtige sergenter forstås værnepligtige ser
genter, og det er bemærkelsesværdigt, at man 12 
år efter den værnepligtige sergents indførelse 
ikke har ville godtage, at disse kan deltage i ser
gentgruppens fritidsarrangementer.

Efter referatet at dømme har lokalafdelingen 
påny været gået i stå, og kun messelivet har over
levet.

Herefter er indholdet af de tilgængelige refe
rater fra generalforsamlinger og medlemsmøder 
meget spartanske, indtil vi når frem til årsskiftet 
1967/68.

Der er herfra bevaret en protokol, som fortæl
ler om arbejdet i lokalafdeling Viborg frem til 
1975.

man på næste møde drøfte, hvorledes man ville 
anvende messens store overskud.

Det næste bestyrelsesmøde fandt dog ingen 
løsning, man kunne enes om, på dette problem.

Det blev bestemt, at formanden skulle ansøge 
Danmarkssamfundet om en fane til lokalafdelin
gen.

Den 26. april afholdt Viborg og Randers lokalaf
delinger deres årlige holdkapskydning, der blev 
vundet af Randers med 458 points mod Viborgs 
436 points.

På et bestyrelsesmøde afholdt den 15. maj 
samme år blev det på opfordring af »Sergent-

Interiør fra sergentgruppens messelokaler.

Det første bestyrelsesmøde i henhold til 
denne protokol blev afholdt den 12. februar 
1968.

Det blev vedtaget, at man ville afholde en fa
stelavnsfest. Messens forhold blev drøftet, og 
man gik ud fra, at regimentet ville stille krav om 
dannelsen af et messeråd i lighed med det, der 
fandtes for officersmessen. Endvidere skulle

gruppens Fællesorganisation« - SFO vedtaget at 
optage værnepligtige sergenter som medlemmer 
af Lokalafdelingen.

Den 10. februar 1969 vedtog bestyrelsen efter 
opfordring fra regimentet, at messen skulle yde 
en pengegave til det nyoprettede regimentsmu
seum (Ebersteins kammer). Museet manglede en 
uniform, som kunne skaffes formedeis 1000,- kr.
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På generalforsamlingen den 24. marts var det 
store problem at søge forbedringer af forholdene 
for de medlemmer af sergentgruppen, som for
rettede tjeneste i Finderup. Navnlig var det pro
blemerne om at opnå time og dagpenge. Det gik 
så vidt, at en tjenstgørende ville melde sig ud af 
lokalafdelingen i protest.

Forud for valghandlingen blev det afgjort, at 
formanden for lokalafdelingen fremover skulle 
være seniorsergent. Begrundelsen herfor var 
den helt enkle, at han »sad fastere i sadlen«. Fire 
år senere viste det sig at have mindre betydning.

SSG G. L. Kristiansen blev valgt som formand 
med 25 stemmer ud af 32 mulige, og siden har 
det været en seniorsergent, der har virket på 
denne post.

Den 5. juni afholdt lokalafdelingen et biloriente
ringsløb kaldet »Tour de Prinsen«. Der deltog 12 
køretøjer, og starten blev indledt med hjulskift, 
hvilket var en overraskelse, som kun få af delta
gerne havde regnet med at komme ud for. Turen 
udgik fra Rindsholm over Ans - Gravballe - Sil
keborg til Veiling Koller med flere opgaver af for
skellig art indlagt. Udover en vandrepokal var 
der præmier til de 3 deltagere, der havde klaret 
sig bedst.

Den 8. juni 1969 modtog lokalafdelingen af Dan
markssamfundet den for længst ansøgte fane.

Festligheden foregik på Nytorv, hvor forman
den for Danmarkssamfundets lokalafdeling pen
sioneret major O. TYetow-Loof overrakte fanen til 
SSG G. L. Kristiansen, Bent Eriksen og OS F. Ras
mussen.

Efter faneoverrækkelsen - som også gjaldt 
andre foreninger - gik samtlige fanemodtagere 
med F. O. F.’s orkester i spidsen gennem byen til 
Søndre Skole, hvor der var aftrædning.

Ved landsskyttestævnet den 23. august i Nørre 
Uttrup opnåede OS K. A. Buksti at vinde hoved
skydningen på pistol med 177 points.

På et bestyrelsemøde den 3. december oplyste 
formanden, at hovedorganisationen havde be
stemt, at der fra 1. januar 1970 ikke ville blive 
optaget flere værnepligtige sergenter som med
lemmer. Begrundelsen var, at der ikke kunne fø
res lønforhandlinger for disse, da de var omfat

tede af værnepligtsloven. De skulle dog i lokalaf
delingerne stadig kunne optages uden indfly
delse, såfremt de selv ønskede dette.

En anden meget vigtig ting var, at hovedorga
nisationen ikke ønskede at have hjemsendte be
falingsmænd stående som B medlemmer, og 
disse ville blive tilbageført til lokalafdelingerne. 
Lokalafdelingen var heller ikke interesseret i at 
have B medlemmer og ville tilskrive disse for at 
få at vide, om de fortsat ønskede medlemsskab.

SSG Bent Eriksen har i 2 perioder 
virket som lokalafd.formand. Første 
gang i 5 år og anden gang siden 1986.

SSG K.A. Buksti har foruden sin store 
interesse for skydning tillige virket for 
deltagelse i den landskendte »Hær

vejsmarch«.
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Den 6. marts 1970 arrangerede lokalafdelingen 
en tur til Isshow - 50 personer deltog.

På den ordinære generalforsamling den 16. 
marts åbnede formanden mødet ved at lade lo
kalafdelingens fane afdække.

I sin tale udtrykte han det håb, at det kun blev 
ved festlige lejligheder, fanen skulle føres frem.

Som den første fanebærer valgtes OS 
F. H. Rasmussen.

På messens generalforsamling blev der foretaget 
en afstemning, om hvorvidt man stadig skulle 
have spilleautomater. Resultatet af denne af
stemning blev, at 24 stemte ja, 18 stemte nej, og 
der var en blank stemmeseddel.

Det blev herefter vedtaget, at man skulle ar
bejde på at købe i stedet for at leje automaterne.

Endvidere var der stemning for at købe en 
sommerhusgrund for messens formue. Dette 
blev dog aldrig realiseret.

Den 6. juni blev den første skydekonkurrence for 
damer afviklet. Arrangementet blev tilrettelagt 
af OS K. A. Buksti.

Det foregik i eksercerhuset og var en 15 m. 
skydning med delvis fast anlæg. Der blev benyt
tet 5,6 m/m standardriffel, og der var 22 delta
gende damer.

Den bedste opnåede 97 points. Præmierne var 
henholdsvis guld-, sølv- og broncemedalje.

Buksti var samme år inspirator for deltagelse i 
Hærvejsmarchen.

Han fik samlet 2 hold med i alt 25 mand, 
hvoraf det ene gennemførte som hold. Iøvrigt 
gennemførte alle 25 deltagere de 2 gange 45 km. 
og modtog hver en medalje.

Holdet fik endvidere en plakette med delta
gernes navne. Plaketten blev opsat i messen.

Den 4. juli fejrede lokalafdelingen sin 25 års fød
selsdag.

Der blev for medlemmerne afholdt en recep
tion i messen. Formanden bød de ca. 20 frem
mødte velkommen og udbragte en skål for lokal
afdelingens fremtid. Efter en par timers samvær 
sluttede receptionen.

Den 11. juli deltog SSG H. W. Clausen og fanebæ
reren OS F. H. Rasmussen med fanen i festlighe

derne i Sønderborg i anledning af 50 års dagen 
for genforeningen.

På et bestyrelsesmøde den 1. december vedtog 
bestyrelsen, at korporaler kunne optages i lokal
afdelingen.

På messens generalforsamling den 26. april 1971 
meddelte messeforstander SSG Bent Eriksen i 
sin beretning, at der var indkøbt et farvefjernsyn 
til messen.

I august måned havde messen indkøbt en 
»Flipper«.

Endvidere berettede Eriksen om køb af tele
fon, messefester, julefrokost, juletræsafhentning 
med mere.

Den nye ordning om privatkantiner betyder en 
merudgift på ca. 5.000,- kr. samt betaling for 
porcelæn, køkkeninventar m. v.

På hærvejsmarchen samme år deltog et hold an
ført af OS Buksti, og fra sidste rasteplads til sta
dion gik holdet iført uniformer fra 1864.

På et bestyrelsesmøde den 28. maj oplyste for
manden, at det første nummer af regimentsbla
det »Prinsens« var udkommet, og at der var be
stilt et nummer til hvert medlem for resten af 
året.

Den 29. november vedtog bestyrelsen, at SSG 
H. W. Clausen skulle indtræde i redaktionskom- 
miteen.

Den 2. december deltog bestyrelsen i et møde 
i Skive sammen med lokalafdelingen fra Holste
bro. Emnet var et oplæg til et nyt lønsystem, som 
en lokalafdeling på Sjælland havde fremsat.
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Den 30. november 1972 fyldte Prinsens Livregi
ment 315 år.

I den anledning var Hans Kongelige Højhed 
Prins Henrik på besøg ved regimentet.

Prinsen ønskede også at aflægge sergentgrup
pen en visit. Der blev afholdt en reception i mes
selokalerne, hvor formanden G. L. Kristiansen 
bød Prinsen velkommen.

Prinsen underholdt sig med gruppen og beså 
herefter lokalerne og tog afsked.

På generalforsamlingen den 8. marts 1973 af
lagde formanden en lang beretning, der inde
holdt omtale af bl.a. A-kassen og den stiftende 
generalforsamling i det nye kapitalpensionsfond, 
der fandt sted i Odense den 22. april 1972.

Han omtalte tillige samarbejdsordningen, for
sikringsaftalerne, lønforhandlingerne, struktur
ændringen i CCS, bonusfonden og midlertidig 
højere aflønning.

Til slut omtalte han »Tour de Prinsens«, Hær
vejsmarchen og flere andre aktiviteter.

Efter 6 år som formand ønskede SSG 
G. L. Kristiansen at fratræde.

Ved den efterfølgende valghandling blev SSG 
Bent Eriksen valgt som ny formand for lokalafde
lingen.

På bestyrelsesmødet den 2. april forelå en for- 
spørgsel fra konstabelgruppen om tilladelse til 
at benytte baren i messen.

Resultatet heraf blev, at bestyrelsen gik ind 
for en prøveordning for en periode på 3 måneder 
på samme vilkår som for sergentgruppen.

På messens generalforsamling udviste messe
regnskabet et underskud på ca. 25.000,- kr.

Årsagen hertil var først og fremmest de sti
gende lønninger, der stillede større krav til mes
sens omkostningskonto.

Der var fra bestyrelsen fremsat et forslag til en 
hel række besparelser, som forsamlingen gav 
mandat til, at man arbejdede videre med.

I november måned samme år opnåede stamper
sonellet i forsvaret fuld forhandlingsret og i for
bindelse hermed en tillidsmandsordning.

Lokalafdelingens første fællestillidsmand blev 
SSG Bent Eriksen.

På et medlemsmøde den 21. januar 1974 var SSG 
Jens Rotbøll til stede.

Rotbøll gennemgik reglerne for tillidsmands
ordningen samt samarbejds- og kontaktudvalge
nes arbejdsformer.

På messens generalforsamling i 1974 viste mes
seregnskabet et mindre overskud - sparebestræ
belserne havde hjulpet.

Den 14. september samme år stod lokalafdelin
gen som arrangør af SFO’s 26. landsskytte
stævne, der blev afviklet på Viborg Skyttefor
enings baner.

Der deltog 12 lokalafdelinger i stævnet. Lokal
afdeling Viborg måtte klare sig med en 3. plads i 
hovedskydningen for pistol ved SSG K. A. Buk
sti.

Årene efter tillidsmandsordningens gennemfø
relse viste sig at blive meget positive for lokalaf
deling Viborg. På tillidsmandsmøderne behand
ledes de faglige spørgsmål særdeles grundigt, og 
beretningerne fra samarbejdsudvalgsmøderne 
var ligeledes til en meget positiv debat.

Fra årsskiftet 1979/80 føres en protokol med 
referater fra disse møder, og interessen for at 
deltage i faglige møder med andre lokalafdelin
ger har i tiden fremover en stadig stigende inter
esse.

På et tillidsmandsmøde den 18. januar 1980 
meddeler fællestillidsrepræsentanten SSG Hans 
Poulsen, at forsvarsminister Poul Søgaard har 
indvilget i at ville komme til Viborg for at deltage 
i et møde med Sergentgruppen.

SSG Hans Poulsen.
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Mødet bliver dog udsat intil den 22. august 
samme år, og som arrangører af dette møde står 
nu Samarbejdsudvalget ved Prinsens Livregi
ment.

Fra dette møde forligger følgende referat:

Forsvarsministeren indledte mødet med at give 
udtryk for, at det glædede ham at få lejlighed til 
at mødes med regimentets samarbejdsudvalg. 
Ministeren håbede, at han herigennem ville få de 
forskellige personelgruppers synspunkter dra
get frem og erklærede sig villig til at lytte til evt. 
spørgsmål og ville, om muligt, besvare sådanne.

H. Poulsen spurgte, om en ny personelstruktur i 
1981 ville medføre, at personel fra mellemleder
gruppen (SGGRP) skulle overtage stillinger fra 
ledergruppen (OFGRP), samt om der var på
tænkt en udvidelse af administrativ uddannelse 
af SGGRP således, at gruppen fik de fornødne 
kvalifikationer til bestridelse af tjenesten som 
KDOF.

Ministeren svarede hertil, at skulle strukturen 
ændres, ville man gerne undersøge om en udvi
delse af uddannelsen var påtænkt og føjede til, at 
det forgangne kursus ved FOFS var en nødløs
ning.

OB H. Cordsen oplyste i tilslutning hertil, at 
Chefen for Hæren ikke ville sætte en sådan ud
dannelse igang, før der var taget en endelig be
slutning om en evt. strukturændring. Obersten 
fortsatte med at oplyse, at regimentet i flere til
fælde var nødsaget til at benytte SSG som DF på 
trods af organisationens ønske om uddannelse 
svarende til anvendelse.

Ministeren sluttede dette emne af med at ud
tale, at en ny lov ville indeholde nye elementer til 
uddannelse af personellet.

I. T. Sørensen fremførte, at KSE blev yngre for 
hvert hold, der tilgik regimentet og spurgte, om 
han ikke syntes, at de var for unge.

Ministeren erklærede sig enig heri. FKO arbej
der med problemet, men kan for tiden ikke skaffe 
KSE på 18 år og derover i tilstrækkeligt antal til 
at dække behovet.

I. T. Sørensen tilføjede, at det navnlig var friti
den, der voldte problemer for de unge, og at 
KSGRP ville forsøge at lave noget lokalt.

Ministeren havde truffet problemet i andre

garnisoner. Han mente, at by og organisationer 
burde inddrages i forsvarets miljøproblemer. 
Derved kunne lokale fritidsorganisationer tage 
del i fritidstilrettelæggelsen. Ministeren føjede 
til, at han havde lagt mærke til, at personellet i 
Viborg garnison virkede tilfreds og var i stand til 
at klare sine egne problemer. Ministeren fandt, 
at der herskede et godt klima i garnisonen.

P. E. Christensen ønskede højere løn til B-office- 
rer, der ofte har lavere løn end SSG.

H. Poulsen fandt, at mange i forsvaret arbej
dede under garantibetaling og ønskede normal
løn + overbetaling for ekstraarbejde.

Ministeren svarede hertil, at løn var et for
handlingsspørgsmål, og at det ikke gerne skulle 
føre til, at vi skulle forsvare os med bue og pil, 
når lønningerne var betalt.

H. Poulsen anførte, at det altid var det rutine
rede personel, der lod sig lokke af højere løn på 
det civile marked og efterlod de yngre og uruti- 
nerede i forsvarets hverdag.

Ministeren erkendte, at det civile marked var 
førende i lønforhold, og at de offentlige etater 
derfor vil blive tappet for personel.

OB H. Cordsen takkede for mødet.

At der stadig arbejdes meget seriøst med de fag
lige spørgsmål fremgår også meget tydeligt af et 
revideret forslag til en ny personel og uddannel
sesplan for sergentgruppen fra oktober 1981.

Forslaget behandler uddannelsen på 4 ni
veauer, hvor højeste niveau er beregnet for per
sonel med 60 års kontrakt i følgende funktioner:

- REG/FSBM
- Daglig leder af UMAK

Daglig leder af køreskolen
- Funktioner ved REG stabe 

Funktioner ved højere stabe

Forslaget er så meget mere interessant, da der i 
1987 foreligger en plan om omlægning af perso
nel og uddannelse for fremtidens mellemledere, 
og endvidere er der drøftelser om en ny højere 
sergentgrad (Chefsergent).

På et tillidsmandsmøde i april 1982 vedtager 
man at foretage en arbejdsfordeling. Herefter 
skal tillidsrepræsentanterne være sagsbehand-
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lere for hver sine områder. Samtidig vil man be
stræbe at indføre en bedre lokal uddannelse af 
tillidsrepræsentanterne og deres suppleanter.

Udover disse mange rent faglige emner arran
gerer lokalafdelingen også festlige arrangemen
ter med damer, ligesom man afslutter årsmøder 
m.v. med fælles spisning.

Medlemmer af lokalafdelingen deltager i sky- 
dearrangementer som for eksempel CS lands- 
skyttestævne i Vingsted og en konkurrenceskyd
ning med lokalafdeling Randers. Ligeledes er lo
kalafdelingen repræsenteret i den årlige hær
vej smarch.

Den 4. juli 1985 fejrede lokalafdeling Viborg sit 
40 års jubilæum.

Begivenheden blev først og fremmest marke
ret ved en reception i messen, hvortil der udover 
lokalafdelingens egne medlemmer var indbudt 
57 gæster.

Organisationens æresmedlem Børge Jensen 
var indbudt som gæstetaler.

Formanden SSG G. A. B. Sørensen indledte med 
en velkomst, hvori han takkede, fordi så mange - 
ca. 100 personer - midt i ferietiden havde givet 
sig tid til at være til stede.

Han bragte endvidere regimentschefen OB 
H. Sørensen gruppens tak, fordi han med så stor 
selvfølgelighed havde givet alle afdelingens med
lemmer tjenestefri på denne festdag.

I en mindre oversigt over de 40 år fortalte han, 
at lokalafdelingen var blevet stiftet nøjagtig en 
måned efter, at 3. regiment officielt var blevet 
budt velkommen tilbage til garnisonen efter be
sættelsens ophør.

Lokalafdelingsformanden afsluttede med at 
give udtryk for, at lokalafdelingen nu virkede 
mere som en fagforening, selv om metoderne 
ikke kunne være de samme som i det civile liv, 
gik bestræbelserne dog ud på at skabe de bedst 
mulige arbejdsforhold for gruppens medlemmer.

Den 27. marts 1987 havde sergentgruppen den 
glæde, at Hans Kongelige Højhed Prins Henrik - 
der i anden anledning var til stede på Viborg ka
serne - påny gæstede sergentmessen.

Hermed vil jeg afslutte min beretning om lokalaf
deling Viborg.

Børge Jensen på talerstolen.

SSG G.A.B. Sørensen.
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Der er trængsel i messen ved jubilæumsreceptionen. Forrest t.h. to tidligere lokalafdelingsformænd, 
SSG Bent Eriksen og nærmest SSG G.L. Kristiansen.

Formandsliste

1939 1940 OS af res. S. E. F. Olesen

4. jul. 1945 1946 OS af res. V. C. N. Christensen
1946 - l.jul. 1948 SG af res. Ørstoft

l.jul. 1948 - 19. aug. 1948 OS af res. J. C. Knudsen
19.aug. 1948 - 24. mar. 1949 OS af res. H. P. J. Poulsen
24. mar. 1949 - 8. dec. 1954 OS af res. G. Johansen

8. dec. 1954 - 32. mar. 1955 SG Victor Madsen
21. mar. 1955 -

1956 -
1956
1958

OS
OS

Arnt Christensen
A. J. J. Svenstrup

1958 - 30. jul. 1958 OS S. C. G. Sørensen
30. jul. 1958 - 25. jun. 1960 OS G. L. Kristiansen
25. jun. 1960 - 1963 OS I. Østergaard Madsen
17. maj 1963 - 1967 SG H. W. Clausen
23. jan. 1967 1967 OS P. E. Madsen

1967 - 30. nov. 1968 OS L. V. Jensen
30.nov. 1968 - 24. mar. 1969 OS P. E. Madsen
24. mar. 1969 - 8. mar. 1973 SSG G. L. Kristiansen

8. mar. 1973 17. feb. 1978 SSG Bent Eriksen
17. feb. 1978 - 23. mar. 1981 SSG Hans Poulsen
23. mar. 1981 14. jan. 1983 SSG V. B. W. Johansen
14. jan. 1983 16. dec. 1985 SSG G. A. B. Sørensen
16. dec. 1985 - 3. jun. 1986 SSG Hans Poulsen

3. jun. 1986
2. okt. 1986 -

2. okt. 1986 SSG
SSG

G. A. B. Sørensen 
Bent Eriksen
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Lokalafdelingens bestyrelse november 1987. Forrest fra venstre: Formanden SSG Bent Eriksen og 
kassereren SSG K. Hornskov. Bagerst fra venstre: OS S. Goul, OS J.H. Pedersen, SSG F. Nielsen og 

OS K.B. Jokumsen.



Ved hærloven i 1909 blev det bestemt at Vordingborg - der siden hærloven af 1867 havde været uden 
garnison - påny skulle være garnisonsby.

Der blev opført en kaserne, hvis første del var klar i 1913, og 5. regiment blev herefter forlagt fra 
Nyborg til Vordingborg kaserne.

Falsterske Fodregiment. 
Oprettet 8. marts 1747.

Danske Livregiment.
Oprettet 7. december 1763.

1 1976 blev Danske Livregiment forlagt fra København til Vordingborg og sammenlagt med Falsterske 
Fodregiment under navnet Danske Livregiment.

Navne: 1747 Falsterske Regiment, 1785 Aalborgske Infanteri-Regiment, 1790 3. Jyske Infanteri-Regi
ment, 1842 11. Linie Infanteri-Bataillon, 1863 11. Infanteri-Regiment, 1865 11. Infanteri-Bataillon, 
1867 11. Bataillon, fra 1. november 1951 5. Regiment.
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Regimentet havde indtil 1779 hovedsagelig garnison i København, men kom derefter, da det fik sit 
mandskab fra Nørre-Jylland, til Aalborg, hvor det lå til 1816, fra 1816-20 igen i København for atter i 
1820 at vende tilbage til Aalborg, hvor det lå til 1913, da det fik garnison i Roskilde, hvorfra det den 1. 
januar 1952 flyttedes til Vordingborg.

Regimentet har deltaget i krigene 1801, 1807-14, 1848-50 og 1864.

På regimentets fanebånd står: Bov 1848, Slesvig 1848, Isted 1850, Sankelmark 1864.

Regimentet indgår siden 1. august 1976 i Danske Livregiment.

Navne: 1763 Det danske Livregiment til Fods, 1819 1. Livregiment til Fods, 1842 1. Linie Infanteri-Ba
taillon, 1848 1. lette Infanteri-Bataillon, 1855 1. Linie Infanteri-Bataillon, 1860 1. infanteri-Regiment, 
1865 1. Infanteri-Bataillon, 1867 1. Bataillon fra 1. november 1951 1. Regiment.

Regimentet har fra sin oprettelse overvejende været garnisoneret i København, indtil det 1. august 
1976 flyttedes til Vordingborg. Her lå i forvejen Falsterske Fodregiment, som fra samme dato indgik i 
Danske Livregiment.

Det har deltaget i krigene 1801, 1807-14, 1848-50 og 1864.

På regimentets fanebånd står: Bov 1848, Slesvig 1848, Fredericia 1849, Isted 1850, Sankelmark 1864.

Lokalafdeling Vordingborg

Den 10. maj 1943, altså under meget vanskelige 
vilkår samledes nogle underofficerer for at 
starte en lokalforening i Vordingborg.

Der var dog ingen vanskeligheder med starten 
af lokalforeningen, der fik følgende bestyrelse:

Formand: OS af res. K. F. V. Høxbro.
Næstformand: OS af res. V. R. Christensen.
Kasserer: Reshv. 1 E. P. Hedegaard.
Sekretær: OS af res. V. 0. Jensen.

Tirsdag den 17. juli blev afholdt en ekstraordi
nær generalforsamling med følgende dagsorden:

1. Valg af Dirigent.
2. Valg af Formand.
3. Valg af Bestyrelsesmedlemmer.
4. Eventuelt.

Til Dirigent valgtes hjk. Oversergent K. F. V. 
Høxbro.

Til Formand genvalgtes Oversergent K. F. V. 
Høxbro.

Til Bestyrelsen nyvalgtes Oversergent 
E. L. Poulsen og hjk. Oversergent N. K. R. Jylov.

Under Eventuelt drøftedes Særmark-Thomsens 
Tourné for Terrainsportssagen, det vedtoges at 
invitere den lokale Terrainsportsforening til 
Møde, der afholdtes den 20. September.

Dirigenten sluttede Generalforsamlingen med 
at udtale Haabet om fortsat Fremgang for »Un
derofficersforeningen af 1939« og Lokalforenin
gen »Vordingborg«.

Som det skete for mange lokalforeninger under 
»Dansk Underofficersforening af 1939« således 
også for lokalforening Vordingborg.

Den 29. august 1943 blev det danske forsvar 
nedlagt af besættelsesmagten, og personellet in
terneret indtil den 21. oktober samme år.

Dette overfald satte en stopper for lokalfor-
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eningens videre arbejde, og først efter besættel
sens ophør begynder lokalforeningen at fungere 
normalt.

Fredag den 13. Juli 1945 Kl. 17.00 afholdt Lokal
foreningen ordinær Generalforsamling paa Ka
sernen i Vordingborg.

Formanden, Oversergent Kr. Høxbro, aabnede 
Generalforsamlingen med at byde de indkom
manderede Underofficerer Velkommen til Vor
dingborg og udbad sig derefter Forslag til Valg af 
Dirigent. Sergent S. H. Larsen blev foreslaaet og 
enstemmigt valgt.

Dirigenten oplæste Dagsordenen og gav 
straks Ordet til Formanden, som aflagde Beret
ning.

Formanden havde kun lidt at oplyse i sin be
retning om Foreningens Arbejde siden sidste Ge
neralforsamling den 17. August 1943, idet det ty
ske Overgreb paa den danske Hær og Flaade den 
29. August 1943 bevirkede, at der kun blev 3 
Medlemmer tilbage i Vordingborg, hvoraf For
manden var den ene. Formanden blev derefter 
ene om at varetage Foreningens Interesse, idet 
Næstformanden og Kassereren frasagde sig 
Hvervene.

Formandens Beretning blev enstemmigt god
kendt.

Punkt 3 paa Dagsordenen var Kassererens 
Beretning og Regnskab, der blev fremlagt af For
manden. Beretning og Regnskab blev enstem
migt godkendt.

Man gik derefter over til Valgene. Oversergent 
Kr. Høxbro blev foreslaaet og opfordret til at 
fortsætte som Formand, og da der ikke blev fo
reslaaet andre, efter at Dirigenten havde udbedt 
sig andre Forslag, blev Oversergent Kr. Høxbro 
genvalgt som Formand med Akklamation.

Til Bestyrelsesmedlemmer blev forslaaet føl
gende: Oversergent J. M. E. Larsen, Oversergent 
K. Madsen, Oversergent H. B. Voss Petersen, Ser
gent K. F. Rasmussen, Oversergent V. R. Chri
stensen, Oversergent V. E. Nielsen, Sergent 
S. C. Juul og Sergent B. E. Hansen.

Under sidste Punkt paa Dagsordenen blev det af 
Oversergent J. M. E. Larsen foreslaaet, at Besty
relsen, saa snart den havde konstitueret sig, ud
arbejdede en ny Dagsorden til en ekstraordinær 
Generalforsamling, idet Generalforsamlingen nu

hovedsagelig kun tog Sigte paa at vælge en Be
styrelse og paa at genoptage Foreningsarbejdet. 
Det var urimeligt at afholde en Generalforsam
ling med udtømmende Dagsorden paa et Tids
punkt som nu, hvor en stor Del af Underoffice
rerne var fraværende paa Grund af Deltagelse i 
Kursus og Tjenste andre Steder.

Forslaget blev vedtaget, og Dirigenten tak
kede for god Ro og Orden, hvorefter Generalfor
samlingen blev hævet.

Efter denne begivenhed er det ikke muligt at 
finde mere om lokalforeningens arbejde før der i 
et referat fra en ekstraordinær generalforsam
ling afholdt den 17. juni 1948 berettes følgende:

Formanden Oversergent S. K. Juulbød de mødte 
velkommen, hvorefter han udbad sig Forslag til 
en Dirigent, til dette valgtes med Akklamation 
Oversergent Juul. Dagsordenen var følgende:

1. Valg af Dirigent.
2. Formanden aflægger Beretning.
3. Regnskabet.
4. Valg af Bestyrelse.
5. Valg af Repræsentanter til Repræsentant

skabet.
6. Indkommet Forsalg: Nedsættelse af en 

Kommission, der skal arbejde for Opret
telse af en Messe i Garnisonen.

7. Eventuelt.

I sin Beretning redegjorde Formanden for For
eningens Drift siden den blev sat i Gang i Ef- 
teraaret 1947. Det var intet særligt godt Resul
tat, der var naaet, men han haabede paa, at det 
skulde blive bedre med den nye Bestyrelse, idet 
han ønskede at trække sig tilbage grundet paa 
manglende Tid.

Efter Beretningen aflagde Sekretæren Regn
skabet, som godkendtes. (Kassereren var hjem
sendt).

Næste Punkt paa Dagsordenen var Valg til Be
styrelsen. Til Formand valgtes Sergent R. H. G. 
Pedersen, til Næstformand Oversergent J. Jør
gensen, til Kasserer Oversergent H. S. Thoby, til 
Sekretær Oversergent K. K. Christiansen, endvi
dere valgtes til Bestyrelsen Oversergent E. V. J. 
Andersen, som samtidig valgtes til Revisor.
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Til Repræsentantskabet valgtes Formanden 
Sergent R. H. G. Pedersen.

Punkt 6. Der blev nedsat en Kommission til at 
varetage Spørgsmaalet om Messen, den bestod 
af følgende: Sergent R. H. G. Pedersen, Overser
gent Thoby og Oversergent Juul.

Næste og sidste Punkt var Eventuelt: man 
vedtog at afholde en Kammeratskabsaften første 
Fredag i August.

Da alle Emner var udtømt, takkede Dirgenten 
for god ro og Orden og gav Ordet til Formanden, 
som takkede Medlemmerne, fordi alle var mødt 
og udtrykte et Ønske om godt Samarbejde og 
Held og Lykke for Foreningen og erklærede der
med Generalforsamlingen Hævet.

Den 4. marts 1949 afholder lokalforeningen ordi
nær generalforsamling. Fremmødet var godt. 
Der mødte mange både tjenstgørende og hjem
kommanderede medlemmer.

Da alle var samlede bød formanden velkom
men og udbad sig forslag til en dirigent.

Til dirigent valgtes osgt. Jens Chr. Christen
sen, som takkede for valget og oplæste dagsorde
nen, hvorefter man gik over til næste punkt på 
dagsordenen, beretning.

Formanden aflagde beretning for foreningens 
drift i 1948 og udtrykte sin glæde over, at der i 
den senere tid var kommet god gang i forenin
gen, og håbede på, at dette ville fortsætte i frem
tiden. Efter beretningen var der enkelte spørgs
mål til denne, som blev besvaret af formanden.

Formanden aflagde regnskabet, da kassereren 
var forflyttet til brigaden.

Da regnskabet var oplæst, fremlagdes det til 
eftersyn, hvorefter det blev enstemmigt god
kendt.

Til formand genvalgtes sergent R. H. G. Pe
dersen, som takkede for valget og for den tillid, 
som man viste ham og udtrykte, at det også for 
fremtiden vil være hans mål at føre foreningen 
efter bedste overbevisning.

Til kasserer valgtes osgt. Jens Chr. Christen
sen.

Til bestyrelsen valgtes: Tjenstgørende sgt. 
Verner Blach, tjenstgørende sgt. Poul S. Larsen, 
hjemkommanderet sgt. E. P. Freisner.

Til revisor valgtes afsk. osgt., tilsynsførende 
K. Høxbro.

Som repræsentant til repræsentantskabsmø
det valgtes formanden, sgt. R. H. G. Pedersen, 
kassereren, osgt. Jens Chr. Christensen og hvis 
medlemstallet krævede det, hjemkommanderet 
sgt. E. P. Freisner.

SG af res. R.H. G. Petersen.

Under punktet eventuelt var der en livlig de
bat.

Osgt. Høxbro havde først ordet, han henstil
lede til bestyrelsen, at hvis forholdene tillod det, 
skulle de tænke på at få en fane til lokalforenin
gen fremskaffet, da han ville imødese med 
glæde, at også lokalforening Vordingborg havde 
sin egen fane, og hvis den kunne fremskaffes in
den påske, at den da kunne blive indviet ved re
præsentantskabsmødet i København.

Formanden havde derefter ordet og oplyste, at 
foreningens økonomi ikke i øjeblikket stod til at 
anskaffe en fane, men fremkom med forslag om 
at oprette et fanefond, dette blev indgående 
drøftet, og man enedes om at overlade til besty
relsen om et sådant kunne oprettes. Osgt. Chri
stensen havde derefter ordet og foreslog, at for
eningen skulle tage et privat lån til anskaffelse af 
en fane.

Formanden havde derefter ordet og foreslog, 
at man i denne sag gjorde klogt i at henvende sig 
til hovedforeningen og igennem den eventuelt få 
et mindre lån og så udbetale resten på fanen, 
som hovedforeningen sikkert også kunne frem
skaffe.

Man enedes om at lade formanden undersøge 
mulighederne for fremskaffelse af en fane ved 
hovedforeningen.

Derefter var der forskellige forslag fremme
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om afholdelse af en fest, der kunne skaffe nogle 
midler til foreningen, noget endeligt blev ikke 
vedtaget, og det blev overladt til bestyrelsen at 
tage stilling til dette spørgsmål.

Den 12. april 1950 afholdtes den ordinære gene
ralforsamling i underofficersmessen på kaser
nen.

Formanden udtalte, at der ikke i den senere 
tid havde været så god gang i foreningen, som 
der kunne have været, men grunden lå i, at han 
var trådt ud i det civile erhverv og ikke havde den 
tid til rådighed for foreningen, som han før 
havde haft, men oplyste videre, at foreningen 
trods lidt tilbagegang stod godt, og der var ingen 
tvivl om, at foreningen kunne komme godt frem, 
hvis den nye bestyrelse ville gøre noget ved sa
gen, idet han hævdede, at det var hans agt at 
trække sig tilbage til fordel for bedre kræfter.

Formanden redegjorde derefter for, hvad der 
var sket i året løb, og udtalte sluttelig et ønske 
om, at foreningen i fremtiden ville gå godt og 
møde fremgang.

Formandens beretning blev enstemmigt god
kendt.

Næste punkt på dagsordenen: regnskabet.
Kassereren, osgt. J. C. Christensen oplæste 

dette, der sluttede med en kassebeholdning på 
kr. 91,73 plus et beløb, som henstår i fanefonden 
på kr. 43,80, efter at regnskabet var oplæst, 
fremlagdes det til eftersyn og blev derefter en
stemmigt godkendt.

Næste punkt på dagsordenen var valg af for
mand. Hertil valgtes tilsynsførende, osgt. 
H. P. Nielsen, som takkede for valget og udtalte, 
at det skulle være hans hensigt at røgte det 
hverv, som var pålagt, så godt som det var ham 
muligt.

Næste punkt på dagsordenen var valg af kas
serer, hvortil valgtes sgt. Lukassen.

Den øvrige bestyrelse, kom til at bestå at sgt. 
R. H. G. Pedersen, sgt. H. G. D. Hansen og sgt. 
J. Poulsen.

Under eventuelt var der flere, der havde ordet 
og blandt andet fremkom med forskellige forslag 
til, hvad der skulle foregå i sommerens løb. No
get endeligt blev ikke vedtaget, og det blev over
ladt til bestyrelsen at tage affære med hensyn til, 
hvad der skulle sættes igang.

Da alle emner var udtømt, takkede dirigenten

for god ro og orden og erklærede generalforsam
ling for hævet.

Lokalforeningen var ikke i funktion det følgende 
år, og beretningen fra generalforsamlingen i 
1951 viser klart, at lokalforeningen er ude i nogle 
vanskeligheder med hensyn til disponible loka
ler.
Den nye lov om forsvaret, der kom i juni måned 
samme år, afskaffede underofficersgruppen, og 
sergenterne blev værnepligtige, medens de tidli
gere oversergenter kunne ansættes på kontrakt.

Til mødet, der afholdtes den 6. november 1951, 
var der mødt 14 medlemmer.

Til dirigent valgtes osgt. J. H. Andersen, der 
takkede for valget og oplæste dagsordenen.

Da foreningen havde ligget stille det sidste år, 
var der ingen beretning. Kassereren oplyste, at 
der var ca. 148 kr. i kassen, denne vil i nærmeste 
fremtid blive revideret af de nye revisorer.

Til formand valgtes osgt. L. P. C. Petersen.
Kassereren, osgt. A. L. Beringskjold, blev gen

valgt.
Til bestyrelsesmedlemmmer valgtes: osgt. 

R. H. G. Pedersen, osgt. O. J. Olsen, osgt. F. F. 
Hansen.

Det vedtoges enstemmigt ikke at optage værne
pligtige sergenter som medlemmer.

Osgt. R. H. G. Pedersen fik ordet og spurgte, 
om vi ikke kunne lave nogle klubaftener, sådan 
som det var gjort tidligere. - Formanden bad om 
ordet og spurgte, hvor man eventuelt kunne af
holde disse klubaftener.

Der blev nu en livlig diskussion om problemet, 
men til sidst enedes man om at sende 2 mand til 
garnisonskommandanten for at få stillet et lo
kale til rådighed. Dette blev osgt. A. L. Berings
kjold og osgt. L. P. C. Petersen.

Efter dette sluttede mødet, og dirigenten tak
kede for god ro og orden.

Der er herefter en periode på ca. 3 år, hvor lokal
foreningen fører en meget stille tilværelse. Der 
findes ingen referater fra denne periode, før der i 
februar 1954 afholdes et orienterende møde.

Onsdag den 10. februar 1954 havde lokalfor
ening Vordingborg indbudt garnisonens sergen-
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ter og oversergenter til et orienterende møde i 
»Hulen« på kasernen for at redegøre om »For
eningen af Oversergenter og Underofficerer« og 
dennes arbejde.

For at give en så alsidig orientering som mulig 
havde man indbudt landsformanden.

Kl. 20.00 kunne formanden for lokalforenin
gen, oversergent H. E. Larsen, byde en stor for
samling velkommen, og han gav straks efter or
det til landsformanden, der i en længere tale 
gjorde rede for foreningen og dens arbejde. 
Denne tale blev påhørt med stor opmærksom
hed, og der blev takket med et kraftigt bifald.

Der udspandt sig derefter en diskussion om 
sergenterne og oversergenternes arbejde og pro
blemer, hvorunder mange forhold, som viste sig 
at være de tjenstgørende ukendte, blev klarlagt.

Kl. ca. 23.00 kunne oversergent Larsen af
slutte mødet med en tak til landsformanden og 
en opfordring til de tilstedeværende til at slutte 
op om foreningen og dens arbejde.

At denne opfording havde sin virkning kan læses 
i et referat fra et medlemmøde, der blev afholdt i 
oversergenternes samligsstue »Hulen« den 23. 
november 1954:

Til dirigent valgtes OS A. L. Beringskjold, der 
straks gav ordet til formanden (OS H. E. Larsen), 
der kort redegjorde for foreningens arbejde i 
sommerens og efterårets forløb. Vi har haft, 
sagde formanden, den fornøjelse at måtte optage 
en sag for to sergenter, der havde søgt frivillig 
tjeneste, og som havde fået tre måneder, men in
gen udnævnelse til oversergent, sagen gik selv
følgelig i orden, ovennævnte sergenter blev ud
nævnt til oversergenter med tilbagevirkende 
kraft.

I lighed med sidste år vedtoges det at afholde 
en kammeratskabsaften hveranden onsdag, hvor 
lokalforeningens medlemmer kan mødes til kam
meratligt samvær. Første kammeratskabsaften 
den 24. november 1954.

I modsætning til sidste år blev der i år valgt et 
arbejdsudvalg til at varetage tilrettelæggelsen af 
underholdningen m.m. på kammeratskabsafte
nerne og ved eventuelle andre lejligheder. Dette 
udvalg kom til at bestå af følgende: Som formand 
for udvalget OS H. J. Nielsen, medens OS 
S. Aa. Hansen, og som de frivillige korporalers

repræsentant KP K. B. Pedersen, udgør det øv
rige udvalg.

Som næstformand nyvalgtes OS A. L. Bering
skjold.

Et par medlemmer spurgte om vor slunkne 
pengekasse ved hjælp af medlemmerne kunne 
bære en juletræsfest.

Vor ellers så venlige og milde kasserer sva
rede med et hvast blik, medens formanden 
mente, at det jo ikke var helt umuligt, men da der 
var forskellige småting, der skulle ordnes først 
inden der kunne blive tale om juletræsfest, blev 
spørgsmålet udsat til næste møde, som bestem
tes til den 14. december 1954.

Da der ikke var flere medlemmer, der ønskede 
ordet til eventuelt, sluttede dirigenten mødet 
med en tak for god ro og orden.

OS H.E. Lasen.
Lokalafd.formand i 7 år.

På et bestyrelsesmøde i begyndelsen af decem
ber vedtog man at afholde en juletræsfest den 
22. december. På samme møde vedtog bestyrel
sen at tage hårdere fat på de medlemmer, der 
ikke kunne overholde ordensbestemmelserne i 
»Hulen«.

Foruden julefesten, der blev en stor succes, af
holdt lokalforeningen stadig kammeratskabsaf
tener for medlemmerne.

På denne vinters første kammeratskabsaften 
var der mødt ca. 20 medlemmer.

Formanden indledte aftenen med at byde de 
fremmødte velkommen i »Hulen« og ønskede, at 
alle måtte få en god og fornøjelig aften.

Underholdningen begyndte med harmonika
musik, spillet af en rekrut fra FKFs rekrutskole, 
der høstede stort bifald for sine præstationer.
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Formanden for arbejdsudvalget (OS H. Nielsen) 
havde på grundlag af små episoder vedrørende 
os alle, skrevet et dagens digt, indeholdende et 
lille »hip« til de mest uskyldige medlemmer af 
foreningen.

Efter denne fornøjelige oplæsning blev der 
spillet kort og tømt mangt et krus øl. Under kort
spillet blev der solgt amerikansk lotteri, på hvil
ket der var en rivende afsætning. 1. præmien var 
1 flaske vin, 2. og 3. præmie var cigaretter.

Efter lotterispillet blev hjemsendt KP E. Ras
mussen opfordret til at give et nummer som hyp
notisør, hvilket Rasmussen indvilligede i. Mediet 
(OS A. I. Beringskjold) blev godt udnyttet og dyg
tigt til grin, ja, tilhørerne piblede så de fik ondt i 
maven.

Efter dette glimrende nummer fortsættes 
kortspillet, og det holdt ud til kl. 23.00, da man 
brød op for at gå hjem.

Fra generalforsamlingen i 1956 foreligger føl
gende referat:

Lokalforeningen har den 1. marts afholdt sin 
ordinære generalforsamling med følgende dags
orden:

1. Valg af dirigent.
2. Formandens beretning.
3. Regnskab.
4. Valg:

a. Kasserer (afgået OS S. Aa. Hansen).
b. 3 bestyrelsesmedlemmer.
c. 2 suppleanter.
d. Valg af repræsentant for SG.
e. Valg af revisor og revisorsuppleanter.

5. Valg af repræsentanter til København.
6. Indkomne forslag.
7. Eventuelt.

Formanden, OS H. E. Larsen, bød velkommen og 
beklagede det lille mødeantal.

ad 1: Til dirigent valgtes OS Th. Ridder, der 
takkede for valget, konstaterede, at generalfor
samlingen var lovligt indvarslet, oplæste dagsor
denen og gav ordet til formanden.

ad 2: Formanden begyndte sin beretning med 
en omtale af sidste års repræsentantskabsmøde i 
Haderslev, hvor han selv og OS S. Aa. Hansen 
deltog.

Her var spørgsmålet om tjenstgørende repræ

sentanter i hovedbestyrelsen blevet rejst. Det 
blev denne gang ikke til noget, men det blev nu 
bebudet, at lokalforeningen igen ville rejse 
spørgsmålet til mødet i København.

Derefter omtaltes sidste forårsfest, og for
manden fortsatte med at beklage det store fra
fald, der havde været inden for bestyrelsen i det 
forløbne år. OS P. W. Jensen havde afløst OS 
S. Aa. Hansen, der var afgået til fenrikskolen. OS 
C. S. Hansen og Th. Ridder var indtrådt i besty
relsen i stedet for OS H. J. Nielsen, der også var 
indtrådt på fenrikskolen, og OS A. Beringskjold, 
der var hjemsendt og civilansat.

Den kommende forårsfest blev omtalt, men 
der var forskellige vanskeligheder, som man dog 
håbede at kunne overvinde.

Spørgsmålet værnepligtige befalingsmænd 
blev omtalt. Her oplæste formanden den fra 
landsforeningen modtagne skrivelse, som gør 
rede for dette spørgsmål.

Den nye personelordning kunne der ikke gives 
nye oplysninger om, da den ligger i udvalg.

Det fremgik også af formandens beretning, at 
foreningen, da den ny kostforplejning blev taget i 
brug, havde søgt om at få et eventuelt salg af øl. 
Det var blevet afslået, da der overhovedet ikke 
måtte blive solgt øl i kostforplejningen. Senere 
blev det oplyst, at der var en mulighed for, at vi 
kunne få vort eget udsalg uden udskænkning af 
stærke drikke.

Efter beretningen blev der stillet forskellige 
spørgsmål: OS E. Andersenbad om udsættelse af 
forårsfesten.

OS Buus Jensen mente, at der burde være en 
betegnelse for OS i lighed med den tidligere un
derofficer. Hertil svarede formanden, at beteg
nelsen var kontraktansat OS til frivillig tjeneste.

Herefter gik beretningen til afstemning, og 
den blev enstemmigt godkendt.

ad 3: Kassereren forelagde regnskabet og ud
talte, at det måske var lidt mangelfuldt, men han 
var sprunget ret hovedkulds ind i det på grund af 
OS Hansens afgang til skolen. Regnskabet af
fødte lidt diskussion om forskellige udgifter, 
bl.a. mente OS Ridder, at nogle af udgifterne 
kunne spares. Herefter godkendtes regnskabet 
enstemmigt.
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ad 4: OS P W Jensen valgtes til kasserer.
b: OS C. S. Hansen, OS Buus Jensen og OS 
P. J. Christensen valgtes.
c: OS C. A. Jensen og OS B. W. Laursen blev 
valgt.
d: Valget kunne ikke foretages, da der ingen 
sergenter var mødt.
ad 5: OS H. E. Larsen og P. J. Christensen var 
indstillet og blev valgt.

ad 6: Da foreningens økonomi var i en dårlig 
forfatning, havde formanden stillet forslag om, 
at der blev oprettet et fond, der skulle rette for
eningens økonomi op. Det skulle fungere på den 
måde, at medlemmerne kunne tegne sig for et 
fast månedligt beløb i et halvt år.

Beløbet skulle administreres af 2 mand, hvor
af den ene skulle være i bestyrelsen. Kun ved 
forhandling med disse 2 mænd kunne bestyrel
sen få adgang til pengene, som kun i nødsfald 
måtte bruges. Senere, når der var opsparet et 
større beløb, kunne der være tale om, at pengene 
overgik til foreningens kasse. Forslaget blev ved
taget.

Formanden henstillede til generalforsamlin
gen, at man her vedtog et lovændringsforslag til 
foreningens love, således at mindst to af hoved
bestyrelsen skulle være tjenstgørende. Forslaget 
blev vedtaget.

Til slut opfordrede formanden mødedelta
gerne til at gå ud i et større arbejde for at få flere 
medlemmer til lokalforeningen, især beklagede 
han, at interessen blandt 5. regiments sergenter 
var så lille. I øvrigt varsledes et snarligt propa
gandamøde for regimentes OS og SG.

Herefter nedlagde dirigenten sit hverv og tak
kede for god ro og orden.

Danmarks-Samfundet havde ved sin årlige fa
neuddeling betænkt lokalforening »Vording
borg« med en meget smuk fane, der blev indviet 
ved en festlighed på kasernen, lørdag den 12. maj 
1956.

Indvielsen foregik i den gamle mandskabsspise
sal i overværelse af formanden for Danmarks
samfundet i Vordingborg, fru Mortensen, kaptajn 
Aage S. B. Juel, F. O. U.s landsformand og redak

tør med fruer, købmand Jensen med frue, ca. 30 
medlemmer med damer og en gruppe menige 
soldater under gevær.

Formanden, OS H. E. Larsen, bød velkommen 
og rettede en særlig velkomst til gæsterne med 
en tak, fordi de ville komme til stede ved denne 
højtidelige lejlighed og være med til at kaste 
glans over denne mærkedag.

Derefter blev fanen rullet ud under tromme
hvirvel, hvorefter fru Mortensen på Danmarks
samfundets vegne overdrog fanen til foreningen 
og udtrykte ønsket om, at foreningen og dens 
medlemmer altid ville værne om dette samlings
mærke, ligesom man forventede, at foreningens 
medlemmer ved given lejligehed ville støtte DS i 
dens arbejde for den gode sag. Fru Mortensen 
sluttede med at lykønske foreningen med den 
nye fane og tilføjede ønsket om held og lykke 
fremover.

Formanden bragte foreningens tak til DS, og 
afgav løfte om, at fanen skulle blive holdt højt i 
ære.

Derefter besteg kaptajn Aage Juel talerstolen 
og bragte en hyldest til Hans Majestæt kongen, 
der som forsvarets højeste chef altid fulgte hæ
ren med stor interesse og bevågenhed.

Kaptajnen motiverede et nifoldigt leve for ma
jestæten, hvorefter kongesangen blev sunget, og 
kaptajnen slog det første søm i fanen for kongen.

Desværre var kaptajnen forhindret i at deltage 
i den efterfølgende spisning, og anmodede der
for om at måtte sige et par ord uden for det 
egentlige indvielsesceremoniel. Kaptajnen ud
talte sin beundring for F. O. U.s arbejde og dens 
medlemmers dygtige indsats i forsvarets tjene
ste. »Det er absolut en kendsgerning«, udtalte 
kaptajnen, »at det hæren mangler i dag, er et vel
uddannet underofficerskorps, som vi kendte fra 
den gamle hærlov, hvor underofficererne var et 
uundværligt led i uddannelsen af mandskabet«. 
Kaptajnen omtalte sit kendskab til F. O. U.s per
sonellovforslag, og udtrykte ønsket om, at det 
må lykkes organisationen at få gennemført den 
forbedring, som forslaget gav udtryk for. Kaptaj
nen sluttede med en tak for invitationen til 
denne faneindvielse og ønskede foreningen held 
og lykke fremover.

Et langvarigt bifald efterfulgte kaptajnens tale 
og varme ønsker.

Redaktøren talte derefter for Danmark og ci-
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terede første vers af »Vaj højt, vaj stolt, vaj frit 
vort flag« og fortsatte med at minde lokalfor
eningen og dens medlemmer om, at denne fane 
var symbolet på alt, hvad der er dansk og ud
trykte håbet om, at den altid måtte bæres i et frit 
og selvstændigt Danmark. Redaktøren udbragte 
et trefoldigt leve for vort fædreland, hvorfra man 
sang 1. vers af »Der er et yndigt land« og det 2. 
søm blev slået i for fædrelandet.

Landsformanden talte derefter for forenin
gen, idet han mindede om, at et godt og loyalt 
samarbejde i forbindelse med et godt kammerat
skab, var det, der skulle bære vor forening frem 
til en fasttømret enhed, hvor alle sergenter og 
oversergenter var medlemmer.

Landsformanden mindede om, at denne fane 
forpligtede foreningen og dens medlemmer til 
sammenhold og til, hver på sit felt, at dygtiggøre 
sig til den gerning, som man havde valgt, forsva
ret til gavn og F. 0. U. til ære, og sluttede med et 
trefoldigt leve for et godt kammeratskab i lokal
forening »Vordingborg«.

Landsformanden slog herefter det 3. søm i for 
F. 0. U., hvorefter han oplæste den gamle fane
bærerbefaling, og overdrog den nyindviede fane 
til lokalforeningens fanebærer.

Landsformanden, S.E.R. Kofoed, slår det tredie søm i 
fanen.

Lokalforeningsformanden besteg nu talersto
len og bragte en tak til de medvirkende ved 
denne smukke højtidelighed, der vil blive en 
uforglemmelig dag i foreningens historie, og be
ordrede derefter fanen ført ud, hvilket skete un
der trommehvirvel.

Det skal bemærkes, at der på fanen var påsat 
en meget smuk faneplade fra DS i Vordingborg.

Efter den smukke og meget højtidelige indvi
else, var der inviteret til en ualmindelig overdå
dig spisning i Oversergentmessen.

Der var mødt ca. 40 damer og herrer, der alt i 
alt havde en anstrengende, men absolut fornøje
lig fest, som foreningen, og specielt kokken, 
havde megen ære af. Ved det fornøjelige bord 
talte formanden for gæsterne, landsformanden 
for foreningen, redaktøreren for damerne, og OS 
K. E. Nielsen for formanden og takkede for hans 
store indsats for lokalforeningen.

Også det udmærkede orkester fortjener ros, 
og det var ud på de små timer, inden de fik lov at 
spille »Godnatvalsen«.

Vi, der var med til denne fest som gæster, 
skylder såvel bestyrelsen og lokalforeningens øv
rige medlemmer en hjertlig tak for den udviste 
gæstfrihed og den dejlige aften.

At besøget afsluttedes med en lille rask ilde
brand, hvor landsformanden fik udbytte af sit 
mangeårige bekendtskab med kasernebrandma
teriel, idet han agerede »sprøjteleder«, nævnes 
kun for fuldstændighedens skyld.

Efter den tidligere omtalte lov om forsvaret 
ordning fra juni 1951 var vedtaget, var en af virk
ningerne, at Danmark fik et selvstændigt flyve
våben. Herefter opstod der en række lokalfor
eninger for flyvevåbnets sergengruppe, men 
hvor der ikke var tilstrækkeligt antal tjenstgø
rende fra gruppen, blev disse medlemmer af den 
nærmeste lokalforening for hæren. Således var 
flyvestation Stensved’s sergentgruppe medlem
mer i lokalforening Vordingborg.

De i generalforsamlingsreferatet fra 1. marts 
omtalte propagandamøder gjaldt således også 
Stensved.

Onsdag den 14. november 1956 aflagde forman
den sammen med OS C. S. Hansen, OS R. B. Ni
elsen og SG P. Hjort et besøg på flyvestation 
Stensved, som en kontakt mellem OS og SG i 
Stensved og Vordingborg.
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Vi blev ved ankomsten modtaget af fhv. OS 
A. Beringskjold, der er kostforplejningsforvalter 
på stationen. Beringskjoldhad os følge med ned i 
messen, hvor OS Teglbjærg, modtog os på virke
lig kammeratlig vis og under hyggelige former, 
idet han på messedeltagernes vegne bød os hjer
telig velkommen.

Oversergenten beklagede, at deres formand 
ikke var til sted, men på grund af det forstærkede 
beredskab kunne dette desværre ikke lade sig 
gøre. Vi fandt ud af, at her ville vi ret hurtigt føle 
os hjemme, idet vi aldrig før er blevet modtaget 
under så kammeratlige former. Vort besøg var 
heller ikke forgæves, idet vi denne aften fik 10 
nye medlemmer til vor lokalforening. Vi fandt 
også ud af, at interessen for F. O. U. er meget 
stor derude, og vi regner med, at vi i løbet af gan
ske kort tid yderligere kan tilmelde ca. 10 med
lemmer.

Foreningens arbejde blev diskuteret, og vi 
blev her enige om, at enten vi var iført hærens, 
marinens eller flyvevåbnets uniform, så havde vi 
fælles interesse i F. O. U.

Jeg vil gerne på lokalforening »Vordingborg«s 
vegne sige Stensved tak for den dejlige aften, vi 
havde hos jer, og tak til alle de nye medlemmer, 
vi fik ind i F. O. U. Jeg er sikker på, at der fra nu 
af vil herske det bedste forhold mellem »Vor
dingborg« og Stensved, og kammeratskabet vil 
vi til enhver tid være med til at fremme, specielt 
inden for lokalforening »Vordingborg« og flyve
station Stensved.

Lokalforening »Vordingborg« havde den 8. fe
bruar 1958 indvielse af de nye lokaler for OS og 
SG i Vordingborg.

Festen tog sin begyndelse kl. 18,30 i kaffe
stuen for værnepligtige befalingsmænd. Der var 
mødt ca. 20 OS og SG med damer.

Man havde fra lokalforeningens side ment, at 
denne fest, hvor man skulle indvie de nye lokaler, 
skulle være af en særlig karakter, og havde i den 
anledning inviteret regimentets chef, OB 
A. H. Klokhøj og oberstinden. Kl. 18.30 ankom 
OB og oberstinden, og festen tog sin begyndelse.

Lokalforeningens formand, OS H. E. Larsen, 
bød velkommen. Han rettede en særlig velkomst 
til OB og oberstinden og takkede dem, fordi de

havde imødekommet indbydelsen til at deltage i 
festen og på denne måde kaste en særlig glans 
over denne.

Efter velkomsttalen bad formanden de tilste
deværende om at rejse sig og modtage fanen, 
som nu blev ført ind af OS P. E. Hansen og OS 
R. B. Nielsen.

Efter denne indledning kunne man gå i gang 
med det lækre smørrebrød, som allerede var an
bragt på det festligt pyntede bord. Man må lade 
festudvalget, der bestod af tidligere KP Bjarndal 
samt OS P. Hjort, at de havde gjort et godt 
stykke arbejde.

Aftenens ceremonimester Bjarndal, klarede 
hvervet til alles tilfredshed. Efter forskellige 
praktiske bemærkninger gav han ordet til OB, 
der takkede på oberstindens og egne, vegne for 
indbydelsen til festen.

OB kom i sin tale ind på sammenholdet og det 
gode kammeratskab mellem OS og SG, både af 
forenings- og arbejdsmæssige hensyn. OB ud
talte, at det var regimentets ønske at få et godt 
og dygtigt korps af OS og SG, og tilføjede, at 
man var nået langt i den retning.

Endvidere udtalte OB, at det var umuligt at 
overdrage lokalerne til foreningen, men han hå
bede, at man benyttede lokalerne som samligs
sted for OS og SG, og foreningen ville til enhver 
tid kunne råde over lokalerne til fester, sammen
komster og lignede. OB udbragte en skål for 
sammenholdet og kammeratskbet mellem OS og 
SG.

Efter oberstens tale var der tid til et par stk. 
smørrebrød til, hvorefter lokalforeningens for
mand fik ordet.

Han udtalte, at det måske var et lidt sent tids
punkt, at denne indvielse foregik, idet lokalerne 
havde været i brug et stykke tid, men af forskel
lige grunde havde det først kunnet lade sig gøre 
nu. Formanden udtalte, at med de nye lokaler 
fulgte også et ansvar. Når man havde vist os den 
tillid at tildele OS og SG så smukke lokaler, 
måtte vi også vise, at vi var den tillid værdig og 
holde hævd over disse lokaler.

Han fremhævede betydningen af sammenhol
det mellem de 2 grader og opfordrede OS og SG 
til at benytte lokalerne flittigt. Formanden slut
tede med at udbringe et leve for 5. regiment, idet 
han bad obersten modtage dette som tak for den 
velvilje og forståelse, vi altid havde mødt, og
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samtidig som et udtryk for at OS og SG’s hengi
venhed for regimentet.

Efter spisningen gik man ind i de tilstødende 
mindre lokaler. Her var der serveret kaffe, og 
men kunne købe sig en genstand til kaffen, hvis 
man havde lyst. Medens kaffen blev drukket, blev 
der gjort klar til dans. Musikerne var 3 soldater, 
som klarede deres arbejde på en aldeles fortrin
delig måde. Underholdning var der også tænkt 
på, navnlig et nummer, hvor P. E. Hansen og 
A. Beringskjold optrådte, vakte jubel. Festen 
sluttede kl. 2.

Hovedforeningen F. O. U. havde i 1957 afholdt et 
ekstraordinær repræsentantskabsmøde i Køben
havn. På dette møde blev det vedtaget at ned
sætte en ejendomsudvalg, og samtidig blev der 
oprettet et ejendomsfond, der ved en kontingent
forhøjelse skulle danne rammen om de nødven
dige pengemidler. At interessen for disse vedta
gelser ikke havde været lige stor i alle lokalfor
eninger, fremgår helt tydelig af følgende:

RESOLUTION
Lokalforening »Vordingborg«, forsamlet til ordinær generalfor

samling torsdag den 30. marts 1958 på kasernen Vordingborg, op
fordrer alle medlemmer af F.O.U., tjenstgørende som hjemsendte, 
til at slutte op om den kontingentforhøjelse, som blev vedtaget i 
1957.

Vi udtaler som vor opfattelse, at det vil være forbundet med for 
store vanskeligheder at forsøge at skaffe hus ril organisationen uden 
den indtægtskilde, kontingentforhøjelsen er.

Vi retter en tak til forretningsudvalg og ejendomsudvalg for det 
arbejde, der hidtil er udfort, idet vi på det skarpeste fordommer 
den af lokalforeningerne »Fyn«, »Fredericia« og »Aarhus« iværksatte 
aktion.

Vi opfordrer det kommende repræsentantskab til at gå imod et 
eventuelt forslag om kontingentnedsættelse.

Tegl bjerg,

OS, dirigent.

Lørdag den 8. november 1958 indbød lokalfor
ening Vordingborg til vinterfest i befalingsmæn- 
denes lokaler på Vordingborg kaserne.

Et stort antal af lokalforeningens medlemmer 
såvel fra selve garnisonen som fra flyvestation 
Stensved havde med damer efterkommet indby
delsen.

Præcis kl. 18.00 bød formanden for lokalfor
eningen, oversergent H. E. Larsen, de frem
mødte velkommen og rettede herunder en særlig

velkomst til de indbudte gæster, chefen for 5. re
giment, oberst Klokhøj, chefen for flyvedetache
mentet, kaptajnløjtnant K. W. Rasmussen, og 
landsformanden, alle med fruer.

Under spisningen, der bestod af smørrebrød 
med tilbehør, rettede formanden endnu engang 
en tak til gæsterne og understregede herunder 
den glæde det var for oversergenterne at tjene 
ved regimentet under hensyn til den forståelse, 
der fra regimentet og dets chefs side udvistes for 
underofficererne, og han tillod sig at betragte 
chefens tilstedeværelse ved festen som en aner
kendelse af regimentets tilfredshed med overser
genternes arbejde, selv om han naturligvis var 
klar over, at der i det daglige måtte og kunne 
være problemer, der måtte give anledning til på
tale, men han tillod sig alligevel at betragte ober
stens tilstedeværelse som en anerkendelse af, at 
forholdet var tilfredsstillende.

Han overgav derefter ledelsen af sammenkom
sten til aftenens master K. Bjarndahl, der gav 
nogle praktiske oplysninger om festens afvikling.

Under spisningen tog chefen for regimentet, 
oberst A. H. Klokhøj, ordet og takkede på gæ
sternes vegne for indbydelsen, og han udtalte 
derefter, at han og hans kone med stor glæde 
havde efterkommet denne, idet de, da denne ind
bydelse indløb, havde talt om, hvor glade de 
havde været for at deltage i den forrige fest, og 
at de med virkelig glæde havde set hen til denne 
aften, der allerede tegnede godt.

Han understregede det gode arbejde, der ud
føres af de tjenstgørende underofficerer ved re
gimentet, et arbejde som var af afgørende værdi 
for at gøre regimentet til et brugbart redskab i 
den opgave at skabe et tilfredsstillende værn for 
Danmark.

Han følte helt, at de ved regimentet tjenstgø
rende underofficerer søgte at leve op til de tradi
tioner, som »de gamle« underofficerer havde ef
terladt.

Obersten kom herunder ind på den agtelse og 
tillid, der i hans unge år havde mødt disse virke
lig dygtige sergenter, som på gundlag af en lang 
og knaldhård uddannelse var blevet skolet til at 
besidde en viden, som de på pædagogisk særde
les tilfredsstillende måde forstod at bringe vi
dere til mandskabet.

Han var helt klar over, at dette mål i dag ville 
være vanskeligt at nå for de nu tjenstgørende,
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men han understregede meget stærkt, at dette 
ikke skyldtes, at den i dag tjenstgørende under
officer var af ringere menneskelig kvalitet, men 
alene, at uddannelsen på de militære skoler var 
skåret så betydeligt ned, at det simpelt hen var 
ugørligt for underofficeren af idag at nå til det 
stade, den gamle havde.

Obersten omtalte derefter, at han fuldt og helt 
forstod, at befalingsmænd i dag - således som 
andre borgere var det - måtte organisere sig, og 
han hilste med glæde den i garnisonen værende 
lokalforening under F. O. U., der på en loyal 
måde arbejdede for medlemmernes sag, og han 
betragtede lokalforeningen som en garanti ikke 
alene for underofficererne selv, men også for re
gimentet, der gennem organisationen på de om
råder, hvor det er naturligt, kan pege på forhold, 
der kan give anledning til debat og mulig æn
dring.

Han ønskede for den danske underofficer, at 
kommende personellove ville give disse folk den 
uddannelse, som forsvarets komplicerede meka
nik kræver, og naturligvis herunder, at der ska
bes sådanne tjenstlige og sociale forhold, at den 
arbejdsglæde, der er nødvendig for at kunne løse 
den betydelige opgave, der er lagt på ham, at ud
danne landets ungdom til et brugbart redskab til 
sikring af vor frihed, må blive genskabt på en så
dan måde, at den unge af i dag med lyst og inter
esse vil give et antal år som underofficer i det 
danske forsvar, dette til gavn, og sig selv til ære.

Obersten motiverede derefter et leve for lokal
foreningen.

Kaptajnløjtnant K. W. Rasmussen ved flyvede
tachement Stensved bragte også en hilsen og tak 
og undertregede, at det var første gang, at han 
og hans kone deltog i en sådan fest, men han 
havde allerede fået forståelsen af, at dette var 
det helt rigtige. Han glædede sig over den kon
takt, der var skabt mellem garnisonen i Vording
borg og detachementet, og også han forstod, at 
det var nødvendigt med sammenhold, hvorfor 
han kunne tilsige velvillie og forståelse, når og 
hvis lokalforeningens repræsentanter mødte 
frem med problemer, der kunne løses lokalt.

Landsformanden gav en oversigt over dagens 
arbejde i organisationen og omtalte de kom
mende forhandlinger om en mulig personellov. 
Han hilste og hyldede lokalforening Vording
borg, der er en solidt arbejdende lokalforening,

der har den bedste kontakt med hovedorganisa
tionen.

Han havde med stor glæde hørt de foregående 
talere, der havde givet udtryk for, at lokalfor
eningens forhold til regiment og detachement 
var sådan, at disse helt kunne anerkende dens 
betydning og godtage det arbejde, den udførte, 
og landsformanden understregede, at dette ar
bejde naturligvis altid måtte udføres på en sådan 
måde, at de militære myndigheder ikke måtte 
have anledning til at kunne give udtryk for, at or
ganisationens arbejde ikke var i overensstem
melse med dens medlemmers indsats og optræ
den på deres tjenestesteder. Han syntes, at lokal
foreningen gennem det han nu havde hørt, havde 
forstået at finde og holde en sådan linie, at alle 
kunne være tilfredse hermed.

Tilsidst motiverede han et leve for 5. regiment 
og dets chef, oberst A. H. Klokhøj.

Resten af den vellykkede aften gik med spis
ning og en svingom.

Den 12. november 1958 måtte lokalforeningen 
indkalde til en ekstraordinær generalforsamling, 
der blev afholdt på flyvestation Stensved.

Årsagen til denne generalforsamling var, at 
man fra Flyvedetachement 502 havde ment, at 
man ikke var tilstrækkelig repræsenteret i besty
relsen, da teknikkerne ikke havde nogen repræ
sentant her.

Da teknikkerne udgør en stor del af OS i 
Stensved, og da deres problemer kan være væ
sentlig forskellig fra de øvrige medlemmers, 
kunne bestyrelsen godkende Stensveds kritik, og 
man blev enige om at indkalde til en ekstraordi
nær generalforsamling i Stensved.

Fremmødet fra Vordingborg var desværre ikke 
overvældende, idet der kun var mødt 10 medlem
mer. Dette skyldes, at der samme dag havde væ
ret afholdt terrainløb for befalingsmænd, og en 
del havde sikkert foretrukket at hvile deres 
trætte lemmer. Et lidt større antal havde givet 
møde fra Stensved, flere havde dog været ventet, 
men her har vagttjenesten sikkert spillet ind.

Generalforsamlingen begyndte kl. 10.00, og der 
var opstillet følgende dagsorden:
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1. Valg af dirigent.
2. Formandens beretning.
3. Regnskab ved kassereren.
4. Indkomne forslag.
5. Valg:

a. 2 bestyrelsesmedlemmer.
b. 1 suppleanter.

6. Eventuelt.

Formanden, OS H. E. Larsen, bød velkommen og 
rettede en tak til Stensved, fordi man havde kun
net afholde mødet herude.

Til dirigent valgtes OS Blandebjerg.
ad 2. Formanden gav et rids af det, der var 

sket siden sidste generalforsamling i foråret. Da 
der ikke blev afholdt faste medlemsmøder (disse 
blev kun afholdt, når man mente det påkrævet), 
havde der kun været afholdt eet, nemlig i Stens
ved. Her havde landsformanden været til stede 
og givet en beretning om forhandlingerne, der 
havde været ført for flyverne, og navnlig teknik
kerne.

Der havde været afholdt 6 bestyrelsesmøder. 
Arbejdet i tiden mellem de 2 generalforsamlin
ger var forløbet roligt og gnidningsløst, både 
udadtil og indadtil, og kontakten med hovedfor
eningen var god.

Af festlige sammenkomster havde der været 
afholdt een, nemlig den 8. november 1958. For
manden udtalte sin glæde over, at Stensved 
havde deltaget i denne fest, idet han mente, at 
når vi afholdt en sådan fest, så burde man, for
uden at more sig, benytte denne aften til at ud
bygge og befæste det allerede bestående kam
meratskab.

Beretningen blev enstemmigt godkendt.
ad 3. Regnskabet blev oplæst af kassereren 

OS Hinrichsen. Dette blev sat under debat, og ef
ter at forskellige spørgsmål var blevet besvaret, 
blev regnskabet godkendt enstemmigt.

ad 4. Ingen forslag.
ad 5. Da bestyrelsen hidtil havde bestået af 

6 medlemmer, var man blevet enige om at udvide 
den til 7 medlemmer.

a. Fra teknikkernes side var foreslået OS 
Bang og OS Sørensen. Fra de operative var fore
slået OS Gyldenholm og OS Blandbjerg.

Valgt blev OS Bang og OS Blandbjerg.
b. Valget blev OS Gyldenholm.
ad 6. Herunder blev en del spørgsmål dis

kuteret, bl. a. mente man fra flere sider, at navnet 
lokalforening »Vordingborg« var misvisende, da 
Stensved efterhånden var ret stærkt repræsente
ret i lokalforeningen, man mente, at navnet 
burde være lokalforening »Sydsjælland«.

Kl. 21.30 kunne dirigenten give formanden or
det for afslutning.

Formanden takkede for den ro og saglighed, 
der havde præget mødet og opfordrede medlem
merne til at gå ud i et forstærket arbejde for vort 
mål:

En stor og kampdygtig organisation.

Ønskerne om navneskifte for lokalforeningen var 
så overvældende, at man allerede omkring års
skiftet blev enige om at omdøbe lokalforeningen 
til »Sydsjælland«.

At der var skuffelser for ledelsen af lokalfor
ening Sydsjælland fremgår med al tydelighed af 
følgende referat, skrevet af OS H. E. Larsen:

Onsdag den 4. februar 1959 havde lokalforenin
gen arrangeret en foredragsaften i Stensved, og 
emnet omfattede »FN-styrkerne i Gaza«.

Til at holde dette fordrag havde vi fået over
talt lokalforeningens kasserer, OS C. A. Hinrich
sen, der var med det første hold i Gaza.

Der havde fra Vordingborg meldt sig 18 delta
gere. Efter vor mening en hel god tilslutning her
fra, og da lokalforeningen har omtrent halvdelen 
af sine medlemmer i Stensved, regnede vi med 
lige så stor tilslutning derfra. Navnlig da det var 
Stensved, der var vært, måtte vi jo regne med, at 
medlemmerne her var mødt op, for at tage sig af 
deres gæster.

Vi fra Vordingborg startede kl. godt 18.30 fra 
kasernen med Stensved som mål. Vi nåede 
derud, men jeg må indrømme, at vi blev noget 
skuffet, for da foredraget skulle tage sin begyn
delse, var der kun mødt 5 - skriver fem - med
lemmer fra Stensved, og heraf var de 3 medlem
mer af bestyrelsen. Så meget glædeligere var det 
at se stationsofficeren, regnskabsføreren samt 
en fenrik, der var mødt op for at overvære fore
draget.

Lokalforeningens formand bød velkommen, idet 
han beklagede, at ikke flere af vore medlemmer 
fra Stensved havde ment det umagen værd at 
komme i aften, og rettede en særlig velkomst
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til officererne og fenrikken, idet han udtalte, at 
det altid var en glæde for vor forening, når vi 
kunne se, at der uden for vor forenings rammer 
var interesse for vore aktiviteter.

Formanden gav herefter ordet til aftenens fo
redragsholder, OS C. A. Hinrichsen.

Denne startede sit foredrag med nogle indle
dende bemærkninger om den situation, der be
virkede FN-styrkernes afgang til Gaza. Vi fulgte 
nu Hinrichsen på turen til Gaza, lige fra forbere
delserne på Vordingborg kaserne, turen herfra 
til de danske styrkers samlingssted, og afgangen 
med flyvemaskine til Italien, for endelig at havne 
i Ægypten.

Vi kunne høre, at Hinrichsenhavde brugt både 
øjne og ører, og han forstod at fortælle, så tilhø
rerne ligesom oplevede turen sammen med ham, 
både livligt og fornøjeligt.

Den aften i Stensved opdagede vi, at vi havde 
en glimrende foredragsholder i Hinrichsen, og 
jeg er sikker på at være enige med de øvrige til
hørere, når jeg siger, at vi, der var mødt, havde 
en god og udbytterig aften. Der burde ganske gi
vet havde været fuldt hus.

Efter foredraget blev der vist 2 film, og me
dens der blev gjort klar til dette, benyttede for
manden sig af pausen til at rette en tak til flyve
detachement 502, fordi man fra chefens side så 
beredvillig havde givet tilladelse til at afholde fo
redraget i Stensved.

★

Til medlemmerne i Stensved vil jeg gerne sige et 
par ord for egen regning.

For godt et halvt år siden fremkom der fra 
medlemmer i Stensved nogen kritik af lokalfor
eningens bestyrelse, fordi der var for lidt kontakt 
mellem Stensved og Vordingborg. Vi indså, at 
denne kritik var berettiget, og for at få vore med
lemmer i Stensved i tale, indkaldte vi til et møde 
i Stensved, hvor de ting, der var utilfredshed 
med, kunne diskuteres. På dette møde lød der 
røster om, at grunden til, at der ikke kom ret 
mange af medlemmerne fra Stensved til vore ar
rangementer, var den, at de altid blev holdt i Vor
dingborg. Vi blev enige om, at hvert andet møde 
skulle holdes i Stensved.

På mødet blev der ligeledes udtalt, at Stens
ved ikke var tilstrækkelig repræsenteret i besty-

Foredragsholderen, C. A. Hinrichsen.

reisen, og for at få dette rettet, enedes vi om at 
indkalde til ekstraordinær generalforsamling og 
denne skulle afholdes i Stensved. Resultatet af 
denne generalforsamling blev, at Stensved nu er 
repræsenteret i bestyrelsen med 3 medlemmer 
ud af 7, af de 3 medlemmer er den ene næstfor
manden.

Jeg mener, at vi så nøje har fulgt Stensved
medlemmernes ønsker og krav, så vi med nogen 
rimelighed må kunne forvente større tilslutning, 
end tilfældet har været hidtil.

Da de forskellige ønsker blev fremsat fra 
Stensved, var jeg sikker på, at det var af inter
esse for arbejdet i foreningen, at dette skete. Tog 
jeg fejl? Jeg kan ikke tro det, men hvorfor bliver 
man så væk? De 3 bestyrelsesmedlemmer fra 
Stensved er gode og stabile folk, og jeg ved, at 
også de beklager den ringe interesse, der er vist 
fra medlemmernes side.

Bestyrelsen sidder for at varetage kammera
ternes interesser, men vi kan kun gøre det, når vi 
har kontakt med medlemmerne. Når disse bliver 
væk fra vore arrangementer, må der være noget 
galt. Måske ligger fejlen hos bestyrelsen, men så 
fortæl os det, vi er lydhør for kritik, når denne er 
sagligt underbygget. Men må jeg have lov at ud
tale, at de, der blot indtager en negativ holdning 
og bliver væk, begår en stor fejl. Bliver man væk, 
får man jo aldrig rettet en fejl, og det virker så 
absolut hæmmende på arbejdet i foreningen.
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Lad mig til slut sige til vore medlemmer både i 
Vordingborg og Stensved: Jeg har været ude for, 
at et af vore medlemmer, der mente, at når man 
betalte sit kontingent, måtte dette da være nok. 
Det er selvfølgeligt rigtigt, at vi har brug for kon
tingentet, penge er nødvendige i en organisation. 
Men skal en lokalforening arbejde godt, og det 
må da være meningen, så har den brug for sine 
medlemmer. Det er nødvendigt, at bestyrelsen 
har kontakt med medlemmerne, og det får den 
kun, når disse støtter foreningens forskellige ar
rangementer ved at møde op.

Sergentgruppen fra FLD Aunø indtræder som 
medlemmer af lokalforeningen i begyndelsen af 
året 1959.

At formandens ord havde haft sin virkning, 
kunne allerede konstateres ved den ordinære ge
neralforsamling, der blev afholdt på Vordingborg 
kaserne den 12. marts.

Der var mødt 30 medlemmer, heraf 8 fra 
Stensved og 1 fra Avnø.

Formanden, OS H. E. Larsen, bød velkommen og 
udtalte sin glæde over det store fremmøde og ud
trykte håbet om, at mødet måtte afvikles på en 
rolig og saglig måde.

Til dirigent valgtes OS A. Bang.
Formanden fik derefter ordet for aflæggelse af 

beretning, hvori han omtalte de forskellige mø
der, der havde været afholdt i årets løb, idet han 
gjorde opmærksom på, at man ikke havde faste 
mødedage, men afholdt sådanne, når det skøn
nedes nødvendigt. Der havde været afholdt 1 
messemøde, hvor man havde drøftet messens 
priser.

I Stensved havde der også været afholdt et 
møde, og her havde man fortrinsvis drøftet for
holdet mellem Stensved og Vordingborg.

Det var formandens mening, at dette møde 
havde haft stor værdi, da man her fik talt ud om 
problemerne. Landsformanden havde også væ
ret til stede, og han havde givet en glimrende re
degørelse for de mange løbende sager, specielt 
for teknikernes vedkommende.

Ekstraordinær generalforsamling har været 
afholdt i Stensved, idet de derværende tekniske 
oversergenter ikke mente at være tilstrækkeligt 
repræsenteret i bestyrelsen.

De mere fornøjelige arrangementer blev også 
omtalt. Således havde man afholdt 11 bingospil, 
der i begyndelsen ikke havde samlet ret mange 
deltagere, men senere fik et godt besøg. Også en 
festlig sammenkomst havde været afholdt, og 
hertil var inviteret regimentschefen med frue, 
chefen for flyvedetachement 502 med frue samt 
landsformanden og frue, og denne fest havde væ
ret ualmindelig vellykket, hvorfor en forårsfest 
er under forberedelse.

Endelig havde der været afholdt en foredrags
aften i Stensved med OS C. A. Hinrichsen som fo
redragsholder. Flere foredragsaftener er under 
overvejelse.

Formanden rettede derefter en tak til med
lemmerne for den tillid, disse havde vist ham un
der hans formandstid, og rettede en speciel tak 
til kammeraterne i bestyrelsen, der havde været 
med til at gøre formandshvervet lettere for ham, 
samt takkede for det gode kammeratskab og 
sammenhold.

Formandens beretning blev enstemmigt god
kendt.

Da H. E. Larsen ikke ville modtage genvalg til 
formandsposten nyvalgtes OS P. Hjort, medens 
H E. Larsen valgtes til bestyrelsen. Som supple
ant valgts OS P W Jensen, medens OS F. Storke
have og OS K. Basballe blev revisor med OS 
S. I. Rasmussen og OS P. Teglbjærg som revisor
suppleanter.

Under eventuelt rettede OS Basballe en tak til 
den afgåede formand, idet han udtalte, at Larsen 
altid havde vist sig som en god kammerat, der 
altid var klar til at tale den unge sergents sag. 
Også Beringskjold takkede Larsen, idet han ud
talte, at han var den, der havde kendt Larsen 
længst, og han omtalte ham som en god kamme
rat, hvorfor han tilføjede sin glæde over, at Lar- 
senblev siddende i bestyrelsen og dermed stadig 
virkede for lokalforeningen.

Larsen fik derefter ordet og udtalte, at det ab
solut ikke var med glæde, han afstod formands
posten, men han var af den formening, at da hans 
tid i forsvaret var så langt fremskreden, var der 
mulighed for, at en ny formandsperiode ville gå 
udover den tid, som han havde tilbage i tjene
sten. Larsen takkede endnu en gang for den tid, 
han havde været formand, og bad medlemmerne 
støtte den nye formand på samme måde, som de 
havde støttet ham.
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Den nye formand, OS Hjort, takkede derefter 
for valget og lovede at gøre sit til, at lokalfor
ening »Sydsjælland« skulle fortsætte sin vækst, 
men opfordrede medlemmerne til at slutte 
endnu stærkere op om lokalforeningen.

OS H. E. Larsenforblev i bestyrelsen indtil 1964.

Den 22. april 1959 afholdt lokalforeningen påny 
en foredragsaften.

Foredragsholderen var denne gang kaptajn 
A. S. B. Juul fra 5. regiment, der talte om emnet 
»FN-observatør i Libanon«.

Lokalforeningns formand, OS Hjort, bød vel
kommen til kaptajnen og tilhørerne, idet han ud
trykte sin glæde over den store tilslutning. Efter 
at have takket kaptajnen for at komme og holde 
foredrag over det interessante emne, overgav 
formanden ordet til kaptajnen.

Kaptajnen indledte med kort at ridse Unogil’s 
virkelige opfattelse af striden op samt forsvarede 
den kritik, verdenspressen fejlagtigt havde givet 
Unogil’s arbejde.

Det var yderst oplysende at høre kaptajnen 
fortælle om Libanons geografi, historie, er
hvervsliv m.m., og indtrykket var da også, at 
kaptajnen her gerne havde fortalt endnu mere, 
end tiden tillod ham at gøre det.

Under belysningen af årsagen til stridens op
ståen i Libanon og om selve arbejdet i Unogil af
slørede kaptajn Juul et absolut stort kendskab til 
begivenhederne før og under striden, og kaptaj
nen beviste klart med hvilken ret, Unogil kun 
kunne udlægge striden som et internt opgør - en 
regulær borgerkrig.

Til slut fremviste kaptajnen nogle billeder, der 
i glimt gav indtryk at de mange forskellige typer, 
som Unogil’s styrke fra 88 lande bestod af. End
videre så man billeder af materiellet og af den 
dansk bemandede lager- og reparationsafdeling.

Den 31. oktober samme år afholdt lokalforenin
gen sin traditionelle efterårsfest på Vordingborg 
kaserne. Ca. 60 medlemmer med damer var 
mødt op for at deltage i denne fest.

Bordene var smukt pyntede med blomster og 
levende lys.

Formanden, OS P. Hjort, bød velkommen til 
den store forsamling, og rettede en særlig vel
komst til aftenens gæster, garnisonskomman

danten, oberst A. H. Klokhøj med frue, samt 
FOU-bladets redaktør.

Hjort benyttede lejligheden til at takke ober
sten og oberstinden, fordi de ville ofre en aften 
på foreningen og dens medlemmer, og takkede 
samtidig obersten for velvilje og imødekommen
hed overfor lokalforeningen og regimentets 
tjenstgørende oversergenter og sergenter. Tak
kede også redaktøren for tilstedeværelsen og be
klagede, at organisationens landsformand var 
forhindret i at være med, grundet deltagelse i fa
neindvielse i lokalforening »Holstebro«.

Det lækre smørrebrød vederfaredes sin ret, og 
ind imellem talte bl.a. obersten, der rettede en 
tak for invitationen, og hyldede FOU og dens le
delse, samt rettede en tak til regimentets tjenst
gørende OS og SGere for dygtigt arbejde og in
teresse for tjenesten. Obersten sluttede med at 
udbringe et leve for FOU, adresseret til lokalfor
ening »Sydsjælland«.

Redaktøren brgte en hilsen fra landsforman
den og forretningsudvalget samt takkede lokal
foreningen for godt og loyalt samarbejde, og 
sluttede med at motivere et leve for godt kamme
ratskab i FOU.

Der var absolut god stemning under spisnin
gen, men humøret steg adskillige grader, da de
potarbejder Petersen tog fat på sin herlige parodi 
på en gammel strikkende kone. Latteren run
gede gennem salen, og et langvarigt og fortjent 
bifald medvirkede til, at vi fik endnu et nummer 
af den glimrende »skuespiller«.

Kaffen blev serveret i et større lokale, der op
findsomt var smykket som en bedre parisisk for
tovsrestaurant. Her var virkelig hyggeligt, og 2 
af regimentets musikalske værnepligtige sør
gede for dansemusikken, og det gjorde de godt. 
Alt kunne de spille, og der blev danset på livet 
løs, kun afbrudt af enkelte små pauser, hvor del
tagerne selv sørgede for underholdningen.

En morsom sang til damerne manglede ikke, 
og selvfølgelig måtte Petersen igen give et par 
numre. Også et par dansekonkurrencer med 
præmier blev lanceret, og først hen på de små 
timer sluttede den vellykkede fest, som festud
valget og lokalforeningen havde ære af.

Lokafafdelingen fortsatte sin tilværelse med sta
dig voksende interesse fra medlemmerne på Vor
dingborg kaserne.
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Der var stadig uro omkring FLD Stensved og 
Aunø’s medlemskab, og i begyndelsen af 1960 
var det kommet dertil, at ønsket om egen lokal
forening gjorde det nødvendig at indkalde til et 
medlemsmøde, der blev afholdt den 21. januar 
1960 på FLD 502 Stensved.

Formanden, OS P. Hjort, bød velkommen til de 
fremmødte medlemmer og udtrykte samtidig sin 
beklagelse over et så forholdsvis lille antal 
mødte. Formanden sluttede sin velkomst med en 
tak til chefen for flyvedetachement 502, fordi 
denne så beredvillig havde stillet lokaler til rå
dighed for mødet.

Til dirigent for mødet blev valgt OS P. V. An
dersen, der straks gav ordet til formanden.

Formanden indledte med, at det var alminde
lig kendt, at FLD. 502 og FSN. Avnø ønskede at 
danne egen lokalforening, fordi disse mente, at 
der var en del problemer af rent personel- og tek
nikerpræget art i flyvevåbnet, som på mange må
der ikke kunne ses fra hærens side.

Formanden sluttede med en appel til forsam
lingen om, at denne både nu og fremtidig kun 
valgte folk til at besætte ledende poster, som for
samlingen mente var kvalificerede, således at 
FOU’s arbejde altid var fremme i første række.

OS C. Maarup udtalte, at han ved en nøjere 
overvejelse ikke mente, at der var så mange pro
blemer, at en deling var nødvendig, samtidig 
med at han mente, at der ikke på FLD. 502, fand
tes kvalificerede folk til ledende poster.

OS H. E. Larsen mente, at spørgsmålet om de
ling ikke udelukkende var kommet fra lokalfor
eningen, men at det var dikteret udefra.

OS H. E. Larsen sluttede med at sige, at besty
relsen for Sydsjælland hellere ønskede to lokal
foreninger, der kunne arbejde tæt end én, der var 
mere eller mindre splittet, og foreslog 3 mand til 
valg, til ledelse af en stiftende generalforsam
ling.

Derefter gik man over til afstemning, og føl
gende 3 mand blev valgt:

Formand: OS C. Maarup.
Kasserer: OS F. Jørgensen.
Sekretær: OS G. Gyldenholm.

Samtidig blev generalforsamlingen fastsat til 
torsdag den 28. februar kl. 19.00 på FLD. 502, 
Stensved.

Formanden sluttede mødet med en tak for den 
saglige måde, mødet var forløbet på, og håbede 
en stadig fremgang for FOU og et fortsat godt 
samarbejde fremover.

Tiden for flyvevåbnets udskillelse fra Hæren og 
Søværnet i 1951 til et selvstændigt våben gjorde 
det helt naturligt, at sergentgruppen på de for
skellige af flyvevåbnets tjenestesteder ønskede 
at danne ders egne lokalforeninger.

Der skete dog ikke umiddelbart en adskillelse 
af Vordingborg og Stensved/Avnø. Den reelle ad
skillelse fandt først sted i 1965.

Resten af året 1960 forløb på en for lokalforenin
gen meget tilfredsstillende måde. Der blev af
holdt skydekonkurrencer, festlige sammenkom
ster, medlemsmøder og andre aktiviteter, som 
gjorde lokalforening Vordingborg til en af vore 
mest aktive.

Lokalforeningens traditionelle efterårsfest 
fandt sted på kasernen lørdag den 4. november 
med ca. 75 deltagere.

Da alle var bænket ved de smukt pyntede 
borde, bød formanden, OS Hjort, velkommen, 
idet han rettede en særlig velkomst til gæsterne, 
oberst Klokhøj og frue, chefen for flyvestation 
Aunø, oberstløjtnant A. H. Jørgensen og frue, 
landsformanden S. E. R. Kofoed og frue samt 
FOU-bladets redaktør, K. Særmark-Thomsen.

Hjort rettede også en særlig velkomst til delta
gerne fra Næstved og København, og sluttede 
med at udbringe en skål for Hans Majestæt Kon
gen.

Den lækre middag bestod af helstegt oksefilet 
og dessert med diverse vine.

Under middagen fungerede OS Petersen som 
konferencier, og han gav ordet til landsforman
den, der hyldede »Falsterske Fodregiment« og 
dets chef, der traditionen tro gav møde for at fe
ste med regimentets sergenter og oversergenter.

Kofoed mindede medlemmerne om, at de til 
gengæld havde ufravigelig pligt til at udføre tje
nesten forsvarligt, dygtiggøre sig og uddanne så
vel sig selv som mandskabet, så chefen kan være 
tryg.

Videre fortsatte landsformanden med en tak 
til Sydsjælland, hvor man mødte medlemmer fra 
såvel hæren som flyvevåbnet i fordrageligt sam
arbejde, og han sluttede med ønsket om, at
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disse, sammen med medlemmerne fra flåden, var 
rede til at værne vort land, så det vedblivende 
kunne være frit og selvstændigt. Danmark leve.

Oberst Klokhøj takkede for invitationen og 
indrømmede, at det ville være et savn, hvis invi
tationen til denne efterårsfest ikke var kommet, 
thi såvel obersten som oberstinden havde altid 
følt sig velkommen og befundet sig godt. Ober
sten benyttede lejligheden til at takke for de 
smukke blomster og det givne håndtryk, der lig
ger bag en sådan hilsen.

Obersten fortsatte med en tak til regimentets 
dygtige og pligttro sergenter og oversergenter, 
og specielt for anerkendelsesværdigt og dygtigt 
arbejde under genindkaldelsen.

»Hvordan fremtiden tegner sig for sergenter 
og oversergenter, ved vi ikke,« fortsatte ober
sten, »men jeg vil ønske, at den nye personellov 
må bringe en løsning, der er tilfredsstillende for 
alle parter, thi det er nødvendigt med et godt 
klima på arbejdspladsen - i dette tilfælde forsva
ret.«

Obersten sluttede med at udbringe en skål for 
den dygtige, pligttro og anerkendte sergent og 
oversergent.

Herefter blev der sunget en sang for damerne, 
og som sædvanlig gjorde en sådan hyldest stor 
lykke.

Oberstløjtnant Jørgensen fik derefter ordet og 
beklagede, at han ikke kendte meget til FOU, 
men inviterede medlemmerne med damer til et 
besøg på flyvestation Aunø, hvor de nok skulle 
blive godt modtaget. Oberstløjtnanten bekla
gede ligeledes, at der ikke var flere blå uniformer 
til stede, men lovede at tage sig at denne sag, 
idet han gerne ville udtrykke sin glæde over det 
gode samarbejde mellem sergenter og overser
genter i alle tre værn.

»Vi skal holde sammen,« udtalte oberstløjt
nanten, »og sammenholdet skal udvides til at 
dække alle befalingsmænd. Lad os udbringe et 
trefoldigt leve for det gode kammeratskab og 
FOU’s lokalforening »Sydsjælland«.«

»Det svage køn« kvitterede for sangen med en 
takkesang til mændene, hvorefter OS Hjort 
bragte en tak til talerne, kostforplejningens per
sonale og en speciel tak til de mange damer, der 
var med til at kaste glans over festen.

Deltagerne begav sig derefter over til den ven
tende kaffe og diverse, og her ventede et muntert

orkester, og inden længe boltrede alle sig på dan
segulvet. Dette varede ved til hen på de små ti
mer, afbrudt af natmad og dansekonkurrence.

I året 1962, samme år som serniosergentgraden 
indførtes, arrangerede lokalforening Vording
borg hovedforeningen FOU’s repræsentant
skabsmøde.

Dette møde, der i sig selv er et meget stort og 
arbejdskrævende arrangement, blev arrangeret 
på Vordingborg kaserne den 19. maj og fik me
gen rosende omtale. Et meget kort referat af 
denne begivenhed lyder således:

Atter har organisationens højeste myndighed 
været samlet for at drøfte, hvad der måtte være 
af problemer samt få et rids af det kæmpear
bejde, der er udført af hovedbestyrelsen og di
verse udvalg i det svundne år.

Mødet fandt sted i Vordingborg med lokalfor
ening »Sydsjælland« som arrangør. Lokalfor
eningsformanden, OS P. Hjort, og hans stab af 
bestyrelsesmedlemmer m.fl. har ære af arrange
menterne, lige fra hovedbestyrelsesmødet på fly
vedetachement Stensved om fredagen, repræ
sentantskabsmødet i Vordingborg kasernes 
gymnastiksal, den smukke og vellykkede fest lør
dag aften, og til den afsluttende frokost søndag 
middag.

Det er uoverkommeligt at bringe de endelige 
referater i dette blad, men lad os nøjes med at 
bringe enkelte oplysninger.

Der var mødt 37 repræsentanter fra 23 lokal
foreninger samt 11 hovedbestyrelsesmedlem
mer, i alt repræsenterende 70 stemmer, hvilket 
må siges at være meget fint. Kun 2 lokalforenin
ger svigtede.

Valgene fik følgende udfald:
Hovedkassereren O. Jørgensen og hovedbesty

relsesmedlem H J. Johansen (flyverne) blev 
begge genvalgt af repræsentantskabet. Hærens 
repræsentanter nyvalgte oversergenterne P. Juul 
Christensen, København - P Hjort, Vordingborg, 
og M. H Madsen, Holstebro.

Fra flyvevåbnet genvalgtes Chr. Sørensen og 
Johs. Jørgensen og fra søværnet nyvalgtes J. Lu
dewig og H. 0. Larsen. Som suppleanter valgtes: 
hæren: OS J. Bendixen, Varde, - søværnet: I. Vin
delev - Flyvevåbnet: P. Jensen, Aalborg, samt 
valgt af repræsentanterne Boye Hansen.
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Til revisorer genvalgtes Børge Jensen, Køben
havn, og nyvalgtes P. J. Nielsen, Skrydstrup, me
dens V. Hamborg og R. Åxman, begge Køben
havn, blev suppleanter.

Næste års mødested blev flyvestation Skryd
strup.

Der er således mange nye ansigter i organisa
tionens styrelse, men da de alle er prøvede folk i 
deres respektive lokalforeninger, må vi gå ud fra, 
at de er klar over det store ansvar og den enorme 
indsats, der må lægges for dagen i en organisa
tion som vor.

Vi medgiver såvel de nye som de »gamle« ho
vedbestyrelsesmedlemmer de bedste ønsker for 
det fremtidige arbejde, der sikkert vil blive fulgt 
med stor interesse - såvel ude - som indefra.

FOU er en organisation af befalingsmænd, der 
gennem 23 år har arbejdet sig op til sit nuvæ
rende stade, og vi vil ønske for vor nye styrelse, 
at den må få held og lykke til videreførelse af vort 
gode omdømme.

Den 10. maj 1963 passerede lokalforening Syd
sjælland de første 20 år, og i den anledning 
havde man inviteret til fest lørdag den 8. juni på 
kasernen.

Et halvt hundrede deltagere havde taget plads 
om det lange bord, hvor det bugnede med som
merens dejlige blomster og levende lys.

Formanden, OS C. E. Petersen bød velkommen 
og rettede en særlig velkomst til gæsterne, 
oberst og oberstinde Klokhøj, oberstløjtnant 
V. K. Sørensen med frue og redaktøren for FOU- 
bladet.

Man havde også glædet sig til at se cheferne 
for flyvestationerne Aunø og Stensved, men 
grundet flyveøvelse kunne disse ikke deltage. 
Endvidere havde man glædet sig til at kunne 
hilse på den nye landsformand med frue, men 
også dette glippede.

Formanden sluttede med at motivere Hans 
Majestæt Kongens skål.

Aftenens toastmaster var OS P. Hjort. Den 
lækre menu bestod af aspargessuppe, oksefilet 
med mange dejlige ting samt islagkage.

Formanden, OS C. E. Petersen, åbnede tale- 
rækken med at konstatere, at vi har god grund til 
at være glade for vor organisation - FOU. Det er

en organisation, som man regner med, og den er 
vel anskrevet overalt.

Lokalforening Sydsjælland er i den lykkelige 
situation at være samarbejdet med 3 tjenesteste
der, Aunø, Stensved og Vordingborg, og vi fær
des mellem hinanden i brune og blå uniformer - 
vi er kammerater fra hæren og flyvevåbnet.

Formanden fortsatte med en omtale af det fine 
samarbejde med regimentet, der bl. a. gav udslag 
i et møde med de nye sergenter straks efter de
res ankomst fra skolerne, og rettede en varm tak 
til regimentet og dets chef for denne goodwill.

Formanden benyttede samtidig lejligheden til 
at takke regimentschefen for en i dagens anled
ning modtaget blomsterbuket, og til stabsche
fen, oberstløjtnant V. K. Sørensen og frue for en 
meget smuk blomsterdekoration.

Efter en fællessang: »FOU - er hvor vi mødes« - 
talte oberst Klokhøj, og indledte:

»Mit første skal være et hjerteligt til lykke fra 
Falsterske Fodregiment, og heri kan jeg ganske 
sikkert medtage flyvestation Stensved og Aunø«. 
Obersten fortsatte med at takke for invitationen, 
også på stabschefens vegne, og udtrykte sin 
glæde ved at deltage i foreningens fester såvel de 
årlige som dette jubilæumsarrangement. Ober
sten fortsatte:

»Jeg har kendt foreningen i ondt og godt - 
med en tyk streg under godt. Og jeg siger tak for 
de seks år, jeg har samarbejdet med foreningen. 
Det er gået støt fremad i disse år på alle områ
der, og jeg siger tak for, hvad I gør for medlem
merne - specielt for regimentets egne. Jeg ville 
gerne have hilst på den nye landsformand og set 
ham her iblandt os. Jeg er meget glad ved at se, 
at redaktøren atter er hos os, han er jo efterhån
den ved at høre til ved regimentet.«

Obersten sendte en hilsen med hjem til Aunø 
og Stensved og causerede over fortiden med de 
utilfredsstillende lokaler og dårlige forhold, og 
det havde været en glæde at kunne skabe forbed
ringer, og nu bød på gode forhold og vilkår.

Obersten sluttede med at takke for godt sam
arbejde mellem regimentet og underofficerene 
og for den udviste loyalitet, og bad forsamlingen 
udbringe et trefoldigt leve for FOU Sydsjælland.

Redaktøren takkede for invitationen og over
bragte såvel redaktionens som sin personlige
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lykønskning med tak for godt samarbejde i de 
svundne 20 år.

Senere bragte Særmark-Thomsen en hilsen og 
lykønskning fra lokalforening København og 
overbragte fødselaren en sølvfaneplade til minde 
om dagen, og som tak for godt kammeratskab og 
samarbejde. Trefoldigt leve kammeratskabet.

Inden toastmasteren hævede bordet, fik for
manden ordet for at takke obersten og redaktø
ren for de smukke ord til lokalforeningen og bad 
Særmark-Thomsen tage en hilsen og tak med 
hjem til København for den smukke faneplade.

Deltagerne begav sig derefter over i Fritids
området, hvor der var dækket til kaffe, og hvor 
Gambys glade gutter fra København leverede 
den fornødne musik, det gjorde det muligt at 
danse alt, hvad deltagerne begærede. Man svang 
sig til hen på de små timer, og de sidste fornø
jede sig med en båndoptager endnu en times tid.

På generalforsamlingen i 1964 blev det besluttet 
at udnævne OS H. E. Larsen til æresmedlem af 
lokalforeningen, som tak for det store arbejde 
han siden 1946 havde udført i lokalforeningen 
heraf 7 år som formand.

På samme generalforsamling kunne forman
den, OS C. E. Petersen, meddele, at lokalforenin
gen havde 63 medlemmer og beklagede den 
store afgang af medlemmer på FLD 502, som 
havde følt sig stødt af forskellige forhold og dis
positioner indenfor organisationen, hvilket 
havde nedsat medlemstallet i lokalforeningen ret 
væsentligt, et forhold som den kommende besty
relse måtte se som sin hovedopgave at få afklaret 
snarest, hvortil dog kunne knyttes den glædelige 
kommentar, at en stor del af disse medlemmer 
havde ladet sig rive med af en stemning, som 
man heldigvis havde fortrudt, hvorfor bestyrel
sen ventede og glædede sig til, at det overvæl
dende flertal igen sluttede op om FOU og lokal
foreningen.

Formanden redegjorde for de sager, lokalfor
eningen havde fremsendt til organisationen, og 
hvoraf nogle få endnu ikke var afklaret, ligesom 
de sager, der var løst på lokalt plan, blev gen
nemgået. Lokalforeningens øvrige arrangemen
ter blev nævnt, hvorefter formanden omtalte 
skydningen, der i vinter var genoplivet, og havde 
vist sig at blive en succes. Der havde deltaget 
omkring 30 medlemmer i vinterens skydninger

Kn. Særmark Thomsen, næstformand 
i organisationen og redaktør af orga

nisationens blad i 20 år.

på 15 m, og lokalforeningen har tilmeldt 17 skyt
ter til landsskydningen.

Efter enkelte spørgsmål godkendtes beretnin
gen.

Der var indkommet to forslag, hvoraf det ene, 
der gik ind for en nedskæring af antallet af besty
relsesmedlemmer, nedstemtes.

Det andet forslag gik ud på, at formanden 
skulle være »født« messeforstander, hvorefter 
der til at lede den daglige drift skulle vælges en 
messeassistent af generalforsamlingen. Dette 
forslag vedtoges med overvældende flertal.

Dagsordenen på lokalforeningens generalfor
samling i 1965 havde et historisk indhold, og re
feratet fra denne begivenhed lyder således:

1. a Valg af dirigent.
b Valg af 2 stemmetællere.
c Foreningens regnskab (kassereren).
d Messens regnskab (revisor).
e Formandens beretning.

2. a Udskillelse af Stensved og Avnø fra for
eningen.

b Valg af formand (OS C. E. Petersen af
gået).

c Valg af kasserer (SG F. B. Mortensen af
gået).

d Valg af sekretær (SSG Jacobsen udskil
lelse).

e Valg af 2 bestyrelsesmedlemmer.
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f. Valg af 2 suppleanter.
g Valg af 2 revisorer.
h Valg af 2 suppleanter.
i Valg af 2 repræsentanter.

3. Eventuelt.

1. a Til dirigent valgtes OS H. Olsen.
1. b Til stemmetællere blev forslået OS 

F. Storkehave og OS E. Breiner, som blev 
enstemmigt valgt.

1. c Foreningens regnskab, som var duplike
ret, blev uddelt til alle fremmødte. Da der 
ingen kommentarer var til regnskabet, 
blev dette godkendt.

1. d Messens duplikerede regnskab blev ligele
des fremlagt for de fremmødte. Der blev 
stillet spørgsmål vedrørende »Diverse om
kostninger«, som på stedet blev klarlagt af 
såvel revisor som messeforstander.

1. e Formandens beretning.
Formanden indledte sin beretning med at 
sige, at man efter aftale med lokalforenin
gens tidligere sekretær, SSG Jacobsen, 
var blevet enige om at prøve at udskille de 
to flyvedatachementer fra lokalforenin
gen.

Udskillelsen blev vedtaget med den mo
tivering, at flyvernes problemer i alle ret
ninger var så forskellige fra de, som opstår 
i garnisonen, hvilket jo igen må ses under 
de særlige forhold som flyverne er udsta
tioneret under.

Det blev dog samtidig vedtaget, at de to 
stationer skulle prøve at forhandle sig 
frem til en acceptabel ordning med hoved
foreningen, og dette spørgsmål skulle nu 
være klaret derved, at flyverne er optaget 
som medlemmer direkte under hovedfor
eningen.

Formanden fortsatte sin beretning med 
at sige, at grunden til den ringe aktivitet i 
foreningen i årets sidste 4 måneder dels 
havde været formandsskifte i november, 
dels, som det er alle bekendt, saneringen 
af foreningens lokaler.

Formanden udtrykte håbet om, at med
lemmerne, som nu tæller 95%, alle ville 
værne om de nye lokaler, ligesom han hå
bede, at man fremover ville møde betyde
ligt talrigere op ved foreningens forskel

lige arrangementer. Ligeledes fremsatte 
formanden forslag om, at man i messens 
lokaler skulle opsætte en indsamlings
bøsse, hvorfra midlerne skulle bruges til 
videre udsmykning af lokalerne.

Sluttelig udtalte formanden, at han hå
bede på et godt samarbejde fra alle, samt 
fremgang for foreningen, forstået således, 
at alle ville medvirke til, at medlemstallet 
skulle blive 100%.

Beretningen blev vedtaget uden kom
mentarer.

2. a Udskillelse af flyverne blev vedtaget.
b Ved valg af formand blev SSG Lind Chri

stensen opstillet og valgt énstemmigt.
b Ved valg af kasserer blev OS E. Breiner op

stillet og valgt énstemmigt.
d Generalforsamlingen valgte at lade 5 

mand opstille til valg af bestyrelsesmed
lemmer. Valget skulle afgøres ved stem
mesedler således, at de tre med flest 
stemmer skulle indgå, medens de to sidste 
skulle være suppleanter.
Bestyrelsesmedlemmer blev:

OS F. Storkehave
OS K. L. Haagensen
SG Cloos

Suppleanter blev:

OS B. E. Petersen
S G O. Serup.

e Valg åf revisorer og suppleanter blev fore
taget på samme måde som bestyrelses
medlemmerne. Resultatet blev:

Revisorer: SG Jacobsen, SG Ålsbøl- 
Suppleanter: SG Nielsen, SG Jensen.

f Som repræsentanter til hovedforeningen 
blev det vedtaget at sende formanden og 
sekretæren.

3. Indkomne forslag: Ingen.
a Da dirigenten var nået hertil, og ingen øn

skede at sige mere, rejste formanden sig 
og takkede såvel dirigenten som den øv
rige forsamling for den gode og saglige 
måde, generalforsamlingen var forløbet 
på.
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Herefter var et samarbejde med sergentgruppen 
i flyvevåbnet gennem ca. 14 år - i en fælles lokal
forening - tilende.

På lokalforeningens generalforsamling den 29. 
marts 1966 fremgik det af formandens beret
ning, at det i årets løb var sket en udskillelse af 
Flyvevåbnets afdelinger i Stensved og på Avnø. 
Efter den udskillelse var der konstateret større 
tilfredshed og lettere arbejdsforhold i lokalafde
lingen, sagde formanden. Formanden omtalte 
derefter den sanering og ombygning som var 
sket i afdelingens lokalder, ligesom forskellige 
interne messeproblemer blev berørt.

Regimentet havde haft besøg af en BTN af 
»The Queens own Highlanders«, som havde del
taget i nogle feltøvelser med regimentet. Dette 
havde endvidere medført, at afdelingen havde 
arrangeret en festlighed i messen.

Formanden kom derefter ind på de særlige 
velkomstfester, som man i årets løb havde sat i 
scene for nyudnævnte sergenter, og pegede i 
særlig grad på den nytte, man kunne have - og 
•havde haft - af at kunne orientere disse sergen
ter om afdelingens arbejde.

Vi har stadig masser af opgaver, sagde for
manden sluttelig, og jeg håber, at vi må få valgt 
en bestyrelse, som virkelig vil gå ind for sagen.

Under eventuelt debatteredes blandt andet 
FOU-bladet. Herunder rejstes tanken om, at den 
form, som hidtil har været anvendt, nemlig DU- 
formen burde ændres til den mere upersonlige 
DE-form. Efter nogen debat om dette emne, ene
des man om at stille motiveret forslag herom 
overfor hovedbestyrelsen.

På den ordinære generalforsamlingt, den 4. 
marts 1968, blev det vedtaget at ændre lokalfor
eningens navn til det oprindelige - lokalforening 
Vordingborg.

Den 10. maj afholdt lokalafdeling Vordingborg 
sit 25 års jubilæum, og dagen startede med kran
senedlæggelse og reception. Om aftenen afhold
tes spisning med deltagelse af såvel medlemmer 
som gæster.

SFO’s landsformand talte og gav udtryk for, at 
den beskedenhed, såvel lokalafdelingen som re
gimentet (der er over 200 år gammel) lagde for 
dagen i det udsendte jubilæumsskrift, grænsede

til det selvudslettende. Det havde man ingen 
grund til, da regimentet som bekendt havde del
taget i en lang række træfninger og altid med et 
godt resultat.

Lokalafdelingen havde man ikke hørt meget 
til, således at forstå, at den havde deltaget i or
ganisationens arrangementer, kurser, møder 
m.v., men egentlige organisationssager havde 
man ikke haft til behandling i hovedbestyrelsen 
på foranledning af lokalafdeling Vordingborg. 
Det vidnede om, at man havde kunnet løse de op
ståede problemer på det lokale plan, og det indi
kerede, at der var etableret et sagligt og fornuf
tigt samarbejde personelgrupperne og ledelsen 
imellem.

Oberst Klokhøj takkede for samarbejdet, der 
havde været i den tid, han havde været chef for 
regimentet. Obersten erindrede de første dage 
ved regimentet og gav et tidsbillede af forhol
dene dengang. Sergenterne sad dengang på øl
kasser, og de havde det rent beboelsesmæssigt 
ikke særligt godt, men man kunne næppe vide, 
om de var mindre lykkelige dengang.

Obersten mindedes de forhenværende for- 
mænd: Hjort, H. E. Larsen, C. E. Petersen og Lind 
Christensen og takkede for samarbejdet gennem 
årene. Det har været en stor glæde, at kunne 
følge med i lokalafdelingens udvikling, og det 
har været en glæde, at kunne konstatere, at pro
blemerne har kunnet løses på lokalt plan gennem 
et hensigtsmæssigt samarbejde. Obersten øn
skede sluttelig lokalafdelingen alt godt i fremti
den og udtrykte håbet om, at det etablerede for
hold til sergentgruppen fortsat kunne bestå.

Høgsbro, der var lokalafdelingens første for
mand, sagde, at når man havde overværet »bar
nets« fødsel i bygning »Aalborg«, så var det en 
særlig glæde på denne dag at se, at det var et 
levedygtigt barn, man havde født. Dengang 
mødte der kun bestyrelsen plus en eller to med
lemmer, og når der på denne dag er samlet mere 
end hundrede mennesker for at fejre de 25 år, så 
måtte man konstatere en betragtelig fremgang. 
Han erindrede også om, at ikke meget af den da
værende bebyggelse var tilbage i dag.

H E. Larsen tog derefter ordet. Også han min
des de gamle dage, og selv om forholdene var 
dårlige, så var de dog ikke utilfredsstillende. 
Hans navn havde været nævnt i forbindelse med 
formandslisten, men han erindrede om, at en for-
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mand ikke havde muligheder for at udrette ret 
meget, hvis han ikke havde en god bestyrelse og 
en medlemsskare, der støttede i arbejdet. Det er 
dog heller ikke nok, at man udfører et arbejde i 
den bedste mening, for man skal også kunne 
vinde forståelse for problemerne. Dette var sket 
ved regimentet, og man havde fået stor hjælp og 
megen støtte af oberst Klokhøj.

Udtalte til slut taknemmelighed over at have 
været med i arbejdet for lokalafdelingen og ud
trykte håbet om, at lokalafdelingens fremtid 
også ville vise, at kammeratskabet og sammen
holdet var grundlaget for virket.

Chefen for 1. bataillon talte som repræsentant 
for linieofficererne. Han havde mest kendskab til 
stregbefalingsmændene gennem arbejdet i ba- 
taillonen, men til gengæld havde han et godt ind
tryk af gruppens personlige eksempel, mod og 
lederskab, at han så fortrøstningsfuldt frem til 
en evt. krisesituation.

Major Kofoedmotiverede et leve for damerne, 
og PRLT Erlandsen overbragte specialofficerer
nes hilsen til sergentgruppen. Han erindrede 
om, at specielofficererne kom fra sergentgrup
pen, og han udtrykte håbet om, at den problem
løse tid p.g.a. dygtig ledelse og samarbejde 
måtte fortsætte.

Lokalforeningens formand, L. V. Jensen sluttede 
talerækken med at takke for de smukke ord til 
lokalafdelingen og regimentet. Han bragte en 
særlig tak til Lind Christensen og C. E. Christen
sen, som havde stået for arrangementet.

Efter middagen var der arrangeret kaffebord, 
hvorefter dansen gik til ud på de små timer.

Efter denne festlige begivenhed findes et referat 
fra generalforsamlingen i 1969, der dog ikke in
deholder nogen særlige meddelelser bortset fra 
at formanden, OS L. V Jensen, genvælges een
stemmigt.

Ved indførelsen af tillidsmandsordningen i no
vember 1973 bliver SSG K E. Rasmussen, der 
har været lokalafdelingens formand siden 1. maj 
1969, den første fællestillidsrepræsentant.

I 1978 fejrer lokalafdelingen sin 35 års fødsels
dag med følgende program:

Onsdag den 10. maj 1978: 
09.30 Kransenedlægning ved mindetav

lerne - Vordingborg kaserne.
10.00-12.00 Reception i messens lokaler - Vor

dingborg kaserne.

Fredag den 19. maj:
19.00 Festmiddag.

I anledning af denne mærkedag havde lokalfor
eningen ladet fremstille et lille festskrift med 
forord af regimentschefen OB N. E. A. Møller, og 
byens borgmester med flere. Der var endvidere 
omtale af regimentets historie og tillige et sam
mendrag af lokalafdelingens tilblivelse:

Den 10. maj 1943 blev lokalafdeling »Vording
borg« af »Dansk Underofficersforening af 1939« 
startet. Det var en tid, hvor det p.g.a. besættel
sesmagten var umuligt at føre en omfattende 
virksomhed inden for forsvaret. Dette fremgår 
tydeligt af forhandlingsprotokollen, hvor føl
gende blev indført i 1945:

»Den tyske værnemagts overgreb på den danske 
hær og flåde satte bom for lokalafdelingens vi
dere arbejde, da der kun var 3 medlemmer, der 
blev tilbage i Vordingborg efter interneringen og 
hjemsendelsen af underofficererne«.

Det næste vi hører fra foreningen er den 13. 
juli 1945, da der på kasernen bliver afholdt gene
ralforsamling med 32 deltagere. Her blev det 
samtidigt bestemt, at OS K. Høxbro og SG K. F. 
Rasmussen skulle repræsentere foreningen på re
præsentantskabsmødet i 1945. De næste år var 
»rolige« år for foreningen, hvor man prøvede at 
forøge medlemstallet og bedre økonomien, disse 
2 punkter, der jo er grundlaget for lokalafdelin
gens arbejde.

Helt frem til 1951 skete der ikke de store ting i 
det ydre for lokalafdelingen. Dette år fik vi for
svarsloven af 1951, dette betød, at den egentlige 
faste underofficer blev erstattet af den værne
pligtige sergent og den frivillige oversergent.

Fra 1952 til 1963 var der ikke megen aktivitet, 
dette fik den daværende sekretær, OS K. E. Niel
sen, til at indføre følgende i protokollen, efter et 
bestyrelsesmøde:

»Under denne påbegyndte beretning, gik for
eningen under jorden - den sov. - Pludselig våg-
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nede et af medlemmerne, han havde stukket sig 
på noget, det viste sig af være et F.O.U.-emhlem - 
han granskede sin hukommelse - og foreningen 
kom til live igen den 17. november 1953.

Herefter blev der taget fat på at bringe for
eningen på fode igen. At dette lykkedes skyldtes 
i høj grad OS H. E. Larsen, der i de følgende år 
udførte et stort og uegennyttigt arbejde, og re
sultatet udeblev da heller ikke.

Samarbejdet med personellet på FLD 502 i 
Stensved blev udbygget, så man også fik med
lemmer derfra inddraget i arbejdet. Sammen
smeltningen udmundede i navneforandring til lo
kalafdeling »Sydsjælland«. Senere kom Aunø 
også med i dette samarbejde. Foreningen fik li
geledes i disse år nye opholdslokaler stillet til rå
dighed samt tilladelse til at åbne et udsalg i disse 
lokaler.

I 1962 havde afdelingen den glæde at få over
draget afholdelsen af repræsentantskabsmødet. 
På generalforsamlingen i 1964 besluttedes at ud
nævne OS H. E. Larsen til æresmedlem af lokal

afdelingen, som tak for det store arbejde 
»Gamle« havde udført i bestyrelsen siden 1946, 
det meste af tiden som formand. Det besluttedes 
i 1965 at udskille Stensved og Aunø fra lokalfor
eningen, da der i de senere år er kommet så 
uensartede problemer frem fra de 2 våbengrene, 
at et samarbejde ikke mere syntes relevant. 
Dette har medført, at foreningen igen har valgt 
sit første navn Lokalforeningen »Vordingborg«.

Efter 1968 levede lokalafdelingen videre med 
skiftende formænd indtil 1973, hvor vi gik over 
til det nuværende tillidsmandssystem, hvor SSG 
K. E. Rasmussen blev valgt til fællestillidsmand 
og senere afløst af SSG E. O. Heinemann, som 
stadig virker på denne post.

I 1976 blev DLR og FAFR lagt sammen til et 
regiment under navnet DLR. Ved denne sam
menlægning blev også de to lokalafdelinger, 
nemlig Nordsjælland og Vordingborg, slået sam
men til en, under navnet Lokalafdeling Vording
borg.

9 befalingsmænd af sergentgruppen samlede ved lokalafdelingens 35 års jubilæum. Fra venstre OS J. Nyborg, OS Ols
son, OSJ.I. Rasmussen, OS K.B. Nielsen, SSGJ. Michelsen FTR 1980-81, OS K.E. Frederiksen, SSG E.D. Heinemann 

FTR 1975-80, SSG P. Juul Christensen og OS H. Andersen.
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Efter afslutningen på denne mærkedag findes 
ikke referater af andre begivenheder før lokalaf
delingen fejrer sit 40 års jubilæum den 10. maj 
1983.

Dagen blev indledt med at den samlede besty
relse umiddelbart efter flaghejsning på kasernen 
nedlagde kranse ved Danske Livregiments min
detavler.

at beskæftige sig med det rent faglige. Der har 
også for sergentgruppen været mange faglige 
spørgsmål at tage sig af gennem de senere år. 
Danske Livregiment har siden sammenlægnin
gen i 1976 med Falsterske Fodregiment været 
udsat for store nedskæringer.

I 1979 blev det af forsvarsministeriet fore
slået, at Vordingborg kaserne skulle nedlægges.

SSG Einar N. Andersen, der har været FTR siden 1981, modtager SFO HRN’s gave af formanden, Ove Christiansen, i 
midten SSG P. Juul Christensen.

Herefter blev afholdt reception på Vording
borg kaserne med gæster fra nær og ^ern:

Kl. 10.00-12.00 Reception for indbudte gæster.
Kl. 12.00-14.00 Frokost for indbudte gæster.
Kl. 14.00-16.00 Reception for alt tjenstgørende 

personel ved Danske Livregi
ment.

Formanden for lokalafdelingen, SSG Einar N. 
Andersen, har valgt at afslutte beretningen om 
lokalafdeling Vordingborg med følgende:

Siden samarbejdsordningens indførelse har ar
bejdet i lokalafdelingen, såvel som i andre lokal
afdelinger, skiftet karakter til i langt højere grad

Dette blev dog efter en stor indsats fra regimen
tet, Vordingborg kommune og de erhvervsdri
vende i området forhindret.

En begrænsning af styrkeantallet kunne dog 
ikke undgås og fra januar 1982 er kun een batail
lon tjenstgørende på Vordingborg kaserne.

Denne store nedskæring betød en halvering af 
personellet og den overskydende halvdel blev 
forsat til andre regimenter i Nordsjælland. I for
bindelse hermed var lokalafdelingen stærkt en
gageret med udarbejdelse af principperne for 
forsættelsen af personellet.

Med udgangen af 1987 udløber det nuvæ
rende forsvarsforlig og påny er der tale om en 
eventuel nedlæggelse af Vordingborg kaserne, 
hvis den såkaldte »Nulløsning« bliver vedtaget.
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Formandsliste

10. maj 1943 - 17. juni 1947 OS af res. K. F. V. Høxbro
17. juni 1947 - 17. juni 1948 OS af res. S. K. Juul
17. juni 1948 - 12. apr. 1950 SG af res. R. H. G. Pedersen
12. apr. 1950 - 6. nov. 1951 OS af res. H. P. Nielsen

6. nov. 1951 - 1952 OS L. P. C. Petersen
1952 - 12. mar. 1959 OS H. E. Larsen

12. mar. 1959 - 15. nov. 1962 OS P. Hjort
15. nov. 1962 - 1965 OS C. E. Pedersen

1965 - 1967 SSG Lind Christensen
1967 - 1. maj. 1969 OS L- V. Jensen

1. maj. 1969 - 30. juni 1975 SSG K. E. Rasmussen
30. juni 1975 - 15. apr. 1980 SSG E. O. Heinemann
15. apr. 1980 - 31. aug. 1981 SSG J. Michelsen
31. aug. 1981 - SSG Einer N. Andersen
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Langelandsgades kaserne.

Nørrejyske Artilleriregiment. Jyske Telegrafregiment.

3. Artilleriafdeling blev under 2. Artilleriregiment oprettet i 1880 og blev fra 1881 stationeret i Århus.

I 1909 blev den en selvstændig afdeling, indtil den i 1923 indgik i det nyoprettede 3. Feltartilleriregi
ment som fra 1961 ændrede navn til Nørrejyske Artilleriregiment.

I 1969 forlod regimentet Århus og fik ny garnison i den nyanlagte Skive kaserne.

Jyske Telegrafregiment kan føre sin oprindelse tilbage til det den 6. juli 1867 oprettede 4. Ingeniørkom
pagni, hvis navn senere blev ændret til 8. Ingeniørkompagni, udvidedes 1. maj 1953 med 3. Telegrafba- 
taillon og 1. november 1961 med 6. Telegrafbataillon.

5. Telegrafbataillon er en mobiliseringsenhed, men har dog en del personel aktiveret i fredstid.

421



Lokalafdeling Århus

Lokalafdelingen var blandt de først stiftede lo
kalafdelinger i 1939, og må vel regnes som den 
først stiftede, idet hovedforeningens medstifter 
og første formand tillige var formand for lokalaf
deling Århus.

Hovedforeningen, »Dansk Underofficersfor
ening af 1939«, blev stiftet den 27. februar 1939.

Den første bestyrelse i lokalforening Århus 
var følgende:

Formand SG af res. O. E. Christensen 
Næstformand SG af res. K. E. Simonsen 
Sekretær SG af res. A. E. Nielsen 
Kasserer SG af res. H. Husum

Fra lokalafdelingens første leveår findes neden
stående referater:

Lokalafdelingen deltog i det første delegeret
møde i Dansk Underofficersforening af 1939. 
Dette møde blev afholdt i København i dagene 
5.-7. maj.

Den 27. Juli afholdt Lokalafdeling Aarhus Med
lemsmøde i Haandværkerforeningen. Sagerne 
fra Forretningsudvalget blev gennemgaaet, nem
lig Skrivelsen til Krigsministeriet angaaende Fe- 
riespørgsmaalet for Underofficerer o.l. Skrivel
sen angaaende Medlemskabet og Emblemet. 
Endvidere blev det besluttet at afholde ekstraor
dinær Generalforsamling snarest.

Efter Mødet var der gratis Kaffe og senere 
samledes Medlemmerne ved Keglespillet og Bil
lardet, og Aftenen Forløb paa en kammeratlig og 
festlig Maade til Midnat.

Den 3. August d.A. afholdtes den ekstraordinære 
Generalforsamling i Haandværkerforeningen.

Formanden afgav Beretningen, der godkend
tes. Protokollen blev oplæst af Formanden, da 
Sekretæren var sygemeldt. Regnskabet balance
rede med Kr. 159,00 for Tidsrummet 1.6.-3.8. 
Saavel Protokol som Regnskab godkendtes.

Bestyrelsen med en Del af Medlemmerne havde 
ønsket Omvalg af Bestyrelsen, hvorfor Bestyrel
sen gik af, hvorefter Valget af ny Bestyrelse blev:

Formand, Sergent O. E. Christensen v. 14 A. A. 
(genvalg).
Næstformand, Sergent K. E. Simonsen v. 9.
A. A. (nyvalg).
Sekretær, Sergent A. E. Nielsen v. 14. A. A. 
(nyvalg).
Kasserer, Sergent H. Husum, v. 7. A. A. (gen
valg).

Som Revisor i Stedet for hjemk. Sergent F. M. G. 
Petersen, der har faaet Ansættelse ved Politiet, 
valgtes Sergent M. H. Larsen.

Oversergent C. E. Hbid&iZde blev valgt til at va
retage Meddelelser fra Lokalafdelingen til For
eningsbladet »Underofficeren«.

Mødet sluttede med fælles Kaffebord og kam
meratlig Samvær.

Den 9. ds. afholdtes 3. EA.R.s Kapridning II, 
hvori deltog Underofficerer, Kornetter og Korpo
raler ved 3. og 9. Artilleriafdeling - ialt 29 Del
tagere.

Kapridningen afholdtes i Terrænet om Moes- 
gaard og strakte sig over 3 km. 11 Ryttere gen
nemførte uden Fejl. Resultat:

1. Kpl. Poulsen........................................ v. 3. A. A.
2. Oversergent A. Andersen................... v. 3. A. A.
3. Kpl. Bach............................................. v. 9. A. A.
4. Kpl. Jørgensen.................................... v. 3. A. A.
5. Sergent W. Larsen............................. v. 9. A. A.

Den tyske besættelse af Danmark den 9. april 
1940, var for lokalafdeling Århus, som for de fle
ste andre lokalafdelinger, foreningsmæssigt en 
katastrofe.

Det var meget vanskeligt at holde forbindel
sen med medlemmerne, der var spredt over et 
stort areal og i løbet af året 1940 gik lokalafde
lingens arbejde i stå.

Der gik herefter en periode frem til den 22. maj 
1943. På denne dag samledes nogle underoffice
rer til et møde hos Reservehåndværker E. Lum- 
bye Andersen i hans hjem på Silkeborgvej i År
hus.

Lumbye Andersen var dengang medlem af UFs
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hovedbestyrelse og tjenstgørende i Århus. På 
dette møde enedes man om at genoprette lokal
afdeling Århus med en midlertidig bestyrelse 
med Lumbye Andersen som formand.

Res.håndværker 1 E. Lumbye Andersen.

Der blev herefter indkaldt til en generalfor
samling i Århus Håndværkerforenings lokaler 
den 19. juni samme år.

Fra denne generalforsamling foreligger føl
gende:

Paa et i den lokale Presse omtalt og annonceret 
Møde i Aarhus Haandværkerforening Lørdag 
den 19. Juni 1943 blev Lokalforening »Aarhus« 
genoprettet.

Medlem af Hovedbestyrelsen E. Lumbye An
dersen bød Velkommen, og som første Punkt paa 
Dagsordenen, Valg af Dirigent, valgtes Sergent 
Kjærgaard. Dirigenten gav Ordet til Lumbye An
dersen, der aflagde Beretning om Foreningens 
Arbejde, denne efterfulgtes af en Diskussion an- 
gaaende forskellige Punkter og toges derefter til 
Efterretning.

Derefter gik man over til Valg af Bestyrelse, 
som fik følgende Sammensætning:

Formand Reshv. E. Lumbye Andersen; Næstfor
mand Oversergent S. N. Sørensen; Kasserer Ser
gent Gerh. Nielsen; Sekretær Sergent K. Herlak; 
Oversergent L. K. Jensen; Sergent S. M. Kjærs- 
gaard; Sergent S. C. Ahnsteen.

Under Eventuelt drøftedes Spørgsmaal af for

skellig Art, og man vedtog at gøre en Indsats for 
at faa endnu flere Medlemmer. Generalforsam
lingen sluttede med, at Formanden udbragte et 
»Leve Hans Majestæt Kongen«.

Efter Generalforsamlingen var der kammerat
lig Samvær, der lovede godt for Foreningens 
Fremtid.

Paa Mødet tegnedes 15 nye Medlemmer.

Den 29. august 1943 besluttede den tyske besæt
telsesmagt at nedlægge det danske forsvar og 
personellet blev interneret indtil den 21. oktober.

I septembernummeret af hovedforeningens 
blad, »Underofficeren«, stod følgende om det ar
bejde der på trods af interneringen blev udført:

I Lokalforening Aarhus arbejdes der paa fuld 
Kraft først og fremmest med at skaffe alle Un
derofficerer indenfor Omraadet ind i Foreningen 
som Medlemmer, og Resultatet af Arbejdet har 
været udmærket, idet den nystiftede Forening al
lerede nu er oppe paa over 60 Medlemmer.

Den sidste Fredag Aften i hver Maaned samles 
Medlemmerne i Aarhus Haandværkerforening 
til Kammeratskabsaftener, og nu den 6. Novem
ber holder Foreningen sin første Fest med Damer 
- også i Haandværkerforeningen, hvor der bliver 
forskellig Underholdning og selskabeligt Sam
vær.

Paa Kammeratskabsaftenerne, hvoraf der har 
været et Par Stykker, har man dyrket Skydning 
og Keglespil, og til Skydningen, som vil blive 
fortsat, har Foreningen ladet præge en meget 
smuk Medaille med Emblemet, som tilfalder de 
Medlemmer, der i en ti Skuds Række opnaar 
mindst 85 Point.

Det blev på et senere møde bestemt, at bån
dene til disse medailler skulle forsynes med 
bjælker, ialt 3, der kunne erhverves een ad gan
gen ved opnåelse af 92-94-96 skydepoints.

Tiden viste, at denne médaillé blev meget ef
tertragtet blandt skytterne i lokalafdelingen.

Af ovenstående kunne meget tyde på, at de 
ikke tjenstgørende medlemmer gjorde en stor 
indsats for at holde liv i lokalafdelingen på trods 
af interneringen, der som nævnt først ophørte 
den 21. oktober.

Den annoncerede stiftelsesfest blev som bebu
det afholdt den 6. november, og blev efter refera
tet at dømme en succes:
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Den 6. November d. A. afholdt Lokalforening 
»Aarhus« en yderst vellykket Stiftelsesfest i 
Håndværkerforeningens lille Sal. Der var mødt 
ca. 30 Medlemmer foruden ca. 15 Gæster, og at 
disse 45 Personer morede sig er et mildt udtryk. 
Dans vekslende med underholdning, Taler, Sang 
og m.m.

For at begynde med begyndelsen aabnede For
manden, Reservehaandværker I. Lumbye Ander
sen, Festen Kl. 19.15 med at byde Velkommen. 
Derefter var der Dans til et ganske udmærket Or
kester, og Kl. 20 var der Optræden af en Paro
dist, der gjorde megen Lykke. Saa fortsatte Dan
sen afbrudt af en lille Pause Kl. 21, som blev ud
fyldt med en lille Spøg, et af Medlemmerne, 
Leighton-Rennison, havde fundet paa.

Der var Lejlighed til at vinde en Æske Cigarer 
til Herrerne, og til Damerne var der en ganske 
fortrinlig Grydeske. Spøgen forløb udmærket, 
der skete kun et Uheld, nemlig at begge Præmi
erne blev vundet af Giveren. Derefter gik Dansen 
igen med Sekstur, Rheinlænder, Swing og alt til 
Faget henhørende.

En Underofficerssang forfattet af Leighton- 
Rennisonblev sunget, og gjorde vældig Lykke, og 
det samme gjorde Sergent S. M. Kjcergaards Tale 
for Damerne. Der blev udtrukket amerikansk 
Lotteri med en Gaas som Gevinst, endvidere 
havde et af Medlemmerne, der ønsker at være 
anonym, givet 2 Pk. Tobak, disse blev Ekstrapræ- 
mier i Lotteriet. Gaasen blev vundet af Overser
gent Aa. Poulsen og begge Pakker Tobak blev 
vundet af Kpl. Simonsen.

Det lød jo en Del Suk, da præmierne blev udle
veret.

Kl. 22.45 sluttede Festen, og trods mange Rø
ster om »Overdans« var Formanden alligevel 
nødt til at takke for Aftenen, og Deltagerne gik 
derefter hver til sit.

Før Festen skal det indrømmes, at Bestyrelsen 
var en Smule ængstelige for, hvordan den vilde 
forløbe, og det er derfor dobbelt glædeligt, at 
den forløb saa udmærket, som den gjorde. Den 
gav intet Overskud (25 Øre), men det gør heller 
ingen Ting, naar blot Medlemmerne kan blive 
samlet, er meget naaet. Næste gang haaber vi, at 
alle giver Møde, for naar det gaar saa godt med 
blot Halvdelen, hvordan vil det saa ikke blive, 
når vi er der alle.

Fra resten af året 1943 foreligger følgende:

Den 26. november blev afholdt kammeratskabs
aften i Håndværkerforeningens lokaler med det 
efterhånden traditionelle keglespil og skydning. 
Tidspunktet var på grund af spærretidens indfø
relse fremrykket, men trods dette var fremmødet 
nogenlunde.

De underofficerer der havde givet møde, skil
tes med løftet om, at de trods tidernes ugunst, 
fortsat ville stå sammen om foreningsarbejdet.

Den 5. December kl. 10 blev afholdt ordinær Ge
neralforsamling i Haandværkerforeningens Lo
kaler. Dagsordenen var følgende:

1. Valg af Dirigent.
2. Forhandlingsprotokollen.
3. Beretning.
4. Regnskab.
5. Valg.
6. Eventuelt.

Tilslutningen var nogenlunde, taget i Betragt
ning, at det var Søndag Formiddag.

Til Dirigent valgtes Sgt. Ahnsten, som derefter 
gav Formanden Ordet. I Sekretærens Fravær op
læste Formanden Forhandlingsprotokollen og i 
Fortsættelse heraf afgav han Beretning. Endelig 
forelagde Kassereren Regnskabet. Regnskabet 
balancerede, med et lille Underskud, der hid
rørte fra Foreningens Startvanskeligheder.

Deltagerne godkendte herefter Forhandlings
protokol, Beretning samt Regnskabet, og man 
gik over til Valg af Kasserer, 2 Bestyrelsesmed
lemmer og 1 Suppleant. Valget gav følgende Re
sultat: Kasserer: Sgt. Gerhard Nielsen, Bestyrel
sesmedlemmer: Oversgt. Frede Briksby og Sgt. 
Aage Sørensen, Suppleant: Sgt. Leigthon-Renni- 
son.

Under Eventuelt blev der diskuteret forskellige 
Emner af ren lokalmæssig Karakter, bl.a. blev 
der foreslaaet at nedsætte et Festudvalg, som ef
ter Valg fik følgende Sammensætning: Formand: 
Sgt. Leigthon-Rennison, Medlem: Kpl. Harry Ras
mussen og Kpl. Verner Simonsen.

Endvidere blev det bestemt, at Foreningen
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skulde fremskaffe et Skab til et Slags Arkiv, der 
skulle opstilles i Haandværkerforeningen, hvori 
Lokalforeningens Papirer m. v. skulde opbevares. 
Skabet skulde laves af 2 medlemmer for at faa 
det fremstillet saa billigt som muligt.

Da ikke flere ønskede Ordet, sluttede Dirigen
ten Generalforsamlingen med et trefoldigt Leve 
for Underofficersforeningen.

Den 2. december 1944 blev Håndværkerforenin
gen schalburgteret og foreningens arkivskab, 
der dog kun indeholdt 20 sangbøger, gik tabt.

Søndag den 16. Januar Kl. 10 havde Lokalfor
eningen »Aarhus« inviteret Medlemmerne til en 
kammeratlig Sammenkomst med Frokost i 
»Haandværkerforeningen«, saa der kunde blive 
Lejlighed til at ønske hinanden »Godt Nytaar« 
paa en festlig og fornøjelig Maade.

Kl. 10.15 blev der budt velkommen, og Kano
nen blev rettet ind med tilbørlig Hensyn til Vind 
og Afdrift, endnu et Par korte Ordrer fra Delings
føreren og Skuddet faldt, alle fulgte spændt Kug
len, vilde det blive en »Svipser«, nej!, det blev 
»Alle 9 om Kongen«.

Dette blev Indledningen til en Dyst om de ud
satte Præmier og Æren, og alle gjorde deres 
bedste for at faa lidt med hjem til Fruen.

Efter dette var Sulten blevet stor, og efter Valg 
af Bordformænd indtog man sin Plads ved det 
festligt dækkede Bord.

Der indledtes med at synge »Det haver saa ny- 
eligen regnet«, og ud fra denne Sang holdt For
manden, Lumbye Andersen, en smuk Tale, hvori 
han især fremhævede »Mangen Eg er for uvejret 
segnet«, og deltagerne mindedes i Stilhed de 
faldne Kammerater.

Den gode mad vederfaredes nu sin Ret, og da 
Gaffelfægtningen havde staaet paa i nogen Tid, 
fik hver af de tre bedste Keglekæmpere overrakt 
en lille fiks Præmie for vel udført Arbejde. Deref
ter sang man endnu et par Sange, og ved Kaffen 
blev der fortalt et Par gode Historier, saaledes at 
Stemningen, som i de gode gamle Dage, blev helt 
»Sergentmesseagtig«.

Klokken var nu blevet hen paa Eftermiddagen, 
og efter Afsyngningen af »Kong Christian stod 
ved højen Mast« afsluttedes denne fornøjelige 
Dag med at Ønske, at 1944 maatte bringe noget 
godt for vort Land og dermed for os alle.

Iøvrigt var bestyrelsen meget aktiv for at holde 
sammen på medlemmerne og der foreligger fra 
1944 referater fra yderligere 2 meget morsomme 
sammenkomster:

Lørdag den 11. marts Kl. 19 traadte vi an med 
Damer og Pakker under Armene paa »Grand« i 
Bruunsgade - vi sku’ nemlig ha’ Pakkefest.

Tilslutningen var overordentlig god, og det 
tegnede straks til at blive en vellykket Fest.

Prisen var pr. Par 2 Kr. + Pakke.
Efter Formanden havde budt Velkommen, 

spillede Musikken op og Dansen tog sin Begyn
delse.

I Aftenens Løb var der forskellig Underhold
ning dels ved Foreningens egne Kræfter og dels 
ved hyrede Kræfter, saaledes skal nævnes: Kor
poral Dalby, der underholdt med Sange, Trylle
kunster m.v., og han høstede velfortjent Bifald. 
Endvidere Willads Jensen, der sang forskellige 
Sange - gamle som nye - bl.a. »Alvilda«, hvilken 
sidste nærmest blev en Fællessang, idet hele Sel
skabet sang med paa omkvædet.

Derefter blev der til flere af Medlemmerne ud
delt Skyttemedaille, der var erhvervet ved vore 
maanedlige Skydninger.

Aftenens Midtpunkt blev Auktionen over de 
indkomne Pakker, og det vakte stor Jubel, da det 
viste sig, at f. Eks. en Dusk persille gik op i en 
Pris af 2,50 Kr., og en Pilsner blev solgt til 4,50 
Kr. »Ganske udmærket Camouflering« vilde man 
have sagt, hvis man saa Pakkerne og vidste, hvad 
Indholdet egentlig var. Auktionen gav ialt 110 Kr.

I Aftenens Løb blev der afsendt et Telegram til 
Hans kongelige Højhed Kronprinsen! anledning af 
hans 45 aarige Fødselsdag, og der er senere ind
løbet Takkeskrivelse.

Aftenen sluttede med, at der blev udbragt et 
leve for Kronprinsen, hvorefter Nationalsangen 
blev afsunget.

Det var helt igennem en god Fest, som vi vil 
mindes med glæde, den var et Lysglimt i alt det 
triste og et Bevis paa, at vi trods Tidernes 
Ugunst vil holde sammen om vor Forening, saa vi 
kan staa samlede og enige til bedre Dage.

Hvor har det dog været en herlig Tur. - Det var et 
af de Udbrud man hørte paa Banegaardsperro-
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nen efter vor Udflugt - og det var en herlig Tur.
Den 18. Maj om Morgenen samledes vi under 

vort Samlingsmærke paa Aarhus Hovedbane- 
gaard, og da det i Forvejen ved en Dagsbefaling 
var bekendtgjort, at det var forbudt at vælte 
Sporvognene paa Banegaardspladsen, forløb 
Starten udmærket. At Kassereren, S. M. Kjær- 
gaard, der stod for Køb af Billetter, paa et hæn
gende Haar nær ikke var naaet at komme med, er 
en Sag for sig.

Vi havde den Glæde at se vort ældste Medlem, 
Basland-Rasmussen og Frue, være med paa Tu
ren, men da han fik et ildebefindende i Toget, be
sluttede han sig til at tilbringe Dagen hos en Søn 
i Stedet. Det var vi kede af.

Med D.S.B. rullede vi saa til vort foreløbige 
Maal: Hinnerup. Her samlede Delingsføreren De
lingen, og til stor Fornøjelse for os selv og de lo
kale Beboere i Byen gik det i Marshkolonne til 
Skovpavillionen.

Her gik vi i Flyverskjul for at komme af med de 
medbragte Klemmer og andet overflødig Ba
gage.

Formanden, E. Lumbye Andersen, bød nu i vel
valgte Ord Velkommen, og vort energiske Fest- 
udvalgsmedlem, A. Dalby, overtog Kommandoen. 
Han begyndte med at udbyde til en Konkurrence. 
Det gjaldt om at finde Skovtursdamen og -Her
ren efter nogle opgivne Maal.

Derefter fik vi udleveret hver et Sanghefte, 
der ved sine mange morsomme Tegninger og vir
kelig gode Sange og Viser gjorde stor Lykke.

Hvorledes Spadsereturen i Skoven, som vi 
derefter begav os ud paa, forløb, er der ingen 
Grund til at gaa nærmere ind paa. En Tur i den 
danske Skov, der lige er sprunget ud, er altid en 
Nydelse, og naar der under Turen bliver sunget 
et Par Sange, kan Stemningen kun være fin.

At jeg altid er sulten, er rigtig nok, men efter 
denne Tur var det helt galt, og det tjener vore 
Damer til Ros, at de havde smurt nogle helt rig
tige Klemmer, og da Værten paa Skovpavillionen 
lod til at være helt uberørt af Restriktionerne, 
tør jeg paastaa, at det var en rigtig Frokost.

Der blev holdt Taler, raabt Hurra og sunget et 
Par Sange, der var lavet til Dagen, saa jeg tror 
ikke, at mange af de Hinnerupboere roligt har 
faaet deres Middagslur. Det eneste Skaar i Glæ
den var, at Gerhard Nielsen tændte sin Gasgene
rator (Puh!).

Efter Maden maatte vi, som det sig hører til 
ved en Skovtur, til at lege. Det var især Damerne, 
det maatte holde for. De maatte med Bind for Øj
nene gaa igennem farlige Minespærringer, stikke 
en Kat med en Naal og vandre paa Urtepotter, 
det sidste dog uden Bind for Øjnene, men det 
voldte dog megen Besvær alligevel, og Tilsku
erne var ikke sene til at juble, naar det gik galt 
for een.

Keglespil var der ogsaa, saavel for Damer 
som for Herrer, og det var en Fornøjelse at se Da
merne behandle en Kugle, - jeg tror, de havde 
smugtrænet, for det var ikke langt fra, at de 
havde faaet flere Præmier end Mændene.

Efter Keglespillet var der fælles Kaffebord 
med hjemmebagt Kage, og nu var det store Øje
blik inde, da Præmierne skulde udleveres. Jube
len var særlig stor, da Ejnar Rasmussen fik en 
Grydeske, det skal bemærkes, at han er ugift, og 
at han ved en tidligere Lejlighed har været min
dre heldig. At vor Formand vandt en halv Flaske 
Snaps, kan se underlig ud, men det gik rigtig til.

Nu spillede Orkestret op til Dans, og i et Par 
Timer fik vi Lov til at svinge os med hverandres 
Koner og Kærester, men saa var det ogsaa slut, 
for Formanden bekendtgjorde, at ville vi naa To
get, skulde vi gaa nu.

Med Samlingsmærke og Stortromme i Spid
sen maatte vi forlade Skovpavillionen, og jeg har 
siden hørt, at Hinnerupboerne trak Vejret lettet, 
da vi var borte - men man hører jo saa meget.

Vi sang hele Vejen hjem i Toget, og da vi naa- 
ede Aarhus, var det med et vis Vemod, vi maatte 
skilles fra Kammeraterne, men vi lovede hinan
den at gøre Turen om igen til næste Aar.

Der kom herefter en pause i foreningsarbejdet 
frem til befrielsen den 5. maj 1945.

Modstandskampen forstærkedes og de fleste 
af lokalafdelingens medlemmer var deltagere. 
Flere måtte »gå under jorden« og andre sad en
ten i fængsel, interneringslejr eller i koncentra
tionslejr.

Efter den lange ufrivillige Pause i Foreningsar
bejdet afholdt Lokalforeningen, Aarhus, Søndag 
den 5. August Kl. 9.30 ordinær Generalforsam
ling i Aarhus Haandværkerforening.

Generalforsamlingen blev indledet ved, at For
manden, Sergent E. Lumbye Andersen, bød For-
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samlingen Velkommen, hvorefter man gik over 
til 1. Punkt paa Dagsordenen: Valg af Dirigent. 
Sergent S. C. Ahnsten blev énstemmigt valgt. 
Han takkede for Valget og bad Forsamlingen 
sammen med ham mindes de af Kammeraterne, 
der faldt under Besættelsen. Forsamlingen rej
ste sig derpaa op og iagttog et Minuts Stilhed.

Dirigenten gav derefter Ordet til Sergent A. 
Sørensen for Oplæsning af Forhandlingsbogen. 
Da ingen havde noget at indvende, toges den til 
Efterretning.

Derefter fik Formanden, E. Lumbye Andersen, 
Ordet for at aflægge Beretning siden sidste Ge
neralforsamling, og efter lidt Diskussion, hvor 
Sergent Gerhard Nielsen havde Ordet til Oplys
ning af Forholdet angaaende det af Lokalforenin
gen Aarhus indsendte Lovforslag, blev Beretnin
gen taget til Efterretning.

Formanden, der midlertidig havde overtaget 
Kassererposten, da Sergent S. M. Kjærgaard 
maatte gaa under Jorden, fik nu Ordet til Regn
skabet.

Dette oplæstes og godkendtes.

Da Lokalforeningen ingen Fane har, og dette ved 
mange Lejligheder har hindret Underofficersfor
eningen i at være ordentlig repræsenteret blandt 
andre Foreninger, stillede Formanden Forslag 
om at oprette et Fanefond. Til at varetage dette 
Fanefond blev valgt: Sergent Løkkegaard Hansen, 
Sergent Georg Andersen og Korporal Aa. Knud
sen.

Man gik derefter over til Valg af Formand, og 
da E. Lumbye Andersen var villig til at modtage 
Genvalg, genvalgtes han med Akklamation.

Formanden takkede for Valget og lovede at 
gøre, hvad han formaaede for Foreningen i den 
kommende Tid.

Derefter gik man over til Valg af Bestyrelse. 
Grundet paa Forholdene de sidste Par Aar var 
hele Bestyrelsen paa Valg.

Genvalgte blev: Oversergent M. F. Briksby, Ser
gent A. Sørensen, Sergent S. M. Kjærgaard, Ser
gent G. Nielsen og Sergent S. Sørensen. Nyvalgt 
blev: Sergent Løkkegaard Hansen.

Derefter var der Valg af Revisorer. Hertil blev 
valgt Sergen terne Steffensen og Poulsen. Supple
ant blev Sergent Basland-Rasmussen.

Under sidste Punkt paa Dagsordenen: Eventu
elt, diskuteredes forskellige Spørgsmaal. 
Briksby bad om, at Festudvalget maatte komme 
med Forslag om, hvordan et eventuelt Overskud 
skulde fordeles fra Festen, den 12. ds. Dalby re
degjorde for Festen og omtalte de daarlige Tider 
at lave Fest i, men at Festen den 12 ds. var ud 
over det almindelige, garanterede han for.

Fanefondet blev diskuteret. Der var Forslag 
om at kalde det et kulturelt Fond i Stedet for Er
hvervelse af en Fane som første Punkt.

Sergent Løkkegaard Hansen kom ind paa 
Spørgsmaalet om Klublokaler og mente ikke, det 
var for tidligt at samle sammen til det.

Forsamlingen overlod det derefter til Besty
relsen at behandle de indkomne Forslag.

Derefter sluttede Generalforsamlingen med at 
synge: »Der er et yndigt Land«, og motiverede et 
Leve for »Dansk Underofficersforening af 1939«.

Den planlagte fest den 12. august 1945 blev af
holdt i et telt, der var opstillet i Mølleengen. 
Ifølge forhandlingsbogen var der mødt 200 per
soner. Klokken 17 begyndte gæsterne at indfinde 
sig og kl. 18.00 blev der serveret gullach og is. 
Efter spisningen begyndte dansen.

Under middagen havde korporal Knudsen 
fremsagt en af ham selv skrevet prolog, som hil
stes med stort bifald.

Der var også indrettet en bar, som dog fik ud
solgt i løbet af % time.

I 1945 var vanskelighederne med at skaffe øl 
og vin så store, at det der kunne udleveres til en 
så stor gæsteskare var meget lidt.

Der blev dog serveret kaffe og brød - kaffen 
den gang var surrogat, ihvertfald når der var tale 
om 200 personer.

Senere blev der serveret varme pølser. Kl. 
02.00 blev der afbrændt fyrværkeri og den trods 
alle restriktioner udmærkede fest fandt sin af
slutning.

Skarpskydning hørte i mange år fremover til 
en af de aktiviteter der kunne samle mest inter
esse hos medlemmerne. Det er ikke af så stor 
værdi at beskrive alle de mange skyttestævner 
som lokalafdelingen har arrangeret, men to refe
rater fra 1945 fortæller lidt om de vilkår, man 
den gang havde:

Søndag den 16. Sept. Kl. 8.00 samledes vi paa
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Raadhuspladsen, hvorfra vi i een af Militærets 
Lastvogne blev kørt til Militærets Skydebaner 
ved Skæring.

Her indlededes Skydningerne med 3 Prøve
skud med Gevær 89 paa 150 Meter.

Derefter gik man over til Præmieskydningen, 
den egentlige Skydning.

Her blev der skudt fra 200 Meter. 4 Skud lig
gende, 3 Skud knælende og 3 Skud staaende.

Vindere blev: Sergenterne Hans E. Jensen, A. 
Oest, E. Lumbye Andersen, Gerhard Nielsen, J. Jes
persen, O. Hansen og K. Rasmussen.

Derefter blev der frit Slag. For 10 Øre pr. Skud 
kunde man faa Lov til at skyde saa mange Skud 
man vilde, og der var mange om Budet.

Skydevaabnene, der blev benyttet her, var: Ge
vær 89, den tyske karabin og den lille lette halv
automatiske Amerikanske, hertil kom en hel Del 
Pistoler af forskellige Modeller. Der var saaledes 
rig Lejlighed til at øve sig i Brugen af en hel Del 
Vaaben.

Kl. 14.30 blev der sluttet, hvorefter vi igen 
blev kørt hjem.

Det skal blot tilføjes, at mange flere maa be
nytte sig af den glimrende Lejlighed, der her by
des paa, til at blive fortrolig med de forskellige 
Vaaben.

★

Søndag den 7. Oktober Kl. 8.00 mødtes vi at
ter paa Raadhuspladsen, for at blive kørt til Sky
debanerne ved Skæring.

Vejret var straalende, og lad mig med det 
samme sige: Det er Synd, at ikke flere benytter 
sig af Lejligheden til at faa opfrisket Skydefær
digheden paa denne nemme og billige Maade.

Ogsaa denne Gang blev vi kørt derud i een af 
Militærets Lastvogne. Velankommet til Banerne 
gik vi straks i Gang med at faa afviklet Program
met.

Vaabnene var de samme som sidst, men Øvel
serne var nye.

Først skød vi med Gevær »89« paa 200 m, 4 
liggende, 3 knælende og 3 staaende, derefter 
rykkede vi frem til 150 m, hvor vi med den »Halv
automatiske« skød 15 Skud, dette skulde fore- 
gaa paa Tid, 30 Sekunder.

Derefter med den tyske Karabin, 5 Skud staa
ende.

Denne Series Point blev lagt sammen, det var 
Præmieskydning.

Vinderne blev: Oversergent M. F. Briksby, E. 
Lumbye Andersen, Sergent K. Rasmussen og Ser
gent S. M. Kjærgaard.

Derefter skulde vi være gaaet over til fri Skyd
ning, men Sergent Oest udsatte som Præmie 10 
Cigarer, 5 Cigarer og 4 Cerutter.

5 Skud liggende uden Anlæg med den tyske 
Karabin. Det kan nok være, der blev taget Sigte. 
De heldige blev: Sergent Bøtcher, Sergent Renni- 
son og Sergent K. Rasmussen.

Da en hel Del saa temmelig flove ud efter 
dette, udsatte samme igen Præmier: 5 Cigarer 
og en Pakke Cigaretter (udenlandsk Tobak).

Skydningen: 10 Skud liggende med den tyske 
Karabin.

Her blev en Kapskydning, som var ud over det 
almindelige.

Vinderne var: Lumbye Andersen og Sergent 
Bøtcher, men da begge havde lige mange Point, 
maatte der Omskydning til.

Først skød begge 2 Niere, derefter atter 2 
Niere, saa 2 Tiere (Spændingen var derefter paa 
Kogepunktet), der var stille paa Banen. 2 Skud 
blev afgivet. Det blev Lumbye Andersen, der med 
endnu en Tier blev Vinder, idet Sergent Bøtcher 
maatte nøjes med en Nier.

Saa gik vi over til Øvelsesskydning (5 Øre pr. 
Skud) med forskellige Vaaben, herunder ogsaa 
forskellige Pistoler.

Det skal til Slut tilføjes, at vi havde Kaffevog
nen med. Kl. 10.00 var der kaffepause. Kl. 12.30 
spiste vi vore medbragte Klemmer.

Efter denne fine Dag blev vi igen kørt tilbage 
til Aarhus, men husk: ud af Fjer ene og kom med 
paa Skydebanerne.

Et referat fra en arrangement samme år om en 
dilettantforestilling, hvori lokalafdelingens med
lemmer og damer deltog som aktører, lyder såle
des:

I Forventningen om en fornøjelig Aften samledes 
Foreningens Medlemmer med Damer Lørdag 
den 8. December Kl. 19.00 i Østergades Hotel til 
en sidste Fest før Jul, hvor Opførelsen af Kanton
nementsfarcen »Alle Mand i Trøjen« var det 
Nummer paa Programmet, der blev imødeset 
med størst Spænding, da Stykket skulde opføres
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som Dilettant med Foreningens egne Medlem
mer som Rollehavere. Stykket blev opført med 
Tilladelse fra Sejersens Teaterforretning og un
der Alfred Dalbyes dygtige og ihærdige Instruk
tion.

Rollebesætningen var som følger:

Holger Ferdinand Madsen, fhv. Kroejer: Jo
hannes Ove.
Bolette, hans Husholderske: Inge Christensen. 
Kathinka, hans Tjenestepige: Elna Jensen.
Grethe, hans Datter: Minna Lumbye Andersen. 
Edith Juel, hendes Veninde: Inga Riishøj.
Løjtnant Erik Dahl: Sigurd Knudsen.
Menig Nr. 17, cand. theol. Bønnelykke: Ib Sø
rensen.
Menig Nr. 32, Brolægger: Erik Lumbye Ander
sen.
Menig Nr. 40, Kanonfotograf: Arne Oest.

Handlingen foregaar paa Holger Ferdinand 
Madsens Gaard og i Gaardens Havestue.
Et smukt udstyret Program blev udleveret 

hver enkelt Deltager.
Til Tonerne af Molbergs glimrende Orkester 

indtog Festdeltagerne deres Pladser i Hotellets 
Festsal, der snart var fyldt til sidste Plads, og 
pre. Kl. 19.00 gik Tæppet op for de godt 400 Til
skuere for 1. Akt.

Efter at Lampefeberen havde fortaget sig, gik 
Skuespillerne fuldstændig op i Rollerne, og in
den der var gaaet lang Tid, var Tilskuerne fanget 
og lo, saa det ofte var vanskeligt paa de bageste 
Pladser at høre.

I Pauserne spillede Molberg Underholdnings
musik, og de, der havde Lyst, havde Lejlighed til

at indtage en Forfriskning i Hotellets Restau
rant.

Saa gik Tæppet for 2. Akt, og her i Havestuen i 
dæmpet Belysning udspilledes vel nok de mest 
morsomme Episoder, hvor Forviklingerne efter- 
haanden blev saa talrige, at Tilskuerne formelig 
»hylede af Grin«.

Og da 3. og sidste Akt var udspillet til idel 
Glæde for alle Parter, og hvor den raske Slutsang 
blev sunget samlet, vilde Bifaldet ingen Ende 
tage, og da de flinke Dilettanter fik overrakt 
Blomsterbuketter, var der en Overgang Fare for 
Lysekronerne i de underste Etager, og ingen var i 
Tvivl om, at Forestillingens Sukces var ubetin
get.

Derefter trængte Festdeltagerne til at faa Be
nene rørt, og i Balsalen spillede Molberg op til 
Dans, og det kan nok være, der blev danset, og 
da der desværre skulde sluttes Kl. 10.00, blev 
der kun en lille Time at danse i, men alle var 
enige om, at Aftenen havde været en Oplevelse.

Den 1. februar 1946 afholdt lokalforeningen fa
neindvielse.

Et medlem, senere formand i en periode på 2% 
år og medlem af bestyrelsen, SG af res. A. Oest, 
havde skænket lokalafdelingen en fane, som ef
ter en mindre reparation og påsyning af organi
sationens emblem fremtrådte som en færdig 
fane.

Fanefesten blev afholdt på Grand.

SG af res. Arne Oest.

Efter formandens velkomst oplæste korporal 
Dalby en prolog.

Herefter talte oberstløjtnant La Cour Petersen
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for Kongen og slog det første søm i. SG A. Oest 
islog det andet søm og talte for fædrelandet og 
formanden, RESHV. E. Lumbye Andersen, tog sig 
af det tredie søm og talte for organisationen.

Herefter var der fælles kaffebord. Formanden 
takkede SG A. Oest for fanen og Oest talte om fa
nens betydning for underofficererne. Oberstløjt
nanten omtalte det gode forhold blandt garniso
nens underofficerer og disses betydning for en 
veluddannet og veldisciplineret hær.

Før og under faneindvielsen spillede politior
kestret.

Efter den officielle del var afsluttet, var der 
dans til Molbergs orkester indtil kl. 23.00.

Hovedorganisationens repræsentantskabsmøde 
blev afholdt i Århus i dagene 9. og 10. juni. Forud 
for dette møde havde lokalafdelingens medlem
mer været travlt beskæftiget med tilrettelægnin
gen.

Mødet blev afholdt i den smukke Laugssal i 
Håndværkerforeningen.

Efter en velkomsttale af lokalforeningens for
mand, der samtidig ønskede de fremmødte et 
godt og sagligt møde, kunne dette tage sin be
gyndelse. Om aftenen den første dag havde lokal
afdelingen lavet et arrangement med middag og 
selskabeligt samvær, hvori også mange af lokal
afdelingens medlemmer tog del, så der blev såle
des også en lejlighed til en dans.

Der blev senere fra hovedorganisationen givet 
udtryk for, at arrangementet kunne være et sko
leeksempel for fremtidige repræsentantskabs
møder.

Gennem resten af dette år fortsatte bestyrelsen 
med formanden, reservehåndværker E. Lumbye 
Andersen i spidsen tilrettelæggelsen af mange 
aktiviteter for medlemmerne.

Det var naturligvis først og fremmest skydnin
gerne, der stod øverst på programmet, men der 
var også keglespil, salonskydninger og selskabe
ligheder med og uden damer.

Den ordinære generalforsamling blev afholdt i 
Håndværkerforeningen den 24. oktober og for
løb på følgende måde:

Formanden aflagde Beretning, der efter enkelte 
Bemærkninger blev godkendt. Kassereren oplæ
ste Regnskabet, der, efter enkelte Spørgsmaal

var blevet besvaret tilfredsstillende, blev een
stemmigt godkendt.

Under indkomne Forslag behandledes en Skri
velse fra de samvirkende Soldaterforeninger, der 
opfordrede Lokalforeningen til at indmelde sig i 
disse. Bestyrelsen havde paa et Møde vedtaget 
en Udtalelse dertil, denne gik ud paa, at det ikke 
skønnedes paakrævet, at Lokalforeningen ind
meldte sig deri, da de fleste af Medlemmerne i 
Forvejen var Medlemmer under samvirkende 
Soldaterforeninger, og derved støttede disse.

Forslagene blev sat under Afstemning, og med 
alle Stemmer mod een blev Bestyrelsens Udta
lelse vedtaget.

Derefter gik vi over til Valg af Formand og tre 
Bestyrelsesmedlemmer, og her sprang Bomben. 
Lumbye Andersen ønskede ikke at modtage Gen
valg, hverken Trusler, Bønner eller indtræn
gende Henstillinger nyttede noget, og til sidst 
maatte vi skride til Valg af ny Formand.

Sgt. A. Oest blev foreslaaet og eenstemmigt 
valgt. Flere af Medlemmerne havde Ordet for at 
takke Lumbye Andersen for hans kæmpemæssige 
Arbejde for Foreningen, og den nye Formand fik 
ogsaa et Par Ord med paa Vejen, om den trange 
Vej at skulle afløse en Kapacitet som Lumbye An
dersen.

Ved Valget af de tre bestyrelsesmedlemmer 
meddelte de to Medlemmer af Hærlovsudvalget, 
Osgt. Brixby og Sgt. Gerhard Nielsen, at de heller 
ikke paa Grund af overvældende Arbejde i Udval
get kunde modtage Genvalg, og heller ikke her 
nyttede det noget, dog tilbød Lundbye Andersen 
at indtræde som Bestyrelsesmedlem indtil vi
dere, og derved faldt valget saaledes ud:

Osgt. Sofus Sørensen; Sgt. Lumbye Andersen; 
Osgt. L. K. Jensen.

Suppleanter blev Osgt. Jespersen og Sgt. 
K. M. Sørensen, og til Revisorer valgtes Ahn- 
sten og Poulsen med Anker Jensen som Supple
ant.

Under eventuelt drøftedes forskellige Foredrag, 
Foreningen agter at afholde i nær Fremtid.

Ved Afslutningen var Lumbye Andersen atter 
Genstand for Hyldest for sit Arbejde og Forsam
lingen udbragte et kraftigt Leve for ham.

Efter denne bevægede Afslutning fortalte Sgt. 
Gerh. Nielsen om hans og Brixbys Besøg hos Nor-
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ges Befalslag, og det havde unægtelig Forsamlin
gens udelte interesse at høre, hvad han havde at 
berette, 'og hans Indledningsbemærkning: »Hvis 
I ikke kendte mig, vilde I tro, det var Løgn«, 
havde ogsaa sin berettigelse, thi om saadanne 
Forhold har vi alle vel drømt, men ikke troet det 
muligt.

Sluttelig gav han et kort overslag over det, han 
paa nuværende Tidspunkt kunde fortælle om Ar
bejdet i Hærlovsudvalget, og det var ogsaa i høje
ste Grad interessant, og vi maatte tilsidst ind
rømme, at vel er Hærloven »sendt i Udvalg«, 
men det er i et af de faa, hvor der arbejdes.

righed, og det, at Cigarerne og piberne laa og gik 
ud i Askebægrene, var vel nok den fineste Kom
pliment, en Fortæller kunde faa.

I store Træk drejede Foredraget sig om Ud
dannelsen i England først til »Commandos« og 
senere til »Special Commandos«.

Det vil føre for vidt i denne Beretning at 
komme ind paa Enkeltheder, selv om man havde 
Lyst til at referere det hele, men enkelte Ting 
skulde der vel kunne blive plads til.

En Opgave til en enkelt Gruppe: Rejs fra Sy
dengland til en nærmere betegnet havneby i Nor
dengland og spræng Generatorerne i Værftets

Medlemmerne af udvalget. Fra venstre: Udvalgsformand Gerhard Nielsen, udvalgssekretær Frede Briksby, udvalgets 
arkivar R.H.G. Hasbild og medarbejder K. Særmark Thomsen.

Forud for den længe ventede lov om forsvarets 
ordning som først var klar i 1951, havde »Dansk 
Underofficers Forening af 1939«, UF, nedsat et 
udvalg. Dette udvalg havde til opgave at udar
bejde et forslag til en personelordning.

Dette forslag blev senere fremsendt til den af 
politikerne nedsatte hærlovskommission. (For
slaget findes i hele sin udstrækning i SFOs 40 
års jubilæumsbog).

1 1947 havde lokalforeningen adskillige arrange
menter, af hvilke jeg har valgt enkelte referater:

Sidst i Januar indbød vi til en Foredragsaften 
med Captain i den engelske Hær, Brandenburg 
alias Faldskærmsjægeren »Brandy«.

Det var en Aften, vi havde ventet os meget af, 
og det tør nok siges, at vore Forventninger blev 
ikke skuffet. Alene Medlemmernes tavse Lydhø-

Anlæg. Gruppen skal være uden Legitimations
papirer, Penge o.s.v. og maa kun tale dansk. Maa- 
den og Midlerne maa de selv om, alt er tilladt.

Landet var under den totale Krigs Lov, saa der 
skal en livlig Fantasi til at forestille sig, hvad de 
kom ud for i Virkeligheden, men Opgaven blev 
løst, og de selvfølgelig uskadelige Bomber an
bragt, og først da blev enkelte af Gr.s medlem
mer taget, fordi de i rent Overmod gav sig til at 
tale lysk til havnearbejderne, og saa stod den 
paa Klø af civile og politi, indtil de maatte give 
sig og afgive Kendeordet, der med det samme 
forklarede, hvem de var. At saadanne Folk var 
egnede til det, de skulde bruges til, behøver 
næppe yderligere Forklaring.

Derefter forklarede Captain’en forskellige 
Commando raids, hvor han selv havde været Del
tager, og det var vel nok den mest interessante 
Del af Foredraget, i Særdeleshed Forberedel-
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serne til Raids, R.A.F.’s utallige Fotograferinger, 
Indkaldelser af Amatørbilleder fra det paagæl
dende Sted fra tidligere Turister o.s.v.

Opbygning af det paagældende Angrebssted 
paa eget Territorium med nøjagtige Maal og sta
dige Indøvelser saaledes, at naar Angrebet fandt 
Sted, var hver eneste detaille i Orden, og alle 
Forudsætninger til Stede for, at Foretagendet 
kunde lykkes.

Enten kom alle tilbage eller ingen, det var 
haarde Vilkaar, men Folkene var i Topform og 
vidste, hvad det gjaldt.

Det var en Aften, vi lærte noget af, og vor Tak 
til Captain Brandenburg for det lærerige Fore
drag var velment og velfortjent.

Tirsdag den 21. oktober d.a. afholdt lokalfor
ening »Aarhus« sin ordinære generalforsamling 
i haandværkerforeningens »Fregatsal«.

Efter at formanden havde budt velkommen, 
blev sgt. P. Andersen valgt til dirigent. Han gav, 
efter at have konstateret, at generalforsamlingen 
var lovligt indvarslet, ordet til ovsgt. L. K. Jen
sen, der oplæste forhandlingsbogen, som blev 
godkendt.

Derefter fik formanden ordet for at aflægge 
beretning om foreningens virke siden sidste ge
neralforsamling. Formanden omtalte bl. a. de af
holdte skydninger og den i sommer afholdte ud
flugt til Hornslet, som havde været en succes paa 
nær eet punkt, nemlig den daarlige mødedelta
gelse.- Det kunde iøvrigt ikke undgaas, at den 
røde traad gennem formandens beretning var 
den for foreningen meget daarlige mødedelta
gelse.

Beretningen blev efter en kort bemærkning af 
sgt. Gh. Nielsen taget til efterretning. Herefter 
fik sgt. Løkkegaard ordet for at forelægge regn
skabet, der viste et pænt lille overskud. Regnska
bet blev godkendt.

Næste Punkt på Dagsordenen var indkomne 
forslag. Her fik oversgt. J. Jespersen ordet for at 
gøre rede for det af ham fremsatte forslag om op
rettelse af en studiekreds.

Efter at flere havde haft ordet, blev det vedta
get, at bestyrelsen skulde undersøge, om der 
blandt medlemmerne var stemning for opret
telse af en saadan.

Derefter var det punktet valg af formand, som 
skulde behandles. Sgt. Oest fik her ordet, og var 
egentlig mest indstillet paa, at der skulle vælges 
en anden formand, idet hans forretning krævede 
ham fuldt og helt. Men efter at sgt.erne Gh. Niel
sen, P. Andersen m.fl. havde haft ordet og opfor
dret Oest til at fortsætte, indvilgede han i dette 
og blev derefter énstemmigt valgt.

Under punktet valg af tre bestyrelsesmedlem
mer skete der det for foreningen saa beklagelige, 
at reshv. Lumbye Andersen ikke ønskede at mod
tage genvalg, idet han hævdede, at han desværre 
ikke havde den fornødne tid til raadighed. Flere 
fik herefter ordet for at overtale Lumbye til at 
fortsætte, men dette var der dog ingen, som var i 
stand til.

Det var dermed en kendsgerning, at den 
mand, som havde startet foreningen og siden 
dens start været primus motor i denne, for en tid 
glider ud af ledelsen af foreningen. Ved det efter
følgende valg af bestyrelsesmedlemmer blev 
ovsgt. L. K. Jensen, sgt. Sofus Sørensen genvalgt, 
medens sgt. P. Andersen blev nyvalgt.

Derefter kom punktet »Oprettelse af et Skyt- 
telaug« til behandling. Formanden fik her ordet 
for at redegøre for de grunde, bestyrelsen havde 
til at foreslaa et saadant laug oprettet. Efter for
mandens anbefaling af forslaget blev der en livlig 
diskussion, hvor Lumbye Andersen, Løkkegaard, 
P. Andersen, Gh. Nielsen, P. Jensen, Aa. Sørensen, 
S. Sørensen m.fl. havde ordet for at give udtryk 
for, at de enten var for eller imod forslaget.

Det endte dog med, at der blev opnaaet enig
hed om, at der skulde nedsættes et udvalg be- 
staaende af Lumbye Andersen, sgt. Sofus Søren
sen og ovsgt. J. Jespersen til at udarbejde et de
tailleret forslag med love og hvad der ellers ma
atte høre til. Naar dette udvalg er færdigt med sit 
arbejde, vil det indkalde til ekstraorinær gene
ralforsamling, som saa endelig skal vedtage eller 
forkaste Forslaget.

Sidste punkt paa dagsordenen var det ellers saa 
ofte bevægede »Eventuelt«, men ud over, at det 
blev diskuteret, hvorvidt en evt. skydebane for 
pistolskydning kunde bygges af bunkersrør eller 
ikke, blev emnet hurtigt udtømt, og dirigenten 
kunde slutte med at takke for god ro og orden 
samt for den saglighed, hvormed de forskellige 
spørgsmaal havde været behandlet.
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Onsdag den 14. april 1948 afholdt lokalforening 
»Aarhus« sin foraarsgeneralforsamling i Aarhus 
Haandværkerforening.

Formanden, A. Oest, bød velkommen og udbad 
sig forslag til en dirigent. Ahnsten blev valgt og 
takkede for dette, oplæste dagsordenen og gav 
ordet til L. K. Jensen, der oplæste forhandlings
bogen, som efter en kort bemærkning af Karlson 
blev godkendt.

Formanden fik herefter ordet for at aflægge 
beretning. Formanden indledte sin beretning 
med at udtale mindeord over afdøde sergent 
A. J. Svendsen, hvilket medlemmerne paahørte 
staaende.

Formanden udtalte derefter bl. a., at det trods 
alt havde været et godt halvaar for U.F.; der 
havde fundet en medlemsfremgang sted, og der 
var en stadig voksende mødedeltagelse.

Formanden understregede stærkt, at det pri
mære i foreningen maa være at holde de militære 
færdigheder vedlige, saaledes at medlemmerne 
var i stand til stadig at være et hestehoved foran 
andre med hensyn til uddannelse, som alle tider 
- og ikke mindst den, vi nu er i - kræver. Omtalte 
kort de afholdte fester. Han havde, skønt han 
havde overværet mange foreningsfester, aldrig 
været til nogle, der paa langt nær kom paa højde 
med dem, U.F. afholdt.

Formanden kom derefter ind paa omtalen af 
forskellige skrivelser fra hovedforeningen. Rede
gjorde bl. a. for arbejdet med udgivelse af et værk 
om Underofficerer, som synes at være uigennem
førligt, tilsyneladende paa grund af en enkelt 
mands dispositioner. Omtalte en sag vedrørende 
et medlems afskedigelse og muligheden af at faa 
sagen genoptaget til medlemmets fordel, samt 
en sag vedrørende besættelse af en stilling som 
tilsynsførende ved en af garnisonens kostforplej
ninger. Det var stillet ham i udsigt, at nævnte sag 
vilde blive genoptaget til fornyet overvejelse, og 
han haabede paa et heldigt udfald. Omtalte til 
slut Værneringens arbejde angaaende rejsning 
af Værnenes Borg. Udtalte sin betænkelighed 
med hensyn til Borgens rejsning, da baade de 
samvirkende soldaterforeninger og vaabenbro- 
derforeningen ikke synes at være villige til at 
være medvirkende ved Borgens rejsning.

Efter formandens beretning takkede Ahnsten 
samt S. M. Sørensen for den udførlige beretning. 
Sørensen foreslog foreningen at støtte skydeba

nerne ved Fiskerhuset og takkede de tjenstgø
rende, fordi de havde givet møde, men henstil
lede til disse, at der kom mange flere, og øn
skede, at der stadigt blev gjort alt for at bedre 
deres kaar. Ankede til slut over, at U.F.s fane ikke 
havde været repræsenteret ved kongemodta
gelse og valdemarsfest.

Formanden udtrykte ogsaa sin glæde over at 
se nogle tjenstgørende medlemmer og oplyste til 
Sørensen, at grunden til, at fanen ikke havde væ
ret til stede ved de nævnte lejligheder, havde væ
ret den, at foreningen ikke havde modtaget ind
bydelse til at deltage. Formandens beretning 
blev herefter godkendt.

Løkkegaard Hansen fik derefter ordet og oplæ
ste regnskabet, der efter en bemærkning af Karl
sen blev godkendt. Af indkomne forslag var der 
ingen, og man gik derefter over til valg af tre be
styrelsesmedlemmer, de afgaaende, Løkkegaard 
Hansen, V. Mikkelsen og Aa. Poulsen, blev alle 
genvalgt.

Sofus Sørensen fik herefter ordet for at af
lægge beretning om skydeudvalgets arbejde. 
Omtalte indmeldelsen i Aarhus amts skytte
kreds, at dette gav ret til geværer og ammunition 
samt til deltagelse i kredsens stævner. Nærede 
nogen frygt for, at skydelauget, som var en nød
vendighed efter de nye bestemmelser med hen
syn til besiddelse af vaaben, kunde danne et skel 
mellem de, som var medlem af skydelauget, og 
de, som ikke var medlem. Sofus ønskede, at alle 
blev medlem af lauget og betalte de 2 kr. om aa- 
ret i kontingent til A.a.s.

Efter Sofus Sørensens beretning udspandt der 
sig en omfattende og livlig debat om dette 
spørgsmaal. Efter at bl.a. Oest, S. M. Sørensen, 
Aa. Sørensen, Hansen, Løkkegaard, L. K. Jensen 
og Daugaard havde haft ordet og alle givet ud
tryk for, at skydelauget var en nødvendighed, 
men alle havde været mer eller mindre uenige 
med hensyn til, hvorledes det vilde gaa i praksis, 
maatte dirigenten slutte debatten, og vi maa nu 
haabe, at alle, der interesserer sig den mindste 
smule for skydning, indmelder sig i lauget.

Som foreningens repræsentanter til repræ
sentantskabsmødet i Næstved blev A. Oest og 
L. K. Jensen valgt.

Under eventuelt havde J. Jespersen ordet for 
at rette en berettiget kritik af bestyrelsens glem
somhed ved en bestemt lejlighed. Derefter var
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skydelauget atter ved at komme paa tale, men da 
dirigenten ikke mente, at man kom til enighed 
om dette spørgsmaal, sluttede han generalfor
samlingen med at takke for god ro og orden og 
for den saglighed, de forskellige spørgsmaal 
havde drøftet paa.

Tirsdag den 15. juni samme år var lokalforening 
»Aarhus«s fane til stede ved Valdemarsfesten i 
Aarhus domkirke og ved faneuddelingen i raad- 
hushallen. Den blev smukt og stilfuldt fremført 
af tre tjenstgørende underofficerer.

Et indlæg i bladet »Underofficeren« fortæller om 
et samarbejde der er sat i gang med »Oslo Be- 
falslag«. Dette samarbejde er formentlig en udlø
ber fra arbejdet med forslaget til den nye perso
nellov, der bragte udvalgets medlemmer på rejse 
til besøg hos kolleger i Norge og Sverige:

Som det vil være lokalforeningens medlemmer 
bekendt, har foreningen efter brevveksling med 
»Oslo Befalslag« truffet aftale om, at der kan 
finde en udveksling sted mellem de to forenin
gers medlemmer. Da der kun har været faa hen
vendelser til formanden desangaaende, har han 
bedt mig her i bladet minde om denne enesta
aende chance til at lære en nordmand og hans 
familie og hans land og by at kende. Tusinder af 
danske mænd og kvinder har siden befrielsen be
søgt Norge og endnu flere tusinder har ønsket, at 
de kunne tage en tur op til det land og det folk, 
som i krigens onde aar var os alle et værdigt ek
sempel til efterfølgelse.

Der er sikkert ogsaa blandt lokalforeningens 
medlemmer interesse for en tur til Norge, men i 
vort land er det jo nu engang ikke muligt at del
tage i alt, hvad man gerne ville. Det er ikke altid, 
man økonomisk evner alt det, man kunne have 
lyst til - men med hensyn til Norgesturen ligger 
det saaledes, at det kan gøres til en overkomme
lig pris.

Gangen i udvekslingen vil blive den, at med
lemmerne opgiver til foreningen, hvornaar den 
enkelte kunne tænke sig at komme til Norge, og 
hvornaar de kunne ønske at modtage Nordman
den. Desuden opgives hvilken alder man har, og 
hvilken aldersklasse man ønsker at komme i for

bindelse med, og endelig, hvor mange man kom
mer, og hvor mange man ønsker at modtage, og 
det vil jo være bedst, om disse tal passer sam
men.

Disse oplysninger bliver af lokalforeningen 
sendt til foreningen i Oslo, der saa blandt sine 
medlemmer finder en familie, som passer med 
det ønskede. Derefter vil de to familier kunne 
brevveksle om alle de smaa ting, der er at aftale 
ved en saadan rejse. Der vil f.eks. kunne aftales 
hvor længe opholdet skal vare m. m.

Med hensyn til pladsen er der ikke straks 
grund til at sige, at man ikke har denne. De fleste 
af os vil sikkert være tilfreds med i Norge at sove 
paa en divan eller interimistisk seng, og der er 
ingen tvivl om, at ogsaa nordmændene vil se paa 
nøjagtig samme maade paa den side af sagen. 
Man rejser jo ikke til henholdsvis Norge og Dan
mark for at finde en god seng.

Saa er der sidst, men ikke mindst, det økono
miske spørgsmaal. Det er sagt, at det kan gøres 
til en overkommelig pris - og dette er rigtigt, idet 
nemlig billetten til Oslo tur-retur koster kr. 
85,00. Derudover skal man selvfølgelig regne 
med et beløb til fornøjelser i Norge, men da man 
har kost og logi, og man selv har haand i hanke 
med, hvor meget man vil bruge, kan det overses, 
hvor store udgifterne vil blive. Med hensyn til 
nordmændenes ophold her, er der ikke skygge af 
tvivl om, at de vil være tilfredse med almindelig 
borgerlig mad, som vi vil være det deroppe.

Lokalforeningen retter denne ekstra henven
delse til sine medlemmer, fordi den anser ud
vekslingen for en enestaaende chance for for
eningens medlemmer til at komme bort fra den 
daglige tummerum og hente nye impulser og 
samle nye kræfter til at fortsætte den daglige 
dont. Tal med »indenrigsministeren« om sagen - 
der er vist ingen tvivl om, at ogsaa hun kunne 
have lyst til for en kort stund at se og høre hvilke 
problemer hendes kolleger i Norge har at slaas 
med.

Maaske vil det være for sent i sommer, men 
der kommer vel atter en sommer til baade Norge 
og Danmark, og endelig er der jo også dem, som 
har vinterferie - og det er vist ikke den daarlig- 
ste tid at komme til fjeldlandet i?

Maaske kommer der den første tid ikke andet 
end en brevveksling i stand mellem de to familier 
- men ogsaa det kan have sin store betydning og
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et brev med et fremmed frimærke kan ogsaa 
godt sprede mere eller mindre mørke skyer.

Onsdag den 3. november 1948 afholdt lokalfor
ening »Aarhus« i anledning af, at det i år er fem 
år siden, foreningen blev stiftet, en festaften i 
den helt store stil i Østergades hotel.

Der er vel næppe ret mange, der tænker på, 
hvad der bag disse få ord skjuler sig af arbejde, 
angst og forventning. Arbejde med at få det hele 
tilrettelagt. Angst for at arrangementet skal mis
lykkes på grund af manglende tilslutning, ganske 
vist var der dem, der var mest bange for, at der 
ikke skulle blive plads til alt. Forventning om at 
berede medlemmerne en virkelig god aften, som 
ville give både dem og de til festen indbudte et 
værdigt udbytte.

Lad det være sagt straks, at arbejdet blev 
overkommet, at angsten til dels var begrundet, 
men også at forventningerne om en god og for 
U.F. ærefuld aften blev opfyldt i fuldt mål.

Foreningen havde indbudt de samvirkende 
soldaterforeningers faner og medlemmer til del
tagelse i festen. Af faner mødte der otte, og der 
mødte ud over fanebærerne omtrent ligeså 
mange medlemmer. Aarhus hjemmeværnsfor
ening var også indbudt, og herfra var besøget lidt 
større.

U.F.erne fra Karup var også indbudt, og det 
var foreningen en glæde, at de, som havde 
længst, mødte så talrigt op. Så meget mere be
skæmmende var det, at der ikke sås så meget 
som skyggen af en hjemlig tjenstgørende under
officer.

Klokken otte blev U.F.s og soldaterforeninger
nes faner smukt ført ind til musik af Aarhus poli
tiorkester, og vor festklædte formand, A. Oest, 
kunne byde velkommen til ca. 250 medlemmer 
og indbudte i den smukt pyntede sal.

Formanden udtalte bl.a., at foreningen havde 
foretaget dette eksperiment for at markere, at 
foreningen havde bestået i fem år.

Han gav derefter ordet til generalmajor Wulff 
Have, der talte for kongen. Generalen talte bl.a. 
om, at kong Frederik smukt fulgte i sin store fa
ders spor. Efter talen blev der råbt et nifoldigt 
leve for kongen, og politiorkestret spillede 
»Kong Christian«.

Efter generalens tale talte formanden for de 
samvirkende soldaterforeninger, S. Springborg, 
for fædrelandet, og udbragte efter talen et Dan
mark leve, hvorefter politiorkestret spillede 
»Der er et yndigt Land«.

Efter talerne gik fortæppet til scenen op, og 
bag dette sås et stort og meget smukt udført 
U.F.-emblem, i hvilket den blå bund med U.F.s ini
tialer var det egentlige tæppe. Foran emblemet 
stod til højre en skjald og til venstre en lurblæser 
samt to små herolder. Skjalden fremsagde Karl 
Jacobsens digt »Husker I danske Drenge?« Efter 
første vers lød lurens dybe og ældgamle toner, 
medens herolderne rullede tæppet op for opfø
relsen af smukke, tankevækkende og velinstrue
rede »billeder« af vort lands historie.

Fra slaget ved Reval over Chr. IV på »Trefol
digheden«, Slesvigskrigene, Genforeningen til 
besættelsen 1940-45. Vi så alle vort skønne flag 
komme dalende fra himlens hvælv. Vi så Chr. IVi 
røg og damp på hans berømte skib, vi så de gæve 
og tapre soldater fra 1848-50, vi så to sønderjyd- 
ske sønner tage en gribende afsked med deres 
mor for at gå i krig for en sag, som ikke var deres, 
vi så vort land blive overskygget af det forhadte 
hagekors, men vi så også i finalen det, som hører 
disse lykkelige, bevægede majdage til, vi så fri
hedskæmperne komme, vi så det svenske og det 
norske flag komme ind, vi hørte skaldens glade 
og stolte ord »I var med danske Drenge«, og me
dens politiorkestret spillede Danmarks friheds
sang, gik tæppet - et mægtigt pompøst danne
brogsflag - ned.

Medens alle de kære og velkendte toner af
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vore sange og melodier endnu tonede i vort in
dre, og endnu mens de stolte og vemodige bille
der stod skarpt for vort blik, blev instruktøren 
for det hele, S. A. Dalby kaldt frem, og fik af for
manden overrakt velfortjente blomster, som tak 
for, at han havde villet give U.F.s medlemmer en 
opløftende og uforglemmelig lektion i Danmarks 
historie. En oplevelse, som gav alle en stolt fø
lelse af, at det er vort - men det bør også minde 
os alle om, at det ikke kom af sig selv.

Efter forestillingen spillede Finn Albertsens 
orkester op til dans. Snart fyldtes gulvet af dan
sende par til nye og gamle melodier. Det blev 
endnu engang bevist, at en U.F.-fest er i en klasse 
for sig - en klasse, hvor hvert enkelt medlem bli
ver løftet op fra hverdagen, hvor alt det grå og 
kedelige bliver sat i baggrunden til fordel for det 
lyse og muntre, som er og må være det naurlige 
og eftertragtede mål ved en fest.

Fem år er ikke noget langt åremål, men fem år 
kan under mørke og tunge tider virke længere 
end det dobbelte tidsrum.

Lokalforeningen »Aarhus« har i de fem år op
levet det mørkeste mørke, vort land har oplevet, 
men den har også oplevet de lyse dage, et folk 
kan fattes. Foreningsmæssigt har det vel været 
mere på det jævne - men en forening, der har 
bestået under sådanne forhold, kan og skal den 
ikke kunne bestå ud i fremtiden?

★

Mandag den 14. marts 1949 afholdt lokalfor
ening »Aarhus« sin årlige generalforsamling i 
Håndværkerforeningen.

Formanden, sgt. A. Oest, bød velkommen til de 
tyve medlemmer, der var mødt. Formanden bad 
om forslag til en dirigent, og sgt. Aa. Sørensen 
blev foreslået og valgt. Han takkede for valget og 
konstaterede, at generalforsamlingen var lovligt 
indkaldt, oplæste dagsordenen og gav ordet til 
sekretæren, osgt. L. K. Jensen, der oplæste for
handlingsbogen, der efter en kort bemærkning af 
sgt. K. M. Sørensen blev godkendt. Dirigenten 
gav derefter ordet til formanden, der aflagde be
retning. Formanden udtalte bl. a., at det var ham 
en glæde atter i år at kunne sige, at der havde 
været fremgang i foreningens medlemstal. Om
talte udførligt et medlems udmeldelse af forenin
gen på grund af udflugten til Odder, sagde at for

samlingen måtte tage stilling til, om bestyrelsen 
havde handlet rigtigt, hvilket alle udtalelser i 
den efterfølgende debat gav énstemmige udtryk 
for.

Formanden kom derefter ind på foreningens 
virke i det forløbne år, udtalte, at der i denne, så 
vel som i andre foreninger og menneskers tilvæ
relse i det hele taget, havde været både mørke og 
lyse begivenheder. Omtalte de mange gode sky- 
dedage foreningen havde haft i sommerens løb, 
og nævnede særligt skydningerne mellem Ka
rup, Randers og Århus, som var forløbet godt. 
Kom derefter ind på kammeratskabsaftenerne i 
Håndværkerforeningen, hvortil der nu var både 
ammunition og kegler nok, kunne ønske, at der 
var nogle flere medlemmer, der mødte disse afte
ner, som til foreningens arrangementer i det hele 
taget. Omtalte instruktionsaftenerne på kaser
nen, mente det var et virkeligt gode, at forenin
gen gav medlemmerne lejlighed til at lære om de 
forskellige våben og andet materiel, som hæren i 
dag arbejder med. Kom derefter ind på festen 
den 3. nov. f.å., som foreningen havde haft både 
glæde og sorg af. Glæde, fordi alle, der havde væ
ret med, kun havde haft anerkendende ord til 
overs for denne, sorg, fordi den havde givet for
eningen et underskud, og bragt kassen ned på et 
tocifret tal. Kom derefter ind på omtalen af jule
træet og nytårsfrokosten, begge arrangementer 
havde været vellykkede, både hvad ånd og til
slutning angik. Kom til slut ind på en sag ang. 
besættelse af en stilling som tilsynsførende ved 
en af kasernerne, som ved foreningens medvir
ken var blevet løst på en tilfredsstillende måde.

Flere fik herefter ordet. K. M. Sørensen ud
talte bl.a. om festen den 3. nov., at foreningen 
kun havde grund til at være tilfreds, han havde i 
de foreninger, han havde med at gøre, kun hørt 
lovord om denne, mente dog, at selve underhold
ningen havde været for kort. Efter at Gh. Nielsen, 
Løkkegaard, Sofus Sørensen, havde haft ordet, 
blev formandens beretning taget til efterretning.

Løkkegaard Hans en îik derefter ordet og oplæ
ste regnskabet, der efter bemærkninger af Gh. 
Nielsen, K. M. Sørensen, P. Andersen og O. Juhl 
Hansen blev godkendt. Hansen udtalte bl. a., at 
der ikke var grund til at se mørkt på det, fordi 
foreningens kasse i øjeblikket ikke netop svul
mede af penge. Udtalte, at han var medlem af 
mange foreninger, og at det ikke så bedre ud i
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mange af dem, at det ikke alene var U.F., som 
kæmpede med problemet om at få medlemmerne 
til at møde, syntes U.F. viste et frisk initiativ, og 
håbede, at foreningen stedse ville gå løs på opga
verne med samme beslutsomhed.

Sofus Sørensen fik ordet og aflagde beretning 
om skyttelaugets opståen, virke og død. Kom 
kort ind på baggrunden for laugets oprettelse. 
De grunde, som i sin tid var medvirkende til lau
gets oprettelse, havde nu ikke mere nogen betyd
ning, og laugets bestyrelse anbefalede derfor 
laugets opløsning, og dermed udmeldelse af År
hus amts skyttekreds, hvilket forsamlingen gav 
sin tilslutning.

Gh. Nielsen fik ordet og oplæste regnskabet 
for laugets kasse, der godkendtes efter bemærk
ninger af K. M. Sørensen, Jeppe Jespersen og P. 
Andersen. Et forslag stillet af Gh. Nielsen om, at 
foreningen skulle overtage laugets kassebehol- 
ding, blev stemt ned af forsamlingen.

Derefter kom punktet »valg af formand« til be
handling. Dirigenten spurgte formanden, om han 
var villig til at modtage genvalg. Da dette ikke 
var tilfældet, gav han ordet til formanden, der 
bl.a. udtalte, at han sidste år havde ønsket at 
blive fritaget for hvervet som formand, men den 
gang havde forsamlingen haft held til at overtale 
ham til at fortsætte endnu eet år, men i år måtte 
han beklage, at han ikke kunne fortsætte. På 
grund af sin forretnings arbejde havde han ikke 
tid til at varetage foreningens interesser, som en 
formand skulle og burde, udtalte til slut, at det 
havde været ham en glæde at være formand for 
U.F.

Gh. Nielsen blev derefter foreslået som for
mand, og valgt ved at forsamlingen rejste sig. 
Løkkegaard fik ordet og bragte Oest bestyrelsens 
tak for formandsskabet i de forløbne år, og bad 
forsamlingen udbringe et leve for Oest, hvilket 
forsamlingen straks gav tilslutning til ved at 
rejse sig og udråbe et fuldttonende leve for Oest.

Gh. Nielsen fik ordet og takkede for valget. 
Han lovede at gøre alt, hvad der stod i hans magt 
for at løfte arven efter de foregående formænd 
på en for foreningen værdig og god måde, hvoref
ter valg af de afgående bestyrelsesmedlemmer, 
S. P. Andersen, Sofus Sørensen og L. K. Jensen, 
kom til behandling. De blev alle genvalgt, og man 
gik derefter over til valg af repræsentanter til re

præsentantskabsmødet i København. Efter af
stemning blev formanden og Sofus Sørensen 
valgt. Bestyrelsen fik generalforsamlingens be
myndigelse til at indsende et forslag til repræ
sentantskabsmødet gående ud på, at hovedfor
eningen afholder alle udgifter til repræsentan
ter.

Endelig kom det ofte bevægede »eventuelt« til 
behandling. Løkkegaard redegjorde for en evtl. 
indmeldelse i de samvirkende soldaterforenin
ger, og udtalte, at formanden for disse havde ud
talt, at der ikke fulgte økonomiske forpligtelser 
med. Efter at Oestm.fl. havde haft ordet og anbe
falet forslaget, blev det overladt til bestyrelsen at 
indmelde foreningen, såfremt der ikke medfulgte 
forpligtelser af ovennævnte art.

Under eventuelt blev Jeppe Jespersen valgt til 
foreningens fanebærer, og Chr. Nielsen rede
gjorde for en ferieudveksling med U.F.’er i Norge 
og Sverige, som han anbefalede medlemmerne 
at tage til alvorlig overvejelse.

Kl. ca. 23 var emnerne udtømt og dirigenten 
sluttede generalforsamlingen med at udtale sin 
tak for god ro og orden, og for den saglighed, 
hvorpå de forskellige spørgsmål var blevet drøf
tet.

Søndag den 5. februar 1950 kl. 19.30 afholdt 1. 
Regiments soldaterforening og lokalforening 
»Aarhus« Sankelmarkedsfest på hotel »Aarhus«.

Der var ca. 400 fra de to foreninger, da syv 
smukke faner - U.F.’s 1. Regiments forskellige 
batailloners og enkelte andre - blev ført ind til 
tonerne af fanemarchen.

Formanden for 1. Reg. soldaterforening, assu
randør P. Skov, bød velkommen og udtalte bl. a., 
at det var ham en ære at kunne byde velkommen 
til general Wulff Have og til oberstløjtnant C. F. 
Løkkegaard, Roskilde, der havde lovet at holde 
aftenens tale om slaget ved Sankelmark den 6. 
februar 1864.

Efter formandens velkomsttale blev P. Han
sens sang »Tak for din dåd« sunget, og C. F. Løk
kegaard fik ordet.

Løkkegaard indledte sin tale med at sige tak til 
de to foreninger, fordi de, som han sagde, var 
gået over åen efter vand, uden at dette var nød-
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vendigt for at finde en mand som aftenens taler, 
fortalte, at han altid havde følt sig nært knyttet 
til Århus, hvor han i sin tid havde begyndt sin 
militære løbebane. Udtalte, at han ville gøre et 
forsøg på at knytte fortidens minder sammen 
med nutidens realiteter og opridsede ved hjælp 
af en skitse stillingen dagene før den 5. februar 
1864. Omtalte, at det var nødvendigt at tage alt 
det i betragtning, som spillede ind og faktisk 
dannede baggrunden for krigen i 1864. Omtalte, 
at der i hele folket i tiden fra 1850 til 64 havde 
været en ånd, som kunne karakteriseres ved ma
gelighed og romantik. Omtalte, at der i visse 
kredse mellem de to krige var gjort hæderlige 
forsøg på at skabe et godt og stærkt værn og en 
stærk Dannevirkestilling, nævnede, at sagkyn
dige havde beregnet, at det ville være nødven
digt med 64 mill. kr. for at bringe stillingen ved 
Dannevirke i god og brugbar stand, men at det 
endte med, at der blev bevilget 700.000 kr. til 
formålet. Obl. kom derefter ind på baggrunden 
for tilbagetrækningen fra Dannevirke den 5. fe
bruar 1864. Fortalte om alle de vanskeligheder, 
der mødte hæren under tilbagetrækningen, bl.a. 
de glatte veje og den dårlige organisation. Kom 
ind på stillingen ved Sankelmark, hvor den bage
ste brigade bestående af I. og XI. regiment under 
Max Muller blev indhentet af østrigerne under 
Gablenz ved Sankelmark sø, og hvor I. regiment 
tog kampen op, men ikke kunne klare opgaven, 
selv om der blev kæmpet bravt og modigt. For
klarede, hvorledes I. reg. gik tilbage gennem XI. 
reg., der derefter optog kampen, men heller ikke 
kunne udrette noget virkelig og omsider blev 
tvunget til at trække sig tilbage mod Flensborg.

Løkkegaard hyldede den danske soldat, der trods 
ulige forhold havde kæmpet godt. Kom derefter 
ind på stemningen i København, hvor den lyse 
stemning fra 1848-50 om tro på hærens evne til 
sejr sank til sorg og harme over tilbagetræknin
gen fra Dannevirke uden kamp. Taleren udtalte 
endelig dette, at det der står tilbage, er dette, at 
danske soldater havde stået sin prøve og særlig 
havde soldaterne fra I. og XI. reg. ved Sankel
mark vist, at de trods dårlig uddannelse og dår
lig udrustning var villige til at kæmpe, selv om 
det kunne se håbløst ud. Påpegede, at der er en 
linie fra den gang og til i dag, nemlig en vilje til 
selv under de vanskeligste forhold at forsvare

land og folk, en linie, der viser, at når landet er i 
nød, skal hver mand nok gøre en indsats, men 
mente, at det så ofte er for sent, og han hævdede, 
at der måtte sættes alt ind på et forsvar af Dan
mark.

Obl. kom ind på det, som kunne gøres, og om
talte som et af hovedtrækkene i det nye forsvar i 
dag er og må være hjemmeværnet, hvor der er 
brug for hver den, der kan og vil. Udtalte, at vi 
måtte gøre os klart, at det ikke hjælper at forlade 
os på, at andre vil rage kastanierne ud af ilden 
for os, uden at vi gør en virkelig indsats til værn 
af landet, således at de slægter, der kommer ef
ter os, må kunne tage det samme Danmark i arv.

Efter talen takkede Skov Obl. Løkkegaard for 
talen og udtalte, at han var sikker på, at alle 
havde fundet den interessant.

Derefter blev sangen »Slumre sødt i Slesvigs 
jord« af H. P. Holst sunget, og to film »Glimt fra 
hær og flåde« og »Hjemmeværnsfilmen« blev fo
revist og fulgt med interesse.

Efter filmforestillingen blev fanerne ført ud, 
og orkestret tog fat og spillede op til dans, og 
gulvet blev taget i besiddelse af dansende par. 
Selv det, at klokken blev 24, kunne ikke standse 
de dansende, men der måtte en ekstra time til, 
før Skov kunne takke for aftenens gode forløb, og 
før alle som et smukt punktum sang »Der er et 
yndigt land«.

Mandag den 20. marts samme år kl. 19.30 af
holdt lokalforening »Århus« sin årlige general
forsamling i håndværkerforeningens laugssal. 
Der var mødt 20 medlemmer, da formanden, Gh. 
Nielsen, bød velkommen og udbad sig forslag til 
dirigent. A. Oest og J. S. Poulsenblev foreslået og 
sidstnævnte valgt. Han oplæste dagsordenen og 
konstaterede, at generalforsamlingen var lovligt 
indvarslet. Derefter gav han ordet til sekretæren, 
der oplæste forhandlingsbogen, hvorefter for
manden fik ordet for aflæggelse af beretning.

Gh. Nielsen omtalte årets arrangementer, bl. a. 
juletræet og Sankelmarksfesten og skydnin
gerne i sommerens og vinterens løb. Det havde 
været ham en glæde, at Lumbye Andersen og 
A. G. Andersen havde vundet mesterskabet i hen
holdsvis gevær- og pistolskydning ved lands
skyttestævnet i Randers. Udtalte, at foreningen
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havde lidt besvær med at komme i kontakt med 
de tjenstgørende, mente, at det for en stor del 
skyldtes det, at kontingentet blev opkrævet ved 
regnskabsførerne, og de derfor ikke mærkede 
meget til lokalforeningen, henstillede til alle 
medlemmer, også de tjenstgørende, at de gjorde 
alt for at komme i kontakt med hinanden og min
dede om, at foreningens opgave bl. a. var at skabe 
så gode forhold for de tjenstgørende som muligt. 
Kom ind på forholdet til hovedforeningen, om
talte, at der havde været en kedelig sag, hvor et 
trofast medlem var blevet slettet i hovedforenin
gen. Sagen var dog bragt i orden.

Formanden mente iøvrigt, at det kontingent 
lokalforeningerne fik til at arbejde med, var for 
lille, men indrømmede, at det var vanskeligt at 
røre ved spørgsmålet. Formanden beklagede, at 
det i årets løb havde været nødvendigt at slette 
tre medlemmer på grund af restance og kom ind 
på tilslutningen til Århus samvirkende soldater
foreninger; han mente ikke, det havde givet for
eningen nogen særlige goder, og måske skulle 
man overveje at udmelde foreningen. Omtalte 
kuvertskydningen, som Løkkegaard var kommet 
med forslag til, og han håbede, at alle kuverter 
måtte blive solgt til gavn for foreningen. Omtalte 
til slut i sin beretning, at S. P. Andersen havde 
gjort et stort arbejde for at få en pokal til forenin
gens skydninger, og at dette havde resulteret i, 
at general Wulff Have havde skænket en vandre
pokal til lokalforeningen.

Efter korte bemærkninger af Lumbye Ander
sen og E. Bærndt blev beretningen taget til efter
retning.

Sofus Sørensen fik ordet og aflagde beretning 
om sommerens og vinterens skydninger. Der 
havde for begge været for ringe tilslutning, og 
han håbede, det ville blive bedre. Han omtalte 
derefter skydningerne i Randers og Karup, som 
havde været til megen glæde for U.F. Også S. Sø
rensen fremhævede det store arbejde, S. P. An
dersen havde gjort, for at U.F. kunne få en pokal 
til vinterens salonskydning. Omtalte derefter 
keglespillet og kuvertskydningen, som var klar 
til udførelse bortset fra, at man skulle have ku
verterne solgt. Kom derefter ind på de skydnin
ger, som ville blive afholdt i sommer.

Efter bemærkninger af S. P Andersen, J. Jes
persen, A. Oest, Lumbye A. og Løkkegaard, blev 
Sørensens beretning taget til efterretning.

Løkkegaard fik ordet og oplæste regnskabet, 
der efter en bemærkning af Gh. Nielsen godkend
tes.

Punktet valg af formand kom til behandling. 
Gh. Nielsen beklagede, at det var nødvendigt for 
ham at løbe midt i en periode, men den stilling, 
han havde, gav ham så meget arbejde, at han 
ikke kunne afse den fornødne tid til foreningens 
arbejde. Han udtalte, at det havde været ham en 
glæde at være formand for U.F. og udbad sig for
slag til en ny formand for eet år.

A. Oest fik ordet og beklagede, at formanden 
ville gå, men han, der selv kendte til ikke at have 
tid til at arbejde for foreningen, kunne udmærket 
sætte sig ind i, hvordan det var og takkede Gh. 
Nielsen for godt formandsskab i det år, han 
havde virket. Oest foreslog derefter Lumbye An
dersen til formand. Han var sikker på, at alle ville 
blive tilfredse med, at han igen tog tøjlerne i lo
kalforening Aarhus.

S. P. Andersen takkede også Gh. Nielsen for 
godt formandsskab og foreslog Aa. Poulsen, men 
denne fik ordet og udtalte, at han trak sig tilbage 
til fordel for Lumbye Andersen, da han var sikker 
på, at foreningen ikke kunne få bedre formand. 
S. M. Sørensen foreslog også Lumbye Andersen, 
og forsamlingen valgte derefter Lumbye Ander
sen ved, at alle rejste sig.

Lumbye Andersen takkede for valget, og ud
talte bl.a., at U.F., hvad foreninger angik, altid 
havde været hans hjertebarn, og han lovede at 
gøre, hvad der stod i hans magt for, at foreningen 
kunne gå så godt som muligt.

Gh. Nielsen takkede for den tid, han havde væ
ret formand for U.F. og lykønskede den nye for
mand.

Kassereren H. Løkkegaard Hansen blev gen
valgt ved, at forsamlingen rejste sig, hvorefter 
valg af to bestyrelsesmedlemmer kom til be
handling. Aa. Poulsen blev genvalgt, medens 
Børge Christensen blev nyvalgt, og som supplean
ter til bestyrelsen blev P. Raabymagle og A. Oest 
valgt.

Som revisorer blev J. C. Poulsen genvalgt, og 
nyvalgt blev J. Ring Christensen, og som supple
anter blev valgt S. J. Sørensen og K. Andersen.

Som foreningens repræsentanter ved repræ
sentantskabsmødet i Fredericia blev Lumbye An
dersen og Gh. Nielsen valgt.

Under eventuelt gav Gh. Nielsen oplysninger
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om en interessant tur, han havde haft til Sverige 
sidste sommer, og han gav en redegørelse for ar
bejdet med det nye hærlovsforslag, derunder 
omtalte han et møde han havde været med til i 
forsvarskommissionen.

Lumbye Andersen opfordrede alle medlemmer 
til at give møde til sommerens skydninger, opfor
drede hvert enkelt medlem til at træne så meget 
som muligt.

Da ikke flere ønskede ordet, takkede dirigen
ten for god ro og orden og sluttede generalfor
samlingen i U.F.

Søndag den 14. januar 1951 kl. 12 samledes 24 
U.F.’ere i messen på Galgebakken for at deltage i 
lokalforeningens nytårsfrokost.

Formanden, Lumbye Andersen, bød velkom
men og håbede, at frokosten måtte forløbe i tidli
gere nytårsfrokosters gode ånd. Formanden 
bragte en hilsen fra foreningens tidligere for
mand, Gh. Nielsen, der var forhindret i at være til 
stede.

Derefter gjordes der et bravt indhug på silde
maden og de rå æggeblommer, som ved fælles 
hjælp alle blev spist.

Foreningens tidligere formand, A. Oest, fik or
det, og det, at netop Oest tager ordet ved en nyt
årsfrokost, betyder, at han, der holder gode tra
ditioner højt i ære, udtaler smukke ord om vor 
første soldat, Hans Majestæt Kongen, og udbrin
ger kongens skål.

Derefter blev koteletterne serveret, og hvis 
det ikke var, fordi de var i et stykke, kunne man 
godt tro, at der var to for størrelsen skyld, der 
siges, at der var en, som måtte have to tallerkner 
for at have både kotelet og grøntsager, men han 
havde nu vist heller ikke spist i et par dage.

Formanden tog nu atter ordet og holdt nytårs
talen, der formede sig som et kort blik over året, 
der var gået. Lumbye A. udtalte, at 1950 på 
mange områder havde været et stille år i forenin
gen, stille med hensyn til antal af medlemmer, 
der mødte til de forskellige arrangementer, hvor
for de også havde været stille. Han omtalte skyd
ningerne på Skæring hede, der trods den lange 
afstand havde været ret godt besøgt. Formanden 
rettede her en særlig tak til sergent S. J. Søren
sen, der, skønt 74 år gammel, trofast møder op til

skydningerne og andre af foreningens arrange
menter og deltager i dem med humør.

Lumbye omtalte derefter landsskyttestævnet i 
Fredericia, hvor andre havde været stærkere end 
foreningens hold. Han takkede Jeppe for, at han i 
pistolskydningen havde hjemført et mesterskab 
til foreningen. Omtalte Juletræsfesten, hvor det 
var ham en glæde at se så mange medlemmer 
møde op.

Lumbye kom ind på det arbejde, Gh. Nielsen og 
Briksby havde udrettet for U.F. gennem hærlovs
udvalget, og håbede, at nogle af de tanker og me
ninger, der var nedfældet i hærlovsforslaget 
måtte blive ført ud i loven ved den nye hærord
ning. Dermed ville de to mænds arbejde stå som 
noget af det største, der i en lang årrække var 
udrettet inden for U.F.

Året 1951 oprandt med mørke skyer på den 
udenrigspolitiske himmel, fortsatte formanden, 
måske har udsigterne til fred mellem folkene al
drig været mere truende end netop nu, men jeg 
håber ikke, de mørke og truende udsigter vil for
hindre medlemmerne i at møde til de arrange
menter, U.F. laver, det burde måske være en 
spore til at holde endnu mere sammen, og med 
disse ord vil jeg ønske alle et godt og fredeligt 
nytår.

Derefter tog Oest atter ordet og udtalte bl. a., 
at den samhørighedsfølelse, der er mellem un
derofficerer, er det store og opløftende ved U.F. 
Oest udtalte håbet om, at denne følelse fremover 
måtte vokse og binde U.F.’ere sammen i deres 
forening.

S. P. Andersen fik ordet og talte om det, han 
kaldte »kan du huske« og mindede om, at det var 
det, der betød så meget for UF’ere, når de traf 
sammen, at de kunne opfriske gamle og nye min
der. S. P. foreslog, at man i dag lod alle fra en 
ende af fortælle et minde fra sin tjenestetid.

Forslaget faldt i god jord, og medens osten 
blev spist, og den sidste snaps drukket, begyndte 
den første at fortælle og give sit bidrag til serien 
»kan du huske«. Der skal ikke her refereres alt 
det, der blev sagt, men vist er det, at der blev 
givet mangt et godt bidrag til det »kit«, som det 
så rigtigt blev sagt, er med til at binde U.F.’ere 
sammen.

Efter disse talere var det til ende med froko
sten, der er jo trods alt grænser for, hvad selv 
U.F’ere kan spise. Kaffen blev serveret i de tilstø-
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dende lokaler, og snart gik tiden med at »huske« 
og mindes både nyt og gammelt, og med dette og 
en sang ind imellem gik dagen og noget af afte
nen med.

Må det, trods mørke udsigter både ude og 
hjemme, blive forundt U.F.’ere at deltage i mange 
gode nytårsfrokoster i U.F.

Lokalafdelingens ordinære generalforsamling i 
1951 blev afholdt i Århus Håndværkerforenings 
lokaler den 4. april:

Formanden indledte med at mindes sergenterne 
K. A. Knudsen og S. M. Kjærgaard, der i årets løb 
var døde. Formanden udtalte om K. A. Knudsen 
bl. a., at han havde været en stille og yderst rets
kaffen mand, som formanden ved personligt 
kendskab havde lært at sætte megen pris på. 
Han vidste, at som soldat havde K. A. Knudsen 
været afholdt både op- og nedefter og været en 
god underofficer, der havde gjort standen ære.

Om S. M. Kjærgaard udtalte formanden bl. a., 
at han havde været en af de mænd, der havde væ
ret med til at starte lokalforeningen, og han 
havde i den første tid gjort et stort arbejde for 
foreningen og var altid villig til at gå i gang med 
de opgaver, der blev stillet ham. Formanden min
dedes ham som den glade mand, han havde væ
ret, indtil den ulykke, som måske var årsag til 
hans pludselige død, var sket. Ved Kjærgaards 
død havde U.F. mistet en interesseret mand og 
hæren en god underofficer.

Formanden bad forsamlingen rejse sig og ud
tale et »æret være deres minde«.

Formanden udbad sig derefter forslag til en diri
gent. Gh. Nielsen og Oest blev foreslået, og Oest 
blev valgt. Han konstaterede, at forsamlingen 
var lovligt indvarslet og gav ordet til sekretæren, 
der oplæste forhandlingsbogen, der uden be
mærkninger blev taget til efterretning.

Formanden fik ordet og aflagde beretning om 
foreningens arbejde i det forløbne år. Han om
talte bl.a. det udsatte repræsentantskabsmøde 
og Gh. Nielsens og Briksbys arbejde i hærlovsud
valget. Omtalte kuvertskydningen, der havde gi
vet et pænt lille overskud og megen træning til 
de skytter, der havde skudt de mange skud, og 
endelig et stort arbejde til Sofus Sørensen, der 
havde trukket det store læs med arbejdet. Kom

ind på omtale af landsskyttestævnet i Fredericia, 
hvor foreningen ikke var blevet særlig godt pla
ceret. Udtalte glæde over, at J. Jespersenvar ble
vet mester i pistolskydning. Omtalte de skydnin
ger, der til sommer var planlagt på Skæring 
hede. Beklagede, at drømmen om de nye skyde
baner ved Vester Enggaard ikke var gået i opfyl
delse. Der var tilsyneladende lange udsigter, in
den de nye baner var færdige, men håbede, at 
medlemmerne endnu en sommer ville tage tør
nen til Skæring og nyde de dejlige omgivelser på 
heden.

Gh. Nielsen fik ordet til formandens beretning 
og ankede over, at repræsentantskabsmødet var 
blevet udsat, idet han mente, det burde være af
holdt. Efter yderligere bemærkninger af Gh. Ni
elsen blev formandens beretning godkendt.

Kassereren fik ordet og oplæste regnskabet, 
der blev godkendt.

Valg af formand. Lumbye Andersen blev fra 
flere sider foreslået.

H. Bøtcher fik ordet og udtalte, at han mente, 
der blev holdt for lidt fester i foreningen, og 
mente det var formandens skyld. I det hele taget 
efterlyste han mere initiativ fra formandens side, 
og mente, der kunne være meget mere skub i for
eningen, end der var i dag. Efter at have kritise
ret en hel del mere foreslog han Aa. Poulsen som 
formand.

Sofus Sørensen fik ordet og foreslog Lumbye 
Andersen som formand. Løkkegaard sagde, at 
den kritik, der blev rejst mod formanden, også 
måtte falde på bestyrelsen, idet alt, hvad der var 
foretaget i foreningen, var godkendt af bestyrel
sen. Omtalte som kasserer de fester, der havde 
været afholdt i foreningen og syntes ikke de op
fordrede til mere i den retning, end strengt nød
vendigt. Ost svarede også Bøtcher og anbefalede 
Lumbye Andersen. Det samme gjorde Gh. Nielsen.

Aa. Poulsen fik ordet og udtalte, at det var 
godt med kritik, men at denne burde være saglig. 
Udtalte, at U.F. ikke er, og ikke skal være nogen 
selskabsforening. Foreslog at man valgte Lumbye 
Andersen og mente, man skulle være glad ved, at 
han ville være formand. Lumbye Andersen fik til 
slut ordet og udtalte, at det var godt med kritik. 
Mindede om, at U.F. ikke var nogen fornøjelses
forening, men dens vigtigste opgave var at vedli
geholde de militære færdigheder. Efter en kort 
bemærkning af Bøtcher gik man over til afstem-
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ning, der gav til resultat, at formanden blev gen
valgt med 14 stemmer mod 2.

Lumbye Andersen takkede for valget og lovede 
fortsat at gøre, hvad han kunne for U.F.

Valg til bestyrelsen. J. Jespersen og S. P. An
dersen blev genvalgt og i stedet for Sofus Søren
sen, der ikke ønskede genvalg, blev E. Manggaard 
valgt. Som repræsentant for de passive medlem
mer blev G. Pedersen genvalgt og K. G. Nielsen 
blev valgt som suppleant.

Formanden rettede en varm tak til Sofus Sø
rensen for den tid, han havde været i bestyrelsen. 
Sofus havde, udtalte formanden, været med i be
styrelsen fra foreningens start, og han havde al
tid været rede til at gøre et arbejde, hvor megen 
tid og kræfter dette end ville koste. Formanden 
takkede ham for de år, de havde siddet i bestyrel
sen sammen og håbede, at Sofus ad åre igen ville 
modtage valg.

Til foreningens repræsentanter til repræsen
tantskabsmødet blev formanden Lumbye Ander
sen, E, Manggaard og Aa. Poulsen valgt.

Under eventuelt gav Gh. Nielsen en oversigt 
over det nye forslag til en personelordning.

Nytårsfrokosten i 1952 blev holdt den 13. januar 
og referatet fra denne begivenhed lyder således:

»Han Majestæt kongens skål«. Alle rejser sig og 
hæver glassene med den klare drik og sender en 
varm tanke til landets øverste chef.

Sådan er hver nytårsfrokost i lokalforeningen 
begyndt i mange år. Den eneste forskel i år var 
den, at det i år - så vidt jeg husker - for første 
gang var en anden end Oest, der talte for kongen, 
men Løkkegaard røgtede hvervet godt.

Ja, mange er de frokoster, der i tidens løb er 
blevet afholdt, men jeg tvivler på, at mange er så 
gode og fornøjelige som den, der ved nytårstide 
bliver holdt på »Galgebakken«, hvor Lund og 
Klausen har fået et godt og fortjent ry på sig for 
deres gode mad. Her har der år efter år på en af 
årets første søndage været samlet U.F.’er, der 
har følt det godt og opløftende at kunne samles 
og mærke, at det er godt at stå sammen, godt at 
arbejde for samme sag.

Frokosten blev i år holdt den 13. jan. Forman
den, Lumbye Andersen, holdt nytårstalen og ud
talte bl. a., at det ved nytår var skik og brug at se 
tilbage og frem i tiden. Han omtalte de nye for

svarslove, der i årets løb var blevet vedtaget, og 
som nu for alvor føres ud i livet. Han omtalte 
U.F.’s delvise rekonstruktion, der havde medført 
et nyt navn, om dette kan det diskuteres, hvor 
vidt det klinger så godt som førhen, men det 
dækker over det, det skal. Omtalte andre begi
venheder inden for foreningen og håbede, det 
nye år måtte bringe fremgang for foreningen. 
Omtalte foreningens betydning for de tjenstgø
rende medlemmer.

Han mente, foreningen ville få mere og mere 
betydning som organisation for disse og udtalte 
til de tjenstgørendes eneste repræsentant, at de 
altid trygt kunne henvende sig til foreningen om 
»spørgsmål«, idet han mindede om, at forenin
gen altid og også fremover vil være til gavn for de 
tjenstgørende med råd og dåd. Bad til slut for
samlingen rejse sig og råbe et trefoldigt leve for 
»Foreningen af oversergenter og Underoffice
rer«.

Mellem den gode mad og drikke blev der også 
tid til at synge en sang, som i dagens anledning 
var forfattet af G. Rennison. Da jeg tror, den også 
har noget at sige til andre befalingsmænd end 
dem, der var til stede, skal den bringes her på 
tærsklen til et nyt afsnit af hærens personels 
virke gennem tiderne. Bringes som et punktum 
på dette års nytårsfrokost i lokalforeningen og 
bringes som en indledning til en tid, der forhå
bentligt bliver lysere for alle befalingsmænd.

Godt nytår!

SG Leighton Rennison.
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Underofficerssang
Melodi: Gyldenlakken

Vi skuer i tiden tilbage, 
ja, lige fra Hedenolds tid, 
vi i dokumenterne snage 
og bruge vor tanke og vid. 
Et mellemled altid der fandtes 
imellem de store og små 
og slet ingen kampe, der vandtes, 
hvis den regel sattes i stå. 
(Mellemspil) 
Stramme skoler skabte netop tonen 
i den flok, som skal på fløje gå, 
regnet med fra menigmand til tronen 
og for hæren nødvendig, hvis den skal bestå.

Vi så ham fra tidernes morgen 
på fløjen med kjole og hat. 
Han af og til druknede sorgen 
med drammer, men så tog han fat. 
Rekruterne hårdlig han danner, 
så de holder retning og trit. 
Han altid var tro mod sit banner 
og forrest i smadder og skidt.

Derfor danske underofficerer 
retted’ ryggen trods den knappe løn. 
Og præcis han stadig eksercerer, - 
stedse gennem tiden, - Danmarks ægte søn.

Han tro gennem tiden har været, 
den, hvortil man satte sin lid. 
Ham undte man gerne besværet, 
men derfor han mindsked’ ej flid. 
Som regel en deling han førte 
og kendte den enkelte mand, 
i fare til sædvane hørte, 
da vælger man den, som bedst kan.

Trange kår blev dog hans lod i livet, 
fattigdom for ægteviv, og børn.
Rank i ryggen, - det er ganske givet.
Stadig holdt dog humøret og han tog sin tørn.

Omsider man lærte at samle, 
thi, enighed ved man, gør stærk. 
Let korthuset dog kunne ramle, 
og overmand øde det værk. 
Man så ikke nådig til sagen, 
hvis undermænd skulle få magt. 
Man ønsked' ej i fællesskabs-klangen, 
men at U. F. i glemsel blev lagt.

Dog trods alt blev U. F. ved at lirke, - 
Skydning, - sang, - proformasamlingspunkt. 
Frem i lyset kom en dag dens virke.
Alt, hvad, der er ægte, er dog evigt ungt. 
Så ofte blandt folk man jo hørte 
om tonen i Danevangs hær.
Ej »præstesprog« der man just førte 
og skrapt var det, ved jo enhver. 
Dog bagved de stramme miner 
som regel var glimt af humør 
og den slags ej mandskabet piner, - 
de tog det med smil og honnør.

Skål for Danmarks underofficerer, - 
også de, der fik det lyse bånd. 
Altid tro mod, hvem der end regerer. 
Rankrygget og frejdig med den rette ånd.

Århus, den 13. jan. 1952. G.R.

Århus garnison har efter i mange at måtte hutle 
sig igennem afdelingens skydninger på en utids
svarende skydebane fået dette vigtige spørgsmål 
løst på en tilfredsstillende måde, idet garnisonen 
har fået overdraget de nye baner ved Vestereng- 
gård, hvor der er et moderne anlæg med tyve ba
ner.

Er der således glæde i militære kredse over de 
nye anlæg, så er glæden ikke mindre i vor for
ening. Dejligt har det været mange gange på 
Skæring hede, og mange gode timer har skyt
terne haft mellem graner og lyng, men lang og 
besværlig har vejen ofte været til heden. Derfor 
har vi grund til at være glade for de nye baner, 
der ligger inden for bygrænsen og så nær, at der 
går bus til døren.

Vi har allerede fået de nye baner tildelt og i 
håb om, at rigtig mange medlemmer vil møde til 
skydning på Vesterenggård i sommerens løb, vil 
vi lykønske garnisonen og vor forening med de 
nye ideelle skydebaner.

De nye baner blev indviet ved en konkurrence
skydning i gevær og pistol lørdag den 9. februar 
1952. Efter indbydelse af Århus garnisons 
idrætsforening og i overværelse af generalmajor 
Thygesen, vestre landsdelskommando og garni
sonskommandanten, oberst C. P. Thomsen, fra 
hvilke der var udsat smukke præmier til bedste 
hold og bedste skytte, faldt de første skud fra føl
gende foreningers hold:

Aarhus Garnisons Idrætsforening. Officerer 
uden for aktiv tjeneste. Løjtnanter og kornetter. 
Politiets Idrætsforening. Hjemmeværnets region 
II. Reserveofficersforeningen FOU Aarhus.

Holdene bestod af fire mand, og der blev 
skudt på 200 m.
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F.O.U.’s hold bestod af E. Lumbye Andersen, El
ton Pedersen, Arne Oest og E. Chirholm.

Resultatet i geværskydning og pistolskydning 
blev følgende - tallene i parantes er resultatet i 
pistol:

Hjemmeværnet......................... 355 (278) points
FOU Århus............................... 339 (186) points
Officerer u.f. aktiv tjeneste..... 317 (275) points
Garnisonens idrætsforening.... 304 (309) points
Løjtnanter og kornetter.......... 287 (161) points
Reserveofficersforeningen...... 283 (124) points
Politiets idrætsforening.......... 258 (226) points SG J.P. Basland Rasmussen.

Bedste skytte i gevær blev Lumbye Andersenmed. 
96 points og i pistol oberstløjtnant, baron Gyl- 
denkrone.

Det lykkedes således ikke FOU’s hold at vinde 
i geværskydning, men til gengæld havde vi den 
glæde, at det blev en underofficer, der blev bed
ste skytte i den første skydning på de nye baner, 
og han modtog herfor af generalmajor Thygesen 
en smuk pokal til minde om dagen.

Onsdag den 23. april 1952 afholdt lokalforening 
»Århus« sin årlige generalforsamling i håndvær
kerforeningen.

Formanden, Lumbye Andersen, bød velkom
men og udtalte mindeord over to af foreningens 
medlemmer, der i årets løb er afgået ved døden, 
sergenterne J. P. Basland Rasmussen og V. S. 
Lohse Sørensen, begge var pludseligt faldet om 
uden sygdom. Basland midt i sit otium og Søren- 
senmidt i sit arbejde, formanden udtalte smukke 
ord om dem begge og udtalte, medens forsamlin
gen rejste sig, et æret være deres minde.

P. Andersen blev valgt til dirigent, han oplæste 
dagsordenen og gav ordet til sekretæren, Aa. 
Poulsen, der oplæste forhandlingsbogen, der 
uden bemærkninger blev taget til efterretning.

Formanden aflagde derefter beretning og om
talte bl. a. foreningens omdannelse og nye navn, 
håbede den fortsat måtte få den betydning for 
gamle underofficerer, som den hidtil havde haft 
og ønskede, at de nye tjenstgørende ville lære at 
sætte pris på den i lige så høj grad, som de gamle 
havde gjort, formanden kunne ønske, at tjenstgø-

OS af res. Aage Poulsen (flips). 
Lokalafdelingens sekretær i 10 år.

rende ville lære at give den opgaver og betragte 
den som deres organisation. Omtalte nogle mø
der, der havde været afholdt for de tjenstgørende 
på begge kaserner, dog uden af der alt i alt mødte 
mere end een mand.

Formanden kom derefter ind på foreningens 
virke i årets løb, der havde været afholdt de sæd
vanlige arrangementer, omtalte sommerens 
skydninger og kom ind på vinterens kammerat
skabsaftener, der måske kunne trænge til en for
nyelse. Formanden udtalte, at man nu havde fået 
de nye skydebaner på Vester Enggård, og at for
eningen aldrig havde haft så gode skydeforhold, 
som den ville få fremover, han håbede, medlem
merne ville benytte sig af de nye baners nærhed 
og træne flittigt.

Formanden sluttede sin beretning med at op
fordre medlemmerne til at holde sammen om 
foreningen og mente, den var det naturlige mø
dested for såvel gamle underofficerer som tjenst
gørende oversergenter, han håbede på god vind i 
det kommende år.
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1953 var lokalafdeling Århus 10 års jubilæum. I 
den anledning blev hovedforeningens landsskyt
testævne afholdt i Århus.

I samme anledning blev lokalafdelingens stif
ter og formand gennem mange år, Lumbye Ander
sen, interviewet til FOU bladet, og jeg har valgt 
at bringe dette:

19. juni 1953 er det ti år siden lokalforening »År
hus« blev stiftet. Midt under krig, besættelse og 
yderst trange kår for hærens befalingsmænd tog 
dens første og nuværende formand sagen i sin 
hånd og gjorde det kæmpearbejde, der skal til 
for at danne en forening.

Han gjorde det, at han samlede unge og gamle 
underofficerer, trods det, at de var fostret af for
skellige forsvarslove med forskellige forudsæt
ninger om landets forsvar.

Han forklarede tålmodigt den ældre sergent, 
hvilken betydning og moralsk støtte det var for 
en underofficersforening, at netop han var med, 
og han forklarede lige så tålmodigt den unge 
tjenstgørende eller hjemsendte, som endnu 
havde tilknytning til hæren, den betydning det 
havde for en forening, at man netop fik de gamle 
veltjente underofficerer med i foreningen.

Ved hans initiativ og hans store energi gen
nem efteråret og vinteren 1942-43 blev det mu
ligt at indkalde til stiftende generalforsamling i 
juni 1943, hvor lokalforeningen blev stiftet.

Ideen til foreningens oprettelse havde du vel med 
dig fra Randers?

- Ja, efter at vi i Randers havde modtaget det 
første blad, der blev udgivet af »Dansk Underof
ficersforening«, var vi nogle tjenstgørende, der 
startede »Randers«, og jeg kom i hovedbestyrel
sen ved mødet i Odense i 1942.

Da så militæret blev forlagt til øerne, blev jeg 
hjemsendt, og som hovedbestyrelsesmedlem var 
det i og for sig naturligt, at jeg, efter min hjem
sendelse, gik i gang med arbejdet for oprettelse 
af en lokalforening i Århus. Der var jo ganske vist 
ikke nogen tjenstgørende, men jeg så det som en 
fordel, at en forening kunne stiftes, inden der 
igen blev garnison i byen.

- Det må have været et kolossalt arbejde, at be
gynde på bar bund i en by, hvor der ikke var garni
son?

- Jeg skrev til hovedforeningen og fik på an
den måde skaffet en hel del adresser på afskedi
gede og hjemsendte underofficerer, og i løbet af 
efteråret og vinteren begyndte jeg at tage rundt 
til de opgivne underofficerer, og for langt den 
største part må jeg sige, at de viste interesse for 
tanken og gik med ind i arbejdet for oprettelse af 
en forening. Der var selvfølgelig nogle, som ikke 
mente, det havde interesse, men mange gjorde et 
virkelig godt arbejde.

- Foreningens stiftelse?
- I løbet af maj måned 1943 var vi så mange, 

der var interesseret i en forening, at vi gennem 
dagspressen indkaldte til stiftende generalfor
samling i Århus håndværkerforening, den 19. 
juni. Der mødte tyve mand. Jeg blev jo så valgt til 
formand, og vi vedtog foreningens love.

- Kan du sige lidt om den første bestyrelse?
- Den første bestyrelse bestod af sgt. Sofus Sø

rensen, der var næstformand, sgt. Kjærgård, sgt. 
Gh. Nielsen, der blev kasserer, sgt. Ahnsten, 
ovsgt. L. K. Jensen og sgt. Herlach, der var for
eningens første skretær.

Den første bestyrelse arbejdede endog meget 
godt og energisk og de skaffede alle mange nye 
medlemmer til foreningen. Særlig kom der ved 
Kjærgårds og Sofus Sørensens arbejde mange 
medlemmer blandt politiet.

- Foreningens arbejde i de første måneder?
Det var mig og bestyrelsen en stor glæde at se 

så mange underofficerer, der villigt sluttede op 
om foreningen, og det var os især en glæde og en 
moralsk støtte, at så mange af de helt ældre 
meldte sig som medlemmer. De havde forudsæt
ningerne for rigtigt at bedømme og værdsætte 
betydningen af en underofficersforening, og de 
så den store betydning, en samlet underofficers
stand havde og ville få i fremtiden.

- Foreningens vilkår under besættelsen?
- Den blev jo stiftet under yderst vanskelige 

forhold. For det første havde vi ingen garnison at 
støtte os til, og for det andet var vi fra starten 
klar over, at vi skulle gå stille med dørene, for 
ikke at henlede værnemagtens interesse for me
get på os.

Foreningens arbejde var i begyndelse udpræ-
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get selskabeligt. Det lå i sagens natur, da vi jo 
ikke havde tjenstgørende medlemmer i byen. Vi 
havde ingen muligheder for presseomtale og 
havde mørklægning og spærretid, hvilket ofte 
var en hindring for meget foreningsliv. Men i vin
teren 1943-44 gik vi, for ikke helt at glemme at 
skyde, i gang med skydning. Det var ganske vist 
kun en luftbøsse, som stadig findes i foreningens 
arkiv. Og vi vovede os til at holde nogle terrainø- 
velser og gjorde efterhånden en hel del for at 
holde vore medlemmers træning vedlige i det 
omfang, det nu kunne gå, uden at vi risikerede 
tyskernes indblanding i foreningen.

I september 1944 blev politiet som bekendt in
terneret, og det var for foreningen en kritisk dag. 
Ikke alene blev mange af vore medlemmer inter
neret, men mange måtte gå under jorden. Fra 
den dag overtog jeg både kasserer- og sekretær
posten i bestyrelsen, og foreningens midler og 
arkiv blev, fra den dag og indtil befrielsen, be
tragtet og behandlet som illegalt materiale.

- Arbejdet i lokalforening »Aarhus« efter krigen?
Ved befrielsen havde vi den glæde at se mange 

af vore medlemmer i modstandsbevægelsen, og 
vi gik straks i gang med det normale arbejde. Vi 
tog fat på skydninger på langdistance og salon
skydning, ligesom der senere har været afholdt 
kursus i de nye våben.

Den ordinære generalforsamling i 1954 blev af
holdt den 13. april.

Formanden bød velkommen og rettede en særlig 
velkomst til de tjenstgørende. Oesi blev derefter 
valgt til dirigent. Han oplæste dagsordenen og 
gav ordet til sekretæren, Aa. Poulsen, der oplæ
ste forhandlingsbogen, der var lang og trang, 
men der var nu vist ingen, der faldt i søvn af den 
grund. Forhandlingsbogen blev efter bemærk
ninger af P. Andersen, Sofus Sørensen og A. Oest 
taget til efterretning.

Formanden, E. Lumbye Andersen, aflagde be
retning om foreningens arbejde i det forløbne år. 
Han indledte med bemærkninger om sidste års 
repræsentantskabsmøde og mindede om, at ho
vedforeningen havde en aldeles glimrende for
mand i Kofoed, der havde både evne og vilje til at

forhandle de tjenstgørendes sag såvel i ministe
riet som andre steder, hvor det tid efter anden 
kunne være nødvendigt.

Formanden omtalte derefter arbejdet i hoved
foreningen, hvorledes der havde været arbejdet 
med optagelse af sergenter i foreningen, og hvor
ledes der havde været forhandlet om en central
forening.

Formanden kom derefter ind på arbejdet i lo
kalforeningen. Han omtalte de sædvanlige arran
gementer som udflugt og sommerens skydnin
ger og kom ind på en lidt mere udførlig beretning 
om landsskyttestævnet, der i forbindelse med 
foreningens ti årsdag havde været afholdt i År
hus. Han omtalte, at der havde været et pænt an
tal deltagere både fra lokalforeningen og fra 
andre steder i landet.

Formanden benyttede lejligheden til at opfor
dre alle til at deltage i disse stævner, idet de har 
meget stor betydning, måske ikke så meget i de 
resultater, skydningerne viser, men det langt 
større og vigtigere resultat, som det er, at med
lemmer fra hele landet kommer sammen og ud
veksler erfaringer både med hensyn til tjenstlige 
forhold som foreningsmæssige og det rent pri
vate, der ligger i samværet med underofficerer 
fra hele landet, der hvert år resulterer i en be
kræftelse af det gode kammeratskab og en hilsen 
til og fra gamle venner ude over landet.

Formanden omtalte foreningens jubilæum og 
festmiddagen efter landsskyttestævnet. Han 
kom ind på præmierne og understregede, at det 
selvfølgelig var ham en særlig stor glæde, at det 
netop det år, foreningen fyldte ti år, blev muligt 
at erobre holdmesterskabet til Århus; han hen
stillede i denne forbindelse til alle medlemmer 
om at træne flittigt til skydningerne i sommer 
for om muligt som den første lokalforening at få 
sit navn på pokalen to gange.

Formanden omtalte derefter vinterens kam
meratskabsaftener, der havde haft en lovende 
start med god deltagelse, men desværre var endt 
med endog meget ringe deltagelse.

Han omtalte juletræsfesten, der havde vist, at 
bestyrelsen virkelig kan handle hurtigt og løse 
opgaver, der pludselig opstår. Festen havde væ
ret godt besøgt af ca. 60 børn og lige så mange 
voksne, men forinden havde der fra ved 1-tiden 
om eftermiddagen, til festen begyndte om afte
nen, tårnet sig masser af besværligheder op; der
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skete nemlig dette, at restaurationen, hvor fe
sten skulle have været, havde opgivet forkert 
dato, men skønt det, at vi, altså ved 1-tiden var 
uden lokaler, lykkedes det ikke alene at skaffe lo
kaler, men også juletræ og pynt, og det lykkedes 
ikke mindst ved de motoriserede medlemmer af 
bestyrelsen, P. Andersen og J. Jespersen, at un
derrette alle medlemmer, der havde meldt sig til 
festen, og det lykkedes at skabe et juletræ fuldt 
på højde med tidligere år.

Formanden omtalte derefter nytårsfrokosten, 
der som sædvanlig havde været godt besøgt. For
manden omtalte endelig, at foreningen i årets 
løb havde haft en tilgang af tyve medlemmer, 
hvoraf de fleste var tjenstgørende.

Valg af formand. Formanden fik ordet og 
sagde, at han ikke ønskede at modtage valg, idet

Sofus Sørensen takkede for valget og udtalte, 
at han var klar over, at det var en meget tung arv 
at løfte efter Lumbye Andersen, der havde været 
den ideelle formand, som altid havde været i be
siddelse af den fornødne smidighed og ro. Sofus 
Sørensen lovede at gøre, hvad han kunne, for at 
videreføre Lumbyes gode traditioner.

Da der fra enkelte medlemmer var modtaget 
pengegaver i anledning af 10 års jubilæet, blev 
det på samme generalforsamling vedtaget at 
danne et fond.

Som tak for det store arbejde E. Lumbye An
dersen havde gjort for lokalafdelingen gennem 
årene siden stiftelsen, ønskede man, at dette 
fond skulle hedde ELA Underofficersfond.

Bestyrelsen i jubilæumsåret 1953.
Stående W. Mikkelsen, G. Pedersen, E. Manggaard, 
Aage Poulsen og J. Jespersen.
Siddende: Løkkegaard Hansen, Lumbye Andersen og 
P. Andersen.

FOU’s landsskyttestævne blev i anledning af lokalafdelingens jubilæumsår afholdt i Århus. De tre peroner på billedet t.h. 
er fra venstre Peder Jensen, Slagelse, Aage Poulsen, Århus, og Hans Brodersen, Randers.

han ikke længere kunne afse tid til at varetage 
foreningens interesser, som han gerne ville, og 
som en formand skulle. Han foreslog derefter So
fus Sørensen, der herefter blev valgt ved, at for
samlingen rejste sig.

Der blev udarbejdet nedenstående statutter for 
fondet og dette fond eksisterer stadig og råder 
over en kapital, der i 1987 er på ca. 6.000,- kr.
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I.
Fondets navn er »ELA Underofficersfond« og er oprettet til minde om stifteren af »Foreningen af Over
sergenter og Underofficerers« lokalforening Århus.

Fondet er en af »Foreningen af oversergenter og underofficerer« uafhængig institution med en selv
stændig bestyrelse, der fornyes som nedenfor bestemt.

II.
Fondets opgave er at yde beløb til en eller flere præmier ved lokalforening Århus’s skydninger.

III.
Fondet bestyres af 2 af lokalforening Århus’s bestyrelse, samt E. Lumbye Andersen som formand for 
fondet. De 2 bestyrelsesmedlemmer vælges af lokalforening Århus’s bestyrelse umiddelbart efter lokal
foreningens generalforsamling. Valget gælder for 2 år.

E. Lumbye Andersen udpeger selv sin efterfølger, og derme igen sin efterfølger og så fremdeles. Disse 
skal dog være aktive medlemmer af lokalforeningen. I tilfælde af stemmelighed er formandens stemme 
afgørende.

IV.
Fondsbestyrelsen vælger af sin midte en kasserer, der fører fondets regnskab. Dette revideres af lokal
foreningens revisorer og fremlægges på lokalforeningens generalforsamling.

V.
Fondets formue kan forøges ved gaver, legater og indsamlinger.

VI.
Ved uddeling af fondets midler, må der kun disponeres over kapitalens renteafkastning.

VIL
Såfremt man i et år ikke disponerer over renterne tillægges disse kapitalen.

VIII.
Fondets kapital anbringes på en bankbog nr. 2132 i Århus Privatbanks Trøjborg afdeling, og eventuelle 
tilskud indsættes straks på nævnte konto. På bankbogen kan kun hæves ved formandens og kasserens 
underskrifter.

IX.
Såfremt lokalforening Århus opløses, skal fondets midler skænkes en eller flere unge befalingsmænd af 
sergent- eller oversergentgrad fra garnisonen, til videre uddannelse. Dette sker i samråd mellem fonds
bestyrelsen og garnisonskommandanten.

X.
Disse vedtægter kan kun ændres ved eenstemmig beslutning af fondets bestyrelse.

Således vedtaget på lokalforening Århus’s generalforsamling, den 13. april 1954.

sign.
Arne Oest 
dirigent.

Aage Poulsen 
sekretær.
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Fra Nytårsfrokosten, der blev afholdt den 9. ja
nuar 1955 i messen på Vestre alles kaserne, ind
ledtes med at formanden, Sofus Sørensen, bød 
velkommen til U.F.’s traditionelle nytårsfrokost. 
Han bød særlig de nye, som var med for første 
gang, og de gamle, som år efter år trofast møder, 
velkommen og håbede, at alle måtte få en god og 
fornøjelig eftermiddag.

Traditionen tro fik købmand Oest derefter or
det. Han udtalte bl.a., at traditioner er noget, 
man hænger sig i, og han mente kun, det var 
godt, når disse som her i U.F. var gode. Han 
sagde, at der var tradition for, at han holdt den 
første tale, og at det var den eneste dag om året, 
han drak snaps, samt at han havde været med til 
mange dejlige frokoster.

Oest talte derefter for kongen, han fortalte om 
oplevelser han havde haft i samværet med nor
ske soldater, og hvorledes de havde set på vor 
konge under krigen. Han sluttede sin hyldest til 
kongen, og mindede om kongens ord om dybe 
hjertesår. Han sagde, det var helt naturligt, at vi 
som gamle soldater viste landets første soldat 
vor kærlighed og vor tillid og udbragte en skål 
for Hans Majestæt Kongen.

Efter talen for kongen tog formanden ordet. Han 
omtalte de vigtigste begivenheder i årets løb, 
bl. a. udflugten, skydningerne, andespillet og ju
letræsfesten, appellerede til alle medlemmer om 
at møde flittigt til alle arrangementer i det nye 
år, og sluttede med at udtale det nytårsønske for 
foreningen, at den måtte se mange medlemmer 
til skydninger og kammeratskabsaftener samt 
alle øvrige arrangementer, og at de fremover 
måtte mødes i den gode kammeratskabsånd, der 
havde givet foreningen dens særpræg. Forman
den udbragte derefter tre hurra for F.O.U.

Faktor Ove Hansen talte derefter for kamme
ratskabet. Han udtalte bl. a., at året, der nu var 
gået, trods alt sikkert ville gå over i historien 
med en hæderlig omtale. Om kammeratskabet 
sagde han bl.a., at dette ikke var noget, der 
kunne købes, modsat venskab, der ofte har en til
bøjelighed til at forstærkes i takt med tegnebo
gens tykkelse.

Helt anderledes er det med kammeratskabet, 
der er noget, som vokser frem blandt mennesker, 
der har en tilknytning til hinanden på en arbejds
plads, i en fritidsbeskæftigelse, eller som her i en

forening. Venskabet behøver ikke at have noget 
at samles om, men kammerater har noget til fæl
les, noget de kan samles om.

Han havde glædet sig meget over det humør 
og det kammeratskab, han altid havde mødt i 
U.F. Det bedste nytårsønske, han havde for for
eningen, var, at den fortsat måtte være præget af 
det gode kammeratskab.

Et af foreningens nye medlemmer, der var 
med for første gang, sergent, formand A. Horn
bek, bad om ordet og udtalte bl. a., at han vel nok 
var det ældste medlem, der var med i dag.

Han takkede for den gode modtagelse, han 
havde fået i foreningen, og udtalte under stor ju
bel, at han i dag fyldte 62 år, og at han i den an
ledning gerne ville have lov til at give en omgang. 
Hans skål blev drukket med mange gode ønsker 
for det nye år.

Forvalter G. Rennison talte derefter om korps
ånden, som hæren ikke kan være foruden. Han 
talte om, hvorledes den brogede skare af ind
kaldte rekrutter gennem de første måneder tøm- 
res sammen og bliver besjælet af den ånd, som 
præger vedkommende afdeling. Rennison mente, 
at denne ånd - korpsets ånd - betyder uendelig 
meget. Han ville håbe, at denne ånd altid ville 
præge foreningen og give dens medlemmer det 
rette sindelag og den rette korpsånd.

Sergent, kompagnichef Dyrby Andersen, der 
også er nyt medlem, men er en af dem, der mest 
konstant møder til kammeratskabsaftener, hen
stillede til alle medlemmer, også de tjenstgø
rende, at de mødte til disse aftener, så de kunne 
blive besøgt af et endnu større antal, hvilket de i 
høj grad fortjente.

Så var de officielle taler til ende.

En hvert år tilbagevendende begivenhed - Jule
træsfesten - blev i 1956 afholdt på den første 
hverdag i det nye år, og blev en festdag, i hvert 
fald for de børn - og for den sags skyld også for 
de voksne - der var med til juletræsfest i U.F.

Det er for børnenes vedkommende jo sådan, at 
den dag de skal til juletræ, da snegler timerne 
sig afsted, medens de på den anden side, for dem 
der skal sørge for at stadstøjet er i orden, og dem 
der fra foreningens side skal sørge for at alt er i 
orden til aftenens fest, kan synes alt for korte. 
Men hvor om alting er, så er det for alle parter en
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dejlig dag, en dag, hvor børnene let holdes i ave 
med trusler om, at ellers kommer du ikke med. 
En dag, hvor familien synes det er dejligt at have 
unger, for de er, trods alle deres hverdagsunoder, 
nu pæne, søde og pyntelige, når de forventnings
fulde venter på at komme afsted.

Også for foreningen er det, trods alt besværet, 
en dejlig dag, en dag, hvor man synes, det trods 
alt er noget værd i det hele taget at beskæftige 
sig med foreningsarbejde, fordi der til en julefest 
kommer mange medlemmer, fordi de synes, det 
er et godt juletræ, både for dem og for børnene - 
og sådan skal det være.

Kl. 18.30 begyndte de nystrøgede, nykrøllede 
småpiger og de nypressede, velfriserede drenge 
at troppe op på »Grand«, hvor juletræsfesten, 
som så mange gange tidligere, blev afholdt.

Efter at formanden, Sofus Sørensen, havde 
budt velkommen, åbnedes dørene ind til salen, 
hvor julens to symboler endnu engang var i stand 
til at betage børnene. Juletræet strålede i al sin 
glans, og en veloplagt nissemand tog imod bør
nene.

Til tonerne af »Nu kommer Jens med fanen« 
blev fanen ført ind af fanejunker P. Andersen og 
fanebærer Ib Petersen. Efter at fanen var ført på 
plads sang nissemanden for til julens kendte to
ner, hvorefter han gik i gang med »Sø og land«, 
»Rundt om en enebærbusk« og alle de andre af 
vore sange og lege, som hører et juletræ til.

Havde timerne tidligere på dagen været lange, 
så fløj de nu afsted, men jeg tror nu, at nisseman
den nåede igennem hele det bekendte program, 
inden han ved nitiden bevilgede alle børnene en 
pose med godter - gode godter - som vederfare- 
des fuldt retfærdighed i de af julens godtespiseri 
trænede maver.

Medens posernes indhold blev nydt, blev jule
træet henvist til en mere beskeden plads i det 
ene hjørne og SG Larsen fra UMAK riggede 
filmsforevisningsapparatet til, hvorefter bør
nene så nogle film. Først Gøg og Gokkes besvær
ligheder som barnepige, derefter Robin Hood og 
hans mænd, ja, der blev endda vist endnu et par 
stykker, idet børnene snart overtalte Larsen til at 
vise alle de film, han havde i sin kasse.

Efter filmene fortsatte dansen og kl. 23 trak et 
par søde småpiger og drenge aftenens lotteri, 
der i år havde en særlig værdifuld og aktuel ge
vinst, nemlig en kælk, der var skænket til formå

let af en af U.F.’s gode venner. Det var da også en 
dreng, der var den heldige vinder, og selv om han 
i forvejen havde en kælk, var han glad og stolt 
over sin gevinst.

Efter lotteriets spænding tog børn og voksne 
endnu engang dansegulvet i besiddelse. Og der 
blev danset og leget ihærdigt til klokken var 24, 
da Aa. Poulsen takkede for aftenen, og alle kvitte
rede med at synge »Der er et yndigt land«.

Se, det var beretningen om U.F.’s juletræsfest, 
men tilbage er der en væsentlig ting, og det er at 
sige tak til dem, der tilsammen har æren for, at 
det atter i år lykkedes at skabe en dejlig jule
træsfest.

Der er først og fremmest nissemanden, C. 
Andreassen, der er G. Rennison, som havde skæn
ket den dejlige kælk. Dernæst Gunner Pedersen, 
der trods juletravlhed endnu engang fik medde
lelserne færdig, og desuden skænkede nogle 
sange. Så er der firmaerne Carletti v. direktør H. 
Jacobsen og brd. Christensen, som har æren af po
sernes indhold - og så, ja, så er der alle børnene 
og deres forældre, som endnu engang var med til 
at fylde salen, så der atter blev dannet et billede 
af en dejlig juletræsfest i U.F.

Tirsdag den 10. april afholdtes ordinær general
forsamling i lokalforening »Aarhus«. Der var 
mødt 18 medlemmer, da formanden, Sofus Søren
sen, bød velkommen og udtrykte håbet om en god 
og saglig debat, samt mindedes sergent Anders 
Karl Hornbæk, der den 12. oktober 1955 var af
gået ved døden. Formanden udtalte, at han 
havde lært Hornbæk at kende som et godt men
neske, der havde været interesseret i foreningen, 
og han bad forsamlingen rejse sig og udtalte et 
æret være hans minde.

E. Lumbye Andersenblev valgt til dirigent. Han 
oplæste dagsordenen og gav ordet til sekretæ
ren, Aa. Poulsen, der oplæste forhandlingsbogen. 
Denne blev efter bemærkmnger af Lumbye, P. An
dersen og Løkkegård taget til efterretning.

Formanden, Sofus Sørensen, aflagde derefter 
beretning om arbejdet i det forløbne år. Han ud
talte bl.a., at der næsten ingen tjenstlige sager 
havde været forelagt foreningen.

Den mest betydningsfulde havde været en 
sag, hvor en stilling som tilsynsførende, der hid-
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til havde været besat af en civilansat overser
gent, nu var besat med en fenrik, der på grund af 
sygdom ikke kunne forrette aim. tjeneste. 
Spørgsmålet var forhandlet med vedkommende 
kasernekommandant, der dog ikke kunne ændre 
ansættelsen.

Formanden omtalte, at foreningen havde 160 
medlemmer og aldrig havde været så stor som 
nu. Selv om der var mange tjenstgørende, og 
dette måtte tages som et udtryk for en vis inter
esse, mente han dog, at der i særlig grad fra de 
tjenstgørendes side var mangel på virkelig inter
esse fra det store flertals side, og udtalte håbet 
om, at interessen måtte vokse, og at de i stigende 
grad ville sætte deres præg på foreningen.

Han omtalte derefter de i årenes løb afholdte 
arrangementer og den dårlige tilslutning til som
merens skydninger, der dog vel nok for en del 
skyldes foreningen.

Han omtalte vinterens salonskydninger, der 
havde haft nogenlunde tilslutning, og hvor E. 
Lumbye Andersen, som den første i lokalforenin
gen, havde erhvervet skyttetegnet i guld.

Han omtalte derefter den nylig afholdte lands
skydning på 15 m, hvor lokalforeningen havde 
deltaget med 10 mand. Til denne skydning havde 
foreningen udsat et af fru Basland Rasmussen 
skænket sølvbæger til bedste skytte. Bægeret 
var vundet af E. Lumbye Andersen.

Formanden omtalte derefter det afholdte an
despil og de mere festbetonede arrangementer 
som fester og juletræ, der havde til disse været 
nogenlunde tilslutning. Han beklagede, at det for 
første gang i mange år havde været nødvendigt 
at aflyse den årlige nytårsfrokost, og at dette for 
en stor del kun skyldtes, at de, der ville med, ikke 
havde meldt sig til tiden.

Formanden omtalte derefter arbejdet i hoved
foreningen og omtalte forretningsudvalgets mø
der og landsformandens forhandlinger i for
svarsministeriet.

Formandens gode og fyldige beretning frem
kaldte forskellige indlæg, der alle blev besvaret, 
hvorefter beretningen godkendtes.

Kassereren oplæste derefter foreningens 
regnskab, der efter bemærkninger af Ib Petersen 
og H. V Larsen blev godkendt.

E. Lumbye Andersen aflagde regnskab for 
»E.L.A. Underofficersfond«. Fondet havde nu en 
kapital på kr. 672, og for renterne ville der i som

mer blive udsat en præmie, der skulle skydes om 
2 gange.

Under indkomne forslag stillede SG H. V. Lar
sen det forslag, at der til eventuel indretning af 
klublokaler på Høegh Guldbergsgades kaserne 
fra foreningens side skulle ydes et rimeligt be
løb.

H. V. Larsen begrundede forslaget med, at det 
er Aarhus garnisons idrætsforenings tanke i 
kælderen på nævnte kaserne at indrette en sky
debane til salonskydning på 15 m. Denne bane 
kan benyttes af alle militære befalingsmandsfor
eninger, og det var tanken i forbindelse med sky
debanen at indrette et klublokale, beløbet skulle 
i så fald bruges til udsmykning.

Forslaget om at indrette en skydebane blev fra 
alle sider hilst med glæde, idet de nuværende 
skydebaner i Laugshuset er under al kritik, og 
det blev vedtaget, at formanden kunne bruge et 
rimeligt beløb til indretning af et eventuelt klu
blokale.

Man gik derefter over til punktet valg. Kasse
reren, H. Løkkegård Hansen, ønskede ikke gen
valg som kasserer, hvorefter H. V. Larsen og OS 
Jeppe Kongsgård blev foreslået. Sidstnævnte 
blev derefter valgt med 9 stemmer medens H. V. 
Larsen fik 7.

P. E. M. Christensen og C. Mortensen ønskede 
ikke genvalg til bestyrelsen og foreslået blev OS 
Ib Petersen, SG P A. Pedersen, OS J. Svendsen og 
SG H. Løkkegård Hansen. Der blev derefter fore
taget skriftlig afstemning, der gav følgende re
sultat: J. Svendsen 13 stemmer, H. Løkkegård 
Hansen 12 stemmer, P. A. Pedersen 4 og Ib Peter
sen 3 stemmer. De to sidstnævnte blev derefter 
falgt til suppleanter.

Revisorerne C. Poulsen og J. Ring Christensen 
blev genvalgt og som suppleanter blev E. Mang- 
gård og P. Andersen valgt.

Som repræsentanter til repræsentantskabs
mødet blev formanden og E. Lumbye Andersen 
valgt.

Formanden gennemgik derefter hovedforenin
gens forslag til sammenslutning af F.O.U. og Sø
værnets Oversergentforening. Han gjorde op
mærksom på de forskellige problemer en sådan 
sammenslutning gav anledning til. Efter en kort 
debat blev det pålagt bestyrelsen at drøfte 
spørgsmålet og tage stilling til dette på det kom
mende repræsentantskabsmøde.
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Under eventuelt havde OS Ib Petersen ordet. 
Han rejste spørgsmål vedrørende F.O.U.-bladet, 
rådighedstillægget, der endnu ikke var bevilget, 
sommerens skydninger, stillingen som stabsser
gent, messeforholdene, der var under al kritik, 
logi på kasernen for sergenter, der som måneds
lønnede ikke kan få dette.

Endnu en del medlemmer havde ordet forin
den formanden besvarede de stillede spørgsmål.

Da ikke flere ønskede ordet, takkede dirigen
ten for god ro og orden og udbragte et kraftigt 
leve for kammeratskabet i F.O.U.

Referatet af Nytårsfrokosten i 1957 lyder såle
des:

»Vend ikke ryggen til den tid, der er gået«. Disse 
ord blev i anden forbindelse sagt ved foreningens 
nytårsfrokost, men hvor de dog passede på 
denne dag, hvor alle de kendte ansigter troppede 
op for at have en hyggelig stund.

Ja, helt fra Itzehoe kom der en af dem, som 
aldrig vender ryggen til sin fortid i F.O.U., som 
før og siden sin formandstid har bevaret sin in
teresse for foreningens trivsel på en måde, som 
andre svage sjæle kunne have godt af at leve op 
til. Nej, vi kom ikke til at mangle en til at ud
bringe kongens skål ved foreningens nytårsfro
kost, der afholdtes i officersmessen på Lange
landsgades kaserne, søndag den 6. jan.

Da tyve gæve F.O.U.’ere satte sig til bords i de 
hyggelige lokaler, stod A. Oest midt iblandt dem 
og talte - som sædvanligt - for sin konge.

Oest nævnte, hvilket indtryk det havde gjort 
på ham og de øvrige ved brigaden, da kongens 
nytårsbudskab var blevet læst op.

Han priste kongens held til at forblive menne
skelig og omtalte den respekt, der her i landet og 
i udlandet står om Danmarks konge.

Efter kongens skål tog formanden, Sofus Sø
rensen, ordet, og gav et overblik over årets forløb 
i foreningen. Han nævnte bl.a., at der ikke var 
sket store begivenheder, foreningen havde et 
pænt overskud, og med de erfaringer bestyrelsen 
havde, var de måske bange for at sætte dette 
overstyr ved store arrangementer. Han omtalte 
det kommende repræsentantskabsmøde, der 
skal afholdes i Århus, og kom ind på den nye 
tanke om, at skabe et hus i København til gavn 
for tjenstgørende medlemmer. Måske var dette i

stand til at aktivere dem, og dette var i høj grad 
tiltrængt.

Han udtalte bl.a., at han havde det indtryk, at 
de ældre var blevet trætte, og at de tjenstgø
rende ikke interesserede sig for foreningen. Han 
sluttede med at håbe, at foreningen måtte få nyt 
livsmod og udbragte et leve for F.O.U.

O. Hansen udtalte i sin nytårstale, at han førte 
formandens pessimisme derhen, at det kun var 
de samme, der kom i foreningen, og at disse i for
hold til medlemstallet var for få. Taleren spurgte, 
om dette var foreningens, bestyrelsens eller 
medlemmernes skyld, og om foreningen havde 
nogen berettigelse? Der lyder fra alle sider rø
ster om manglende tid, men vil dette ikke i næ
sten alle tilfælde sige manglende interesse?

Han havde diskuteret soldaterforeningsspørgs
målet med en ven, der ikke havde været soldat. I 
den diskussion havde taleren hævdet, at kamme
ratskabet fra tjenesten og skoletid havde været 
det samme som et nationalt fællesskab.

Er da F.O.U. kun et begreb? Vi gider ikke 
møde, men burde gøre det, for det viser sig, hver 
gang vi møder, at vi ikke fortryder dette, men har 
det rart og hyggeligt, og foreningen, det er os 
alle og ikke kun bestyrelsen. Han mente, at alle 
medlemmer havde et fællesskab, som var værd 
at bevare, og at alle havde en moralsk pligt til at 
skabe og bevare kontakten med medlemmer ind
byrdes.

Hver enkelt kunne sige, jeg vil aktivere de 
medlemmer, jeg kender, så ville det atter vise 
sig, at foreningens medlemmer har et fællesskab 
og i fortid og fremtid har og vil have interesse i at 
slutte sammen, og så vil formanden og andre 
ikke gå af på grund af manglende tid.

G. Rennison udtalte, at F.O.U. har sin beretti
gelse, og han nævnte, at den har løftet og stadig 
løfter de tjenstgørende op fra social fornedrelse 
til en menneskeværdig tilværelse.

Han mindede om tidligere tiders dårligt løn
nede underofficerer, der trods usle kår dog 
havde haft et godt humør og en rask holdning.

Den nye tids underofficerer fik det hele for
æret og havde, som i samfundet udenfor, ikke 
dens sans for organisation, men hvis den for
svandt, ville de hurtigt opdage, at alt ikke var så 
selvfølgeligt som det kunne se ud til. Rennison 
udbragte en skål for de danske underofficerer.

Dyrby Andersen mindede i en kort tale om, at
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han i 1943 i Holbæk havde hørt U.F.’s daværende 
formand sige: »Jeg står her, og vil blive stående 
her«. Han mindede om, at hvis alle havde den 
samme kampånd i vanskelige situationer, ville 
dette sætte sit præg.

E. Lumbye Andersen udtalte, at det var sørge
ligt, at formanden havde pessimistiske betragt
ninger i sin tale. Vilkårene havde med hensyn til 
tjenstgørendes aktivitet altid været ringe, hvil
ket han tog som et udtryk for, at de ikke havde 
nogen organisationskundskab - men trods dette 
var der i dag som førhen brug for en organisa
tion, så lad os ikke vende ryggen til, men hver 
øve en indsats til gavn for F.O.U.

Man nåede derefter frem til den så ofte ud
satte præmieuddeling. Aa. Poulsen gav ordet til 
formanden for »ELA fondet«, E. Lumbye Ander
sen, der bl.a. udtalte, at han på fondets vegne 
kunne uddele en præmie indkøbt for fondets 
midler. Præmien var udsat således, at der skulle 
skydes om den to på hinanden følgende gange, 
hver gang med tredive skud i tre stillinger. H. 
Løkkegaard Hansen havde vundet præmien med 
425 point og H. V. Larsen var blevet nr. to med 
414 points.

Aa. Poulsen uddelte derefter præmier til vin
derne af sommerens skydninger. Skydningen om 
Basland-Rasmussens mindepræmie var vundet af 
Sofus Sørensen med 108 points med Lumbye An
dersen på. andenpladsen med 101 points.

Festskydningen, der blev afholdt ved samme 
lejlighed blev vundet af H. Kjeldsen med 21 
points, nr. 2 blev J. Jespersen med 20 points og 
nr. tre Sofus Sørensen med 19 points.

To bestyrelsesmedlemmer, H. V. Larsen og 
Jeppe Kongsgaard udsatte ved sæsonens begyn
delse hver en præmie, nemlig en lampe og en 
pude til de to skytter, der i to af sommerens 
skydninger opnåede flest points. Resultatet blev, 
at Løkkegaard Hansen vandt lampen med 166 
points og Sofus Sørensen puden med 163 points.

Efter præmieuddelingen blev kaffen serveret i 
de tilstødende lokaler, og her blev A. Oest’s skål 
drukket i en ægte DOM skænket af ham selv - og 
flasken blev hjemført som et minde om en hygge
lig dag og om tyve mænd, som ikke vender ryg
gen til F.O.U.

Fredag den 15. februar 1957 afholdt lokalfor
ening »Aarhus« ordinær generalforsamling i for

eningslokalerne på Høegh Guldbergsgades ka
serne. Formanden Sofus Sørensen, bød velkom
men og mindedes DLF. Ulf Engelbrecht Madsen, 
der sidste efterår var afgået ved døden. Forman
den udtalte et: Æret være hans minde.

E. Lumbye Andersenblev valgt til dirigent, og han 
gav ordet til sekretæren, Aa. Poulsen, der oplæ
ste forhandlingsbogen, der blev taget til efterret
ning. Formanden aflagde beretning om forenin
gens arbejde i det forløbne år og omtalte bl.a. 
foreningens arrangementer i årets løb, de tjenst
lige sager, der havde beskæftiget foreningen, og 
hvoraf særlig een havde været bitter, idet den 
trods det, at den pågældende ikke var medlem, 
dog havde medført, at fire tjenstgørende med
lemmer havde meldt sig ud af foreningen. Skyd
ningerne havde for sommerens vedkommende 
været ret dårligt besøgt, medens salonskydnin
gerne i Laugshuset havde været noget bedre be
søgt, og omtalte derefter de vigtigste sager, som 
i særlig grad havde beskæftiget organisationen.

H. Løkkegård Hansen, E. Lumbye Andersen og 
J. Jespersen havde ordet til formandens beret
ning, der blev godkendt.

Kassereren, J. Kongsgård, oplæste regnskabet 
for foreningen og »ELA Underofficersfond«. 
Begge regnskaber blev godkendt.

Under indkomne forslag blev behandlet et for
slag gående ud på, at der af foreningens midler 
stilles et beløb på kr. 100,00 til rådighed for 
»ELA Underofficersfond«. Forslaget blev vedta
get, og formanden for fondet, E. Lumbye Ander
sen, takkede for beløbet.

Man gik derefter over til punktet valg, hvor 
formanden fik ordet og gav en redegørelse for 
sine grunde til, at han ikke så sig i stand til atter 
at modtage genvalg. Han henstillede dog alvor
ligt til forsamlingen, at denne valgte en mand, og 
at der blandt de mødte var een, der var villig, idet 
hele lokalforeningens eksistens beroede på, at 
der blev valgt en, som var i stand til at gøre det 
store arbejde, som var nødvendigt.

Materielforvalter, oversergent J. Jespersen blev 
derefter foreslået og valgt ved, at forsamlingen 
rejste sig. J. Jespersen takkede for valget og den 
viste tillid, og han lovede at forsøge at føre for
eningen frem ad de gode gamle veje, den hidtil 
havde fulgt.
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Som bestyrelsesmedlemmer genvalgtes H. V. 
Larsen og Aa. Poulsen, medens E. Lumbye Ander- 
senblev nyvalgt til bestyrelsen.

Som suppleanter valgtes S. P. Andersen og So
fus Sørensen.

Til at repræsentere de passive medlemmer 
genvalgtes SG Skorup Laursen.

Til revisorer genvalgtes C. Poulsen, og som ny 
revisor valgtes E. Manggaard.

Som foreningens repræsentanter til ekstraor
dinært repræsentantskabsmøde i København 
valgtes formanden, J. Jespersen, og Aa. Poulsen, 
og til det ordinære repræsentantskabsmøde i 
Aarhus valgtes formanden, Aa. Poulsen, E. Lum
bye Andersen og Sofus Sørensen.

Man gik derefter over til punktet om hovedfor
eningens forslag til rejsning af et FOU-hus i Kø
benhavn og om forslaget til kontingentforhø
jelse.

Sofus Sørensen gav en redegørelse for hoved
foreningens standpunkter i de to spørgsmål, og 
der udspandt sig en lang og indgående debat, 
der dog enstemmigt blev konkluderet derhen, at 
vel kunne det have sin betydning, at et hus blev 
rejst til gavn for de tjenstgørende og organisatio
nen, men det blev enstemmigt vedtaget, at mid
lerne til et sådant hus ikke måtte skaffes ved en 
tvungen kontingentforhøjelse, men ved frivillige 
bidrag.

Under eventuelt rettede E. Lumbye Andersen 
og Aa. Poulsen en tak til den afgående formand 
for hans store arbejde gennem de år, han havde 
været foreningens formand. Til den nye formand 
udtalte E. Lumbye Andersen, han ønskede ham til 
lykke med hvervet, og han var overbevist om, at 
selv om der i arbejdet som formand uvægerligt 
ville komme skuffelser, så ville arbejdet også 
bringe glæder, og han håbede, at det måtte være 
glæderne, der kom i overtal.

Den snes UF’er, der den 11. januar 1959 mødtes 
til lokalforeningens traditionsrige nytårsfrokost, 
blev ganske overraskende deltagere i en højtide
lig og festlig skik, nemlig den at være med til at 
drikke en pokal til.

Pokalen, der i sin tid var skænket af Jyske di
vision og udsat i salonskydning på 15 m, havde 
efter mange års omskiftelser fundet sin endelige

plads hos E. Lumbye Andersen. Mangen en hård 
dyst har gennem årene fundet sted om det store 
trofæ, men det er helt sikkert, at pokalen fandt 
sit endelige ståsted hos en af foreningens bedste 
mænd, hvor den blandt alle de andre smukke 
præmier, som står i Lumbyes hjem, har fundet et 
værdigt sted, og hvor den til sene tider vil vidne 
om dens ejers store interesse og hans utrætte
lige arbejde for skydesagen i UF.

Formanden, OS Jespersen, bød velkommen og 
ønskede Lumbye til lykke med pokalen, hvorefter 
han som første mand drak en første slurk af den 
gyldne drik, der i smag måtte minde om den 
mjød, de gamle vikinger har drukket, før de drog 
i leding. Hvis det virkelig har været det samme, 
de har styrket sig på, kan man godt forstå, at de 
var nogle voldsomme stridsmænd, som ingen 
kunne tvinge i knæ. Pokalen gik raden rundt med 
mange lykønskninger og mangt et dybt drag, 
men den nåede dog til vejs ende hos sin ejer, der i 
hvert fald lod, som om der var mere i den og drak 
den sidste slurk. - Til lykke Lumbye!

Efter denne festlige optakt samledes delta
gerne om det overdådige bord, hvorefter A. Oest 
efter års udlændighed atter kunne overtage sin 
vante rolle og holde tale for Kongen.

Oest udtalte bl. a., at han var glad for atter at 
være i kredsen af UF’ere, og at han atter kunne 
holde tale for alle soldaters første mand. Hans 
Majestæt Kongen.

Oest omtalte Kongen som en jævn og ligefrem 
mand, der ved sit eksempel havde gjort sit til, at 
kongehuset nu var respekteret i alle kredse i det 
danske samfund og langt uden for landets græn
ser. Han bad alle rejse sig og drikke Kongens 
skål!

Efter sildene - og der var mange - tog forman
den ordet. Han udtalte i sin nytårstale, at det var 
naturligt ved det nye års begyndelse både at se 
tilbage og fremad. Han omtalte de store begiven
heder i årets løb, og kom bl.a. ind på alt det 
mørke, der havde været, og som havde påført lo
kalforeningen tab af flere gamle medlemmer. 
Han erkendte, at foreningen trods sin retfær
dige, men ulige kamp forud for sidste repræsen
tantskabsmøde i spørgsmålet om kontingentfor
højelsen havde tabt, og nævnte det faktum, at 
denne forhøjelse havde kostet foreningen dyrt i 
medlemstal.

Formanden omtalte derefter de lyse sider i
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årets løb og udtalte sin glæde over, at det i år var 
lykkedes at vinde holdmesterskabet ved lands
skyttestævnet, og at Lumbye Andersen atter 
havde vundet pistolmesterskabet. Desuden om
talte formanden sommerens og vinterens skyd
ninger, hvor især de sidste havde fået en kraftig 
opblussen, idet mange tjenstgørende nu var ble
vet virkelig interesseret i skydning på 15 m, og 
hvor de mødte til den ugentlige aften i Laughu- 
set. Han omtalte, at der allerede var faldet et 
guldmærke og flere sølvmærker, og han takkede 
særlig OS N. E. Hansen og OS H. Buk for deres 
store arbejde blandt de tjenstgørende.

Han takkede dagens alderspræsident, I. C. 
Poulsen, fordi denne havde efterkommet invita
tionen og var kommet til stede. Formanden slut
tede med en opfordring til de tjenstgørende om 
at slutte op i rækkerne og være med til at gøre en 
indsats for den sag, der mere end nogen anden 
var deres egen, og han udtalte ønsket om et godt 
nytår for foreningen og motiverede et kraftigt 
besvaret leve.

Medens man langsomt, men sikkert arbejdede 
sig gennem de mange retter, havde flere ordet. 
Rennison takkede formanden for hans vestjyske 
ro og hans måde at være på og omtalte tidligere 
tiders underofficeres nøjsomhed, der simpelthen 
var blevet dem påtvunget, da de ellers ikke 
kunne eksistere.

Han udtalte sin glæde over, at man nu havde 
fundet sammen i en forening, der allerede havde 
store resultater at henvise til. Han håbede, for
eningen måtte få lidt medvind og ønskede den alt 
godt i det nye år.

Sofus Sørensen takkede bestyrelsen for godt 
arbejde i det forløbne år. Det var hans indtryk, at 
der var ved at komme mere kontakt mellem de 
tjenstgørende indbyrdes og mellem disse og de 
hjemsendte. Som tidligere formand var ingen 
mere end han klar over de vanskeligheder, kon
tingentforhøjelsen havde skabt, men han hå
bede, de tjenstgørende efterhånden ville gå 
endnu mere aktivt ind i arbejdet, og ønskede for
eningen held og fremgang i det nye år.

Anton Sørensen takkede foreningen for den 
tid, han havde været med, og han priste dens 
gode kammeratskab, som han personlig havde 
konstateret også gjaldt i det daglige liv og ikke 
bare var tomme ord i et festligt lag.

I. C. Poulsen takkede, fordi han var inviteret,

det var ham altid en glæde at være sammen i et 
festligt lag blandt underofficerer.

H. Junker udtalte bl.a., at han i mange år ikke 
havde været med, men det glædede ham, at kam
meratskabet stadig trivedes godt i UF, og navnlig 
var han glad ved at se og høre, at de tjenstgø
rende var ved at komme med i foreningen. Han 
mindede om, at det jo trods alt var for dem arbej
det blev gjort, og han ønskede fortsat fremgang 
for foreningen.

Aa. Poulsen bragte en hilsen fra foreningens 
ældste medlem, S. J. Sørensen, der gerne ville 
være med, men ikke kunne.

SG Mou takkede på de tjenstgørendes vegne 
og udtalte, at det havde været en glæde at være 
med.

Derefter var den officielle del ved at være 
forbi. Medens sneen fortsat dalede ned udenfor, 
fortsatte samværet dog nogle timer endnu, og 
sammenholdet denne vinterdag gav løfter om, at 
der var samlet kræfter til også fremover at mod
stå såvel indre som ydre tryk til gavn for lokalfor
ening Århus.

I 1959 afholdt lokalafdelingen onsdag den 8. 
april generalforsamling i lokalerne på Høegh 
Guldbergsgades kaserne. Formanden, OS J. Jes
persen, bød velkommen. Han rettede en særlig 
velkomst til landsformanden, SG S. E. R. Kofoed, 
der var kommet til stede for efter generalforsam
lingen at give en orientering om den nye for
svarslov, lønningsspørgsmål m. v.

Formanden bad forsamlingen mindes SG 
H. K. B. Andersen, der i efteråret var afgået ved 
døden. Formanden udtalte mindeord over 
H. K. B. og mindedes denne som den altid mun
tre og beredvillige mand, han gennem alle årene 
havde været for såvel garnison som underoffi
cersforeningen. Formanden udtalte et æret være 
H. K. B.’s minde.

Efter formandens velkomst og mindeordene blev 
DF E. Manggård valgt til dirigent, og han gav 
straks ordet til sekretæren, OS Aa. Poulsen, der 
oplæste en lang forhandlingsbog, der blev taget 
til efterretning.

Formanden aflagde derefter beretning om for
eningens arbejde i det forløbne år. Dette havde 
været præget af både gode og dårlige momenter,
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dog, at de gode sider nu syntes at være overve
jende, hvad naturligvis var glædeligt.

Vinterens kammeratskabsaftener havde haft 
god tilslutning, ikke alene af hjemsendte som 
hidtil, men også af tjenstgørende, som havde 
fundet sammen i et godt kammeratskab og 
havde været interesseret i skydningen, der de 
enkelte aftener havde været præget af kampen 
om aftenens askebæger, der med foreningens 
monogram havde været et eftertragtet trofæ.

Formanden omtalte også de dårlige sider af 
foreningens arbejde og kom her ind på den sør
gelige kendsgerning, at kontingentforhøjelsen 
havde kostet foreningen 50% af dens hjemsendte 
medlemmer. Det havde alle været medlemmer, 
som gennem årene fra foreningens start under 
vanskelige krigsforhold havde støttet forenin
gen, men som ikke havde villet finde sig i den for
hastede og lidet gennemtænkte sag om måden at 
rejse midler til et hus på.

Formanden omtalte foreningens bestræbelser 
på det sidste forår afholdte repræsentantskabs
møde ved at foreslå en kontingentnedsættelse 
for hjemsendte medlemmer, men dette havde 
som bekendt lidt nederlag, hvilket ikke havde 
været det værste, men i årets løb havde forenin
gen som nævnt mistet halvdelen af sine hjem
sendte medlemmer, hvilket havde været depri
merende for såvel formand som bestyrelse, idet 
det på langt sigt uden tvivl vil blive til skade for 
hele underofficerssagen. Formanden takkede i 
den forbindelse sine bestyrelsesmedlemmer for, 
at de trods den omtalte modgang havde bevaret 
modet og været rede til endnu at tage et bette 
nøk.

Formanden omtalte derefter foreningens del
tagelse i landsskyttestævnet, der som bekendt 
havde givet til resultat, at foreningen havde vun
det holdmesterskabet, og at Lumbye Andersen 
havde vundet mesterskabet i pistolskydning. 
Formanden takkede Lumbye for hans store inter
esse og ildhu for skyttesagen, og han håbede, at 
Lumbyes drivkraft endnu i mange år måtte være 
et eksempel for foreningens øvrige skytter.

Formanden sluttede sin udførlige beretning 
med at omtale messespørgsmålet og de øvrige 
tjenstlige forhold for de tjenstgørende medlem
mer. Både han og bestyrelsen var klar over, at 
der var meget at rette og da navnlig med hensyn 
til messer, men dette lod sig næppe løse med de

nuværende kaserneforhold, dog kunne der må
ske ved fælles anstrengelser rådes nogen bod på 
de utilfredsstillende forhold, og formanden hen
stillede til alle tjenstgørende, der var medlem
mer og alle, der endnu ikke var det, at slutte 
sammen om foreningen og erkende den kends
gerning, at der kun ved at løfte i samlet flok kan 
skabes grundlag for resultater.

Efter at formandens beretning var blevet god
kendt, forelagde kassereren, OS J. Kongsgård, 
foreningens og ELA Underofficersfonds regnska
ber, der ligeledes blev godkendt.

Under punktet valg af formand foreslog E. 
Lumbye Andersenpå alles vegne genvalg og moti
verede dette med, at Jeppe havde formået at 
komme i kontakt med en del af de tjenstgørende, 
og at denne kontakt havde givet gode resultater. 
Jeppe svarede, at han havde store betænkelighe
der ved atter en gang at modtage valg til for
mand, men han erkendte på den anden side, at 
foreningen var bedst tjent med, at en hjemsendt 
var formand, hvorfor han indvilgede i at fort
sætte endnu en periode, hvilket alle straks kvit
terede for ved at rejse sig og enstemmigt vælge 
formanden.

Under valg til bestyrelsen ønskede RSHV E. 
Lumbye Andersen og SG H. V. Larsen ikke gen
valg, hvorefter OS H. Buk, OS E. W. Jørgensen, 
OS E. Clausenog OS Aa. Poulsen blev foreslået og 
valgt.

Som revisorer genvalgtes SG I. C. Poulsen og 
DF E. Manggård.

Formanden takkede de afgåede bestyrelses
medlemmer for deres arbejde i foreningens in
teresse og håbede, at den fortsat kunne hente 
råd og dåd hos dem.

Efter generalforsamlingen gav landsforman
den en interessant redegørelse for forslaget til 
forsvarslov og knyttede kommentarer til den nye 
lønningslov. Begge dele gav anledning til en 
frugtbar debat, der fortsatte til landsformanden 
skulle rejse.

Efter debatten takkede formanden landsfor
manden, fordi han i sin knap afmålte fritid ville 
komme til Århus og give den omtalte redegø
relse, hvilket havde været interessant og givet 
grundlag for en positiv debat især blandt de 
tjenstgørende medlemmer, der i mange af lands
formandens svar havde fundet bevis på og tro på, 
at det kan nytte at være medlem af foreningen.

456



Formanden overrakte som en særlig tak til lands
formanden et askebæger med foreningens mono
gram.

Derefter takkede dirigenten for god ro og or
den og udbragte et kraftigt besvaret leve for lo
kalforening Århus.

Herefter findes ingen referater af begivenheder i 
lokalforening Århus før vi når frem til 1961:

Fredag den 7. april sluttedes vinterens skydnin
ger med en præmieskydning på DSBs baner på 
østbanegården. Formanden oplyste, at vinterens 
keglespil var vundet af OS H. Buk, fenrik Ib Peter
sens vandrepræmie i handicapskydning var ble
vet vundet af OS Kudsk, mens pointsskydningens 
sølvplade var blevet vundet af OS Jespersen.

I vinterens løb havde OS N. Kudsk og KPL 
Roswall erhvervet foreningens skyttetegn i sølv 
og OS E. W. Jørgensen og OS H. Buk havde med 
henholdsvis 97 og 96 points vundet 3 og 2 guld
sløjfer til deres guldskyttetegn.

★

Lokalforeningen afholdt den 11. april ordinær 
generalforsamling i lokalerne på Høegh Guld- 
bergsgades kaserne. Der var mødt 18 medlem
mer, da formanden, OS Jespersen, bød velkom
men, hvorefter SG P. Andersen blev valgt til diri
gent.

Sekretæren, OS Aa. Poulsen, oplæste forhand
lingsbogen, og formanden aflagde beretning om 
foreningens arbejde i det forløbne år. Han om
talte foreningens traditionelle arrangementer, 
der var blevet afviklet med sædvanlig tilslutning, 
og kom ind på foreningens skydninger, der for 
sommerens langdistanceskydninger havde givet 
til resultat, at foreningens hold ved landsskytte
stævnet havde placeret sig som nr. to og havde 
vundet en faneplade og for vinterens skydninger 
på 15 m havde givet til resultat, at der for det 
første havde været god tilslutning, og at flere af 
skytterne havde opnået gode resultater i Jyl
lands skytteunions skydninger. Formanden om
talte, at ideen med at udsætte en præmie til hver 
aftens skydning havde været god og skabt 
mange ridderlige kampe mellem skytterne.

Formanden omtalte derefter HF’s arbejde og 
kom ind på forslaget til ny personellov, der nu

som bekendt var udsat i hvert fald til næste fol
ketingssamling, og forslaget til ændringer i for
eningens love, og han sluttede sin gode og aktu
elle beretning med at omtale vanskelighederne 
med at få alle tjenstegørende OS til at forstå, at 
det måtte være deres naturlige pligt at stå som 
medlemmer af deres egen organisation, hvilket 
han fandt så meget mere besynderligt, som for
eningen aldrig havde stået stærkere end netop 
nu, både med henblik på forholdet til forsvarsmi
nisteriet og i befolkningen i øvrigt.

OS J. Jespersen.

Kassereren, OS Clausen, oplæste derefter for
eningens regnskab, der udviste en kassebehold
ning på kr. 300 og »ELA underofficersfonds« 
regnskab, der nu udviste en kapital på kr. 1083.

Man gik derefter over til at behandle de af HF 
foreslåede lovændringer, der afstedkom en lang, 
men saglig debat, hvor de senere valgte repræ
sentanter til repræsentantskabsmødet fik værdi
fulde oplysninger om forsamlingens syn på de 
forskellige i nogen grad ret principielle ændrin
ger af foreningens love.

Punktet valg kom derefter til behandling, og 
selv om der ikke manglede på opfordringer, var 
formanden ikke til at formå til at modtage gen
valg. OS Niels Kudsk blev derefter foreslået og 
valgt. Også foreningens kasserer ønskede ikke 
genvalg, hvorefter OS Leth blev valgt.

Til bestyrelsen valgtes i øvrigt OS Finn Jensen 
og OS Lyngsø Andersen.

Revisorerne J. Poulsen og E. Manggård blev 
genvalgt, og som repræsentanter til det kom
mende repræsentantskabsmøde blev OS N. 
Kudsk, F. Jensen og A. Poulsen valgt.
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Under eventuelt rettede E. Manggaard en hjer
telig tak til den afgående formand for hans store, 
uegennyttige arbejde for foreningen og navnlig 
for hans store interesse for skydningen, hans be
redvillighed til at hjælpe og hans eksemplariske 
kammeratskab.

OS Jespersen takkede for de år, han havde væ
ret formand, han takkede bestyrelsen for godt og 
sagligt arbejde, og han takkede alle skytterne for 
deres fremmøde og deres altid gode humør, og 
han sluttede med at tilsige den nye formand al 
mulig støtte og hjælp, og håbede, at den kends
gerning, at det for første gang i lokalforeningens 
historie var en tjenstgørende OS, der nu var for
mand, måtte give alle tjenstgørende OS i Århus 
en forståelse af nødvendigheden af at være med
lem af deres forening og give dem inspiration til 
at tage aktiv del i FOU.

Der er påny en længere pause, denne gang helt 
frem til 1964. Lokalforeningen afholdt sin gene
ralforsamling den 5. marts på hotel Grand.

Efter at formanden havde budt velkommen til de 
18 fremmødte medlemmer, samt en særlig vel
komst til medlem af hovedbestyrelsen Hans Bro
dersen, Holstebro, og K. M. Sørensen, Aarhus 
Amts Skytteforening og Aarhus samvirkende 
Soldaterforeninger, gik man over til dagsorde
nen.

E. Lumbye Andersen blev foreslået og valgt til 
dirigent. Lumbye takkede for valget og gennem
gik derefter dagsordenen og konstaterede, at ge
neralforsamlingen var lovligt indvarslet.

Forhandlingsbogen. Denne blev oplæst af for
manden, men var noget mangelfuld, og dette gav 
E. Mangård grund til at anmode den nye besty
relse om, at man fremover ville drage omsorg for 
at føre denne på bedre vis. Efter diverse me
ningsudvekslinger blev forhandlingsbogen god
kendt.

Beretningen oplæstes af formanden, men hel
ler ikke her var noget at hente, kun en sag vedr. 
en sergents duelighed på Motorskolen var med
taget. Hans Brodersen, der kendte sagen, rede
gjorde for denne og sagde, at man fra hovedbe
styrelsen ikke kunne gøre noget, da sergenten 
ikke havde bestået eksamen ifølge gældende be
stemmelser. Herefter blev beretningen god
kendt.

Regnskab. Der forelå ikke noget endeligt 
regnskab, da dette grundet særlige omstændig
heder ikke kunne fremlægges. Revisor E. Man
gård gennemgik det foreløbige, som ikke gav 
grund til bemærkninger.

Endeligt regnskab ville senere tilgå bestyrel
sen.

»ELA underofficersfond«. Regnskabet oplæ
stes af dirigenten og gav ingen anledning til be
mærkninger, hvorfor det straks godkendtes.

OS H Buk spurgte herefter, om man ikke over
for de nye medlemmer kunne redegøre for fon
dets formål. Dette blev straks efterkommet af 
ELA.

Det første forslag, man gik i gang med, var fra 
OS J. Jespersen og gik ud på, at man forhøjede 
kontingentet for passive medlemmer fra kr. 1,- 
pr. md. til kr. 2,- pr. med.

Efter at Mangaard, Aa. Poulsen og S. P. Ander
sen havde ordet, gik forslaget til afstemning og 
blev vedtaget med 9 stemmer mod 2-7 undlod 
at stemme.

Næste forslag var også indsendt af OS J. Jes
persen og omhandlede oprettelse af en bankbog 
til brug ved oprettelse af skydebaner i den nye 
Christiansbjerghal. Foreningens bidrag hertil 
androg kr. 750,- og skulle efter forslaget indsam
les blandt medlemmerne. Efter at flere af med
lemmerne havde haft ordet, ændredes forslaget 
derhen, at foreningen skulle bidrage med kr. 
200,-, såfremt de 750,- ikke kunne tegnes blandt 
medlemmerne.

Herefter blev forslaget énstemmigt vedtaget.
Sidste forslag var indsendt af OS K. Paulsen 

og gik ud på, at der skulle gøres noget mere for 
seniorsergentordningens indførelse i Hæren.

Da lokalforeningen ikke kunne videresende 
dette forslag til hovedbestyrelsen, henstilledes 
det til lokalforeningens repræsentanter, at man 
skulle påtale dette på repræsentantskabsmødet i 
København den 25.-26. april 1964.

Forinden havde Hans Brodersen kort redegjort 
for hovedbestyrelsens standpunkt i denne sag, 
og det henstilledes til medlemmerne ikke at 
stille for store forventninger, da behovet for se
niorsergenter ikke var særligt stort.

Derefter gennemgik man de forskellige for
slag, som skulle behandles på repræsentant
skabsmødet.
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Forslag fra Søværnet. Civile har ingen stem
meret.

Forslaget fik ingen varm modtagelse og blev 
straks nedstemt af samtlige tilstedeværende.

Statutter for fondet. Lovændringer til dette 
var fremsendt af hovedbestyrelsen. Hans Broder- 
sen begrundede disse ændringsforslag.

Efter at Lumbye, B. W. Knudsen og Aage Poul
sen havde haft ordet, gik dette forslag til afstem
ning og blev vedtaget med 7 stemmer, 11 undlod 
at stemme.

Lovændringsforslag for FOU. Disse var så om
fattende, at man fandt det nødvendigt at ind
kalde til ekstraordinær generalforsamling med 
dette ene for øje at behandle disse lovændrings
forslag. Bestyrelsen blev pålagt det videre for
nødne.

Valg af formand. Foreslået blev OS B. W. 
Knudsen og SG K. H. Jensen. OS Knudsen blev 
valgt med 9 stemmer, SG Jensen fik 6 stemmer, 1 
seddel var blank. OS Knudsen takkede for valget.

Valg af kasserer. Foreslået blev SG K. H. Jen
sen og OS H. S Paulsen. SG K. H. Jensen blev 
valgt med 11 stemmer, OS H. S. Paulsen fik 5 
stemmer.

Valg af 3 bestyrelsesmedlemmer. Valgt blev 
SG P. H. Grensteen, OS H. S. Paulsen og OS E. W. 
Jørgensen.

Valg af 2 suppleanter. OS H. Kusk og SG O. E. 
Olsen blev valgt.

2 revisorer. E. Mangaard og J. Jespersen blev 
valgt med henholdsvis 17 og 13 stemmer. Aa. 
Poulsen fik 3 stemmer.

Revisorsuppleanter. Aa. Poulsen og S. P. An
dersen blev valgt.

Repræsentanter. OS B. W. Knudsen og SG 
P. G. Grensteen blev valgt.

Eventuelt. Her skulle Hans Brodersen have 
gennemgået seniorsergentordningen, men da 
han dels tidligere på aftenen havde gennemgået 
ordningen, og dels det, at tiden var fremskreden, 
så afstod man fra yderligere at uddybe emnet.

Hans Brodersen havde ordet og overbragte lo
kalforeningen en hilsen og tak fra landsforman
den for lokalforeningens smukke gave til FOU’s 
25 års jubilæum.

K. M. Sørensen overrakte lokalforeningen en 
gave i anledning af jubilæet; gaven var skænket 
af Aarhus Amts Skydeforening og Aarhus sam
virkende Soldaterforeninger.

Lumbye takkede på foreningens vegne for 
denne smukke gave.

E. Mangaard foreslog, at man afholdt en stif
telsesfest, og bestyrelsen lovede at arrangere en 
sådan, såfremt det kunne lade sig gøre.

Da ingen yderligere ønskede ordet, takkede 
dirigenten for god ro og orden og hævede gene
ralforsamlingen.

Lokalforeningen afholdt lørdag den 6. juni stif
telsesfest på hotel Grand i Brunsgade.

Der var 43 deltagere, der havde vist lokalfor
eningen den ære at komme netop til denne fest, 
som blev holdt på lokalforeningens 21 års dag.

Festen startede kl. 19.30 med at dørene blev 
åbnet ind til den festligt pyntede sal, hvor der var 
dækket op med et stort koldt bord. Et orkester 
spillede hyggemusik under spisningen.

Der blev holdt taler af E. Manggaard, S. P. An
dersen og E. Lumbye Andersen.

E. Lumbye Andersen, som var en af stifterne af 
lokalforening Aarhus, mindedes årene fra star
ten og indtil i dag; der havde været både med
gang og modgang, fortalte han, men uanset 
hvordan det havde gået, var der altid et godt 
kammeratskab og et godt sammenhold inden for 
foreningen.

Efter spisningen blev der serveret kaffe ved 
små borde i et tilstødende lokale, og herunder 
blev der solgt 2 amerikanske lotterier, hvortil 
der var skænket en del fine præmier. Også nogle 
af lokalforeningens egne havde bidraget med 
nogle pæne præmier.

Aftenen sluttede med dans, som varede til 
1.30.

Bestyrelsen takker alle, som var mødt, men en 
særlig tak skal lyde til vore ældre medlemmer. 
Det er jo altid rart at se så mange som muligt 
slutte op om foreningens arrangementer.

Der var specielt nogle af lokalforeningens 
gamle medlemmer, som bestyrelsen havde håbet 
at se, men disse skuffede os. Dem håber vi at se 
næste gang, der bliver kaldt.

Fra generalforsamlingen i marts 1965 foreligger 
følgende:

Der var mødt 14 medlemmer til generalforsam
lingen.
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Formanden, OS E. W. Jørgensen, bød velkom
men til de fremmødte medlemmer, hvorefter 
man gik over til dagsordenen.

ad 1. Valg af dirigent. Her blev S. P. Andersen 
énstemmigt valgt.

ad 2. Forhandlingsbogen. Forhandlingsbogen 
blev oplæst af OS Paulsen, og forsamlingen god
kendte den, trods flere mangler fra de forskellige 
bestyrelsesmøder. Bladene var blevet væk under 
hjemturens strabadser.

E. Lynggård henstillede til den nye bestyrelse, 
at man skulle passe bedre på til næste år, når 
man gik hjem fra møde.

ad 3. Beretning. Formanden aflagde beretning 
og kom ind på de gode resultater, lokalforenin
gen havde opnået i Fredericia og sagde bl.a., at 
man godt kunne være bekendt at tage derned 
igen.

Formanden kom derefter ind på de store be
sværligheder, der havde været i årets løb, da han 
havde overtaget formandsposten efter OSG 
B. W. Knudsen, som var blevet forflyttet til FN- 
tjenesten på Cypern. Ligeledes nævnte forman
den, at det havde været vanskeligt at holde sam
men på bestyrelsen på grund af kursus for stam
personel, forflytning til FN-tjeneste o.s.v.

Den nye bestyrelse vil se på det problem, der 
er imellem JTGR og NJAR, idet der tales om, at 
der mellem de to regimenter er et dårligt for
hold. Fremmødte medlemmer fra NJAR udtalte, 
at de var stærkt interesseret i en bedring af dette 
forhold.

Bestyrelsen skal derfor henstille, at man 
glemmer gammel nag, således at vi kan stå sam
men om løsningen af de opgaver, der ligger lige 
for.

Lokalforeningens skydning på 15 m bane har 
haft god tilslutning i vinter, men vi er trængt op i 
en krog, hvad lokaler angår. Det gik i vinter, men 
udsigterne for næste vinter er ikke lyse.

Sluttelig udtalte formanden ønsket om, at lo
kalforeningen måtte få held i sit arbejde frem
over.

ad 4. Regnskab. Regnskabet oplæstes af E. 
Manggård, der var intet at bemærke til dette. Det 
oplystes, at der i regnskabsåret havde været af
holdt stiftelsesfest, hvilket havde påvirket regn
skabet noget.

ad 5. Regnskabet for ELA fonden. Lumbye An
dersen oplæste regnskabet for ELAs underoffi

cersfond. Dette blev ligeledes godkendt af gene
ralforsamlingen uden bemærkninger.

ad 6. Indkomne forslag. Der var ikke indkom
met nogle forslag, hvorimod der var kommet ét 
fra lokalforening København. Generalforsamlin
gen ønskede ikke at tage stilling til forslaget. 
Den videre behandling blev overladt til bestyrel
sen.

ad 8. Eventuelt. Taps havde ordet angående 
den evt. tilslutning til LO eller FTF.

E. Manggård sagde, at det ville være godt, hvis 
der blev holdt et bestyrelsesmøde inden repræ
sentantskabsmødet i Herning, så repræsentan
terne havde et grundlag at gå ud fra, bl. a. med 
hensyn til den tilslutning til en toporganisation, 
som der arbejdes på.

J. Jespersen forespurgte, om lokalforeningen 
havde fået våbentilladelse til sine 4 rifler. Han 
mente, at der skulle tilladelse til efter den nye 
våbenlov. Hertil svarede E. W. Jørgensen, at 
ifølge en skrivelse, der var tilgået foreningen, 
skulle der ingen tilladelse til.

Taps og Jespersen tog sig en lille tørn angå
ende LO-FTF.

Taps forespurgte tillige, hvad hovedorganisa
tionen brugte sine mange penge til. Dette rede
gjorde J. Jespersen som gammel hovedbestyrel
sesmedlem for.

Da der efterhånden ikke var flere spørgsmål, 
og da tiden var fremskreden, sluttede dirigenten 
mødet med at takke for forholdsvis god ro og or
den under generalforsamlingen, idet han ud
trykte håbet om et godt år for lokalforening Aar
hus.

Samme år arrangerede lokalforeningen et kur
sus i førstehjælp og indsendte indlæg til opta
gelse i FOU bladet:

Ja, så er vi klar med et kursus i »elementær 
førstehjælp«.

Der vil blive undervist i førstehjælp ved færd
selsuheld, ulykker i hjemmet, herunder børn, og 
brandslukning (kunstigt åndedræt efter mund til 
næse-metoden).

Dette kursus er også åbent for damer.
Du kører jo sikkert i bil om søndagen, og hvem 

siger, at du ikke vil komme ud for et færdsels
uheld, hvor måske en af dine slægtninge kommer 
til skade. Tør du så tage ansvaret for, at du ikke
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kender elementær førstehjælp og må stå magtes
løs over for en af dine kære.

Bestyrelsen har taget det første skridt og 
mangler kun din hjælp til at hjælpe andre. Kur
sus vil strække sig over 7x2 timer og er gratis.

Husk nu at melde kone, kæreste og venner til, 
de kan alle få brug for at hjælpe andre, hvis der 
skulle opstå fare.

Tilmelding kan ske til SG R. H. Jensen, Lange
sallé 30, 6. sal th., Århus C, eller på telefon 
2 89 33, lokal 19, indtil kl. 16.30.

Du må kunne afse en aften om ugen i de 7 
uger, kurset varer.

Lærer vil blive instruktør i førstehjælp, Bern
hard Nielsen, Guldsmedegade 22, Århus C.

De næste fire år indtil artilleriafdelingen i 1969 
flyttes til Skive, er referaterne meget mangel
fulde og de få, der foreligger, er meget spartan
ske i deres indhold. Fra en sammenkomst i okto
ber måned 1965 berettes således:

Foreningen har den 23. oktober afholdt fest i Fol
kets hus i Amaliegade. Festen startede kl. 18.30 
med, at formanden, OS H. S. Poulsen, bød vel
kommen til de 30 mødte medlemmer.

Han beklagede, at der ikke deltog flere, når 
foreningen havde lagt så stort et arbejde i at få 
en god fest ud af det. Derefter gik deltagerne ind 
til maden, som var særdeles overdådig. Under 
middagen musiceredes.

Efter spisningen var foreningen vært ved en 
kop kaffe.

Efter middagen uddelte OS Jørgensen skyde- 
mærker til følgende skytter: OS H. S. Paulsen, 
SG P Madsen, SG Kragh og SG L. H. Jensen.

Derefter var der dans til midnat.

Referatet af generalforsamlingen i 1966 ind
skrænker sig til følgende meddelelse:

Lokalafdelingens bestyrelse blev ved generalfor
samlingen, den 8.-3. 1966, sammensat således:

Bestyrelsesmedlem: P. G. Grensten. 
Bestyrelsesmedlem, 
passiv: H. Fammé.
Suppleanter: H. Sørensen,

SSG V. Baj Andersen.
Revisorer: E. Manggaard,

J. Jespersen.

Samme år bliver en af lokalforening Århus stif
tere og solide støtter gennem adskillige år om
talt i SFO bladet. Jeg finder hans indsats så bety
delig for lokalforeningen, at det bør omtales her:

Aage Poulsen, Ryvangen 24, Århus, mellem ven
ner kaldet Taps, fyldte den 20.-9. 50 år.

Taps blev indkaldt til artilleriet i Århus i 1937, 
her gennemgik han forsvarets korporal-, ser
gent- og oversergentskoler, i 1941 blev han ansat 
ved politiet, og har nu grad af overbetjent, men 
Taps tilhørsforhold til forsvaret er stadig lige ak
tivt, hans dygtighed har her bragt ham så vidt, at 
han nu er kompagnichef i Politiets Hjemme
værnskompagni, hvor hans menneskelige egen
skaber - myndighed og dygtighed er meget 
værdsat.

Men Taps kender vi bedst som kammerat og 
medlem først af UF, FOU og SFO. Han var såle
des lokalafd. Århus sekretær i en over 10 årig pe
riode, hvor hans omhu og aldrig svigtende sans 
for detaljerne gjorde ham til den ideelle sekre
tær, vi kan således i dag bare slå tilbage i de for
handlingsbøger som Taps har redigeret, og der
ved følge hvordan UF og FOU’s problemer er ble
vet gennemdiskuteret og behandlet på både be
styrelsesmøder og generalforsamlinger, bøger 
som engang vil være med til at skrive underoffi
cerens historie, fordi de er så fyldestgørende. 
Også ved repræsentantskabsmøderne har lokal
afdelingen nydt godt af hans dygtighed, hvor han 
var en meget respekteret og dygtig debattør; han 
var således en af de bærende kræfter i en tid, 
hvor store ting og strukturændringer foregik i 
UF og FOU. Denne indsats siger vi dig af hjertet 
tak for Taps.

Formand:
Næstformand:
Kasserer:
Bestyrelsesmedlem: 
Bestyrelsesmedlem, 
Sekretær:

OS H. S. Poulsen.
SG P. Madsen.
SG J. Kragh.
E. W. Jørgensen.

SG K. H. Jensen.

1969 blev et skelsættende år for lokalforening 
Århus. Ved generalforsamlingen i marts måned 
fik bestyrelsen følgende sammensætning:
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Formand: SSG Jens Søvsø Staunsbjerg.
Næstformand: OS Niels Jørgen Pedersen. 
Kasserer: SSG Frank E. H. Sørensen.
Sekretær: SSG Asger Nielsen.
Bestyr.mdl.: SG Kjeld Thorvald Sørensen.
Suppl.: OS Kjeld Hansen.
Suppl.: SG Bent Thyge Nielsen.
Revisor: E. Manggaard.
Revisor: J. Jespersen.

SSG J. S. Staunsbjerg blev således den første se
niorsergent, der blev formand for lokalafdeling 
Århus.

Mandag den 20. september 1969 forlod STBT/ 
3AA som første batteri den gamle kaserne på Ve
ster alle og herefter fulgte resten af Nørrejyske 
Artilleriregiment Århus, for at rykke ind på den 
nyopførte kaserne i Skive.

Den 12. september havde været afholdt en re
ception i messen på Langelandsgades kaserne. 
Anledningen var naturligvis først og fremmest 
delingen af lokalafdeling Århus mellem sergent
gruppen i NJAR og i JTGR.

Efter det i den foranstående beskrivelse af lokal
foreningens tilværelse gennem 26 år havde det 
været en uhyre aktiv og velledet lokalforening, 
som nu skulle videreføres af sergentgruppen i 
JTGR.

SSG J. S. Staunsbjerg fungerede på formands
posten indtil generalforsamlingen den 10. april 
1973. Ved denne lejlighed ønskede Staunsbjerg 
ikke at fortsætte, og han blev afløst af OS A. B. 
Jørgensen.

Desværre er arkivmaterialet fra disse år gået 
tabt.

A. B. Jørgensenvar kun formand for lokalafde
lingen i en kort periode. Han bliver den 1. okto
ber afløst af SSG Møller Jensen.

I november måned samme år opnår hovedor
ganisationen, CS, den fulde forhandlingsret og 
der bliver indført en tillidsmandsordning. Disse 
begivenheder betyder, at Møller Jensen bliver 
den første fællestillidsrepræsentant i lokalafde
ling Århus.

Den 8. august 1978 afgik 2. telegrafbataillon til 
garnisonering på Tønder kaserne.

Det første referat der er til rådighed efter indfø
relsen af tillidsmandsordningen er for året 1979. 
Her aflægger FTR, SSG N. J. Pedersen - valgt 
den 1. august 1978 - en skriftlig beretning på det 
ordinære årsmøde, der afholdes den 6. marts 
1980. I denne beretning redegør N. J. Pedersen 
særlig for områderne lønninger, arbejdstids og 
ansættelsesforhold, uddannelse og samarbejds
udvalget.

Efter gennemgangen af lønområdet afslutter 
formanden med at udtale, at med den magre 
høst og alle de gode kræfter der er lagt for dagen 
fra organisationens side, må noget nyt til for at 
tilfredsstille medlemmerne.

På årsmødet den 23. februar 1981 redegjorde 
FTR for de væsentligste begivenheder i 1980. 
Herunder omtalte han det aktionsfond, der var 
vedtaget at stifte af CS med virkning fra 1. okto
ber 1980.

De øvrige medlemsgrupper under CS havde 
ved vedtagelsen vist et klart flertal, hvorimod 
SFO HRN kun havde accepteret med et svagt 
flertal. Lokalafdelingen Århus var gået meget 
stærkt ind for denne tanke.

Ideen med dette aktionsfond var ikke, at det 
skulle virke som en strejkekasse, men udeluk
kende være en hjælpeforanstaltning i fald en til
lidsrepræsentant skulle komme i vanskeligheder 
på grund af faglig aktivitet.

Vedtagelsen gik iøvrigt ud på, at hvert med
lem under CS skulle betale 10,- pr. måned gen
nem 2 år, hvilket ville give en kapital på ca. 4,5 
mill, kroner.

På Årsmødet i 1982 kunne FTR meddele, at ind
betalingerne til dette fond var standset den 1. ok
tober 1981.

På samme årsmøde vedtog forsamlingen 
nogle fremsatte forslag til ændring af lokalafde
ling Århus vedtægter.

På årsmødet, der blev afholdt den 30. januar 
1984, tiltrådte SSG Claus Fredsøe som ny fælles
tillidsrepræsentant.

Claus Fredsøe afleverede for året 1984 en meget 
udførlig maskinskrevet beretning der i sit ind
hold på en uhyre saglig måde behandlede føl
gende emner:
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1. Organisatoriske forhold (CS)
2. Garnisonering
3. Spiseforhold
4. Konvertering leder-mellemleder
5. Forsvarsforliget
6. Overenskomst
7. Ansættelsesvilkår (kontraktformer)

På samme klare og saglige måde forløb med
lemsmøderne for årene 1985 og 86.

Det er ikke hensigten her at give en afskrift af 
disse begivenheder, det er derimod mit ønske at 
fortælle om lokalafdeling Århus udvikling gen
nem årene fra en forening, der ved hjælp af for
skellige aktiviteter forsøgte at holde sammen på 
medlemmerne af sergentgruppen til den rent 
fagorganisatoriske form efter november 1973.

Lokalafdelingens bestyrelse april 1987.
Fra venstre: SSG N.J. Pedersen, TR. SSG F. Sørensen, TR. SSG P.E. Nielsen, kasserer. 

SSG C. Fredsøe, FTR, formand.
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Formandsliste

27.-1. 1939 - Sergent af res. 0. E. Christensen

19.-6. 1943 - 24.-10. 1946 Reservehåndv. I. E. Lumbye Andersen
24.-10. 1946 - 14.-3. 1949 Sergent af res. A. Oest
14.-3. 1949 - 20.-3. 1950 Sergent af res. Gerhard Nielsen
20.-3. 1950 - 13.-4. 1954 Reservehåndv. I E. Lumbye Andersen
13.-4. 1954 - 15.-2. 1957 Sergent Sofus Sørensen
15.-2. 1957 - 11.-4. 1961 Oversergent J. Jespersen
11.-4. 1961 - 5.-3. 1964 Oversergent Niels Kudsk

5.-3. 1964 - 10.-10. 1964 Oversergent B. W. Knudsen
10.-10. 1964 - 1.-3. 1965 Oversergent E.W. Jørgensen

1.-3. 1965 - 27.-3. 1969 Oversergent H. Poulsen
27.-3. 1969 - 10.-4. 1981 SSG Jens Søvsø Staunsbjerg
10.-4. 1973 - 1.-10. 1973 OS A. B. Jørgensen

1.-10. 1973 - 15.-12. 1975 SSG Møller Jensen
15.-12. 1975 - 27.-5. 1977 OS B. K. Larsen
27.-5. 1977 - 1.-8. 1978 SSG T. L. Jensen

1.-8. 1978 - 30.-1. 1984 SSG Niels Jørgen Pedersen
30.-1. 1984 SSG Claus Fredsøe

Vester Allés kaserne.
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Kontaktpersoner

Centralforeningen for Stampersonel opnåede i november 1973 en ny hovedaftale for sine medlemsorga
nisationer.

Det vigtigste afsnit i denne hovedaftale var bestemmelserne om tillidsmandsvirksomhed. Disse be
stemmelser, der sammen med de tidligere opnåede regler for samarbejdsvirksomhed kom til at danne 
grundlaget for den faglige forhandlings- og analysevirksomhed på alle trin i forsvaret.

§ 1-i tillidsmandsreglerne indeholder bestemmelse om, at retten til at vælge en tillidsrepræsentant er 
gældende overalt, hvor der ved en enhed/myndighed er mindst 5 medlemmer af Centralforeningen for 
Stampersonel tjenstgørende ved den pågældende enhed/myndighed.

Hvor dette minimumskrav ikke kan opfyldes, samt for tjenstgørende i internationale stabe og tjene
stesteder, har SFO Hæren en kontaktperson. Dennes væsentligste opgave er information og fungerer 
iøvrigt som det nødvendige bindeled med organisationen.

Ved denne bogs afslutning forefindes kontaktpersoner følgende steder:

AFNORTH - Kolsås 
SSG O.H. Rønne

Cypern
SG Jan Krøger Jensen

Melbylejren
SSG K.H. Brøndel Olsen

NATO HQ - Bruxelles 
OS Inger Borgstroem

Rendsburg
OS Ole Skovbo Thomsen

SSG O.H. Rønne.

OS Ole Skovbo 
Thomsen.
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SHAPE - Belgien 
OS Ole Nielsen

FSN Vandel
SSG N.P.S. Wittendorff

OS Ole Nielsen.

FSN Værløse
SSG H.B. Nielsen

SSGN.P.S. Wittendorff.
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Lokalafdelingernes stiftelsesdato

Fredericia ..... 1. maj 1939 Hvorup .......... 9. okt. 1962

Næstved ........ 2. okt. 1940 Farum............ 19. nov. 1963

København .... 3. april 1942 Høvelte.......... 19. nov. 1963

Randers ......... 16. juni 1942 .... .... se note 1 Sjælsmark..... 19. nov. 1963

Bornholm...... 26. sep. 1942 Oksbøl ........... 6. nov. 1969

Fyn................. 17. nov. 1942 .... .... se note 2 Skive.............. 9. nov. 1969

Holbæk.......... dec. 1942 .... .... se note 1 Livgarden ..... 25. maj 1973

Roskilde ........ 12. febr. 1943 .... .... se note 1 Munklinde..... 12. juni 1973

Vordingborg .. 10. maj 1943 Tønder ........... nov. 1973 .......se note 3

Haderslev ..... 14. maj 1943 .... .... se note 2 Sønderborg .... 14. august 1974 .......se note 4

Aarhus .......... 19. juni 1943 .... .... se note 1 Jægersborg ... 17. febr. 1975

Kronborg ...... 9.august 1943 Avedøre ........ 5. maj 1975

Nordjylland ... 19. juli 1944 Jægerspris.... maj 1977

Viborg ........... 4. juli 1945 .... .... se note 1 Ringsted........ febr. 1980

Slagelse ........ 17. maj 1947 Borris ............ 1. april 1982

Brigaden ....... 15.august 1947 Jægerkorpset 27. nov. 1985

Karup ............ 16. nov. 1948 Kastellet ....... 27. nov. 1985

H. V. S............ 20. juni 1949 .... .... se note 1 Vedbæk ......... 27. nov. 1985

Holstebro...... 29. okt. 1953 H. Q. Baltap .. 3. dec. 1987

Varde............. 5. april 1954 Nymindegab .. 3. dec. 1987

Noter:
1 Disse lokalafdelinger er alle stiftede første 

gang i foråret 1939 inden det først afholdte re
præsentantskabsmøde den 5. maj, men stiftel
sesdatoen kendes ikke.

2 Lokalafdeling Haderslev er stiftet første gang 
den 20. marts 1939.
Lokalafdeling Fyn er stiftet første gang den 4. 
april 1939.

3 Lokalafdeling Tønder har samme status som 
anført i note 1, og blev igen stiftet den 28. juni 
1945, ophørte påny, men blev stiftet for 3. 
gang i nov. 1973.

4 Lokalafdeling Sønderborg har samme status 
som anført i note 1. Den næste stiftelse fandt 
sted den 3. nov. 1942, men herefter måtte en 
tredie stiftelse til og denne dato blev den 14. 
august 1974.

467



Æresmedlemmer

Hovedforeningen:

F. 0. Nielsen udnævnt 6. juni 1943 i UF

Victor Krohn udnævnt 1. aug. 1945 i UF

S. E. R. Kofoed udnævnt 11. maj 1963 i FOU

Børge Jensen

Lokalafdelingerne:

udnævnt 13. juni 1973 i SFO

H. E. Larsen udnævnt 15. marts 1964 LKA Vordingborg

Poul Ørsager udnævnt 15. marts 1965 LKA Fyn

Knud Særmark Thomsen udnævnt 1. oktober 1977 LKA Bornholm

F. A. Jensen udnævnt 11. sep. 1978 LKA Livgarden

Harry 0. A. Poulsen udnævnt 19. juli 1984 LKA Nordjylland

Jul Rasmusen udnævnt 19. juni 1987 LKA Fyn
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Efterskrift
Med færdiggørelsen af denne jubilæumsbog, er det mit håb, at det er lykkedes for mig at give et indtryk 
af den aktivitet der har præget livet i Hærens sergentgruppes lokalafdelinger gennem de 50 år organi
sationen foreløbig har eksisteret.

Jeg har samtidig ønsket at kunne være medvirkende til at skabe et solidt grundlag for fremtidige 
historieskrivere.

I forbindelse hermed skylder jeg at sige tak til alle der har hjulpet mig med dette arbejde.

Det første kontaktudvalgsmøde blev afholdt i Trommesalen nr. 3 den 30. august 1985. Fra venstre: SSG J.K. Jensen, 
Børge Jensen, formanden for SFO HRN Ove Christiansen, SSG C. O. Julsmann-Hansen, der dog på grund af tjenstlige 
årsager måtte træde ud af udvalget umiddelbart efter dette møde, herefter SSG C. Schaumburg-Müller og SSG Finn 

Hansen.

For at kunne rette henvendelse til de mange tjenestesteder spredt over det ganske land, var det nødven
dig at danne et kontaktmandsudvalg.

Disse kontaktmænd - for hvem det udelukkende har været fritidsarbejde - har været uhyre flittige 
og altid loyale i deres samarbejde.

Derfor er min tak først rettet til seniorsergenterne J. K. Jensen, Finn Hansen, Chr. Schaumburg- 
Müller og Jørgen Reddig.

Uden disse kontaktmænds utrættelighed med at besøge og på anden måde kontakte tillidsrepræsen
tanterne på tjenestestederne for at fremskaffe det nødvendige materiale for bogens tilblivelse, ville det 
have været en uløselig opgave for mig at skrive denne bog.
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Også Erik Borgstrøm - tidligere seniorsergent - nu ansat på Forsvarets Arkiver har været særdeles 
hjælpsom.

Borgstrøm påtog sig på min opfordring at skrive afsnittet om lokalafdeling København, dernæst har 
han under mine besøg på arkiverne været mig en uvurderlig hjælper.

Erik Borgstrøm har tillige deltaget i flere kontaktmandsmøder for at kunne være os behjælpelig med 
mange detailspørgsmål.

Erik Borgstrøm. SSG Jørgen. Reddig.

Seniorsergent Jonni Johansen som har været bestyrelsens repræsentant i kontaktmandsudvalget har 
været til megen hjælp og støtte.

Jeg vil også gerne rette en tak til fællestillidsrepræsentanterne og deres hjælpere for deres medvirken 
til at få så meget som muligt af de gamle arkiver frem i dagens lys.

Sidst - men meget vigtigt - en tak til SFO HRN’s medlemmer og bestyrelse, der har skabt det økonomi
ske grundlag for denne jubilæumsbogs tilblivelse.

Sunds, den 1. april 1988
Børge Jensen

SFO HRN’s bestyrelse. Fra venstre: Seniorsergenterne Asger Nielsen, Jonni Johannsen, P.G. Hansen, Ove Christiansen 
og Gerhard Simonsen.
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Børge Jensen født den 7. december 1907.
Revisor & statseksamineret ejendomsmægler.
Værkfører, senere eget WS firma i København 1948-69.
Revisionsfirma i Sunds fra 1969.
Rekrut ved 1. regiment maj 1928, underkorporal maj 1929, korporal september 1929, sergent af reser
ven september 1930. Tjenstgørende ved 1. regiment i Kastellet m.fl.
Afskediget efter ansøgning 31. december 1936.
Aktiv i modstandsbevægelsen under besættelsen. Arresteret af Gestapo 1. februar 1945 - indsat i Ve
stre Fængsel, senere overført til Frøslevlejren.
Medlem af Hjemmeværnets politikompagnier fra 1952-1969.
Medlem af Foreningen af faste Underofficerer af reserven af 1924 indtil denne organisations opløsning i 
1935.
Medlem af Dansk Underofficersforening af 1939 fra reorganiseringen i 1941.
11948 valgt som revisor og virkede på denne post indtil 1973 under skiftende landsformænd og hoved
bestyrelser samt skiftende navne på organisationen.
Har været benyttet som foredragsholder på kurser og ved møder i lokalafdelinger med emner omkring 
organisationens historie m.v.
Udnævnt til æresmedlem af Sergentgruppens Fællesorganisation i 1973 og af Hærens Konstabel og 
Korporalforening i 1981.

Har tidligere skrevet:
»UF - FOU - SFO Organisationens arbejde og virke 1939-1979«.
Udgivet i anledning af organisationens 40 års jubilæum. 
»Beretningen om de gamle fonde gennem 40 år 1944-1984«. 
»Uddrag af Kursusinstitutionens virke gennem 25 år 1961-1986«.
Medforfatter af »Hærens Konstabler gennem 25 år«.
Udgivet i anledning af HKKF’s 25 års jubilæum i 1984.
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